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ΤΗΣ ΚΥ ΡΙΑΚΗΣ

Χωρίς βιαστικές
κινήσεις 

Το Κυπριακό έχει μπει σε νέα φάση
και αυτή τη στιγμή το μόνο που δεν
χρειάζεται είναι βιαστικές κινήσεις.
Σε προεκλογική περίοδο δύσκολα θα
υπάρξει θεαματική κινητικότητα, ωστό-
σο, είναι δεδομένο πως η παρουσία
του Προέδρου της Δημοκρατίας στις
ΗΠΑ θα φέρει το θέμα στην επικαιρό-
τητα, αν και σήμερα η διεθνής κοινό-
τητα αλλού έχει στραμμένη την προ-
σοχή ως είναι φυσικό. Σημαντική η
συνάντηση του Προέδρου με τον γ.γ.
των Η.Ε. αλλά σημαντικότερο είναι να
διαφανεί, αν είναι έτοιμη η Τουρκία
να κάνει βήματα ουσίας αν και εσχάτως
ο Τούρκος ΥΠΕΞ διακήρυξε ότι έχει τε-
λειώσει η διαδικασία των περιεκτικών
διαπραγματεύσεων για το Κυπριακό
που ξεκίνησε το 2008. Αυτό θα κρίνει
τη συνέχεια όποτε και αν έρθει αυτή
για το Κυπριακό.  

ΔΙΑΒΑΣΤΕ ΣΗΜΕΡΑ ΣΤΟ ΕΝΘΕΤΟ «ΖΩΗ» 

ΤΕΧΝΟΛΟΓΙΑ

Καινοτόμα διαδραστική πλατφόρμα πολιτισμού
Το Εθνικό και Καποδιστριακό Πανεπιστήμιο Αθηνών ανέπτυξε το YouGo-
Culture που ταξιδεύει εικονικά τον περιηγητή σε οκτώ προορισμούς με
πρωτότυπα κείμενα, φωτογραφίες και πανοράματα 360 μοιρών, αλλά
και βίντεο. Σύντομα και νέοι προορισμοί.

ΘΕΑΤΡΟ

«Κωδικός Κόκκινο» για τρεις παραστάσεις
Ανεβαίνει ξανά η επιτυχημένη παράσταση «Κωδικός Κόκκινο» σε σκηνο-
θεσία Ανδρέα Αραούζου. Ο συγγραφέας Αρον Σόρκιν κατάφερε να δρα-
ματοποιήσει αριστοτεχνικά τις αποχρώσεις της αλήθειας, πράγμα που
διατήρησε και στην ελληνική γλώσσα η Ανθή Ζαχαριάδου. 

ΑΡΧΑΙΟΛΟΓΙΑ

Τέσσερις αποστολές παρουσιάζουν το έργο τους
Η προσφορά των ξένων αρχαιολογικών αποστολών στην Κύπρο είναι πο-
λύ σημαντική, και αυτό φαίνεται από τα αποτελέσματα των ανασκαφικών
τους έργων. Αποστολές από ξένα πανεπιστήμια και ιδρύματα λειτουργούν
στην Κύπρο εδώ και πολλά χρόνια. 
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ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ

Τέλος οι γεωτρήσεις
για το 2017 
Στον ορίζοντα το «καυτό» 6 

Η αναχώρηση του γεωτρύπανου «West
Capella», από το τεμάχιο 11 ρίχνει τίτλους
τέλους στο ερευνητικό πρόγραμμα εντός
της κυπριακής ΑΟΖ για το 2017 αν και
πέρα από τη συγκεκριμένη γεώτρηση
υπήρχε πρόθεση για άλλες δύο από τη
γαλλο-ιταλική κοινοπραξία. Σελ. 15

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ 

Στον β΄ γύρο
κερδίζω τον όποιο
αντίπαλο 

Ο επικεφαλής της Συμ-
μαχίας Πολιτών εκφρά-
ζει στην «Κ» την άποψη
πως οι πολίτες είναι ορ-
γισμένοι με το παλαι-
οκομματικό σύστημα,

το οποίο, όπως λέει, εμπλέκεται όλο
χωρίς εξαίρεση στο σύστημα δια-
φθοράς και διαπλοκής, ενώ ξεκαθα-
ρίζει και τι εννοεί με τον συγκεκρι-
μένο όρο. Τονίζει ότι στον δεύτερο
γύρο κερδίζει ανεξαρτήτως αντιπά-
λου και ανοίγει τα χαρτιά του για το
Κυπριακό και τις εκφράσεις του,
όπως λέει, που υιοθετούνται πλέον
από άλλους αλλά και τις προτάσεις
του για την οικονομία. Σελ. 6 

Στη μέγγενη της ΕΚΤ οι τράπεζες 
Πιέσεις για ρύθμιση των «κόκκινων» δανείων και αύξηση προβλέψεων
Μεγάλη πίεση στις τράπεζες της Κύπρου
και της Ελλάδας ασκεί η ΕΚΤ, για αντιμε-
τώπιση του προβλήματος των μη εξυπηρε-
τούμενων δανείων, ενώ εκφράζει δυσαρέ-
σκεια για τον τρόπο που ενεργούν και τη
στασιμότητα που παρατηρείται. Σύμφωνα

με πληροφορίες της «Κ» αξιωματούχοι της
ΕΚΤ είχαν συναντήσεις με CEO’s τραπεζών,
στους οποίους επανέλαβαν τη θέση ότι πρέ-
πει να αυξήσουν τις προβλέψεις τους και
να καθοριστούν τα πλαίσια βιώσιμης λει-
τουργίας τους. Οικονομική, σελ. 3-4

Στροφή στο ζήτημα των
νέων παράτυπων μετανα-
στών έκανε ο αμερικανός
πρόεδρος Ντόναλντ
Τραμπ, έπειτα από τις αν-
τιδράσεις που προκλήθη-
καν από πληροφορίες για
απέλασή τους. «Ποιος θέ-
λει να εκδιώξει μορφω-
μένους νέους, πολλοί από
τους οποίους εργάζονται
ή υπηρετούν στον στρα-
τό;» έγραψε στο Twitter ο
Τραμπ. Σελ. 22

ΝIΚΟΣ ΚΑΤΣΟΥΡIΔΗΣ Σελ. 4
Συγκυρία και τεκμηρίωση

ΠEΤΡΟΣ ΖΑΡΟYΝΑΣ Σελ. 10
Τι οδήγησε την Τουρκία
στους S-400; 

ΛAΡΚΟΣ ΛAΡΚΟΥ Σελ. 14
Ο Γ. Κρανιδιώτης και το Κυπριακό 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΦΡΑΓΚΟΣ Σελ. 14
Κρίση στον Τύπο και αναγνωστική
κουλτούρα

Ισορροπία επιζητεί  
η Ελλάδα για S-400 
Ποια είναι τα αντίβαρα

Από την Αθήνα εκπέμπεται προς τη Μό-
σχα, σήμα αμφιβολίας για τη σκοπιμό-
τητα πώλησης προς την Τουρκία του
οπλικού συστήματος S-400. Την ίδια
ώρα η Ελλάδα επιχείρησε – ανεπιτυχώς
– να επεκτείνει τη ναυτική παρουσία
της στη Μεσόγειο. Σελ. 18 

Στροφή Τραμπ για παράτυπους μετανάστες

Με το ποσοστό αποδοχής της υποψηφιότητας
Μαλά να αγγίζει το «μακαριακό» 97%, πάει
η Κεντρική Επιτροπή του ΑΚΕΛ στο ση-
μερινό Έκτακτο Συνέδριο, με την ελπίδα
ότι ο υποψήφιος που στηρίζει θα βρεθεί

στον β΄ γύρο των προεδρικών εκλογών.
Πλην όμως τα «κατηγορώ» που η βάση προ-
σάπτει στην ηγεσία παραπέμπουν σε ζη-
τήματα που στοιχειώνουν το κόμμα και
προοιωνίζουν μέλλον καθόλου ευοίωνο κυ-

ρίως σε περίπτωση που χαθούν οι προεδρι-
κές. Ανοικτά τραύματα που υποδείχθηκαν
άνευ ενδοιασμών από τη βάση, είναι η επι-
λογή Σπανού, οι δημόσιες παρεμβάσεις
Χριστόφια αλλά και Ζαννέτου και το ανοικτό

ζήτημα Κατσουρίδη. Θα καταφέρει το κόμμα
να αξιοποιήσει τις προειδοποιήσεις και να
διαχειριστεί τα ανοικτά μέτωπα ή τα τραύ-
ματα είναι τόσο βαθιά που θα το οδηγήσουν
σταδιακά στο σύνδρομο «ΠΑΣΟΚ»; Σελ. 8

Προς εκλογές επιβίωσης βαίνει το ΑΚΕΛ 
Με βαρίδια και τραύματα από Χριστόφια, Κατσουρίδη, Βενιζέλο και Μάικ Σπανό πάει στο έκτακτο Συνέδριο

ΠΑΙΔΕΙΑ

Αποκλεισμός ελέω 
κινητικής αναπηρίας 
Αποκλεισμό μαθητή ελέω κινητικής
αναπηρίας, από κλάδο σπουδών
φέρνει στην επιφάνεια η «Κ», με το
όλο θέμα να αποτελεί ένα από τα ση-
μαντικά προβλήματα που απασχολεί
την  ειδική εκπαίδευση. Τι λέει το Υπ.
Παιδείας και οι αρμόδιοι φορείς για
το θέμα και εν γένει για τον προ-
γραμματισμό που απαιτείται και τα
σχέδια που ετοιμάζονται. Σελ. 9

Ο ΜΟΥΦΤΗΣ ΣΤΗΝ «Κ» 

Με πολεμούν λόγω 
του Αρχιεπισκόπου
Οι επαφές του με τον Αρχιεπίσκοπο
Χρυσόστομο και τους άλλους θρη-
σκευτικούς ηγέτες και ο διαθρησκευ-
τικός διάλογος, τον κατέστησε στόχο
των εθνικιστών και της «κυβέρνη-
σης» Οζγκιουργκιούν στα Κατεχόμε-
να. Στη συνέντευξή του στην «Κ» ο
μουφτής Αταλάι λέει ότι, η δίωξή του
στην Τουρκία μεθοδεύθηκε στην Κύ-
προ από μίσθαρνα όργανα. Σελ. 10 

Στην τελική ευθεία μπαίνει
προεκλογική περίοδος και
την ερχόμενη Κυριακή οι
Γερμανοί θα οδηγηθούν
στις κάλπες. Ολες οι δημο-
σκοπήσεις δείχνουν ότι το
κόμμα των Χριστιανοδημο-
κρατών της Αγκελα Μέρκελ
θα κερδίσει τις εκλογές.
Εχει όμως σημασία το ποσο-
στό που θα λάβει. Ποσοστό
γύρω στο 40% θα της λύσει
τα χέρια στην επιλογή εταί-
ρου. Σε αντίθετη περίπτω-
ση ενδέχεται να πυροδοτή-
σει εσωκομματική αμφι-
σβήτηση και γκρίνια. Ηδη οι
Γερμανοί αναλυτές προεξο-
φλούν ότι αυτή είναι η τε-
λευταία της θητεία, η οποία
μπορεί και να μην ολοκλη-
ρωθεί. Σελ. 20

Η τελευταία θητεία για την Αγκελα Μέρκελ ΔΙΠΛΩΜΑΤΙΑ – ΠΟΛΙΤΙΚΗ

Ρεύμα Γκουτιέρες 
και ηλεκτρικό από
Τουρκία που καίει 
Μετά τη συνάντηση με τον Πρόεδρο Ανα-
στασιάδη και τον Ακιντζί ο γ.γ. των Η.Ε.,
θα διαπιστώσει αν μπορεί να δώσει «ρεύμα»
στις συνομιλίες. Ταυτόχρονα, η επιχειρού-
μενη από την Τουρκία ηλεκτρική σύνδεση
με τα Κατεχόμενα τη βρίσκει να καίγεται
από ευρωπαϊκούς κανόνες. Σελ. 3 

Το σκηνικό που στήνεται στη Νέα Υόρ-
κη δεν προβλέπεται να έχει εκπλήξεις.
Μέχρι τον Ιανουάριο υπάρχουν τέσσερα
ορόσημα Γκουτιέρες. Σελ. 4 

Στην Κύπρο, το χαμόγελο επιστρέφει. 
• Αρθρο του Μιχάλη Σοφοκλέους
Διευθυντή του Γραφείου του Προέδρου
της Δημοκρατίας. Σελ. 7

01- KATHI_17-9.QXP_KATHI NEW  16/09/17  00:31  Page 1



2 l     Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η Δ Ε Υ Τ Ε Ρ Η  Σ Ε Λ Ι Δ Α

Πρόεδρος Δ.Σ.: ΚΩΣΤΑΣ ΙΟΡΔΑΝΙΔΗΣ • Διευθύνων Σύμβουλος: ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΛΟΤΤΙΔΗΣ • Διευθυντής: ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΡΑΣΧΟΣ

Αρχισυντάκτης: ΜΙΧΑΛΗΣ ΤΣΙΚΑΛΑΣ • Υπεύθυνος Ατελιέ: ΠΑΝΤΕΛΗΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ

Iδιοκτησία
«Η ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ, ΠΟΛΙΤΙΚΗ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΗ

ΕΦΗΜΕΡΙΔΑ ΕΚΔΟΣΗ ΚΥΠΡΟΥ ΛΤΔ»

Νίκου Κρανιδιώτη 7Ε, 3ος όροφος, 2411  Έγκωμη, Λευκωσία, Κύπρος
e-mail: info@kathimerini.com.cy   Τηλ.: 22472500   Fax: Σύνταξη +357 22472540

Fax: Διαφημιστικό Τμήμα - Μικρές Αγγελίες +357 22472550

Eκδίδεται σε συνεργασία και μετά από άδεια της εταιρείας
ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΕΣ ΕΚΔΟΣΕΙΣ Α.Ε. Διευθυντής: ΑΛΕΞΗΣ ΠΑΠΑΧΕΛΑΣ • Διεύθυνση συντάξεως: ΝΙΚΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΑΡΑΣ - ΚΩΣΤΗΣ ΦΑΦΟΥΤΗΣ - ΓΙΩΡΓΟΣ ΜΑΝΤΕΛΑΣ

ΑΠΑΓΟΡΕΥΕΤΑΙ η αναδημοσίευση, αναπαραγωγή, διασκευή
ή απόδοση του περιεχομένου της εφημερίδας με οποιονδήποτε

τρόπο, χωρίς προηγούμενη γραπτή άδεια του εκδότη.

ΔΙΑΣΚΕΨΗ ΤΗΣ ΝΥΟΝ: Λονδίνον, 16.- Η προς
την Ιταλίαν πρόσκλησις προς συνεργασίαν της
εις τον έλεγχον εν τη Μεσογείω παραμένει ανοικτή.
Η Ιταλία εδήλωσεν ότι δεν την ικανοποιεί η από-

φασις διά της
οποίας ανατίθεται
εις αυτήν ο έλεγχος
επί μικράς μόνον
ζώνης της Μεσο-
γείου. [Σημ. «Φ»:
Η Διάσκεψη της
Νυόν κατά της πει-
ρατείας είχε σκοπό

να ελέγξει την δράση ιταλικών υποβρυχίων τα
οποία, χωρίς εμφανή σήματα εθνικότητας, προ-
σέβαλλαν εμπορικά σκάφη –ανάμεσά τους και ελ-
ληνικά– που μετέφεραν οπλισμό και εφόδια, κυρίως
από τη Σοβιετική Ενωση, προς τη δημοκρατική
κυβέρνηση της Ισπανίας. Στη φωτογραφία, ο
Αντονυ Ηντεν μιλάει σε ομολόγους του σε γεύμα
στο περιθώριο της διάσκεψης.]
ΜΕΤΑΞΙΚΟΣ ΛΑΪΚΙΣΜΟΣ: Τριακόσια ιδιωτικά
αυτοκίνητα, εκ των οποίων αρκετά πολυτελή, κα-
τέκλυσαν χθες την οδόν Στουρνάρα. Οι διαβάται
του δρόμου διηρωτώντο αν δεν επρόκειτο περί...
κηδείας καταπληκτικής μεγαλοπρεπείας! Δυστυχώς
όμως διά τους ιδιοκτήτας των κουρσών, επρόκειτο
απλώς περί ομαδικής κατασχέσεως εκ μέρους της
Γενικής Ασφαλείας, διά καθυστερουμένους φόρους
του Δημοσίου. Και έτσι με την χθεσινήν Σεπτεμ-
βριανήν απρόοπτον ζέστην, πολλαί εξορμήσεις
[ημέρα Πέμπτη...] προς την μεσογειακήν ή την θα-
λασσινήν δροσιάν εματαιώθησαν, εκ πεζοτάτης
αληθώς αφορμής. Πεζοτάτη ήτο όμως και η τύχη
πολλών Αθηναίων αριστοκρατών, οι οποίοι χθες
ηναγκάσθησαν να πάνε... πεζή.

Ο  Φ Ι Λ Ι Σ Τ Ω Ρ
Επιλογή: ΜΙΧΑΛΗΣ Ν. ΚΑΤΣΙΓΕΡΑΣ

80 χρόνια πρίν στην «Κ»
17.ΙΧ.1937

Αν κατηγορούνται, και
δικαίως πολλές φορές,
πολιτικοί και κόμματα
για αναξιοκρατία και αυτό
πλήττει το κύρος της πο-
λιτικής, τι να πει κανείς

όταν οι κατηγορίες βαραίνουν τους λει-
τουργούς της δικαιοσύνης. Όταν την
περασμένη Κυριακή διαβάσαμε στη
«Σημερινή» για «πάρτι προσλήψεων φί-
λων και συγγενών στη Νομική Υπηρε-
σία», αναμέναμε ότι ο γενικός εισαγγε-
λέας πριν ξημερώσει, θα έβγαινε με απο-
δείξεις και ονόματα και θα διέψευδε,
διότι ήταν και ο ίδιος εμπλεκόμενος
«στο πάρτι», σύμφωνα με το δημοσίευμα,
αφού συνέστησε και ηγήθηκε της πεν-
ταμελούς επιτροπής εισαγγελέων που
έκανε τις προσλήψεις. Προσελήφθησαν,
λέει, «γιος εν ενεργεία Εισαγγελέα, κόρη
γνωστής Εισαγγελέως κορυφαίας υπη-
ρεσίας, κόρη προσώπου που αποτέλεσε
στενή συνεργάτιδα του Γενικού Εισαγ-
γελέα όταν ήταν Πρόεδρος Επαρχιακού
Δικαστηρίου και σημερινή συνεργάτιδα
της νυν Προέδρου του Δικαστηρίου και
η κόρη ανώτερου αξιωματικού της Αστυ-
νομίας και πρώην ασκούμενη εν ενεργεία
Εισαγγελέα. Σύμφωνα με το ίδιο δημο-
σίευμα, «οι συγκεκριμένες προσλήψεις
δημιουργούν πλεονέκτημα πρόσληψης
σε σχέση με τους υπόλοιπους νεαρούς
δικηγόρους όταν ανοίξουν οι θέσεις για
μόνιμο προσωπικό».

Τέτοια στοιχεία αποτελούν μέγιστη
μομφή πρωτίστως για το πρόσωπο του
Κώστα Κληρίδη αλλά και για τους άλλους
τέσσερις εισαγγελείς μέλη της επιτροπής
προσλήψεων, διότι κυκλοφόρησαν ως
δημόσια καταγγελία. Ουδείς των πέντε
και ουδείς των προσληφθέντων και εν
δυνάμει λειτουργών της δικαιοσύνης
προσεβλήθη και απολογήθηκε ή του-
λάχιστον αντέδρασε. Έδρασαν όλοι στο
πνεύμα του ευαγγελικού «τα καλά και
συμφέροντα τας ψυχάς ημών» ή καλύ-
τερα της τσέπης ημών. Αντίθετα, πέντε
μέρες μετά το δημοσίευμα ο γενικός ει-
σαγγελέας έδωσε συνέντευξη Τύπου
ζητώντας αυτονόμηση της Νομικής
Υπηρεσίας και όταν ερωτήθηκε σχετικά
διαβεβαίωσε ότι «κανένας δεν πρόκειται
να τύχει ευνοιοκρατικής μεταχείρισης
στη Νομική Υπηρεσία επειδή είναι συγ-
γενής ή φίλος ή συνδέεται με οποιαδή-
ποτε σχέση με κάποιον από το προσω-
πικό της Υπηρεσίας». Μάλλον εννοούσε
από τούδε και εις το εξής… Κατά τη συ-
νέντευξη διακήρυξε ότι «η παρούσα

υποστελέχωση της Νομικής Υπηρεσίας
ελλοχεύει σοβαρότατους κινδύνους για
το κύρος της Νομικής Υπηρεσίας, αλλά
και για το Κράτος» και απαίτησε: Ανε-
ξαρτητοποίηση και αυτονόμηση της
Νομικής Υπηρεσίας, μεταρρύθμιση των
εσωτερικών δομών της Νομικής Υπη-
ρεσίας και πλήρωση όλων των υφιστά-
μενων κενών θέσεων πρώτου διορισμού
και προαγωγής και αύξηση του αριθμού
των δικηγόρων της Δημοκρατίας και
δημόσιων κατηγόρων. Δηλαδή, αν ορθώς,
αντιλαμβανόμαστε με την ανεξαρτητο-
ποίηση και αυτονόμηση της Νομικής
Υπηρεσίας, ο κύριος γενικός ζητάει να
έχει το δικό του φέουδο, το οποίο θα
διαμορφώσει διά της μεταρρύθμισης
των εσωτερικών δομών κατά το δοκούν
και θα προσλάβει κόσμο μέσω επιτροπών
που θα διορίσει ο ίδιος, επιλέγοντας
τους ημέτερους, υιούς, θυγατέρες, γαμ-
προύς, νύφες και μπατζανάκηδες ίνα
διαιωνισθεί το «γένος» που μας έφτασε
σε σημείο να δικάζονται υποθέσεις ύστε-
ρα από πέντε και δέκα χρόνια κι όποιος
αντέχει τα δικηγορικά έξοδα να κερδίζει
επειδή ο αντίδικος δεν τα άντεξε… Το
κρυμμένο ατού της νέας «ανεξάρτητης
και αυτόνομης Νομικής Υπηρεσίας»
όπως την ονειρεύεται ο κ. Κώστας Κλη-
ρίδης είναι ότι δεν θα βγάζει τα λεφτά
της λειτουργίας της από τη δουλειά που
θα κάνει αλλά θα την πληρώνει ο φο-
ρολογούμενος για να κάνει τη δουλειά
που θεωρεί ότι πρέπει να κάνει. Προ-
σωπικά θα δεχόμουν υπό την προϋπό-
θεση ότι θα βλέπαμε απτά αποτελέσματα
της έρευνας που ανέλαβε για να στείλει
στο δικαστήριο του αυτουργούς του
σκανδάλου της οικονομίας. Έχουν πε-
ράσει από τον Μάρτη του 2013 τεσσε-
ράμισι χρονάκια. Ο Ανδρέας Βγενόπουλος
-όπως μεταδόθηκε, έχει πεθάνει, τα πε-
ριουσιακά του στοιχεία που κάποτε τα
είχε παγώσει η διαχειρίστρια της Λαϊκής
ξεπάγωσαν με την εκδίωξη της διαχει-
ρίστριας, ενώ εκκρεμεί διαιτησία ενώπιον
διεθνούς διαιτητικού δικαστηρίου που
απαιτείται από την Κ.Δ. το ποσόν πέραν
του 1 δισ. ευρώ. Ακόμα φαίνεται να απε-
βίωσαν τα ίχνη και οι μίζες μιας κάποιας
Uniastrum, ενώ δέχονται τελευταίο
ασπασμό υποψιάζομαι και κάμποσες χι-
λιάδες υποθέσεις που κατέθεσε στα δι-
καστήρια ο κοσμάκης που αποκεφαλί-
στηκε από το κούρεμα. Ζητείται επει-
γόντως ήθος!  

Όταν χωλαίνουν οι θεσμοί 

ΠΟΛΙΤΕΙΕΣ ΑΝΘΡΩΠΩΝ
Γράφει ο ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΡΑΣΧΟΣ

paraschosa@kathimerini.com.cy

1 Στους ποδηλάτες. Δεν είναι δυνατόν
να θρηνούμε παιδιά με ποδήλατα επει-

δή συμπεριφέρεσαι σαν να σου ανήκει ο
δρόμος. Ευθύνες έχουμε όλοι και η Αστυ-
νομία και το κράτος. Το «δεν μπορούμε να
είμαστε παντού» δεν είναι απάντηση
Αστυνομίας. 

2 Στην αυτονόμηση. Όπως και η Νομική
Υπηρεσία, θέλω κι εγώ ν’ αυτονομηθώ

κι από Σπονδοφόρος ν’ αναβαθμιστώ σε
Ονασαγόρα. Μπορεί να μου πει κάποιος
νομικός, ποιο άρθρο του Συντάγματος δεν
συνάδει με τα θέλω μου για να το αγνοή-
σω; Ευχαριστώ προκαταβολικά. 

3 Στο σκυλάκι. «Τα 5.000 likes που πή-
ρε ο Αναστασιάδης για τη φωτογρα-

φία του με το σκυλάκι που υιοθέτησε,
δεν θα τα πάρει ο πρίγκιπας όσες φορές
και να “ξεχάσει” να φορέσει γραβάτα».
Κακίες κοινωνικών δικτύων. Εγώ θα έλε-
γα πως αν το σκυλάκι το κρατούσε η Ειρή-
νη in red pencil dress, θα έπαιρνε easy
10.000 likes. 

4 Στην έλλειψη. Άστοχη η επίθεση Μα-
λά στον Τάσσο Παπαδόπουλο, κυριό-

τερα επειδή δείχνει πως ίσως και ο ίδιος
πάσχει από το διαρκές σύνδρομο της Αρι-
στεράς: την έλλειψη αυτοκριτικής. Αλλά ο
Χριστόφιας που είναι εκεί και χαλάει τη

σούπα, δεν του λέτε κάτι… Δεν μιλάτε δεν
σημαίνει ότι δεν υπάρχει κιόλας. 

5 Στα συγχαρητήρια. 1917-2017. 100
χρόνια Οκτωβριανής Επανάστασης και

το inbox μου περιμένει με ανυπομονησία
το συγχαρητήριο τηλεγράφημα του Χρι-
στόφια προς τον Πούτιν για τη νίκη των
επαναστατημένων εργατών (θα καταλά-
βει ο Πούτιν) και με άλλους παραλήπτες
τον Λένιν, τον Στάλιν, τον Κάστρο και τον
Φιντέλ. Ζήτω το βαμμένο μαλλί του Παπα-
κωνσταντίνου.

6 Στην πλατφόρμα. Η West Cappela
έφυγε σίγουρα, του Καρογιάν έρχεται.

Είναι καθ’ οδόν. Σε λίγο. Μπορεί λίγο πιο
μετά. Κι ύστερα κι ύστερα, Μαρινέλλα. 

7 Στον Έσπεν. Βουλευτής θα παραμείνει
ο πλανεμένος που κοιτάει ψηλά το

Cassini που έπεσε στου Κρόνου τ’ ανοιχτά
και σκέφτεται πως από τη μια δεν θα γίνει
ΥΠΕΞ και από την άλλη πως δύο Λεμεσια-
νοί του ψαλίδισαν τα φτερά. Αστρικό το
poem, ξέρει αυτός. 

8 Στο σεξ απίλ. Εσύ δηλαδή αν ήσουν
25χρονος και είχες να διαλέξεις ποιον

θα ψήφιζες; Εγώ Ειρήνη. Καρφωτό. Κόκ-
κινο της φωτιάς, αβυσσαλέα επικοινωνια-
κός και αέρινα δυναμικός υποψήφιος η

Ειρήνη. Της Κοκκινιάς θα γίνει! 

9 Στα καλλιστεία. Αυτό με την Ανίτα για
αντίπαλο δέος της Ειρήνης είναι κατα-

δικασμένο να αποτύχει. Ο κόσμος πάντα θα
προτιμά το ορίτζιναλ από το κόποι (copy).
Όσο πιο φρέσκο κι αν είναι το copy (κόποι). 

10 Στην πορεία. Σε λίγο η πριγκιπική
οικογένεια θα ψωνίζει από τον χα-

σάπη, από την ψησταριά του Χριστόφια,
θα στέκει ουρά να πληρώσει νερό, ρεύ-
μα, τηλέφωνο -ω μοντιέ- και θα παίρνει
τα παιδιά στα πάρτι. Αν μπορούν να κά-
νουν έτσι θυσίες, η οικογένεια είναι έτοι-
μη για όλα. 
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Το e-mail του Φούλη και τα σκάνδαλα στον προεκλογικό
«Την πάθαμε σαν αρχάριοι!», αναφώνησε συ-
ναγερμικό στέλεχος προχθές, μετά τη δημο-
σιοποίηση e-mail που φανέρωνε τα ραντεβού
του Φούλη με πολίτες που ζητούσαν η μία «θέ-
ση λειτουργού στο Δημόσιο» και ο άλλος που
ήταν εργάτης ζητούσε προαγωγή σε επιστάτη...
Η μάνταμ του Φούλη με ενημέρωσε πως ο με-
γάλος αρχηγός λίγο μετά τη δημοσιοποίηση της
διαρροής «έβγαζε σπίθες». «Δεν είναι δυνατόν
να κατηγορούμε το ΑΚΕΛ για τέτοια αυτογκόλ
και εμείς να κάνουμε χειρότερα!», φέρεται να
είπε και να ξεκαθάρισε πως δεν πρόκειται να
δεχθεί να υπάρξει δεύτερη φορά... Το πιο απο-
λαυστικό στην υπόθεση είναι η κριτική που
άσκησαν στελέχη του ΑΚΕΛ κατηγορώντας τον
ΔΗΣΥ για ρουσφέτι, ξεχνώντας τη δική τους
επική διαρροή e-mails με αποκαλύψεις προ-
σώπων και ονομάτων αλλά και για τον Andros
and his people...

Ένα πουλάκι μου ψιθύρισε ότι πολύ σύντομα
τα σκάνδαλα κακοδιαχείρισης σε προγράμματα
του ΤΕΠΑΚ αλλά και του Πανεπιστημίου Κύ-
πρου θα εισέλθουν και στον προεκλογικό...
Έντονο πρόγραμμα αρχίζει ο Αναστασιάδης στη
Νέα Υόρκη. Από τη σημερινή του αναχώρηση
μέχρι την επιστροφή του στις 23 Σεπτεμβρίου
θα έχει ένα non stop πρόγραμμα συναντήσεων
και επαφών. Στις σημαντικές του συναντήσεις
θα είναι όπως μαθαίνω αυτή με τον Αιγύπτιο
Πρόεδρο Σίσι, τους ΥΠΕΞ Ρωσίας, Κίνας και Ελ-
λάδας αλλά και εξέχουσες προσωπικότητες
Αμερικανοεβραϊκών οργανώσεων, τους εκπρο-
σώπους των αποδήμων, τον Αρχιεπίσκοπο Αμε-
ρικής και βεβαίως τον ίδιο τον γ.γ. Αντόνιο
Γκουτιέρες, στις 22 Σεπτεμβρίου.

Όπως με πληροφορεί πηγή μου, η οποία γνω-
ρίζει καλά τα του ΟΗΕ: «ο Πρόεδρος θα έχει
την ευκαιρία να συναντηθεί, έστω και στο πόδι
και με άλλους αρχηγούς κρατών στο δείπνο
που θα παραθέσει ο Γκουτιέρες στις 19 Σε-
πτεμβρίου». Ωστόσο, σύμφωνα με την πηγή
μου, δύο στοιχεία θα ξεχωρίζουν στις επαφές
Αναστασιάδη: Το Κυπριακό και οι ευθύνες της
Τουρκίας και τα θέματα ενέργειας. «Σημαντικό
είναι και το γεύμα με τους Μόνιμους Αντιπρο-
σώπους των πέντε Μονίμων Μελών του Συμ-
βουλίου Ασφαλείας, ιδιαίτερα πριν από την
υποβολή της έκθεσης Γκουτιέρες...».

H πηγή μου κατέληξε με το: «Δεν προβλέπω
συνάντηση μεταξύ Αναστασιάδη - Ακιντζί παρά
το γεγονός ότι θα βρίσκονται και οι δύο στη
Νέα Υόρκη. Ωστόσο, είμαι σίγουρος ότι ο Μου-
σταφά θα φάει που πάνω του που θα βλέπει
τον δικό μας να συναντιέται με τους αρχηγούς
κρατών. Δεν αποκλείεται να ξεπροβάλει ξαφνι-
κά κι αυτός, κρυμμένος πίσω από καμιά κουρτί-

να, για να δώσει το παρών του μέσα σε κάποια
φωτογραφία...».

Κάποιο πουλάκι μου κελάηδησε ότι ο Αναστα-
σιάδης ελπίζει πολύ, πάρα πολύ, σε μια συνάν-
τηση που θα έχει με σημαντικό απόδημο στις
ΗΠΑ. Τι άραγε αναμένει από αυτόν;

Τον... ανεξάρτητο υποψήφιο του ΑΚΕΛ απο-
φάσισε να προτείνει στο έκτακτο Συνέδριο του
κόμματος που θα πραγματοποιηθεί σήμερα η
Κεντρική Επιτροπή του ΑΚΕΛ. Όπως με ενημέ-
ρωσε η κυρία Γιαννούλα, η οποία ως γνωστόν
ακούει όλα όσα ψιθυρίζονται στους διαδρό-
μους του κόμματος και ακόμη περισσότερα, κά-
ποια στελέχη του ΑΚΕΛ έδειξαν φανερά την
έκπληξή τους όταν ανακοινώθηκε πως ο Μαλάς
έλαβε σε μυστικές ψηφοφορίες (στις Κομματι-
κές Ομάδες Βάσης - ΚΟΒ) ποσοστά που ξεπερ-
νούσαν και αυτά του Μακαρίου. Όπως αναφέρ-
θηκε ο... ανεξάρτητος υποψήφιος του ΑΚΕΛ
ψηφίστηκε με πάνω από 97% από τον κόσμο
του κόμματος του λαού.
«Μα υπάρχουν σήμερα στην Κύπρο τέτοια πο-
σοστά;» διερωτήθηκε πολιτικός συντάκτης
όταν άκουσε τον θρίαμβο Μαλά στις ΚΟΒ...

Μεγάλη είναι η αναστάτωση που επικρατεί στη
Νομική Υπηρεσία, όπως μου ανέφερε πηγή
μου, η οποία γνωρίζει πολλά. «Και η κατάσταση
δεν είναι τωρινή αλλά χρονολογείται» πρόσθε-
σε η πηγή μου η οποία υποστηρίζει πως από τις

πρόσφατες δηλώσεις του Κωστάκη προκύ-
πτουν δύο μεγάλα ερωτήματα: 1. Πώς μπορεί
να εισηγείται νέες προσλήψεις και μισθολογι-
κές αναπροσαρμογές (χωρίς να υποστηρίζει
κανείς ότι δεν χρειάζονται) προτού ολοκληρω-
θεί το πρόγραμμα και τεθούν οι προτεραιότη-
τες, το κοστολόγιο και ο συνολικός προγραμμα-
τισμός για τη ριζική αναμόρφωση της Υπηρε-
σίας; 2. Πότε ο Κωστάκης υπολογίζει ότι θα
ολοκληρωθεί η ριζική αναμόρφωση της Νομι-
κής Υπηρεσίας;

«Πολλοί διερωτώνται κατά πόσον η αναμόρ-
φωση της Νομικής Υπηρεσίας θα έχει την τύχη
και τη... διάρκεια των ερευνών για την κατα-
στροφή της Οικονομίας» πρόσθεσε η πηγή μου
καταλήγοντας: « Όταν ο ίδιος ο επικεφαλής
μιας Υπηρεσίας καλεί συνέντευξη Τύπου για να
πει πως αυτή βρίσκεται στον αναπνευστήρα
προκαλεί αμέσως το ερώτημα ποιος και γιατί
την άφησε να μπει στον αναπνευστήρα; Ακόμα
όταν ο ίδιος λέει πως οι λειτουργοί τρέχουν και
δεν προλαβαίνουν τον φόρτο εργασίας διερω-
τάται κανείς ποιος και τι φταίει που η κατάστα-
ση έφθασε σε αυτό το χάλι; Και για το θέμα των
παραιτήσεων - τρεις νομικοί λειτουργοί σε μια
εβδομάδα! - ποιος άραγε φταίει;».

ΚΟΥΪΖ: Ποιο στέλεχος της πριγκιπικής αυλής
εξομολογήθηκε πρόσφατα ότι «έχει και η υπο-
μονή τα όριά της;». Αληθεύουν οι φήμες ότι
δεν αποκλείεται ακόμα και να παραιτηθεί;

«Μα να μας κάνει και το ΑΚΕΛ μάθημα πώς θα στέλνουμε e-mail;»

Κάτσαμε στο… μυστικό δείπνο. Άραγε, ποιος θα με προδώσει; 
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Του ΜΙΧΑΛΗ ΤΣΙΚΑΛΑ 

Ενώ γινόταν μέχρι πρότινος ξεκά-
θαρο πως δεν υπήρχε περίπτωση
στην παρουσία του Προέδρου της
Δημοκρατίας Νίκου Αναστασιάδη
στη Νέα Υόρκη για τη Γενική Συ-
νέλευση των Η.Ε. να λάβει χώρα
τριμερής συνάντηση με τον γ.γ.
του Σώματος και τον Μουσταφά
Ακιντζί, φαίνεται ότι η πιθανότητα
αυτή δεν είναι εν τέλει απομακρυ-
σμένη. Η Λευκωσία ζήτησε διαβε-

βαιώσεις να μη λάβει χώρα τέτοια
συνάντηση, οι συναντήσεις Γκου-
τιέρες με Αναστασιάδη-Ακιντζί χω-
ριστά θα είναι ολιγόλεπτες, ωστόσο,
πολιτικές πηγές που μίλησαν στην
εφημερίδα ανέδειξαν τον παρά-
γοντα του «απρόβλεπτου» και το
συγκρίνουν με το ότι υπήρξε αν-
ταλλαγή επιστολών Αναστασιάδη-
Γκουτιέρες χωρίς να το γνωρίζει
κανείς πλην ελαχίστων στο προ-
εδρικό περιβάλλον.

«Αν κάνει κινήσεις ο Πρόεδρος
στην Αμερική, αυτές θα γίνουν για
να αποδείξει την ετοιμότητά του

να επιστρέψει στο τραπέζι» δήλωσε
πολιτική πηγή στην «Κ». Από την
άλλη πλευρά, όπως προστίθεται,
αν δεν υπάρξει τριμερής με Ακιντζί,
αυτόματα δεν αποκλείεται συνάν-
τηση με τον ΥΠΕΞ της Τουρκίας
Μεβλούτ Τσαβούσογλου, ο οποίος
θα είναι επίσης στη Νέα Υόρκη.
Την ίδια ώρα η εικόνα ολοκληρώ-
νεται με τη θέση πως το πλαίσιο
Γκουτιέρες είναι εκεί ως βάση για
συζήτηση, ωστόσο, λένε οι ίδιες
πηγές, υπάρχουν δύο θέματα. Πρώ-
τον, ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας
δεν τόνισε στην επιστολή προς
Γκουτιέρες ότι οι προτάσεις του
μετά το Κραν-Μοντάνα έχουν απο-
συρθεί, ώστε να υπάρχει και γρα-
πτώς, άρα μπορούν τα Η.Ε. να τις
επαναφέρουν. Δεύτερον στα ζη-
τήματα Ασφάλειας-Εγγυήσεων.
«Δεν είναι ότι μένουν τα δύο αυτά
κεφάλαια. Είναι ότι ίσως πιέσουν
τον Αναστασιάδη να βρεθεί ένας
συμβιβασμός σε αυτά τα δύο κε-
φάλαια εφόσον στα άλλα κεφάλαια,
στα περισσότερα θέματα οι πλευρές
δεν είναι μακριά. Η πίεση θα είναι
πάνω μας αν πάρει πρωτοβουλία
ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας, εφό-
σον ο γενικός γραμματέας από μό-
νος του δεν θα το κάνει, γιατί δεν
θέλει άλλη αποτυχία, όταν και είναι
προφανές, ενδεχόμενο άλλο λάθος
θα είναι τελειωτικό για το Κυπρια-
κό», τονίστηκε στην εφημερίδα.
Εκείνο που έχει σημασία πάντως
είναι το τι θα πουν Αναστασιάδης-
Ακιντζί στον γ.γ. των Η.Ε. και πώς
εκείνος θα θεωρήσει ότι μπορεί να

δώσει «ρεύμα» στη διαπραγματευ-
τική διαδικασία, αν κρίνει πως
υπάρχει τελικά έδαφος.

Το ηλεκτρικό
Ένας άλλος παράγοντας, λένε

διπλωματικοί κύκλοι στη Λευκωσία,
στον οποίο πρέπει να πέσει το βάρος
εφεξής, είναι όχι η συζήτηση για
νέα αρχή στις συνομιλίες αλλά η
αποφυγή νέων τετελεσμένων στα
Κατεχόμενα, μετά από σχετικές
πρωτοβουλίες της Τουρκίας. Σε ερω-
τήσεις της «Κ» αναφορικά με τι πρα-
κτικά μπορεί να γίνει, τι να κάνει η
Τουρκία και πώς ν’ απαντήσει η
Λευκωσία, αρμόδια πηγή μάς πα-
ρέπεμψε σε κινήσεις που θα πρέπει
να γίνουν από τη Δημοκρατία, αν,
για παράδειγμα, αποφασίσει η Άγ-
κυρα να τροφοδοτήσει με ρεύμα τα
Κατεχόμενα. Σύμφωνα με τις πλη-
ροφορίες της «Κ» για το θέμα, τα
δεδομένα δεν είναι τόσο απλά όσο
παρουσιάζονται. Η Τουρκία, είναι
συνδεμένη μέσω Ελλάδας και Βουλ-
γαρίας (μετά από χρόνια σχετικών
διεργασιών) μέσω διασυνδέσεων
των ηλεκτρικών συστημάτων με-
ταφοράς και παράλληλα ευρωπαϊκών
οργανισμών όπως ο Οργανισμός
Συνεργασίας των Ρυθμιστικών Αρ-
χών Ενέργειας (ACER) και ο Οργα-
νισμός των Διαχειριστών Μεταφοράς
Ηλεκτρισμού (ENTSO-E). Διαχειρί-
στρια εταιρεία στην Τουρκία είναι
η εταιρεία TEAS, και έχει συνεργασία
με τους προαναφερόμενους οργα-
νισμούς. Άρα συμμορφώνεται με
τους κανόνες τους και τις οδηγίες

που τους διέπουν. Θα πρέπει, λοιπόν,
ν’ αποταθεί σε εκείνους αν επιζη-
τηθεί σύνδεση με τρίτο μέρος, για
την Τουρκία αυτό θα είναι τα Κα-
τεχόμενα, και να εγκριθεί η αίτηση
ώστε αυτό να γίνει πραγματικότητα.
«Αν η Τουρκία επιχειρήσει κάτι τέ-
τοιο, θα είναι παράνομο εφόσον αν-
τιβαίνει τις σχετικές ευρωπαϊκές
οδηγίες. Και θα έπρεπε προληπτικά
ήδη η Δημοκρατία να είχε αποστείλει

σχετικά έγγραφα, προειδοποιώντας
πως τυχόν ηλεκτρική σύνδεση Τουρ-
κίας-Κατεχόμενων είναι παράνομη.
Δεν το έχει κάνει, αν και είχαν ετοι-
μαστεί σχετικές μελέτες στη Λευ-
κωσία από αρμόδιους φορείς», τόνισε
αρμόδια πηγή στην εφημερίδα για
το θέμα. 

Δεν πάει ο Τσίπρας 
Μια εξαιρετικά ενδιαφέρουσα

είδηση είδε τις τελευταίες μέρες
το φως της δημοσιότητας μέσω
τουρκικών ΜΜΕ, που ανέφερε εν
ολίγοις πως οι πρωθυπουργοί Ελ-
λάδας-Τουρκίας δεν έχουν πει την
τελευταία τους λέξη για το Κυπρια-
κό, και ενδέχεται με την παρότρυν-
ση Γκουτιέρες να τα πουν στη Νέα
Υόρκη. Η λεπτομέρεια του ότι, όπως
όλες οι πληροφορίες συγκλίνουν,
ο Αλέξης Τσίπρας δεν θα μεταβεί
στη Νέα Υόρκη για τη Γενική Συ-
νέλευση του ΟΗΕ μάλλον αντιμε-
τωπίστηκε σαν λεπτομέρεια από
τους αρθρογράφους της εφημερίδας
και σαν fake news, από ιστοσελίδες
που το «φιλοξένησαν». Επιπρόσθε-

τα, διαφαίνεται από διπλωματικής
απόψεως πως πιθανόν ένας από
τους λόγους που δεν θα συμμετά-
σχει ο Έλληνας Πρωθυπουργός
στις εργασίες του ΟΗΕ είναι και
γιατί θέλει να μην υπάρξει περαι-
τέρω πίεση για το Κυπριακό, μέσω
συναντήσεων. 

Η παρέμβαση Ακιντζί 
Ως παρέμβαση στην επικείμενη

εκλογική διαδικασία για τις Προ-
εδρικές εκλογές, ανέγνωσαν πολι-
τικοί κύκλοι στη Λευκωσία, τη δή-
λωση Ακιντζί περί «αλλαγής νοο-
τροπίας η οποία χρειάζεται στην
ε/κ πλευρά». Ο Τ/κ ηγέτης δεν είναι
η πρώτη φορά που επιχειρεί να πα-
ρέμβει στα των εκλογών, εφόσον
και το προηγούμενο διάστημα ανα-
φερόταν στις εκλογές, ως παράγων
παρεμπόδισης της προόδου στο
Κυπριακό. Για τον ίδιο, ωστόσο, τα
δεδομένα δεν φαίνεται να είναι θε-
τικά, με πληροφορίες από τα Κα-
τεχόμενα να λένε πως σκέφτεται
να μην κατέλθει υποψήφιος στις
επόμενες «εκλογές». 

Ρεύμα Γκουτιέρες
και ηλεκτρικό
Τουρκίας-Κατεχομένων
Πιθανή τριμερής με Ακιντζί δεν θα ευνοήσει τις εξελίξεις

<<<<<<<

Αν η Τουρκία επιχειρή-
σει ηλεκτρική σύνδεση
με τα Κατεχόμενα θα αν-
τιβαίνει με ευρωπαϊκούς
κανόνες με τους οποίους
είναι δεσμευμένη. 

Μετά τη συνάντηση που θα έχει με τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας και τον Ακιντζί ο γ.γ. των Η.Ε., θα διαπιστώσει αν
μπορεί να δώσει «ρεύμα» στη διαδικασία των συνομιλιών.

Το αποτέλεσμα της περιόδου περι-
συλλογής συζήτησε η Ειδική Αντι-
πρόσωπος του γ.γ. του ΟΗΕ στην Κύ-
προ κα Ελίζαμπεθ Σπέχαρ, με τον
Πρόεδρο Αναστασιάδη, ενόψει της
επίσκεψης του τελευταίου στα Η.Ε. 
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Σε κάθε προεκλογική εκστρα-
τεία, όταν συζητούνται τα
θέματα οικονομίας, οι συζη-
τήσεις αντί να επικεντρώ-
νονται στα ζητήματα του σή-
μερα και κυρίως του αύριο,
στρέφονται κατά βάση στο

παρελθόν. Το ταξίδι στο παρελθόν κατά
τη γνώμη μου δικαιολογείται μόνο όταν
κάποιος θέλει να αποδείξει με παράδειγμα
το δίκαιο και ορθόν μιας δικής του σημε-
ρινής στρατηγικής θέσης. Όπως για πα-
ράδειγμα όποιος θεωρεί ότι κακώς η κυ-
πριακή οικονομία έχει μονόπλευρα επι-
κεντρωθεί βασικά σ’ έναν μόνο τομέα δρα-
στηριότητας, αυτόν των υπηρεσιών, ανα-
τρέχει στο παρελθόν και αναδεικνύει τα
θετικά αποτελέσματα για την οικονομία
μας σε πενταετίες, όπου υπήρχε πιο ισορ-
ροπημένη ανάπτυξη ανάμεσα στους διά-
φορους τομείς της οικονομίας. Η μόνη
άλλη περίοδος η οποία τελεί υπό κρίση
είναι η πενταετία η οποία τελειώνει ή κρί-
νεται. Θα μου πει κάποιος, μα καλά, αν η
υπό κρίση κυβερνώντες παρέλαβαν χάος
και έπρεπε να το ξεπεράσουν;

Κατ’ αρχάς να σημειώσω ότι ο κάθε επό-
μενος, εκτός αν είναι ο ίδιος και πάλι ο
Πρόεδρος, θεωρεί ότι ο προηγούμενος του
παρέδωσε χάος. Δεύτερο, η κάθε φορά
προηγούμενη της απερχόμενης διακυβέρ-
νησης κρίθηκε και για να έχουμε νέο Πρό-
εδρο σημαίνει ότι δεν προκρίθηκε από τον
λαό. Τρίτο, ο βαθμός στον οποίο το «χάος»
επηρέασε την υπό κρίση πενταετία δεν
είναι ποτέ αυτός που οι εκάστοτε κυβερ-
νώντες παρουσιάζουν. Τέταρτο, οι πολιτικές
των όποιων προηγούμενων κυβερνήσεων
επηρεάζονται σε σοβαρό βαθμό και από
τη διαμόρφωση των κυβερνητικών θέσεων
εντός Βουλής, και από τις θέσεις των θε-
σμικών αλλά και μη θεσμικών (π.χ. Γιού-
ρογκρουπ) οργάνων της Ε.Ε. και των παγ-
κόσμιων οικονομικών οργάνων (Παγκόσμια
Τράπεζα, ΔΝΤ, διεθνείς οίκοι κ.λπ.) αλλά
και σε χώρες εντός μνημονίου από το πρό-
γραμμα της Τρόικας. Όλα αυτά θα πρέπει
να συνυπολογίζονται κατά τη διάρκεια
μιας συζήτησης για το παρελθόν, καθώς
επίσης οι θέσεις αυτών που κρίνουν τόσον
εντός Βουλής όσον και εκτός. Και όχι μόνο
των πολιτικών κομμάτων αλλά και των κοι-

νωνικών εταίρων και των επαγγελματικών
οργανώσεων. Πέραν τούτου είναι και τα
πολιτικά δεδομένα τοπικά, περιφερειακά
και διεθνώς. Η λεγόμενη συγκυρία.

Η συγκυρία είναι έννοια η οποία τυγ-
χάνει κακομεταχείρισης κατά τη διάρκεια
των συζητήσεων. Για παράδειγμα όταν
σήμερα κρίνονται οι επιδόσεις μας στον
τουρισμό, οι μεν κυβερνώντες τις ερμη-
νεύουν κύρια ως καρπό των δικών του μέ-
τρων και οι δε αντιπολιτευόμενοι ως καρπό
της κακής πολιτικής συγκυρίας σε άλλες

χώρες. Για παράδειγμα Τουρκία, Αίγυπτος
και αλλού. Πού βρίσκεται η αλήθεια;

Στην πλευρά εκείνου που θα τεκμηριώ-
σει ότι λόγω συγκυρίας π.χ. στράφηκαν
από Αίγυπτο ή Τουρκία τόσες χιλιάδες
τουρίστες οι οποίοι δεν λογάριαζαν την
Κύπρο ως προορισμό. Και από την άλλη
οι κυβερνώντες να τεκμηριώσουν ότι οι
τουρίστες αυτοί στράφηκαν προς την Κύ-
προ όχι τυχαία ή λόγω αδιεξόδου αλλά ως
αποτέλεσμα δικών τους συγκεκριμένων
ενεργειών τις οποίες να παραθέσουν.

Η ατεκμηρίωτη επίκληση της συγκυρίας
αποτελεί παραπλάνηση και υποβάθμιση
των όποιων επιτυχιών σε τελευταία ανά-
λυση όχι της όποιας κυβέρνησης αλλά του
συνόλου αυτού του τόπου.

Γιατί η «συγκυρία» π.χ. που μας βρήκε
το 1974 υπήρξε για εμάς καταστροφή και
τραγωδία, αλλά σίγουρα κάποιοι άλλοι επω-
φελήθηκαν, όπως και ανάποδα η δίκη μας
ανασυγκρότηση μέσα στη τριετία 1974-
1977 είχε να κάνει με την κακή «συγκυρία»
άλλου λαού, π.χ. εμφύλιος στον Λίβανο ή
μεταγενέστερα, Γιουγκοσλαβικό κ.ο.κ. Ταυ-
τόχρονα όμως και κατά κύριο λόγο είχε να

κάνει με τις θυσίες αυτού του λαού, του
κυπριακού και με τα βασικά ορθά μέτρα
των εκάστοτε κυβερνώντων, κρινόμενα
από τα αποτελέσματα.

Το να αποδίδουμε τα αρνητικά αποτε-
λέσματα αποκλειστικά και μόνο στην ανι-
κανότητα της υπό κρίση διακυβέρνησης
δεν είναι ούτε δίκαιο ούτε ορθό και κυρίως
δεν μας επιτρέπει να εξαγάγουμε τα ορθά
διδάγματα για το μέλλον. Κατά τον ίδιο
τρόπο παραπλανούμε τον εαυτό μας αν
τις όποιες επιτυχίες μας τις αποδίδουμε
μόνο στη συγκυρία. Όχι απλώς γιατί είναι
άδικο για όσους συνέβαλαν σε αυτές τις
επιτυχίες αλλά και πάλι γιατί δεν θα κα-
τορθώσουμε να εντοπίσουμε εκείνα τα
στοιχεία που εμείς ως Κύπρος ενεργοποι-
ήσαμε κατά τρόπο θετικό. Και άρα δεν θα
τα επαναλάβουμε κατά τρόπο δημιουργικό
και στο μέλλον. Παράλληλα, κτυπάμε και
την πίστη στον εαυτό μας αν πείσουμε τον
κυπριακό λαό ότι για τα κακά ευθυνόμαστε
μόνο εμείς και τα καλά μόνο η συγκυρία.

Ο κ. Νίκος Κατσουρίδης είναι πρώην βουλευτής
ΑΚΕΛ.

ΘΕΣΕΙΣ / Του ΝΙΚΟΥ ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗ

Συγκυρία και τεκμηρίωση

Ηνωμένα Έθνη
Ανάλυση του
ΑΠΟΣΤΟΛΗ ΖΟΥΠΑΝΙΩΤΗ

Με μία συνάντηση του Προ-
έδρου Αναστασιάδη με τον γ.γ. του
ΟΗΕ που είναι προγραμματισμένη
να διαρκέσει δέκα λεπτά και μία
ανάλογη του Αντόνιο Γκουτιέρες
με τον Μουσταφά Ακιντζί, είναι
μάλλον αδύνατον να ξεδιαλύνει το
αδιέξοδο στο οποίο έχει περιπέσει
το Κυπριακό μετά το ναυάγιο της
6ης Ιουλίου στο Κραν-Μοντάνα
της Ελβετίας.

Οι καλές υπηρεσίες του γ.γ. πα-
ραμένουν στη διάθεση των δύο
πλευρών, ωστόσο, με μία λακωνική
δήλωση την περασμένη Τετάρτη
– απαντώντας σε ερώτηση του υπο-
γράφοντα – ο κ. Γκουτιέρες έθεσε
τις προϋποθέσεις για να τις ενερ-
γοποιήσει και να δώσει τέλος στην
«περίοδο περισυλλογής»: «Πολύ
απλά. Σχεδιάζω να χρησιμοποιήσω
τις καλές μου υπηρεσίες μόλις τα
μέρη συμφωνήσουν αυτές οι καλές
υπηρεσίες να τεθούν σε εφαρμογή»,
ήταν το πλαίσιο που έθεσε ο γ.γ.
Θεωρητικά, κάποιος θα μπορούσε
να ερμηνεύσει τη δήλωση ως επα-
νάληψη των προηγούμενων προ-
τροπών του, από τα ξημερώματα
της 7ης Ιουλίου μέχρι πρόσφατα. 

Ωστόσο, η αναφορά σε συμφω-
νία χρήζει βαθύτερης ερμηνείας.
Γιατί, λόγου χάρη, να μιλά για συμ-
φωνία, των πλευρών, όταν θα μπο-
ρούσε κάλλιστα να καλέσει τις
πλευρές να διαπραγματευθούν στη
βάση του κοινού ανακοινωθέντος
της 11ης Φεβρουαρίου 2014, που

αποτελούσε τη βάση της προσπά-
θειας των τελευταίων τριάμισι ετών;
Αυτό από μόνο του δημιουργεί σκέ-
ψεις μήπως, ενώ η βάση των συ-
νομιλιών (ψηφίσματα Σ.Α., συμ-
φωνίες κορυφής, κυπριακή ιδιο-
κτησία) παραμένουν αναλλοίωτα,
ο γ.γ. του ΟΗΕ εκτιμά πως για να
προχωρήσει στο επόμενο και απο-
φασιστικό στάδιο που έμεινε ημι-
τελές στην Ελβετία, χρειάζεται νέα
δέσμευση, ίσως και νέα μεθοδο-
λογία.

Όπως και αν έχουν τα πράγματα,
ο χρόνος των δύο χωριστών συ-
ναντήσεων του κ. Γκουτιέρες με
τους ηγέτες δεν επαρκεί, αλλά ούτε
και υπάρχουν περιθώρια για μία
εκ του προχείρου κοινή συνάντηση.
Με βάση αυτό ως δεδομένο, αφού
ήδη η ειδική του αντιπρόσωπος
Ελίζαμπεθ Σπέχαρ κατέγραψε στις
συναντήσεις της Παρασκευής με
τους ηγέτες τις προθέσεις τους, το
μάξιμουμ που μπορεί να προσδοκά
ο γ.γ. του ΟΗΕ από τις επαφές στη
Νέα Υόρκη είναι να λάβει το πρά-
σινο φως από τον Πρόεδρο Ανα-
στασιάδη και τον Τ/κ ηγέτη Μου-
σταφά Ακιντζί για να ξεκινήσουν
οι διαβουλεύσεις για τη «συμφωνία»
που θα οδηγήσει στην ενεργοποί-
ηση των καλών του υπηρεσιών.
Την ίδια στιγμή, ο Αντόνιο Γκου-
τιέρες θα έχει την ευκαιρία να ακού-
σει και τις απόψεις της Ελλάδας
και της Τουρκίας – στις συναντή-
σεις που θα έχει με τον υπουργό
Εξωτερικών Νίκο Κοτζιά και τον
Πρόεδρο Ταγίπ Ερντογάν – αλλά
και άλλων ενδιαφερομένων, όπως
η Βρετανία, η Ε.Ε. και πιθανόν οι
ΗΠΑ.  Αναφορικά με τους Αμερι-
κανούς, καθώς η εμπλοκή του Προ-
έδρου Τραμπ και του υπουργού
Εξωτερικών Τίλερσον θα είναι πε-
ριορισμένη στη Γ.Σ. του ΟΗΕ, ακού-
γεται ότι η μόνιμη αντιπρόσωπος
Νίκι Χέιλι προτίθεται αμέσως μετά
τις συναντήσεις του κ. Γκουτιέρες
με τους δύο ηγέτες, να του ζητήσει
ενημέρωση για τις προθέσεις του
στο Κυπριακό.

Να σημειώσουμε επίσης ότι μία
ευκαιρία όλων των εμπλεκομένων

πλευρών να διατυπώσουν τις προ-
θέσεις τους θα είναι και οι ομιλίες
προς τη Γενική Συνέλευση. Πρό-
θεση του Προέδρου της Δημοκρα-
τίας είναι να επαναλάβει ότι απο-
δέχεται το πλαίσιο που έβαλε στο
τραπέζι ο γ.γ., καθώς και τη δέ-
σμευση και την ετοιμότητά του να

επιστρέψει στο τραπέζι των συνο-
μιλιών. Ωστόσο, θα πρέπει να υπάρ-
ξει και η κατάλληλη προετοιμασία
και ξεκάθαρες τοποθετήσεις και
από την άλλη πλευρά. Πάντως,
προϋπόθεση για οποιαδήποτε πε-
ραιτέρω βήματα, από μέρους του
γ.γ., είναι να λάβει κατ’ αρχήν το

πράσινο φως από τους ηγέτες να
προχωρήσει άμεσα. Κάτι τέτοιο θα
ήταν μάλλον δύσκολο να γίνει, αν
όσα δήλωσε πρόσφατα ο κ. Ακιντζί
για τις προεδρικές εκλογές τα επα-
ναλάβει και στον κ. Γκουτιέρες,
αφού ουσιαστικά θα μετέθεταν τις
όποιες κινήσεις για την άνοιξη.

<<<<<<<

Oταν σήμερα κρίνονται οι επι-
δόσεις μας στον τουρισμό, οι
μεν κυβερνώντες τις ερμη-
νεύουν κύρια ως καρπό των
δικών του μέτρων και οι δε
αντιπολιτευόμενοι ως καρπό
της κακής πολιτικής
συγκυρίας σε άλλες χώρες.

Eνα πρώτο βήμα
στη Νέα Υόρκη και
τέσσερα ορόσημα 
Ο γ.γ. του ΟΗΕ εκτιμά πως χρειάζεται νέα δέσμευση, ίσως και νέα
μεθοδολογία για να προχωρήσει στο επόμενο αποφασιστικό στάδιο

<<<<<<<

Το μάξιμουμ που προσ-
δοκεί ο γ.γ. από τις επα-
φές στη Νέα Υόρκη είναι
να λάβει το πράσινο φως
από Αναστασιάδη και
Ακιντζί για να ξεκινή-
σουν διαβουλεύσεις για
ενεργοποίηση των καλών
του υπηρεσιών.

<<<<<<<

Στην έκθεσή του για το
Κυπριακό ο γ.γ., θα επι-
διώξει να διασώσει για
μελλοντική χρήση πολλά
από τα όσα θετικά επι-
τεύχθηκαν και αποτε-
λούν συγκλίσεις.

Μετά τις συναντήσεις του γ.γ. του
ΟΗΕ με τους ηγέτες, υπάρχουν
τέσσερα ορόσημα από τώρα και
μέχρι τα τέλη Ιανουαρίου.

1. Το πρώτο είναι η έκθεση των
καλών υπηρεσιών του γενικού γραμ-
ματέα. Ο ίδιος δήλωσε την περα-
σμένη Τετάρτη ότι ακόμη εργάζον-
ται πάνω σ’ αυτή και ότι πιθανόν
να παρουσιαστεί μέχρι τα τέλη αυ-
τού του μήνα, ή τις αρχές του επο-
μένου, δηλαδή μετά την εβδομάδα
υψηλού επιπέδου της Γενικής Συ-
νέλευσης. Σύμφωνα με όλες τις πλη-
ροφορίες, θα κάνει εκτενή κατα-

γραφή των εξελίξεων στο Κυπριακό,
δεν θα καταλογίζει ευθύνες για το
ναυάγιο, ωστόσο θα επιδιώξει να
διασώσει για μελλοντική χρήση
πολλά από τα όσα θετικά επιτεύχ-
θηκαν και αποτελούν συγκλίσεις.
Παραμένει μεγάλο ερωτηματικό το
πώς θα περιγράφει τα συμβάντα
στο δείπνο, αλλά και τις προτάσεις
του των έξι σημείων για τη στρα-
τηγική συμφωνία που επιδιώχθηκε
στο Κραν-Μοντάνα. Η μεν πρόταση
της 30ής Ιουνίου (που επαναδια-
τυπώθηκε από τον Έσπεν Μπαρθ
Αϊντε στις 3 Ιουλίου) είναι γνωστή,
ωστόσο η τελική το μοιραίο βράδυ

της κατάρρευσης της διάσκεψης,
ουδέποτε αναγνώστηκε. Σημαντικές
για τις επόμενες κινήσεις του θα
είναι οι παρατηρήσεις και τα συμ-
περάσματα, ιδίως τα τελευταία, που
θα προσδιορίζουν εν πολλοίς το αν
η περίοδος περισυλλογής τερματι-
στεί ή αν παραταθεί επ’ αόριστο.

2. Το δεύτερο ορόσημο αφορά
το αν θα ξεκινήσει η όχι η διερευ-
νητική προσπάθεια για επανάληψη
των καλών υπηρεσιών. Σύμφωνα
με πληροφορίες, γίνονται σκέψεις
μετά τις συναντήσεις της Νέας
Υόρκης και την υποβολή της έκ-

θεσης, να επισκεφθεί την Κύπρο
(προς τα μέσα με τέλη Οκτωβρίου)
ο βοηθός γ.γ. του ΟΗΕ Τζέφρι Φέλ-
τμαν και από κοινού με την Ελί-
ζαμπεθ Σπέχαρ να συναντηθούν
με τους ηγέτες και δουν αν μπορεί
να υπάρξει συμφωνία για την επα-
νάληψη των καλών υπηρεσιών. 

3. Το τρίτο ορόσημο είναι η «στρα-
τηγική αναθεώρηση» της παρου-
σίας της ΟΥΝΦΙΚΥΠ, που έχει ήδη
ξεκινήσει και βάσει του τελευταίου
ψηφίσματος του Σ.Α. θα πρέπει να
ολοκληρωθεί εντός τετραμήνου
(δηλαδή μέσα στον Νοέμβριο). Μέ-

σα στον Οκτώβριο θα πρέπει να
αναμένεται η πραγματοποίηση επί-
σκεψης στην Κύπρο υψηλόβαθμης
αντιπροσωπείας του τμήματος ει-
ρηνευτικών επιχειρήσεων του ΟΗΕ.
Το ευρύτερο ζήτημα των αλλαγών
στις ειρηνευτικές επιχειρήσεις των
ΟΗΕ βρίσκεται πολύ ψηλά στην
ατζέντα του Σ.Α. – κάτω από την
πίεση και των Αμερικανών – και
θα αποτελέσει αντικείμενο ανοιχτής
υψηλού επιπέδου συνεδρίασης την
Τετάρτη 20 Σεπτεμβρίου, στην
οποία σχεδιάζει να παρευρεθεί και
να παρέμβει και ο Πρόεδρος Ανα-
στασιάδης.

4. Το τέταρτο ορόσημο είναι η
επόμενη ανανέωση από το Σ.Α. της
θητείας της ΟΥΝΦΙΚΥΠ, στα τέλη
Ιανουαρίου. Αυτή τη φορά τα μέλη
του θα έχουν στα χέρια τους τόσο
την έκθεση του γ.γ. για τις καλές
του υπηρεσίες, όσο και την έκθεση
για τη στρατηγική αναθεώρηση,
ενώ παράλληλα θα λάβουν υπόψη
και την κατάληξη των προσπαθειών
για επανάληψη των καλών υπηρε-
σιών του κ. Γκουτιέρες. 

Οι προεδρικές εκλογές θα πραγ-
ματοποιηθούν, ως γνωστόν, στην
Κύπρο μόλις λίγες μέρες αργότε-
ρα.

Οι κινήσεις του Γκουτιέρες μέχρι τα τέλη Ιανουαρίου

Ο κ. Γκουτιέρες σκέφτεται να στείλει στην Κύπρο περί τα τέλη Οκτωβρίου τον βοηθό γ.γ. Τζέφρι Φέλτμαν για να συ-
ναντηθεί με τους ηγέτες για να δει αν μπορεί να υπάρξει συμφωνία για την επανάληψη των καλών υπηρεσιών. Μαζί με
τον κ. Φέλτμαν θα είναι η Ελίζαμπεθ Σπέχαρ πλέον και όχι ο Έσπεν Μπαρθ Αϊντε. 
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Του ΝΙΚΟΥ ΣΤΕΛΓΙΑ

Η μεγάλη κόντρα που έχει ξεσπάσει
στις αμερικανοτουρκικές σχέσεις
λαμβάνει και νέες διαστάσεις. Το
φλερτ της Άγκυρας με τη Ρωσία
και το Ιράν, η εξαγορά ρωσικού πυ-
ραυλικού συστήματος, η στροφή
της τουρκικής κυβέρνησης στον
πολιτικό αυταρχισμό και οι διαφο-
ρετικές προσεγγίσεις στο Κουρδικό,
είναι ο πυρήνας της αναστάτωσης
στις διμερείς σχέσεις Τουρκίας -
ΗΠΑ. Η Ουάσιγκτον φτάνει στο
σημείο να προειδοποιήσει δημοσίως
την Άγκυρα για τις επιπτώσεις των
πρωτοβουλιών της και η Άγκυρα
απαντά προβάλλοντας τους δικούς
της προβληματισμούς σε ό,τι αφορά
τη στάση που τηρεί η αμερικανική
πλευρά σε σειρά ζητημάτων. Στο
ζήτημα της υπόθεσης Γκιουλέν, η
Τουρκία ισχυρίζεται ότι οι ΗΠΑ
δεν υποστηρίζουν με όλες τις δυ-
νατότητες που έχουν στη διάθεσή
τους μια συμμαχική χώρα-μέλος
του ΝΑΤΟ. Το ίδιο ισχύει και για
την περίπτωση του Κουρδικού. Η
υποστήριξη που παρέχει η Ουά-
σιγκτον στη συριακή πτέρυγα του
κουρδικού κινήματος εκλαμβάνεται
από την Άγκυρα ως «εχθρική πρά-
ξη», όταν και οι πρωτοβουλίες των
ΗΠΑ σε επίπεδο διπλωματίας στη
Μέση Ανατολή προκαλούν τις δια-
φωνίες της Άγκυρας. 

Τα πεδία
Η δημοσιογράφος Αμπερίν Ζα-

μάν, η οποία βρίσκεται εδώ και και-
ρό στο στόχαστρο της τουρκικής
κυβέρνησης και η οποία συνεχίζει
να δημοσιογραφεί πλέον από τις
ΗΠΑ, υπήρξε μία από τις πρώτες
δημοσιογράφους που έκρουσε τον
κώδωνα του κινδύνου για το μέλλον
των σχέσεων της Τουρκίας - ΗΠΑ.
Την περίοδο της ανάδειξης του

Ντόναλντ Τραμπ στην προεδρία,
η Ζαμάν έσπευσε να επισημάνει
ότι η νέα αμερικανική ηγεσία δεν
πρόκειται με μαγικό ραβδί να διορ-
θώσει ή να καλύψει λάθη και πα-
ραλείψεις στις αμερικανοτουρκικές
σχέσεις, όπως πίστευαν Τούρκοι
αναλυτές. 

Οι τελευταίες εξελίξεις λίγους
μήνες μετά δικαιώνουν τη Ζαμάν,
καθώς η Τουρκία έχει φτάσει στο
σημείο της ανοιχτής σύγκρουσης
με τις ΗΠΑ. Η ίδια τονίζει τώρα ότι
αξιωματούχοι και διπλωμάτες στην
αμερικανική πρωτεύουσα δεν κρύ-
βουν πλέον τον προβληματισμό
τους για τους χειρισμούς και τις κι-
νήσεις της κυβέρνησης του Κόμ-
ματος Δικαιοσύνης και Ανάπτυξης
(ΑΚΡ). Αυτή η στάση οφείλεται στο
ότι η Τουρκία δρομολογεί την εξα-
γορά του ρωσικού πυραυλικού συ-
στήματος τύπου S-400 και συνεχίζει
τη συνεργασία της με τη Μόσχα
για την ανέγερση του πρώτου πυ-
ρηνικού εργοστασίου στο Άκουγιου
της Μερσίνης.

Επιπρόσθετα, η Άγκυρα αναζητά
την υποστήριξη του Ιράν όσον αφο-
ρά τη Συρία, το Ιράκ και το Κουρ-
δικό, ενώ επιχειρεί να προσεγγίσει
το Πεκίνο. Η αυστηρή γραμμή της
Άγκυρας στο Κουρδικό και η επι-

μονή της να συνεργάζεται με ισ-
λαμιστικές οργανώσεις με στόχο
τη δημιουργία ζώνης κατοχής στο
βόρειο κομμάτι της Συρίας η οποία
θα ελέγχεται από την τουρκική
πλευρά και θα διαμελίζει την επι-
κράτεια του αναδυόμενου κουρδι-
κού κράτους, είναι ένα ακόμη πεδίο
διαφωνίας στις αμερικανοτουρκικές
σχέσεις. Οι κινήσεις της Άγκυρας
στη Συρία έρχονται σε αντιδιαστολή
με την πολιτική της Ουάσιγκτον η
οποία επενδύει όλες τις ελπίδες
της στη συνεργασία των Κούρδων
με απώτερο στόχο την τελική εξου-
δετέρωση του Ισλαμικού Κράτους
και άλλων τζιχαντιστικών ομάδων
που στρέφονται κατά των δυτικών

συμφερόντων. Παρά τις προειδο-
ποιήσεις της Τουρκίας, οι ΗΠΑ πα-
ρέχουν υποστήριξη –διπλωματική,
οικονομική και στρατιωτική – στους
Κούρδους αντάρτες, οι οποίοι βρί-
σκονται μόλις ένα βήμα πριν από
την απελευθέρωση της Ράκα, γε-
γονός που έχει θορυβήσει κορυ-
φαίους αξιωματούχους της τουρ-
κικής κυβέρνησης και του Προ-
εδρικού. 

Τραμπ στα βήματα Ομπάμα
Χαρακτηριστικό των ανωτέρω

είναι το ότι το τελευταίο διάστημα,
ο φιλοκυβερνητικός Τύπος, ο οποίος
έχει εντατικοποιήσει την κριτική
που ασκεί στις ΗΠΑ και τη Δύση,

προειδοποιεί την τουρκική κοινή
γνώμη ότι η Ουάσιγκτον έχει πα-
τήσει το κουμπί για τον διαμελισμό
κρατών της ευρύτερης περιοχής
ξεκινώντας από το Ιράκ και τη Συ-
ρία. Εκτός από το Κουρδικό ανα-
στάτωση στην τουρκική κυβέρνηση
προκαλείται και από την αποφα-
σιστικότητα των αμερικανικών αρ-
χών να διαλευκάνουν μία μεγάλη
υπόθεση διαφθοράς στην οποία
εμπλέκονται στελέχη της κυβέρ-
νησης του ΑΚΡ, αλλά και άτομα
από τον στενό κύκλο συνεργατών
του Τούρκου Προέδρου. Σύμφωνα
με τα στοιχεία που έχουν συλλέξει
οι αμερικανικές αρχές την περίοδο
κατά την οποία η διεθνής κοινότητα

επέβαλλε κυρώσεις στο Ιράν λόγω
των πυρηνικών φιλοδοξιών του,
τουρκικές τράπεζες και Τούρκοι
υπουργοί παρείχαν στο Ιράν «δι-
ευκολύνσεις» για την εξασφάλιση
κερδών από τις ενεργειακές πηγές.
Η αμερικανική δικαιοσύνη, λοιπόν,
αποφάσισε πρόσφατα την επέκτα-
ση του καθεστώτος φυλάκισης ενός
ιρανοτουρκικής καταγωγής επιχει-
ρηματία και ενός υψηλόβαθμου
στελέχους της τουρκικής, δημόσιων
συμφερόντων τράπεζας και τη φυ-
λάκιση του πρώην υπουργού Οι-
κονομικών της Τουρκίας.

Μένει να διαφανεί αν θα επι-
κρατήσει το σενάριο που θέλει τις
αμερικανικές αρχές να συνεχίζουν
τις έρευνές τους στη μεγάλη υπό-
θεση διαφθοράς εμπλέκοντας σε
αυτήν στενούς φίλους, συνεργάτες
και συγγενείς του Τούρκου Προ-
έδρου και προκαλώντας έτσι ανυ-
πέρβλητη ρήξη στις αμερικανο-
τουρκικές σχέσεις.

Όταν, μάλιστα, έχουν προκαλέ-
σει θόρυβο και τα μέτρα τα οποία
λαμβάνει η αμερικανική πλευρά
με στόχο να εμποδίσει την πρό-
κληση στο μέλλον βίαιων επεισο-
δίων, παρόμοιων με εκείνα που ση-
μειώθηκαν στον προαύλιο χώρο
της τουρκικής πρεσβείας στην Ουά-
σιγκτον, κατά την πρόσφατη επί-
σκεψη του Ρετζέπ Ταγίπ Ερντογάν.
«Όλα δείχνουν ότι κάποιοι κύκλοι
επιθυμούν να εγκλωβίσουν τον
Πρόεδρο στη χώρα του» είναι αυτή
την στιγμή η επικρατέστερη άποψη
στην Άγκυρα. Οι εν λόγω εξελίξεις
έχουν προκαλέσει θύελλα αντιδρά-
σεων στην Τουρκία οδηγούν Τούρ-
κους αναλυτές στο συμπέρασμα
ότι ο Ντόναλντ Τραμπ επιλέγει να
βαδίσει στον δρόμο που άνοιξε ο
προκάτοχός του, αγνοώντας τις
ευαισθησίες και προβληματισμούς
της Άγκυρας. 

Αμερική-Τουρκία στα διπλωματικά χαρακώματα
Οι S-400 είναι η κορυφή ενός παγόβουνου που δημιουργήθηκε από σειρά ανοιχτών υποθέσεων με διαφορετική πολιτική αντιμετώπιση

<<<<<<<

Ενώ η διεθνής κοινότητα
επέβαλλε κυρώσεις στο
Ιράν λόγω των πυρηνι-
κών φιλοδοξιών του,
τουρκικές τράπεζες πα-
ρείχαν στο Ιράν «διευκο-
λύνσεις» για την εξασφά-
λιση κερδών από τις
ενεργειακές πηγές.

Μένει να διαφανεί αν θα επικρατήσει το σενάριο που θέλει τις αμερικανικές αρχές να συνεχίζουν τις έρευνές τους στη
μεγάλη υπόθεση διαφθοράς, εμπλέκοντας σε αυτήν στενούς φίλους, συνεργάτες και συγγενείς του Τούρκου Προ-
έδρου και προκαλώντας έτσι ανυπέρβλητη ρήξη στις αμερικανοτουρκικές σχέσεις.
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Ο ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ ΣΤΗΝ «Κ» 

Οι πολίτες είναι οργισμένοι με
το παλαιοκομματικό κατεστημένο

Εμπλέκεται όλο, χωρίς εξαίρεση, στο σύστημα διαπλοκής και διαφθοράς που είχαν από κοινού στήσει σε δήμους και κεντρική εξουσία

Συνέντευξη στον
ΜΙΧΑΛΗ ΤΣΙΚΑΛΑ

Ο επικεφαλής της Συμμαχίας Πολι-
τών τοποθετείται στην «Κ» για το
προεκλογικό σκηνικό, που διέπεται
από τα θέματα της οικονομίας για
την οποία υποστηρίζει ότι δεν υπάρ-
χει success story, για το Κυπριακό
ότι τον χαροποιεί να λένε άλλοι δικές
του εκφράσεις, ενώ απαντάει στο
γιατί έκανε κόμμα κι αν ανήκει ο
ίδιος ή όχι σε αυτό που ονομάζει
παλαιοκομματικό κατεστημένο. 

–Όπως είναι τα ως τώρα δεδο-
μένα, διαφαίνεται πως ο Γιώργος
Λιλλήκας είναι αουτσάιντερ. Κα-
τέρχεστε στις εκλογές για να λά-
βετε μια δυναμική που μπορεί
να αξιοποιηθεί στο δεύτερο γύρο; 

–Αουτσάιντερ ήμουν και το 2013,
κι όμως εξασφάλισα, στηριζόμενος
στους πολίτες, ποσοστό 25%. Τότε,
λίγο έλειψε να είμαι στον δεύτερο
γύρο. Σήμερα θεωρώ πως τα δεδο-
μένα είναι πιο ευνοϊκά για να περάσω
στον β  ́γύρο, όχι μόνο γιατί οι πολίτες
είναι αυτονομημένοι από τις πολι-
τικές ηγεσίες και με δική τους πλέον
κρίση, αλλά αυτή τη φορά είναι και
οργισμένοι με το παλαιοκομματικό
κατεστημένο που εμπλέκεται όλο,
χωρίς εξαίρεση, στο σύστημα δια-
πλοκής και διαφθοράς που είχαν
από κοινού στήσει σε δήμους και
κεντρική εξουσία, για να νέμονται
τα λάφυρα. Δεν υπάρχει κόμμα του
παλαιοκομματικού κατεστημένου
που να μην έχει εκπρόσωπό του στη
φυλακή. Είτε δημάρχους, είτε δη-
μοτικούς συμβούλους, είτε κομμα-
τικά στελέχη. Σε προηγούμενες εκλο-
γές υποψήφιοι ή κόμματα με ποσο-
στά λιγότερο του 25%, το αντάλ-
λασσαν με 2-3 υπουργεία. Να υπεν-
θυμίσω πως μεταξύ πρώτου και δεύ-
τερου γύρου τότε, δήλωσα πως δεν
πρόκειται να συναντήσω ούτε τον
κ. Αναστασιάδη ούτε τον κ. Μαλά
και δεν πρόκειται να ανταλλάξω το
25% με υπουργεία, όπως και έπραξα.
Αυτή τη φορά θα βρεθούν άλλοι σε
αυτό το δίλημμα. 
–Κάνατε όμως κάτι που υποστη-
ρίζατε ότι δεν θα κάνατε, το κόμμα
της Συμμαχίας Πολιτών. 

–Απάντησα σε αυτό και ζήτησα
να με διαψεύσει και ο κ. Ομήρου και
δεν το έκανε. Στη συνάντηση με
την ΕΔΕΚ, ουδέποτε τέθηκε τέτοιο
ζήτημα. Το ήγειρα εγώ στο τέλος
της συνάντησης, επειδή γραφόταν
στον Τύπο πως θα έκανα κόμμα ή
πολιτικό κίνημα. Ο Γιαννάκης Ομή-
ρου δεν επέτρεψε να γίνει συζήτηση,
λέγοντας ο ίδιος ότι δεν είναι κριτήριο
για την ΕΔΕΚ. Έκανε μάλιστα την
ανάλυση ότι αν η κοινωνία έχει
ανάγκη από ένα νέο πολιτικό σχήμα,

αν δεν το κάνεις εσύ θα το κάνει
άλλος. Αν η κοινωνία δεν έχει ανάγκη
από νέο πολιτικό σχήμα, αν κάνεις
εσύ η οποιοσδήποτε άλλος θα απο-
τύχει. Και δεν έγινε καμία συζήτηση.
Το είπα και δεν διαψεύστηκα. Το
ότι δεν είχα πρόθεση, το είχα δη-
λώσει δημόσια. Προέκυψε η Συμ-
μαχία Πολιτών ως αποτέλεσμα αν-
τίδρασης και πίεσης των ίδιων των
πολιτών. Και παραπέμπω, επειδή
υπάρχουν βιντεογραφημένα ντο-
κουμέντα, στις συγκεντρώσεις που
έκανα την Τρίτη μεταξύ πρώτου και
δεύτερου γύρου στη Λεμεσό, Πέμπτη
στη Λευκωσία, όπου εκεί ήθελα ν’
ακούσω την άποψη των πολιτών
για το τι θα πράξουμε στον δεύτερο
γύρο. Μπροστά στα κανάλια, το
έπαιξε το ΡΙΚ στο δελτίο ειδήσεων
θυμάμαι, οι πολίτες δεν τοποθετούν-
ταν στο ερώτημα αλλά πιέζοντάς
με να δημιουργήσουμε ένα νέο πο-
λιτικό κίνημα. Έτσι προέκυψε η
Συμμαχία Πολιτών. 
–Μιλάτε, πάντως, για κατεστη-
μένο κι από το 1988 μέχρι σήμερα
είστε στην πολιτική. Γιατί να μη
θεωρείστε κατεστημένο και πα-
λαιοκομματικός; 

–Ο παλαιοκομματισμός και το
κατεστημένο είναι ορολογίες που
δεν έχουν να κάνουν με την ηλικία.
Γνωρίζω ανθρώπους 80 χρονών οι
οποίοι κάθε άλλο παρά ο τρόπος
σκέψης και η πολιτική-κοινωνική
συμπεριφορά τους, παραπέμπει σε
κατεστημένο. Το παλαιοκομματικό
κατεστημένο στο οποίο αναφέρομαι
είναι πολιτική κουλτούρα. Ένα σύ-
στημα που έχει χτιστεί πάνω στις
πελατειακές σχέσεις, που έχει χτίσει
δίκτυο διορισμών ημετέρων κομ-
ματικών σε όλους τους θεσμούς του
κράτους: από τα Διοικητικά ημικρα-
τικών μέχρι τα Συμβούλια Γονέων
στις σχολικές εφορίες για να ελέγ-
χουν απόλυτα κάθε οικονομική και
κοινωνική δραστηριότητα του τόπου.
Και μέσα από αυτό το σύστημα,
έχουν χτίσει το δίκτυο που τους επέ-
τρεπε όχι μόνο να κάνουν το ρου-
σφέτι αλλά να έχουν και οικονομικά

οφέλη από το ρουσφέτι, ελέγχοντας
με παρεμβάσεις είτε προσφορές δη-
μοσίου είτε άλλα έργα για οικονομικό
όφελος. Αυτή την κουλτούρα ονο-
μάζω παλαιοκομματικό σύστημα
και δεν ανήκω, το έχω αποδείξει,
σε αυτή. Δεν δεχτήκαμε να δώσουμε
ούτε ένα όνομα για διορισμό στους
ημικρατικούς. Αντιθέτως κάναμε
προτάσεις για εκσυγχρονισμό όλου
του συστήματος διορισμών με αξιο-
κρατική-τεχνοκρατική βάση και επε-
ξεργαζόμαστε προτάσεις που θα ει-
σαγάγουν στον δημόσιο πολιτικό
βίο και στη δημόσια υπηρεσία τον
όρο της ευθύνης. 
–Μπορείτε να γίνετε πιο συγκε-
κριμένος; 

–Ο καθένας που διαχειρίζεται
δημόσιο χρήμα ή ασκεί εκτελεστική
εξουσία οποιασδήποτε μορφής, από
οποιονδήποτε θεσμό, πρέπει να έχει
προσωπική, αστική ευθύνη για τις
αποφάσεις ή τις παραλήψεις του.
Θα δείτε νέες προτάσεις στο προ-
εκλογικό μας πρόγραμμα, προσεγ-
γίσεις που θέλουν να σπάσουν αυτό
το παλαιοκομματικό σύστημα, ει-
σάγοντας πιο διαφανείς διαδικασίες
και ενεργό ρόλο για τον πολίτη. Τη
δέσμευση που έδωσα το 2012 για
το ανακλητό, το έκανα πράξη. Εκ-
κρεμεί πρόταση νόμου από τον πε-
ρασμένο Φεβρουάριο στη Βουλή για
εφαρμογή του ανακλητού και η συ-
ζήτηση θα γίνει στις 27 του μήνα. 

–Ας υποθέσουμε ότι εκλέγεστε
Πρόεδρος, θα έχετε απέναντί σας
μια κυβερνώσα Βουλή; 

–Αν επιχειρηθεί να υπάρχει κυ-
βερνώσα Βουλή, τον λόγο θα τον
πάρει ο λαός μέσω των τοποθετή-
σεων και του διαλόγου του ίδιου του
Προέδρου με τους πολίτες. Δεν τολ-
μούν τα κόμματα, να αντιταχθούν
σε μια σωστή πολιτική του Προέδρου
αν αυτή κοινοποιηθεί σωστά και
γίνει κοινωνός ο λαός και οι πολίτες
μιας σωστής μεταρρυθμιστικής πο-
λιτικής. 
–Και η παρούσα κυβέρνηση έφερε
σωστά μεταρρυθμιστικά νομο-
σχέδια, όπως του δημοσίου, η
οποία δεν προχώρησε… 

–Αυτές που ήταν σωστές πέρα-
σαν. Το ΓΕΣΥ πέρασε για παράδειγμα,
που δεν το ήθελε ούτε ο Πρόεδρος
της Δημοκρατίας και κανένα από
τα παλαιοκομματικά κόμματα. Το
ήθελε ο Υπ. Υγείας, το ήθελα εγώ,
το στήριξα έμπρακτα, και όταν λέω
έμπρακτα εννοώ με δική μου πρό-
ταση και χρονοδιαγράμματα στις
συσκέψεις των αρχηγών των κομ-
μάτων πέρασε ομόφωνη απόφαση
για το ΓΕΣΥ. Με δική μου επιμονή
έγινε η δεύτερη συνεδρία του Εθνι-
κού Συμβουλίου για να καταλήξουν
τα νομοσχέδια στη Βουλή, με δική
μου παρέμβαση λύθηκε το πρόβλημα
με την ΠΑΣΥΝΟ και άνοιξε ο δρόμος
εφόσον χωρίς λύση των εργασιακών
δεν θα μπορούσε να εφαρμοστεί το
ΓΕΣΥ. Όταν, από κοινού με τον
υπουργό Υγείας, τον οποίο συγχαίρω
για τη μαχητικότητά του, εκθέσαμε
όσους δεν το ήθελαν, τι έγινε; Όταν
η ίδια η κοινωνία εκφράστηκε υπέρ
του ΓΕΣΥ υπαναχώρησαν όλοι και
πέρασε. Αυτό εννοώ λέγοντας κι-
νητοποίηση των πολιτών. 
–Δηλαδή ένας Πρόεδρος μπορεί
να σπάσει αυτό που ονομάζουμε
διαπλοκή, κατεστημένο και πάει
λέγοντας;

–Και μπορεί και πρέπει να δώσει
παράδειγμα ο ίδιος. Πρόθεσή μου
είναι το Υπουργικό Συμβούλιο να
απαρτίζεται από ανθρώπους από
εντιμότητα, από επιστημονική κα-
τάρτιση και ικανότητα παραγωγής
έργου. Αυτά θα είναι τα κριτήρια. 
–Εκτός κομμάτων; 

–Ασφαλώς και εκτός κομμάτων.
Η Κύπρος έχει ικανούς ανθρώπους
και ικανοί υπάρχουν και στα κόμματα
και εκτός. Εμένα το κριτήριό μου
δεν θα είναι πολιτικό ή κομματικό
ή αν με ψήφισε κάποιος ή όχι. Είπα
πρόσφατα ότι αν εκλεγώ, και αν το
θέλει ο κ. Παμπορίδης, θα εισηγηθώ
να μείνει υπουργός Υγείας και να
τελειώσει το έργο του. Πρέπει να
σπάσει αυτό το σάπιο σύστημα, αλ-
λάζοντας επίσης το σύστημα διορι-
σμών των ημικρατικών. Πώς θα με
πείσει εμένα όταν το κύριο όργανο
που κάνει προαγωγές και προσλήψεις
κομματοκρατείται με απόφαση της
κυβέρνησης;

“Το παλαιοκομματικό
κατεστημένο στο οποίο
αναφέρομαι είναι
πολιτική κουλτούρα,
ένα σύστημα που
έχει χτιστεί πάνω στις
πελατειακές σχέσεις.

“Ο καθένας που διαχειρί-
ζεται δημόσιο χρήμα ή
ασκεί εκτελεστική εξου-
σία οποιασδήποτε μορ-
φής, από οποιονδήποτε
θεσμό, πρέπει να έχει
προσωπική, αστική ευ-
θύνη για τις αποφάσεις
ή τις παραλήψεις του.

–Η οικονομία παραμένει πρώτο θέμα
και η κυβέρνηση έχει τη θέση πως την
παρέλαβε σε χάλια κατάσταση και την
έφερε σε επίπεδο σταθερότητας. 

–Εκεί την έφεραν οι θυσίες του λαού,
όχι ο κ. Αναστασιάδης. Ο ίδιος μας είπε
ότι του έβαλαν το πιστόλι στον κρόταφο
για το κούρεμα. Οποιοσδήποτε, και ο πλέον
άσχετος, αν αναλάμβανε να κάνει κούρεμα
καταθέσεων, να κόψει μισθούς, συντάξεις
και επιδόματα, να κόψει τους συνοδούς
των παιδιών με ειδικές ανάγκες στα σχολεία,
θα μπορούσε να βελτιώσει την οικονομία.
Μου θυμίζει την ιστορία με τον Χότζα και
τον γάιδαρό του, που τον έμαθε να μην
τρώει και όταν πέθανε ο γάιδαρος, στενο-
χωρήθηκε γιατί πλέον είχε μάθει να μην
τρώει. Αυτό έκανε ο Αναστασιάδης. Λέει
ότι υπάρχει ανάκαμψη. Ρώτησε τους γονείς
των παιδιών που μεταναστεύουν αν υπάρχει
ανάκαμψη; Ρώτησε τους νέους που πάνε
για δουλειά και τους δίνουν 500 ευρώ μισθό;
Τις οικογένειες που έχουν παιδί με ειδικές
ανάγκες; Να μην παίρνει η μητέρα το παιδί

στο σχολείο, γιατί δεν έχει συνοδό; Είναι
success story ή κοινωνική αναλγησία; Suc-
cess story είναι οι άνθρωποι να ζουν με
αξιοπρέπεια, και στην οικονομία από τη
Συμμαχία θα έρθουν καινοτόμες προτάσεις.
Αυτά που λέμε θα τα κάνουμε πράξη και
θα δείτε σύντομα προτάσεις στη Βουλή
που θα επιτρέπουν στους πολίτες ν’ ανα-
σάνουν. Εκείνοι που είναι γονατισμένοι
στις τράπεζες, που κάποιοι τις εξόπλισαν
με υπερόπλα και αναφέρομαι στον ΔΗΣΥ,
στο ΔΗΚΟ και στο ΑΚΕΛ που ψήφιζαν τις
εκποιήσεις και άφησαν απροστάτευτους
αυτούς τους ανθρώπους. 
–Προτάσεις για τις εκποιήσεις; 

–Και για αυτό και για τα δάνεια αλλά
και ένα ολοκληρωμένο μοντέλο ανάπτυξης. 
–Έχετε δηλαδή την απάντηση στο φλέ-
γον ζήτημα των ΜΕΔ; 

–Θα απαντήσουμε συγκεκριμένα. Τώρα
επεξεργαζόμαστε δύο σενάρια που τα κο-
στολογούμε ταυτόχρονα, για τα ΜΕΔ φυ-
σικών προσώπων που έχουν υποθήκη την
πρώτη κατοικία. 

–Διαφωνείτε με την επιχειρηματολογία
του ΔΗΚΟ και του κ. Παπαδόπουλου
ότι πρέπει να δημιουργήσουμε κόστος
στην Τουρκία; 

–Πολλές φορές ακούω από ραδιοφώνου
δηλώσεις και επειδή δεν βλέπω ποιος τις
κάνει, νομίζω ότι ακούω δικές μου δη-
λώσεις. Το Φεβρουάριο του 2015, όχι
στην προεκλογική του 2018, όταν έγινε
διήμερη συνεδρία Εθνικού για τη συζή-
τηση νέας στρατηγικής στο κυπριακό,
κατέθεσα κείμενο 60 σελίδων με συγκε-
κριμένους στόχους, πυλώνες και σχέδιο
δράσης για δημιουργία πολιτικού, οικο-
νομικού κόστους της Τουρκίας κτλ. Κα-
νένας και τους καλώ να με διαψεύσουν.
Κανένας δεν κατέθεσε νέα στρατηγική
στο Εθνικό. Αν στην πορεία, λόγω προ-
εκλογικών αναγκών κάποιοι παίρνουν
ιδέες και υιοθετούν προτάσεις και εκ-
φράσεις μου, αλλά να τις εννοούν, εμένα
με χαροποιεί. 
–Είναι εφικτό όμως να δημιουργή-
σουμε κόστος στην Τουρκία όταν τα
έχει βάλει εύκολα με τη Γερμανία; 

–Η Γερμανία πάει να δημιουργήσει κό-
στος στην Τουρκία που θα μπορούσαμε

να το δημιουργήσουμε εμείς. Αναφέρομαι
στην τελωνειακή Ένωση Τουρκίας-Ε.Ε.
για την οποία είχα πει στον Πρόεδρο να
θέσει βέτο. Είναι μια συμφωνία, ένα πρώτο
βήμα για να πάρει η Τουρκία προνομιακό
καθεστώς, που ήθελαν να της το δώσουν
η Γαλλία και η Γερμανία. Να έχουν αμ-
φότεροι οικονομικά οφέλη χωρίς πολιτικές
υποχρεώσεις της Τουρκίας. Εμάς δεν μας
εξυπηρετεί αυτό. Αν ασκούσαμε βέτο
εμείς, θα ήξερε η Τουρκία ότι έχει κόστος
λόγω Κυπριακού. Αν το πράξει η Γερμανία
τώρα, που αμφιβάλλω, η Τουρκία θα γνω-
ρίζει ότι έχει κόστος λόγω Γερμανίας όχι
για το Κυπριακό. Τα όπλα που διαθέτεις

δεν είναι αναλλοίωτα και οι ευκαιρίες δεν
περιμένουν. Έπρεπε να το είχαμε εκμε-
ταλλευτεί την κατάλληλη χρονική στιγμή. 
–Και τώρα η όποια ειδική σχέση δεν
μας ωφελεί… 

–Φυσικά, εφόσον αν η Τουρκία συνε-
χίσει να έχει οικονομικά οφέλη και ταυ-
τόχρονα να διατηρεί την κατοχή και τη
διχοτόμηση στην Κύπρο, γιατί να αλλάξει
πολιτική; Το έχω πει. Τα κράτη δεν έχουν
ηθικούς κανόνες, ούτε φίλους, ούτε και
τύψεις συνειδήσεως. Τα κράτη έχουν
μόνο συμφέροντα, οπότε για να επιτύ-
χουμε τους στόχους θα πρέπει να «πει-
ράξουμε» κάποια από τα συμφέροντα της
Τουρκίας. 
–Τώρα δεν υπάρχει κινητικότητα στο
Κυπριακό και περιμένουμε και τις
εκλογές στη Γερμανία. 

–Εκείνο που προέχει είναι αν ο Ανα-
στασιάδης έχει τέτοια βούληση. Δεν έχει.
Αν είχε θα την ασκούσε όταν πάρθηκε
η απόφαση στο Ευρωπαϊκό Συμβούλιο
για να αρχίσει ο διάλογος για τη νέα τε-
λωνειακή ένωση Τουρκίας-Ε.Ε. Εκεί έπρε-
πε να ασκήσει το βέτο, να το μπλοκάρει
από την αρχή. 

Κοινωνική αναλγησία
ή Success Story; 

Κόστος στην Τουρκία και Κυπριακό

“Αν λόγω προεκλογικών αναγ-
κών κάποιοι παίρνουν ιδέες
και υιοθετούν προτάσεις και
εκφράσεις μου, αλλά να τις
εννοούν, εμένα με χαροποιεί.

–Ο Γιώργος Λιλλήκας κατεβαίνει για
να βγει Πρόεδρος ή να περάσει στον
δεύτερο γύρο; 
–Η δική μας υποψηφιότητα είναι η
μόνη που αν περάσει δεύτερο γύ-
ρο των εκλογών, κερδίζει ανεξαρ-
τήτως αντιπάλου. Είναι η μόνη πο-
λυσυλλεκτική υποψηφιότητα και
μπορεί να κερδίσει την εμπιστο-
σύνη αριστερών και κεντρώων
ψηφοφόρων. Καμιά άλλη υποψη-
φιότητα δεν μπορεί να κερδίσει
την εμπιστοσύνη και των δύο αυ-

τών εκλογικών σωμάτων. 
–Η πολυσυλλεκτικότητα αυτή χωράει
και άλλα κόμματα; 
–Χωράει πολίτες. 
–Κόμματα χωράει; 
–Αν θέλει να έρθει ένα κόμμα να
μας στηρίξει, ευχαρίστως. Εμείς
δεν αποκλείσαμε στον διάλογο,
καμία πολιτική ηγεσία. Ο αποκλει-
σμός του διαλόγου είναι επίδειξη
αλαζονείας αλλά είπαμε και επι-
μένουμε πως κύριος συνομιλητής
μας είναι πολίτες. 

–Τα μηνύματα που παίρνετε ως τώρα; 
Είναι πολύ ενθαρρυντικά και το
κύμα θα φουντώσει όταν μέσα
από τις τηλεοπτικές συζητήσεις,
θ’ ακούσουν οι πολίτες και την
επιχειρηματολογία μας αλλά θα
δουν και το πρόγραμμα που θα κα-
ταθέσουμε. Το οποίο θα χαρακτη-
ρίζεται από σύγχρονες ιδέες και
αντιλήψεις, πιο προχωρημένες
από οποιονδήποτε άλλον και θα το
δείτε στην πράξη, αλλά και από
πνεύμα κοινωνικής δικαιοσύνης. 

Στον δεύτερο γύρο κερδίζουμε ανεξαρτήτως αντιπάλου 

Δεν δεχτήκαμε να δώσουμε ούτε ένα όνομα για διορισμό στους ημικρατικούς. Αντιθέτως κάναμε προτάσεις για εκ-
συγχρονισμό όλου του συστήματος διορισμών με αξιοκρατική-τεχνοκρατική βάση, λέει ο Γιώργος Λιλλήκας. 
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Η ιστοσελίδα της Καθημερινής 
Κύπρου σε συνεργασία με το 
Πανεπιστήμιο UCLan Cyprus 

σου δίνουν την ευκαιρία να είσαι ένας 
από τους επιτυχόντες.

Τ α τελευταία πέντε χρόνια στην
Κύπρο γράφτηκε μια ιστορία
γενναιότητας και ελπίδας.

Μετά που οι δραματικές συνθήκες,
απότοκο του λαϊκισμού, των αγ-
κυλώσεων και της αδυναμίας αν-
τίληψης των πραγματικοτήτων, εί-
χαν φέρει τον κυπριακό λαό με την
πλάτη στον τοίχο. Ταπεινωμένο
και αδύναμο. 

Οι Κύπριες και οι Κύπριοι βρήκαν
ξανά το σθένος να πάρουν την
τύχη τους στα χέρια τους. Διότι,
την Κύπρο δεν τη διέσωσαν οι ξέ-
νοι. Τη διέσωσαν οι πολίτες της,
οι άνθρωποί της. Με τις θυσίες και
το κουράγιο τους. Τη σωφροσύνη,
το πείσμα και την εργατικότητά
τους. Με την αποφασιστικότητα
να διεκδικήσουν ξανά τη ζωή τους
και την ευημερία των παιδιών τους.

Για εμάς ήταν μεγάλη τύχη και
ευλογία να ηγούμαστε αυτής της
προσπάθειας. Και να έχουμε συμ-
βάλει με τις κινήσεις μας, στην τα-
χύτερη και σωστότερη υπέρβαση
της κρίσης. Το μεγαλύτερο επί-
τευγμα αυτής της κυβέρνησης δεν
ήταν ότι καταφέραμε να κερδίσου-
με την εμπιστοσύνη των πολιτών.
Η μεγαλύτερή μας επιτυχία είναι
ότι κατορθώσαμε οι πολίτες να εμ-
πιστευτούν ξανά τον εαυτό και τη
χώρα τους. Με θέληση να σταθούν
ξανά στα πόδια τους. Και σήμερα,
να μπορούν ξανά να ονειρεύονται
και να ελπίζουν. Είναι δικός τους
ο άθλος και σε αυτούς ανήκουν τα
εύσημα.

Από την πλευρά μας, ο Πρόεδρος
Αναστασιάδης με αποφασιστικό-
τητα σήκωσε γερά το βάρος της
ευθύνης και της καθοδήγησης
στους ώμους του. Μια κυβέρνηση
που συνδύασε σημαντική εμπειρία
αλλά και στην πλειοψηφία της νέ-
ους ανθρώπους γεμάτους οράματα,
και μια παράταξη που πετύχαινε
τις κρίσιμες και απαραίτητες συμ-
μαχίες με την αντιπολίτευση στη
βουλή, κάναμε αυτό που έπρεπε

και αυτό που υπαγόρευε η συνεί-
δησή μας:

1. Καθοδηγήσαμε τη χώρα μας
για να βγει με ασφάλεια από τον
βάλτο της ύφεσης. Με ορθολογι-
στική διαχείριση, χρειάστηκε να
γίνουμε σκληροί κάποιες φορές
για να μπορέσουμε να δικαιώσουμε
τις θυσίες των συμπολιτών μας.
Συμμαζέψαμε τις δημόσιες δαπάνες,
χωρίς να στραγγαλίσουμε την ιδιω-
τική πρωτοβουλία. Όχι μόνο δεν
βάλαμε νέους, αλλά μειώνουμε ή
και καταργούμε φόρους. Κρατή-
σαμε τους πυλώνες της οικονομίας
μας ζωντανούς και δώσαμε νέα
εχέγγυα, για να μπορούμε σήμερα
να τους βλέπουμε να ανακάμπτουν.
Νοικοκυρέψαμε τα οικονομικά μας,
για να μπούμε ξανά πιο υγιείς και
πιο δυνατοί στον διεθνή ανταγω-
νισμό, να πετύχουμε δυναμική πο-
ρεία ανάπτυξης και να υποδεχθούμε
ξανά μεγάλες επενδύσεις και κο-
ρυφαία έργα που αλλάζουν την φυ-
σιογνωμία τη Κύπρου. 

2. Οχυρώνουμε θεσμικά τη χώρα
μας για να μην επιτραπεί σε κανέναν
να τη θέσει ξανά σε κίνδυνο. Εμ-
πεδώνουμε την πολιτική ευθύνη
και τη λογοδοσία. Βλέπουμε κόσμο
που καταχράστηκε την εμπιστο-
σύνη και τα χρήματα των πολιτών
να οδηγείται στη φυλακή. Με μια
σαρωτική μεταρρυθμιστική διαδι-
κασία αλλάζουμε και εκσυγχρονί-
ζουμε εκ βάθρων την κυπριακή πο-
λιτεία. Προωθούμε καινοτόμες ιδέες
και σύγχρονη τεχνολογία, εντάσ-
σουμε την Κύπρο στην ψηφιακή
εποχή. Υλοποιούμε με συνέπεια
ένα σχέδιο που αναδιοργανώνει
τις δομές του κράτους μας, ώστε
να είναι πιο αποτελεσματικό, να
υπηρετεί καλύτερα τον πολίτη και
να καλλιεργεί συνθήκες βιώσιμης
ανάπτυξης.

3. Δυναμώνουμε τους συνεκτικούς
δεσμούς της κοινωνίας μας, προ-
στατεύοντας, με όσες δυνατότητες
έχουμε, όσους έχουν περισσότερη

ανάγκη από τη βοήθειά μας. Ακόμη
και σε αυτές τις δύσκολες συνθήκες,
είχαμε τη βούληση. Και όταν βρί-
σκεται η βούληση βρίσκονται και
οι πόροι και οι τρόποι για να κά-
νουμε τη διαφορά ανάμεσα στην
ντροπή και την αξιοπρέπεια. Προ-
χωρήσαμε με αλληλεγγύη και σε-
βασμό να ενδυναμώσουμε το κοι-
νωνικό κράτος. Εξασφαλίζουμε την
αξιοπρεπή διαβίωση, την ασφάλεια
της υγείας και το δικαίωμα στην
καλύτερη παιδεία για όλους τους
Κυπρίους. Κατοχυρώσαμε κοινω-
νικές ελευθερίες και δικαιώματα
σε κοινωνικές ομάδες που η Πολι-
τεία είχε ξεχασμένες για δεκαετίες.
Δεκάδες χιλιάδες συμπολίτες μας
νιώθουν αυτά τα πέντε χρόνια πιο
ίσοι με τους υπολοίπους, πιο αξιο-
πρεπείς και πιο ικανοί να τραβήξουν
τον δικό τους δρόμο. 

4. Ισχυροποιούμε τη θέση μας
στο διεθνές περιβάλλον και αξιο-
ποιούμε επιτέλους την ευρωπαϊκή

μας υπόσταση, τη γεωγραφική μας
θέση και τις γεωστρατηγικές μας
δυνατότητες. Η Κύπρος σήμερα,
έχει πολύ μεγαλύτερο διεθνές απο-
τύπωμα από το περίγραμμα των συ-
νόρων της. Είναι πιο ισχυρή και πιο
αξιόπιστη από ποτέ. Δεν είμαστε η
«καημένη» χώρα του παρελθόντος.
Με σοβαρότητα, προχωρούμε στους
ενεργειακούς μας σχεδιασμούς αν-
τιμετωπίζοντας αποτελεσματικά
και ειρηνικά, απειλές και ανησυχίες.
Κτίζουμε ισχυρές περιφερειακές
και διεθνείς συμμαχίες που θέτουν
τη χώρα μας στο επίκεντρο και ανα-
βαθμίζουν τον ρόλο μας στη διεθνή
σκακιέρα. Πετυχαίνουμε με αυτό
τον τρόπο να επιδιώξουμε τις με-
γάλες μας προοπτικές, αλλά και δη-
μιουργούμε συνθήκες που κατοχυ-
ρώνουν την ασφάλεια της μελλον-
τικής μας επιβίωσης.

5. Φτάσαμε πιο ουσιαστικά και
πιο κοντά από ποτέ σε ένα έντιμο
συμβιβασμό στο εθνικό μας θέμα.
Δεν τον έχουμε πετύχει ακόμη, αλλά
τα βήματα μπροστά είναι καταγε-
γραμμένα και αναγνωρισμένα από
όλους. Συζητούμε γι’ αυτά που μας
πονάνε περισσότερο, με διάθεση
κατανόησης των ανησυχιών και
της άλλης πλευράς, για μια αμοιβαία
επωφελή λύση. Διεκδικούμε για
πρώτη φορά την πραγματική ανε-
ξαρτησία μας. Ένα κανονικό κράτος,
μακριά από κηδεμόνες, εγγυητές
και «χωροφύλακες». Την Κύπρο να
τη διαχειρίζονται αποκλειστικά οι
Κύπριοι. Και παραμένουμε έτοιμοι
και αποφασισμένοι να συνεχίσουμε
την προσπάθεια, μέσα στο πλαίσιο
του γόνιμου εδάφους που καλλιερ-
γήθηκε με πολύ κόπο και προσπά-
θεια όλο αυτό το διάστημα.

Σήμερα, στο επίκεντρο της νο-
τιοανατολικής Μεσογείου, με τη
γειτονιά μας κυριολεκτικά να φλέ-
γεται, με την Ευρώπη να ανασυν-
τάσσεται και να προχωρά στο επό-
μενό της βήμα και την Τουρκία να
ανησυχεί όλο και περισσότερο τη

διεθνή κοινότητα, η Κύπρος εξε-
λίσσεται σε μια όαση σταθερότη-
τας, σε ένα κέντρο πολιτικής, κοι-
νωνικής και οικονομικής συνερ-
γασίας. Είναι αλήθεια ότι σε αυτή
την πορεία είχαμε αστοχίες. Κάναμε
λάθη και επιλογές που θα έπρεπε
να είναι διαφορετικές. Με όλα όμως
τα δικαιολογημένα παράπονα, σή-
μερα η Κύπρος μας αποτελεί μια
ιστορία επιτυχίας. Και εάν στο εσω-
τερικό διαφωνούμε σε πολλά, απ’
έξω υπάρχει μέτρο σύγκρισης. Και
για όλο τον κόσμο είμαστε σήμερα
μια χώρα πρότυπο, για την ταχύ-
τητα και τον τρόπο που κατάφερε
να υπερβεί τα αδιέξοδα, να χτίσει
εμπιστοσύνη και συμμαχίες και να
προχωρήσει μπροστά. 

Γι’ αυτή τη νέα ιστορία γενναι-
ότητας και ελπίδας, πρέπει να εί-
μαστε όλοι υπερήφανοι. Η ανάκαμ-
ψη και η σημερινή θετική πορεία,
είναι μια κατάκτηση των πολιτών,
μια νέα προοπτική που αξίζει σε
όλους τους ανθρώπους μας που πά-
λεψαν για να βλέπουμε σήμερα την
αισιοδοξία, την ελπίδα και το χα-
μόγελο να επιστρέφουν στον τόπο
μας. Σε αυτή την κοινωνία, την
αποφασισμένη να ξεπερνά τα εμ-
πόδια και να ξανασηκώνεται πε-
ρήφανα όρθια, δεν αξίζει να την
τραβήξουν πάλι πίσω. Δεν αξίζουν
νέες περιπέτειες. Οι πολίτες αυτής
της χώρας αξίζουμε να προχωρή-
σουμε στο μέλλον έχοντας τη σι-
γουριά με την οποία σήμερα το κτί-
ζουμε. Υπάρχουν όντως, προβλή-
ματα ακόμη. Όλοι όμως βλέπουμε
κάθε μέρα γύρω μας τα θετικά απο-
τελέσματα της ριζικής αλλαγής που
συντελείται. Αυτή, λοιπόν, η ιστορία,
αξίζει να ολοκληρωθεί. Πρώτα και
κύρια γιατί δημιουργεί σε όλα τα
επίπεδα μια καλύτερη Κύπρο για
εμάς και για τους νέους μας. 

Ο κ. Μιχάλης Σοφοκλέους είναι διευ-
θυντής του Γραφείου του Προέδρου
της Δημοκρατίας. 

Στην Κύπρο το χαμόγελο επιστρέφει
ΠΑΡΕΜΒΑΣΗ / Του ΜΙΧΑΛΗ ΣΟΦΟΚΛΕΟΥΣ

<<<<<<<<

Σε αυτή την κοινωνία,
την αποφασισμένη να ξε-
περνά τα εμπόδια και να
ξανασηκώνεται περήφα-
να όρθια, δεν αξίζει να
την τραβήξουν πάλι πί-
σω. Δεν αξίζουν νέες
περιπέτειες. Οι πολίτες
αυτής της χώρας αξίζου-
με να προχωρήσουμε
στο μέλλον έχοντας τη
σιγουριά με την οποία
σήμερα το κτίζουμε. 
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Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Με ποσοστό αποδοχής που φτάνει
το 97% και θυμίζει τις ένδοξες επο-
χές του Μακαρίου, ο Σταύρος Μα-
λάς είναι ο ανεξάρτητος υποψήφιος
που θα στηρίξει και επίσημα σή-
μερα το ΑΚΕΛ. Αυτό το ποσοστό
αλλά και η γενική ομοφωνία κατά
τη διάρκεια των συνελεύσεων των
κομματικών ομάδων βάσης προ-
κάλεσαν χαμόγελα ανακούφισης
και αισιοδοξίας, τόσο στο επιτελείο
του κ. Μαλά όσο και στην Εζεκία
Παπαϊωάννου, ότι ο ανεξάρτητος
υποψήφιος που στηρίζει το ΑΚΕΛ

θα βρίσκεται στον β΄ γύρο των
προεδρικών εκλογών. Είναι όμως
έτσι; Οι κομματικές ομάδες βάσης,
οι οποίες κινούνται σε ένα ανη-
συχητικά χαμηλό ποσοστό προ-
σέλευσης, είχαν την ευχέρεια να
συζητήσουν και άλλα ζητήματα
πέραν της επιλογής υποψηφίου.
Ζητήματα που κατέδειξαν πως τα
βαρίδια του παρελθόντος εξακο-
λουθούν να στοιχειώνουν το κόμ-
μα. Είναι από τις λίγες φορές στη
νεότερη ιστορία του ΑΚΕΛ που η
βάση αμφισβητεί επίσημα χειρι-
σμούς και πρακτικές της ηγεσίας
σε σωρεία ζητημάτων και συνο-

ψίζονται, στην επιλογή του «νεο-
φιλελεύθερου» Μάικ Σπανού, στην
αδυναμία αντιμετώπισης των δη-
μόσιων τοποθετήσεων τόσο του
Δημήτρη Χριστόφια όσο και του
Βενιζέλου Ζαννέτου, οι οποίοι άθε-
λά τους ανοίγουν το κουτί της Παν-
δώρας για το ΑΚΕΛ λίγο πριν από
τον προεκλογικό. Ζήτημα τίθεται
και για τον Νίκο Κατσουρίδη, ο
οποίος παραμένει σε ένα εκκρεμές
καθεστώς και συνεπώς οι γνώσεις
και η πείρα του αναξιοποίητες σε
μία από τις κρισιμότερες για την
επιβίωση του κόμματος μάχες. Όλα
αυτά τα ανοικτά μέτωπα γίνονται
αντιληπτά και καταγράφονται από
τη βάση, κρούοντας τον κώδωνα
του κινδύνου στην ηγεσία να αλ-
λάξει στάση. Θα καταφέρει το κόμ-
μα να αξιοποιήσει τις προειδοποι-
ήσεις της βάσης και να διαχειριστεί
τις κρίσεις; Θα καταφέρει από την
άλλη το μετριοπαθές προφίλ του
Σταύρου Μαλά να αποτελέσει σω-
σίβιο, οδηγώντας το κόμμα στον
δεύτερο γύρο και συνεπώς στην
πολιτική του επιβίωση ή τα τραύ-
ματα είναι τόσο βαθιά που θα δώ-
σουν το τελικό κτύπημα στο κόμμα
οδηγώντας σιγά-σιγά στην «πα-
σοκοποίησή» του; Αυτά είναι τα
κύρια ερωτήματα που τίθενται κυ-
ρίως από τη βάση του κόμματος
και τα οποία θα πρέπει να αντιμε-
τωπίσει η ηγεσία. 

Μακαριακά ποσοστά 
Το 97% αποδοχής που κατάφερε

να εξασφαλίσει ο Σταύρος Μαλάς
αναμφίβολα αποτελεί μία θετική
ένδειξη τόσο για τον υποψήφιο
όσο και για το κόμμα. Και αυτό
γιατί καταδεικνύει πως ο κ. Μαλάς
είναι αν μη τι άλλο αποδεκτός από
τη βάση. Ουδόλως τυχαίο το γεγο-
νός ότι το 2008 για την επιλογή
Δημήτρη Χριστόφια το ποσοστό
έγκρισής του κινήθηκε περίπου
στο 88% και ακόμη πιο χαμηλά το

2003 επί Τάσσου Παπαδόπουλου.
Το ζήτημα, ωστόσο, που προβλη-
ματίζει, είναι ότι κατάφερε μεν να
εκλεγεί ομόφωνα, αλλά ήταν και
η μοναδική επιλογή που παρου-
σίασε το κόμμα της Αριστεράς. Η
προσέλευση δε στις κομματικές
ομάδες βάσης η οποία κινήθηκε
πέριξ του 25-30%, δε μπορεί να
αποτελεί και το πιο θετικό και αν-
τιπροσωπευτικό δείγμα. Πολιτικοί
κύκλοι εκτιμούν πως αυτή η χαμηλή
προσέλευση σε προεδρικές εκλογές
ερμηνεύεται είτε ως αδιαφορία είτε
ως αντίδραση απέναντι στους χει-
ρισμούς του κόμματος της ηγεσίας
του κόμματος. 

Ευθύνες για Μάικ
Η βάση του κόμματος, αν και

με χαμηλό ποσοστό αντιπροσώ-
πευσης, μίλησε κατά τη διάρκεια
των κομματικών ομάδων βάσης
και είπε πολλά. Ζητήματα που πλή-
γωσαν το κόμμα και που αν δεν
αντιμετωπιστούν εγκαίρως θα οδη-
γήσουν σε εκλογικό Βατερλό. Η
ηγεσία του κόμματος δέχτηκε πυρά,
επικρίσεις και αμφισβήτηση για
τους χειρισμούς της γύρω από το
κεφάλαιο του Μάικ Σπανού. Μέλη
του κόμματος θεώρησαν πως το
κόμμα επλήγη ανεπανόρθωτα εξαι-
τίας της εν λόγω απόφασης. Όχι

μόνο γιατί η επιλογή του προσώπου
κρίθηκε ως πλήρως αντίθετη και
αντικρουόμενη από τις θέσεις και
αρχές του κόμματος, αλλά και για
τους «ερασιτεχνικούς», όπως ελέχ-
θη, χειρισμούς της ηγεσίας. Ήδη
τα μέλη, ζήτησαν να μην κλείσει
το όλο ζήτημα αλλά να αποδοθούν
– τουλάχιστον μετεκλογικά – ευ-

θύνες σε εκείνους που επέλεξαν
τον Μάικ Σπανό. 

Δεν είναι όμως μόνο το θέμα
Σπανού το οποίο απασχολεί τη βάση
αλλά πρόσωπα και καταστάσεις
του παρελθόντος που δεν φαίνεται
να ολοκληρώνουν τον κύκλο τους.
Η παρουσία του Δημήτρη Χριστόφια
σε τηλεοπτικά πάνελ, όπου επέκρινε

δημοσίως την ηγεσία για τους χει-
ρισμούς της στο κεφάλαιο Μάικ
Σπανού όσο και στους αντιπολι-
τευτικούς της τόνους και οι απα-
ξιωτικοί χαρακτηρισμοί του στον
άλλοτε δεύτερο τη τάξει και επικε-
φαλής της προεκλογικής του εκ-
στρατείας Νίκο Κατσουρίδη προ-
κάλεσε την αντίδραση αρκετών με-
λών. Επίσης, οι δηλώσεις του Βε-
νιζέλου Ζαννέτου σε συνεντεύξεις,
ότι άλλος από το ΑΚΕΛ θα έπρεπε
να βρίσκεται στη θέση του άνοιξαν
λίγο πριν από τις εκλογές όλα τα
μεγάλα τραύματα του κόμματος της
Αριστεράς. Έδωσε την ανάγνωση
σε ευρεία μερίδα της κοινωνίας ότι
ο Δημήτρης Χριστόφιας δεν απο-
τελεί απλό στρατιώτη αλλά πρόσωπο
που έχει ρόλο και λόγο εντός της
Εζεκία Παπαϊωάννου ακόμη και σή-
μερα. Ενίσχυσε δε τις φωνές εκείνες
που τον χαρακτηρίζουν ως σκιώδη
γραμματέα που παρεμβαίνει. Αυτό
σε συνδυασμό με την αναμόχλευση
της κυριότερης ίσως πληγής του
κόμματος, το κεφάλαιο Δρομολαξιά,
από πλευράς Ζαννέτου λίγο πριν
από τις εκλογές, προκάλεσαν την
οργή μελών που ζήτησαν ευθέως
από την ηγεσία να περιορίσει τις
δημόσιες τοποθετήσεις των δύο πο-
λιτικών προσώπων, ιδιαίτερα κατά
την προεκλογική περίοδο. 

Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

«Θα σου στείλω ένα κατάλογο αυτών
που υποστήριξαν το Σπύρο Κυπρια-
νού μέχρι θανάτου, για να τους απο-
βάλετε. Αυτούς μισάτε», ανέφερε
σε ανάρτησή του προς τον εκπρό-
σωπο Τύπου του ΔΗΚΟ Άθω Αντω-
νιάδη το παλιό στέλεχος του ΔΗΚΟ
Τάκης Γαβριηλίδης πριν από λίγες
μέρες. Η τοποθέτηση αυτή ήρθε
μετά την έντονη φημολογία περί
δημιουργίας πλατφόρμας από πλευ-
ράς Μάριου Καρογιάν και μετά τις
προειδοποιήσεις του κ. Αντωνιάδη
ότι όσοι στηρίξουν την υποψηφιό-
τητα Νίκου Αναστασιάδη θα τίθενται
αμέσως εκτός ΔΗΚΟ. Κομβικό σημείο
αντιπαράθεσης που δείχνει τη δια-
φορά των σχολών σκέψης που επι-
κρατούν εντός ΔΗΚΟ και που είναι
έτοιμες να συγκρουστούν λίγο πριν
από ένα απαιτητικό προεκλογικό
αγώνα, με στόχο του ποιος θα επι-
κρατήσει εσωκομματικά την επο-
μένη των εκλογών. Ήδη η εσωκομ-
ματική αντιπολίτευση ετοιμάζει τη
δημιουργία πλατφόρμας που στόχο
θα έχει τον επαναπροσδιορισμό της
ταυτότητας του ΔΗΚΟ και να κατα-
δείξει πως ο Νικόλας Παπαδόπουλος
όχι μόνο ξεφεύγει από τις διαχρονικές
θέσεις του ΔΗΚΟ, αλλά αγνοεί και
καταστατικές διατάξεις. 

Η σύγκρουση των δύο φιλοσο-
φιών δεν ξεκίνησε σήμερα αλλά

υποβόσκει εδώ και καιρό. Η κυπρια-
νική σχολή, με πιο κεντροαριστερές
θέσεις στην οικονομία, ανέκαθεν
επιθυμούσε τη μετριοπάθεια και
την εθνική συναίνεση. Εθνική συ-
ναίνεση που μεταφραζόταν εν πολ-
λοίς και διαχρονική συμμετοχή στην
εξουσία. Στον αντίποδα, η τασσική
σχολή σκέψης μεταφράζεται σε μία
πιο σκληρή γραμμή στο Κυπριακό
και με πιο φιλελεύθερες απόψεις

στην οικονομία. Εκπρόσωπος της
κυπριανικής σχολής, όπως όλα δεί-
χνουν, ο Μάριος Καρογιάν και όχι
ο Μάρκος Κυπριανού, επιδιώκει μέ-
σα από την πλατφόρμα – που ορ-
γανώνεται και αναμένεται να εξαγ-
γελθεί σύντομα – να επαναφέρει
τις «δηκογενείς» θέσεις τόσο στην
οικονομία όσο και στο Κυπριακό.
Στο στρατόπεδο Καρογιάν παρα-
κολουθούν στενά τον προεκλογικό

του Νικόλα Παπαδόπουλου και ανα-
μένουν την εξαγγελία των θέσεών
του τόσο στο Κυπριακό όσο και
στην οικονομία. Όπως είναι σε θέση
να γνωρίζει η «Κ», ο κ. Καρογιάν,
μετά και τις επίσημες προγραμμα-
τικές θέσεις του κ. Παπαδόπουλου,
θα προτάξει τις δικές του, που αφο-
ρούν πιο μετριοπαθή τάση στο Κυ-
πριακό – με έμφαση στη διζωνική,
δικοινοτική ομοσπονδία – και μία

πιο κοινωνική πολιτική στα ζητή-
ματα της οικονομίας. Ήδη στελέχη
που βρίσκονται στην εσωκομματική
αντιπολίτευση θεωρούν πως το ΔΗ-
ΚΟ έχει αλλάξει ταυτότητα και πως
οδηγείται σε ακραία μονοπάτια από
την εκλογή του Νικόλα Παπαδό-
πουλου και εντεύθεν. Επικρατεί και
η ανησυχία πως στόχος του Νικόλα
Παπαδόπουλου είναι μία ένωση του
Κέντρου που θα στεγάσει πολιτικές
ομάδες με σκληρή θέση στο Κυ-
πριακό (ΕΔΕΚ Αλληλεγγύη, Πλατ-
φόρμα Πολιτών) αποχρωματίζοντας
και αποπροσανατολίζοντας το ΔΗΚΟ
από τις διαχρονικές του αξίες και
θέσεις. Σε αυτό το πλαίσιο αναμέ-
νεται να επικρίνουν τον ΔΗΚΟϊκό
πρόεδρο για αντικαταστατικές κι-
νήσεις γύρω από τον τρόπο που
προκρίθηκε ως υποψήφιος για την
προεδρία, χωρίς τη σύγκληση πο-
λιτικού συνεδρίου και ψηφοφορία
της Κεντρικής Επιτροπής. 

Η τασσική σχολή σκέψης, της
οποίας εκπρόσωπος είναι ο Νικόλας
Παπαδόπουλος, επιδιώκει πιο ξε-
κάθαρες θέσεις σε σωρεία ζητημά-
των. Αναμφίβολα η οικονομική πο-
λιτική, δεδομένης και της θέσης
που τήρησε επί μνημονίου, θεω-
ρείται πιο φιλελεύθερη, ενώ οι θέ-
σεις στο Κυπριακό πιο σκληρές και
διεκδικητικές. Στελέχη που βρί-
σκονται κοντά στον Νικόλα Παπα-
δόπουλο θεωρούν πως το ΔΗΚΟ θα

πρέπει να απαγκιστρωθεί από τις
παλιές «κακές» πρακτικές, όταν
στόχος ήταν πάντοτε η συμμετοχή
στην εξουσία. Με αυτό τον τρόπο
εκτιμούν πως η αποχώρηση στε-
λεχών της ομάδας του Μάριου Κα-
ρογιάν, δεν θα πλήξει την υποψη-
φιότητα Νικόλα Παπαδόπουλου αλ-
λά μάλλον θα την ενισχύσει. Και
αυτό γιατί, όπως λένε, θα ενισχυθεί
η φιλοσοφία που προτάσσουν περί
πάταξης της αναξιοκρατίας και του
παλαιοκομματισμού. 

H επόμενη μέρα
Το ερώτημα που εγείρεται είναι

κατά πόσο μία τέτοια αντιπαράθεση
μπορεί να ωφελήσει κάποιο από τα
δύο μέρη. Αν και στο περιβάλλον
του Νικόλα Παπαδόπουλου έχουν
γίνει τοποθετήσεις και προειδοποι-
ήσεις περί διαγραφών, ο Νικόλας
Παπαδόπουλος δεν θέλει να τεν-
τώσει το σχοινί με την εσωκομμα-
τική του αντιπολίτευση εν μέσω
προεδρικών εκλογών. Κύκλοι πέριξ
του Μάριου Καρογιάν θεωρούν απί-
θανη τη μετάβαση του Νικόλα Πα-
παδόπουλου στον β΄ γύρο και ετοι-
μάζουν το έδαφος ώστε να αμφι-
σβητήσουν την επομένη τον πρό-
εδρο του ΔΗΚΟ και να κερδίσουν
πίσω το κόμμα. Σε αυτό θα πατήσουν
θέτοντας ζήτημα αντικαταστατικών
κινήσεων και μετατόπισης από τις
αρχικές θέσεις του κόμματος. 

Βαρίδια 
από το χθες
και κίνδυνοι
ενόψει ’18 
Η βάση πέρασε μεν ομόφωνα Μαλά 
προειδοποίησε δε την ηγεσία να αλλάξει 

Σε πάλη πριν από τις εκλογές μπαίνουν τα δύο ΔΗΚΟ 
Η νέα σύγκρουση δεν έχει ως στόχο τις προεδρικές εκλογές, αλλά, όπως φαίνεται, την μάχη για την επικράτηση στο κόμμα

<<<<<<<

Οι δημόσιες επικρίσεις
Χριστόφια, οι αιχμές
Ζαννέτου και το εκκρε-
μές Κατσουρίδη λίγο
πριν από τις εκλογές 
ερμηνεύονται από 
τη βάση ως αδυναμία
της ηγεσίας να κλείσει
μια και καλή τις πληγές
του παρελθόντος.

Το καθεστώς του Νίκου Κατσουρίδη

Oσο κι αν μέλη θέλουν να μπει τελεία στις παρεμβάσεις του τέως
Προέδρου της Δημοκρατίας, ζήτημα τίθεται και για το καθεστώς του
Νίκου Κατσουρίδη το οποίος και συζητείται εντόνως. Σημειώνεται
πως σε συνέντευξή του στην «Κ» ο γ.γ. του ΑΚΕΛ Άντρος Κυπριανού
είχε επισημάνει πως το θέμα του Νίκου Κατσουρίδη θα εξεταστεί με-
τεκλογικά και θα εξαρτηθεί από την προεκλογική του συμπεριφορά,
αν δηλαδή θα βοηθήσει ή όχι τον Σταύρο Μαλά. Ήδη αρκετά μέλη κα-
τά τη διάρκεια των κομματικών ομάδων βάσης, επεσήμαναν πως θα
έπρεπε ήδη να αποκατασταθεί και να αξιοποιηθεί κατά τη διάρκεια
του προεκλογικού, σημειώνοντας πως το όλο ζήτημα πλήττει έτι πε-
ραιτέρω το κόμμα. Υπήρξαν βέβαια και κάποια μέλη που διαφώνησαν
σε ένα ενδεχόμενο αποκατάστασης του κ. Κατσουρίδη και άλλοι που
ζήτησαν να τοποθετηθεί δημοσίως για το ποιον στηρίζει στις εκλογές.
Ήδη πολιτικοί κύκλοι εκτιμούν ότι ένα ζήτημα αποκατάστασης του κ.
Κατσουρίδη προεκλογικά, θα ανακινήσει την εσωστρέφεια εντός του
κόμματος, ενώ άλλοι υπογραμμίζουν πως κάτι τέτοιο όχι μόνο θα ενώ-
σει το κόμμα, αλλά θα το βοηθήσει σημαντικά κατά τον προεκλογικό,
καθώς ο κ. Κατσουρίδης θεωρείται μαέστρος του προεκλογικού και
επικοινωνιακού παιχνιδιού. 

Ο Σταύρος Μαλάς έχει καταφέρει να εγκριθεί σχεδόν ομόφωνα σε κομματι-
κές ομάδες βάσεις, ωστόσο, με ιδιαίτερα χαμηλό ποσοστό προσέλευσης. 

Ο Άντρος Κυπριανού, λίγο πριν από την κρίσιμη εκλογική μάχη, έχει να αντιμε-
τωπίσει ανοικτά εσωκομματικά μέτωπα αλλά και τον θυμό της ΑΚΕΛικής βάσης. 

Ο Νικόλας, σε αντίθεση με άλλους συνεργάτες του, δεν επιθυμεί τη ρήξη με τους καρογιανικούς τη δεδομένη στιγμή.
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ΠΡΟΠΤΥΧΙΑΚΑ ΠΡΟΓΡΑΜΜΑΤΑ METAΠΤΥΧΙΑΚΑ ΠΡΟΓΡΑΜΜΑΤΑ

ΠΑΝΕΠΙΣΤΗΜΙΟ ΝΕΑΠΟΛΙΣ ΠΑΦΟΣ
Λεωφ. Δαναής 2, 8042 Πάφος, Κύπρος      
Τ.: +357 26843300 / E: info@nup.ac.cy 

* Το Πρόγραμμα βρίσκεται σε διαδικασία εγκρίσεως από το Υπουργείο Παιδείας & Πολιτισμού.

#

Του ΣΤΕΛΙΟΥ ΣΤΥΛΙΑΝΟΥ

Η ειδική εκπαίδευση συνεχίζει να
αποτελεί εν έτει 2017 τον φτωχό
συγγενή της δημόσιας παιδείας
και ως αποτέλεσμα, υπάρχουν μα-
θητές που δεν μπορούν να συμμε-
τέχουν στις δραστηριότητες των
σχολικών μονάδων, κυρίως λόγω
των προβλημάτων που υπάρχουν
στις υποδομές. Υπάρχουν και οι
περιπτώσεις όπου παιδιά με ειδικά
προβλήματα και αναπηρίες δεν
μπορούν ν’ ακολουθήσουν τα θέλω
τους και να πραγματοποιήσουν τα
όνειρά τους, καθώς παρεμβάλλονται
οι ελλείψεις της πολιτείας. Τελευ-
ταίο παράδειγμα αποτελεί, σύμ-
φωνα με όσα είναι σε θέση να γνω-
ρίζει η «Κ», υπόθεση που αφορά
μαθητή λυκείου με κινητικά προ-
βλήματα που δεν γράφτηκε στον
κλάδο σπουδών στον οποίο επιθυ-
μούσε λόγω έλλειψης προσβασι-
μότητας στο κτίριο.

Συγκεκριμένα, δεν μπορούσε ν’
ανέβει στον πρώτο όροφο σχολείου
όπου βρίσκονται τα εργαστήρια
των μαθημάτων του, και λόγω έλ-
λειψης ασανσέρ ή άλλου τρόπου
πρόσβασης ο συγκεκριμένος μα-
θητής αναγκάστηκε ν’ αλλάξει κλά-
δο σπουδών, ακολουθώντας κλάδο
μαθημάτων που τα μαθήματα γί-
νονται στο ισόγειο του σχολείου.
Όπως αναφέρθηκε στην «Κ» από
τον πρόεδρο της Παγκύπριας Ομο-
σπονδίας Συνδέσμων Γονέων Παι-
διών με Ειδικές Ανάγκες Χρίστο

Αυγουστίνου, το θέμα αυτό το  πλη-
ροφορήθηκε η Ομοσπονδία τις τε-
λευταίες μέρες μετά και από κα-
ταγγελία που έφτασε κοντά τους.
Η ομοσπονδία όπως ανέφερε ο πρό-
εδρός της, μετά από εξέταση που
πραγματοποίησε διαπίστωσε ότι
όντως οι πληροφορίες ευσταθούν.
Αξίζει την ίδια ώρα να σημειωθεί
ότι για το συγκεκριμένο θέμα το
Υπουργείο Παιδείας δεν είναι ενή-
μερο. Προς τούτο, αρμόδιοι φορείς
του Υπουργείου εξέφρασαν στην
«Κ» την προθυμία τους να μελετή-
σουν το όλο περιστατικό για να
δουν τι πραγματικά συνέβη και
γιατί δεν τοποθετήθηκε ο συγκε-
κριμένος μαθητής στον κλάδο της
επιλογής του.

Ζητούν μέτρα 
Βάσει του πιο πάνω περιστατι-

κού, αλλά και σε συνέχεια προ-
ηγούμενων καταγγελιών, η Παγ-
κύπρια Ομοσπονδία Γονέων Παι-
διών με Ειδικές Ανάγκες ζητάει τη
λήψη μέτρων για την καλύτερη
εξυπηρέτηση των παιδιών αυτών
στους σχολικούς χώρους. Όπως
ανέφερε στην «Κ» ο κ. Αυγουστίνου
«πρέπει να υπάρξει καλύτερος προ-
γραμματισμός, καθώς η έλλειψή
του δημιουργεί προβλήματα», ενώ
όπως τόνισε σε καμία περίπτωση
το Υπουργείο Παιδείας δεν αρνή-
θηκε να πράξει τα δέοντα για τη
λύση προβλημάτων. Ένα ακόμη
σημαντικό πρόβλημα για τους γο-
νείς είναι και το θέμα των σχολικών

βοηθών, αφού όπως υποστηρίζουν
πρέπει να γίνεται πιο έγκαιρη πρόσ-
ληψη και αξιολόγηση. Μέσα από
τη διαδικασία αυτή, όπως υποστη-
ρίζουν, θα μπορούν να ξέρουν εάν
υπάρχουν μαθητές που χρειάζονται
ο καθένας τον δικό του σχολικό
βοηθό και σε ποιες περιπτώσεις
μπορούν να αντιμετωπιστούν πε-
ρισσότερα παιδιά με έναν σχολικό
βοηθό. Όπως επισήμανε, «εμείς
ως οργανωμένοι γονείς θα διεκδι-
κήσουμε να υπάρξει ένα πρωτό-
κολλο μέσα στο οποίο θα αναφέ-
ρεται ποια προσόντα πρέπει να
υπάρχουν στους σχολικούς βοη-
θούς για κάθε κατηγορία παιδιών».
Παράλληλα πρόσθεσε ότι πρέπει
να γίνει εκπαίδευση σε άτομα που
ενδιαφέρονται να γίνουν σχολικοί
βοηθοί, έτσι ώστε να υπάρξει μια
δεξαμενή μέσα από την οποία θα
επιλέγονται τα κατάλληλα άτομα
για την φροντίδα των παιδιών με
ειδικές ανάγκες. Τέλος στάθηκε

στην ανάγκη να υπάρξουν στα σχο-
λεία  κλινικοί ψυχολόγοι, αλλά πα-
ράλληλα και περαιτέρω εκπαίδευση
όλων των εκπαιδευτικών σε θέματα
ειδικής αγωγής.

Διαφορετική φιλοσοφία
Σημειώνεται πάντως και η αρ-

μόδια παραδοχή ότι υπάρχει δια-
φορετική φιλοσοφία στο τι θέλουν
οι γονείς και τι το Υπουργείο, για
τους σχολικούς βοηθούς, με τις αρ-
χές του Υπουργείου να υποστηρί-
ζουν ότι μπορεί να υπάρχει μια
ομάδα παιδιών μ’ ένα σχολικό βοη-
θό και τους γονείς να ζητούν πολλές
φορές περισσότερους από έναν για
τη συγκεκριμένη ομάδα. Για την
καλύτερη οργάνωση δήλωσε ο Χρί-
στος Αυγουστίνου, «εμείς ζητάμε
να γίνει ένα πρωτόκολλο το οποίο
θα είναι δεκτό από όλα τα επηρε-
αζόμενα μέρη», καθώς, όπως τόνισε,
υπάρχουν και οι περιπτώσεις που
γονείς προσπαθούν με κάθε τρόπο
να διαφυλάξουν τα παιδιά αυτά,
και ανησυχούν έντονα όταν θα τα
στείλουν στο σχολείο. Οι ανησυχίες

αυτές στους γονείς, όπως τονίζεται,
είναι συνεπακόλουθο του ότι η Πο-
λιτεία δεν ήρθε να προσφέρει την
αναγκαία στήριξη, και να επεξη-
γήσει πώς πρέπει αυτοί να κινηθούν
στην πρώιμη ηλικία των παιδιών.
Έτσι υπάρχουν περιπτώσεις που
άτομα 16-18 ετών δεν έχουν μάθει
να αυτοεξυπηρετούνται, τη στιγμή
που στο εξωτερικό παιδιά στην
ίδια ηλικία προβαίνουν σε σειρά
ατομικών δραστηριοτήτων. Ένα
άλλο σημαντικό θέμα που τίθεται
για αυτά τα παιδιά και κυρίως τα
παιδιά με οπτικές αναπηρίες, είναι
αυτό των σχολικών βιβλίων. Όπως
αναφέρεται, αν και στον τομέα
αυτό έχει υπάρξει βελτίωση, με βι-
βλία σε ηλεκτρονική μορφή και με-
γέθυνση, στο μάθημα των νέων
ελληνικών και των μαθηματικών
αυτό δεν είναι αρκετό. Έτσι οι ορ-
γανωμένοι γονείς ζητούν να συγ-
κροτηθεί ειδική ομάδα στο Παιδα-
γωγικό Ινστιτούτο για να εργαστεί
πάνω σε αυτό το θέμα και μέσα
από σωστό προγραμματισμό να γί-
νει κατορθωτό ώστε στα επόμενα

χρόνια να έχουν τέτοια βιβλία οι
μαθητές, σε όλα τα μαθήματα. 

Ενιαίο σχέδιο
Τατεκταινόμενα στην Ειδική Εκ-

παίδευση φαίνεται πάντως να απα-
σχολούν έντονα και το Υπουργείο
Παιδείας το οποίομέσα από εντατικές
διαβουλεύσεις, προσπαθεί να βρει
εκείνες τις λύσεις που θα αντιμετω-
πίσουν τα προβλήματα των μαθητών
αυτών. Για τον λόγο αυτό, όπως μας
αναφέρθηκε από πηγές του Υπουρ-
γείου, το επόμενο διάστημα θα εξαγ-
γελθεί ενιαίο σχέδιο για τα θέματα
διαχείρισης της ειδικής αγωγής.
Όπως τονίστηκεστην «Κ», αυτό που
θέλει το Υπουργείο είναι να δώσει
λύσεις χωρίς διακρίσεις σε αυτή την
ευαίσθητη κατηγορία. Παράλληλα
όπως ανέφεραν οι ίδιες πηγές, μέσα
από την καινοτομία που άρχισε να
υφίσταται με τα σχολικά βιβλία, δη-
μιουργούνται νέα δεδομένα με την
προσπάθεια να συνεχίζεται έχοντας
ως στόχο να μπορέσουν τα παιδιά
αυτά να συνεχίσουν τη μόρφωσή
τους χωρίς προβλήματα.

Μαθητής άλλαξε
κλάδο σπουδών λόγω
έλλειψης πρόσβασης
Λύσεις στα προβλήματα της ειδικής εκπαίδευσης ζητούν οι γο-
νείς, με το Υπουργείο να προχωρεί σε εξαγγελία ενιαίου σχεδίου 

<<<<<<<

Μαθητής δεν μπορούσε
ν’ ανέβει στον πρώτο
όροφο σχολείο για τα
εργαστήρια των μαθημά-
των του με αποτέλεσμα
ν’ αλλάξει κλάδο, τα
μαθήματα του οποίου
γίνονται στο ισόγειο.

Όπως ανέφερε στην «Κ» ο πρόεδρος της ομοσπονδίας Χρίστος Αυγουστίνου «πρέπει να υπάρξει καλύτερος προγραμ-
ματισμός», ενώ όπως τόνισε σε καμία περίπτωση το Υπουργείο Παιδείας δεν αρνήθηκε να πράξει τα δέοντα για τη λύ-
ση προβλημάτων.
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Η απόφαση της Τουρκίας για αγορά
των ρωσικής κατασκευής πυραύλων
S-400 έχει δημιουργήσει ποικίλα

σχόλια και συζητήσεις τόσο διεθνώς όσο
και σε Ελλάδα και Κύπρο. Τι ήταν όμως
αυτό που οδήγησε μία χώρα μέλος του
ΝΑΤΟ να επιλέξει ένα στρατηγικό όπλο
από τη Ρωσία με την οποία το ΝΑΤΟ ευ-
ρίσκεται σήμερα σε ανταγωνισμό; Κατά
πρώτον να πούμε ότι η Τουρκία είχε κα-
ταλήξει από καιρό στην απόφαση για από-
κτηση ενός ικανού αντιβαλλιστικού συ-
στήματος για να αντιμετωπίσει τις πυραυ-
λικές απειλές από γειτονικές της χώρες
όπως το Ιράν, το Ιράκ και η Συρία.

Στα πρώτα χρόνια της αναταραχής στην
Συρία η Τουρκία ζήτησε και πήρε νατοϊκή
προστασία από χώρες όπως οι ΗΠΑ, η Γερ-
μανία και η Ολλανδία που απέστειλαν συ-
στήματα «Patriot» τα οποία απέσυραν στη
συνέχεια όταν ο κίνδυνος παρήλθε. Ορ-
γανώθηκε μετά από την Τουρκία διαγω-
νισμός στον οποίο συμμετείχαν εταιρείες
από τις ΗΠΑ, τη Γαλλία και την Ιταλία, κα-

θώς και από τη Ρωσία και τη Κίνα. Στον
διαγωνισμό αυτό όπως και σε όλους τους
άλλους σημαντική απαίτηση της Τουρκίας
ήταν η μεταφορά τεχνολογίας και η συμ-
παραγωγή του συστήματος που θα επιλέ-
γετο. Η απαίτηση αυτή εντάσσεται στην
τουρκική στρατηγική για επίτευξη αμυν-
τική αυτονομίας.

Μετά την άρνηση των ΗΠΑ να επιτρέ-
ψουν αυτή τη μεταφορά τεχνολογίας και
τις ψηλές τιμές της Ιταλό-Γαλλικής κοινο-
πραξίας EUROSAM η Τουρκία προχώρησε
το 2015 σε κατ’ αρχήν συμφωνία με εται-
ρεία της Κίνας για αγορά του συστήματος
FD-200. Ακολούθησαν ισχυρές αντιδράσεις
από τις ΗΠΑ και το ΝΑΤΟ που προειδο-
ποίησαν ότι σε καμία περίπτωση δεν θα
επέτρεπαν τη διασύνδεση του κινεζικού
αντιπυραυλικού συστήματος με το νατοϊκό
σύστημα αντιπυραυλικής άμυνας. Όλα
αυτά οδήγησαν τελικά την Τουρκία σε
ακύρωση του διαγωνισμού και της συμ-
φωνίας με την Κίνα. Τον Ιούλιο που πέρασε
η Τουρκία προχώρησε σε συμφωνία με

την EUROSAM με καλύτερους οικονομικούς
όρους και μεταφορά τεχνογνωσίας και τη
συμπαραγωγή των αντιβαλλιστικών πυ-
ραύλων ASTER 30 με τις τουρκικές εταιρείες
ROKETSAN και ASESLAN. Παράλληλα με
αυτή τη συμφωνία η Τουρκία αποτάθηκε
και στη Ρωσία για αγορά 2+2 πυροβολαρ-
χιών S-400. Η κίνηση αυτή της Τουρκίας
έχει ως στόχο την εντός του 2017 κάλυψη

των τεράστιων κενών που δημιουργήθηκαν
στην αεράμυνα της από την εκδίωξη 274
πιλότων της πολεμικής της αεροπορίας.
Ούτως ή άλλως η Τουρκία γνωρίζει ότι
όπως και στη περίπτωση του κινεζικού
αντιπυραυλικού συστήματος το ΝΑΤΟ δεν
πρόκειται να επιτρέψει τη σύνδεση των
S-400 με το δίκτυο αντιβαλλιστικής άμυνας
της Συμμαχίας.

Κάτι τέτοιο περιορίζει σημαντικά τις
αντιβαλλιστικές ικανότητες του ρωσικού
συστήματος. Πέραν όμως από τις άμεσες
αμυντικές ανάγκες της Τουρκίας η αγορά
των ρωσικών πυραύλων έχει να κάνει και
με την προσπάθεια της Τουρκίας να πιέσει
την Ε.Ε. και τις ΗΠΑ ώστε να διαφοροποι-
ήσουν τη στάση τους έναντι των Κούρδων
της Συρίας (YPG) και του κινήματος του
Φετουλάχ Γκιουλέν. ΗΠΑ και Ε.Ε. ανησυ-
χούν με τα τουρκικά ανοίγματα προς τη
Ρωσία και τη σχέση αμυντικής εξάρτησης
που πάει να αναπτυχθεί. Αυτό όπως φαί-
νεται και από τις πολύ λιγότερες αντιδρά-
σεις σε σχέση με το κινεζικό σύστημα δεί-

χνει πως δεν πανικοβάλλονται όπως ο Ερν-
τογάν για λόγους εσωτερικής κατανάλωσης
δηλώνει. Πέραν όμως από τις τουρκικές
προθέσεις και στοχεύσεις η απόκτηση του
ρωσικού συστήματος δημιουργεί νέα δε-
δομένα για τις χώρες της ανατολικής Με-
σογείου όπως η Ελλάδα, η Κύπρος το
Ισραήλ και η Αίγυπτος καθώς και για τις
χώρες που έχουν αεροναυτική παρουσία
στην περιοχή. 

Οι αμυντικοί σχεδιασμοί όλων χωρών
της περιοχής θα πρέπει να προσαρμοστούν
και να συμπεριλάβουν τρόπους και μέσα
για διαχείριση της νέας κατάστασης. Απαι-
τείται διμερής τουλάχιστον διάλογος ανά-
μεσα στη Κυπριακή Δημοκρατία και τις
άλλες τρεις χώρες αλλά ενδεχομένως και
με τη Βρετανία, τις ΗΠΑ και τη Γαλλία
ώστε να γίνει σε πρώτη φάση ανταλλαγή
πληροφοριών, σκέψεων και προβληματι-
σμών για το τι θα σημαίνει η ανάπτυξη
των S-400 στα νότια τουρκικά παράλια. 

Ο κ. Πέτρος Ζαρούνας είναι διεθνολόγος.

ΑΡΘΡΟ / Του ΠΕΤΡΟΥ ΖΑΡΟΥΝΑ

Τι οδήγησε την Τουρκία στους S-400; 

Συνέντευξη στον ΝΙΚΟ ΣΤΕΛΓΙΑ

Ο Μουφτής Αταλάι βρέθηκε στο επί-
κεντρο πολιτικής θύελλας στα Κα-
τεχόμενα, με τη λεγόμενη κυβέρ-
νηση να ζητάει από τον Μ. Ακιντζί
μέχρι και την παύση του. Κατηγο-
ρήθηκε αμέσως μετά το ναυάγιο
του Κραν-Μοντάνα από εθνικιστι-
κούς κύκλους για διασυνδέσεις με
τον Γκιουλέν. Ο λόγος, σύμφωνα με
τον ίδιο, ήταν η συμβολή του στον
διαθρησκευτικό διάλογο, η σχέση
του με τον Αρχιεπίσκοπο και η στάση
του στο Κυπριακό. Ο ίδιος είναι Τ/κ
και γόνος αριστερής οικογένειας,
όπως αποκαλύπτει.
–Τι συνέβη και ξαφνικά βρεθή-
κατε στο επίκεντρο αυτής της
μεγάλης πολιτικής τρικυμίας;

–Η τρικυμία δεν ξέσπασε ξαφνικά.
Από την ημέρα που ανέλαβα τα κα-
θήκοντα του Μουφτή αντιμετωπίζω
τέτοιου είδους επιθέσεις. Υπάρχουν
διάφοροι παράγοντες που διαδρα-
ματίζουν ρόλο σε αυτή την ανατα-
ραχή. Υπάρχει ο ανταγωνισμός για
το αξίωμα του Μουφτή, καθώς κά-
ποιοι άλλοι το εποφθαλμιούν. Οι πο-
λιτικοί καθορίζουν τις εξελίξεις στο
αξίωμα του Μουφτή και αυτό δημι-
ουργεί προβλήματα. 
–Το αξίωμα του Μουφτή είναι
εξολοκλήρου υπό τον έλεγχο της
«κυβέρνησης», έτσι δεν είναι;

–Μέχρι το 1971 ήταν αυτόνομο.
Μέχρι το 1960 οι Μουφτήδες ήταν
οι αρχηγοί της κοινότητας, χωρίς
όμως να διεκδικούν πολιτικό ρόλο.
Το 1952 αναδείχθηκε ο τελευταίος
Μουφτής με εκλογές. Οι σχέσεις
του Μουφτή με την πολιτική εξου-
σία διαταράχθηκαν την περίοδο
της ίδρυσης της Κυπριακής Δημο-
κρατίας. Τότε ο Μουφτής άρχισε
να δέχεται επιθέσεις. Την ίδια πε-
ρίοδο, οι πραξικοπηματίες στην
Τουρκία δεν είδαν με καλό μάτι την
επιρροή που είχε ένας θρησκευτικός
αρχηγός στην τ/κ κοινότητα. Το
1971 δημιουργήθηκε για πρώτη
ένα διοικητικό συμβούλιο το οποίο
ελέγχει τις αποφάσεις του Μουφτή.
Με νόμο που ψηφίστηκε το 1993

και τέθηκε σε εφαρμογή το 1995
αυτή η πρακτική διαιωνίστηκε.
Στην ΤΔΒΚ ο διορισμός του Μουφτή
αποτελεί μια ξεχωριστή και μονα-
δική περίπτωση. Ο πρωθυπουργός
προτείνει έναν υποψήφιο τον οποίο
εγκρίνει ο Πρόεδρος. Η παύση του
πραγματοποιείται με τον ίδιο τρόπο.
Ο Μουφτής πρέπει να είναι πολίτης
της ΤΔΒΚ και απόφοιτος της Θεο-
λογικής Σχολής. Σε αυτό το σημείο
θα πρέπει να τονιστεί ότι, από το
1995 μέχρι σήμερα, το αξίωμα του
Μουφτή αντιμετώπισε πολλά προ-
βλήματα και ο κάθε Μουφτής βρέ-
θηκε αντιμέτωπος με πολλές προ-
κλήσεις και επιθέσεις. Ο μοναδικός
Μουφτής που άντεξε επτά χρόνια
είμαι εγώ. Ωστόσο, και εγώ αντι-
μετωπίζω προβλήματα, αβάσιμες
κατηγορίες και επιθέσεις από την
πρώτη στιγμή της ανάληψης των
καθηκόντων μου. Πρόσφατα διέ-
δωσαν ψευδώς ότι θα απομακρυνθώ
άμεσα από τα καθήκοντά μου, ενώ
παραβλέποντας την κυπριακή μου
ταυτότητα επιχείρησαν να με πα-
ρουσιάσουν στην τ/κ κοινότητα ως
«εισαγόμενο Μουφτή». 
–Για ποιον λόγο εντάθηκαν οι
επιθέσεις τελευταία;

–Οι κύκλοι που στοχεύουν στην
παύση μου εκφράζουν μεγάλη δυ-
σαρέσκεια για τις επαφές μου με
τους άλλους θρησκευτικούς ηγέτες
του νησιού. 
–Σας επιτίθενται εξαιτίας των
επαφών σας με τον Αρχιεπίσκο-
πο;

–Φυσικά. Επωφελούνται από το
γεγονός ότι ο όρος «διαθρησκευτικός
διάλογος» έχει γίνει ταυτόσημος
στην Τουρκία με την τρομοκρατική
οργάνωση του Γκιουλέν (ΦΕΤΟ).
Εμείς δεν έχουμε καμία σχέση με
το έργο της Οργάνωσης ΦΕΤΟ. Γι’
αυτόν άλλωστε τον λόγο πριν από
λίγο καιρό τροποποιήσαμε τον όρο
διαθρησκευτικός διάλογος. Το δικό
μας σκεπτικό είναι το εξής: Επί 300
χρόνια οι δύο κοινότητες έζησαν
ειρηνικά κάτω από την οθωμανική
διοίκηση. Κατά τη διάρκεια της πε-
ριόδου της αγγλοκρατίας, με εξαί-
ρεση τα τελευταία χρόνια, οι σχέσεις
των δύο κοινοτήτων δεν γνώρισαν
σοβαρά προβλήματα. Επιπλέον, το
ίδιο το Κοράνι εξασφαλίζει την ελευ-
θερία πίστης καθώς σύμφωνα με τις
αρχές του Ισλάμ δεν είναι δυνατόν
κάποιος να εξαναγκαστεί να αλλα-
ξοπιστήσει. Με βάση αυτά, καθώς

και άλλα δεδομένα εστιάσαμε την
προηγούμενη περίοδο στον διάλογο
όλων των θρησκευτικών ομάδων
της Κύπρου.
–Αυτό προκάλεσε την αντίδραση
κάποιων κύκλων της τ/κ κοινό-
τητας;

–Ενδεχομένως προκλήθηκε δυ-
σαρέσκεια και στη Νότια Κύπρο.
Γιατί συνέβη αυτό; Διότι καταρρί-
ψαμε παγιωμένες αντιλήψεις. Παρά
τις άσχημες εμπειρίες του παρελ-
θόντος, από θρησκευτική άποψη
και με βάση τα ανθρώπινα δικαιώ-
ματα, εστιάσαμε στη θεμελίωση της
ελευθερίας της πίστης και την εξα-
σφάλιση της απρόσκοπτης εισόδου
στους χώρους λατρείας. Αυτή μας
η προσπάθεια κινήθηκε παράλληλα
και σε αρμονία με την προσπάθεια
επίλυσης του Κυπριακού και τη
στρατηγική που ακολούθησε η Τουρ-
κία στο Κυπριακό. Επίσης, τα εν

λόγω βήματα πραγματοποιήθηκαν
σε συμφωνία με την τ/κ ηγεσία. Να
σας υπενθυμίσω ότι τέτοιου είδους
πρωτοβουλίες άρχισαν να λαμβά-
νονται την περίοδο της ηγεσίας του
Ντερβίς Έρογλου. Κάποιοι κύκλοι
δεν συμφώνησαν με τις προσπάθειές
μας για διάλογο μεταξύ των διαφο-
ρετικών θρησκευτικών ομάδων της
Κύπρου, καθώς θεώρησαν ότι αυτός
έρχεται σε αντίθεση με τις αρχές
του τουρκικού εθνικισμού. 
–Οι συγκεκριμένοι κύκλοι επι-
χείρησαν να σας πλήξουν κατη-
γορώντας σας για συμμετοχή
στην Οργάνωση Γκιουλέν κατη-
γορία με βάση την οποία σας ανέ-
κριναν πριν από λίγο καιρό στην
Τουρκία. 

–Τις σχετικές αβάσιμες φήμες
τις έφεραν στην επικαιρότητα μέσα
κοινωνικής δικτύωσης, εφημερίδες,
και αρθρογράφοι που στρέφονται
κατά του δικοινοτικού διαλόγου.
Αρχικά δεν έδωσα σημασία, άλλωστε
ποτέ δεν υπήρξα μέλος τάγματος ή
θρησκευτικού κινήματος. Η οικο-
γένειά μου δεν ήταν θρησκευόμενη
και πολιτικάτοποθετείται στον χώρο
της Αριστεράς. Τη Θεολογική Σχολή
την επέλεξα μετά τα 15 μου χρόνια
ιδία βουλήσει και ως φοιτητής επέ-
λεξα πεδία όπως η θρησκευτική παι-
δεία, η θρησκευτική κοινωνιολογία
και ανθρωπολογία και η σχέση θρη-
σκείας-πολιτικής. Μέσα σε αυτά τα
πλαίσια μελέτησα διάφορες εθνικές
ομάδες στην περιοχή του Ντιγιάρμ-
πακιρ. 
–Με άλλα λόγια, εστιάσατε στην
επιστήμη της θεολογίας και επι-
λέξατε να διατηρήσατε αποστά-
σεις ασφαλείας από τα τάγματα
και τα κινήματα του Ισλάμ. 

–Ακριβώς. Το επιστημονικό μου
έργο είναι γνωστό στην Τουρκία.
Γι’ αυτό δεν έδωσα αρχικά σημασία
στις φήμες. Ωστόσο, στη συνέχεια
οι κύκλοι που ήθελαν να πλήξουν
το έργο και το πρόσωπό μου ισχυ-
ρίστηκαν ότι είχα στη διάθεσή μου
το ίδιο λογισμικό που χρησιμοποι-
ούσε η Οργάνωση Γκιουλέν και πως
χρησιμοποιώ πολλά διαβατήρια. 

Σκευωρία πληρωμένων οι εναντίον μου κατηγορίες 
Μου επιτίθενται λόγω των επαφών μου με τον Αρχιεπίσκοπο, των θέσεων μου στο διαθρησκευτικό διάλογο και υπέρ της λύσης 

–Η δίωξη στην Τουρκία πώς ξε-
κίνησε;

–Στάλθηκε φάκελος από εδώ
στην Τουρκία ο οποίος περιείχε
πληροφορίες σχετικά με τις επαφές
μου με τους άλλους θρησκευτικούς
ηγέτες του νησιού και τις υποτιθέ-
μενες διασυνδέσεις μου με τη ΦΕΤΟ.
Πρόκειται για άτομα που «μισθώ-
θηκαν» για να διαδώσουν τέτοιου
είδους φήμες και που έχουν την
υποστήριξη κύκλων του κρατικού
μηχανισμού της ΤΔΒΚ για να πα-
ραπληροφορούν την κοινή γνώμη.  
–Οι διασυνδέσεις τους φτάνουν
στην Τουρκία;

–Εκεί το μοναδικό που κατορ-
θώνουν είναι ενδεχομένως η πε-
ριστασιακή παραπληροφόρηση,
ενώ σημαντικό είναι ότι ενδεχο-

μένως να συνεργάζονται μαζί τους
και κάποιοι εκπρόσωποι του τουρ-
κικού κράτους εδώ. 
–Σύμφωνα με αυτούς τους κύ-
κλους εσείς συνεργάζεστε με τη
ΦΕΤΟ;

–Η εν λόγω κατηγορία – ισχυρι-
σμός δεν έπεισε κανένα και πλέον
την αποσιωπούν.  Έτσι πέρασαν
στη δεύτερη φάση της επίθεσης στο-
χεύοντας αυτή τη φορά κατά του
διαλόγου με την Κυπριακή Εκκλησία.
Στην τρίτη φάση της επίθεσης άρ-
χισαν να συζητούν την ταυτότητά
μου και τους δεσμούς μου με την
τ/κ κοινότητα. Το ενδιαφέρον είναι
ότι κύκλοι γνωστοί στην ε/κ και την
τ/κ πλευρά για την υποτιθέμενη φι-
λειρηνική τους στάση διαδίδουν τις
ίδιες ψευδείς ιστορίες. Ποιος είναι

όμως ο σπόνσορας αυτών των ατό-
μων; Ένας εθνικιστής δημοσιογρά-
φος διαδίδει μια αβάσιμη φήμη, την
οποία αναμεταδίδει ένας τ/κ δημο-
σιογράφος, ο οποίος παρουσιάζει
τον εαυτό του ως εκφραστή της τ/κ
Αριστεράς και της ομοσπονδιακής
λύσης; Κύριοι, ποια συμφέροντα εξυ-
πηρετείτε; Κατά την άποψή μου κά-
ποιοι κύκλοι συντηρούν χρηματικά
αυτούς τους «εκτελεστές».
–Ποια είναι η στάση της Τουρ-
κίας;

–Η Τουρκία δεν έχει αναμειχθεί
στην υπόθεση. Αν αναμειγνυόταν
οι εξελίξεις δεν θα έφταναν σε αυτό
το σημείο. Ωστόσο, θα πρέπει να
επισημάνω ότι στο παρελθόν είχαμε
κάποια προβλήματα στις σχέσεις
μας με τον απερχόμενο πρόεδρο

της Αρχής Θρησκευτικών Υποθέ-
σεων της Τουρκίας. Όμως, ακόμη
κι εκείνος δεν διανοήθηκε να με
κατηγορήσει για συμμετοχή στη
ΦΕΤΟ.  Με λίγα λόγια, το τουρκικό
κράτος και το Κόμμα Δικαιοσύνης
και Ανάπτυξης (ΑΚΡ) δεν εκφράζουν
παράπονα για το έργο μας. Το πρό-
βλημα προκύπτει εξαιτίας των πλη-
ροφοριών που στέλνουν στην Άγ-
κυρα οι εκπρόσωποι του τουρκικού
κράτους στο νησί. Επισημαίνω ότι
ο φάκελός μου στάλθηκε στην Τουρ-
κία τον Φεβρουάριο και τον Μάρτιο
εκδόθηκε ένταλμα σύλληψης εναν-
τίον μου. Επί πέντε μήνες πηγαι-
νοερχόμουν στην Τουρκία και κα-
νείς δεν με ρώτησε οτιδήποτε. Η
όλη επιχείρηση εναντίον μου δρο-
μολογήθηκε την ημέρα που κατέρ-

ρευσαν οι συνομιλίες στο Κραν-
Μοντάνα. Τότε ξεκίνησε η διαδι-
κασία της σύλληψης και της ανά-
κρισής μου. Παρόλα αυτά, κατά την
πρόσφατη προσωποκράτησή μου
στο Ντιγιάρμπακιρ δεν μου πέρασαν
χειροπέδες. Η αστυνομία σεβάστηκε
την αρχή της μυστικότητας της
υπόθεσής μου. Με το τέλος της
ανάκρισης που διήρκησε μερικές
ώρες, μου επέτρεψαν να επιστρέψω
στο νησί παρά το γεγονός ότι συ-
νεχίζεται η εκδίκαση της υπόθεσης.
Οι κύκλοι που με κατηγορούσαν
ευελπιστούσαν ότι οι ανακριτικές
αρχές θα εντόπιζαν κάποια σχέση
δική μου ή της οικογένειάς μου με
την Οργάνωση Γκιουλέν. Ωστόσο,
η ανάκριση δεν έδειξε κάτι τέτοιο.
Είμαι σίγουρος ότι η δίκη θα ολο-

κληρωθεί με την αθώωσή μου. 
–Με την επιστροφή σας τι έγινε;

–Η επιστροφή μου απογοήτευσε
τους κύκλους που ήθελαν να με
πλήξουν οι οποίοι ασκούν πίεση
στον πρωθυπουργό, ο οποίος τελικά
απευθύνθηκε στον πρόεδρο και
ζήτησε την παύση μου. Κίνηση
που ομολογώ ότι με εξέπληξε. 
–Πέραν του διαλόγου σας με την
Κυπριακή Εκκλησία, η επιρροή
σας στην κοινότητα των Τούρ-
κων που ζουν στην Κύπρο είναι
δύο παράγοντες που σας έβαλαν
στο επίκεντρο της πολιτικής
θύελλας έτσι δεν είναι; 

–Εμείς οι επιστήμονες γνωρί-
ζουμε πολύ καλά ότι όλα σχετίζον-
ται μεταξύ τους. Και φυσικά εγώ
σχετίζομαι με όλα. 

Η δίωξή του Μουφτή Αταλάι στην Τουρκία ξεκίνησε από την Κύπρο

Το δικαίωμα
χρήσης χώρου
λατρείας ανήκει
στον ιδιοκτήτη
–Ποια η θέση σας σε ότι αφορά
την πρόσφατη «αναστολή»
λειτουργίας στον Άγιο Μάμα.
–Να μοιραστώ μαζί σας τη
γενική αρχή μου για το όλο
ζήτημα. Εάν δεν τίθεται σο-
βαρό ζήτημα ασφάλειας,
όπως για παράδειγμα οι
κίνδυνοι που προκύπτουν
για τους προσκυνητές λό-
γω της κατάστασης ενός
κτιρίου ή λόγω των απει-
λών κατά ενός χώρου λα-
τρείας και των επισκεπτών
του εκ μέρους ενός ατό-
μου ή μιας ομάδας, ανε-
ξαρτήτως ιθαγένειας και
εθνικής ή θρησκευτικής
καταγωγής, τότε το δικαίω-
μα της χρήσης-εκμετάλ-
λευσης ενός χώρου λα-
τρείας ανήκει στον ιδιοκτή-
τη, δηλαδή στην ομάδα
που κατέχει τον εν λόγω
χώρο. Σε αυτή την περί-
πτωση δεν πρέπει να τίθε-
ται ζήτημα περιορισμών
όχι μόνο και στις δύο πλευ-
ρές του νησιού, αλλά σε
ολόκληρη την υφήλιο. Τα
άτομα πρέπει να έχουν δι-
καίωμα πρόσβασης στους
χώρους λατρείας. Μπορεί
να συμφωνήσω για τη λή-
ψη περιοριστικών όρων οι
οποίοι θα είναι συζητήσι-
μοι, μόνον εάν υπάρχουν
εύλογες αιτίες και εάν δί-
νονται οι απαραίτητες εξη-
γήσεις. Πέρα από αυτό δεν
είμαι σε θέση να δώσω τη
συγκατάθεσή μου απλώς
και μόνο επειδή η συγκε-
κριμένη απόφαση είναι
«δική μας». 

<<<<<<<

Κάποιοι κύκλοι δεν συμ-
φώνησαν με τις προσπά-
θειές μας για διάλογο με-
ταξύ των διαφορετικών
θρησκευτικών ομάδων
της Κύπρου, καθώς θεώ-
ρησαν ότι αυτό έρχεται σε
αντίθεση με τις αρχές του
τουρκικού εθνικισμού. 

Η δίωξή του στην Τουρκία μεθοδεύθηκε στην Κύπρο από μίσθαρνα όργανα,
όπως σημειώνει, που είχαν τη στήριξη της εδώ «κυβέρνησης», και έφτιαξαν
φάκελο, σχετικά με τις επαφές του με τους άλλους θρησκευτικούς ηγέτες του
νησιού και τις υποτιθέμενες διασυνδέσεις του με την οργάνωση Γκιουλέν. 
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Η φοιτητική ζωή 
ξεκινάει από εδώ!

Του ΣΤΕΛΙΟΥ ΣΤΥΛΙΑΝΟΥ

Το θέμα με τα δημόσια νοσηλευ-
τήρια και τις ουρές ασθενών στα
εξωτερικά ιατρεία συζητείται εκτε-
νώς από τους αρμοδίους, χωρίς να
υπάρχουν ακόμη ούτε απαντήσεις
και φυσικά ούτε και λύσεις. Το όλο
θέμα παίρνει το τελευταίο διάστημα
και έντονη πολιτική χροιά ενώ ανα-
μένεται εν μέσω και της κορύφωσης
της προεκλογικής περιόδου, να
είναι ένα από εκείνα που θα προ-
καλέσει αντιπαραθέσεις για το τι
έγινε και τι πρέπει να γίνει ώστε
ν’ αλλάξει η παρούσα κατάσταση.
Οι ασθενείς την ίδια ώρα, θέτουν
ερωτήματα που κανείς δεν μπορεί
να τους τα απαντήσει, εν αναμονή

του να διαφανεί αν η μετάβαση
στο νέο σύστημα υγείας, μπορεί
να επιλύσει το όλο πρόβλημα. 

Παράλληλη εργασία
Μιλώντας στην «Κ» ο πρόεδρος

της ΠΑΣΥΚΙ Σωτήρης Κούμας ανέ-
φερε ότι το θέμα δημιουργείται λό-
γω του ότι οι γιατροί των Γενικών
Νοσοκομείων έχουν ν’ αντιμετω-
πίσουν εντός της ημέρας πολλά
περιστατικά. Συγκεκριμένα, όπως
τόνισε, κάθε πρωί οι γιατροί είναι

επιφορτισμένοι στο να επισκεφτούν
τους εσωτερικούς ασθενείς, αφού
κάθε γιατρός μπορεί να έχει υπό
την επίβλεψή του μέχρι και 12 κλί-
νες. Παράλληλα – εντός της ημέρας
– θα πρέπει να βλέπουν και τους
ασθενείς που πήραν εξιτήριο για
να μην υπάρξουν επιπλοκές κατά
τη διάρκεια ανάρρωσης των τελευ-
ταίων, όσο και ασθενείς οι οποίοι
φθάνουν στα εξωτερικά ιατρεία.
Όπως επισήμανε ο κ. Κούμας μέσα
από αυτή τη διαδικασία οι γιατροί

υποχρεούνται να βλέπουν καθη-
μερινώς πάνω από 30-40 ασθενείς
και αυτό είναι πολύ δύσκολο, αφού
εκτός από την εξέταση θα πρέπει
να κάνουν και γραφειακή δουλειά
κατά τη διάρκεια της μέρας. Χα-
ρακτηριστικά ανάφερε ότι, «είναι
πάρα πολύ δύσκολο για έναν γιατρό
να βλέπει συνεχώς κατά τη διάρκεια
της βάρδιας του ασθενείς, καθώς
πρέπει παράλληλα να συζητά μαζί
και με συναδέλφους του προβλή-
ματα που προκύπτουν μέσα από

την εξέταση των εσωτερικών ασθε-
νών και ποιες λύσεις μπορούν να
δοθούν».

Σημαντικό από μια άποψη είναι
πάντως και το γεγονός ότι ασθενείς
μεταβαίνουν στο νοσοκομείο από
πολύ νωρίς το πρωί για εγγραφή,
για να λάβουν καλή σειρά αναμο-
νής, όταν θα αρχίσουν οι εξετάσεις
από τους γιατρούς. Όπως αναφέρ-
θηκε στην «Κ», αν και οι γιατροί
κατεβαίνουν στα εξωτερικά ιατρεία
για εξέταση ασθενών μετά τις 9:30

το πρωί, υπάρχουν ασθενείς που
βρίσκονται ήδη εκεί και περιμένουν
με αποτέλεσμα πολλές φορές να
διαμαρτύρονται στους γιατρούς
για την πολύωρη αναμονή. 

Δομές και οργανογράμματα
Για την επίλυση αυτού του θέ-

ματος η ΠΑΣΥΚΙ, όπως υποστήριξε
ο πρόεδρος της, έθεσε επανειλημ-
μένα το θέμα δομών και οργανο-
γραμμάτων με στόχο να επιλυθεί
όλη κατάσταση η οποία στο τέλος
της ημέρας λειτουργεί εναντίον
του ασθενούς. Όπως επισήμανε ο
κ. Κούμας, εάν το Υπουργείο έρθει
και κάνει τα θέλω των γιατρών πρά-
ξη και εφαρμόσει τα οργανογράμ-
ματα τότε θα μπορεί να δει το πραγ-
ματικό πρόβλημα που υπάρχει και
να προσλάβει περισσότερους για-
τρούς. Μέσα από τις προσλήψεις
αυτές, όπως ανέφερε, θα μπορέσουν
και οι ίδιοι οι γιατροί να ξεκινούν
από το πρωί με διαχωρισμό καθη-
κόντων και έτσι θα ξεκινούν και
οι εξετάσεις στα εξωτερικά ιατρεία
πιο νωρίς, με αποτέλεσμα μέσα σε
μια μέρα να μπορούν να εξεταστούν
περισσότεροι ασθενείς.

Αν συμβεί αυτό, πρόσθεσε «θα
μπορεί και ο εργοδότης μας, να
ελέγξει καλύτερα εάν οι γιατροί
κάνουμε σωστά τη δουλειά μας,
ενώ εάν συνεχιστεί η υφιστάμενη
κατάσταση θα μπορεί να δει σε
ποια μέτρα να προχωρήσει με σκο-
πό τη μέγιστη βελτίωση». Αξίζει
να σημειωθεί ότι μέσα από τα δε-
δομένα που επικρατούν σήμερα
στα δημόσια νοσηλευτήρια, αυτοί
οι οποίοι έχουν να αντιμετωπίσουν
τους ασθενείς, οι οποίοι δικαίως
δυσανασχετούν λόγω της καθυ-
στέρησης, δεν είναι άλλοι από τους
ίδιους τους γιατρούς και τους νο-
σοκόμους οι οποίοι έχουν γίνει πολ-
λάκις αποδέκτες προπηλακισμών. 

Οι «πληγές» των εξωτερικών ιατρείων
Δομές, οργανόγραμμα και προσλήψεις θα επιλύσουν το πρόβλημα στα δημόσια νοσηλευτήρια με τις ουρές ασθενών, λένε οι γιατροί 

Περιμένουν
προϋπολογισμό 
Μέσα από τις συνεχιζόμενες
συζητήσεις που γίνονται, οι για-
τροί περιμένουν να ληφθούν
όλα εκείνα τα μέτρα έτσι ώστε
να λυθεί το θέμα με τους ασθε-
νείς και τον μεγάλο φόρτο εργα-
σίας. Όπως ανέφερε ο επικε-
φαλής των κρατικών ιατρών
αναμένουν και οι ίδιοι τον κρατι-
κό προϋπολογισμό του 2018
έτσι ώστε να δουν εάν υπάρχει
ενδεχόμενο αύξησης των για-
τρών από τη νέα χρονιά. Όπως
υποστηρίζουν οι κρατικοί για-
τροί, είναι σε θέση να συζητή-
σουν το θέμα και για λειτουργία
των εξωτερικών ιατρείων το
απόγευμα όμως κάτι τέτοιο δεν
είναι δυνατό με τα σημερινά δε-
δομένα λόγω και της έλλειψης
προσωπικού. «Πρέπει να ανα-
μένουμε να δούμε τον κρατικό
προϋπολογισμό και πόσα χρή-
ματα δόθηκαν στο Υπουργείο
Υγείας. Αυτό θα είναι το πρώτο
γερό τεστ για όλους καθώς οι
λύσεις απαιτούν πολιτικές απο-
φάσεις που πολλές φορές απαι-
τούν και χρήματα» κατέληξε ο
Σωτήρης Κούμας. 

Ο πρόεδρος της ΠΑΣΥΚΙ
δρ. Σωτήρης Κούμας.

<<<<<<<

Αν και οι γιατροί κατεβαί-
νουν στα εξωτερικά ια-
τρεία μετά τις 9:30 το
πρωί, υπάρχουν ασθενείς
που βρίσκονται ήδη εκεί
και περιμένουν με αποτέ-
λεσμα να διαμαρτύρονται
στους γιατρούς, για την
πολύωρη αναμονή. Οι ουρές στα εξωτερικά ιατρεία σχηματίζονται από το πρωί, με αποτέλεσμα η αναμονή να δημιουργεί και εκνευρισμό. 
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Αμερικανιές στις προεδρικές

Ζητάει αυτοτέλεια 
Σχεδιασμοί και προοπτικές αναμόρφωσης
της Νομικής Υπηρεσίας. Με αυτό τον τίτλο
επιστέγασε τη συνέντευξη Τύπου που έδω-
σε την Παρασκευή ο Γενικός Εισαγγελέας,
για να προκαταλάβει τους υποψήφιους
Προέδρους της Δημοκρατίας και για να ζη-
τήσει την πλήρη αυτοτέλειά του από την ΕΔΥ
ουσιαστικά…

••••
Πώς καλέ μου; 
Ο έντιμος γενικός δεν μας εξήγησε πώς θα
γίνει αυτό χωρίς αναθεώρηση του Συντάγ-
ματος. Αρκέστηκε να μας πει ότι έχει γνω-
ματεύσεις γι’ αυτό. Είναι πολύ λυπηρό ο γε-
νικός εισαγγελέας να ασελγεί στις ερμηνεί-
ες του Συντάγματος λες και απευθύνεται σε
ιθαγενείς. Λες και όλοι σε αυτό τον τόπο εί-
ναι αγράμματοι. Λες και ουδείς άλλος εκτός
από τον ίδιο έχει γνώση περί συνταγματικών
θεμάτων.

••••
Τι μας είπαν
Εγώ ο απλοϊκός και ανόητος εν πολλοίς Ια-
νός, ο γελωτοποιός του βασιλιά, ρώτησα
προχθές ένα επαΐοντα, ο οποίος μου είπε:
«η κατά το δοκούν ερμηνεία των συνταγμα-
τικών διατάξεων από τον θεσμό του γενικού
εισαγγελέα ελλοχεύει τεραστίους κινδύ-
νους για την ίδια τη δημοκρατία και οι απο-
σπασματικές αναφορές σε παραδείγματα
άλλων μόνο ανησυχίες μπορεί να δημιουρ-
γεί». Εσείς είδατε κανένα να ανησυχεί; Εγώ
όχι. Α, αν ενδιαφέρεστε για τα περαιτέρω,
μάθετε, ω ιθαγενείς, ότι το άρθρο 112.1 απο-
τελεί θεμελιώδες άρθρο του Συντάγματος.
Αν λέω… 

••••
Το βόλεμα 
Και όλο αυτό για να μπορεί να «βολεύει»
καλύτερα τους ημέτερους όπως αποδει-
κνύεται σε δημοσίευμα άλλης εφημερίδα,
όπου εντελώς συμπτωματικά προφανώς
όλοι οι προσληφθέντες ήταν γόνοι συναδέλ-
φων εισαγγελέων και δικηγόρων. Μάλιστα,
την επιτροπή την επέλεξε ο κυρ Κώστας και
ήταν όλοι εισαγγελείς. Κατά τα άλλα έχει
ποινικοποιηθεί το ρουσφέτι. Και το ερώτημα
του γελωτοποιού κύριε γενικέ, είναι, «ποιος
θα δικάσει τους δικαστές;».  

••••
Είναι όλα τυχαία;
Επίσης, δεν είδαμε πουθενά από πού θα
αντλεί τους οικονομικούς όρους λειτουργίας

του το εγχείρημα και το όραμα του έντιμου
γενικού εισαγγελέα για αυτονόμηση της Νο-
μικής Υπηρεσίας. Ο έντιμος γενικός εισαγ-
γελέας λέει ότι: «η εκπλήρωση των προανα-
φερθέντων στόχων θα είναι μια τεράστια
συνεισφορά στην εμπέδωση του κράτους
δικαίου και στην αποτελεσματικότερη απο-
νομή της δικαιοσύνης». 

••••
Ο τάφος…
Έντιμε γενικέ εισαγγελέα, το κράτος δί-
καιου που το επικαλούνται διάφοροι σαν να
είναι ο τάφος του Αγίου Νεοφύτου που τους
χωράει όλους, θα εξυπηρετείτο καλύτερα
εάν τέσσερα ολόκληρα χρόνια μετά την κα-
τάρρευση της οικονομίας οδηγούσατε τους
πρωταίτιους της καταστροφής στη δικαιοσύ-
νη. Αυτό θα ήταν η πεμπτουσία της εμπέδω-
σης του κράτους δικαίου και η κυριότερή
σας συνεισφορά σε αυτό τον δύσμοιρο τόπο
και ίσως, εάν το πετυχαίνατε αυτό, να έβλε-
πε η κοινή γνώμη τις πρωτοβουλίες σας με
λιγότερη καχυποψία και ανησυχία. 

••••

400 χρόνια 
Συμπληρώνονται τέσσερα χρόνια από την
ημέρα ανάληψης των καθηκόντων του γενι-
κού εισαγγελέα ως επικεφαλής της Νομικής
Υπηρεσίας, που, όπως είπε χαριτολογώντας
ο Κώστας Κληρίδης «του φάνηκαν 400, κα-
θώς προκύπτουν σοβαρά θέματα σε σχέση
με τον όγκο των εργασιών που πρέπει να
διεκπεραιώνονται από την Υπηρεσία». Για
να σηκώσει το βάρος των τεσσάρων αιώνων
που πέρασε αλλά και των άλλων πολλών
που έπονται μέχρι την αφυπηρέτησή του, ο
γενικός εισαγγελέας, έδωσε συνέντευξη
Τύπου… Η αυτοτέλεια της Νομικής Υπηρε-
σίας να γίνει τέλεια, όπως η λαϊκή ατάκα
που λέει, μέχρι ο εξευτελισμός μας να γίνει
τέλειος…

••••
Τα περί Τάσσου
Γκάφα ολκής θεωρήθηκε στην Εζεκία Πα-
παϊωάννου η αναφορά του Σταύρου Μαλά
στη διακυβέρνηση Τάσσου Παπαδόπουλου,
ότι δηλαδή η ανάπτυξη ήταν στον αυτόματο
πιλότο. Και αυτό γιατί ήδη στην επικοινωνια-
κή στρατηγική και ρητορική του κόμματος

αποφασίστηκε ότι κάθε φορά που θα τίθε-
ται ζήτημα διακυβέρνησης Χριστόφια, το
ΑΚΕΛ θα απαντά ότι πλέον κρίνεται η σημε-
ρινή κυβέρνηση, για να αποφεύγεται ο
μπελάς. Το ότι ο κ. Μαλάς αποφάσισε μόνος
του να τοποθετηθεί για μία κυβέρνηση προ
δεκαετίας, θεωρήθηκε από όλους εντελώς
άστοχο αλλά προφανώς επειδή τον θεω-
ρούν ανεξάρτητο, δημοσίως απέφυγαν να
το αγγίξουν.

••••
Τα βαρίδια
Μουρμούρα επικρατεί στο ΑΚΕΛ για την το-
ποθέτηση του Άντρου Κυπριανού ότι το κόμ-
μα δεν θα απαιτήσει στο υπουργικό σχήμα
Μαλά πρωτοκλασάτα στελέχη. Όπως λένε
στον Ιανό στελέχη, με την κίνηση αυτή ο Άν-
τρος Κυπριανού αναιρεί τα στελέχη του και
το ίδιο το κόμμα. «Δηλαδή εμείς που δου-
λεύουμε για την υποψηφιότητα Μαλά θεω-
ρούμαστε βαρίδια;» έλεγαν εκνευρισμένα
ΑΚΕΛικά στελέχη. 

••••

Εμπάργκο Χριστόφια
Την οργή της ΑΚΕΛικής βάσης προκάλεσε ο
άλλοτε λαοφιλής Δημήτρης Χριστόφιας. Και
αυτό γιατί βγήκε δημοσίως να τοποθετηθεί
για τα όσα βαραίνουν το κόμμα της Αριστε-
ράς. Όπως μαθαίνει η στήλη, πολλά ήταν τα
μέλη που ζήτησαν να ληφθούν μέτρα εναν-
τίον του καθώς ξέφυγε από τα κομματικά θέ-
σμια που θέλουν τα μέλη του κόμματος να εκ-
φράζονται στα συλλογικά όργανα και όχι δη-
μοσίως. Ο ίδιος πήρε το μήνυμα και όπως όλα
δείχνουν έχει τεθεί εμπάργκο στον Χριστό-
φια μέχρι και τις εκλογές. Κατά το λαϊκό άσμα
του είπαν, μη μιλάς δεν είναι απαραίτητο! 

••••
Το δείπνο της οργής
Στο στομάχι έκατσε τόσο στον Δημήτρη
Συλλούρη όσο και στην Ελένη Θεοχάρους το
δείπνο με τους Χρυσαυγίτες ευρωβουλευ-
τές. Όπως ενημερώνεται ο Ιανός οι υπόλοι-
ποι Κύπριοι ευρωβουλευτές φρόντισαν να
προειδοποιήσουν την Ελένη Θεοχάρους για
ποιο λόγο δεν θα παραστούν στο δείπνο και
της συνέστησαν να μην παρευρεθεί ούτε κι
εκείνη. Η Ελένη όμως όχι μόνο πήγε, αλλά
επέκρινε τη στάση των υπολοίπων, χαρα-
κτηρίζοντάς τους εν πολλοίς υπερβολικούς.
Μάλιστα, πηγή από τις Βρυξέλλες μας ενη-
μερώνει πως οι ίδιοι οι λειτουργοί του κοι-
νοβουλίου είχαν προειδοποιήσει ευσχήμως
τον Δημήτρη Συλλούρη πως άλλοι δεν συνη-
θίζουν να προσκαλούν τους Χρυσαυγίτες
ευρωβουλευτές, αλλά ο Συλλούρης το βιολί
του. Μάλιστα κακεντρεχής ευρωβουλευτής
ακούστηκε να λέει ότι πρώτα βγαίνει η ψυχή
και μετά το χούι. 

Ο ΗΡΩΣ ΤΗΣ ΕΒΔΟΜΑΔΟΣ

Η αυτοτέλεια της Νομικής Υπηρεσίας και ο γελωτοποιός 

ΒΟΛΕΣ / Γράφει ο ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΑΠΑΡΗΣ

Πώς αισθάνεται
άραγε ένα παιδί,
ένας νέος, ένας με-
σήλικας ή ακόμη και
ένας λεβέντης της
τρίτης ηλικίας όταν

αντικαθιστά το φόντο σε ομιλίες
των υποψηφίων Προέδρων και
βλέπει την πλάτη του ανθρώπου
που υποστηρίζει. Όλα αυτά για χά-
ρη της τηλεόρασης, η οποία πρέπει
να δείξει, με αυτό τον παράλογο
τρόπο, ότι ο υποψήφιος υποστηρί-
ζεται από ανθρώπους όλων των
ηλικιών. Σίγουρα οι άνθρωποι ζων-
τανό φόντο, απολαμβάνουν και με-
ρικά λεπτά δημοσιότητας, αλλά αυ-
τή η πρακτική δεν παύει, λογικά να
αποτελεί μια μορφή εξευτελισμού
των ανθρώπων. Οι αμερικάνοι, οι
οποίοι είναι «μάνες» στο μάρκε-
τινγκ και την επικοινωνία, ακολου-
θούν και κανόνες για την επιλογή
των ανθρώπων-φόντο, όχι πάντα
με μεγάλη επιτυχία. Στην Κύπρο, η
επιλογή φαίνεται να είναι πολλές
φορές τυχαία, γι’ αυτό και η πρακτι-
κή είναι και ολίγον τι αστεία.

Στην Ελλάδα, οι επικοινωνιολόγοι
των ηγετών της αντιπολίτευσης
συμβουλεύουν τους «πελάτες»
τους, να μην αναφέρουν ποτέ την
λέξη «πρωθυπουργός» όταν κατη-
γορούν τον αρχηγό της κυβέρνη-
σης της χώρας. Επιλέγουν συνή-
θως το όνομα του εκάστοτε πρω-
θυπουργού, αφού το αξίωμα ανα-
βαθμίζει από μόνο του, το άτομο
που το κατέχει. Από εκεί και πέρα,
όλα περιγράφονται ως μαύρα και
σκοτεινά, έστω και αν στο παρελ-
θόν οι «αντίπαλοι» υιοθετούσαν τις
ίδιες ενέργειες και αποφάσεις. Οι
έλληνες επικοινωνιολόγοι, οι οποί-
οι αναλαμβάνουν τους κύπριους
υποψηφίους, επιβάλλουν τους ίδι-

ους κανόνες γι’ αυτό και βλέπουμε
ακατανόητες δηλώσεις και επιθέ-
σεις από ανθρώπους, οι οποίοι κα-
τά τα άλλα, είναι και ευγενικοί και
αξιοπρεπείς. Η πόλωση μπορεί να
συσπειρώνει τους οπαδούς των
κομμάτων, αλλά δεν φέρνει πάντα
επιτυχίες, όπως αποδείχθηκε στο
παρελθόν, από σίγουρους υποψη-
φίους, όπως ο αείμνηστος Τάσσος
Παπαδόπουλος.

Πανάκεια δεν αποτελούν ούτε και
τα μέσα κοινωνικής δικτύωσης, το
Facebook το Twitter και το Insta-
gram, τα οποία στην Αμερική έκα-
ναν θαύματα, στην πρώτη εκλογή
του χαρισματικού Μπαράκ Ομπά-
μα. Ο χαρισματικός Εμμανουέλ
Μακρόν επέλεξε την πρακτική των
παλαιών κομμάτων και με ομάδες
εθελοντών «μάζεψε» ψήφους, με
τη μέθοδο «από πόρτα σε πόρτα».
Δηλαδή αποδείχθηκε στην πράξη,
ότι την ανθρώπινη ζωντανή επικοι-
νωνία, κανένας δεν μπορεί να την
αντικαταστήσει. Ούτε βεβαίως τα
μέσα κοινωνικής δικτύωσης και η
τηλεόραση, με τις ατέλειωτες δη-
λώσεις και αντιδηλώσεις.

Οι εκλογές σε όλο τον κόσμο, κερ-
δίζονται με βάση το καλάθι της νοι-
κοκυράς, όπως και όλες οι εξου-

σίες ανατρέπονται, όταν οι υπή-
κοοι, όταν οι πολίτες, δεν έχουν
φαγητό να φάνε. Οι ψηφοφόροι
στην Κύπρο μπορεί να κατηγο-
ρούνται για αδιαφορία, αλλά όπως
αποδεικνύεται στην πράξη, ανα-
δεικνύουν στην εξουσία τον ηγέτη,
τον οποίο πιστεύουν ότι «γεμώνει
την καρέκλα» και μπορεί να υλο-
ποιήσει τις εξαγγελίες του. Τα σύγ-
χρονα μέσα επικοινωνίας μπορεί
να συμβάλουν στην ενημερώσει
των ψηφοφόρων, αλλά τα λόγια,
είναι «έπεα πτερόεντα», όταν δεν
συνοδεύονται από πράξεις. Ειδικό-
τερα στην Κύπρο, όπου η σιωπηρή
δύναμη των υπομονετικών μέχρι
παρεξήγησης κυπρίων, μετατρέπε-
ται σε οργή και αλίμονο σε όποιων
την παραγνωρίσει. Κάτι όπως τα
ξακουστά κυπριακά γαϊδούρια. 

Στον ίδιο κανόνα, εντάσσονται και
οι περίφημες δημοσκοπήσεις, οι
οποίες είτε διενεργούνται από ανί-
κανους ανθρώπους, είτε δεν τη-
ρούνται οι κανόνες της στατιστικής.
Ακόμη οι πολίτες έμαθαν και δεν
απαντούν, φοβούμενοι διαρροή
των επιλογών τους, στα κόμματα.
Σε περιπτώσεις διαρροών αρχίζει
ένας πραγματικός πόλεμος, για να
αλλάξουν επιλογή οι ψηφοφόροι.
Εδώ τα πράγματα είναι δύσκολα,
αφού πολλές φορές τα επιχειρή-
ματα, συνοδεύονται και από απει-
λές. Τα αποτελέσματα δημοσκοπή-
σεων, ακόμη και δημοσκοπήσεων
εξόδου, πολλές φορές απέτυχαν
και στην Κύπρο. Πέραν όμως από
όλα αυτά, υπάρχουν και οι νέες γε-
νιές, οι οποίες ξέρουν άλλους δρό-
μους, για να διεκδικήσουν το μέλ-
λον τους. Και αλλοίμονο σε όσους
τους γυρίζουν την πλάτη και σε
όσους τους φορτώνουν χρέη, για
να ζήσουν αυτοί προσωρινά καλά.  

Δημήτρης Χριστόφιας

“Η πόλωση μπορεί
να συσπειρώνει τους
οπαδούς των κομμάτων,
αλλά δεν φέρνει πάντα
επιτυχίες, όπως απο-
δείχθηκε στο παρελθόν...

Ρε σύντροφοι, εγκρίνατε με 97% τον Σταύρο και δεν τρομάξατε που το φάντασμα του Μακαρίου πήγε κάθισε στην κορνίζα της φωτογραφίας
του μοναδικού  γ.γ. που είχε το ΑΚΕΛ στα 91 χρόνια της ζωής του και η οποία κοσμεί την αίθουσα της Κεντρικής Επιτροπής; Αλήθεια, οι άλλοι τι
έγιναν; Ή μήπως έλειψαν οι κορνίζες;

Μπορούμε σήμερα
να κατηγορούμε όλοι
όλους για την καθυ-
στέρηση στην ψήφι-
ση της νομοθεσίας
για τα ποδήλατα. Και

μπορεί ο κάθε ένας από μας να βρει
μια γραμμή άμυνας και πίσω από
αυτήν να καλυφθεί ή να νομίζει
πως καλύπτεται. Το δεδομένο είναι
πως για άλλη μια φορά η ευαισθη-
τοποίηση όλων μας έρχεται μετά
από τραγικά γεγονότα. Ας είναι
μπορεί να πει κάποιος, κάλιο αργά
παρά ποτέ μπορεί να πει κάποιος
άλλος. 

Το ζήτημα δεν είναι να πούμε πως
σήμερα καθυστερήσαμε. Ούτε να
δικαιολογήσει η Βουλή, που έχει δι-
καιολογίες αυτή τη αργοπορία. Ού-
τε επίσης να αναδείξουμε τη γρα-
φειοκρατία, που υπάρχει σε
υπουργεία και νομική υπηρεσία. Το
ζήτημα είναι να βρούμε τον τρόπο
να αυξήσουμε τα αντανακλαστικά
μας. Αλλά και να βρούμε την τόλμη,
όλοι μας, να πούμε πως η έλλειψη
νομοθεσίας δεν είναι η αιτία των τε-
λευταίων δυστυχημάτων. Η βασική
αιτία, κατά τη γνώμη μου είναι η έλ-
λειψη σεβασμού. Προς τον εαυτό
μας, αλλά κυρίως προς τους συναν-
θρώπους μας. Και αυτό βγαίνει σε
όλες τις εκφάνσεις της ζωής μας
και βγαίνει και στην συμπεριφορά
μας στο δρόμο. 

Ο σεβασμός είναι βασικό συστατικό
που χρειάζεται κάθε πολίτης και κά-
θε κοινωνία για να προοδεύσει. Ο
σεβασμός είναι πολιτισμός, και τον
βρίσκεις στην παιδεία. Δεν μαθαί-
νουμε να σεβόμαστε ούτε καν τον
εαυτό μας. Ο εγωκεντρισμός δεν
μας βοηθά. Και δυστυχώς τον έχου-
με μπόλικο. Η έλλειψη σεβασμού

είναι εμφανέστατη παντού. Από την
πολιτική ζωή μέχρι το σχολείο. Και
δεν σταματά μόνο στους συναν-
θρώπους μας ή στα ζώα. Τίποτα δεν
σεβόμαστε. Ούτε το περιβάλλον,
ούτε τη χώρα μας, ούτε την αυλή
μας και το σπίτι μας. 

Δεν χρειάζεται νομοθεσία για να
μας επιβάλλει πως χρειάζεται να
έχουμε υπομονή στο τιμόνι. Δεν
χρειάζεται κανένα άρθρό και κανέ-
να νοείται για να νουθετήσει πως
για να προσπεράσουμε ποδήλατο ή
μοτοποδήλατο χρειάζεται να έχου-
με απόσταση και καθαρό οπτικό πε-
δίο. Να αποβάλουμε την αίσθησή
μας πως τίποτα κακό δεν θα μας
συμβεί χρειάζεται. Να σκεφτόμα-
στε χρειάζεται και να εκτιμούμε τον
κάθε ένα που συναντάμε στο δρό-
μο. Είτε έχει στα χέρια του ποδήλα-

το ή τιμόνι πολυτελείας. Να καταλά-
βουμε πως ο κάθε άνθρωπος είναι
ξεχωριστός και πως η δική μας συμ-
περιφορά μπορεί να του στοιχήσει
τη ζωή του. Είτε είναι σε ποδήλατο
είτε όχι. Να μην ξεχνούμε χρειάζε-
ται πως κανένας μας δεν αξίζει πε-
ρισσότερο από τον οποιονδήποτε. 

Την περασμένη Πέμπτη, στη συνε-
δρίαση της διακοινοβουλευτικής
ομάδας Κύπρου Ελλάδας και Ισ-
ραήλ συζητούσαμε για τους υδάτι-
νους πόρους. Ο συνάδελφος από το
Ισραήλ, αφού ανέλυσε τις πολιτικές
της χώρας κατέληξε στο εξής: «Δεν
έχει σημασία πόσες και ποιες πολι-
τικές θα αναπτύξετε για το νερό. Εί-
τε αφορούν την άρδευση ή την
ύδρευση. Είτε αφορούν αφαλατώ-
σεις ή ανακυκλώσεις. Αν δεν επεν-
δύσετε στην παιδεία των χωρών
σας, αν δεν μάθετε στα παιδιά σας
από μικρά να σέβονται και να αγα-
πούν το νερό και το περιβάλλον, οι
πολιτικές αυτές θα αποτύχουν.
Μπορεί να έχουν αποτέλεσμα τα
πρώτα χρόνια, αλλά αργότερα θα
αποτύχουν. Εκεί πρέπει να επενδύ-
σετε. Στα παιδιά και στην παιδεία». 

Το ίδιο ισχύει και στην κουβέντα
μας εδώ για τα ποδήλατα. Όσες νο-
μοθεσίες και να φτιάξουμε, που
πρέπει να φτιάξουμε, όσο αυστη-
ρές, λειτουργικές, εφαρμόσιμες
και αν είναι, όσες εκστρατείες ευαι-
σθητοποίησης και αν φτιάξουμε, αν
δεν καταφέρουμε να κτίσουμε στον
σεβασμό των ανθρώπων που είναι
πάνω στο ποδήλατο ότι και να κατα-
φέρουμε να κτίσουμε θα γκρεμίζε-
ται. Ας κτίσουμε λοιπόν στα παιδιά
μας και στην παιδεία μας. 

ΑΜΕΡΩΤΑ / Γράφει ο ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ 

Σεβασμός. Απ’ όλους προς όλους

“Δεν χρειάζεται νομοθε-
σία για να μας επιβάλλει
πως χρειάζεται να έχου-
με υπομονή στο τιμόνι.
Δεν χρειάζεται κανένα
άρθρό και κανένα νοείται
για να νουθετήσει πως
για να προσπεράσουμε
ποδήλατο ή μοτοποδή-
λατο χρειάζεται να
έχουμε απόσταση και
καθαρό οπτικό πεδίο.

Γράφει Ο ΙΑΝΟΣ

Βουλευτής ΔΗΣΥ Λευκωσίας
twitter: @dmdemetriou 

Ο τέως Πρόεδρος της Κυπριακής Δη-
μοκρατίας Δημήτρης Χριστόφιας στον
οποίο επιβλήθηκε από το κόμμα κάνο-
νας σιωπής. 
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Ότι θα άκουγαν τα έρμα τα
αφτιά μου διάφορα κουφά με
το που θα άρχιζε η προεκλο-
γική περίοδος, ήμουν προ-
ετοιμασμένη. Διότι ως γνω-
στόν αυτό το έργο το έχουμε

δει πολλάκις και κάθε φορά είναι το ίδιο
κακοπαιγμένο. Αυτή τη φορά, ωστόσο, για
να είμαι εντελώς ειλικρινής, διατηρούσα
μια πολύ κρυφή ελπίδα πως η λαίλαπα της
κρίσης θα άλλαζε κάπως τους κωδικούς
της προεκλογικής γλώσσας. Διότι η οικο-
νομική κρίση δεν ξεσκέπασε μόνο τη βρω-
μιά και τη σαπίλα του συστήματος αλλά
και την ανικανότητα των πολιτικών μας
να δείξουν την απαιτούμενη αποφασιστι-
κότητα να καθαρίσουν τον στάβλο της
διαπλοκής. Με αποτέλεσμα στη συνείδηση
του πολίτη να καταντούν όλοι ένοχοι μέχρις
αποδείξεως του αντιθέτου. Είχα λοιπόν
την κρυφή ελπίδα ότι αυτή η διαπίστωση

θα τύγχανε κάποιου σεβασμού από τους
κομματάρχες όχι βέβαια λόγω ευαισθησίας
ή κάποιας θαμμένης πολιτικής ευθιξίας
αλλά από μια ανάγκη να γίνουν πιο πει-
στικοί στους ήδη δύσπιστους ψηφοφόρους
τους. Δυστυχώς, όμως, ούτε και τώρα έχουν
την ικανότητα να διαγνώσουν πως η νοη-
μοσύνη μας δεν συγχωρεί καμία προσπά-
θεια εμπαιγμού της. 

Όλα λοιπόν κι αν τα περίμενα στον
βωμό της προεκλογικής ασυναρτησίας, η
δήλωση του κ. Νικόλα Παπαδόπουλου ότι
«θα τα βάλει με το χρηματοοικονομικό κα-
τεστημένο» διότι όπως φρόντισε να επε-
ξηγήσει «αυτό το χρηματοοικονομικό κα-
τεστημένο είναι που μας έχει οδηγήσει
στην καταστροφή και αυτό είναι που θέλει
να μείνει γαζωμένο στην εξουσία για να
συνεχίσει να εξυπηρετεί τα δικά του οι-
κονομικά και προσωπικά συμφέροντα»
ξεπέρασε τις προβλέψεις μου. Δεν ξέρω

αν χρειάζεστε κάποιο χρόνο για να εμπε-
δώσετε όσα ελαφρά τη καρδία εκστόμισε
ο πρόεδρος του ΔΗΚΟ αλλά αυτή είναι η
θλιβερή πραγματικότητα. Ένας πολιτικός
γέννημα θρέμμα του κατεστημένου, ο
οποίος ηγείται ενός κόμματος που είναι ο
ορισμός του κατεστημένου, θεωρεί ότι
μπορεί να πείσει τον οποιοδήποτε διαθέτει
δύο δράμια νου πως αυτός ο συγκεκριμένος
θα τα βάλει με το χρηματοοικονομικό κα-
τεστημένο. Ένας πολιτικός του οποίου οι
πράξεις, ο τρόπος ζωής, και ο επαγγελμα-
τικός του βίος αποδεικνύουν πως δεν έχει
περπατήσει ούτε μισό βήμα έξω από το
κατεστημένο έρχεται τώρα να εξαγγείλει
πως θα έρθει σε αντιπαράθεση μ’ αυτό.
Ένας πολιτικός ο οποίος το δικηγορικό
του γραφείο ήταν ο νομικός σύμβουλος
του Χρηματιστηρίου κατά τη διάρκεια της
μεγάλης φούσκας και το ίδιο γραφείο ήταν
εκείνο το οποίο σύμφωνα με την έκθεση

Τόρκιλσεν υπέγραψε όλες τις εταιρείες
που αποτέλεσαν το δίκτυο κλοπής των
σέρβικών δισεκατομμυρίων, έχει το θράσος
να μιλάει για πόλεμο με το κατεστημένο.
Τα παραδείγματα που αναφέρω δεν ισχυ-
ρίζομαι ότι αποδεικνύουν τίποτα άλλο
εκτός από του ότι είναι αδιανόητο να ισχυ-
ρίζεται ο συγκεκριμένος πως είναι ο αρ-
μόδιος να τα βάλει με το κατεστημένο.
Πότε στη μέχρι τώρα πορεία του ο εν λόγω
πολιτικός εναντιώθηκε στα κατεστημένα
συμφέροντα; Πότε κονταροχτυπήθηκε με
αυτά για το καλό του πολίτη και του δη-
μοσίου συμφέροντος; Σε ποια συγκεκριμένη
διαδρομή του πήγε κόντρα στο ρεύμα του
κατεστημένου; Από ή προς Στράκκα; Πότε
και πώς διαχώρισε τη θέση του από αυτό;
Άσε που είναι εντελώς ανυπόστατο να δια-
χωρίζει το κατεστημένο σε χρηματοοικο-
νομικό και άλλο, δεδομένου ότι ένα είναι
το κατεστημένο και σ’ αυτό αναμφισβήτητα

ανήκει ο κ. Παπαδόπουλος και το κόμμα
του, αφού η μέχρι τώρα ύπαρξη αμφοτέρων
δεν εμπεριέχει καμία απόδειξη περί του
αντιθέτου. Και για να τελειώνουμε με τις
γελοιότητες να υπενθυμίσω στον ίδιο τι
σημαίνει κατεστημένο δεδομένου ότι και
τα ελληνικά του χρειάζονται βελτίωση.
Κατεστημένο είναι ένα σύστημα ατόμων
και ισχυρών ομάδων συμφερόντων που
ελέγχουν σε βαθμό να εξουσιάζουν καίριους
τομείς της πολιτικής και οικονομικής ζωής
και που αντιδρούν σε κάθε ανανέωση η
οποία θα μπορούσε να απειλήσει την κυ-
ριαρχία τους. Ειλικρινά απορώ. Πραγματικά
πιστεύει ο κ. Παπαδόπουλος ότι εξαιρείται
αυτού του ορισμού; Κι αν το πιστεύει πού
βασίζει την πεποίθησή του; Πότε ακριβώς
επαναστάτησε και δεν το πήρε κανείς μας
χαμπάρι;

Ο επαναστάτης του κατεστημένου
AKAΡΙΑΙΑ / Της ΕΛΕΝΗΣ ΞΕΝΟΥ

elenixenou11@gmail.com

«Επιβάλλεται θαρραλέα να προχωρήσουμε
σε αυτό που έχει ανάγκη ο τόπος, τις ρι-
ζοσπαστικές μεταρρυθμίσεις, και όλοι μαζί
να αλλάξουμε νοοτροπίες βαθιά ριζωμένες
στη συνείδηση της κοινωνίας για να μην
επιτρέψουμε ξανά πισωγύρισμα», έλεγε ο

Αβέρωφ Νεοφύτου, λίγο πριν από τις βουλευτικές
εκλογές. «Νοοτροπίες τοπικιστικές και λαϊκίστικες ζη-
μιώνουν τη χώρα και το εθνικό συμφέρον», σημείωνε,
προσθέτοντας πως δεν γίνεται «να επικρατούν οι ψήφοι,
το χειροκρότημα, το εύκολο, το λαϊκίστικο και να απορ-
ρίπτονται παρατάσεις έξι μηνών θέτοντας το εθνικό
συμφέρον κάτω από προσωπικά, κομματικά και τοπι-
κιστικά συμφέροντα». «Αυτές τις νοοτροπίες πρέπει
να τις ξεριζώσουμε είτε προέρχονται από ανθρώπους
που πρόσκεινται στον ΔΗΣΥ είτε από οποιονδήποτε
κόμμα, από εργοδοτικές, συνδικαλιστικές ή οποιεσδήποτε
άλλες οργανώσεις» κατέληγε. 

Έτσι θαρραλέα μετά τις εκλογές και στο πλαίσιο του
να ξεριζωθούν οι νοοτροπίες του παρελθόντος, όπου
τα κομματικά συμφέροντα υπερείχαν του εθνικού, η
κυβέρνηση του Δημοκρατικού Συναγερμού έστειλε τη
διευθύντρια επικοινωνίας του ΔΗΣΥ Σόφη Μιχαηλίδου
στο πηδάλιο του Γραφείου Τύπου και Πληροφοριών.
Στη συνέχεια, με αξιοκρατία και διαφάνεια, το πολιτικό
μέλος του ΔΗΣΥ και λειτουργός Α8 του Υπουργείου Οι-
κονομικών Σάβια Ορφανίδου, επιλέχθηκε από όλους
του συναδέλφους της να μετακινηθεί στο γεμάτο κύρος
πόστο της Ευρωπαϊκής Τράπεζας Επενδύσεων στο Λου-
ξεμβούργο. Και αυτό γιατί η ίδια η Ευρωπαϊκή Τράπεζα

Επενδύσεων είδε τη δου-
λειά της κας Ορφανίδου
και την ήθελε με κάθε τρό-
πο κοντά της, όπως μας
εξηγήθηκε. Κάπως έτσι
αξιοκρατικά και η δασκά-
λα, μέλος του πολιτικού
γραφείου του ΔΗΣΥ Δέσπω
Σεργίου αποφάσισε αυθαί-
ρετα να εγκατασταθεί και
να πληρώνεται ως απο-
σπασμένη δασκάλα στις
Βρυξέλλες. Με τον ίδιο τρό-
πο και το πρόγραμμα του
Αβέρωφ Νεοφύτου, που

διέρρευσε στον «Πολίτη». Πρόγραμμα που παρουσίαζε
συναντήσεις του κ. Νεοφύτου με συναγερμικούς που
είτε θέλουν να διοριστούν στο δημόσιο είτε επιδιώκουν
προαγωγή. Για τον ίδιο τον συναγερμικό πρόεδρο
ωστόσο, αυτό δεν αποτελεί ρουσφέτι, αλλά μία συνη-
θισμένη μέρα, που ο πρόεδρος του ΔΗΣΥ αφιερώνει
τον χρόνο του ακούγοντας τους πολίτες. Παλαιά τακτική,
άλλωστε, που εφάρμοζε από το πόστο του Υπουργού
Συγκοινωνιών. Διορισμοί μετακινήσεις και βολέματα
ημετέρων είναι μία προσφιλής τακτική όλων των πο-
λιτικών κομμάτων που βρίσκονται στην εξουσία και
θέλουν να ανανεώσουν τη θητεία τους στην εξουσία.
Δεν έχουμε καμία ψευδαίσθηση πως έγιναν σε όλες
ανεξαιρέτως τις κυβερνήσεις και από όλα τα πολιτικά
κόμματα.

Αυτό που μας ενοχλεί είναι η υποκρισία και η προ-
σπάθεια της Πινδάρου να παρουσιάσει το κόμμα ως
κάτι άλλο από αυτό που είναι. Βαρύγδουπες δηλώσεις
και συνθηματολογία περί μεταρρυθμίσεων και αλλαγής
νοοτροπίας. Δηλώσεις που η ίδια η πραγματικότητα
τις αναιρεί καθημερινά με σωρεία παραδειγμάτων. 

Ο Δημοκρατικός Συναγερμός, όσο κι αν θέλει να εμ-
ποτίσει το προφίλ του με προοδευτικά φιλελεύθερα και
μεταρρυθμιστικά χρώματα, για καθαρά ψηφοθηρικούς
λόγους δεν θα πάψει να είναι ένα καθαρά συντηρητικό
κόμμα. Ένα κόμμα που εκπροσωπεί τη λαϊκή Δεξιά.
Και όπως όλα τα κόμματα που βρέθηκαν χρόνια στην
εξουσία επιβιώνει από την πολιτική συνδιαλλαγή και
τα συμφέροντα. Το λυπηρό βέβαια είναι πως όσο οι πο-
λίτες δεν αντιδρούν, δέχονται τα πάντα και ξεχνούν
εύκολα θα βρίσκεται πάντα ένα κόμμα, ένα πολιτικό
πρόσωπο και μία ομάδα που θα διακηρύττει την ετοι-
μότητά της να συγκρουστεί με το παλαιοκομματικό κα-
τεστημένο. Ασχέτως του αν τις κολόνες μιας καθαρά
συμφεροντολογικής και πελατειακής κοινωνίας τις
έχουν κτίσει τα ίδια ακριβώς πρόσωπα που αυτοαπο-
καλούνται ως οι μεταρρυθμιστές της κοινωνίας. 

Το κόμμα που θα
μας μεταρρύθμιζε

ΔΙΕΛΚΥΣΤΙΝΔΑ/ Tης ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ 

economidoum@kathimerini.com.cy
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Υπήρχε η πεποίθηση, διαβά-
ζοντας κανείς τις προσπάθειες να
έρθουν οι δύο κοινότητες και να
συνομιλήσουν εκεί στο 1976, ότι
το Κυπριακό θα λυνόταν τότε εφό-
σον όλα ήταν νωπά αφενός και

αφετέρου, η Τουρκία ήταν διπλωματικά στη
γωνία. Διαβάζοντας από απόσταση χρόνων
εκείνα τα τεκμήρια, δεν μπορείς παρά να μειδιάς.
Πας παρακάτω όμως, διαβλέποντας τις κατά
καιρούς προσπάθειες που αναδύονταν όταν
το επέτρεπαν τόσο το κλίμα εντός χώρας όσο
και οι διεθνείς συνθήκες. Τώρα, έχουμε φτάσει
σε καιρούς πάλι, που η καταστροφή είναι ένα
βήμα μακριά.

Μεγαλύτεροι εξ ημών παίκτες, που δεν δίνουν
και δεκάρα για τον λαό τους όπως ο Βορειοκο-
ρεάτης ηγέτης, έχουν αποκτήσει δυναμική τέ-
τοια που ήταν αδιανόητη μερικά χρόνια πριν.
Όχι ότι η διπλωματία θα μπορούσε να εμποδίσει
τη δημιουργία πυρηνικών της Β. Κορέας, όταν
δεν μπορεί να σταματήσει καν χώρες από το
να την προμηθεύουν με πρώτες ύλες. Η διπλω-
ματία όμως, σαν απόηχος γνωστού τραγουδιού,
πρέπει να συνεχιστεί. Κι αυτό, μέσω τοποθε-
τήσεων ίσως και αποφάσεων, θα γίνει στην
επικείμενη Σύνοδο των Η.Ε. Εκεί η Κύπρος θα
τοποθετηθεί για τις ισορροπίες τρόμου που δη-
μιουργούνται ανά το παγκόσμιο ή θα μείνει
στο Κυπριακό; Μπορεί να είναι φιλολογικό το
ερώτημα, αλλά η Κύπρος δεν είναι πλανήτης
και ο τελευταίος δεν έχει να φοβηθεί τίποτα
από εμάς.

Θα είναι ευκαιρία να βγούμε από το κυπριακό
μας καλούπι. Στο οποίο Κυπριακό, κανείς δεν
θέλει να γίνει το παραμικρό αν δεν υπάρχει
προετοιμασία. Λογικό. Γιατί να ξαναμπούμε
στη διαδικασία εφόσον το επόμενο λάθος ίσως
και να μην έχουμε την ευκαιρία να το ανακα-
λέσουμε. Ούτε εμείς ούτε κανείς άλλος. Ωστόσο,
βάσει δηλώσεων από το Προεδρικό, δεν απο-
κλείεται τριμερής με Ακιντζί. Πάνω σε ποια
βάση; Πραγματικά να πουν τι; Για την προετοι-
μασία; Τι έχει γίνει; Την ίδια ώρα, το ΑΚΕΛ
πιέζει τον Αναστασιάδη να βγάλει το Κυπριακό
από τη στασιμότητα. Αφενός μεν βλέπει πως

το τρένο το χάνει ο Ακιντζί, πολιτικά, αφετέρου
το Κυπριακό ήταν το βαρύ χαρτί του κόμματος
για τις επικείμενες εκλογές. Πολιτικά λογικό
και ρεαλιστικά παράλογο. Τι να κάνει ο Ανα-
στασιάδης τώρα; Να βγει στο βήμα των Η.Ε.
και να καλέσει την Τουρκία σε διάλογο έτοιμος
να δεχτεί τα πάντα;

Κι αυτό, από τώρα μέχρι τις Προεδρικές; Το
Κυπριακό, όσο και να θέλουμε εμείς να κινηθεί
τώρα, δεν θα το θελήσει ο ίδιος ο Γκουτιέρες
γιατί καταρχήν εμείς οι ίδιοι δεν το θέλουμε
αρκετά. Για να βγει από τη στασιμότητα κάποιος
πρέπει να κάνει το πρώτο βήμα, και αυτό τούτη
τη φορά δεν θα είναι όπως τα προηγούμενα.
Θα πρέπει να είναι βήμα μπροστά άρα και πίσω
από τις αξιώσεις του. Κάτι που δημιουργεί πο-
λιτικούς προβληματισμούς που δεν είναι της
ώρας να τους αναλύσουμε, εφόσον περάσανε
40 και χρόνια, κι ακόμη προβληματισμένοι εί-
μαστε. Την ίδια ώρα, μέσα στις κομματικές μυ-
λόπετρες, άλλα κόμματα της αντιπολίτευσης,
σηκώνουν τη ρομφαία της πολιτικής απομό-
νωσης της Τουρκίας και των κυρώσεων εις
βάρος της, σαν το επόμενο σχέδιο. Μια προ-
οπτική αντεκδίκησης. Δεν είναι διεθνώς απο-
μονωμένη η Τουρκία; Είναι αυτή την απομόνωση
που δεν πρέπει να ζητάμε, γιατί δεν συμφέρει
κανένα, γιατί όντας απομονωμένη μπορεί να
κάνει ό,τι θέλει δίχως να δίνει λογαριασμό. Οι
σπασμωδικές κινήσεις είναι το άλφα και το
ωμέγα της. Εμείς τι απάντηση έχουμε; Πόσα
σενάρια έχουμε προετοιμάσει, πόσα έχουν δει
το φως της επικαιρότητας και αν δεν έχουμε
ετοιμάσει, τι έχουμε κάνει, πέραν των διαρροών,
των κατηγοριών από την αντιπολίτευση ότι
πρέπει να κατακεραυνώσουμε το κεφάλι της
Τουρκίας ή να κάνουμε τα πάντα για να επι-
στρέψουμε στο τραπέζι; Η βιασύνη είναι κακός
σύμβουλος. Μπροστά μας έχουμε παγκόσμιες
εξελίξεις για τις οποίες πρέπει να νοιαζόμαστε,
και τοπικές που μας αφορούν. Το σκοντάψουμε
τοπικά πάλι δεν θα μας διευκολύνει, όταν όλος
ο κόσμος έχει σκοντάψει και με το δίκιο του
πάνω στη Β. Κορέα. 

ΕΝ ΚΑΜΙΝΩ / Του ΜΙΧΑΛΗ ΤΣΙΚΑΛΑ

Σενάρια επί σεναρίων 

tsikalasm@kathimerini.com.cy

Η τελευταία βουτιά του Cassini, στην αγκαλιά του Κρόνου! 

Μας συμφέρει
μια Τουρκία

στην Ευρώπη;

ΣΥΝΙΣΤΩΣΕΣ / Του ΤΑΣΟΥ ΤΡΥΦΩΝΟΣ

trifonost@sppmedia.com

Κρατάει δεκαετίες αυτή η φαρσοκωμωδία
με την ενταξιακή πορεία της Τουρκίας στην
Ευρώπη . Η γειτονική και εχθρική χώρα
εδώ και πολλά χρόνια βρίσκεται στον προ-
θάλαμο της ευρωπαϊκής ένωσης αλλά το
να μπει στο «σαλόνι» φαντάζει σήμερα πιο

απομακρυσμένο από ποτέ. Για πολλά χρόνια, λοιπόν, οι
ξένοι που δεν ήθελαν να ακούσουν για ένταξη της
Τουρκίας στην Ευρώπη κρυβόντουσαν πίσω από την
Ελλάδα για να την εμποδίσουν. Ο Κώστας Σημίτης άλλαξε
αυτή την πολιτική και επίσημα η Ελλάδα (αλλά και η Κύ-
προς) υποστήριξαν σθεναρά την ενταξιακή πορεία της
Τουρκίας. Τα τελευταία γεγονότα και η μετωπική σύγ-
κρουση του Ερντογάν με τη Γερμανία αλλά και με την
Ολλανδία και την Αυστρία δείχνουν ότι οι Ευρωπαίοι
δεν πρόκειται να κρατήσουν καν τα προσχήματα πλέον.
Το λένε ξεκάθαρα ότι δεν θέλουν την Τουρκία στην Ευ-
ρώπη. Μπορεί το τεράστιο μεγέθους της τουρκικής
αγοράς και της χώρας να τους άφηνε να κάνουν τα
στραβά μάτια απέναντι στην κατοχή της μισής Κύπρου
και τις προκλήσεις απέναντι στην Ελλάδα, αλλά ο δη-
μοκρατικός εκτροχιασμός της χώρας που προκαλεί ο
Ερντογάν μετά το αποτυχημένο πραξικόπημα δεν αφήνει
άλλα περιθώρια ούτε καν στη Μέρκελ. 

Η πρώτη ανάγνωση λέει ότι αυτό είναι μια θετική
εξέλιξη για μας αφού η
Τουρκία «τιμωρείται» για
όσα έκανε και κάνει και δεν
παίρνει το πολυπόθητο «ει-
σιτήριο» για το ευρωπαϊκό
κλαμπ. Όμως αυτό είναι
αφελές. Μια Τουρκία εκτός
ελέγχου που βλέπει τους
ευρωπαίους να της γυρίζουν
την πλάτη είναι ακόμα πιο
απρόβλεπτη και ανεξέλεγ-
κτη. Μια Τουρκία που θα
διατηρούσε τις ελπίδες της
για τον μακροχρόνιο στόχο
της ένταξης θα ήταν πιο
δεκτική σε πιέσεις για εκ-
δημοκρατισμό της χώρας
αλλά και σε κινήσεις στο
κυπριακό ή στο Αιγαίο. Χω-
ρίς αυτό το «καρότο» δεν ξέρω πόσο αποτελεσματικό
μπορεί να είναι το «μαστίγιο» της κατηγορηματικής
απόρριψης εκ μέρους των Ευρωπαίων οποιασδήποτε ευ-
ρωπαϊκής προοπτικής της Τουρκίας.

Σίγουρα το τεράστιο μέγεθος του πληθυσμού τρομάζει
την Ευρώπη και ειδικά χώρες όπως η Γερμανία, η Ολλανδία
και η Αυστρία που προφανώς θα είναι οι χώρες στις
οποίες θα κατευθυνθούν εκατομμύρια ίσως Τούρκοι
όταν γίνουν ευρωπαίοι πολίτες. Οι κινήσεις προς τα πίσω
στο εσωτερικό της χώρας με υπαίτιο τον Ερντογάν είναι
επίσης κάτι που δεν μπορεί να γίνει ανεχτό. Η θανατική
ποινή είναι deal breaker, οι μαζικές φυλακίσεις δημο-
σιογράφων, οι παρεμβάσεις στη δικαιοσύνη και η κα-
ταπίεση των μειονοτήτων έχουν δημιουργήσει ένα εκρη-
κτικό κράμα στις σχέσεις Ευρώπης και Τουρκίας.

Όμως το να της αφαιρεθεί έστω και η προσμονή ή η
προοπτική ότι κάποτε μπορεί να μπει στην Ε.Ε. μάλλον
θα την κάνει πιο επικίνδυνη τουλάχιστον σήμερα υπό
την ηγεσία του Ερντογάν. Μια Τουρκία που θα φλερτάρει
με την Ευρώπη, που θα προσπαθεί να εφαρμόσει τις ευ-
ρωπαϊκές αρχές δικαίου και δημοκρατικές διαδικασίες,
που θεωρούνται δεδομένες στις ευρωπαϊκές κοινωνίες,
είναι μια πιο ακίνδυνη Τουρκία και μια χώρα όπου θα
μπορεί να δεχτεί πιέσεις. Θεωρώ ότι η Κομισιόν σε συ-
νεργασία με Γερμανία και Γαλλία θα πρέπει να βρουν
ένα νέο οδική χάρτη που θα εφαρμόζει το καρότο και
μαστίγιο ώστε να κάνουν τουλάχιστον την προσπάθεια
επαναφοράς της Τουρκίας στην ευρωπαϊκή προοπτική,
ξεκαθαρίζοντας όμως ότι το a la carte Ευρώπη δεν θα
γίνει ανεκτό. Πολύ φοβάμαι ότι εάν κοπεί εντελώς ο
δεσμός που συγκρατεί ακόμη τον δεσμό Ευρώπης και
Τουρκίας αυτό δεν θαέχει θετικές εξελίξεις για το Κυπριακό
ούτε για την κατάσταση στο Αιγαίο. Η ευρωπαϊκή πορεία
και επιθυμία ένταξης της Τουρκίας μπορεί να λειτουργήσει
ως καταλύτης θετικών εξελίξεων για την περιοχή. Το
αντίθετο είναι επικίνδυνο. 

<<<<<<

Αυτό που μας ενο-
χλεί είναι η υπο-
κρισία και η προ-
σπάθεια της
Πινδάρου να πα-
ρουσιάσει το κόμμα
ως κάτι άλλο από
αυτό που είναι. 

<<<<<<

Όμως το να της
αφαιρεθεί έστω και
η προσμονή ή η
προοπτική ότι κά-
ποτε μπορεί να
μπει στην Ε.Ε.
μάλλον θα την κά-
νει πιο επικίνδυνη
τουλάχιστον σήμε-
ρα υπό την ηγεσία
του Ερντογάν.
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Ο Γ. Κρανιδιώτηςυλοποίησε ένα πρω-
τοποριακό σχέδιο δράσης με στόχο
την ένταξη της Κύπρου στην Ε.Ε.

Έως τις 14 Σεπτεμβρίου 1999, μέσα σε
15 χρόνια, βήμα με βήμα, σε ένα μακρο-
πρόθεσμο σχεδιασμό, άλλαξε συσχετι-
σμούς και άνοιξε τον δρόμο για την
πλήρη ένταξη. Ο Γ. Κρανιδιώτης εξηγεί
το σκεπτικό της επιδίωξης ενταξιακής
στρατηγικής:

«Αν η Κύπρος ενταχθεί στην Ε.Ε., η
κοινοτική νομική παράδοση, θα εφαρ-
μοστεί και στο νησί. Και ένας αριθμός
από σημαντικά θέματα και διαστάσεις
του Κυπριακού θα μπορούσαν να ρυθ-
μιστούν σύμφωνα με αυτές τις πρόνοιες
– δημοκρατία, ελευθερία, ελευθερία δια-
κίνησης, σεβασμός στα ανθρώπινα δι-
καιώματα και ελευθερίες, σεβασμός στην
πολιτιστική ταυτότητα και παράδοση
κάθε κοινότητας. Η ενταξιακή πορεία
θα λειτουργούσε ως κίνητρο για τις κοι-
νότητες της Κύπρου να επιδείξουν με-
τριοπάθεια και καλή θέληση και να συ-
νεργαστούν για ένα δίκαιο και διαρκή
συμβιβασμό». Μέσα σε αυτό το πλαίσιο
ο Γ. Κρανιδιώτης το 1996 εισηγήθηκε
άξονες δράσης για την Κοινή Εξωτερική
Πολιτική και Άμυνα της Ένωσης (CFSP)
με στόχο την ενδυνάμωση του πολιτικού
ρόλου της Ε.Ε. στην Ευρώπη και στη
Μεσόγειο:

1. «Διορισμός Συντονιστή για το κυ-
πριακό ζήτημα.

2. Μέτρα και προγράμματα που να
καλλιεργούν τη συνεργασία Ε/κ και Τ/κ
μέσα στο ευρωπαϊκό πλαίσιο.

3. Προγράμματα εναρμόνισης της νο-
μοθεσίας, της οικονομίας της νήσου
μέσα στο πλαίσιο της Ε.Ε. 

4. Ευρωπαϊκή διάσκεψη για το Κυ-
πριακό. 

5. Ευρωπαϊκό σχέδιο για την επίλυση
του Κυπριακού που θα λαμβάνει υπόψη
το κεκτημένο και την προοπτική της έν-
ταξης»

Το πακέτο αυτό υιοθετήθηκε από τον
Εισηγητή του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου
Γιαν Μπερτένς, μέλος της Επιτροπής
Εξωτερικών Υποθέσεων του Ευρωπαϊκού
Κοινοβουλίου. Ο εισηγητής την περιέλαβε
στην Έκθεσή του και ως ψήφισμα υιο-
θετήθηκε από το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο.   

Ταυτόχρονα, η Ελλάδα με τη σκέψη
του Γ. Κρανιδιώτη συνέδεσε την πρόοδο
των σχέσεων Τουρκίας-ΕΟΚ με το κυ-
πριακό πρόβλημα. Το 1988 αυτή η πο-
λιτική έγινε πολιτική της Κοινότητας.
Τον Απρίλιο του 1988 στα Συμπεράσματα
του Συμβουλίου πέρασε η φράση «το
Κυπριακό επηρεάζει τις ευρωτουρκικές
σχέσεις». Η φράση που επανελήφθη σε
επόμενα Συμβούλια. 

Ο Γ. Κρανιδιώτης έβλεπε την Ε.Ε. ως
τον καταλύτη για να λύσουμε το κυπριακό
ζήτημα. Έγραψε: 

«Η ευρωπαϊκή επιλογή στοχεύει στο
να ενισχύσει τον κυπριακό ελληνισμό
και την ακεραιότητα της Κύπρου. Αλλά
κυρίως για να διευκολύνει την πολιτική
λύση του κυπριακού. Η Ε.Ε. θα λειτουρ-
γήσει υπέρ των δύο κοινοτήτων – και
της τ/κ και της ε/κ – και θα αποτελέσει
εγγύηση και ασφάλεια για τη συμβίωση
μεταξύ τους».  Ο Γιάννος Κρανιδιώτης
υπήρξε κατ` εξοχήν «βενιζελικός» πο-
λιτικός. Οικοδομούσε ισορροπίες συμ-
φερόντων, ώστε μέσα από τις διασυν-
δέσεις να πηγαίνει μπροστά ένας στρα-
τηγικός στόχος. Περιγράφει ο ίδιος τον
στόχο: «Η Κύπρος να αναδειχθεί σε χώρο
ειρήνης, σταθερότητας και συνεργασίας
στην περιοχή». Πώς προωθούνται οι στό-

χοι μιας επιτυχημένης εξωτερικής πο-
λιτικής; Έγραψε: «Οι στρατηγικοί στόχοι
δεν προωθούνται με ρητορική, βερμπα-
λισμούς και αφορισμούς. Η εσωστρέφεια,
η αυτάρεσκη περιχαράκωση οδηγούν
σε απομονωτισμό. Απαιτείται συνεχής
παρακολούθηση, αντιμετώπιση των θε-
μάτων, πρωτοβουλίες και πρόγραμμα»,
(1997). Προσθέτει στα πιο πάνω και τα
εξής: «Η εξωστρεφής αντίληψη της διε-
θνούς πολιτικής είναι αυτή που οδηγεί
στην ενίσχυση της διεθνούς θέσης της
χώρας. Δημιουργεί συμμαχίες, ταύτιση
συμφερόντων και επιτρέπει πιο αποτε-
λεσματικά και αξιόπιστα την προώθηση
των στόχων της εξωτερικής πολιτικής»,
(1998). Με τις γνώσεις, τη μεθοδικότητα
και τη διορατικότητά του σχημάτισε μια
δική του διπλωματική σχολή, αυτήν που
ονομάζω «σχολή της διπλωματίας των
διασυνδέσεων». Ο ορισμός της: πρόβλεψη
των εξελίξεων, οικοδόμηση ενός πακέτου
από ευρύτερα συμφέροντα, συμμαχίες
με αξιοποίηση του κοινοτικού τρόπου
σκέψης, λύσεις με κέρδη για περισσό-
τερους του ενός, νέες ισορροπίες συμ-
φερόντων που να συμβάλουν στην επί-
λυση του αμέσως επόμενου ζητήματος.   

Τρία παραδείγματα:
-Μεσογειακή πολιτική της Ε.Ε., με

αντάλλαγμα το ξεπάγωμα της ενταξιακής
πορείας της Κύπρου. 

-Τελωνειακή Ένωση Τουρκίας-ΕΟΚ
με αντάλλαγμα τον καθορισμό χρονο-
διαγράμματος για έναρξη ενταξιακών
για την Κύπρο. 

-Η Τουρκία υποψήφιο μέλος με αν-
τάλλαγμα την απρόσκοπτη ένταξη για
την Κύπρο. 

Η «διπλωματία των διασυνδέσεων»
έθεσε τα θεμέλια για την ένταξη της νή-
σου στην Ε.Ε. Με την υπογραφή της
Συνθήκης Προσχώρησης στη Στοά του
Αττάλου στις 16 Απριλίου 2003 και έτσι
στην τελική ένταξη την 1η Μαΐου 2004.

Ο Γ.  Κρανιδιώτης θεωρούσε ότι η Κύ-
προς μπορούσε να συμβαδίσει με τα νέα
φαινόμενα και να εκσυγχρονίσει την
πολιτική της ζωή. Έγραψε ότι: «Η ένταξη
της Κύπρου  στην Ε.Ε. θα αποδειχθεί
ταυτόχρονα και η σημαντικότερη κίνηση
για τον εκσυγχρονισμό της κυπριακής
κοινωνίας. Η προοπτική αυτή δημιουργεί
νέες συνθήκες, νέα δεδομένα που θα
επηρεάσουν καθοριστικά και απόλυτα
τη λειτουργία κάθε τομέα της κυπριακής
ζωής». Ένα μήνυμα του Γιάννου Κρανι-
διώτη, ιδιαίτερα σημαντικό για όλους
τους κυπρίους, σήμερα: «Η διχοτόμηση
είναι η χειρότερη δυνατή εξέλιξη στο
Κυπριακό, όχι μόνο για λόγους εθνικούς,
διότι ένα κομμάτι στο οποίο για 3.000
χρόνια έχει ζήσει ο κυπριακός ελληνισμός
θα εγκαταλειφθεί, αλλά διότι μια τέτοια
εξέλιξη θα δημιουργήσει μια εκρηκτική
κατάσταση στο νησί, θα υπάρχει ένα
σύνορο εύθραυστο, εκατοντάδων χιλιο-
μέτρων στην Κύπρο μεταξύ Ελλάδας και
Τουρκίας ή μεταξύ δύο ανεξάρτητων
κρατών το οποίο θα είναι επικίνδυνο και
εστία σύγκρουσης, μια αντιπαράθεση
που θα διαιωνίζεται, αποσταθεροποι-
ητικός παράγοντας για όλη την ευρύτερη
περιοχή. Στην περίπτωση αυτή  ο κυ-
πριακός ελληνισμός πραγματικά θα κιν-
δυνεύει, θα νομιμοποιηθεί  η τουρκική
εισβολή και κατοχή. Μια τέτοια εξέλιξη
αντιστρατεύεται τις αρχές πάνω στις
οποίες έχει οικοδομηθεί η μεταπολεμική
και μεταψυχροπολεμική Ευρώπη […]»
(1997).

www.larkoslarkou.org.cy

Η έντυπη δημοσιογραφία στον τόπο
μας διανύει περίοδο κρίσης. Αυτό
είναι αντιληπτό διά γυμνού

οφθαλμού. Οι κυκλοφορίες συρρικνώ-
νονται, η αναγνωσιμότητα διαβρώνεται,
και οι τίτλοι λιγοστεύουν. Όμως η κρίση
στον Τύπο απλώς συνέπεσε χρονικά με
την ευρύτερη κρίση στην οικονομία.
Μόνο ένα μικρό μέρος της μπορεί να
αποδοθεί στον οικονομικό παράγοντα.
Οι κυριότεροι λόγοι είναι βαθύτεροι,
διαχρονικότεροι και επί της ουσίας προ-
γενέστεροι της οικονομικής κρίσης.

Τα έντυπα ΜΜΕ, ημερήσια και εβδο-
μαδιαία, χάνουν το στοίχημα με τις νε-
ότερες γενιές του τόπου και το χάνουν
κατά κράτος, γενιά με τη γενιά. Χωρίς
ροή, χωρίς ανατροφοδότηση αναγνω-
στικού κοινού οδηγούμαστε βαθμιαία
σε ολοένα και μεγαλύτερη συρρίκνωση
του Τύπου. Φτάσαμε στο σημείο να κλεί-
νουν εφημερίδες, κι άλλες από καθη-
μερινές να καθίστανται εβδομαδιαίες
προκειμένου να επιβιώσουν.

Τα αίτια είναι πολύ βαθιά και είναι
περισσότερο εξωγενή παρά ενδογενή.

Δυστυχώς, η φθίνουσα πορεία του δη-
μόσιου σχολείου αντανακλάται κατα-
λυτικά και στη φθίνουσα πορεία του έν-
τυπου τύπου. Κακά τα ψέματα, στις νε-
ότερες γενιές του τόπου μας παρατη-
ρείται λειτουργικός αναλφαβητισμός.
Όταν οι νέοι μας, κατά ένα υπολογίσιμο
ποσοστό, αδυνατούν να κατανοήσουν
ένα απλό δημοσιογραφικό κείμενο, όταν
σε μια παράγραφο συναντούν δέκα άγνω-
στες λέξεις, είναι φυσικό επακόλουθο
να αποθαρρύνονται από το να συνεχί-
σουν την ανάγνωση και πολύ περισσό-
τερο να καταστήσουν την ανάγνωση
καθημερινή συνήθειά τους.

Ο δεύτερος παράγοντας που οδηγεί
στη συρρίκνωση του Τύπου είναι η απου-
σία αναγνωστικής κουλτούρας και πα-
ράδοσης ανάμεσα στα ευρύτερα στρώ-
ματα του πληθυσμού. Αυτή η κουλτούρα
βέβαια δεν κατακτιέται διά διαταγμάτων,
ούτε εν ριπή οφθαλμού, αλλά με επίμονες,
συνεχείς και στοχευμένες προσπάθειες
των συντεταγμένων οργάνων μιας Πο-
λιτείας για πολλές δεκαετίες.

Ο τρίτος παράγοντας που συμβάλλει

καθοριστικά στη συρρίκνωση της έν-
τυπης δημοσιογραφίας έχει να κάνει
με τη ραγδαία εξάπλωση των Μέσων
Κοινωνικής Δικτύωσης. Τα μέσα αυτά
όμως, με την αμφιβόλου ποιότητας και
εγκυρότητας πληροφόρηση που τα κα-
τακλύζει, συνιστούν επίφαση ενημέ-
ρωσης και όχι πραγματική ενημέρωση.

Ας επιστρέψουμε όμως στο δέον γε-
νέσθαι. Πρέπει ν’ αλλάξει ο χαρακτήρας
των εφημερίδων, ημερήσιων και εβδο-
μαδιαίων. Και γι’ αυτό η κύρια ευθύνη
βαραίνει τους ώμους των εκδοτών. Να
επενδύσουν στην έρευνα, την ανάλυση
και την τεκμηριωμένη άποψη. Και όχι
ασμένως να επιχειρούν να συναγωνι-
στούν τα διαδικτυακά και ηλεκτρονικά
ΜΜΕ στην ειδησεογραφική τους απο-
στολή. Από τις εφημερίδες δεν ζητούμε
πλέον να μάθουμε τα γεγονότα, αλλά
τι συμβαίνει πίσω, πέρα και πάνω από
αυτά.

Ωστόσο, τον κυριότερο ρόλο στο κε-
φάλαιο τού τι πρέπει να γίνει οφείλει
να τον διαδραματίσει η Πολιτεία και η
εκάστοτε κυβέρνηση. Πανευρωπαϊκά

ο Τύπος ενισχύεται με ενθάρρυνση της
φιλαναγνωσίας, με καλλιέργεια της ανα-
γνωστικής κουλτούρας, στα σχολεία,
τα πανεπιστήμια, τους στρατώνες, με
δωρεάν εφημερίδες και άλλα περιοδικά
έντυπα, με δωρεάν ετήσιες συνδρομές
εφημερίδων ως έπαθλα σε μαθητικούς
και φοιτητικούς διαγωνισμούς. Έτσι
δημιουργούνται οι σχέσεις που έχουν
τα φόντα να διαρκέσουν μια ζωή.

Και κάτι τελευταίο αλλά ουδόλως
αμελητέο. Οι συνειδητοποιημένοι ανα-
γνώστες ημερήσιου Τύπου, σχεδόν κατά
κανόνα, μετέχουν σε όλες τις πολιτειακές
εκλογικές διαδικασίες. Με δυο λόγια, ο
νέος που πάει στο περίπτερο να πάρει
εφημερίδα, νομοτελειακά, προσέρχεται
και στην κάλπη. Ιδού πεδίον δόξης λαμ-
πρόν πολιτικοί ταγοί και πολιτειακοί
άρχοντες, για να καταπολεμήσετε την
αποχή που συρρικνώνει τη δημοκρατία
μας. Ενισχύστε τον Τύπο, διότι μέσω
αυτού ενισχύετε και τη δημοκρατία.

Ο κ. Γιώργος Φράγκου είναι πρόεδρος της
Ένωσης Συντακτών Κύπρου.

Ο Γ. Κρανιδιώτης και το Κυπριακό
Του ΛΑΡΚΟΥ ΛΑΡΚΟΥ

Κρίση στον Τύπο και αναγνωστική κουλτούρα
Του ΓΙΩΡΓΟΥ ΦΡΑΓΚΟΥ
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Τ ην περασμένη εβδομάδα είχα κατακρίνει
με έντονο τρόπο την εμφάνιση πανό με
τη φωτογραφία του Γρίβα, σε κερκίδα

συγκεκριμένης ποδοσφαιρικής ομάδας. Τα συ-
ναισθήματά μου με οδηγούσαν να κάνω αυτή
την ενέργεια, θα μπορούσα δηλαδή και να τους
απαξιώσω, γιατί λίγες ώρες προηγουμένως είχα
παρευρεθεί στην κηδεία του αγνοούμενου Κυ-
ριάκου Καμηλάρη στο Φρέναρος, ο οποίος
έχασε τη ζωή του ως θύμα της προδοσίας.

Τι είναι αυτό που οδηγεί νέα παιδιά να ανε-
μίζουν ως λάβαρα φασιστικά σύμβολα, σβάστικες
και προδότες; Πόσο δηλητήριο έχει διοχετευτεί
στον εγκέφαλό τους, ώστε να μισούν οτιδήποτε
διαφορετικό από τους ίδιους; 

Το κακό είναι ότι μέσα από αυτή τη συμπε-
ριφορά, την οποία εκμεταλλεύονται κάποιοι
άλλοι για να τους έχουν μαντρισμένους, σπέρ-
νεται η διχόνοια και είναι αναπόφευκτο να
έρθει η στιγμή που κάποιος θα την πληρώσει.

Η πατρίδα μας είναι μοιρασμένη. Είναι υπό
κατοχή. Και όμως, έστω μια μικρή μειοψηφία
παρουσιάζεται ακόμη αμετανόητη για την προ-
δοσία. Τουλάχιστον αυτά τα νέα παιδιά που
δηλητηριάστηκαν, διερωτήθηκαν ποτέ για όλα
όσα μας οδήγησαν στο μαύρο Ιούλη του 1974;
Γιατί όλα αυτά μόνο με μια λέξη μπορούν να
αποδοθούν: προδοσία. Άρα υπήρξαν και προ-
δότες. Έγκλημα. Άρα υπήρξαν και εγκληματίες.
Υπήρξαν αυτοί που πρόδωσαν την Κύπρο στρε-
φόμενοι κατά της δημοκρατίας συνειδητά και
προμελετημένα. Η συνωμοσία των πρωταγω-
νιστών του 1974 αποσκοπούσε στην ανατροπή
του νόμιμα εκλεγμένου Προέδρου της Κυπριακής
Δημοκρατίας και στην επιβολή της θέλησης
των ισχυρών του πλανήτη σε βάρος του λαού
μας. Αυτή η συνωμοσία κόστισε στην Κύπρο
χιλιάδες νεκρούς και αγνοούμενους. Κόστισε
τη βίαιη εκδίωξη από τη γη τους σε 160.000
ελληνοκύπριους και 40.000 τουρκοκύπριους.
Την ίδια στιγμή το 37% των εδαφών της πα-
τρίδας μας, παραμένουν ακόμα κάτω από τουρ-
κική κατοχή. 

Αυτά τα παιδιά πρέπει να ξέρουν ότι από
τις αρχές της δεκαετίας του 1970 καταστρώ-
νονταν τα σχέδια δολοφονίας του Αρχιεπισκό-
που Μακαρίου. Σύμφωνα με τις μαρτυρίες, όλες
οι απόπειρες ήταν συντονισμένες από τον Δι-
οικητή Δυνάμεων Καταδρομών, Δ. Παπαπο-
στόλου και τον Πολύκαρπο Γιωρκάτζη. Ο τε-
λευταίος έδινε και τον απαραίτητο οπλισμό
στους επίδοξους δολοφόνους. Ενήμερος για
τα σχέδια δολοφονίας του Μακαρίου ήταν και
ο Αθανάσιος Πουλίτσας, ο ίδιος ο υπασπιστής
του Αρχιεπισκόπου.  

Το 1972 ομάδα της ΕΟΚΑ Β΄, με επικεφαλής
τον Σταύρο Σταύρου Σύρο παράλαβε οπλισμό
για λογαριασμό της Οργάνωσης. Το 1973, οι
Ηλιάδης και Ποταμιανός ανέμεναν τη χρηματική
βοήθεια από την Αμερική. Την ίδια χρονιά ο
Γρίβας ανυπομονούσε να δρομολογήσει τα
προδοτικά του σχέδια, αλληλογραφώντας με
τον δικτάτορα Ιωαννίδη. Όλα τα χρόνια της
δράσης της ΕΟΚΑ Β΄, εκπονούνταν σχέδια δο-
λοφονικών επιχειρήσεων ενάντια στον Μακάριο.
Σχέδια Απόλλων, Γρόνθος, Ερμής, Ανταπόδοσις,
Νίκη, Κεραυνός. Κάποια από αυτά φέρουν την
υπογραφή του Γρίβα, άλλα του Σύρου και του
Καρούσου.  Με το πραξικόπημα πραγματοποι-
ήθηκε το μισό έγκλημα σε βάρος της Κύπρου
και του κυπριακού λαού. Το άλλο μισό πραγ-
ματοποιήθηκε με την τουρκική εισβολή   όταν
η προδοσία άνοιξε την πόρτα στον τούρκο ει-
σβολέα. Τότε, ανερυθρίαστα, πολλοί «υπερπα-
τριώτες» πραξικοπηματίες έτρεξαν να κρυφτούν
στέλλοντας άλλους να πολεμήσουν στην πρώτη
γραμμή. Είμαι σίγουρος ότι πολλά από αυτά
τα παιδιά αγαπούν την πατρίδα τους. Ας μην
καταντούν όμως αντικείμενα εκμετάλλευσης
από ρατσιστές, ξενοφοβικούς και ψευδοπα-
τριώτες. Όσοι πρόλαβαν να μη δηλητηριαστούν
ανεπανόρθωτα, ας ψάξουν να μάθουν την πραγ-
ματική αλήθεια.

Ο κ. Νίκος Κέττηρος είναι βουλευτής ΑΚΕΛ Αμμοχώστου.

Δηλητηριασμένα
μυαλά

Του ΝΙΚΟΥ ΚΕΤΤΗΡΟΥ

H δη η Κύπρος βρίσκεται σε προ-
εκλογική περίοδο και τα θέ-
ματα που απασχολούν τον

λαό είναι αρκετά. Μια άκρως εν-
διαφέρουσα αντίφαση είναι το γε-
γονός ότι ενώ παρατηρείται μεγάλος
προβληματισμός την ίδια ώρα εξίσου
μεγάλη είναι και απαξίωση. Προ-
φανώς ο λαός είχε και εξακολουθεί
να έχει μεγαλύτερες προσδοκίες…

Σε σχέση με το Κυπριακό, παρά
τις συνεχείς παραχωρήσεις της ελ-
ληνοκυπριακής πλευράς, δεν υπήρξε
κατάληξη σε λύση. Η κυβέρνηση,
ο ΔΗΣΥ, καθώς και το ΑΚΕΛ επιμέ-
νουν όμως σε μια προσέγγιση που
παραπέμπει σε συνέχιση των συ-
νομιλιών με βάση το υφιστάμενο
πλαίσιο συζήτησης. Θεωρώ μια τέ-
τοια προσέγγιση προβληματική, κα-
θώς στην περίπτωση κατάληξης θα

υπάρξει επιδείνωση. Από την άλλη
όμως, οι πολιτικές δυνάμεις που
αναζητούν μια νέα στρατηγική δεν
την έχουν ακόμη προσδιορίσει. Η
κατάσταση αυτή δημιουργεί ανη-
συχία αλλά και σύγχυση. Τα δεδο-
μένα αυτά οδηγούν μέρος των πο-
λιτών από τη μία στην επιθυμία για
οποιαδήποτε λύση διζωνικής, δι-
κοινοτικής ομοσπονδίας και από
την άλλη στην καθαρή λύση των
δύο κρατών εντός της Ε.Ε. με εδα-
φικά ανταλλάγματα. Υπό τις περι-
στάσεις θεωρώ σήμερα ως μονό-
δρομο την πολιτική μιας εξελικτικής
διαδικασίας, η οποία μπορεί να συν-
τηρήσει την ελπίδα και την προ-
οπτική της αποκατάστασης της ενό-
τητας της Κυπριακής Δημοκρατίας.

Έχει επίσης δημιουργηθεί μια
τεράστια κόπωση στον λαό η οποία

ενισχύεται από τη σοβαρή πολυ-
διάστατη κρίση που ταλανίζει την
Κύπρο, καθώς και από το γεγονός
ότι το πολιτικό σύστημα αδυνατεί
να δώσει ικανοποιητικές λύσεις στα
προβλήματα της καθημερινότητας.
Ταυτόχρονα, υπάρχει μια κατακερ-
ματισμένη κοινωνία. Στο πλαίσιο
αυτό, εμμέσως πλην σαφώς, έχει
καλλιεργηθεί η αίσθηση ότι η σο-
φότερη τακτική είναι «ο σώζων εαυ-
τόν σωθήτω». Τα δεδομένα αυτά
υποσκάπτουν την προοπτική της
πολιτικής για δημιουργική παρέμ-
βαση και βελτίωση της καθημερι-
νότητας των πολιτών. Το φαινόμενο
της αποπολιτικοποίησης είναι επι-
κίνδυνο. Σημειώνω επίσης ότι η συ-
στηματική επικέντρωση στο Κυ-
πριακό δεν επέτρεψε στη χώρα να
κινηθεί προς τις αναγκαίες μεταρ-

ρυθμίσεις. Ως εκ τούτου παρουσιά-
ζονται σοβαρά κενά σε διάφορες
εκφάνσεις του δημόσιου βίου. Και
αυτό δεν είναι νέο φαινόμενο. Επι-
πρόσθετα, δυστυχώς, η Κύπρος, πε-
ρισσότερα από τέσσερα χρόνια μετά
την οικονομική κατάρρευση του
Μαρτίου του 2013, δεν έχει νέο ολο-
κληρωμένο οικονομικό υπόδειγμα.
Και στο ευαίσθητο θέμα της παιδείας
και της έρευνας απαιτούνται υπερ-
βάσεις, καθώς δεν μπορούμε να εί-
μαστε ευχαριστημένοι με τα υφι-
στάμενα δεδομένα. Ούτε μπορούμε
να αγνοήσουμε τη δημογραφική αι-
μορραγία καθώς και το γεγονός ότι
ένα ποσοστό νέων ανθρώπων επι-
θυμούν να φύγουν από την Κύπρο.

Ενδεχομένως ένα από τα μεγα-
λύτερα προβλήματα είναι το μεγάλο
έλλειμμα ηγεσίας και αποτελεσμα-

τικής διεύθυνσης σε πολλές εκ-
φάνσεις του δημοσίου βίου. Αυτό
δεν είναι ένα θέμα που αφορά απο-
κλειστικά στο πολιτικό και κομμα-
τικό πεδίο. Έλλειψη επαρκούς ηγε-
σίας υφίσταται σε αρκετούς τομείς
της πολιτείας, της οικονομίας και
της κοινωνίας περιλαμβανομένου
και της εκπαίδευσης. Εκ των πραγ-
μάτων για να επιβιώσει η Κύπρος
απαιτούνται, μεταξύ άλλων, ένα
αποτελεσματικό κράτος καθώς και
μια πιο δυναμική κοινωνία και οι-
κονομία. Βασικές προϋποθέσεις
για μια τέτοια πορεία είναι η ανα-
νέωση του πολιτικού προσωπικού
και ο εμβολιασμός του δημόσιου
βίου με νέες ιδέες. Στο πλαίσιο αυτό
είναι σημαντικό να επέλθει μια
αποϊδεολογικοποίηση του Κυπρια-
κού και η επιστράτευση του πραγ-

ματισμού για τη σωστή διαχείριση
του υπαρξιακού αυτού ζητήματος.
Πάνω απ’ όλα θα πρέπει να προ-
βληματισθούμε ως κοινωνία για το
πώς προωθείται η επιλογή των αρί-
στων σε όλες τις εκφάνσεις του δη-
μόσιου βίου. Πρακτικά αυτό παρα-
πέμπει σε μια νέα κατάσταση πραγ-
μάτων όπου η ηγεσία και η διεύ-
θυνση σε όλα τα επίπεδα εκτός από
την αποτελεσματικότητα θα πρέπει
να εμπνέουν σεβασμό. Μόνο έτσι
η Κυπριακή Δημοκρατία θα μπορεί
να θωρακισθεί ανάλογα σε όλα τα
επίπεδα και να μπορεί να ατενίζει
το μέλλον με αισιοδοξία.

Ο κ. Ανδρέας Θεοφάνους είναι καθηγη-
τής Πολιτικής Οικονομίας και πρόεδρος
του Κέντρου Ευρωπαϊκών και Διεθνών
Υποθέσεων του Πανεπ. Λευκωσίας.

Ανάγκη επαρκούς ηγεσίας και αποτελεσματικού κράτους
Tου ΑΝΔΡΕΑ ΘΕΟΦΑΝΟΥΣ

Ο Γ.  Κρανιδιώτης θεωρούσε ότι η Κύπρος μπορούσε να συμβαδίσει με τα νέα φαινόμε-
να και να εκσυγχρονίσει την πολιτική της ζωή. (φωτό αρχείου)
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ΠΑΡΕΜΒΑΣΗ / Του ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥ ΕΛΛΗΝΑ

Τεμάχιο 11 - απογοητευτικά αποτελέσματα

Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Η αναχώρηση του γεωτρύπανου
«West Capella», Πέμπτη βράδυ
σύμφωνα με τις πληροφορίες της
«Κ», από το σημείο της γεώτρησης
στο τεμάχιο 11 ρίχνει ουσιαστικά
τίτλους τέλους στο ερευνητικό πρό-
γραμμα εντός της κυπριακής ΑΟΖ
για το 2017. Το γεωτρύπανο το
οποίο αφίχθηκε στα κυπριακά ύδα-
τα το πρώτο δεκαήμερο του περα-
σμένου Ιουλίου, θα επιστρέψει
στην Τενερίφη με ενδιάμεσο σταθ-
μό το λιμάνι της Λεμεσού όπου θα
πραγματοποιήσει εργασίες ρουτί-
νας στον υποστηρικτικό εξοπλισμό
της γεώτρησης.

Μετά το πέρας των εργασιών,
το «West Capella», θα επιστρέψει
στη θαλάσσια περιοχή πριν ανοίξει
πανιά για την κυπριακή ΑΟΖ και

σύμφωνα με τις πληροφορίες που
υπάρχουν δεν αναμένεται να επι-
στρέψει στην Κύπρο για κάποια
άλλη ερευνητική δραστηριότητα
τους επόμενους τέσσερις μήνες.
Η αποχώρηση του γεωτρύπανου
σηματοδοτεί την έναρξη μιας πε-
ριόδου ύφεσης, από πλευράς δρα-
στηριοτήτων με άγνωστη κατάληξη
σε ό,τι αφορά τα επόμενα βήματα
της κοινοπραξίας TOTAL-ENI, οι
οποίες δεν έχουν κλείσει και τυπικά
το κεφάλαιο των ερευνητικών δρα-
στηριοτήτων εντός του τεμαχίου
11. Στο ερώτημα αν υπάρχει ενδε-
χόμενο κάποιας νέας γεώτρησης
σε άλλο στόχο, εντός του 11 ουδείς
είναι σε θέση να απαντήσει με βε-
βαιότητα. Ακόμα και αυτό το Υπουρ-
γείο Ενέργειας αναμένει την κοι-
νοπραξία, πρώτον να προχωρήσει
σε αναλυτική αξιολόγηση και πα-
ρουσίαση των ευρημάτων της γε-
ώτρησης, και δεύτερον να ανοίξει
τα χαρτιά της ως προς την πιθα-
νότητα μιας επιβεβαιωτικής γεώ-
τρησης.

Ωστόσο, αν ληφθεί υπόψη η
αναχώρηση του «West Capella»
από την περιοχή, ακόμα και αν η

προσεκτική μελέτη των στοιχείων
δικαιολογήσει μια νέα γεώτρηση,
αυτή δεν αναμένεται να πραγμα-
τοποιηθεί τους επόμενους τέσσερις
μήνες.

Προς το «τεμάχιο 6»
Με βάση τους προγραμματι-

σμούς των εταιρειών, που η Δημο-
κρατία άναψε το πράσινο φως για
έρευνες εντός της κυπριακής ΑΟΖ
κατά τον τρίτο γύρο αδειοδότησης,
πέρα από τη γεώτρηση στο 11
υπήρχε πρόθεση για άλλες δύο γε-
ωτρήσεις εντός του 2017 από τη
γαλλο-ιταλική κοινοπραξία. Με τα
νέα δεδομένα οι σχεδιασμοί, όπως
όλα δείχνουν, θα τύχουν αναπρο-
σαρμογής. Οι πρώτες πληροφορίες
θέλουν το ενδιαφέρον της κοινο-
πραξίας να μετατοπίζεται βορει-
ότερα, προς το «τεμάχιο 6» για το
οποίο επίσης έχει λάβει άδεια για
έρευνες. Επί τούτου η ιταλική ΕΝΙ
πολύ πριν ολοκληρωθεί η γεώτρηση
στο 11 είχε υποβάλει αίτηση για
να εξασφαλίσει όλες τις σχετικές
άδειες για γεωτρήσεις σε τρία τε-
μάχια ταυτόχρονα. Το 6 σε συνερ-
γασία με την TOTAL και στα τεμά-

χια 8 και 3. Μετά την ανακοίνωση
των αποτελεσμάτων, σύμφωνα με
διαρροές που υπήρξαν, η κοινο-
πραξία θα προχωρήσει με έρευνες
στο «τεμάχιο 6». Ωστόσο, ο συγ-
κεκριμένος στόχος προκαλεί ήδη
προβληματισμούς, κυρίως σε πο-
λιτικό επίπεδο ένεκα των επιδιώ-
ξεων της Τουρκίας η οποία ιδιαίτερα
μετά την έναρξη των ερευνητικών
δραστηριοτήτων τον περασμένο
Ιούλιο, προσπαθεί να μετατρέψει
το συγκεκριμένο τεμάχιο σε πεδίο
βολής των πολεμικών της πλοίων.

Η Άγκυρα σε εβδομαδιαία βάση
δεσμεύει σχεδόν το μισό «τεμάχιο
6» με το σκεπτικό ότι αποτελεί μέ-
ρος της υφαλοκρηπίδα της. Στη
Λευκωσία οι απόψεις που υπάρχουν
για το ενδεχόμενο μετατόπισης
των ερευνών βορειότερα διίστανται.
Μια σχολή σκέψης που υπάρχει
δεν βλέπει με καλό μάτι την έναρξη
ερευνών, θεωρώντας ότι η τουρκική
προκλητικότητα μπορεί να επιφέρει
πλήγμα στους ευρύτερους ενερ-
γειακούς σχεδιασμούς. Οι θιασώτες
των ερευνών, κυρίως σε τεχνοκρα-

τικό επίπεδο, προτείνουν μια εν-
διάμεση λύση που κάτω από προ-
ϋποθέσεις μπορεί να συγκεράσει
τις όποιες ανησυχίες διατυπώνον-
ται. Σε πρώτη φάση οι έρευνες να
επικεντρωθούν στο κομμάτι εκείνο,
του «τεμαχίου 6», που δεν συμπε-
ριλαμβάνεται στις τουρκικές προ-
κλήσεις και επιδιώξεις. Αυτή η πε-
ριοχή γειτνιάζει με τα τεμάχια 10
και 11. Οι τελικές αποφάσεις για
το τι θα πράξει η κοινοπραξία, ανα-
μένεται να ληφθούν μέχρι το τέλος
του 2017 και μετά την ανάλυση
των γεωλογικών δεδομένων της
γεώτρησης στο τεμάχιο 11. 

Η προσοχή στο 10
Εκ των πραγμάτων το τεμάχιο

10 που έχει παραχωρηθεί στην κοι-
νοπραξία ExxonMobil-Qatar Pe-
troleum αναδεικνύεται σε κορωνίδα
του ερευνητικού προγραμματισμού
της Κυπριακής Δημοκρατίας. Οι
ανακοινώσεις που έγιναν από τον
αντιπρόεδρο του αμερικανικού κο-
λοσσού για την Ευρώπη, Tristan
Aspray στη Λευκωσία διατήρησαν
το ενεργειακό ισοζύγιο από πλευράς
εντυπώσεων. Οι ανακοινώσεις για

δύο ερευνητικές γεωτρήσεις στο
10, το δεύτερο μισό του 2018 σε
συνδυασμό με τις ισχυρές εκτιμή-
σεις για το ενεργειακό δυναμικό
του τεμαχίου δεν μειώνουν τη δυ-
ναμική των ευρύτερων γεωστρα-
τηγικών σχεδιασμών της Λευκω-
σίας.

Οι συναντήσεις του Προέδρου
της Δημοκρατίας, με τον επικεφα-
λής του ενεργειακού κολοσσού
Στέφεν Γκρίνλι, κάθε φορά που
βρίσκεται στις ΗΠΑ είναι ενδεικτικό
στοιχείο της προσοχής που επιδει-
κνύεται από πλευράς κυβέρνησης.
Στο πλαίσιο αυτό ο Πρόεδρος κ.
Αναστασιάδης εκτός των άλλων
επαφών που θα έχει στο περιθώριο
της Γενικής Συνέλευσης του Ορ-
γανισμού Ηνωμένων Εθνών, στη
Νέα Υόρκη θα τα πει κατ’ ιδίαν και
με τον πρόεδρο της ExxonMobil.
Ενθαρρυντικό στοιχείο στο τι μέλλει
γενέσθαι από πλευράς αμερικανι-
κού κολοσσού αποτελεί το γεγονός,
όπως υποστηρίζεται από κυβερ-
νητικής πλευράς, ότι η ExxonMobil
γνώριζε για τα ευρήματα της γεώ-
τρησης στο 11 όταν ανακοίνωνε
το ερευνητικό πρόγραμμά της. 

Τ α αρχικά αποτελέσματα από
την ερευνητική γεώτρηση
της Total και Eni στο τεμάχιο

11 στην κυπριακή ΑΟΖ είναι απο-
γοητευτικά. Ολοκληρώθηκε την
περασμένη Παρασκευή και το
πλοίο-τρυμανι «West Capella»,
τώρα προχωρά στη σφράγιση και
εγκατάλειψη του «Ονησιφόρου».

Με βάση την ανάλυση των σει-
σμικών δεδομένων, η Total ήλπιζε
να ανακαλύψει ταμιευτήρα φυσικού
αέριου από 4 έως 5 tcf, σε ανθρα-
κικούς σχηματισμούς, παρόμοια
με το «Ζορ». Αντί αυτού, οι αρχικές
εκτιμήσεις δείχνουν μια ανακάλυψη
κάτω από 0,5 tcf. Αυτό είναι πολύ
μικρό για να δικαιολογήσει εμπο-
ρική ανάπτυξη από μόνο του, εκτός
και αν μπορεί να συνδεθεί με οποι-
εσδήποτε άλλες κοντινές μελλον-
τικές ανακαλύψεις.

Τέτοιες αποτυχίες είναι συνη-
θισμένες σε εξερευνητικές γεωτρή-
σεις και πρέπει να αναμένονται.
Διεθνώς ο μέσος όρος επιτυχίας εί-
ναι 20% με 25%. Στην Κύπρο κά-
ναμε μέχρι τώρα τέσσερις τέτοιες
γεωτρήσεις με μία επιτυχία, δύο
αποτυχίες και την απογοήτευση
του «Ονησιφόρου». Δηλαδή είμαστε
μέσα στα διεθνή περιθώρια. Καιρός
για μια ακόμα νέα επιτυχία. Σε μια
προσπάθεια να παρουσιάσει κάποια

θετική πλευρά, ο υπουργός Ενέρ-
γειας Γιώργος Λακκότρυπης είπε
ότι οι γεωτρήσεις επιβεβαίωσαν
ότι ο ταμιευτήρας, αν και μικρός,
βρίσκεται σε ανθρακικούς σχημα-
τισμούς. Αυτό δείχνει ότι το μοντέλο
«Ζορ» επεκτείνεται στην ΑΟΖ της
Κύπρου, προσφέροντας ελπίδες για
περισσότερες, και ελπίζουμε μεγα-
λύτερες, ανακαλύψεις κατά τη διάρ-
κεια του επικείμενου προγράμματος
γεωτρήσεων από την ENI στα τε-
μάχια 6 και 8 και ExxonMobil στο
τεμάχιο 10. Ανάλογα με την περαι-
τέρω αξιολόγηση των αποτελεσμά-
των από τον «Ονησιφόρο» μπορεί
επίσης να γίνει μια επιπλέον γεώ-
τρηση στο «τεμάχιο 11».

Σε όλα αυτά τα τεμάχια εντοπί-
στηκαν στόχοι σε ανθρακικούς
σχηματισμούς και οι ελπίδες για
ανακαλύψεις είναι ακόμα καλές.
Αλλά χωρίς αμφιβολία, η ENI και
η ExxonMobil θα αξιολογήσουν τα
αποτελέσματα από τον «Ονησιφό-
ρο» λεπτομερώς προτού ολοκλη-
ρώσουν τα προγράμματα γεωτρή-
σεων. Όχι για να αποφασίσουν αν
θα συνεχίσουν με αυτές τις γεω-
τρήσεις, αλλά κυρίως για τη βελ-
τίωση των μοντέλων τους. Η Total
και η ENI θα επιβεβαιώσουν τις
προθέσεις τους για τα επόμενα βή-
ματα για περαιτέρω γεώτρηση εν-

τός 30 ημερών. Τα συμβόλαιά τους
για το 11, αλλά και για το 2, 3 και
9, λήγουν στα τέλη Φεβρουαρίου.
Σίγουρα αυτή η θετική παρουσίαση
της κυβέρνησης έχει σχεδιαστεί
για τη διαχείριση οποιωνδήποτε
δυσμενών παρενεργειών και τη
μείωση αρνητικών επιπτώσεων
και έτσι ώστε να μην επηρεαστεί
το ευρύτερο πρόγραμμα γεωτρή-
σεων. Αποτελεί επίσης μια προ-
σπάθεια διατήρησης έντονου εν-
διαφέροντος για το δυναμικό φυ-
σικού αερίου στην κυπριακή ΑΟΖ. 

Αναμφίβολα όμως το αποτέλε-
σμα είναι απογοητευτικό. Η Total
πρέπει να περιμένει τα αποτελέ-
σματα από περαιτέρω γεωτρήσεις,
που δεν έχουν ακόμα αποφασιστεί,
προτού μπορέσει να διατυπώσει
σχέδια ανάπτυξης στην Κύπρο.
Κάτι παρόμοιο ισχύει για την κυ-
πριακή κυβέρνηση. Μετά την ανα-
κάλυψη της «Αφροδίτης» το 2011,
όλες οι εξερευνητικές γεωτρήσεις
έχουν αποτύχει. Οποιεσδήποτε ελ-
πίδες για ανάπτυξη και εξαγωγή
φυσικού αερίου προς όφελος της
οικονομίας χρειάζονται να περι-
μένουν τουλάχιστον ακόμη ένα
χρόνο, με αναπόφευκτες καθυστε-
ρήσεις στην πραγματοποίηση έρ-
γων και μελλοντικών εσόδων. Του-
λάχιστον για τα επόμενα δέκα χρό-

νια η κυπριακή οικονομία δεν θα
μπορέσει να στηριχτεί στο φυσικό
αέριο για ανάπτυξη.

Σε κάθε περίπτωση, οι εταιρείες
δεν θα προχωρήσουν σε αποφάσεις
σχετικά με τη μελλοντική εκμε-
τάλλευση φυσικού αερίου πριν από
την ολοκλήρωση όλων των προ-
γραμματισμένων γεωτρήσεων, δη-
λαδή μέχρι το τέλος του 2018. Με
τις χαμηλές τιμές διεθνώς και την
άκρως ανταγωνιστική παγκόσμια
αγορά φυσικού αερίου, το κόστος
ανάπτυξης πρέπει να κρατηθεί
όσον το δυνατό πιο χαμηλό. Αυτό
εξαρτάται από τις ποσότητες φυ-
σικού αερίου αλλά και τη συνερ-
γασία των εταιρειών στα έργα ανά-
πτυξης, για να μπορέσουν να κρα-
τήσουν το κόστος χαμηλό και να
αντιμετωπίσουν τις προκλήσεις
της παγκόσμιας αγοράς.

Το απογοητευτικό αποτέλεσμα
στον «Ονησιφόρο» δεν αλλάζει αυ-
τό. Πολλά κρέμονται στις πιο αι-
σιόδοξες ενδείξεις ότι το «τεμάχιο
10» μπορεί να περιέχει σημαντικές
ποσότητες φυσικού αερίου. Να πε-
ριμένουμε με υπομονή χωρίς υπερ-
βολές.

Ο κ. Χαράλαμπος Έλληνας είναι πρώην
πρόεδρος Κρατικής Εταιρείας Υδρογο-
νανθράκων Κύπρου (ΚΡΕΤΥΚ).
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Στην Κύπρο κάναμε μέχρι τώρα τέσσερις γεωτρήσεις με μία επιτυχία, δύο
αποτυχίες και την απογοήτευση του «Ονησιφόρου». Δηλαδή είμαστε μέσα στα
διεθνή περιθώρια.

Μορατόριουμ γεωτρήσεων μέχρι τέλος του 2017
Προς το τεμάχιο 6 η επόμενη ερευνητική στάση της κοινοπραξίας Total - Eni με έντονους προβληματισμούς σε πολιτικό επίπεδο

<<<<<<<

Η Λευκωσία επικεντρώ-
νει την προσοχή της
προς την πλευρά της
Exxon Mobil, η οποία
έχει ανακοινώσει δύο
γεωτρήσεις για το 2018,
με τον Πρόεδρο της
Δημοκρατίας να συναντά
στη Νέα Υόρκη τον
πρόεδρο της εταιρείας.

Μία μικρή στάση στο λιμάνι Λεμεσού θα κάνει το γεωτρύπανο «West Capella» για εργασίας ρουτίνας και μετά θα σηκώσει άγκυρες με τελικό προορισμό ανοιχτά της Τενερίφης. Το γεωτρύπανο δεν ανα-
μένεται να επιστρέψει στην περιοχή της Κύπρου μέχρι τέλος του 2017.

Στα σκαριά άλλες δύο δραστηριότητες
Εκτός από τις δραστηριότητες στο τεμάχιο 10 σε διαδικασία υλοποί-
ησης βρίσκονται και άλλες δύο ερευνητικές δραστηριότητες, σε τεμά-
χια που βρίσκονται εκτός ζώνης των τουρκικών προκλήσεων. Πρόκειται
για το «τεμάχιο 8» στην καρδιά της ΑΟΖ και το 3 που βρίσκεται στην
νοητή γραμμή ελεύθερων με κατεχόμενων περιοχών από την πλευρά
της Αμμοχώστου. Το τεμάχιο 8 έχει παραχωρηθεί στην ΕΝΙ, ενώ το 3
στην κοινοπραξία ENI-Kogas κατά τον δεύτερο γύρο αδειοδότησης.
Εδώ, και παρά το γεγονός ότι έχει κινηθεί η διαδικασία εξασφάλισης
αδειών γεώτρησης, όλες οι πληροφορίες συγκλίνουν ότι το ερευνητικό
πρόγραμμα των δύο τεμαχίων θα κλειδώσει μετά τις τελικές αποφά-
σεις για το «τεμάχιο 6».
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  σο πλησιάζει η 25η Σεπτεμ-
βρίου, ημερομηνία του δη-
μοψηφίσματος των Κούρδων

του βορείου Ιράκ, όπου αναμένεται
σχεδόν απόλυτη αποδοχή της πρό-
τασης να κηρύξουν την ανεξαρτη-
σία τους, όλοι οι γείτονες αλλά και
η διεθνής κοινότητα πιέζουν να
μην προχωρήσουν. Είναι, όμως, σί-
γουρο ότι ο πρόεδρος της κουρδικής
περιοχής, Μασούντ Μπαρζανί, δεν
θα υποκύψει στις πιέσεις και στις
απειλές. Πάνω στους ώμους του πέ-
φτει η ιστορική ευθύνη να συμβάλει
στη μεγάλη πορεία του λαού του
προς την ανεξαρτησία. Δεν μπορεί
να κάνει άλλο από το να εκμεταλ-
λευθεί τη συγκυρία. Θα γνωρίζει,
ασφαλώς, και τους κινδύνους που
οι Κούρδοι θα αντιμετωπίσουν.

Οι ίδιοι συνηθίζουν να λένε ότι
«οι Κούρδοι δεν έχουν φίλους παρά
μόνο τα βουνά». Οσο και αυτό να
έχει αποδειχθεί σε μια μακρά ιστο-
ρία όπου συνεχώς προδόθηκαν
από συμμάχους και πάτρωνες, το
ίδιο επικίνδυνη είναι η τάση αυ-
τοκαταστροφής μεταξύ κουρδικών
φυλών και πολιτικών κομμάτων.
Μόνο τον τελευταίο αιώνα, πολλοί
Κούρδοι πολέμησαν στο πλευρό

του Μουσταφά Κεμάλ, βοηθώντας
να ανατραπεί η Συνθήκη των Σε-
βρών που παραχωρούσε αυτονο-
μία σε κουρδική περιοχή (υπό την
κηδεμονία των Βρετανών, έστω),
έως τις πρόσφατες εμφύλιες συρ-
ράξεις μεταξύ του ΚDP του Μπαρ-
ζάνι κα του PUK του πρώην προ-
έδρου του Ιράκ, Τζελάλ Ταλαμπανί.
Το ερώτημα τώρα είναι εάν η ιστο-
ρική ευκαιρία που παρουσιάζεται
με το δημοψήφισμα, και σε όσα
θα ακολουθήσουν, θα ενώσει τους
Κούρδους ή αν θα οδηγήσει σε
αλληλοσπαραγμό.

Πέρα από την αντίθεση της Βα-
γδάτης, οι γειτονικές χώρες φο-
βούνται πως οι Κούρδοι του Ιράκ
θα αποτελέσουν παράδειγμα για
τους κουρδικούς πληθυσμούς στις
δικές τους χώρες. Στις 12 Σεπτεμ-
βρίου, το ιρακινό κοινοβούλιο δή-
λωσε ότι δεν αναγνωρίζει τη νο-
μιμότητα του δημοψηφίσματος.
Δύο ημέρες αργότερα, το τουρκικό
υπουργείο Εξωτερικών επικρότησε
αυτή την απόφαση. Την ίδια ημέρα
(Πέμπτη), ο ειδικός απεσταλμένος
των ΗΠΑ για τη μάχη κατά του Ισ-
λαμικού Κράτους, Μπρετ Μακ
Γκουρκ, σε αντιπροσωπεία που

συμπεριλάμβανε εκπροσώπους
του ΟΗΕ, συναντήθηκε με τον
Μπαρζανί και του είπε ότι «δεν
υπάρχει πιθανότητα» το δημοψή-
φισμα να τύχει διεθνούς νομιμο-
ποίησης. Στις 9 Σεπτεμβρίου, οι
πρόεδροι του Ιράν και της Τουρκίας
είχαν συναντηθεί στο Καζαχστάν
και, όπως δήλωσε ο πρόεδρος Χα-
σάν Ροχανί, συμφώνησαν ότι «οποι-
αδήποτε αλλαγή συνόρων πυρο-
δοτεί μεγάλες εντάσεις και αυτό
θα βλάψει όλους τους λαούς της
περιοχής». Η κυβέρνηση της Συ-
ρίας, όπου κουρδικές και κρατικές
μονάδες ένωσαν τις δυνάμεις τους
εναντίον του Ισλαμικού Κράτους,
είναι, επίσης, κατά της ανεξαρτη-
τοποίησης των Κούρδων.

Οι Κούρδοι, όμως, στον βαθμό
που συντονίζουν τις κινήσεις τους
στην ευρύτερη περιοχή, βρίσκον-
ται κοντά στο να αποκτήσουν «διά-
δρομο» από το Ιράν έως και την
ακτή της Μεσογείου. Την ίδια ώρα,
γνωρίζουν ότι άλλες ομάδες και
τα γύρω κράτη (εκτός από το Ισ-
ραήλ) αντιτίθενται στην ανεξαρ-
τητοποίησή τους. Οι ίδιοι πρέπει
να ζυγίσουν και το πόσες φορές
στο παρελθόν δυτικές δυνάμεις

τούς πρόδωσαν – μεταξύ αυτών
η εγκατάλειψη του πατέρα του
Μασούντ Μπαρζανί, μουλά Μου-
σταφά, από τους Αμερικανούς το
1975. Πόσες φορές, όμως, μπορούν
οι δυτικοί να προδώσουν ένα λαό
που επανειλημμένως αποδείχθηκε
πιστός σύμμαχος;

Η συγκυρία ευνοεί το βήμα προς
την ανεξαρτησία. Η κόλαση που
προκάλεσε το Ισλαμικό Κράτος ανέ-
δειξε τις κουρδικές στρατιωτικές
δυνάμεις, των οποίων οι θυσίες και
οι επιτυχίες δεν πρέπει να αγνοη-
θούν από κανέναν. Η ταραχή επέ-
τρεψε στους Κούρδους να πάρουν
τον έλεγχο του Κιρκούκ, πόλη που
θεωρούν πρωτεύουσά τους, όμως
αποτελεί και σημείο μεγάλης έντα-
σης, καθώς είναι πλούσια σε πε-
τρέλαια αλλά και κατοικείται επίσης
από πολλούς Αραβες και Τουρκο-
μάνους. Ισως θα ήταν σοφό εκ μέ-
ρους του Μπαρζανί να διαβεβαιώσει
ότι μετά το δημοψήφισμα θα γίνουν
διαπραγματεύσεις για τέτοια θέμα-
τα. Αυτό που δεν μπορεί να κάνει
είναι να περιμένει «καταλληλότερη
στιγμή». Ποτέ δεν είναι τέλειες οι
συνθήκες – αλλιώς, δεν θα ήταν
αναγκαίες οι επαναστάσεις.

Ο

Το μεγάλο βήμα των Κούρδων
Του ΝΙΚΟΥ ΚΩΝΣΤΑΝΤΑΡΑ

Ο ιδιαίτερος
ελληνικός καπιταλισμός

Του ΑΛΕΞΗ ΠΑΠΑΧΕΛΑ

  δρ Βόλφγκαγκ Σόιμπλε, ο
υπουργός Οικονομικών της
Γερμανίας και ουσιαστικώς

της Ευρωζώνης, υπήρξε εύστοχος
όταν αντέκρουσε, με τρόπο ευ-
πρεπή βεβαίως, την πρόταση του
προέδρου της Επιτροπής Ζαν-
Κλοντ Γιούνκερ για επέκταση
της Ζώνης του Ευρώ στις άλλες
χώρες της Ενώσεως.

Με εξαίρεση την Ολλανδία,
οι οικονομικές επιδόσεις της
οποίας θα ήταν εξαιρετικές ακό-
μη και εάν αντί του ευρώ είχε
υιοθετήσει το αλβανικό λεκ, η
Ευρωζώνη είναι μια «χαβούζα»
σε διαρκή ανατάραξη –εντάσεως
διαφορετικής εξυπακούεται σε
κάθε χώρα– και με το Βερολίνο
σε ρόλο στρατονόμου να επι-

χειρεί αποκατάσταση της πει-
θαρχίας και της τάξεως.

Η προειδοποίηση του Γερμα-
νού υπουργού Οικονομικών ότι
τα «δημοσιονομικά και η οικο-
νομία των χωρών που φιλοδοξούν
να υιοθετήσουν το κοινό νόμισμα
πρέπει να είναι υγιή, διότι άλλως
θα αντιμετωπίσουν τη μοίρα της
Ελλάδος» ήχησε ασφαλώς δυσά-
ρεστα στους «αρχιτέκτονες» της
προσχωρήσεώς μας στο ευρώ.

Διότι, επί της ουσίας, σε δη-
μιουργική λογιστική κατέφυγε η
τότε κυβέρνηση του κ. Κώστα
Σημίτη για να ενταχθεί στην Ευ-
ρωζώνη η Ελλάς, και η Νέα Δη-
μοκρατία συναίνεσε διότι είναι
εξ ορισμού προαγωγός της «ευ-
ρωπαΐκής ιδέας». 

Αλλά ας μην αυτομαστιγωνό-
μαστε. Τα αρμόδια όργανα της

Ενώσεως γνώριζαν επακριβώς
την οικονομική κατάσταση της
χώρας· η Γερμανία θεωρούσε ορ-
θώς ότι η Ιταλία και η Ελλάς δεν
πληρούσαν τις προϋποθέσεις·
συναίνεσε στο τέλος όμως για
λόγους «πολιτικούς».

Το ευρωπαϊκό εγχείρημα όφειλε
να έχει εύρος και μεγαλείο ταυ-
τοχρόνως. Ούτως ή άλλως, η «ενω-
μένη» Ευρώπη διαμορφώθηκε στη
βάση μιας νέας «Μεγάλης Ιδέας».
Μόνον που η ανθεκτικότης των
Μεγάλων Ιδεών είναι περιορισμέ-
νη, η απόπειρα εφαρμογής τους
κατά κανόνα ατελέσφορη και οδη-
γεί ενίοτε εις την καταστροφή.
Το όραμα του Ελευθερίου Βενι-
ζέλου, λόγου χάρη, για την «Ελ-
λάδα των δύο ηπείρων και των
πέντε θαλασσών» απέληξε στη
Μικρασιατική Καταστροφή.

Είναι αληθές ότι οι Μεγάλες
Ιδέες εκτινάσσουν στα ύψη την
αδρεναλίνη πολιτικών και πολι-
τών, αλλά έχουν περιορισμένη
αντοχή στον χρόνο, απλώς και
μόνον διότι υφίσταται μια πραγ-
ματικότης που ανθίσταται στις
γενικεύσεις και στα οράματα.

Είναι άξια θαυμασμού, κατά
συνέπεια, η ευρηματικότης του
ευρωπαϊκού κατεστημένου να
διατηρεί εν ζωή «τη Μεγάλη ταύ-
την Ιδέαν» της ενωμένης Ευρώ-
πης – κάτι σαν αντανάκλαση των
«οικουμενικών αυτοκρατοριών»
του παρελθόντος. 

Εκπληκτους πρέπει να άφησε
επίσης τους ορθολογιστές η ομι-
λία του Γάλλου προέδρου Εμα-
νουέλ Μακρόν στην Πνύκα. Ωστό-
σο, όταν ένα σύστημα αρχίζει να
δυσλειτουργεί, αναβιώνει το όρα-
μα.

Αλλά για να μη θεωρηθεί ότι
επιχειρείται η υπονόμευση της
ευρωπαϊκής πορείας της Ελλάδος,
άριστα τα συμβαίνοντα επί επτα-
ετία. Το έθνος των Ελλήνων επί
αιώνες επιβίωσε –και μεγαλούρ-
γησε ενίοτε– υπό καθεστώς πλή-
ρους υποταγής ή, έστω, αυστηρής
επιτροπείας. Διαμαρτύρεται θο-
ρυβωδώς, κατακεραυνώνει τους
δυνάστες του, αντιμετωπίζει με
περιφρόνηση τους εκάστοτε κρα-
τούντες και υπάρχει εις τον αιώνα.
Είναι τρόπος υπάρξεώς του.

Ο
Του ΚΩΣΤΑ ΙΟΡΔΑΝΙΔΗ

  ι εντυπώσεις υποκαθιστούν
την πραγματικότητα: Το πρό-
βλημα είναι γενικευμένο,

αφορά στο παγκοσμιοποιημένο
«παράδειγμα». Αλλά στην ελλαδική
κοινωνία μοιάζει να παίρνει χαρα-
κτήρα επιδημικής συμφοράς. Κα-
ταργεί ό,τι κάποτε ονομάζαμε κοι-
νωνικό μας «ιστό».

Οι άνθρωποι χάνουμε την αί-
σθηση-επίγνωση του πραγματικού
και υπαρκτού, λογαριάζουμε για
πραγματικότητα τις εντυπώσεις.
Οι εντυπώσεις υποκαθιστούν την
πραγματικότητα, και αυτό γίνεται
προσχεδιασμένα, σκόπιμα, μεθο-
δικά, σε πολύ μεγάλη κλίμακα. Υπο-
βαθμίζεται εσκεμμένα (και προ-
οδευτικά ατονεί ή και χάνεται) η
γνώση ως εμπειρική αμεσότητα
και κριτική αξιολόγηση. Οι εντυ-
πώσεις υποκαθιστούν τη βιωματική
πιστοποίηση και αποτίμηση, οι-
κοδομούν ψευδαισθητικά υπαλ-
λάγματα του πραγματικού.

Πρόκειται για ανθρωπολογική
αλλοίωση, όχι κάτι λιγότερο. Αφε-
τηρία της και αιτιώδης αρχή της,
μάλλον η εμπορική διαφήμιση και
η ιδεολογική προπαγάνδα. Και οι
δυο, σήμερα πια, αποτελούν κατα-
ξιωμένη μεθοδική «επιστήμη»: το
μάρκετινγκ – για πρώτη φορά συγ-
καταλέγεται στις επιστήμες: όχι
ένα θησαύρισμα επισταμένων γνώ-
σεων για κάποια πτυχή της πραγ-
ματικότητας, αλλά η σκόπιμη υπο-
κατάσταση της πραγματικότητας
από ψευδαισθητικές εντυπώσεις.

Ενας τεράστιος αριθμός κατα-
ναλωτικών αγαθών δεν επιλέγον-
ται από τους καταναλωτές με άμε-
σο εμπειρικό έλεγχο και κριτική
αξιολόγηση της ποιότητάς τους,
αλλά μόνο από την εντύπωση που

δημιουργεί η συσκευασία, η εύηχη
ονομασία, η προβεβλημένη θέση
στα ράφια του πολυκαταστήματος
– και κυρίως η διαφήμισή τους
από την τηλεόραση και στους δη-
μόσιους χώρους. Ακριβώς, δέσμιοι
στην ίδια αυτή αλογία των εντυ-
πώσεων, οι πολλοί επιλέγουν και
την ποδοσφαιρική ομάδα που τους
παθιάζει, το κόμμα που σταθερά
ψηφίζουν, τον κομματικό «αρχηγό»
που τους γυαλίζει.

Αποτέλεσμα: η έκλειψη κάθε λο-
γικής στις επιλογές του ανθρώπου
– από τα τρόφιμα και τα ρούχα του
ώς τους τοπικούς άρχοντες και ώς
τον πλανητάρχη. Παράγοντες ανε-
ξέλεγκτοι και ανεύθυνοι φαμπρικά-
ρουν τις εντυπώσεις, που θα οδη-
γήσουν τυφλά τους ψηφοφόρους
στην προτίμηση του τάδε και όχι
του δείνα. Οι θεσμοί της δημοκρατίας
ανέπαφοι, αλλά μόνο διακοσμητικοί,
το χρήμα των ανεξέλεγκτων παρα-
γόντων επιβάλλει, με ακαταμάχητη
την αποτελεσματικότητα της δια-
φήμισης, τις εντυπώσεις που θα χα-
ρίσουν τις υπερεξουσίες του πλα-
νητάρχη, ίσως, και σε έναν διανοη-
τικά μετριότατο ή σε έναν τυπικό
τραμπούκο. Οι κορυφαίοι της εξου-
σίας εκλέγονται κυρίως με τις εντυ-
πώσεις που θα προκαλέσουν, οι εν-
τυπώσεις κατασκευάζονται, τελικά
τα αξιώματα αγοράζονται.

Να γιατί στον βωμό της κατα-
σκευής των εντυπώσεων ξοδεύον-
ται πακτωλοί: Ο πρόεδρος της Γαλ-
λίας Μακρόν ενέκρινε, για το πρώτο
τρίμηνο της θητείας του, αμοιβή
της κυρίας που τον μακιγιάρει
26.000 ευρώ (Nouvel Observateur,
24.8.2017). Kαι ο προηγούμενος
Γάλλος πρόεδρος, Ολάντ, είχε, στα
πέντε χρόνια της θητείας του, προ-

σωπικό κουρέα, με μισθό 9.895 ευ-
ρώ τον μήνα – από τη θητεία του
στην προεδρία ο κουρέας εισέπραξε
συνολικά μισθούς ύψους 593.700
ευρώ (Le Monde, 12.7.2017).

Φτάσαμε στο σημείο, η καθολική
ψηφοφορία να είναι η αποτελεσμα-
τικότερη μέθοδος για τη φαλκίδευ-
ση του λαϊκού αισθήματος, επομέ-
νως της λαϊκής κυριαρχίας. Διότι
οι «παράγοντες» που κατευθύνουν
τα κοινά (οικονομικοί και, φυσικά,
αφανείς) έχουν τεκμηριωμένη τη
βεβαιότητα ότι μπορούν να ελέγ-
χουν εκ τους ασφαλούς το αποτέ-
λεσμα της διευρυμένης ψηφοφορίας
με διαφημιστική πλύση εγκεφάλου
των μαζών. Γι’ αυτό και «καθιερώ-
θηκε» στην πανεύκολα ξιπαζόμενη
ελλαδική κοινωνία, να εκλέγονται
οι αρχηγοί των μεγάλων κομμάτων
με ανοιχτή στους πάντες ψηφοφο-
ρία – ώστε οι ηγήτορες να χρίονται
σίγουρα από τη διαφήμιση, δηλαδή
από τους αφανείς σπόνσορες (δια-
χειριστές) του πολιτικού μας βίου.

Το κουκλοθέατρο πάντως, το επο-
νομαζόμενο «ελεύθερη έκφραση
της λαϊκής βούλησης» συνεχίζεται
μεθοδικά, με αφτιασίδωτη γελοι-
ότητα: Η κοινή γνώμη έχει πια εκ-
παιδευτεί να ψηφίζει πολιτικούς αρ-
χηγούς με τη «λογική» (δηλαδή τις
εντυπώσεις) που ψηφίζει τους «sur-
vivors». Aπόλυτο κριτήριο οι εντυ-
πώσεις, νικητές οι κολπαδόροι επι-
δειξίες της ναρκισσιστικής τους
αδιαντροπιάς. Και η επίδειξη, με
λεξιλόγιο τριακοσίων (το πολύ) λέ-
ξεων.

3 του Σεπτέμβρη του 2017, και
το ΠΑΣΟΚ στο Ζάππειο: Η εικόνα
θα μείνει στην Ιστορία, κορύφωμα
του απόλυτου πολιτικού τίποτα,
χιλιοστολισμένου με ορυμαγδό λε-

κτικού αποθεματικού εντυπώσεων
– όλες από ένα παρελθόν αγυρτείας.
Σαν κηδεία ντυμένη στα νυφιάτικα
και το πτώμα οδωδός. Ηταν όλοι
(ή σχεδόν) εκεί, φιγούρες και ονό-
ματα ταυτισμένα πια στη συνεί-
δηση και των πιο πεισματικά εθε-
λότυφλων με τη λαμογιά, τον πρω-
τογονισμό της απληστίας, την αδί-
στακτη λωποδυσία του κοινωνικού
(από δανεισμό) χρήματος.

Σε ρόλο παντομίμας ηγέτη, η
θλιβερή θυγατέρα έγκαιρα ειδω-
λοποιημένου στελέχους. Στολι-
σμένη σαν για γλεντοκόπημα που
εκβιάζει συνοικέσιο. Αναμηρύκαζε
από το βήμα όλα τα χιλιοφθαρμένα
λεκτικά σύμβολα της πασοκικής
λαϊκάντζας, προσθέτοντας επίθετο
εξωραϊστικής επικαιροποίησης:
«Νέα αλλαγή», «νέα κεντροαρι-
στερά», «νέα συσπείρωση των
προοδευτικών δυνάμεων». Και
μνηστήρες κομιστές του καινούρ-
γιου, κάποιοι πασίγνωστοι για τον
εγκλωβισμό τους στις συνταγές
της ξαναζεσταμένης αποτυχίας:
Ενας λυμφατικός, δραματικά ανύ-
παρκτος δήμαρχος. Η απόλυτη
πολιτική κενολογία που αναζητάει
κοίτη για να μοιάσει ποτάμι. Και
δύο παλιά στελέχη της πασοκικής
αγυρτείας, πιθανόν αδιάφθορα,
αλλά χωρίς ίχνος ποτέ θαρραλέας
μετάνοιας για το ρήμαγμα της χώ-
ρας από το κόμμα τους.

Το πολιτικό σύστημα δεν έχει
άλλα περιθώρια επανατροφοδότη-
σης της ανικανότητας και διαφθο-
ράς του. Αν η δημοκρατία δεν είναι
συνταγή, αλλά κοινωνικό κατόρ-
θωμα, μοναδικός θεσμικός μοχλός
ανάσχεσης του ιστορικού μας τέ-
λους είναι ο Πρόεδρος της Δημο-
κρατίας.

Ο

ΕΠΙΦΥΛΛΙΔΑ / Tου  ΧΡΗΣΤΟΥ ΓΙΑΝΝΑΡΑ

Θεσμική μέθοδος η εξαπάτηση

  Ευκλείδης Τσακαλώτος δή-
λωσε τις προάλλες πως αυτό
που είχαμε στην Ελλάδα πριν

από την κρίση δεν ήταν κανονικός
καπιταλισμός. Εχει απόλυτο δίκιο.
Με τη διαφορά πως επί των ημε-
ρών του ελλοχεύει ο κίνδυνος όχι
μόνο να επιβιώσει, αλλά να γιγαν-
τωθεί ο πειρατικός ή παρασιτικός
καπιταλισμός στην Ελλάδα. Να
χάσουμε δηλαδή τη μεγάλη ευ-
καιρία να ξαναστηθεί η χώρα σε
υγιή βάση, με αφορμή την κρίση.

Η κουλτούρα της «αρπαχτής»
είναι σε ένα βαθμό μέσα στο νε-
οελληνικό μας DNA. Μόλις άρχισε
λίγο να γυρνάει η οικονομία, βλέ-
πουμε τα πρώτα σημάδια. Χρε-
οκοπημένες επιχειρήσεις περ-
νούν στα χέρια των ίδιων απο-
τυχημένων ιδιοκτητών, με διά-
φορα κόλπα που τους προσφέρει
σε αφθονία η νέα νομοθεσία. Ορι-
σμένοι παίρνουν μάλιστα ψεύτικα
δάνεια από φίλους για να έχουν
το ΟΚ των... κολλητών-πιστωτών
στα σχέδια εξυγίανσης.

Σε τι διέφερε όμως ο ελληνικός
καπιταλισμός; Eνα μεγάλο κομ-
μάτι του ήταν αμιγώς κρατικο-
δίαιτο. Ζούσε από προμήθειες,
ειδικές διευθετήσεις και τεχνη-
τούς φραγμούς στον ανταγωνι-
σμό. Οποιος ισχυρισθεί ότι μει-
ώθηκαν η ισχύς και το μέγεθος
αυτού του τμήματος του ελλη-
νικού ιδιωτικού τομέα είναι εξαι-
ρετικά αφελής. Ακόμη και οι θε-
σμοί εγκατέλειψαν την ελπίδα
ότι κάτι μπορεί να αλλάξει...

Eνα δεύτερο στοιχείο που έκανε
ιδιαίτερο τον καπιταλισμό μας
ήταν η αναγκαιότητα ενός τοπικού
«διευκολυντή» για να επιβιώσει
όποιος καλοπροαίρετος ξένος επεν-
δυτής ήθελε να ρισκάρει τα χρή-
ματά του στην Ελλάδα. Χωρίς έναν

τέτοιο παράγοντα, ο κάθε ξένος
έμοιαζε με τουρίστα στη ζούγκλα,
χωρίς τη συνοδεία έμπειρου –και
ένοπλου– συνοδού. Ούτε αυτό άλ-
λαξε. Κάθε άλλο. Συμβιβάσθηκαν
και οι έξω με την ιδέα.

Εκεί που κάτι αλλάζει είναι στις
τράπεζες και αυτό θα κάνει μεγάλη
διαφορά εν καιρώ. Ο «καπιταλισμός
των κολλητών» έχει όντως υπο-
χωρήσει γιατί υπάρχει έλεγχος,
από μέσα και από έξω. Εχουμε μά-
λιστα φτάσει στο άλλο άκρο, όπου
τα τραπεζικά στελέχη ασχολούνται
άπειρες ώρες με απαντήσεις σε
ελεγκτικές και εισαγγελικές αρχές.
Ισως όμως είναι ένα στάδιο που
έπρεπε να περάσουμε για να έλθει
το εκκρεμές εκεί που πρέπει. Eίναι
άλλωστε υγιές και θετικό πως ανα-
δεικνύεται μια νέα γενιά τραπε-
ζιτών οι οποίοι λαμβάνουν απο-
φάσεις με βάση τραπεζικά κριτή-
ρια, αγνοώντας με ποιον έφαγαν
το προηγούμενο βράδυ.

Υπάρχει ένα σημαντικό κομμάτι
του ιδιωτικού τομέα που είναι δυ-
ναμικό, δεν ζει από το κράτος και
κατάφερε να επιβιώσει μέσα στην
κρίση. Κινείται με αυτοπεποίθηση
και απαιτεί κανόνες, ισονομία και
λιγότερο πόλεμο από το ελληνικό
βαθύ κράτος. Τίποτα λιγότερο, τί-
ποτα περισσότερο. Σε μια κανο-
νική χώρα θα ήταν ο καλύτερος
και ισχυρότερος σύμμαχος μιας
κυβέρνησης που θα ήθελε πραγ-
ματικές μεταρρυθμίσεις. Πολλοί
εκ των κυβερνώντων προτιμούν
δυστυχώς το χθεσινό, βολικό και
κρατικοδίαιτο κατεστημένο.

Βρισκόμαστε σε ένα πολύ κρί-
σιμο σημείο. Δεν χρεοκοπήσαμε
τυχαία. Τώρα που αρχίζει να γυ-
ρίζει κάπως η οικονομία, είναι
ανάγκη να στηθεί πάνω σε γερά,
και όχι πήλινα, πόδια.

Ο

Οι «Μεγάλες Ιδέες»

Kυριακή 17 Σεπτεμβρίου 2017
ΣΚΙΤΣΟ

 ΤΟΥ ΑΝ
ΔΡΕΑ Π

ΕΤΡΟΥΛΑΚΗ
.

<<<<<<

Εκπληκτους πρέπει 
να άφησε τους ορθολο-
γιστές η ομιλία του Γάλ-
λου προέδρου Εμανουέλ
Μακρόν στην Πνύκα.
Ωστόσο, όταν ένα σύ-
στημα αρχίζει να δυσ-
λειτουργεί, αναβιώνει το
όραμα.
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Εχει πάρει και «ARTEMIS»
Tου ΣΤΕΦΑΝΟΥ ΚΑΣΙΜΑΤΗ

  ο μαζούτ κόντευε να φτάσει στη Γλυ-
φάδα, αλλά ο Παναγιώτης ο Κουρουμ-
πλής δεν καταλάβαινε γιατί να μη συ-

νεχίσει ο κόσμος να κάνει τα μπάνια του.
«Μπορεί όποιος θέλει», είπε· και για τις
επόμενες 24 ώρες έγινε ο στόχος της κα-
τακραυγής και της κοροϊδίας από τα ΜΜΕ.
Μπορεί, όμως, ο Π. ο Κουρουμπλής να μη
μιλούσε εκείνη την ώρα ως υπουργός, δη-
λαδή με γνώμονα το δημόσιο συμφέρον
και την προσωπική του ευθύνη, αλλά να
μιλούσε με φιλοσοφική διάθεση.

Αλήθεια, γιατί να μην μπορεί κάποιος να
κολυμπήσει σε νερά μολυσμένα με μαζούτ;
Οπωσδήποτε είναι άκρως δυσάρεστο και
μάλλον επικίνδυνο για την υγεία, αλλά
ποιος σε εμποδίζει να το κάνεις εφόσον
εσύ ο ίδιος έχεις τη βούληση; Ο Π. ο Κου-
ρουμπλής, λοιπόν, μιλούσε για την ελευ-
θερία της βούλησης. Ισως δεν του φαίνεται,
αλλά έχει πολύ ευρεία αντίληψη του παι-
δευτικού ρόλου του ως πολιτικού. (Παρεμ-
πιπτόντως, στο βιογραφικό του δηλώνει
διδάκτωρ κοινωνικών επιστημών· δηλαδή,
από κάπου πήρε κι ένα διδακτορικό στην
πορεία.)

Δυστυχώς, όμως, εμείς οι δημοσιογράφοι
δεν μπορούμε να παρακολουθούμε πάντα
το επίπεδο του Π. του Κουρουμπλή και πα-
ρερμηνεύουμε. Ετσι παρερμηνεύσαμε (δικό
του το ρήμα) και τα περί παραίτησής του.
Οπως εξήγησε την επομένη και αφού η αν-
τιπολίτευση είχε σηκώσει θόρυβο για το
θέμα, αυτός έκανε ένα λογοπαίγνιο (sic),
που παρερμηνεύθηκε από τους δημοσιο-
γράφους. Κρίμα, κατ’ αρχάς, που αυτό το
λογοπαίγνιο δεν το αντελήφθη κανείς. Ανε-
ξαρτήτως αυτού, όμως, είναι γενικώς σωστό
ένας υπουργός να κάνει λογοπαίγνια σε
παρόμοιας σοβαρότητας περιστάσεις;

Και επειδή παντού και πάντα «ο πατριωτισμός
είναι το ύστατο καταφύγιο του απατεώνα»,
όπως το είπε ο Δρ Τζόνσον, ο Δρ Κουρουμ-
πλής πασπάλισε τις δικαιολογίες περί λο-
γοπαιγνίου με ιερές μνήμες των δημοκρα-
τικών αγώνων του λαού μας· και είπε διά-
φορα ακατάληπτα για τα οικογενειακά του
τραύματα από το μακρινό 1965, τα οποία

υποτίθεται ότι κάνουν τον πρωθυπουργό
να γνωρίζει κάτι που ο ίδιος όμως δεν κα-
τάφερε να το πει.

Ο Δρ Κουρουμπλής είναι η περήφανη και
καμαρωτή ασχετοσύνη, που αυτοσχεδιάζει
ασύστολα, τρέχοντας πίσω από τα γεγονότα.
Την περασμένη Πέμπτη, αν προσέξατε,
ανακοινώθηκε από το υπουργείο ότι ερευ-
νάται το ενδεχόμενο να υπήρξε διαρροή
από το «Blue Star Πάτμος». Αιτία της ξαφ-
νικής έρευνας ήταν ο σχετικός ισχυρισμός,
το ίδιο πρωί, εκ μέρους του ιδιοκτήτη του
πλοίου που είχε ναυαγήσει. Αυτό σημαίνει
πολύ απλά ότι μέχρι τότε δεν είχαν ακόμη
ακριβή εικόνα τού τι είχε συμβεί στο λιμάνι·

δεν ήσαν σίγουροι ούτε καν για την προ-
έλευση της ρύπανσης.

Ο Δρ Κουρουμπλής είναι επικίνδυνος. Η
περίπτωσή του προσωποποιεί το δίλημμα
του Γούντι Αλεν: «Από τη μια η ολοκλη-
ρωτική καταστροφή, από την άλλη η ολική
εξάλειψη· ελπίζω να διαλέξεις το καλύτερο».
Προφανώς, ο Τσίπρας κατάλαβε ότι αν τον
αφήσει μόνο του είναι ικανός να καταβα-
ραθρώσει την ελάχιστη δημοτικότητα της
κυβέρνησης και, γι’ αυτό, τον καπέλωσε
ωραιότατα την Παρασκευή, με τη σύσκεψη
που κάλεσε στο Μαξίμου. Αφαίρεσε και
τις αρμοδιότητες πιστοποίησης αξιοπλοΐας
από τις υπηρεσίες του υπουργείου.

Βέβαια, αισθάνομαι την υποχρέωση να πα-
ρουσιάσω και την άλλη πλευρά του Π. του
Κουρουμπλή, την οποία συνοψίζει άρτια η
παρακάτω παράγραφος από το επίσημο
βιογραφικό του: «Για την κοινωνική του
δράση τιμήθηκε πολλές φορές από ελλη-
νικούς και διεθνείς φορείς (Ιδρυμα Μ. Στα-
σινοπούλου, Ενωση Ελλήνων Λογοτεχνών,
Οικουμενικό Πατριάρχη Βαρθολομαίο, Λέ-
σχη Υγείας της Ευρώπης κ.ά.). Το 2006 η
Ακαδημία Αθηνών τον βράβευσε σε ανα-
γνώριση των κοινωνικών και πολιτικών
του αγώνων με σκοπό την οικοδόμηση ενός
αποτελεσματικού κοινωνικού κράτους και
μιας ανθρώπινης κοινωνίας. Το 2012 βρα-
βεύτηκε στο Μέγαρο Rayburn του Κογκρέ-

σου των ΗΠΑ από το Ευρω-Αμερικανικό
Συμβούλιο Γυναικών (EAWC) για τη θέληση
και την επιμονή που έχει επιδείξει στο κοι-
νωνικό του έργο».

Παραλείπει, ωστόσο, από το βιογραφικό του
στα ελληνικά να αναφέρει ότι το βραβείο
που του έδωσαν οι καλές κυρίες του ευρωα-
μερικανικού συμβουλίου λέγεται «Αρτεμις».
Το αναφέρει μόνο στην αγγλική μετάφραση
του βιογραφικού του και μάλιστα ως «the
international prestigious ARTEMIS award».
Οι Ελληνες τα παρερμηνεύουν αυτά...

Τ

σας προσκαλεί στην 2η εκστρατεία καθαρισμού του Ακάμα

ΚΥΡΙΑΚΗ 24 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2017

ΦΑΛΗΡΕΥΣ
kassimatis@kathimerini.gr

ΣΚΙΤΣΟ
 ΤΟΥ ΔΗ

Μ
Η

ΤΡΗ
 ΧΑΝ

ΤΖΟ
Π

ΟΥΛΟΥ
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Του ΒΑΣΙΛΗ ΝΕΔΟΥ

Τρόπους εξισορρόπησης της ορατής
απειλής πλήρους ανατροπής του
ισοζυγίου ισχύος Ελλάδας-Τουρκίας
στο Αιγαίο και την ανατ. Μεσόγειο
αναζητεί η Αθήνα. Η διαφαινόμενη
προμήθεια ρωσικών πυραυλικών
συστημάτων τύπου S-400 από την
Άγκυρα, σε συνδυασμό με τη συμ-
μετοχή της Τουρκίας στο πρόγραμ-
μα παραγωγής των μαχητικών πέμ-
πτης γενιάς F-35, δημιουργεί μεταξύ
των ειδικών ανησυχία αλλαγής των
δεδομένων στην περιοχή σε βάρος
της Αθήνας. Από την Αθήνα εκπέμ-
πεται προς τη Μόσχα, διακριτικά
και σε χαμηλούς τόνους, ένα σήμα
αμφιβολίας για τη σκοπιμότητα πώ-
λησης προς την Τουρκία ενός οπλι-
κού συστήματος που θα μπορούσε
να ανατρέψει ισορροπίες στο Αιγαίο
οι οποίες μεταπολεμικά, τουλάχι-
στον, τηρήθηκαν χωρίς ουσιαστικές
αλλαγές. Στην Αθήνα η ρωσική από-
φαση για πώληση S-400 έχει γίνει
δεκτή με εξαιρετική καχυποψία. Η
Ελλάδα λόγω της δημοσιονομικής
συγκυρίας δεν μπορεί να ακολου-
θήσει τον ταχύ ρυθμό εξοπλισμών
της Άγκυρας και αναζητείαντίβαρα,
ιδίως σε τομείς όπου εξακολουθεί
να διατηρεί κάποιο συγκριτικό πλε-
ονέκτημα.

Ένα τέτοιο όπλο είναι τα υπο-
βρύχια τύπου 214, τύπου «Παπα-
νικολής», τα οποία ξεκίνησαν το
2010 με αρκετά προβλήματα. Πλέον
τρία υποβρύχια είναι επιχειρησιακά
ενεργά («Παπανικολής», «Ματρώ-
ζος», «Πιπίνος») ενώ το τέταρτο
(«Κατσώνης») βρίσκεται στις τελικές
δοκιμές. Το πιο σημαντικό χαρα-
κτηριστικό τους εντοπίζεται στο
γεγονός ότι πλην του «Παπανικολή»
ο οποίος παρελήφθη το 2010 στο
Κίελο, τα υπόλοιπα τρία ολοκλη-
ρώθηκαν στα Ναυπηγεία Σκαρα-
μαγκά υπό την επίβλεψη του Πο-
λεμικού Ναυτικού, προκειμένου να
μην απαξιωθεί μια επένδυση ύψους
δύο δισ. ευρώ. Στρατιωτικές πηγές
αναφέρουν ότι πέρα από την πρω-
τοβουλία του τότε Α/ΓΕΝ (και νυν
Α/ΓΕΕΘΑ) Ευάγγελου Αποστολάκη,
καθοριστική σημασία διαδραμάτισε
ο νυν Διευθυντής Εξοπλισμών του
ΓΕΝ και «γκουρού» των υποβρυχίων
υποναύαρχος Αριστείδης Αλεξό-
πουλος. Το ΠΝ δεν υποκατέστησε
ουσιαστικά μόνο τον ρόλο της γερ-
μανικής κατασκευάστριας εταιρείας
HDW, αλλά και εκείνο των υπόλοι-
πων υπεργολάβων του έργου. Τις
εργασίες αποπεράτωσης των υπο-

βρυχίων έκαναν τα ίδια τα μέλη
των πληρωμάτων, ακόμη και σε λε-
πτομέρειες όπως το σύστημα φόρ-
τωσης των τορπιλών το οποίο απο-
τελεί ένα εξαιρετικά εξελιγμένο λο-
γισμικό. Παρά τις γενικές καλές επι-
δόσεις του ΠΝ στη διαμόρφωση
ενός τέτοιου όπλου παραμένουν
κάποιες αντικειμενικές δυσκολίες,
οι οποίες αφορούν την προμήθεια
τορπιλών. Το κόστος νέων τορπιλών
υψηλής τεχνολογίας κυμαίνεται
περί τα 300 εκατ. ευρώ και σίγουρα
αυτή τη στιγμή δεν αποτελεί προ-
τεραιότητα για το ΠΝ, το οποίο ιε-
ραρχεί υψηλότερα την αναβάθμιση
των φρεγατών τύπου ΜΕΚΟ.

Τα υποβρύχια τύπου 214 χρη-

σιμοποιούνται ήδη σε σημαντικές
επιχειρήσεις όπως η «Sea Guardian»
του ΝΑΤΟ και η «Sophia» της Ε.Ε.
στην κεντρική Μεσόγειο, ενώ ο
«Παπανικολής» είχε αποσπαστεί
και στη ναυτική τακτική στρατιω-
τική δύναμη της UNIFIL στα ανοι-
χτά του Λιβάνου. Σύμφωνα με πλη-
ροφορίες της «Κ» η Αθήνα σχεδιάζει
να προτείνει σε συμμάχους, όπως
οι ΗΠΑ, τη διάθεση τέτοιων υπο-
βρυχίων και για άλλες επιχειρήσεις
ή ασκήσεις στη Μεσόγειο. Η Αθήνα
επιχείρησε να επεκτείνει τη ναυτική
παρουσία της στη Μεσόγειο, διεκ-
δικώντας την ηγεσία της UNIFIL
από 1ης Ιανουαρίου 2018. Τελικά
ο ΟΗΕ απέρριψε το ελληνικό αίτη-
μα, διατηρώντας τη Βραζιλία στην
κεφαλή της ναυτικής δύναμης.
Εκτιμάται ότι η συγκεκριμένη από-
φαση του ΟΗΕ ελήφθη έπειτα και
από αντίδραση της Τουρκίας. Δε-
δομένου ότι αυτή η επιχείρηση θε-
ωρείται κομβικής σημασίας για το
ΠΝ, δεν θα πρέπει να αποκλείεται
η αναβάθμιση της ελληνικής πα-
ρουσίας από το 2018, ώστε να εκ-
προσωπείται από φρεγάτα και όχι
πυραυλάκατο.

Κατόπιν τούτων, σε επίπεδο ναυ-
τικής ισχύος, στο ΓΕΕΘΑ και το ΓΕΝ
παρακολουθούν με ικανοποίηση

τη σταδιακή επέκταση των υποδο-
μών του Ναυστάθμου Κρήτης, με
αμερικανική συνδρομή, προκειμέ-
νου το ταχύτερο δυνατόν να μπορεί
να αποτελεί βάση μιας μοίρας που
θα μπορεί να επιχειρεί. Εντός του
Οκτωβρίου θα είναι έτοιμος ο σταθ-
μός απομαγνήτισης πλοίων, ενώ
ταχέως ολοκληρώνονται και τα οι-
κήματα που θα χρησιμοποιηθούν
στο μέλλον για την φιλοξενία των
πληρωμάτων του ΠΝ και των οικο-
γενειών τους που θα κληθούν να
μετακινηθούν στην Κρήτη.

Η πολεμική αεροπορία 
Πιο πιεστικά είναι τα χρονοδια-

γράμματα για την Πολεμική Αερο-
πορία (ΠΑ), οι επιτελείς της οποίας
αναμένουν τις πολιτικές αποφάσεις
για τον εκσυγχρονισμό μέρους του
στόλου των F-16. Από την ηγεσία
της Π.Α. έχουν επανειλημμένως το-
νίσει ότι η συγκεκριμένη συμφωνία
θα πρέπει να ολοκληρωθεί προτού
κλείσει το 2017, ώστε από το επό-
μενο έτος να αρχίσουν οι εργασίες
και οι παραδόσεις αεροσκαφών από
την ΕΑΒ. Εσχάτως, έχουν αρχίσει
να επαναθερμαίνονται τα σενάρια
περί F-35, τα οποία, ωστόσο, θεω-
ρούνται από έμπειρους παρατηρητές
μάλλον πρόωρα αν όχι άκαιρα.

Tου AΓΓΕΛΟΥ Μ. ΣΥΡΙΓΟΥ*

Το 1943 οι Αμερικανοί αποφάσισαν
να δημιουργήσουν μια στρατιω-
τική βάση στο Ιντσιρλίκ της Τουρ-
κίας. Η βάση λειτουργεί αδιαλεί-
πτως από τη δεκαετία του 1950.
Σήμερα είναι το πιο προωθημένο
σημείο εκτός Ευρώπης που οι
Αμερικανοί έχουν αποθηκεύσει
πυρηνικές βόμβες. Τον τελευταίο
καιρό ακούγεται ότι οι ΗΠΑ ανα-
ζητούν άλλες βάσεις στην ευρύ-
τερη περιοχή. Σε αυτό το πλαίσιο
φέρεται ότι θα αναβαθμισθεί ο
ρόλος Ελλάδος - Κύπρου για την
ασφάλεια της Δύσεως.

Μετά 74 χρόνια αμερικανικής
παρουσίας στο Ιντσιρλίκ, κατά
πόσον όλα αυτά δεν είναι απλώς
ελληνικοί ευσεβείς πόθοι; Η
απάντηση κρύβεται σε μία πα-
ρατήρηση του καθηγητή Ευάνθη
Χατζηβασιλείου:

«Υπάρχει στον κόσμο η ζώνη
της ειρήνης και η ζώνη του πο-
λέμου. Εμείς είμαστε στη ζώνη
της ειρήνης αλλά στα ακρότατα
όριά της. Βόρεια, ανατολικά και
νότια είναι η ζώνη του πολέμου.
Η ζώνη της ειρήνης έχει μετα-
φερθεί».

Η Τουρκία επί δεκαετίες υπήρ-
ξε το προπύργιο της Δύσεως στην
ευρύτερη περιοχή. Ηταν το τε-
λευταίο ασφαλές καταφύγιο της
ζώνης της ειρήνης δίπλα στη ζώ-
νη του πολέμου. Η τουρκική θέση
στο σύστημα δεν επηρεάσθηκε
ούτε όταν άρχισε η διάλυση των
ισχυρών κρατών της περιοχής
που αποτελούσαν παραδοσια-
κούς εχθρούς του Ισραήλ. Από
τις τρεις χώρες (Ιράκ, Συρία και
Ιράν) που διεκδικούσαν αυτόν
τον ρόλο, μόνον το Ιράν έχει
απομείνει ισχυρό.

Μετά το 2010, όμως, οι στρα-
τηγικές επιλογές της Τουρκίας
μετέβαλαν προς το δυσμενέστερο
τη θέση της. Αυτό οφείλεται εν
μέρει στις θρησκευτικές αντι-
λήψεις Ερντογάν και στον νεοο-
θωμανικό μεγαλοϊδεατισμό του.
Οταν άρχισε το κίνημα της Αρα-
βικής Ανοιξης, η Τουρκία, με τη
στήριξη του Κατάρ, προσπάθησε
να τοποθετήσει στην περιοχή
φίλα προσκείμενες ισλαμικές
αδελφότητες.

Το πρώτο μεγάλο βήμα ήταν
η Αίγυπτος. Το 2012 οι Αδελφοί
Μουσουλμάνοι πήραν την εξου-
σία εκλέγοντας τον Μόρσι πρό-
εδρο της χώρας. Η ισλαμική αδελ-
φότητα Χαμάς στην Παλαιστίνη
ήταν συμπληρωματική. Το μεγάλο
παιχνίδι του Ερντογάν έλαβε χώ-
ρα στη Συρία. Η ανατροπή του

καθεστώτος Ασαντ θα έφερνε
στην εξουσία ένα ισλαμικό κίνημα
και θα ολοκλήρωνε την αλυσίδα
των ισλαμικών αδελφοτήτων
στην περιοχή. Για διαφόρους λό-
γους το όλο εγχείρημα έπεσε στο
κενό.

Την ίδια περίοδο βγήκε στη
δημοσιότητα και η αντιπαλό-
τητα Τουρκίας - Ισραήλ λόγω
του επεισοδίου με το «Μαβί
Μαρμαρά». Επρόκειτο απλώς
για το ορατό τμήμα του παγό-
βουνου. Είναι υπεραπλούστευ-
ση να αποδοθούν όλα στον έμ-
φυτο αντισημιτισμό του Ερν-
τογάν. Οπως έχει αποδείξει στις
σχέσεις του με τη Ρωσία, ο Ερν-
τογάν είναι ρεαλιστής και δια-
τεθειμένος να «καταπιεί» πολλά,
εάν πιστεύει ότι αυτό θα είναι
προς το συμφέρον του. Η ρίζα
των κακών σχέσεων Τουρκίας
- Ισραήλ είναι η επιλογή του
Τελ Αβίβ να στηρίξει τη δημι-
ουργία κουρδικού κράτους στην
περιοχή.

Ολα αυτά όμως μετέφεραν τα
όρια της ζώνης του πολέμου. Η
Τουρκία για πρώτη φορά μετά
τον Β΄ Παγκόσμιο Πόλεμο έχει
περάσει στην επικράτεια αυτής
της ζώνης. Επίσης, κυρίως λόγω
Ερντογάν, δεν εγγυάται ως χώρα
τον προσανατολισμό της προς τη
Δύση. Κατ’ αντιστοιχίαν, Ελλάδα
και Κύπρος πλέον είναι τα ακραία
όρια της ζώνης της ειρήνης. Αυτός
είναι και ο λόγος που έχουν βάση
οι απόψεις περί πιθανής αναβαθ-
μίσεως του ρόλου μας.

Η αλλαγή των δεδομένων από
μόνη της δεν αρκεί. Ούτε η ανα-
βάθμιση του περιφερειακού ρό-
λου μπορεί να είναι ισχυρή εάν
οφείλεται απλώς στη γεωγραφική
μας θέση. Ενας από τους στόχους
της εξωτερικής μας πολιτικής
πρέπει να είναι η ανάδειξη του
άξονα Ελλάδος - Κύπρου ως κύ-
ριου παράγοντα πολιτικής στα-
θερότητας και βάσεως συμμα-
χιών στο ευρύτερο ασταθές πε-
ριβάλλον της ανατολικής Μεσο-
γείου. Στην περίπτωση της Κύ-
πρου, αυτό σημαίνει ότι τα ζω-
τικά συμφέροντα της Δύσεως
περνούν μέσα από τη διατήρηση
της ανεξαρτησίας της Κυπριακής
Δημοκρατίας. Παράλληλα, η πρό-
κληση είναι να μπορέσουμε να
εμφανίσουμε την άποψή μας ως
την πλέον συμφέρουσα για τα
δυτικά συμφέροντα.

* Ο κ. Αγγελος Μ. Συρίγος είναι ανα-
πληρωτής καθηγητής Διεθνούς Δι-
καίου και Εξωτερικής Πολιτικής στο
Πάντειο Πανεπιστήμιο.

<<<<<<

Από την Αθήνα εκπέμ-
πεται προς τη Μόσχα, σε
χαμηλούς τόνους, σήμα
αμφιβολίας για τη σκο-
πιμότητα πώλησης προς
την Τουρκία ενός οπλι-
κού συστήματος που θα
μπορούσε να ανατρέψει
ισορροπίες στο Αιγαίο. 

Η Αθήνα επιχείρησε να επεκτείνει τη ναυτική παρουσία της στην Μεσόγειο, διεκδικώντας την ηγεσία της UNIFIL. 
Τελικά ο ΟΗΕ απέρριψε το ελληνικό αίτημα, διατηρώντας τη Βραζιλία στην κεφαλή της ναυτικής δύναμης.

Ισορροπία δυνάμεων θέλει 
η Ελλάδα έναντι στους S-400 
Τα αντίβαρα, ιδίως σε τομείς όπου εξακολουθεί να διατηρεί συγκριτικό πλεονέκτημα

Αναβαθμιζόμαστε 
γεωπολιτικά;

ΑΠΟΨΗ

Του Κ.Π. ΠΑΠΑΔΙΟΧΟΥ

Μετέωρο έχει καταστεί το αφήγημα
του πρωθυπουργού Αλέξη Τσίπρα
δέκα μόλις ημέρες μετά την επί-
σκεψη Μακρόν και την παρουσία
του στη ΔΕΘ: Το «φιλοεπενδυτικό»
κλίμα, που επιχείρησε να οικοδο-
μήσει με διαδοχικές επισκέψεις
του κ. Τσίπρα σε επιχειρήσεις το
Μέγαρο Μαξίμου, κατέρρευσε εν
μέσω των εξελίξεων στις Σκουριές
και στο Ελληνικό, το success story
με επίκεντρο τον τερματισμό της
επιτροπείας δέχθηκε ισχυρό πλήγμα
από τις διαρροές του ΥΠΟΙΚ περί
ενδεχόμενων νέων μέτρων το 2018
και μη καθαρής εξόδου στις αγορές
τον Αύγουστο του επόμενου χρό-
νου, ενώ και το προφίλ της κυβέρ-
νησης ως ικανής να διαχειριστεί
κρίσεις «βούλιαξε» στην πετρελαι-
οκηλίδα του Σαρωνικού.

Σύμφωνα με πληροφορίες, ο κ.
Τσίπρας με την έναρξη της νέας
πολιτικής περιόδου είχε αποφα-
σίσει τον επανασχεδιασμό της
στρατηγικής του: Στόχος του –πα-
ρά τις επιμέρους τακτικές κινήσεις,
όπως ο καθορισμός σημαιοφόρων
μέσω κλήρωσης και το μποϊκοτάζ
του συνεδρίου της Εσθονίας, που
απευθύνονταν προς ένα αριστε-

ρόστροφο ακροατήριο– ήταν η
στροφή προς το κέντρο.

Επί της ουσίας, ο κ. Τσίπρας επι-
δίωκε: Πρώτον, να επαναπατρίσει
ψηφοφόρους που το 2015 είχαν επι-
λέξει τον ΣΥΡΙΖΑ και σύμφωνα με
δημοσκοπήσεις επανακάμπτουν
στη Ν.Δ. Δεύτερον, να αποτρέψει
μετακινήσεις προς τον χώρο της
Κεντροαριστεράς, αναχαιτίζοντας
την όποια δυναμική μπορεί να απο-
κτήσει ο χώρος μέσω της εκλογής
νέας ηγεσίας. Και τρίτον, να επα-
ναπατρίσει ψηφοφόρους που εμ-
φανίζονται να στρέφονται προς την
αποχή, λόγω των διαχειριστικών
ανεπαρκειών της κυβέρνησης, αλλά
και των παλινωδιών και της αρνη-
τικής τροπής της δεύτερης αξιολό-
γησης που οδήγησαν σε περικοπές
συντάξεων και αφορολογήτου.

Πλήγμα στον σχεδιασμό
Τούτο προϋπέθετε ο κ. Τσίπρας

να μετακινηθεί στο «γήπεδο» του
προέδρου της Ν.Δ. ως εγγυητής νέων
επενδύσεων και ανάπτυξης, τα οφέ-
λη της οποίας θα διένειμε όμως με
«πιο δίκαιο τρόπο», αλλά και να εμ-
φανιστεί ως ικανότερος στο πεδίο
της διακυβέρνησης, λόγω της πα-
ρουσίας του, από το 2015, στο Μέ-
γαρο Μαξίμου. Ομως, όπως προανα-

φέρθηκε, οι εξελίξεις της τελευταίας
εβδομάδας επέφεραν ισχυρό πλήγμα
στον ανωτέρω σχεδιασμό.

Στο μέτωπο των επενδύσεων η
κυβέρνηση φέρεται να υποβάθμισε
το περιθώριο αντίδρασης της El-
dorado Gold, αλλά και την ισχύ
των βασικών μετόχων της. Επίσης,
στο Ελληνικό είναι σαφές από τις
συνεχείς αναβολές του ΚΑΣ ότι,
έπειτα από μια αλυσίδα εσφαλμέ-

νων χειρισμών, η επένδυση κρέ-
μεται πλέον από μια κλωστή.

Μετέωρη, όμως, είναι πλέον και
η ρητορική του κ. Τσίπρα, ότι απο-
κλείονται νέα μέτρα το 2018, αλλά
και ότι η χώρα θα επιτύχει «κα-
θαρή» έξοδο στις αγορές τον επό-
μενο Αύγουστο. Στους «παροι-
κούντες» το Μέγαρο Μαξίμου είναι
γνωστό ότι τις τελευταίες εβδο-
μάδες βρίσκεται σε εξέλιξη υπόγεια

σύγκρουση μεταξύ των Ευκλείδη
Τσακαλώτου και Νίκου Παππά για
την επικοινωνιακή διαχείριση των
οικονομικών εξελίξεων των επό-
μενων μηνών.

Διαρροές και φόβοι
Η σύγκρουση αυτή είχε κρατη-

θεί μακριά από τα φώτα της δη-
μοσιότητας. Ομως την περασμένη
Τετάρτη υπήρξαν διαρροές από
το υπουργείο Οικονομικών ότι το
ενδεχόμενο λήψης νέων εισπρα-
κτικών μέτρων του χρόνου είναι
ανοικτό, ενώ η «καθαρή» έξοδος
στις αγορές με τη λήξη του προ-
γράμματος παραμένει αβέβαιη.

Ανεξάρτητα από τους λόγους
που οδήγησαν στη δημοσιοποίηση
των ανησυχιών του υπουργείου,
ο φόβος στην οδό Νίκης είναι
υπαρκτός: Κατά πληροφορίες, σχε-
δόν προεξοφλείται ότι το 2018 θα
υπάρξει υστέρηση έναντι του στό-
χου κατά 300 εκατ. ευρώ, αλλά η
«ψαλίδα» μπορεί να ανοίξει δρα-
ματικά εάν η υστέρηση εσόδων
τον Αύγουστο δεν αποτελεί συγ-
κυριακό φαινόμενο, αλλά συνιστά
«τάση» εξαιτίας της αδυναμίας
των πολιτών να ανταποκριθούν
πλέον στην υπερφορολόγηση.

Τέλος, υπονομευτική για την

προσπάθεια του κ. Τσίπρα να ενι-
σχύσει το πρωθυπουργικό του
προφίλ ήταν η εξέλιξη με την πε-
τρελαιοκηλίδα στον Σαρωνικό. Σε
πρώτο επίπεδο, η κυβέρνηση εμ-
φανίσθηκε ανίκανη να διαχειριστεί
με άμεσα αντανακλαστικά και
επαρκώς μια νέα οικολογική κρίση,
όταν το ίδιο ακριβώς είχε συμβεί
και προ μηνός με τις φωτιές στο
Λεκανοπέδιο, τη Ζάκυνθο και την
Ηλεία. Δεν είναι τυχαίο εξάλλου
ότι για τους χειρισμούς υπήρξαν
πυρά και εκ των έσω, με ηχηρό-
τερο παράδειγμα την περιφερει-
άρχη Αττικής Ρένα Δούρου.

Ομως υπάρχει και ένα δεύτερο
επίπεδο: Κυβερνητικά και κομμα-
τικά στελέχη σημειώνουν πως με
τον ένα ή τον άλλο τρόπο έπρεπε
ο κ. Κουρουμπλής να οδηγηθεί σε
έξοδο από την κυβέρνηση, ώστε
ο κ. Τσίπρας να αποστείλει σήμα
ανάληψης πολιτικής ευθύνης αλλά
και επίδειξης πυγμής. Πόσο μάλ-
λον, όταν ο Κυριάκος Μητσοτάκης
πριν από μία εβδομάδα είχε ανα-
κοινώσει ότι δεν θα είναι υποψή-
φιος στις προσεχείς εκλογές ο υιός
Τραγάκης, επειδή ο πατέρας του
είχε σπεύσει να προεξοφλήσει ότι
θα μετέχει στο ψηφοδέλτιο της
Β΄ Πειραιά.

Οι εξελίξεις «θαμπώνουν» το αφήγημα Τσίπρα
Τα προβλήματα σε Σκουριές και Ελληνικό, το ανοικτό «παράθυρο» του ΥΠΟΙΚ για νέα μέτρα το 2018 και η... πετρελαιοκηλίδα

Το «φιλοεπενδυτικό» κλίμα που επιχείρησε να οικοδομήσει ο Αλέξης Τσί-
πρας (εδώ με τον Ιταλό πρωθυπουργό Πάολο Τζεντιλόνι) μοιάζει να καταρρέει.
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Συνέντευξη στον 
ΓΙΑΝΝΗ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟ

Υπήρξαν ημέρες, από την έναρξη
της δίκης της Χρυσής Αυγής στις
20 Απριλίου 2015 μέχρι και πρό-
σφατα, που είτε στην αίθουσα του
Εφετείου Αθηνών είτε σε εκείνη
των φυλακών Κορυδαλλού στις θέ-
σεις του κοινού βρισκόταν μόνο
η Μάγδα Φύσσα μαζί με κάποιον
συγγενή της. Κανείς άλλος. Σταθερά
εκεί, ζούσε ξανά μέσα από μαρτυ-
ρίες και στοιχεία τη νύχτα της δο-
λοφονίας του γιου της.

«Κάποιες φορές είναι λυπηρό να
μην είναι άλλοι στο κοινό, αλλά
δεν με πειράζει, δεν με ενοχλεί να
είμαι μόνη μου», λέει στην «Κ» η
κ. Φύσσα. «Δεν είμαι εκεί γιατί έχω
αντοχές, αλλά γιατί πρέπει. Το χρω-
στάω στον Παύλο. Νιώθω ότι είναι
και εκείνος εκεί και τους αντιμε-
τωπίζει. Αυτή η δίκη όμως δεν αφο-
ρά μόνο εμένα, μας αφορά όλους,
όλη την Ελλάδα».

Σήμερα συμπληρώνονται τέσ-
σερα χρόνια από τη δολοφονία
του Παύλου Φύσσα. Τη νύχτα της
17ης Σεπτεμβρίου 2013, μέλη της
Χρυσής Αυγής στη Νίκαια έλαβαν
μήνυμα στο κινητό τους τηλέφω-
νο: «Ολοι τώρα στην τοπική. Οσοι
είσαστε κοντά. Δεν θα περιμέ-
νουμε μακρινούς». Φορώντας μαύ-
ρες μπλούζες και παντελόνια πα-
ραλλαγής και με αφετηρία τα γρα-
φεία της Νίκαιας κινήθηκαν συν-
τονισμένα με μηχανές προς την
οδό Παναγή Τσαλδάρη. Σε εκείνον
τον δρόμο, σύμφωνα με το κατη-
γορητήριο, εισήλθε με το αυτο-
κίνητό του ο Γιώργος Ρουπακιάς,
μέλος της Χρυσής Αυγής, βγήκε
και μαχαίρωσε θανάσιμα τον Παύ-
λο Φύσσα.

«Ανανδρα και άδικα»
Συναντάμε τη μητέρα του στο

διαμέρισμα στο Κερατσίνι, μόλις
300 μέτρα μακριά από το σημείο
της δολοφονίας. Στο σαλόνι, μια
γωνιά είναι αφιερωμένη στον γιο
της. Φωτογραφίες, σκίτσα και ένα
αυτοκόλλητο με την αντιναζιστική
επιγραφή: «Σιγά μη φοβηθώ». Η
κ. Φύσσα, ντυμένη στα μαύρα,
φοράει στον λαιμό της μια αλυσίδα
με γράμματα που σχηματίζουν το
όνομα του Παύλου. Ανάβει τσι-
γάρο και μιλάει ψύχραιμα και χα-
μηλόφωνα, με μικρές παύσεις.
Λέει ότι ο γιος της δολοφονήθηκε

«άνανδρα και άδικα». Απορεί γιατί
δεν είχαν κινητοποιηθεί ήδη οι
Αρχές σε προηγούμενα περιστα-
τικά βίας. «Γιατί έπρεπε να φτά-
σουμε εκεί; Γιατί έπρεπε να χάσει
τη ζωή του ο Παύλος; Αυτά τα
“γιατί” θα μας φάνε».

Οι καταθέσεις των μαρτύρων
κατηγορίας ολοκληρώνονται σύν-
τομα. Η δίκη όμως έχει ακόμη δρό-
μο μπροστά της. «Συνεχίζεται, με
κανονικούς ρυθμούς», λέει η κ.
Φύσσα. «Ξέρουμε ότι θα πάρει χρό-
νο γιατί είναι μεγάλη. Εδώ είμαστε
και όποιος αντέξει μέχρι το τέλος».
Ρωτάμε τι περιμένει. «Δεν περιμέ-
νω, απαιτώ. Απαιτώ δικαιοσύνη.
Δικάζεται μια εγκληματική οργά-
νωση που είναι κόμμα στη Βουλή.
Να διαλυθεί. Να μπει μέσα ο πιο
μικρός μέχρι τον πιο μεγάλο ως
μέλος εγκληματικής οργάνωσης.
Να φτάσει στο τέλος και να δω την
καταδίκη τους», λέει.

«Εστω έναν να γλιτώσουμε»
Με αυτή την προσμονή πορεύε-

ται εδώ και τέσσερα χρόνια. Εχει
σκεφτεί όμως την επόμενη μέρα
μετά την ανακοίνωση της απόφα-
σης του δικαστηρίου; «Για εμάς
δεν θα αλλάξει κάτι. Δεν θα έχουμε
τον Παύλο πίσω. Το θέμα είναι να
βγει κάτι για τη γενιά σας, να μην
υπάρξουν και άλλα θύματα. Εστω
κι έναν να γλιτώσουμε πιστεύω ότι
είναι πολύ σημαντικό», τονίζει.

Περιμένει ακόμη ότι η τελική
απόφαση ίσως αφυπνίσει ορισμέ-
νους πολίτες. Μπορεί κάποιοι που
μέχρι πρότινος αδιαφορούσαν,
τότε να ασχοληθούν. «Ξέρουμε
ποιοι ήταν οι ταγματασφαλίτες και
δεν γίνεται να μη γνωρίζουν την
Ιστορία (οι ψηφοφόροι). Είναι τόσο
πρόσφατη, για να τη ξεχνούν ακό-
μη και οικογένειες που είχαν έστω
κι ένα θύμα στην Κατοχή. Δεν πί-
στευα ότι θα ζήσω τέτοιες κατα-
στάσεις. Οι δύο παππούδες του
Παύλου έδιωξαν τους Γερμανούς
και ξαφνικά χάνουν εγγόνι από τα
χέρια των δωσίλογων. Δεν μπο-
ρούσα να το φανταστώ».

Εξηγεί ότι ένα από τα μεγαλύ-
τερα προβλήματα στη διεξαγωγή
της δίκης παραμένει η επιλογή
της αίθουσας. Ο χώρος στον Κο-
ρυδαλλό, όπως έχουν δηλώσει
και δικηγόροι της πολιτικής αγω-
γής παλιότερα, δεν είναι κατάλ-
ληλος. Τα μικρόφωνα δεν λει-
τουργούν, η ακουστική είναι κακή

και η μετάβαση δεν είναι το ίδιο
εύκολη με το Εφετείο στο κέντρο
της Αθήνας.

Μέσα και έξω από τις δικαστικές
αίθουσες, πάντως, όλα αυτά τα
χρόνια δεν έλειψαν οι απειλές και
οι προσβολές. Οπως συνέβη τον

περασμένο Φεβρουάριο στο Εφε-
τείο όταν ένας χρυσαυγίτης την
εξύβρισε. Τον Ιούνιο, το Ζ΄ Μονο-
μελές Πλημμελειοδικείο Αθηνών
τον καταδίκασε σε ποινή φυλάκι-
σης 7 μηνών με αναστολή για λόγω
και έργω εξύβριση και προσβολή

μνήμης νεκρού. Η κ. Φύσσα μάς
δείχνει την κίνηση που έκανε με
το χέρι του μπροστά της, σαν να
υπονοεί ότι ο γιος της είναι νεκρός.
Αυτό που δεν πρόκειται να ξεχάσει
όμως είναι το μίσος στο πρόσωπό
του. «Δεν είναι η κίνηση, ούτε τι

λέει ο άλλος, αλλά αυτό που βγαίνει
από τα μάτια του. Αυτό που βλέπω
στα μάτια του εκείνη την ώρα»,
επισημαίνει.

Η βεβήλωση του μνημείου
Στη γειτονιά της μένουν κάποιοι

εκ των κατηγορουμένων. Βλέπει
στον δρόμο άλλους χρυσαυγίτες,
περαστικούς, που δείχνουν φανερά
την ταυτότητά τους με τις μπλούζες
που φορούν. Εξηγεί όμως ότι δεν
φοβάται. Δεν υπάρχει, λέει, άλλο
κακό που μπορεί να της συμβεί.
Παλιότερα, το μνημείο του γιου της
στο σημείο της δολοφονίας είχε βε-
βηλωθεί με συνθήματα και αγκυ-
λωτούς σταυρούς. Απόψε, όπως κά-
θε χρόνο μετά το 2013, οικογένεια
και φίλοι θα συγκεντρωθούν και
πάλι εκεί στη μνήμη του Παύλου.
Αύριο, στις 17.00, από εδώ θα ξε-
κινήσει πορεία μέχρι το Καστράκι
Δραπετσώνας, όπου θα πραγματο-
ποιηθεί αντιναζιστική συναυλία.

«Την πρώτη φορά που βεβηλώ-
θηκε το μνημείο μού το έκρυψαν.
Το έμαθε η κόρη μου και έτρεξε
με ανθρώπους του δήμου για να
το καθαρίσουν», λέει η κ. Φύσσα.
«Οταν το έμαθα τους ρώτησα γιατί.
Ωραία, άλλη μία μαχαιριά, πειρά-
ξανε τον Παύλο. Στην ουσία, όμως,
ένα κομμάτι τσιμέντο είναι. Το
πλένεις και το καθαρίζεις. Ας ήμα-
σταν το βράδυ της δολοφονίας εκεί
και να μην είχε γίνει ποτέ. Να νιώ-
σω περισσότερο μίσος από αυτό
που ήδη νιώθω; Οχι. Τον Παύλο
δεν μπορούν να τον πειράξουν πια,
ό,τι και να κάνουν».
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«Αυτή η δίκη 
μας αφορά 
όλους, όχι 
μόνο εμένα»  
Η μητέρα του Παύλου Φύσσα μιλάει 
τέσσερα χρόνια μετά τη δολοφονία του

Μια γωνιά αφιερωμένη στον Παύλο, στο διαμέρισμα της κ. Φύσσα, μόλις 300 μέτρα από το σημείο της δολοφονίας,
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Της ΙΩΑΝΝΑΣ ΜΑΝΔΡΟΥ

Οι φόβοι πολλών, ότι το δικαστικό
μας σύστημα δεν θα μπορέσει να
ανταποκριθεί έγκαιρα στην εκδίκαση
της υπόθεσης για την εγκληματική
δράση του σκληρού πυρήνα της
Χρυσής Αυγής, επιβεβαιώθηκαν
πλήρως, καθώς η ακροαματική δια-
δικασία για μία από τις πλέον ση-
μαντικές δίκες όλων των εποχών,
με προφανές πολιτικό πρόσημο και
σημασία για τη δημοκρατία και τους
θεσμούς, βρίσκεται ακόμα σε εξέλιξη,
αν και έχουν περάσει ήδη δυόμισι
χρόνια από την έναρξή της.

Η Δικαιοσύνη, που κινήθηκε, έστω
και με καθυστέρηση, για την αντι-
μετώπιση της εκτεταμένης δράσης
στελεχών και μελών της Χρυσής Αυ-
γής μετά τη στυγερή δολοφονία του
Παύλου Φύσσα τον Σεπτέμβριο του
2013, που αποτέλεσε και την ειδεχ-
θέστερη των εγκληματικών πράξεων
της Χ.Α., δεν μπόρεσε, στη συνέχεια,
εξαιτίας των παθογενειών της και
σειράς άλλων παραγόντων να εκ-

καθαρίσει αυτήν την υπόθεση, η
οποία είναι η μοναδική στην Ευρώ-
πη, όπου δικάζονται στελέχη κόμ-
ματος και μέλη του για ναζιστική
και εγκληματική δράση. Ο μεγάλος
αριθμός των κατηγορουμένων, το
πλήθος μαρτύρων κατηγορίας, συ-
νηγόρων υπεράσπισης αλλά και πο-
λιτικής αγωγής, από την πρώτη στιγ-
μή εκδίκασης της υπόθεσης, τον
Απρίλιο του 2015, δεν άφηναν πε-
ριθώρια αισιοδοξίας ότι το δικαστή-
ριο θα μπορούσε να ολοκληρώσει
την εκδίκαση σε σχετικά σύντομο
χρόνο.

Ομως, το γεγονός που καθόρισε
την εξέλιξη της δίκης ήταν πως η
πολιτεία, από την πρώτη στιγμή,

δεν έστερξε να εξασφαλίσει αίθουσα
για συνεχή εκδίκαση της υπόθεσης,
με αποτέλεσμα η δίκη, ακόμα και
σήμερα, παρά τις όποιες βελτιώσεις,
να διεξάγεται μετ’ εμποδίων, όχι σε
καθημερινή βάση, και πάντως, όταν
υπάρχει διαθέσιμη δικαστική αί-
θουσα, είτε στο Εφετείο της Αθήνας
είτε στην ειδικά διαμορφωμένη αί-
θουσα των φυλακών Κορυδαλλού,
όπου και είχε ξεκινήσει.

Στα μισά της «διαδρομής»
Η αργή ακροαματική διαδικασία,

παρά τις υπεράνθρωπες προσπάθειες
του δικαστηρίου και της προέδρου
Μαρίας Λεπενιώτη, είχε ως αποτέ-
λεσμα να αποφυλακιστούν όλοι οι
κατηγορούμενοι που είχαν προσω-
ρινά κρατηθεί, μεταξύ των οποίων
και ο Γιώργος Ρουπακιάς, ο οποίος
αντιμετωπίζει κατηγορία ανθρωπο-
κτονίας από πρόθεση για τη στυγερή
δολοφονία του Παύλου Φύσσα.

Η δίκη για την εγκληματική δράση
της Χ.Α. με 65 κατηγορούμενους,
ανάμεσα στους οποίους ο επικεφα-

λής της Νίκος Μιχαλολιάκος και
προβεβλημένα πολιτικά στελέχη
της και βουλευτές, όπως ο Ηλίας Κα-
σιδιάρης, ο Χρήστος Παππάς, ο Ηλίας
Παναγιώταρος κ.ά., βρίσκεται πλέον
«στη μέση», καθώς ήδη έχουν εξε-
ταστεί οι βαριές υποθέσεις –το κα-
τηγορητήριο περιλαμβάνει πάρα
πολλές– που αφορούν τη δολοφονία
Φύσσα και την οργανωμένη επίθεση
κατά στελεχών και μελών του ΠΑΜΕ
στο Πέραμα, και άλλες.

Ομως η πρόβλεψη για την από-
δοση δικαιοσύνης για τα δεκάδες
θύματα των εγκληματικών επιθέ-
σεων του σκληρού πυρήνα της Χρυ-
σής Αυγής, είναι πως η δίκη αναμέ-
νεται να τελειώσει προς το τέλος
του 2018, καθώς κρίσιμα στάδια
απομένουν ακόμα για να μπορέσει
το δικαστήριο να ρίξει αυλαία.

Πέραν των υποθέσεων που ακόμα
δεν έχουν εξεταστεί, μείζονος ση-
μασίας θεωρούνται οι καταθέσεις
των προστατευόμενων μαρτύρων,
πρώην στελεχών της Χρυσής Αυγής,
που γνωρίζοντας τα πράγματα εκ

των ένδον παρείχαν πολύτιμα στοι-
χεία για την αποκάλυψη της εγκλη-
ματικής της δράσης.

Οι καταθέσεις τους –είναι πέντε
πρόσωπα– θα γίνουν με τη χρήση
τεχνολογικών μέσων, δεν θα εμφα-
νιστούν, όπως είναι φυσικό, στο δι-
καστήριο, αλλά θα καταθέσουν από
τη Γενική Αστυνομική Διεύθυνση
της Αθήνας, ενώ στη συνέχεια ενώ-
πιον του δικαστηρίου θα προβλη-
θούν βίντεο και κάθε άλλο οπτικοα-
κουστικό υλικό –πολλά από αυτά
δεν έχουν δει το φως της δημοσιό-
τητας– από τα οποία πιστοποιείται
και προκύπτει ο τρόπος, οι μέθοδοι
και ο ιδεολογικός ιστός που συνέδεε
πρόσωπα, δράσεις και εγκληματικές
πρακτικές.

Κρίσιμο είναι αν οι κατηγορού-
μενοι, κυρίως τα πολιτικά στελέχη
της Χρυσής Αυγής, θα προσέλθουν,
έστω για να απολογηθούν, μιας και
από την έναρξη της δίκης επέλεξαν
τη συστηματική απουσία, σε μια
προσπάθεια να την υποβαθμίσουν,
αλλά και να δοθεί η εντύπωση ότι

η ακροαματική διαδικασία επικεν-
τρώνεται σε παράνομες πράξεις με
τις οποίες ο πολιτικός πυρήνας του
κόμματος δεν έχει σχέση.

Αλλωστε, από την πρώτη στιγμή,
έκαναν λόγο για «σκευωρία», ουδέ-
ποτε μέχρι σήμερα εμφανίστηκαν
στο δικαστήριο εκπροσωπούμενοι,
όπως τους δίνει ο νόμος το δικαίωμα,
από τους συνηγόρους τους.

Πάνω από 150 δικηγόροι
Σε κάθε περίπτωση, είτε εμφανι-

στούν είτε όχι, η δίκη μετά την ανά-
γνωση και χιλιάδων εγγράφων θα
διαρκέσει καιρό ακόμα, καθώς οι δι-
κηγόροι και των δύο πλευρών που
θα κληθούν να αγορεύσουν, ξεπερ-
νούν τους 150. Βεβαίως θα ακολου-
θήσουν οι αγορεύσεις των δύο ει-
σαγγελικών λειτουργών και, όπως
είναι φυσικό, οι διασκέψεις του δι-
καστηρίου θα κρατήσουν και αυτές
αρκετό χρόνο, καθώς η δικογραφία
είναι ογκωδέστατη και το υλικό που
έχει προκύψει από τη δίκη θα είναι
τεράστιο.

<<<<<<

Η δίκη συμπληρώνει
δυόμισι χρόνια. 
Οι καθυστερήσεις, 
οι ευθύνες και 
τα επόμενα στάδια.

Τέλος του 2018 η ετυμηγορία του δικαστηρίου για τη Χρυσή Αυγή

Μάγδα Φύσσα: «Για εμάς δεν θα αλλάξει κάτι. Το θέμα είναι να μην υπάρξουν άλλα θύματα. Εστω κι έναν να γλιτώσουμε...».

“Δεν περιμένω, απαιτώ.
Απαιτώ δικαιοσύνη. 
Δικάζεται μια 
εγκληματική οργάνωση
που είναι κόμμα στη 
Βουλή. Να διαλυθεί. 
Να δω την καταδίκη τους.

“Να νιώσω περισσότερο
μίσος από αυτό που 
ήδη νιώθω; Οχι. 
Τον Παύλο δεν μπορούν
να τον πειράξουν πια,
ό,τι και να κάνουν.
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Της απεσταλμένης μας
στη ΓΕΡΜΑΝΙΑ
ΞΕΝΙΑΣ ΚΟΥΝΑΛΑΚΗ

Πέντε ψαράδες πίνουν μπίρες και
καπνίζουν σε μια καλύβα. Φορούν
ζεστά ρούχα, ολόσωμες φόρμες και
μάλλινους σκούφους. Οι νιτσεράδες
τους κρέμονται στον τοίχο. Ο ένας
κοιτάζει έξω από το παράθυρο, ο
άλλος μοιάζει να επιδιορθώνει κάτι.
Το μόνο παράταιρο στη σκηνή είναι
μια νέα γυναίκα με κοντά μαλλιά
που κάθεται μαζί τους. Κρατάει ένα
ποτήρι στο χέρι και τους κοιτάζει
προσεκτικά, φαίνεται ότι ακούει τι
της λένε. Η γυναίκα είναι η Αγκελα
Μέρκελ και το στιγμιότυπο είναι
από την πρώτη της προεκλογική εκ-
στρατεία στη νήσο Ρίγκεν, στην
πρώην Ανατολική Γερμανία, τον Νο-
έμβριο του 1990. Οι ψαράδες έχουν
σήμερα βγει στη σύνταξη, η καλύβα
έχει πωληθεί, η τιμή της ρέγγας έχει
πέσει στο ένα πέμπτο. Η καγκελάριος
επρόκειτο χθες να μεταβεί για μία
ακόμη φορά στο Ρίγκεν, στην εκλο-
γική της περιφέρεια, για μία από τις
τελευταίες ομιλίες της πριν από τις
εκλογές της προσεχούς Κυριακής.

Πάνω από 50%
Το νησί, πάλαι ποτέ θέρετρο των

ναζί και των συνδικαλιστών στην
πρώην Ανατολική Γερμανία, βρί-
σκεται στο κρατίδιο της δυτικής Πο-
μερανίας. Η Μέρκελ εκλέγεται συ-
στηματικά εκεί με πάνω από 50%.
Στις περυσινές τοπικές εκλογές,
όμως, το κόμμα της (οι Χριστιανο-
δημοκράτες-CDU) αναδείχθηκε τρί-
το. Δεύτερη δύναμη ήταν η Εναλ-
λακτική για τη Γερμανία (AfD) με
πάνω από 20%. Θεωρητικά η καγ-
κελάριος μπορεί σήμερα να κοιμάται
ήσυχη, με τη βεβαιότητα ότι θα ξα-
ναγίνει καγκελάριος. Αύριο άλλωστε
καλείται να τραγουδήσει τα «Χρόνια
πολλά» στον υπουργό Οικονομικών
της, Βόλφγκανγκ Σόιμπλε, στην ει-
δική τελετή που θα πραγματοποιηθεί
στο Φόρουμ Πολιτισμού του Βερο-
λίνου για τα 75α γενέθλια του τσάρου
της γερμανικής οικονομίας.

Υπάρχουν ορισμένα στοιχεία πάν-
τως που θα μπορούσαν να δημιουρ-
γήσουν δυσάρεστες εκπλήξεις. Ενα
στοιχείο είναι το ποσοστό που θα
λάβει το κόμμα της. Εχει σημασία
ο αριθμός να τείνει περισσότερο

προς το 40% παρά προς το 35%. Οχι
μόνο γιατί αυτό θα της λύσει τα
χέρια στην επιλογή εταίρου, αλλά
και γιατί σε αντίθετη περίπτωση εν-
δέχεται να πυροδοτήσει εσωκομ-
ματική αμφισβήτηση και γκρίνια.
Ηδη οι Γερμανοί αναλυτές προεξο-
φλούν ότι αυτή είναι η τελευταία
της θητεία, η οποία μπορεί και να
μην ολοκληρωθεί. Ο Χανς Ούλριχ
Γιόργκες του περιοδικού «Στερν»
πιστεύει ότι η απόσυρσή της θα
γίνει σε δύο φάσεις: πρώτα από την
ηγεσία του κόμματος και στη συνέ-
χεια από την καγκελαρία. Ο υφυ-
πουργός Οικονομικών Γενς Σπαν,
37 ετών, είναι ο μόνος άνδρας που
έχει επιβιώσει από τη σφαγή των
εσωκομματικών αντιπάλων της Μέρ-
κελ. «Φαίνεται ότι αυτός προηγείται
στην κούρσα, παρόλο που είναι ομο-
φυλόφιλος», μου εξηγεί Γερμανός
συνάδελφος, ο οποίος προσθέτει ότι
αυτό έχει πάψει πλέον να συνιστά
ταμπού ακόμη και στα συντηρητικά
γερμανικά κόμματα. Για παράδειγμα,

η Αλις Βάιντελ, ηγέτις της AfD, έχει
δύο παιδιά με τη σύντροφό της.
Μετά την πρώτη γυναίκα καγκελά-
ριο, ίσως να ακολουθήσει λοιπόν ο
πρώτος ανοιχτά γκέι καγκελάριος
στη χώρα.

Εκπληξη ενδέχεται να είναι και
το ποσοστό της Εναλλακτικής, το
οποίο μπορεί να είναι διψήφιο και
να την αναδείξει τρίτη μεγαλύτερη

δύναμη στη νέα Μπούντεσταγκ. Εί-
ναι γνωστό ότι οι δημοσκοπήσεις
υποτιμούν συχνά την ακροδεξιά
ψήφο. Πέρα από αυτό όμως η ανά-
καμψη του κόμματος έχει συντελε-
στεί στις τελευταίες εβδομάδες για
δύο λόγους. 

Επειδή το προσφυγικό, ο λόγος
ύπαρξης της AfD πέρα από την ελ-
ληνική κρίση χρέους επανήλθε στην
προεκλογική ατζέντα και ειδικά στα
ντιμπέιτ της καγκελαρίου με τον
Σοσιαλδημοκράτη αντίπαλό της,
Μάρτιν Σουλτς, αλλά και εξαιτίας
της εικόνας συναίνεσης των δύο
μεγάλων κομμάτων, που δημιουργεί
στους ψηφοφόρους την (ψευδ-)αί-
σθηση ότι υπάρχει ανάγκη να ψη-
φίσουν μια «εναλλακτική στην κυ-
ρίαρχη γραμμή». Αυτή είναι η ρη-
τορική στις πολιτικές εκδηλώσεις
του κόμματος, ειδικά στο ανατολικό
κομμάτι της χώρας: Οργή κατά της
Μέρκελ, ξενοφοβία, αντισημιτισμός
και θεωρίες συνωμοσίας, απενοχο-
ποίηση του γερμανικού εθνικισμού

και παρελθόντος, θαυμασμός προς
τον Πούτιν και τον αυταρχισμό,
αμφισβήτηση ακόμη και των δη-
μοκρατικών αρχών. Πρόκειται για
μια οσμή τραμπικής παράνοιας
που αναδίδεται. «Ευτυχώς δεν θα
γίνει άλλο ντιμπέιτ Μέρκελ - Σουλτς
γιατί η AfD θα πάρει 20%», έγραψε
στο Twitter δημοσιογράφος του
«Σπίγκελ».

Η Ελλάδα ελάχιστα αναφέρεται
(ευτυχώς) στην προεκλογική αντι-
παράθεση. Μόνο ως παράδειγμα
προς αποφυγήν. Στην απάντηση
του Σόιμπλε στην ομιλία του Ζαν-
Κλοντ Γιούνκερ για την κατάσταση
της Ε.Ε. και την πρότασή του για
επέκταση του ευρώ, ο Γερμανός
υπουργός απάντησε: «Χρειάζεται
προσοχή. Θυμόμαστε όλοι τι έγινε
στην Ελλάδα». Και στην τηλεόραση,
σε ειρωνικούς τόνους, για την τρύπα
7 εκατ. ευρώ στον προϋπολογισμό
της Ντοκουμέντα, που αποδεικνύουν
ότι ο Ανταμ Σίμιτσεκ όντως έμαθε
από την Ελλάδα, όπως ήταν ο τίτλος
της φετινής διοργάνωσης (αυτό ήταν
το πνεύμα των σχολίων).

Οι Τούρκοι - Γερμανοί
Η Τουρκία και οι σχέσεις της Γερ-

μανίας με την Αγκυρα, αντιθέτως,
είναι κυρίαρχο ζήτημα, καθώς οι
Σοσιαλδημοκράτες αποφάσισαν να
το αναδείξουν ως σημείο διαφορών
και αντιπαράθεσης με τους κυβερ-
νητικούς εταίρους τους, πλειοδο-
τώντας σε σκληρότητα και υποχρε-
ώνοντας και την Αγκελα Μέρκελ να
ακολουθήσει ανόρεχτα. Οι Τούρκοι
της Γερμανίας καγχάζουν, πάντως,
και θεωρούν ότι η στάση αυτή είναι
προσωρινή και πως η Ρεαλπολιτίκ
κατευνασμού του Ταγίπ Ερντογάν
θα ξαναπρυτανεύσει όταν παραστεί
ανάγκη. 

Οσο για το μποϊκοτάζ των δύο με-
γάλων κομμάτων και των Πρασίνων
που ζήτησε ο Τούρκος πρόεδρος λόγω
της πρόσφατης διμερούς όξυνσης,
οι τουρκικής καταγωγής πολιτογρα-
φημένοι Γερμανοί έχουν πολύ δια-
φορετικές ανησυχίες και θα ψηφίσουν
με άλλα κριτήρια: Π.χ. την επέλαση
των χίπστερ στις παραδοσιακά τουρ-
κικές γειτονιές του Βερολίνου και
την εκτόξευση των ενοικίων, τον κοι-
νωνικό αποκλεισμό, τις άνισες ευ-
καιρίες στον τομέα της εκπαίδευσης
και της απασχόλησης.

Η Μέρκελ, οι ακραίοι, η επόμενη μέρα
Η «Κ» μεταφέρει τον προεκλογικό παλμό και τις ανησυχίες για Χριστιανοδημοκράτες, Εναλλακτική και το τέρας του εθνικισμού
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Υποτονική η αναφορά
στην Ελλάδα, αντιθέτως,
στην αντιπαράθεση 
των κομμάτων κυρίαρχο
ζήτημα αποτελεί 
η κόντρα με την Αγκυρα.

Της ΔΩΡΑΣ ΑΝΤΩΝΙΟΥ

«Μετά τις γερμανικές εκλογές θα
έχουμε δύο “καθαρά” χρόνια, με
νωπή εντολή σε Βερολίνο και
Παρίσι, για να προωθήσουμε αλ-
λαγές στην Ευρώπη. Κάντε αυτό
που σας αναλογεί από το πρό-
γραμμα γρήγορα, για να μας απα-
σχολήσει η Ελλάδα όσο το δυ-
νατόν λιγότερο». Σύμφωνα με
κυβερνητικές πηγές, αυτό ήταν
το μήνυμα του Γάλλου προέδρου,
Εμανουέλ Μακρόν, προς τον Αλέ-
ξη Τσίπρα, κατά τη συνάντησή
τους στην Αθήνα.

Ο Γάλλος πρόεδρος, μάλιστα,
εμφανίζεται να δηλώνει ότι δεν
επιθυμεί από τον Αύγουστο του
2018 και μετά να ασχοληθεί ξανά
με το ελληνικό ζήτημα. Στο πρω-
θυπουργικό επιτελείο θεωρούν
ότι αυτή ακριβώς η διάθεση της
ευρωπαϊκής ηγεσίας να εστιάσει
στα μεγάλα ζητήματα αναμόρφω-
σης της αρχιτεκτονικής της Ευ-
ρώπης, διαμορφώνει ένα παρά-
θυρο ευκαιρίας για την ομαλή ολο-
κλήρωση του ελληνικού προγράμ-
ματος και την έξοδο από το μνη-
μόνιο με σχετικά ήπιους όρους.

Το πρωθυπουργικό περιβάλλον
εκτιμά, επίσης, ότι η Γερμανίδα
καγκελάριος, Αγκελα Μέρκελ,
στη νέα θητεία της, η οποία πι-
θανότατα θα είναι και η τελευταία,
θα λειτουργήσει περισσότερο με
όρους πολιτικής παρακαταθήκης
και του «αποτυπώματος» που θα
αφήσει η ηγεσία της όχι μόνο
στη Γερμανία αλλά συνολικά στην
Ευρώπη. Ετσι, καθώς δεν θα πε-
ριορίζεται πια από την πίεση μιας

νέας έκθεσής της στην εκλογική
διαδικασία, θα είναι περισσότερο
απελευθερωμένη στους χειρι-
σμούς της τόσο έναντι της κυ-
βέρνησής της όσο και σε σχέση
με τις πρόσκαιρες διαθέσεις της
κοινής γνώμης.

Και αυτό, εκτιμά η Αθήνα, μπο-
ρεί να λειτουργήσει προς όφελος
της επιδίωξης να τελειώνει η μνη-
μονιακή εποχή για την Ελλάδα.

Παράλληλα, η εικόνα που έχει
διαμορφώσει η κυβέρνηση είναι

ότι οι εταίροι δεν επιθυμούν σε
καμιά περίπτωση εκλογές στην
Ελλάδα λίγους μήνες πριν από την
ολοκλήρωση του προγράμματος,
καθώς μια τέτοια εξέλιξη θα θέσει
σε σοβαρή αμφισβήτηση την ομα-
λή έξοδο από το μνημόνιο, τη στιγ-
μή που καμιά πλευρά δεν εμφα-
νίζεται ενθουσιώδης, σύμφωνα
πάντοτε με τις κυβερνητικές εκτι-
μήσεις, έναντι της προοπτικής
ενός νέου, τέταρτου, μνημονίου
για την Ελλάδα.

Βεβαίως, το τελικό αποτέλεσμα
της εκλογικής αναμέτρησης στη
Γερμανία θα κρίνει και τον συν-
δυασμό κομμάτων με τον οποίο
θα κυβερνήσει η κ. Μέρκελ.

Τα τρία σενάρια 
και οι δυσκολίες
Τα τρία επικρατέστερα σενάρια με-
τεκλογικής συνεργασίας κομμάτων
και ο βαθμός δυσκολίας για την
Ελλάδα:

1. Μεγάλος συνασπισμός
Κόμματα: Χριστιανοδημοκράτες
(CDU) - Σοσιαλδημοκράτες (SPD).
Χρώματα: Μαύρο - κόκκινο.
Βαθμός δυσκολίας για την Ελλάδα:
5/10 λόγω προηγούμενης εμπειρίας
και εξοικείωσης. Το πιθανότερο
είναι άλλωστε ότι ο Βόλφγκανγκ
Σόιμπλε θα παραμείνει υπουργός
Οικονομικών.
Επιγραμματικά: «Περσινά ξινά στα-
φύλια».
Προβλήματα: Οι Σοσιαλδημοκράτες
θα προσπαθήσουν να αποφύγουν
μια νέα σύμπραξη με τη συντη-
ρητική παράταξη. Πρώτα η αντι-
λαϊκή ατζέντα 2010 επί καγκελα-
ρίας του Σοσιαλδημοκράτη Γκέρ-
χαρντ Σρέντερ και στη συνέχεια
η συμμετοχή τους στην εξουσία
υπό την Αγκελα Μέρκελ τούς έχει
σχεδόν αποδεκατίσει και καθη-
λώσει σε ποσοστά γύρω στο 20%.
Δεινές ήττες έχουν υποστεί σε
προπύργιά τους όπως την άνοιξη
στο κρατίδιο της Ρηνανίας-Βε-
στφαλίας. Αν δεν μείνουν στην
αντιπολίτευση, δύσκολα θα συ-
νέλθουν. Ο Μάρτιν Σουλτς έχει
επανειλημμένως πει ότι απεύχεται
μια τέτοια προοπτική αν είναι καγ-
κελάριος η Μέρκελ και της πρό-
τεινε μάλιστα τη θέση της αντι-
καγκελαρίου στη δική του κυβέρ-
νηση. Ωστόσο, οι κακές γλώσσες
στο Βερολίνο λένε ότι ένα από τα
μεγαλύτερα όνειρά του ήταν ανέ-
καθεν να γίνει υπουργός Εξωτε-

ρικών. Είναι ένας θώκος με κύρος,
χωρίς κόστος.

2. Κεντροδεξιός συνασπισμός
Κόμματα: Χριστιανοδημοκράτες
(CDU) - Ελεύθεροι Δημοκράτες
(FDP).
Χρώματα: Μαύρο - κίτρινο.
Βαθμός δυσκολίας για την Ελλάδα:
10/10, ειδικά αν σχηματιστεί κυ-
βέρνηση με οριακή πλειοψηφία
στη Βουλή, τον Σόιμπλε υπουργό
Οικονομικών, τον ηγέτη του FDP
Κρίστιαν Λίντνερ, wannabe Σόιμ-
πλε, στη θέση του αντικαγκελάριου
και μια μερίδα βουλευτών των δύο
κομμάτων να απειλεί να καταψη-
φίσει στη Βουλή κάθε μέτρο ανα-
κούφισης του ελληνικού χρέους.
Επιγραμματικά: «Ας ελπίζουμε να
μη βγαίνουν τα νούμερα».
Προβλήματα: Είναι η δημοφιλέ-
στερη εκδοχή στις τάξεις των ψη-
φοφόρων, που μοιάζουν να νο-
σταλγούν το παρελθόν, όταν οι
Ελεύθεροι Δημοκράτες ήταν ο
πάγιος εταίρος μπαλαντέρ των
Χριστιανοδημοκρατών (ενίοτε
και των Σοσιαλδημοκρατών). Η
αγορά σαφώς προκρίνει επίσης
αυτό το σενάριο από τον παρα-
λυτικό μεγάλο συνασπισμό, μόνο
που από τις δημοσκοπήσεις προ-
κύπτει ότι μάλλον δεν εξασφαλί-
ζουν απόλυτη πλειοψηφία τα δύο
κόμματα κι έτσι φτάνουμε στην
τρίτη εκδοχή, που συζητείται έν-
τονα τον τελευταίο καιρό.

3. Τζαμάικα
Κόμματα: Χριστιανοδημοκράτες
(CDU) - Ελεύθεροι Δημοκράτες
(FDP) - Πράσινοι.

Χρώματα: Μαύρο - κίτρινο - πρά-
σινο (όπως και η σημαία της Τζα-
μάικας).
Βαθμός δυσκολίας για την Ελλάδα:
7/10, αφού η παρουσία των Πρα-
σίνων εξισορροπεί κάπως τη δράση
των δύο άλλων. Ο ηγέτης του οι-
κολογικού κόμματος, Τζέμι Οζν-
τεμίρ, είχε ανέκαθεν καλή σχέση
με τον Γιώργο Παπανδρέου και
έχει επισκεφτεί τη χώρα μας στη
διάρκεια της κρίσης, ασκώντας
πιέσεις στη Μέρκελ για αλλαγή
πολιτικής στο ελληνικό ζήτημα.
Θα μπορούσε λοιπόν να επηρεάσει
κάπως τη γενικότερη στάση του
Βερολίνου, κυρίως όμως σε επίπεδο
ρητορικής και όχι ουσίας.
Επιγραμματικά: Η «Τζαμάικα», που
δοκιμάζεται ήδη πειραματικά σε

τοπικό επίπεδο (Σλέσβιχ-Χόλσταϊν)
μάλλον θα πρέπει να περιμένει.
Προβλήματα: Στις προφανείς δια-
φορές ενός συντηρητικού κι ενός
–έστω πρώην– ριζοσπαστικού κόμ-
ματος και στις δεδομένες αντιδρά-
σεις της αριστερής πτέρυγας των
Πράσινων. Αλλα και στην αντιπα-
λότητα μεταξύ Ελεύθερων Δημο-
κρατών και Πρασίνων στο ζήτημα
του περιβάλλοντος. Οι πρώτοι προ-
τάσσουν τα συμφέροντα της βιο-
μηχανίας, οι δεύτεροι το περιβάλ-
λον. Αντιθέτως, η στάση της Μέρ-
κελ μετά τη Φουκουσίμα προκάλεσε
τον σεβασμό του οικολογικού κόμ-
ματος, το οποίο ζητάει όμως τώρα
να κλείσουν και τα 20 πιο ρυπογόνα
εργοστάσια στη χώρα.

Ξ. Κ.

<<<<<<

«Κάντε αυτό που 
σας αναλογεί από 
το πρόγραμμα, για 
να μας απασχολήσει 
η Ελλάδα όσο το
δυνατόν λιγότερο».

Οι Γερμανοί αναλυτές προεξοφλούν ότι αυτή είναι η τελευταία θητεία της Μέρκελ και ότι η απόσυρσή της θα γίνει σε δύο φάσεις: πρώτα από την ηγεσία του
κόμματος και στη συνέχεια από την καγκελαρία.

Το ποσοστό του κόμματος των Χριστιανοδημοκρατών θα είναι καθοριστικό
για τους εταίρους στη διαμόρφωση κυβέρνησης.

Σε πρώτο πλάνο
μπαίνει η Ευρώπη

Η ιστορική φωτογραφία της Μέρκελ με τους πέντε ψαράδες να πίνουν μπί-
ρες και να καπνίζουν σε μια καλύβα.

20-ELLADA_Master_cy  15/09/17  22:32  Page 20



Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η l     21Δ Ι Ε Θ Ν ΗKυριακή 17 Σεπτεμβρίου 2017

#HellenicBankMASTERS

WELCOMES

18-23 SEPTEMBER

™

Του ΠΕΤΡΟΥ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ

Πριν από έναν ακριβώς μήνα, η Βαρ-
κελώνη βρισκόταν στο κέντρο της
διεθνούς επικαιρότητας εξαιτίας
της τρομοκρατικής επίθεσης τζι-
χαντιστών, που αιματοκύλισαν τον
φημισμένο πεζόδρομο της πόλης
Ράμπλα. Αυτές τις μέρες, η Κατα-
λωνία γίνεται και πάλι εστία διεθνούς

ενδιαφέροντος λόγω μιας άλλης,
πολύ διαφορετικής και ευτυχώς ει-
ρηνικής (για την ώρα;) σύγκρουσης.
Αντίπαλα στρατόπεδα: η περιφε-
ρειακή κυβέρνηση του Κάρλες Που-
τζδεμόν, που επιδιώκει τη δημιουρ-
γία ανεξάρτητου κράτους και η κεν-
τρική κυβέρνηση της Μαδρίτης,
υπό τον Μαριάνο Ραχόι, που είναι
αποφασισμένη να εμποδίσει πάση
θυσία τον ακρωτηριασμό του ισπα-
νικού βασιλείου. Αφορμή: το δημο-
ψήφισμα που έχει εξαγγείλει μονο-
μερώς για την 1η Οκτωβρίου η Ge-

neralitat (περιφερειακή κυβέρνηση)
και το οποίο έχει κηρυχθεί παράνομο
από τη Μαδρίτη.

Τις τρεις τελευταίες δεκαετίες, η
Ευρώπη έζησε αρκετές αλλαγές συ-
νόρων ύστερα από ιστορικής σημα-
σίας ανατροπές όπως ήταν η πτώση
του Τείχους του Βερολίνου, η διάλυση
της Σοβιετικής Ενωσης, οι πόλεμοι
στη Γιουγκοσλαβία και, πιο πρόσφα-
τα, η κρίση στην Ουκρανία. Αυτή τη
φορά, όμως, μια χώρα της Δυτικής
Ευρώπης, μέλος της Ε.Ε. και του ΝΑ-
ΤΟ, με ισχυρό ρόλο στους κόλπους
τους, απειλείται με διάσπαση. Το εν-
δεχόμενο αυτό ανησυχεί βάσιμα
πολλές ευρωπαϊκές πρωτεύουσες,
που φοβούνται ότι ένας «σεισμός»
στην Καταλωνία θα μπορούσε να
αφυπνίσει επικίνδυνα τεκτονικά
ρήγματα και αλλού. Πρώτα απ’ όλα
στην ίδια την Ισπανία (Χώρα των
Βάσκων, Γαλικία, Κανάρια νησιά),
αλλά και στο Βέλγιο, την Κορσική,
ακόμη και στην Κεντρική και Νοτι-
οανατολική Ευρώπη, όπου ο Βίκτορ
Ορμπαν παίζει επικίνδυνα εθνικιστικά
παιχνίδια, ποντάροντας στο χαρτί
των ουγγρικών μειονοτήτων.

Βεβαίως, υπάρχει πρόσφατο προ-
ηγούμενο. Πριν από τρία ακριβώς
χρόνια, στη θέση της σημερινής Κα-
ταλωνίας βρισκόταν η Σκωτία. Στην
περίπτωση αυτή, ο Βρετανός πρω-

θυπουργός Ντέιβιντ Κάμερον –θέλετε
λόγω δημοκρατικής συνείδησης, θέ-
λετε γιατί πίστευε ότι γάμος με το
στανιό δεν γίνεται– έδωσε τη δυνα-
τότητα στους Σκωτσέζους να απο-
φασίσουν οι ίδιοι για το μέλλον τους,
με δημοψήφισμα. Πήρε το ρίσκο και
(για μια φορά) του βγήκε. Οι Σκω-
τσέζοι ψήφισαν να μείνουν και η
βρετανική δημοκρατία κέρδισε σε
λάμψη.

Απειλές
Η Καταλωνία ωστόσο, δεν έχει

την τύχη να απολαμβάνει του δι-
καιώματος που αναγνωρίστηκε χθες
στη Σκωτία και προχθές στο Κεμπέκ.
Το δημοψήφισμα που προκηρύχθηκε
από την πλειοψηφία του καταλανικού
Κοινοβουλίου κηρύχθηκε άκυρο από
το ισπανικό Συνταγματικό Δικαστή-
ριο, ύστερα από προσφυγή της κυ-
βέρνησης. Ο Μαριάνο Ραχόι ανέθεσε
στην κεντρική υπηρεσία πληροφο-
ριών CNI να εντοπίσει και να συλλάβει
όσους τυπώνουν ψηφοδέλτια ή φτιά-
χνουν κάλπες για το «παράνομο» δη-
μοψήφισμα. Η γενική εισαγγελία

απείλησε με σύλληψη τους 712, σε
σύνολο 946 δημάρχων της Καταλω-
νίας που είχαν δηλώσει, μέχρι την
Τετάρτη, ότι θα παραχωρήσουν χώ-
ρους για το δημοψήφισμα. Η υπουρ-
γός Αμυνας Ντολόρες ντε Κοσπεδάλ
άφησε υπαινιγμό για ενδεχόμενη
επέμβαση του στρατού, αν χρειαστεί,
ενώ η κυβέρνηση δεν αποκλείει ακό-
μη και να καταφύγει στο «πυρηνικό»
της όπλο: την ενεργοποίηση του άρ-
θρου 155 του Συντάγματος, κάτι που
θα της επιτρέψει να αναστείλει την
αυτονομία της Καταλωνίας και να
καθαιρέσει τις εκλεγμένες αρχές της.

Στο δραματικό μπρα ντε φερ με-
ταξύ Μαδρίτης και Βαρκελώνης κα-
μία από τις δύο πλευρές δεν προ-
σφέρεται για αγιοποίηση ή δαιμο-
νοποίηση. Ο καταλανικός εθνικισμός
στη σημερινή εκδοχή του είναι ένα
παράξενο αμάλγαμα. Ο Πουτζδεμόν
προέρχεται από τον χριστιανοδη-
μοκρατικό συνασπισμό CiU που κυ-
βέρνησε επί δεκαετίες την Κατα-
λωνία (διασπάστηκε το 2015) συν-
δυάζοντας τον νεοφιλελευθερισμό
με τον εθνικισμό. Απρόθυμοι σύμ-

μαχοί του είναι το σοσιαλδημοκρα-
τικό ERC και το αντικαπιταλιστικό
CUP, με μόνο κοινό παρονομαστή
τη σφοδρή αντιπαλότητά τους προς
τη Μαδρίτη. Αν τα αριστερά κόμματα
προσπαθούν να συνδυάσουν τον
καταλανικό εθνικισμό με την κοι-
νωνική δικαιοσύνη, ο στενός πυ-
ρήνας γύρω από τον Πουτζδεμόν
οραματίζεται μια απολύτως φιλε-
λεύθερη Καταλωνία, η οποία θα
απαλλαγεί από το βάρος των φόρων
για τη στήριξη των φτωχότερων πε-
ριοχών της Ισπανίας.

Ιστορικές ευθύνες
Παρ’όλα αυτά, είναι πολύ δύσκολο

να υποτιμήσει κανείς τις ιστορικές
ευθύνες του Μαριάνο Ραχόι. Ηταν
εκείνος που, ως ηγέτης του Λαϊκού
Κόμματος προσέφυγε στο Συνταγ-
ματικό Δικαστήριο για να ακυρωθούν
ουσιώδη στοιχεία του καθεστώτος
αυτονομίας της Καταλωνίας, το οποίο
είχε συμφωνηθεί επί σοσιαλιστικής
κυβέρνησης Θαπατέρο, το 2006. Η
απόφαση αυτή του Συνταγματικού
Δικαστηρίου, το 2010, πυροδότησε

τη ριζοσπαστικοποίηση και διεύ-
ρυνση του καταλανικού εθνικισμού,
με αποκορύφωμα τα συλλαλητήρια
ενός εκατομμυρίου ανθρώπων που
κατακλύζουν τη Βαρκελώνη κάθε
χρόνο στις 11 Σεπτεμβρίου, ημέρα
εθνικής εορτής των Καταλανών, με
συνθήματα υπέρ της απόσχισης.

Τα πιο έγκυρα ευρωπαϊκά έντυπα,
από τη Le Monde μέχρι τους Financial
Times, αναρωτιούνται γιατί ο Ραχόι
δεν θα μπορούσε να δεχθεί ομο-
σπονδιακή μετεξέλιξη του ισπανικού
κράτους, ενίσχυση της αυτονομίας
των Καταλανών, ενδεχομένως με
παραχώρηση εξουσιών που ήδη δια-
θέτει η Χώρα των Βάσκων και ανα-
γνώριση του δικαιώματός τους να
προχωρήσουν σε δημοψήφισμα –
ένα δημοψήφισμα που, υπό αυτές
τις συνθήκες, είναι πολύ πιθανό ότι
θα έχαναν οι οπαδοί της απόσχισης.
Με το κλίμα που έχει διαμορφωθεί,
όμως, μεταξύ Μαδρίτης και Βαρκε-
λώνης πολλοί θεωρούν ότι είναι πλέ-
ον πολύ αργά, τουλάχιστον για την
ασταθή κυβέρνηση μειοψηφίας του
Μαριάνο Ραχόι.

Η Καταλωνία 
και οι φόβοι 
για «ντόμινο» 
στην Ευρώπη
Μετωπική σύγκρουση με τη Μαδρίτη 
πυροδοτεί το επίμαχο δημοψήφισμα

<<<<<<

Στα άκρα οδηγεί τη δια-
μάχη η κεντρική κυβέρ-
νηση του Μαριάνο Ραχόι,
απειλώντας ακόμη και με
επέμβαση του στρατού.

Η απόφαση του Συνταγματικού Δικαστηρίου, το 2010, πυροδότησε τη ριζοσπαστικοποίηση και διεύρυνση του καταλανικού εθνικισμού, με αποκορύφωμα τα συλλα-
λητήρια ενός εκατομμυρίου ανθρώπων που κατακλύζουν τη Βαρκελώνη κάθε χρόνο με συνθήματα υπέρ της απόσχισης.
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Προτού ακόμη ολοκληρωθεί η
συντριβή του Ισλαμικού Κρά-
τους, το Ιράκ απειλείται από νέο
κύκλο αιματηρών, εμφύλιων συγ-
κρούσεων. Αφορμή το δημοψή-
φισμα που έχουν εξαγγείλει για
τις 25 Σεπτεμβρίου οι Αρχές του
ιρακινού Κουρδιστάν με το ερώ-
τημα της ανεξαρτησίας.

Η κεντρική κυβέρνηση της
Βαγδάτης, υπό τον πρωθυπουργό
Χάιντερ αλ Αμπάντι, έχει δια-
μηνύσει στον ηγέτη των Κούρ-
δων, Μασούντ Μπαρζανί, ότι
δεν θα διστάσει να χρησιμοποι-
ήσει στρατιωτική βία για να εμ-
ποδίσει τον διαμελισμό της χώ-
ρας. Σύμφωνα με αραβικά Μέσα,
η Βαγδάτη θα μπορούσε ενδε-
χομένως να συζητήσει με τους
Κούρδους, σε κάποια φάση, την
προοπτική ενός συναινετικού
διαζυγίου, αλλά εκείνο που απο-
τελεί «κόκκινη γραμμή» είναι η
απόφαση των Κούρδων να συμ-
περιλάβουν το Κιρκούκ.

Η στρατηγικής σημασίας και
πλούσια σε πετρέλαια πόλη με
τον μεικτό πληθυσμό (Κούρδοι,
Αραβες, Τουρκμένιοι κ.ά.) δεν
περιλαμβανόταν στα όρια της
αυτόνομης περιοχής που ελέγχει
η υπό τον Μπαρζανί Περιφερει-
ακή Κουρδική Κυβέρνηση (KRG).
Εγκαταλείφθηκε όμως από τον
ιρακινό στρατό στα χέρια του
Ισλαμικού Κράτους το καλοκαίρι
του 2014. Οι Κούρδοι μαχητές
(Πεσμεργκά) κατάφεραν να εκ-
πορθήσουν τους τζιχαντιστές
και δεν είναι πρόθυμοι να πα-
ραδώσουν στη Βαγδάτη ό,τι κέρ-
δισαν με αίμα και κόπο.

Το δημοψήφισμα του Μπαρζανί
προκαλεί μεγάλη ανησυχία σε
Τουρκία και Ιράν, δύο χώρες που
έχουν μεγάλες κουρδικές μειονό-
τητες με πλούσια ιστορία αλυ-
τρωτικών προσπαθειών. Το τουρ-
κικό υπουργείο Εξωτερικών προ-
ειδοποίησε τους Κούρδους του
Ιράκ ότι «θα πληρώσουν το τίμη-
μα» εάν επιμείνουν στο δημοψή-
φισμα – και μάλλον δεν εννοούσε
μόνο βαριά οικονομικά αντίποινα,
όπως θα ήταν ο τερματισμός της
διοχέτευσης του κουρδικού πε-
τρελαίου μέσω του τουρκικού τερ-
ματικού σταθμού στο Τσεϊχάν.

Οσο για το Ιράν, αν και δεν θε-
ωρείται πιθανή η άμεση στρατιω-
τική ανάμειξή του, δεν αποκλεί-
εται να εμπλακεί σε έναν «πόλεμο
μέσω αντιπροσώπων», δηλαδή
μέσω σιιτικών, φιλοϊρανικών φα-

τριών που διατηρούν παραστρα-
τιωτικές οργανώσεις στο Ιράκ.

Ηδη η Ταξιαρχία του Ιμάμη
Αλι, που ελέγχεται από τον
πρώην πρωθυπουργό Νούρι αλ
Μαλίκι, προειδοποίησε ότι θα
επιτεθεί στους Κούρδους για να
καταλάβει το Κιρκούκ αν δεν
ματαιωθεί το δημοψήφισμα στην
πόλη. Ανάλογη προειδοποίηση
απηύθυνε η Οργάνωση Μπαντρ,
το μεγαλύτερο ιρακινό πολιτικό
κόμμα, που έχει στενούς δεσμούς
με την Τεχεράνη.

Το ζωηρό ενδιαφέρον του Ιράν
υπογράμμισε και η πρόσφατη
επίσκεψη του στρατηγού Κασέμ
Σολεϊμανί, επικεφαλής των Φρου-
ρών της Επανάστασης, στη Βα-
γδάτη και στις κουρδικές πόλεις
Αρμπίλ και Σουλεϊμανίγια. Οπως
ανέφεραν αραβικά και κουρδικά
Μέσα, ο Ιρανός στρατηγός είπε
στους Κούρδους συνομιλητές
του: «Μέχρι τώρα εμποδίζαμε
τις Μονάδες Λαϊκής Κινητοποί-
ησης (PUM) να σας επιτεθούν,
αλλά δεν θα συνεχίσουμε να το
κάνουμε. Δείτε τι έγινε στο Μαν-
τάλι. Ηταν μόνο η αρχή». Στις
11 Σεπτεμβρίου, φιλοϊρανοί πα-
ραστρατιωτικοί κατέλαβαν το
Μαντάλι, καθαίρεσαν τον Κούρ-
δο δήμαρχο και ανακοίνωσαν
ότι η πόλη δεν θα συμμετάσχει
στο δημοψήφισμα.

Ταυτόχρονα με τον Σολεϊμανί
περιόδευσε στις ίδιες πόλεις ο
ειδικός απεσταλμένος του
Τραμπ, Μπρετ Μακ Γκουρκ, ο
οποίος ξεκαθάρισε στους Κούρ-
δους ηγέτες ότι, αν επιμείνουν
στο δημοψήφισμα, δεν θα έχουν
καμία βοήθεια από τις ΗΠΑ και
τους πίεσε να το αναβάλουν. Η
μόνη υπολογίσιμη στήριξη στον
Μπαρζανί ήρθε από τον Ισραη-
λινό πρωθυπουργό Νετανιάχου,
ο οποίος εξέφρασε επισήμως
την ανοιχτή υποστήριξη της χώ-
ρας του στη δημιουργία ανεξάρ-
τητου κουρδικού κράτους.

Οταν έκλειναν αυτές οι σελίδες,
υπήρχαν ενδείξεις για ενδεχόμενη
αναβολή του δημοψηφίσματος,
κάτι για το οποίο πίεζαν το κουρ-
δικό κόμμα Γκοράν και άλλες δυ-
νάμεις της αντιπολίτευσης. Ακόμη
κι αν συμβεί κάτι τέτοιο, η δυνα-
μική προς την κουρδική ανεξαρ-
τησία που έχουν δημιουργήσει
οι εξελίξεις στο Ιράκ και στη Συρία
φαίνεται πολύ δύσκολο, μεσο-
πρόθεσμα, να αντιστραφεί.

Π.Γ.Π.

Της EILEEN SULLIVAN
THE NEW YORK TIMES

Τη σύγχυση ενέσπειρε το βράδυ
της Πέμπτης ο Αμερικανός πρό-
εδρος Τραμπ στις τάξεις του Δη-
μοκρατικού Κόμματος –αλλά και
των Ρεπουμπλικανών–, διαψεύ-
δοντας σε μήνυμά του στο Twitter
τη σύναψη συμφωνίας για την
προστασία των ανήλικων παρά-
τυπων μεταναστών, γνωστών και
ως «ονειροπόλων».

Τη διάψευση από τον πρόεδρο
Τραμπ ακολούθησε κύμα επικρί-
σεων από στελέχη του Ρεπουμ-
πλικανικού Κόμματος, τα οποία
διαμαρτυρήθηκαν για την προθυ-
μία με την οποία ο Τραμπ έσπευσε
να συνάψει συμφωνία με τους Δη-
μοκρατικούς για τους νέους μετα-
νάστες. Οι διαφωνίες των Ρεπουμ-
πλικανών εστιάστηκαν κυρίως
στην πρόθεση ορισμένων Δημο-
κρατικών να εντάξουν την ανα-
στολή κατασκευής τείχους κατά
μήκος των συνόρων ΗΠΑ - Μεξικού
στην παραπάνω συμφωνία.

Διευκρινίσεις
Σε μήνυμά του στο Twitter, ο

Αμερικανός πρόεδρος έσπευσε
την Πέμπτη να καθησυχάσει την
εκλογική του βάση: «Το ΤΕΙΧΟΣ,
το οποίο κατασκευάζεται ήδη, υπό
μορφή ανακαίνισης και εκσυγχρο-
νισμού του υπάρχοντος συστήμα-
τος τειχών και φρακτών, θα συ-

νεχίσει να κατασκευάζεται».
Αργά το βράδυ της Τετάρτης, η

εκπρόσωπος Τύπου του Λευκού
Οίκου, Σάρα Χάκαμπι-Σάντερς,
έγραφε στο Twitter ότι το δείπνο
μεταξύ προέδρου Τραμπ και Δη-
μοκρατικών βουλευτών δεν πε-
ριελάμβανε συμφωνία για αναστο-
λή κατασκευής του Τείχους. Λίγη
ώρα αργότερα, ο εκπρόσωπος επι-
κοινωνίας του Δημοκρατικού γε-
ρουσιαστή Τσακ Σάμερ επιβεβαί-
ωνε την πληροφορία, λέγοντας
ότι ο πρόεδρος Τραμπ θα συνέχιζε
να προωθεί την ολοκλήρωση της
κατασκευής του.

Στο ζήτημα της νομιμοποίησης
των νέων παράτυπων μεταναστών,
όμως, ο πρόεδρος Τραμπ αμφισβή-
τησε τη χρησιμότητα της απέλα-
σής τους. «Ποιος θέλει να εκδιώξει
από τη χώρα μας καλούς, μορφω-
μένους και επιτυχημένους νέους
ανθρώπους, πολλοί από τους οποί-
ους εργάζονται ή υπηρετούν στον
στρατό;», έγραψε στο Twitter ο
Ντόναλντ Τραμπ.

Ο Αμερικανός πρόεδρος κάλεσε
το Κογκρέσο να νομοθετήσει εντός
έξι μηνών, με στόχο την προστασία
των νέων αυτών μεταναστών, παρά
τις νομοθετικές δυσκολίες μιας
τέτοιας πρωτοβουλίας. Ο κ. Τραμπ
έχει δώσει μέχρι στιγμής αμφιλε-
γόμενα σημάδια για τις προθέσεις
του. Αρχικά, ανακοίνωσε ότι θα
έδινε τέλος στο πρόγραμμα προ-
στασίας των «ονειροπόλων», προ-

τού ζητήσει από το Κογκρέσο να
εκπονήσει νομοθετική λύση, ύστε-
ρα από τις έντονες επικρίσεις που
δέχθηκε. Ο πρόεδρος υπογράμμισε
ότι σκοπεύει να αναλάβει το θέμα
προσωπικά, προωθώντας λύση,
εφόσον το Κογκρέσο δεν νομοθε-
τήσει αυτοβούλως.

Το δείπνο της Τετάρτης με την
ηγεσία των Δημοκρατικών στο
Κογκρέσο επέτρεψε στον πρόεδρο

Τραμπ να συστρατευθεί με τη Δη-
μοκρατική αντιπολίτευση, εναντίον
των Ρεπουμπλικανών και του ίδιου
του υπουργού Οικονομικών της
κυβέρνησής του, ανακοινώνοντας
την πρόθεσή του να επιτρέψει την
άρση των περιορισμών στο κρατικό
χρέος. Τη συμφωνία αυτή επέκρι-
ναν σφοδρά συντηρητικά στελέχη
των Ρεπουμπλικανών.

Μετά το δείπνο της Τετάρτης,
την ώρα που ειδησεογραφικά δί-
κτυα και ιστοσελίδες μετέδιδαν
την προοπτική συμφωνίας για τους
«ονειροπόλους», ο πρόεδρος Τραμπ
επέστρεφε σε ένα από τα πλέον
προσφιλή του θέματα στο αγαπη-
μένο του Twitter, γράφοντας: «Η
στρεβλή Χίλαρι [Κλίντον] κατη-
γορεί τους πάντες και τα πάντα
για την εκλογική της ήττα, εκτός
από τον ίδιο της τον εαυτό».

Πίδακες καπνού φτάνουν την αυγή
ώς τον ουρανό της Μιανμάρ, ανα-
φέρει δημοσίευμα του Economist.
Κάθε απόγευμα, μπορεί κανείς
να δει τις φλόγες στη βάση τους.
Ολόκληρη την εβδομάδα τα χωριά
καίγονταν στο βόρειο κρατίδιο
Ραχίν, όπου κατοικούν οι Ροχίνγ-
κια, μια θρησκευτική μουσουλ-
μανική μειονότητα. Οι πρόσφυγες
καταφεύγουν στο Μπανγκλαντές
μέσω των ορυζώνων, των γεμάτων
με λάσπες βουνοκορφών, αλλά
και των πλοίων στο ποτάμι Ναφ
που χωρίζει τις δύο χώρες.

Ολοι αυτοί οι άνθρωποι προ-
σπαθούν να ξεφύγουν από τη συ-
στηματική βία του στρατού της
Μιανμάρ, όπως εξάλλου και από
τις ένοπλες συμμορίες της Ραχίν,
κάποιες εθνικιστικές ομάδες. Στο
τέλος του δρόμου της Φιλίας Μιαν-
μάρ - Μπανγκλαντές, σε μικρή
απόσταση από συνοριακό φράκτη,
κοντά στην πόλη Γκουμντούν,
υπάρχει ένα αυτοσχέδιο στρατό-
πεδο που διαρκώς μεγαλώνει. Ενας
συνοριοφύλακας του Μπανγκλαν-
τές δείχνει προς μια βουνοκορφή
που φλέγεται. Πρόκειται για έργο
του στρατού της Μιανμάρ που κα-
τακαίει σπίτια.

Ο Νουρούλ Ισλάμ, ένας τριαν-
τάχρονος αγρότης, λέει ότι εγ-
κατέλειψε το χωριό Ραζαμπίλ την
περασμένη εβδομάδα όταν στρα-
τιώτες άνοιξαν πυρ κατά των
αγροτών και έβαλαν φωτιά στα
σπίτια. Οι γυναίκες χωρίστηκαν
από τους άνδρες και οι στρατιώ-

τες βίασαν τη 13χρονη αδελφή
του, Καντίζα. Οι συμμορίες της
Ραχίν εξοπλισμένες με ξίφη κα-
τακρεούργησαν το σώμα της. Και
ο πατέρας της οικογένειας σκο-
τώθηκε.

Η ηγέτις της χώρας Αούνγκ Σαν
Σου Κι θα απευθύνει διάγγελμα
προς το έθνος την επόμενη εβδο-
μάδα σχετικά με την κρίση στις
δυτικές επαρχίες, ανακοίνωσε
προχθές η κυβέρνηση. Η Αούνγκ
Σαν Σου Κι «θα μιλήσει για την
εθνική συμφιλίωση και την ειρή-
νη» στο διάγγελμα που θα μετα-
δοθεί από την τηλεόραση στις
19 Σεπτεμβρίου, είπε στους δη-
μοσιογράφους ο εκπρόσωπος της
κυβέρνησης, Ζάου Χτάι.

Σύμφωνα με τα πιο πρόσφατα
στοιχεία των Ηνωμένων Εθνών,
περισσότεροι από 379.000 Ρο-
χίνγκια έχουν καταφύγει στο
Μπανγκλαντές από τα τέλη Αυ-
γούστου, για να γλιτώσουν από
την καταστολή που ασκεί ο στρα-
τός της Μιανμάρ. Είχαν προηγηθεί
επιθέσεις από αντάρτες Ροχίνγκια.
Η βραβευμένη με Νομπέλ Ειρήνης
Σου Κι δέχεται σφοδρή κριτική
από τη διεθνή κοινότητα για τη
σιωπή που έχει τηρήσει όσον
αφορά την τύχη αυτής της μου-
σουλμανικής μειονότητας. Οι
πρόσφυγες φτάνουν στο Μπανγ-
κλαντές εξουθενωμένοι και πει-
νασμένοι, αφού αναγκάζονται να
περπατούν πολλές ημέρες υπό
βροχή.

BBC, REUTERS

Δεσμεύσεις
Τραμπ για
ονειροπόλους
και Τείχος
Στροφή του προέδρου στο ζήτημα 
των νέων παράτυπων μεταναστών

<<<<<<

«Ποιος θέλει να εκδιώξει
μορφωμένους νέους,
πολλοί από τους οποίους
εργάζονται ή υπηρετούν
στον στρατό;» έγραψε 
ο Τραμπ.

Ενώ αρχικά ο Τραμπ έλεγε ότι θα τερματίσει το πρόγραμμα προστασίας
των «ονειροπόλων», τελικά ζήτησε από το Κογκρέσο νομοθετική λύση.

Σε κλοιό πιέσεων
ΗΠΑ - Τουρκίας - Ιράν
οι Κούρδοι του Ιράκ

Της ΕΥΡΥΔΙΚΗΣ ΜΠΕΡΣΗ

Τροφήστην προεκλογική ρητορική
των ευρωσκεπτικιστών, δέκα μέ-
ρες πριν από τις γερμανικές εκλο-
γές, πρόσφερε την Τετάρτη ο πρό-
εδρος της Κομισιόν Ζαν-Κλοντ Γι-
ούνκερ, εκφωνώντας ομιλία-σταθ-
μό ενώπιον του Ευρωκοινοβου-
λίου. Με τις δημοσκοπήσεις να
δείχνουν ενίσχυση των φιλοευ-
ρωπαϊκών αισθημάτων ανά την
Ε.Ε., με δεδομένη την ήττα της
Μαρίν Λεπέν στις γαλλικές εκλογές
και με την ευκαιρία της επικείμε-
νης απομάκρυνσης του βρετανι-
κού αναχώματος, ο Γιούνκερ εξέ-
θεσε ένα φιλόδοξο όραμα που θύ-
μισε στους παλαιότερους ιστορικές
ομιλίες του Ρομπέρ Σουμάν ή του
Ζακ Ντελόρ.

Στο όραμα αυτό, η Ευρωζώνη
θα διευρυνθεί τόσο ώστε να πε-
ριλαμβάνει όλες τις χώρες της Ε.Ε.
που το επιθυμούν, το ίδιο και η
ζώνη Σένγκεν, ενώ τα αξιώματα
του προέδρου της Κομισιόν και
του προέδρου του Ευρωπαϊκού
Συμβουλίου θα συγχωνευθούν και
ο νέος Ευρωπαίος πρόεδρος θα εί-
ναι ο επικεφαλής του ψηφοδελτίου
που θα κερδίζει τις ευρωεκλογές
με πανευρωπαϊκές λίστες. Η προ-
εδρία του Εurogroup θα καταρ-
γηθεί και η ευθύνη για την Ευρω-
ζώνη και την ευρωπαϊκή οικονομία
θα ανατεθεί στον αρμόδιο αντι-
πρόεδρο της Κομισιόν. Ο νέος υπε-
ρυπουργός οικονομικών της Ε.Ε.
θα φροντίζει για την εφαρμογή
διαρθρωτικών μεταρρυθμίσεων
και για τη διαχείριση του Ευρω-
παϊκού Νομισματικού Ταμείου που
θα αντικαταστήσει τον μηχανισμό
στήριξης ESM. Η τραπεζική ένωση
θα ολοκληρωθεί «επειγόντως» και
η Ε.Ε. θα συνάψει πέντε νέες εμ-
πορικές συμφωνίες έως το 2019.

Η κοινή εξωτερική πολιτική θα
ενισχυθεί με την κατάργηση του
δικαιώματος βέτο στους τομείς στους
οποίους τα κράτη-μέλη θα ορίσουν

ομόφωνα, ενώ θα γίνουν άλματα
προς την κατεύθυνση της κοινής
άμυνας, όπως ζητεί το ΝΑΤΟ.

Καθεμιά από αυτές τις προτάσεις
συσπειρώνει σε αντίδραση τους
ψηφοφόρους των δύο γερμανικών
κομμάτων που διαφωνούν με τη
μεταρρύθμιση της Ε.Ε., της AfD
και του FDP, πιθανού μελλοντικού
κυβερνητικού εταίρου των Χρι-
στιανοδημοκρατών. Εκθέτοντας
το όραμά του τη συγκεκριμένη
χρονική στιγμή, ο Γιούνκερ κιν-
δυνεύει να ενισχύσει εκλογικά τις
πολιτικές δυνάμεις που θα κάνουν
τα περισσότερα για να το σαμπο-
τάρουν. Αν η διαπίστωση αυτή
ακούγεται περίεργη σε όσους θυ-
μούνται το παλιό FDP ως σταθερό
και υπολογίσιμο εταίρο χριστια-

νοδημοκρατικών κυβερνήσεων,
είναι γιατί δεν έχουν παρακολου-
θήσει την αντιευρωπαϊκή στροφή
του κόμματος, υπό τον νέο αρχηγό
Κρίστιαν Λίντνερ, σε ευθύ αντα-
γωνισμό με την AfD.

«Σε ποιο μακρινό αστέρι βρι-
σκόταν τα τελευταία χρόνια το
διαστημόπλοιο της Κομισιόν και
του προέδρου της;» αναρωτήθηκε
σε πρωτοσέλιδο σχόλιό της η συν-
τηρητική εφημερίδα Welt, χαρα-
κτηρίζοντας «παραλογισμό» την
πρόταση για διεύρυνση της ζώνης
Σένγκεν ενώ συνεχίζεται η προ-
σφυγική κρίση και για διεύρυνση
της Ευρωζώνης ενώ η δυσλειτουρ-
γία της είναι πασιφανής.

Ο Γιούνκερ επιδίωξε να απαν-
τήσει σε κάποιες από τις αιτίες
δυσαρέσκειας με την Ε.Ε., ζητών-
τας να καθιερωθεί ο ευρωπαϊκός
πυλώνας κοινωνικών δικαιωμά-

των και να υπάρξει εποπτική αρχή
εργασίας που θα φροντίζει ώστε
οι αποσπασμένοι εργαζόμενοι να
μην εργάζονται υπό χειρότερες
συνθήκες από τους εργαζομένους
της χώρας που τους φιλοξενεί.
Επίσης, είπε ότι η Ε.Ε. «δεν υπο-
στηρίζει τυφλά το ελεύθερο εμ-
πόριο» και θα εξετάζει πολύ προ-
σεκτικά τις περιπτώσεις κατά τις
οποίες ξένοι επενδυτές θέλουν
να αγοράσουν «ένα ευρωπαϊκό
λιμάνι, ή ένα τμήμα της ενεργει-
ακής υποδομής, ή μια αμυντική
βιομηχανία υψηλής τεχνολογίας».

Προετοιμάζοντας την παρέμ-
βασή του, ο πρόεδρος της Κομισιόν
είχε συνομιλήσει με τη Γερμανίδα
καγκελάριο Μέρκελ, ενώ ο υπουρ-
γός Οικονομικών Σόιμπλε επιβε-
βαίωσε στη γερμανική τηλεόραση
ότι οι προτάσεις αυτές «συμφω-
νούν με τα θεμελιώδη πολιτικά

οράματά μας για την Ευρώπη».
Αυτό δεν πρέπει να χαροποίησε
τον Γάλλο πρόεδρο Εμανουέλ Μα-
κρόν, ο οποίος ετοιμάζεται να εκ-
θέσει τις δικές του, διαφορετικές
προτάσεις για την ενίσχυση της
Ευρωζώνης με σημαντικό προ-
ϋπολογισμό και δικό της κοινο-
βούλιο αλλά και για εμβάθυνση
της ευρωπαϊκής συνεργασίας σε
πολλές ταχύτητες.

Από όλες τις προτάσεις, αυτή
που αναμένεται να τεθεί άμεσα
σε συζήτηση αφορά τη δημιουργία
Ευρωπαϊκού Νομισματικού Ταμεί-
ου, προκειμένου η Ευρωζώνη να
είναι σε θέση να αντιμετωπίσει
με δικά της κεφάλαια την επόμενη
κρίση, χωρίς να απαιτείται η ανά-
μειξη του ελεγχόμενου από την
Ουάσιγκτον Διεθνούς Νομισματι-
κού Ταμείου. Ακριβείς περιγραφές
για τη μορφή του Ευρωπαϊκού Νο-
μισματικού Ταμείου δεν υπάρχουν,
αλλά αν ακολουθήσει τα πρότυπα
του ΔΝΤ, τον πρώτο λόγο θα έχει
ο μεγαλύτερος μέτοχος, δηλαδή
η Γερμανία.

Το Βερολίνο ενδιαφέρεται ζωηρά
για τη μεταρρύθμιση της Ευρω-
ζώνης στον βαθμό που αυτή την
καθιστά πιο σταθερή, διασφαλί-
ζοντας παράλληλα τον γερμανικό
έλεγχο. Ενώ η συζήτηση στους
κόλπους της γερμανικής κυβέρ-
νησης αφορά το αν αυτό εξασφα-
λίζεται καλύτερα με ένα νέο άλμα
ομοσπονδοποίησης ή με τη συ-
νέχιση της τάσης των τελευταίων
ετών για ενίσχυση των διακυβερ-
νητικών μηχανισμών λήψης απο-
φάσεων (ευρωπαϊκό συμβούλιο,
Eurogroup), η ευρωπαϊκή περι-
φέρεια παρακολουθεί με αμηχανία.
Η Πολωνία δεν φαίνεται καθόλου
πρόθυμη να αλλάξει νόμισμα για
να υλοποιήσει το όραμα Γιούνκερ,
ενώ η Ιταλία και η Ελλάδα συνει-
δητοποιούν ότι, με τις εφικτές θε-
σμικές αλλαγές, η χαλάρωση των
απαιτήσεων των Βρυξελλών απέ-
ναντί τους είναι ανέφικτη.

Διάγγελμα συμφιλίωσης 
θα απευθύνει η ηγέτις της Μιανμάρ

Το φιλόδοξο όραμα Γιούνκερ σε ευαίσθητη συγκυρία

Ιστορικές ομιλίες του Ρομπέρ Σου-
μάν και του Ζακ Ντελόρ θύμισε ο Ζαν-
Κλοντ Γιούνκερ στο Ευρωκοινοβούλιο.

<<<<<<<

Η πρόταση για το μέλλον
της Ευρώπης διχάζει
τη Γερμανία και 
προβληματίζει το Παρίσι.
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Του ΔΗΜΗΤΡΗ ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ

Η σεζόν που διανύουμε σηματοδοτεί
και το κλείσιμο ενός κύκλου για
τις ευρωπαϊκές διοργανώσεις, με
τον επόμενο (2018-21) να έχει με-
ρικές σημαντικές αλλαγές  που θα
προσπαθήσουμε, όσο πιο απλά
μπορούμε, να εξηγήσουμε. Με την
ευρωπαϊκή σεζόν να είναι ακόμα
στην αρχή της και δύο ομάδες μας
στους ομίλους, είναι τεράστιας ση-
μασίας να παλέψουν για κάθε βαθμό
αφού θα τον κουβαλούν ως προίκα
για μια πενταετία και αυτό στο εξής
θα είναι η μόνη βαθμολογία που
θα τις συνοδεύει. 

Τι αλλάζει του χρόνου
Ως γνωστό, κάθε τριετή κύκλο

των κυπέλλων Ευρώπης, η UEFA
εξετάζει το σύστημα διεξαγωγής
των διοργανώσεων και όπου κρίνει
κάνει αλλαγές. Αυτό που αποφα-
σίστηκε για την τριετία 2018-2021
είναι ουσιαστικά ένας συμβιβασμός
ανάμεσα στις αλλαγές του κύκλου
2009-2012 που αποφασίστηκαν με
εισήγηση Πλατινί και σε όσα ήθε-
λαν οι κορυφαίοι σύλλογοι της ηπεί-
ρου προς όφελός τους. Ο Μισέλ
Πλατινί είχε, πίσω στο 2007, ειση-
γηθεί αλλαγές ώστε να μπαίνουν
όσο το δυνατόν περισσότερες πρω-
ταθλήτριες στους ομίλους αλλά αυ-
τό προκάλεσε αντιδράσεις από τις
μεγάλες, ποδοσφαιρικά και οικο-
νομικά, χώρες. Στην πράξη όμως,
ο συμβιβασμός που επετεύχθη θε-
ωρείται τίμιος αφού τα όνειρα των
«μικρών» ψαλιδίζονται όμως ακόμα
επιτρέπονται.

Συνοπτικά, οι θέσεις για τους
ομίλους του CHL από τα προκρι-
ματικά θα είναι στο εξής έξι. Οι
τέσσερις θα δίνονται σε πρωτα-
θλητές, μέχρι φέτος είναι πέντε,
ενώ οι θέσεις των μη πρωταθλητών
μειώνονται από πέντε σε δύο. Αυτό
που κάνει τα πράγματα ελαφρώς
πιο δύσκολα, είναι η συμμετοχή
των πρωταθλητών των χωρών στις
θέσεις 11 και 12 που μέχρι φέτος
έμπαιναν απευθείας ομίλους. Ση-
μειώνουμε πως αν η ομάδα που κα-
τακτά το CHL εξασφάλισε θέση
από το πρωτάθλημά της, τότε κατά
πάσα πιθανότητα ο πρωταθλητής
της 11ης χώρας θα μπει και αυτός
ομίλους απευθείας.  Για να ισοφα-

ριστεί αυτή η αλλαγή, δόθηκε στις
πρωταθλήτριες χώρες το δικαίωμα
να έχουν οκτώ θέσεις στους ομίλους
του Γιουρόπα Λιγκ που θα τις διεκ-
δικούν μέσα από μία διαδικασία
προκριματικών όπου θα παίζουν
μεταξύ τους. 

Επίσης μια ακόμα αλλαγή έχει
να κάνει με την εισαγωγή ακόμα
ενός γύρου στα προκριματικά, που
πλέον θα είναι πέντε. Για το 2018-
19, ο πρωταθλητής Κύπρου θα
πρέπει να αποκλείσει τέσσερις
αντιπάλους για να μπει ομίλους
και το ίδιο ισχύει για το δεύτερο
και τον τρίτο. Ο κυπελλούχος ξε-
κινά ένα γύρο αργότερα. Για την
Ελλάδα, ο πρωταθλητής και ο κυ-
πελλούχος ξεκινούν στον προτε-
λευταίο γύρο των προκριματικών,
ο δευτεραθλητής στον πρώτο, από
τρεις, γύρο των προκριματικών
στους μη πρωταθλητές ενώ τέ-
ταρτη και πέμπτη θέση οδηγούν
στον τρίτο γύρο.

Μια ακόμη σημαντική αλλαγή,
αφορά στον τρόπο υπολογισμού
της βαθμολογίας με την οποία θα
μπαίνουν οι ομάδες στις κληρώ-
σεις. Μέχρι και φέτος, οι ομάδες
παίρνουν το 20% της βαθμολογίας
της χώρας τους ως βάση και σε
αυτή τη βάση προσθέτουν τους
δικούς τους βαθμούς. Από το 2018,
αυτό δεν θα ισχύει και οι ομάδες
θα κουβαλούν μόνο τη δική τους
συγκομιδή. Προσοχή όμως! Αν η
βαθμολογία μιας ομάδας δεν ξε-
περνά το 20% αυτής της χώρας
της, τότε θα μπαίνει στις κληρώ-
σεις με αυτό το 20%.

Από κυπριακής πλευράς, ΑΠΟ-
ΕΛ και Απόλλωνας είναι οι δύο
ομάδες που έχουν δικούς τους
βαθμούς. Όλες οι άλλες, αν εξα-
σφαλίσουν ευρωπαϊκό εισιτήριο
θα μπουν στις κληρώσεις με την
ίδια ακριβώς βαθμολογία, το 20%
αυτής της Κύπρου.

Βαθμούς μια ομάδα μαζεύει από
τα αποτελέσματα που παίρνει (δύο
βαθμοί για κάθε νίκη και έναν για
την ισοπαλία) από τα φάση των
ομίλων και μετά. Για τα προκριμα-
τικά, οι ομάδες παίρνουν μπόνους
ανάλογα με τον γύρο που θα φτά-
σουν και τα μεμονωμένα αποτελέ-
σματά τους δεν μετρούν. Μπόνους
παίρνουν οι ομάδες ανάλογα και
για προκρίσεις (δες πίνακα πάνω).

Aλλαγές στα κύπελλα Ευρώπης και Κύπρος
Οι προοπτικές για κάποιες από τις ομάδες μας είναι πολύ καλές, αν και τα περιθώρια διάκρισης στο Τσάμπιονς Λιγκ στενεύουν

Καμιά φορά λένε πως μια υποχώ-
ρηση σε βοηθά να πάρεις φόρα και
να αρχίσεις ξανά την άνοδο προς
τα ψηλά. Αυτό ακριβώς δείχνει να
κάνει φέτος το κυπριακό ποδό-
σφαιρο, που έκανε ένα καλοκαίρι
εντυπωσιακό ως προς τα αποτελέ-
σματα των ομάδων που το εκπρο-
σώπησαν στα κύπελλα Ευρώπης.
Στο φινάλε της περιόδου 2016-17,
παρά την εξαιρετική πορεία του
ΑΠΟΕΛ μέχρι τους «16» του Γιου-
ρόπα Λιγκ, το κυπριακό ποδόσφαιρο
υποχώρησε στην 24η θέση. Αυτή
είναι και η χαμηλότερη που είχαμε
από τη σεζόν 2008-09 όταν και μπή-
κε για πρώτη φορά κυπριακή ομάδα
(Ανόρθωση) στους ομίλους (δες πί-
νακα 2). Αιτία για αυτό το γεγονός
πως αφαιρέθηκαν οι βαθμοί της
περιόδου 2011-12, όπου ο ΑΠΟΕΛ
έπαιξε στους «8» του CHL και η
ΑΕΚ σε αυτούς του Europa, καλύ-
τερη σεζόν στην ιστορία μας. Όμως,
τα αποτελέσματα που έκανε η Κύ-
προς φέτος ήταν τέτοια που μας
επανέφεραν ήδη στη θέση που εί-
χαμε το 2015 (18η). 

Ήταν η πρώτη φορά από το

2009 που βγάζουμε τέσσερις ομά-
δες που όλοι οι εκπρόσωποί μας
έκαναν τουλάχιστον δύο προκρί-
σεις και έδωσαν τουλάχιστον έξι
αγώνες. Η ΑΕΛ ήταν η μόνη που
δεν πέρασε στα πλέι οφ, αλλά πρό-
λαβε να συνεισφέρει τέσσερις νίκες
και μία ισοπαλία. Από τέσσερις νί-
κες είχαν και οι υπόλοιπες τρεις
κυπριακές ομάδες. Έχει σημασία
να αντιμετωπίζουν με σοβαρότητα
όλες οι ομάδες τη συμμετοχή τους
και αυτό αποτυπώνεται στα φετινά
αποτελέσματα. Το προηγούμενο
κυπριακό ρεκόρ σε προκριματικά
έγινε με 12 νίκες την περίοδο 2011-
12. Η συγκομιδή της Κύπρου από
τα φετινά προκριματικά ανήλθε
σε 5.750 βαθμούς που προκύπτουν
από τις 16 νίκες (=16 βαθμοί), τις
έξι ισοπαλίες (=3 βαθμοί) και τους
τέσσερις βαθμούς μπόνους για την
πρόκριση του ΑΠΟΕΛ στους ομί-
λους του CHL. Το σύνολο των 23
βαθμών διαιρείται διά του αριθμού
των ομάδων που συμμετέχουν
στην Ευρώπη. Το 2011-12 η συγ-
κομιδή ήταν 4.375 βαθμοί στα προ-
κριματικά.

Τα καλύτερα προκριματικά
που έχουμε κάνει ποτέ

Το market pool
Για να μην υπάρχει παρανόηση,
για τη βαθμολογία των ομάδων
ισχύει κανονικά το σύστημα βαθ-
μολογίας με πενταετείς κύκλους.
Όμως, θα εισαχθεί και μια διαφο-
ρετική βαθμολογία που θα μετρά
μόνο στον υπολογισμό του market
pool που αναλογεί σε κάθε ομάδα.
Πλέον δεν θα μετρά μόνο η εμπο-
ρικότητα της χώρας και της ομά-
δας, αλλά και τα επιτεύγματά της
στα κύπελλα Ευρώπης. Η βαθμο-
λογία θα προσμετρά όλους τους
βαθμούς μιας ομάδας την τελευ-
ταία δεκαετία, ενώ δίνονται και
πόντοι μπόνους για κάθε ευρωπαϊ-
κό τίτλο που έχει πάρει μια ομάδα
για να επιβραβεύονται οι σύλλογοι
και από την ιστορία τους. Αυτοί οι
πόντοι διαφέρουν ανάλογα με τη
διοργάνωση αλλά και το πότε κα-
τακτήθηκε ο τίτλος. Για παράδειγ-
μα ένα τρόπαιο Τσάμπιονς Λιγκ δί-
νει 12 πόντους αν κατακτήθηκε την
τελευταία πενταετία, οκτώ αν ήταν
από 1993 μέχρι πέντε χρόνια πριν
και τέσσερις αν κατακτήθηκε πριν
από το 1993. Το 30% του market
pool θα διανέμεται βάσει αυτή της
βαθμολογίας και το υπόλοιπο
όπως μέχρι σήμερα.

<<<<<<<

O συμβιβασμός που επε-
τεύχθη θεωρείται τίμιος
αφού τα όνειρα των «μι-
κρών» ψαλιδίζονται, όμως
ακόμα επιτρέπονται.

ΑΠΟΕΛ και Απόλλωνας 
στην κατάταξη της UEFA

Η θέση της Κύπρου
στην κατάταξη της UEFA

Τα μπόνους για τα
κύπελλα Ευρώπης

57 Μίλαν 30.616
58 Σέλτικ 30.525
59 Ρεάλ Μπετίς 30.371
60 Φενερμπαξέ 29.740
61 ΑΠΟΕΛ 29.110
62 Ίντερ 28.616
63 Λέγκια 28.525

  129 Παναθηναϊκός 12.400
130 Ρίο Αβε 12.316
131 Μπελενένσε 12.316
132 Ζορία Λουχάνσκ 12.146
133 ΑΠΟΛΛΩΝ 12.110
134 Χάιντουκ 11.950
135 Ντιναμό Μινσκ 11.575

2003-
2008

2004-
2009

2005-
2010

2006-
2011

2007-
2012

2008-
2013

2009-
2014

2010-
2015

2011-
2016

2012-
2017

2013-
2018*

28

23
21 20

16
14

18 18 19

24

19

*Η σεζόν 2017-18 είναι ακόμα σε εξέλιξη 

Πρόκριση στους ομίλους 4 2*

Πρόκριση στους 16 5 -
Πρόκριση στους 8 1 1
Πρόκριση στους 4 1 1
Πρόκριση στον τελικό 1 1

CHAMPIONS
LEAGUE

EUROPA
LEAGUE

*Οι δύο βαθμοί στο Γιουρό-
πα Λιγκ δίνονται ως μια
ελάχιστη συγκομιδή για
ομάδες που θα πάρουν μη-
δέν ή ένα βαθμό στον όμι-
λο. Αντίθετα, στο Τσάμ-
πιονς Λιγκ οι όποιοι βαθμοί
στον όμιλο προστίθενται
στους τέσσερις.

Οι χειραψίες με παίκτες σαν αυτούς της Ρεάλ είναι από μόνες τους παράσημο για τον ΑΠΟΕΛ. To σήμα του Απόλλωνα με αυτό του Europa League.
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Τα δύσκολα δεν πέρασαν
Όσοι θεωρούν πως μετά την ολοκλήρω-
ση της αποστολής στη Μαδρίτη και στο
«Σαντιάγο Μπερναμπέου» τα πιο δύ-
σκολα πέρασαν για τον ΑΠΟΕΛ, καλά θα
κάνουν να είναι ιδιαίτερα συγκρατημέ-
νοι. Τα δύσκολα μόλις έχουν αρχίσει και
έτσι θα εξελιχθεί το σκηνικό μέχρι το
τέλος. Η Τότεναμ (επόμενος αντίπαλος)
Ρεάλ σίγουρα δεν είναι, το παιχνίδι στο
ΓΣΠ θα διεξαχθεί, ωστόσο, το παραμι-
κρό να πάει.. στραβά, στον ελάχιστο
βαθμό να μην ανταποκριθεί η ομάδα
του Γιώργου Δώνη στις ανάγκες και
απαιτήσεις του αγώνα, το αποτέλεσμα
μπορεί να είναι πολύ πιο άσχημο από
αυτό της Μαδρίτης και το παιχνίδι πολύ
πιο εύκολα να χαθεί απ’ ό,τι κόντρα
στην πρωταθλήτρια Ευρώπης…

* * * * *

Σχεδιασμός μιας διοργάνωσης
Μία από τα ίδια ξανά για την εθνικής κα-
λαθοσφαιρική ομάδα της Ελλάδας. Πριν
από κάθε διοργάνωση δείχνει ή έστω…
διαφημίζεται έτοιμη για διάκριση και με-
τάλλιο και πάντα προκύπτει η ανώμα-
λη… προσγείωση. Και πάντα η αντίδρα-
ση ίδια. Υπερβολική κριτική, αντιδρά-
σεις σε αρκετές περιπτώσεις ακραίες,
κάποτε αποχωρήσεις παικτών και επιλο-
γή ενός νέου προπονητή. Νέος προπο-
νητής μέχρι τον επόμενο, μέχρι την επό-
μενη διοργάνωση. Γιατί ποτέ, όπως απο-
δεικνύεται, δεν γίνεται ένας μακροπρό-
θεσμος σχεδιασμός, απεναντίας «τρέ-
χουν» οι όποιες διαδικασίες να φτιαχτεί
να… σουλουπωθεί μια ομάδα για μια
διοργάνωση και μετά βλέπουμε! Καθα-

ρά ελληνική νοοτροπία και αντίδραση!

* * * * *

Κυπριακή... πραγματικότητα! 
Μετά την υπερπροσπάθεια στο «Μπερ-
ναμπέου», ο ΑΠΟΕΛ καλείται να προσ-
γειωθεί εκ νέου στην κυπριακή πραγμα-
τικότητα. Το γεγονός ότι το αυριανό παι-
χνίδι είναι ντέρμπι, απέναντι στην Ανόρ-
θωση, περιορίζει τις πιθανότητες να δού-
με τους ποδοσφαιριστές του Γιώργου
Δώνη να παρουσιάσουν έλλειψη συγ-
κέντρωσης ή σοβαρότητας. Πέραν από
την αγωνιστική εξοικείωση, οι παίκτες
του ΑΠΟΕΛ θα πρέπει να προσαρμο-
στούν και στις άδειες εξέδρες των κυ-
πριακών γηπέδων. Από το επιβλητικό
«Μπερναμπέου» και τις 70 χιλιάδες θεα-

τών, θα κληθούν να αγωνιστούν σε ένα
(σχεδόν) άδειο ΓΣΠ. Το λυπηρό φαινόμε-
νο όχι μόνο παραμένει, αλλά διογκώνε-
ται, με τα κεκλεισμένων των θυρών παι-
χνίδια να αυξάνονται χρόνο με τον χρό-
νο. Οι ομάδες έχουν αυτοεγκλωβιστεί
στις αποφάσεις που έχουν πάρει οι ίδιοι
οι παράγοντές τους. Τα ίδια άτομα κα-
λούνται, έστω και καθυστερημένα, να
καθίσουν σε ένα τραπέζι και να βρουν τις
λύσεις στο πρόβλημα. Φτάνει πια να διε-
ξάγονται αγώνας – και ειδικότερα ντέρμ-
πι – σε άδεια γήπεδα. 

* * * * *

Παλτά και παικταράδες 
Πριν καλά-καλά προλάβουν να δουν 1-2
παιχνίδια της ομάδας τους, οι προπονη-

τές της εξέδρας έχουν βαφτίσει τους
πρώτους παικταράδες και τα πρώτα παλ-
τά. Μία εντυπωσιακή ενέργεια ή ένα
όμορφο γκολ είναι αρκετό για να αποθε-
ώσουν κάποιους ποδοσφαιριστές και
στο πρόσωπό τους να βλέπουν τον «νέο
Μέσι» ή τον «νέο Ρονάλντο». Και αντί-
στοιχα, μια άτυχη στιγμή ή ένα σοβαρό
λάθος αρκεί για να καταδικάσουμε κά-
ποιον άλλον. Εννοείται πως τα ίδια άτο-
μα, θα είναι οι πρώτοι που θα θεοποι-
ήσουν τους ποδοσφαιριστές που έκρα-
ζαν ή θα μηδενίσουν τους παικταράδες
που αποθέωναν την προηγούμενη εβδο-
μάδα. Αυτοί είμαστε και δεν θα αλλά-
ξουμε ποτέ...

* * * * *

Ποτέ δεν είναι αργά (1)
Καλούς παίκτες έχει ο Εθνικός και σε πο-
λύ καλή ηλικία. Κιπιάνι, Παπαγεωργίου
και Γκόρατς αξίζει τον κόπο να ρίξουν κα-
μιά ματιά προς Δασάκι μεριά οι «καθηγη-
τές» των μεγάλων ομάδων. Το ίδιο ισχύει
και για Αλκή, Άρη και Ολυμπιακό. Από
σκάουτινγκ όμως, δεν τα πηγαίναμε ποτέ
πολύ καλά. Ποτέ δεν είναι αργά… 

* * * * *

Ποτέ δεν είναι αργά (2)
Βλέπεις το Αμμόχωστος γεμάτο και χαί-
ρεσαι. Το ΓΣΠ, το Παπαδόπουλος και πά-
ει λέγοντας. Τώρα ο κόσμος είναι στα
ντουζένια του. Δεν ξέρω στο εγγύς μέλ-
λον οπότε και θ’ αρχίσουν τα «μαγειρέ-
ματα». Είναι και η ΚΟΠ που δεν φημίζεται
για τις προσπάθειές της να κρατά τον κό-
σμο στα γήπεδα. Ποτέ δεν είναι αργά…

Με συγχωρείτε, αλλά άμα εί-
ναι να βλέπω τον Πράνιτς κάθε
Σαββατοκύριακο ή άλλους τέ-
τοιους παίκτες, δέχομαι. Να
κάνουμε δηλαδή το πρωτάθλη-
μά μας, λίγκα για τους παικτα-
ράδες που αποφασίζουν να
κρεμάσουν τα παπούτσια. 
Να θυμηθούμε και εμείς πώς
είναι το άθλημα από το γήπεδο
και όχι από τον καναπέ. Που να

πάρει η ευχή, διαβάζεις ότι ο Κροάτης της Ανόρ-
θωσης είναι 36 ετών και λες να παν στην ευχή του
Θεού και οι ταλαντούχοι και οι δεκάδες των ξένων
που έρχονται από τα χωράφια της Ευρώπης. 
Και δεν είναι μόνο ο Κροάτης. Μη σου θυμίσω τον
Ασίς, τον Σάβιο, τον Μπαρτόν, τον Σίλας, τον Με-
ριέμ και όλους αυτούς τους μεγάλους ηλικιακά
παίκτες που ομόρφαιναν τα Σαββατοκύριακα
όσων αγαπούν το άθλημα. 
Και να ήταν μόνο αυτό; Αν ρωτήσεις τους ανθρώ-
πους που εργάζονται μαζί τους καθημερινά έχουν
να σου πουν για το πόσο επαγγελματίες είναι. Για
το πώς διαμορφώνουν την προσωπική τους ζωή
για να μπορούν να αγωνίζονται σε 90 λεπτά παι-
χνιδιού.  
Άσε κιόλας που όλοι οι υπόλοιποι μαθαίνουν. Είναι
διαφορετικό για τον νεαρό να εργάζεται μ’ έναν
ξένο από το πουθενά και άλλο να εργάζεσαι με
παίκτη που το βιογραφικό του φτάνει μέχρι την
Μπάγερν του Μονάχου. 
Γενικώς, δηλαδή, είναι που δεν είναι υψηλού επι-
πέδου το πρωτάθλημα άμα καταφέρουμε να γί-
νουμε δελεαστικός προορισμός για τέτοιους παί-
κτες, μόνο θετικά θα έχουμε. 
Αφού το βλέπεις το ρημάδι το πρωτάθλημά μας.
Βλέπεις έναν αγώνα και πας στον καθρέφτη μή-
πως και έχεις βγάλεις ρυτίδες γήρανσης. Ατελεί-
ωτος χρόνος, φοβερά αργό. Κατάλληλο δηλαδή
για έναν 36άρη. 
Ενώ βλέπεις τον Πράνιτς και θυμάσαι γιατί το αγά-
πησες το άθλημα. Αεράτος, έμπειρος, με σωστές
κινήσεις, με την μπάλα κολλημένη στο πόδι… τι να
πεις; Βλέπεις του άλλους και μέχρι να κάνουν κον-
τρόλ την μπάλα φοβάσαι μήπως και πάθουν κανέ-
να καρδιακό. 
Είναι μια προοπτική αυτό το μοντέλο. Να φέρου-
με και άλλους Πράνιτς. Λεφτά έχουμε, θάλασσα
επίσης, ήρεμη οικογενειακή ζωή προσφέρουμε,
καλοκαιρία… τι άλλο να θέλουν οι μελλοντικοί
Πράνιτς;

Βετεράνων... 
γιατί όχι;

Για ΑΠΟΕΛ και Απόλλωνα οι
αυριανοί αγώνες, τελευταίοι
χρονικά στην 4η αγωνιστική,
είναι οι πρώτοι μετά την πρε-
μιέρα των δύο ομάδων στη φά-
ση των ομίλων σε Champions
League και Europa League. Εί-
ναι η πρώτη φορά που οι δύο
ομάδες καλούνται να διαχειρι-
στούν σωστά τις διπλές τους
αγωνιστικές υποχρεώσεις σε
εγχώριες και ευρωπαϊκές

διοργανώσεις. Να κατανέμουν κατάλληλα τις σω-
ματικές δυνάμεις των παικτών τους, κυρίως να
προσαρμοστούν κατάλληλα σε θέματα ψυχολο-
γίας και αντίδρασης, μετά από παιχνίδια με σαφώς
πολύ πιο ψηλό το ενδιαφέρον, την κρισιμότητα
αλλά και το κίνητρο για τον ποδοσφαιριστή.
Περί ομαλής μετάβασης, λοιπόν, ο λόγος, από τη…
λάμψη των αγώνων σε φάση ομίλων στο… Cyprus
League, αλλά και αντίστροφα, γιατί θα ακολουθή-
σουν και παιχνίδια του κυπριακού πρωταθλήματος
πριν από αγώνες για τις δύο ευρωπαϊκές διοργα-
νώσεις. Σημείο αναφοράς κάθε χρόνο το θέμα αυ-
τό, κυρίως για τον ΑΠΟΕΛ, με τη μόνιμη παρουσία
σε ευρωπαϊκό όμιλο τα τελευταία χρόνια, φέτος
και για τον Απόλλωνα, όχι όμως για πρώτη φορά.
Καλή, για να ακριβολογούμε πολύ καλή η συμμε-
τοχή σε ευρωπαϊκό όμιλο, ωστόσο, η κατάκτηση
του εγχώριου πρωταθλήματος δεν παύει να είναι
ο κυριότερος στόχος για τις δύο αυτές ομάδες. Για
να δοκιμάσεις άλλωστε την τύχη σου στην Ευρώ-
πη, για να διεκδικήσεις πρόκριση σε ευρωπαϊκό
όμιλο, απαραίτητη προϋπόθεση είναι η κατάκτηση
των εγχώριων τίτλων, η διεκδίκησή τους έστω από
την οποία εξυπακούεται η εξασφάλιση μιας θέσης
που οδηγεί στην Ευρώπη.
Η πρόκριση και παρουσία σε ευρωπαϊκό όμιλο
αποτελεί τεράστια επιτυχία για ΑΠΟΕΛ και Απόλ-
λωνα. Η δυνατότητα να ανταποκριθούν με επιτυ-
χία οι δύο ομάδες στις διπλές αγωνιστικές τους
υποχρεώσεις, τουλάχιστον μέχρι τον Δεκέμβριο,
αποτελεί το επόμενο μεγάλο… στοίχημα. Θα με-
τρήσουν οι δυνάμεις, οι αντοχές η ποιότητα και
πληρότητα των ρόστερ. Από το πόσο καλά σχεδιά-
στηκαν και «κτίστηκαν» οι δύο ομάδες το καλο-
καίρι θα εξαρτηθούν πολλά. Και από το πόσο αν-
θεκτικές θα αποδειχθούν και ικανές να ανταπο-
κριθούν με επιτυχία, ίσως να εξαρτηθεί σε μεγά-
λο βαθμό και η έκβαση της φετινής διεκδίκησης
του τίτλου, αφού ΑΠΟΕΛ και Απόλλωνας δεν ανα-
μένεται να τρέξουν μόνοι στη κούρσα για τον
πρωταθλητή…

Περί (ομαλής) 
μετάβασης

ΑΠΟΨΕΙΣ

Του
ΓΙΩΡΓΟΥ 
ΛΟΓΙΔΗΠΑΡΑΣΚΗΝΙΑ

Του
ΧΡΙΣΤΟΥ
ΖΑΒΟΥ

Του ΚΥΡΙΑΚΟΥ ΤΟΦΗ

Η πρεμιέρα της φάσης των ομίλων της
κορυφαίας διασυλλογικής διοργάνωσης
για τη διετία 2017-2018, έδωσε περισ-
σότερες από μια αφορμές στους ποδο-
σφαιρόφιλους της ευρωπαϊκής και όχι
μόνο ηπείρου, ώστε να σηκωθούν από
καρέκλες και καναπέδες και πανηγυρί-
σουν την ουσία του αθλήματος που δεν
είναι άλλη από το γκολ. Μάλιστα, τα 54
γκολ που σημειώθηκαν στις 12 και 13
Σεπτεμβρίου, αποτελούν και την κορυ-
φαία επίδοση της τελευταίας δεκαπεν-
ταετίας, όσον αφορά  την παραγωγικό-
τητα στην πρώτη αγωνιστική ημέρα
της φάσης των ομίλων του Τσάμπιονς
Λιγκ. Οι Έντισον Καβάνι της Παρί, Κρι-
στιάνο Ρονάλντο της Ρεάλ Μαδρίτης,
Χάρι Κέιν της Τότεναμ, Λιονέλ Μέσι της
Μπαρτσελόνα, Τζον Στόουνς της Μάν-
τσεστερ Σίτι αλλά και ο Φελίπε Πάρντο
του Ολυμπιακού Πειραιώς, σκόραραν
δις, βάζοντας το λιθαράκι τους στη δη-
μιουργία αυτής της επίδοσης, η οποία
αποτελεί βελτίωση της αντίστοιχης της
διετίας 2013-2014, κατά ένα γκολ πε-
ρισσότερο. Το ντεμπούτο της Καραμπάχ
από το Αζερμπαϊτζάν στο υψηλότερο
διασυλλογικό επίπεδο χαρακτηρίζεται
μάλλον εφιαλτικό, μιας και τα έξι γκολ
που δέχθηκε από την Τσέλσι στο «Στάμ-
φορντ Μπριτζ», συνέθεσαν το πιο πα-
ραγωγικό παιχνίδι του διημέρου.

Ρονάλντο εναντίον Μέσι
Η μονομαχία των τελευταίων ετών

για την ανάδειξη του κορυφαίου ποδο-
σφαιριστή στον κόσμο έχει δύο βασικούς
υποψήφιους. Κριστιάνο Ρονάλντο εναν-
τίον Μέσι, Πορτογαλία εναντίον Αρ-
γεντινής, Ρεάλ Μαδρίτης εναντίον
Μπαρτσελόνα είναι μόνο μερικές από
τις παραλλαγές που έχει η σπουδαία
αυτή αναμέτρηση η οποία βέβαια έχει
και άρωμα Τσάμπιονς Λιγκ. Από τη
διετία 2007-2008 και έπειτα, οι δύο
σπουδαίες προσωπικότητες του βασιλιά
των σπορ, έχουν μονοπωλήσει τον τίτλο
του πρώτου σκόρερ της διοργάνωσης
με μοναδική παρένθεση τη διετία 2014-
2015 όταν ο Νεϊμάρ ισοψήφησε μαζί
τους στα δέκα γκολ.

Από εκεί και πέρα, το ντεμαράζ του
Ρονάλντο από τη διετία 2012-2013 και
έπειτα, διάστημα κατά το οποίο ανα-
δείχθηκε πιο παραγωγικός ποδοσφαι-
ριστής του Τσάμπιονς Λιγκ τέσσερις φο-
ρές σε πέντε σεζόν, του έχει επιτρέψει
να κτίσει απόσταση ασφαλείας από τον
άμεσο διώκτη του. Μετά και τα δύο γκολ
που πέτυχε απέναντι στον ΑΠΟΕΛ στον
αγώνα της 13ης Σεπτεμβρίου στο «Σαν-
τιάγο Μπερναμπέου», ο Πορτογάλος επι-
θετικός έσπασε προ πολλού το φράγμα
των 100 γκολ και πλέον με 107 στο ενερ-
γητικό του, υπερτερεί του Μέσι ο οποίος

έχει 96. Την πεντάδα των κορυφαίων
σκόρερ της διοργάνωσης συμπληρώνουν
ο Ισπανός Ραούλ Γκονζάλες με 71 γκολ
με τις φανέλες των Ρεάλ Μαδρίτης και
Σάλκε, ο Ολλανδός Ρουντ Φαν Νίστερλοϊ
με 56 γκολ αγωνιζόμενος ως ποδοσφαι-
ριστής των Άιντχοβεν, Μάντσεστερ Γι-
ουνάιτεντ και Ρεάλ Μαδρίτης, αλλά και
ο Γάλλος Καρίμ Μπενζεμά με 51 γκολ
όντας ποδοσφαιριστής της βασίλισσας
της Ευρώπης αλλά και της Λιόν.

Οκτάρες, εφτάρες και τεσσάρες
Παρά το γεγονός ότι η διοργάνωση

του Τσάμπιονς Λιγκ είναι η διοργάνωση
των κορυφαίων, τα μεγάλα έως και ντρο-
πιαστικά σκορ δεν έλειψαν. Στη φάση
των ομίλων, Λίβερπουλ και Ρεάλ Μα-
δρίτης κρατούν τα σκήπτρα των πιο

επιβλητικών επικρατήσεων με μηδέν
παθητικό, φιλοδωρώντας τις Μπεσίκτας
και Μάλμε αντίστοιχα με οκτώ γκολ.
Οι «Reds» έφτασαν στο επίτευγμα αυτό
τον Νοέμβρη του 2007, ενώ οι «γκαλά-
κτικος» τον Δεκέμβρη του 2015, ωστόσο
ακόμα και αυτές οι επιδόσεις ωχριούν
μπροστά στο πελώριο 8-3 με το οποίο
η Μονακό κατέβαλε την Ντεπορτίβο
Λα Κουρούνια τον Νοέμβρη του 2003.
Απόλυτος πρωταγωνιστής της αναμέ-
τρησης που έγινε σε γαλλικό έδαφος,
ήταν ο Κροάτης επιθετικός Ντάντο
Πρσο, ο οποίος πέτυχε τέσσερα γκολ,
γιορτάζοντας έτσι με τον καλύτερο τρό-
πο τα 29α γενέθλιά του.

Στη φάση των δεκαέξι καλύτερων
ομάδων της διοργάνωσης, τη σκυτάλη
των παραγωγικότερων εμφανίσεων
παίρνει η Μπάγερν Μονάχου με τους
Γερμανούς να έχουν πετύχει δις επτά
γκολ σε εντός έδρας αναμέτρηση. Η
Βασιλεία τον Μάρτιο του 2012 και η
Σαχτάρ Ντόνετσκ τρία χρόνια αργότερα,
ήταν τα θύματα των Βαυαρών.

Εφτάρα σημειώθηκε και στην προ-
ημιτελική φάση του Τσάμπιονς Λιγκ με
τη Μάντσεστερ Γιουνάιτεντ να μην δεί-
χνει οίκτο στον Φραντσέσκο Τότι και
την παρέα του, επικρατώντας στο «Ολντ
Τράφορντ» με 7-1 τον Απρίλη του 2007,
με τους Κάρικ και Ρονάλντο να σκορά-
ρουν δις. Ένα κλικ πριν από τον μεγάλο
τελικό των «αστεριών» τα μεγάλα σκορ
δεν έλειψαν με την Μπάγερν Μονάχου
να αποτελεί και θύμα αλλά και τιμωρό.
Συγκεκριμένα τον Απρίλη του 2013 κα-
τέβαλε την Μπαρτσελόνα με 4-0 έχοντας
σε σπουδαία βραδιά τον Τόμας Μιούλερ,

ενώ η εκδίκηση με ισπανική σφραγίδα
ήρθε ένα χρόνο αργότερα, όταν η Ρεάλ
Μαδρίτης άλωσε τη «Μόναχο Αρένα»
με τους Ράμος και Ρονάλντο να σκορά-
ρουν δις.

Κομμάτι της ιστορίας του Τσάμπιονς
Λιγκ αποτελεί και η Αθήνα, εκεί όπου
σημειώθηκε η πιο επιβλητική νίκη σε
τελικό. Τον Μάιο του 1994 η φοβερή Μί-
λαν των Μασάρο, Σαβίσεβιτς και Ντεσαγί,
υπέταξε την Μπαρτσελόνα με 4-0, μπρο-
στά από εβδομήντα χιλιάδες ποδοσφαι-
ρόφιλους που βρέθηκαν στο ΟΑΚΑ.

Βασίλισσα και στα γκολ
Αν η μια ντουζίνα τίτλων δεν αρκεί

σε κάποιον για να επιβεβαιώσει την αυ-
τοκρατορία που έχει κτίσει η Ρεάλ Μα-
δρίτης στην κορυφαία διασυλλογική
διοργάνωση, τότε η επιβεβαίωση του
προσωνύμιου «βασίλισσα» δικαιώνεται
και από την παραγωγικότητά της. Η
ισπανική ομάδα αποτελεί μακράν την
ομάδα με τα περισσότερα γκολ στη
διοργάνωση, φλερτάροντας μάλιστα με
τετραψήφιο αριθμό μιας και έχει πετύχει
912! Μάλιστα, η ομάδα που βρίσκεται
στη δεύτερη θέση της στατιστικής κα-
τηγορίας απέχει 270 γκολ με την Μπά-
γερν Μονάχου να έχει πετύχει 642.

Η έτερη ομάδα της Ισπανίας, Μπαρ-
τσελόνα αποτελεί την τρίτη πιο παρα-
γωγική ομάδα της διοργάνωσης με 580
γκολ, ενώ 486 έχουν οι «κόκκινοι διά-
βολοι» του Μάντσεστερ. Την πεντάδα
κλείνει η ιταλική Μίλαν η οποία τα τε-
λευταία χρόνια αποτελεί σκιά της ομάδας
που σήκωσε το βαρύτιμο τρόπαιο δέκα
φορές, σκοράροντας 416 φορές.

Τσάμπιονς Λιγκ και γκολ πάνε μαζί
Ούτε λίγο ούτε πολύ, 54 γκολ σημειώθηκαν στους 16 αγώνες της πρεμιέρας των ομίλων

Μετά από 128 μέρες! 
Εννέα επίσημα παιχνίδια έδωσε μέχρι σήμερα ο Απόλλωνας στη φετινή σεζόν,
χωρίς ακόμα να αγωνιστεί στη φυσική του έδρα, το Τσίρειο στάδιο! Αν υπολογί-
σουμε ότι και τα δύο τελευταία παιχνίδια της περσινής σεζόν τα έδωσε στο ΓΣΠ
(με ΑΠΟΕΛ στο πρωτάθλημα και τελικό κυπέλλου), τότε ο αριθμός των αγώνων
εκτός Λεμεσού φτάνει τα 11. Η τελευταία φορά που αγωνίστηκε στο Τσίρειο
ήταν στις 14 Μαΐου, στο εντός έδρας παιχνίδι με την Ανόρθωση. Δηλαδή πριν
από 128 ημέρες!

Ένα από τα γκολ της αγωνιστικής σημείωσε ο Ζαπακόστα. Συνολικά έξι έβαλε η Τσέλσι κόντρα στην Καραμπάχ.

Πέντε γκολ, αλλά άσχημη εξέλιξη, είχε για
τον Ολυμπιακό ο αγώνας με την Σπόρτινγκ.
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ΔΙΑΒΑΣΤΕ

Μεγάλη αύξηση ενοικίων 
για κατοικίες στην Αθήνα
Ξεκάθαρη είναι πλέον η ανοδική τάση των
ενοικίων πανελλαδικά κατά 2,1%, σύμφω-
να με τα στοιχεία από το δίκτυο της
RE/MAX. Σε πολλές μεγάλες πόλεις κατα-
λυτικός αποδεικνύεται ο ρόλος των βραχυ-
χρόνιων μισθώσεων. Πρωταθλητής στην
αύξηση ενοικίων είναι το Κουκάκι με ποσο-
στό 17%. Σελ. 12

ΑΡΧΕΣ ΤΟΥ 2018

Online shop από Εrmes
και συνεργασία με SPAR
Αύξηση του ανταγωνισμού στο λιανικό εμ-
πόριο αναμένεται να φέρει η λειτουργία
του ηλεκτρονικού καταστήματος της Ermes
Department Stores PLC, τον Φεβρουάριο
του 2018. Την ίδια περίοδο προγραμματίζε-
ται και το άνοιγμα των πρώτων υπεραγορών
σε συνεργασία με το δίκτυο SPAR. Σελ. 5

ΕΛΛΑΔΑ

Πιέζει το ΔΝΤ για νέο
στρες τεστ τραπεζών
Το ΔΝΤ εμμένει στη θέση για νέα αξιολόγη-
ση του χαρτοφυλακίου δανείων των τραπε-
ζών (AQR), καθιστώντας σαφές ότι το ζήτη-
μα θα συζητηθεί στο πλαίσιο της αξιολόγη-
σης. Η αβεβαιότητα που προκαλείται αντα-
νακλάται και στο Χρηματιστήριο, όπου οι
τραπεζικές μετοχές δέχονται πιέσεις. Σελ. 7

ΔΙΕΘΝΗ

Νέες αυξήσεις μισθών 
στο βρετανικό Δημόσιο
Αυξήσεις μισθών για ορισμένες κατηγορίες
ένστολων ανακοίνωσε η Βρετανή πρωθυ-
πουργός Τερέζα Μέι. Πρόκειται για τις ση-
μαντικότερες αυξήσεις που ανακοινώνονται
τα τελευταία έξι χρόνια στο Δημόσιο. Οι
Βρετανοί βλέπουν την αγοραστική τους δύ-
ναμη να μειώνεται αισθητά. Σελ. 10
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Προσπαθεί ο πρωθυπουργός να γίνει πε-
ρισσότερο Ευρωπαίος. Δεν είναι καθόλου
κακό αυτό. Αν θέλει να επιτύχει, θα μπο-
ρούσε να περιβληθεί από επιστήμονες
και διανοητές διαμετρήματος. Μήπως ξε-
χάσουμε ότι η ακτίνα των ιδεών του κ.
Τσίπρα δεν ξεπερνά τους στενούς ορίζον-
τες του κ. Καρανίκα. Υπάρχουν πολλοί
που μπορούν να προσφέρουν, διαθέτουν
ικανή εμπειρία και το μόνο που χρειάζεται
να εξασφαλιστεί είναι ότι θα λειτουργή-
σουν ανεξάρτητα και ανεπηρέαστα όταν
πρόκειται να δημιουργήσουν εθνικά επι-
χειρήματα.

Γιατί είναι απολύτως σαφές ότι με τη
συγκρότηση της νέας ομοσπονδιακής κυ-
βέρνησης στη Γερμανία, η διαδικασία αλ-
λαγών στην Ευρώπη θα επιταχυνθεί. Οι
Ισπανοί είναι έτοιμοι, παρά την ανακα-
τωσούρα με την υπόθεση της Καταλωνίας.
Οι Ιταλοί θα βελτιώσουν τη θέση τους
εφόσον επιταχύνουν τις πολιτικές διερ-
γασίες. Ολα τα κράτη της Ευρώπης πα-

ρακολουθούν με πραγματικό ενδιαφέρον
τις συζητήσεις για τη νέα αρχιτεκτονική
της Ζώνης του Ευρώ, που θα είναι, προ-
φανώς, πάντοτε η καρδιά της Ενωσης
μετά το 2020. Οι προοδευτικοί πολιτικοί
στην Ευρώπη περιμένουν ένα σπουδαίο
κέρδος: την απομόνωση των ακραίων τά-
σεων οι οποίες συγκλίνουν εντυπωσιακά
σε ένα θέμα: να εμποδίσουν με κάθε τρόπο
μια περισσότερο ομόσπονδη Ευρώπη.

Η ιδέα ενός υπουργού Οικονομικών για
τη Ζώνη βρίσκεται πλέον στο τραπέζι των
συζητήσεων. Ο κ. Τσίπρας από την Κέρ-
κυρα έδωσε τη δική του ερμηνεία για τον
ρόλο που θα διαδραματίσει το νέο αυτό
υπερ-στέλεχος. Η προσέγγισή του απο-
γοητεύει, αφού προσπαθεί να φέρει το
μέλλον στο μέτρο του παρελθόντος, πα-
ραμένοντας στη λογική της συγχρημα-
τοδότησης των ελλειμμάτων, μια ιδέα που
δεν θα έπρεπε εμείς ποτέ να δεχθούμε,
αντί να διευκολύνουμε την απόρριψη του
κ. Σόιμπλε.

«Αν έχει ρόλο παιδονόμου, δεν θα προ-
σθέσει κάτι καινούργιο», είπε με τρόπο
που καθόλου δεν έκρυβε ότι επιμένει πως
έκαστο κράτος θα μπορεί να ξεφεύγει από
τους συμπεφωνημένους δημοσιονομικούς
κανόνες, χωρίς αυτό να σημαίνει τον απο-
κλεισμό του από την κοινή χρηματοδό-
τηση. Πρέπει, συμπλήρωσε ο κ. Τσίπρας
να «βλέπει τις δομικές ανισορροπίες και
να έχει τα εργαλεία για να τις διορθώνει
και να προχωρά μια προοπτική ευημερίας».
Πράγματι, αυτό που είναι σημαντικό για
τη χώρα μας είναι η καθιέρωση ενός κοι-
νοτικού προϋπολογισμού διευρυμένων
δυνατοτήτων. Η Ευρώπη και η Ελλάδα
περισσότερο από όλους χρειάζονται επεν-
δύσεις. Το πνεύμα Ντελόρ πρέπει να ανα-
βιώσει. Η εμμονή του πρωθυπουργού στη
λογοδοσία ή στον έλεγχο είναι άτοπη.
Στο ξεκίνημα, το άτυπο Γιούρογκρουπ
προσφέρει ένα απλό και ασφαλές περι-
βάλλον διοίκησης κι ας μην εννοεί να το
κατανοήσει ο κ. Προκόπης Παυλόπουλος.

Αναζητώντας νέους κανόνες

ΓΕΡΜΑΝΙΑ

Δεν φεύγει
από το Υπ.
Οικονομικών
ο Σόιμπλε

Σελ. 10

Μεγάλη πίεση στις Τράπεζες της Κύπρου
και της Ελλάδας ασκεί η Ευρωπαϊκή Κεν-
τρική Τράπεζα, για αντιμετώπιση του
καυτού προβλήματος των μη εξυπηρε-
τούμενων δανείων, ενώ εκφράζει δυσα-
ρέσκεια για τον τρόπο που ενεργούν και
τη στασιμότητα που παρατηρείται. Σύμ-

φωνα με πληροφορίες της «Κ» το αμέσως
προηγούμενο διάστημα αξιωματούχοι
της ΕΚΤ είχαν κατ’ ιδίαν συναντήσεις
με CEO’s κυπριακών και ελληνικών τρα-
πεζών, στους οποίους επανέλαβαν τη θέ-
ση ότι πρέπει να αυξήσουν τις προβλέψεις
τους και να καθοριστούν τα πλαίσια βιώ-

σιμης λειτουργίας τους. Η βασική αρχή
της ΕΚΤ, όπως λένε κυπριακές τραπεζικές
πηγές, είναι να πιέσει τις τράπεζες να
χρησιμοποιήσουν συνδυαστικά όλες τις
λύσεις που έχουν ενώπιόν τους για να
αντιμετωπίσουν τα Μη Εξυπηρετούμενα
Δάνεια. Εξάλλου, αυστηρότερο ρυθμιστικό

πλαίσιο για τις τράπεζες της Ευρωζώνης
ετοιμάζει ο Ενιαίος Εποπτικός Μηχανισμός.
Η πώληση δανείων καθίσταται απολύτως
αναγκαία, καθώς δεν διαφαίνεται καμία
προοπτική γρηγορότερης επίλυσης του
προβλήματος με τα Μη Εξυπηρετούμενα
Δάνεια. Σελ. 3-4

Ο κλοιός στενεύει για τις τράπεζες
Αφόρητες πιέσεις από την ΕΚΤ για ρύθμιση «κόκκινων» δανείων και αύξηση των προβλέψεων

Η προσέλκυση
νέων εταιρειών
στους στόχους
της Hermes
Συνέντευξη Ελένης Καλογήρου
Συνεχείς προσπάθειες για προσέλκυση
αεροπορικών εταιρειών καταβάλλει η Her-
mesAirport, τονίζει η ανώτατη εκτελεστική
διευθύντρια της εταιρείας Ελένη Καλο-
γήρου. Επισημαίνει ότι η αύξηση της συν-
δεσιμότητας, η λειτουργία επιπρόσθετων
υποδομών και η συνεχής αναβάθμισή
τους, δημιούργησαν τις προϋποθέσεις για
περαιτέρω ανάπτυξη. Σελ. 6

Ικανοποιούν
τις εποπτικές
απαιτήσεις
οι τράπεζες
Βελτιωμένη η ρευστότητα

Κοντά στους ευρωπαϊκούς μέσους όρους
βρίσκονται οι κυπριακές τράπεζες, καθώς
χρόνο με τον χρόνο γίνονται «φυσιολο-
γικές» τουλάχιστον στις εποπτικές απαι-
τήσεις. Αυτό καταδεικνύουν τα αποτελέ-
σματα της άσκησης της ΕΒΑ, καθότι η
άσκηση παρακολούθησης της Ευρωπαϊκής
Αρχής Τραπεζών για την Βασιλεία 3, δείχνει
περαιτέρω βελτίωση των δεικτών κεφα-
λαιακής μόχλευσης και ρευστότητας των
τραπεζών της Ε.Ε. Σελ. 4

Δέκα χρόνια μετά το ξέσπασμα της χρηματοπιστωτικής κρίσης στη Βρετανία, με τη μαζική απόσυρση καταθέσεων από τη Northern Rock
στις 14 Σεπτεμβρίου 2007, οι βρετανικές τράπεζες εξακολουθούν να είναι σκιά του παλιού τους εαυτού. Εχουν συρρικνωθεί σημαντικά,
ενώ η κερδοφορία τους δεν ανέκαμψε. Σελ. 9

Δεν ανέκαμψαν οι τράπεζες στη Βρετανία

<<<<<<<

Η Ευρώπη και η Ελλάδα 
περισσότερο από όλους
χρειάζονται επενδύσεις. 
Το πνεύμα Ντελόρ πρέπει
να αναβιώσει. Η εμμονή 
του πρωθυπουργού 
στη λογοδοσία ή στον 
έλεγχο είναι άτοπη. 
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  πάρχουν πολλοί διαφορετικοί
τρόποι να δημιουργήσεις ένα
προϊόν που έχει μεγάλη αξία.

Μπορεί να χρησιμοποιείς πολύ ακρι-
βό εξοπλισμό, ή να απασχολείς εκα-
τοντάδες εργάτες, ή να λανσάρεις
κάτι εντελώς πρωτότυπο, ή να έχεις
καλό μάρκετινγκ και επιθετικές πω-
λήσεις. Ή μπορεί να είσαι τεχνίτης.
Ο τεχνίτης επιδιώκει την ποιότητα.
Το προϊόν που θέλει να φτιάξει δεν
είναι πρωτότυπο στη σύλληψή του,
αλλά πρέπει να είναι όσο πιο τέλειο
γίνεται. 

Ενα χειροποίητο τραπέζι, μια ερ-
μηνεία σονάτας, τα αμπελόφυλλα
μιας βιοτεχνίας είναι προκλήσεις
για τεχνίτες. Υπάρχουν και στις νέες
τεχνολογίες τέτοιες προκλήσεις.
Πριν από δύο μήνες, μια μικρή ελ-
ληνική εταιρεία, η Innoetics, εξα-
γοράστηκε από τη μεγάλη πολυε-
θνική Samsung, με τίμημα δεκάδων
εκατομμυρίων ευρώ. Το προϊόν της
εταιρείας είναι η συνθετική φωνή.
Το σύστημά της μπορεί να μετατρέ-
ψει οποιοδήποτε κείμενο, γραμμένο
σε οποιαδήποτε γλώσσα, σε προ-
φορικό λόγο. Η μεγάλη επιτυχία
τους είναι ότι η φωνή και η εκφορά
μοιάζουν πάρα πολύ με πραγματικού
ανθρώπου, κατάλληλα χρωματισμέ-
να για την περίσταση. Επιπλέον, οι
αλγόριθμοί τους δεν απαιτούν τε-
ράστιο όγκο δεδομένων και υπολο-

γιστική ισχύ. Λειτουργούν και σε
κινητά τηλέφωνα. Η τεχνητή νοη-
μοσύνη που δημιούργησαν έχει την
ικανότητα να αυτο-εκπαιδεύεται
για να δημιουργεί το καλύτερο απο-
τέλεσμα με τις λιγότερες δυνατές
εισροές.

Για να φτάσουν εκεί χρειάστηκαν
πάμπολλοι υπολογισμοί και δοκιμές
και τροποποιήσεις στο λογισμικό.
Τα βασικά εργαλεία ήταν γνωστά
και σε πολλούς άλλους, αλλά οι άτυ-
πες δεξιότητες που απέκτησε η ομά-
δα της έδωσαν σημαντικό πλεονέ-
κτημα. Η ποιότητα της εργασίας
τους κρινόταν σε εκθέσεις και συ-
νέδρια, όπου οι ομότεχνοί τους και
οι χρήστες της συνθετικής φωνής
έδιναν βραβεία και τους ενθάρρυναν.
Δεν έθεσαν ως άμεσο στόχο τις πω-
λήσεις. Τους ενδιέφερε η ποιότητα
του προϊόντος με βάση τα γενικά
αποδεκτά κριτήρια της κοινότητας.
Ο επιχειρηματικός τους στόχος, όταν
κάποια στιγμή τον διαμόρφωσαν,
ήταν να πουλήσουν σε μια μεγάλη

επιχείρηση την τεχνολογία τους,
όχι το πελατολόγιό τους. Επί δεκα-
πέντε χρόνια δεν είχαν αμοιβή γι’
αυτή την εργασία τους και ζούσαν
από άλλες πηγές.

Ο τρόπος εργασίας της Innoetics
μου θύμισε τους τεχνίτες που περι-
γράφει ο Ρίτσαρντ Σένετ στο εξαι-
ρετικό βιβλίο «The Craftsman» (στα
ελληνικά «Ο τεχνίτης», εκδόσεις
Νησίδες).Παρουσιάζει παρόμοιες
νοοτροπίες, αξίες και πρακτικές σε
ένα μεγάλο φάσμα αντικειμένων.
Μου θύμισε και μερικούς σημερινούς
Ελληνες, που ξεκίνησαν να δημι-
ουργήσουν κάτι με ιδιαίτερη ποι-
ότητα, στον ελεύθερο χρόνο τους,
με πρακτικούς πειραματισμούς, χω-
ρίς ξεκάθαρο σχέδιο για πωλήσεις.
Μια ιστοσελίδα με κριτικές εστια-
τορίων έξυπνες και χιουμοριστικές
από μια μικρή παρέα που στη συ-
νέχεια μεγάλωσε πολύ. 

Εναν νεαρό υδραυλικό στην Ευ-
ρυτανία που δοκίμαζε για πολλούς
μήνες πώς να καπνίζει τις πέστροφες
του μικρού εκτροφείου που είχε αγο-
ράσει η οικογένειά του. Αλλά και
πολλούς ερευνητές σε ινστιτούτα
που βελτιώνουν τις τεχνικές του
κλάδου τους, συνδυάζοντας, όπως
γράφει ο Σένετ, την κάθε λύση προ-
βλήματος με τον εντοπισμό νέων
προβλημάτων. Κάποια στιγμή το
προϊόν τους γίνεται τόσο καλό, που

μπορεί πλέον να αξιοποιηθεί εμπο-
ρικά, είτε από τους ίδιους τους δη-
μιουργούς είτε από μια μεγάλη πα-
ραγωγική εταιρεία.

Αυτός ο τρόπος δουλειάς ται-
ριάζει στην ελληνική κοινωνία,
που αποδέχεται περισσότερο τις
μικρές ομάδες από τους μεγάλους
οργανισμούς, όπου οι οικογένειες
στηρίζουν τους νέους για πολλά
χρόνια όταν τελειώσουν τις σπου-
δές, και όπου πολλοί πενηντάρηδες
ζουν από συντάξεις και νοίκια και
έχουν ελεύθερο χρόνο. Πριν από
την κρίση δεν αξιοποιήσαμε αυτή
τη δυνατότητα, για πολλούς λόγους.
Σήμερα είναι ένας τρόπος να δη-
μιουργήσουμε πλούτο, που δεν
απαιτεί πολλά κεφάλαια ούτε κά-
ποιο (ανύπαρκτο) εθνικό σχέδιο
ανάπτυξης.

Απαιτεί όμως ένα πράγμα: ότι η
μεσαία τάξη θα διατηρήσει κάποιες
αποταμιεύσεις και κάποιες εργασίες
με ικανοποιητικές αμοιβές ώστε να
στηρίξει εκείνους που θα αφοσιω-
θούν για μερικά χρόνια στο έργο
του τεχνίτη. Ας μειώσει το κράτος
τους υπερβολικούς φόρους, για να
κάνουν τη δουλειά τους οι δημιουρ-
γοί.

* Ο κ. Αρίστος Δοξιάδης είναι εταίρος
στα κεφάλαια επενδύσεων τεχνολογίας
Openfund και Big Pi.

Υ

Ο Νικόλας των πτωχών
Μέχρι τις εκλογές θα ακούσουμε πολλά και θα
δούμε ακόμα περισσότερα. Από προστάτης των
τραπεζών ο Νικόλας Παπαδόπουλος μετατρέπε-
ται σε προστάτη των πτωχών δανειοληπτών. Θα
αγωνιστεί για να μην πωληθούν δάνεια του κό-
σμου. Όπως έχει αγωνιστεί για να προστατευ-
τούν οι καταθέτες των τραπεζών από το πρώτο
κούρεμα, δηλαδή τα αξιόγραφα. Τότε που όλα
ήταν μια χαρά επί Αθανάσιου Ορφανίδη. Τότε
που όλοι έπαιρναν δάνεια και υπήρχε ανάπτυξη.
Απασχολημένος ο γενικός εισαγγελέας 
Τον μεγάλο όγκο εργασίας ανέλυσε προχθές ο
γενικός εισαγγελέας Κώστας Κληρίδης σε συ-
νέντευξη Τύπου που παραχώρησε. Έκανε ιδιαί-
τερη αναφορά στο μεγάλο όγκο υποθέσεων
εναντίον της Κυπριακής Δημοκρατίας από τις
αποφάσεις του Γιούρογκρουπ τον Μάρτιο του
2013 καθώς και σειρά άλλων υποχρεώσεων της
Νομικής Υπηρεσίας σε σχέση με νομοθετήματα,
αναπομπές νόμων από τον Πρόεδρο Της Δημο-
κρατίας και πολλά άλλα. Βέβαια η δίκη και κατα-
δίκη του αντιπάλου του Ρίκκου Ερωτοκρίτου έγι-
νε στο άψε σβήσε, ωστόσο, χρόνος για το νομο-
σχέδιο για τους ποδηλάτες δεν υπήρχε. Τέσσερα
χρόνια μετά το τραπεζικό σκάνδαλο και οι μόνες
υποθέσεις που καταχωρήθηκαν ήταν αυτές που
ερεύνησε η Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς αλλά οι μί-
ζες της Uniastrum άφαντες. Πάλι με χρόνια με
καιρούς.

••••
Σύντροφοι στο πάλεμα
Ξεσηκώθηκαν οι σύντροφοι για τη δήλωση του
υπουργού Οικονομικών ότι ο κατώτατος μισθός
είναι ψηλός. Προφανώς ορισμένοι θεωρούν πως
στην Ελλάδα των 634 ευρώ είναι πολύ ικανοποι-

ητικός. Η εκτίμηση της στήλης είναι πως αν ο κα-
τώτατος πάει στα 1000 ευρώ κάποιες κόκκινες
επιχειρήσεις θα δυσκολευτούν πολύ να κρατή-
σουν άλλο ένα μέρος του προσωπικού τους και
θα τους προτείνουν μερική απασχόληση. 

••••

Λέμε ότι μειώνονται
Κατά €128 εκατομμύρια, στα €23,03 δισεκα-
τομμύρια, μειώθηκαν τον Μάιο του 2017 οι Μη
Εξυπηρετούμενες Χορηγήσεις (ΜΕΧ) των κυ-
πριακών τραπεζών, με το ποσοστό των ΜΕΧ,
ωστόσο, να αυξάνεται ελαφρώς στο 46,2%,
από 46,1% τον προηγούμενο μήνα. Πού είναι
οι προσπάθειες των Τραπεζών για μείωσή
τους;

••••
Μετά το Ναυτιλίας,
Τουρισμού
Έκκληση προς τα μέλη του Συνδέσμου Τουρι-
στικών Πρακτόρων Κύπρου απεύθυνε ο
υπουργός Ενέργειας, Εμπορίου, Βιομηχανίας
και Τουρισμού Γιώργος Λακκοτρύπης, όπως
ασκήσουν επιρροή προκειμένου να καταστεί
δυνατή ψήφιση από τη Βουλή των Αντιπροσώ-
πων του νομοσχεδίου για τη δημιουργία Υφυ-
πουργείου Τουρισμού. Και Υφυπουργείο Του-
ρισμού θέλουμε και Ανάπτυξης φυσικά, μην το
ξεχνάμε.

••••
Επενδύσεις ή διαβατήρια
Όσοι επένδυσαν το 2015, σήμερα απολαμβά-
νουν τους καρπούς και το ποσοστό απόδοσης
στις επενδύσεις που έκαναν τότε, ανέφερε ο
πρόεδρος του Κυπριακού Οργανισμού Προ-
ώθησης Επενδύσεων (CIPA), Χριστόδουλος Αγ-
καστινιώτης, διαμηνύοντας πως τώρα είναι η
ώρα για ξένους επενδυτές να εμπιστευτούν
την Κύπρο. 
Μήπως λέμε πλαγίως ότι θέλουμε να δώσουμε
και άλλα διαβατήρια;

Οι τεχνίτες που χρειαζόμαστε

A Π Ο Ψ Η  Του ΜΙΧΑΛΗ ΟΛΥΜΠΙΟΥ

Εθνικό σχέδιο 
στήριξης πρώτης

κατοικίας

A Π Ο Ψ Η  Του ΑΡΙΣΤΟΥ ΔΟΞΙΑΔΗ*

Συχνά τα τελευταία χρόνια
ακούμε για τους κινδύνους εκ-
ποιήσεων ακόμα και της πρώ-
της κατοικίας με ό,τι αυτό ση-
μαίνει για την κοινωνία. Πρα-
κτικά οι τράπεζες δυσκολεύον-
ται να προχωρήσουν σε εκποι-
ήσεις της πρώτης κατοικίας
αφενός μεν λόγω πολιτικών και
κοινωνικών αναταραχών που
θα προκληθούν και αφετέρου
λόγω των αναμενόμενων επι-
πτώσεων που θα προκύψουν
στις τιμές των ακινήτων. 

Το πρόβλημα των μη εξυπη-
ρετούμενων δανείων στο τρα-
πεζικό μας σύστημα αγγίζει τα
23 δισεκατομμύρια και ένα με-
γάλο μέρος του αφορά ενυπό-
θηκα δάνεια πρώτης κατοικίας.
Η Κύπρος αντιμετωπίζει το δεύ-
τερο μεγαλύτερο πρόβλημα μη

εξυπηρετούμενων δανείων
στην Ευρωζώνη μετά την Ελ-
λάδα και η επίλυσή του απο-
τελεί θέμα επιβίωσης για τις
μεγάλες συστημικές τράπεζες.
Η κοινωνική πτυχή είναι εξίσου
σημαντική και δεν θα πρέπει
να την υποτιμούμε. 

Η Πολιτεία σε αυτές τις εξαι-
ρετικές συνθήκες θα πρέπει να
αναζητήσει τρόπους επίλυσης
του προβλήματος που να μη
δημιουργούν ούτε στρεβλώσεις
αλλά ούτε και να εντείνουν τα
κοινωνικά προβλήματα. Ίσως
έχει φθάσει η ώρα να εξεταστεί
το ενδεχόμενο κατάρτισης ενός
σχεδίου στήριξης πρώτης κα-
τοικίας στη βάση όμως κάποιων
αρχών. 

Επιδίωξη του σχεδίου θα πρέ-
πει να είναι η επιτάχυνση της

επίλυσης του προβλήματος των
μη εξυπηρετούμενων δανείων
χωρίς τη δημιουργία κοινωνι-
κών προβλημάτων. 

1. Οποιαδήποτε κρατική στή-
ριξη θα πρέπει να διασφαλιστεί
η ανακτησιμότητά της καθώς
σε διαφορετική περίπτωση θα
αποτελεί αδικία και πολύ κακό
προηγούμενο. 

2. Στήριξη πρόθυμων δανει-
οληπτών να προχωρήσουν σε
αναδιάρθρωση των δανείων
τους με μερική ικανότητα απο-
πληρωμής. 

3. Καθορισμός μέγιστου πο-
σού χρηματοδότησης δόσης
που να μην ξεπερνά το 50%. 

4. Τα τραπεζικά ιδρύματα θα
πρέπει να προσφέρουν τέτοιες
εκπτώσεις που να καθιστούν
την αναδιάρθρωση ελκυστική
αλλά και βιώσιμη. 

5. Το επιτόκιο θα πρέπει να
είναι 100 μονάδες βάσης πάνω
από το κόστος δανεισμού του
κράτους. 

6. Το σχέδιο θα έχει διάρκεια
3-4 χρόνια και από εκεί και
πέρα θα πρέπει ο δανειολήπτης
να μπορεί από μόνος του να
αναλάβει ολόκληρη την κατα-
βολή των δόσεων αλλά και απο-
πληρωμής του δανείου που έλα-
βε από το κράτος σε ένα λογικό
χρονικό διάστημα που θα κα-
θοριστεί από την αρχή. 

7. Περιπτώσεις μεγάλων δα-
νείων π.χ. πέραν των 400.000
δεν θα εξετάζονται. Στις περι-
πτώσεις αυτές θα πρέπει να εν-
θαρρύνεται η ανταλλαγή του
ακινήτου έναντι χρέους. Αν
υπολογίσουμε ότι το σχέδιο
μπορεί να καλύπτει δόση μέχρι
10.000 ευρώ τον χρόνο τότε με
το ποσό των 50 εκατ. τον χρόνο
θα μπορούν να αναδιαρθρω-
θούν 5.000 δάνεια. 

Αν υποθέσουμε ότι ο μέσος
όρος του υπολοίπου των δα-
νείων αυτών είναι 300.000 τότε
θα βελτιωθεί η κατάσταση στο
σύστημα κατά 1,5 δισ., υπό την
προϋπόθεση της επιτυχούς
συμμετοχής του δανειολήπτη
στην αναδιάρθρωση. Η συμ-
μετοχή των τραπεζών στην
αναδιάρθρωση θα γίνεται κα-
νονικά και θα αξιολογείται η
ικανότητα του κάθε δανειολή-
πτη, όπως γίνεται σε όλες τις
περιπτώσεις. Η αγνόηση του
μεγάλου αυτού οικονομικού
και κοινωνικού προβλήματος
δεν έχει τιμή. Μπορεί όμως να
έχει τίμημα. 

H  Λ E Ξ H
Τ Η Σ  Ε Β Δ Ο Μ Α Δ Α Σ

Αναπτυσσόμενη &
Ανεπτυγμένη Οικονομία
Αναπτυσσόμενη καλείται η οικονομία η
οποία βρίσκεται σε χαμηλά επίπεδα οι-
κονομικής ανάπτυξης, ενώ ανεπτυγμέ-
νη οικονομία είναι αυτή που παρουσιά-
ζει υψηλότερα επίπεδα οικονομικής
ανάπτυξης, πάντοτε σε σύγκριση με άλ-

λες οικονομίες. Ο συγ-
κριτικά χαμηλός ή υψη-
λός ρυθμός ανάπτυξης
προκύπτει, μεταξύ άλ-
λων, από το επίπεδο
μόρφωσης και εκπαί-
δευσης του πληθυσμού,
τις υποδομές, τα επίπε-

δα παραγωγής, κατανάλωσης και επεν-
δύσεων, τα επίπεδα απασχόλησης, το
κατά κεφαλήν εισόδημα, το ΑΕΠ, τους
θεσμούς, τη διαφθορά και γενικότερα
το βιοτικό επίπεδο.

Μάριος Χαραλαμπίδης
Καθηγητής Διοίκησης και Οικονομικών

Cyprus Institute of Marketing, The Cyprus
Business School

ΚτΚ: Βρε μήπως έφτασε η ώρα να δούμε τι γίνεται με τα Μη Εξυπηρετούμενα;

<<<<<<<

Η Πολιτεία σε αυτές
τις εξαιρετικές 
συνθήκες θα πρέπει
να αναζητήσει 
τρόπους επίλυσης
του προβλήματος
που να μη δημιουρ-
γούν ούτε στρεβλώ-
σεις αλλά ούτε και 
να εντείνουν 
τα κοινωνικά 
προβλήματα.

<<<<<<

Ας μειωθούν οι υπερβο-
λικοί φόροι, για να 
κάνουν τη δουλειά τους 
οι δημιουργοί.
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Βραβείο Αριστείας από την Ε.Ε
στο Ευρωπαϊκό Πανεπιστήμιο

Ιστορική σελίδα για το Ευρωπαϊκό Πανεπιστήμιο

Κύπρου, καθώς έλαβε μια από τις πιο σημαντικές

διεθνείς διακρίσεις και βραβεύσεις. Πιο συγκε-

κριμένα, η Ευρωπαϊκή Επιτροπή απένειμε το "Λο-

γότυπο Αριστείας στην  Έρευνα: Ανθρώπινο Δυναμικό"

(HR Excellence in Research Logo) στο Ευρωπαϊκό

Πανεπιστήμιο Κύπρου.

Η Ευρωπαϊκή Επιτροπή επιβραβεύει - μετά από

αξιολόγηση - το Ευρωπαϊκό Πανεπιστήμιο Κύπρου

με το εν λόγω Λογότυπο Αριστείας στην Έρευνα,

αναγνωρίζοντας τη  συμβολή του πανεπιστημίου

στην επιστημονική αριστεία, μέσα από την ικανότητα

και την υψηλή τεχνογνωσία του ανθρώπινου δυ-

ναμικού του στα πεδία της έρευνας. 

Αξίζει πάντως να αναφερθεί πως κορυφαία πα-

νεπιστήμια έχουν λάβει αυτή τη διάκριση όπως για

παράδειγμα το Πανεπιστήμιο του Κέημπρητζ, το

πανεπιστήμιο της Οξφόρδης, το πανεπιστήμιο του

Άμστερνταμ, το πανεπιστήμιο της Κοπεγχάγης, το

πανεπιστήμιο του Όσλο κλπ. 

Στο μήνυμά τους ο πρύτανης Κώστας Γουλιάμος

και ο αντιπρύτανης Έρευνας και Εξωτερικών Υπο-

θέσεων Ανδρέας Ευσταθίου υπογράμμισαν πως "η

βράβευση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής πιστοποιεί

και αντανακλά το έργο αριστείας που επιτελείται

στην έρευνα από την επιστημονική κοινότητα του

Ευρωπαϊκού Πανεπιστημίου Κύπρου. Το γεγονός

ότι είμαστε ένας από τους 392 ακαδημαϊκούς ορ-

γανισμούς της Ευρώπης, στους οποίους έχει απο-

νεμηθεί αυτή η σημαντική διάκριση, υποδεικνύει

και αποδεικνύει την υψηλή ποιότητα ερευνητικής

γνώσης, καινοτομίας και υπηρεσιών που προσφέ-

ρουμε σε ένα άκρως ανταγωνιστικό περιβάλλον

εντός και εκτός της Ευρωπαϊκής Ένωσης".

Ιδιαίτερα ο πρύτανης κ. Γουλιάμος τόνισε πως

το "Ευρωπαϊκό Πανεπιστήμιο διαθέτει κορυφαίους

ερευνητές που συνεργάζονται με δημόσιους και

ιδιωτικούς οργανισμούς αλλά και σημαντικά ακα-

δημαϊκά ιδρύματα του εξωτερικού αυξάνοντας

αφενός το αναπτυξιακό δυναμικό, αφετέρου δη-

μιουργώντας προστιθέμενη αξία τόσο για το πα-

νεπιστήμιο όσο και για την ίδια την Κύπρο". 

Ο αντιπρύτανης κ. Ευσταθίου επισήμανε ότι η

διάκριση αυτή αναγνωρίζει επίσης ότι το Ευρωπαϊκό

Πανεπιστήμιο προσφέρει ευνοϊκές συνθήκες ερ-

γασίας στους ερευνητές του. Το πανεπιστήμιο δε-

σμεύεται ότι θα συνεχίσει να βελτιώνει αυτές τις

συνθήκες και διαδικασίες ώστε να γίνει πόλος

έλξης για ταλαντούχους ερευνητές στην ευρύτερη

περιοχή και την Ευρώπη γενικότερα.

Σε μια οικονομία και κοινωνία που μεταβάλλεται

με ραγδαίους ρυθμούς, η Ευρωπαϊκή Επιτροπή

στηρίζεται στα ισχυρά σημεία εμπειρογνωμοσύνης

και αριστείας της ερευνητικής κοινότητας των ακα-

δημαϊκών ιδρυμάτων, ώστε να δοθεί ώθηση στην

ανταγωνιστικότητα και, συνάμα, να αντιμετωπισθούν

με αποφασιστικότητα οι προκλήσεις αλλά και οι

ανάγκες της σημερινής εποχής μέσω του Ευρωπαϊκού

Χώρου Έρευνας (ΕΧΕ). 

Ευρωπαϊκό Πανεπιστήμιο Κύπρου
στο Magna Charta Universitatum

Το Ευρωπαϊκό Πανεπιστήμιο
Κύπρου είναι πλέον ένα από τα
816 διακεκριμένα και ιστορικά πα-
νεπιστήμια που συγκροτούν τον
διεθνούς κύρους οργανισμό Ob-
servatory Magna Charta Univer-
sitatum. 

Πιο συγκεκριμένα, το Ευρωπαϊκό
Πανεπιστήμιο Κύπρου, επαναβε-
βαιώνοντας τη δέσμευσή του στις
βασικές αξίες της πανεπιστημιακής
εκπαίδευσης και των ακαδημαϊκών
αρχών παγκοσμίως, συγκαταλέ-
γεται – μετά από εξέταση και αξιο-
λόγηση – στα 816 πανεπιστήμια
του Observatory Magna Charta
Universitatum, μεταξύ των οποίων
είναι και κορυφαία όσο και ιστορικά
ιδρύματα του κόσμου όπως Uni-
versité Paris I Panthéon Sorbonne,
University of Cambridge, University
of Oxford, Cornell University, Johns
Hopkins University, University of
Chicago, University of Zurich, U-
niversity of Hamburg, Ludwig-
Maximilians-Universität, München,
University of Copenhagen, Uni-
versity of Vienna, University of
Amsterdam, κ.α. 

Αξίζει πάντως να σημειωθεί πως
το Magna Charta Universitatum,
το οποίο δημιουργήθηκε από κοι-
νού από την Ευρωπαϊκή Ένωση
Πανεπιστημίων (EUA) και το Πα-
νεπιστήμιο της Μπολόνια, κωδι-
κοποιεί τις αρχές της ακαδημαϊκής
ελευθερίας και της θεσμικής αυ-
τονομίας αλλά και αυτοτέλειας
που καθορίζουν, μεταξύ άλλων,
τις κατευθυντήριες γραμμές για
τη χρηστή διακυβέρνηση και απο-
τελεσματική λειτουργία των πα-
νεπιστημίων. Επιπλέον, το Obser-
vatory Magna Charta Universita-
tum αποτελεί θεσμικό θεματοφύ-

λακα των αρχών πανεπιστημιακής
λειτουργίας με επίκεντρο το ανα-
πόσπαστο της διδασκαλίας και
έρευνας, της ανθρωπιστικής πα-
ράδοσης, του διηνεκούς διαλόγου,
και της σύνδεσης με την κοινωνία
έτσι ώστε τα πανεπιστήμια να κα-
ταστούν τόπος και χώρος αριστείας.   

Η επίσημη τελετή διεξήχθη στο
Πανεπιστήμιο Pecs στην Ουγγαρία,
το οποίο ως γνωστόν αποτελεί το
πρώτο πανεπιστήμιο της χώρας,
καθώς ιδρύθηκε πριν από 650 χρό-
νια (1367).

Ο πρύτανης Κώστας Γουλιάμος,
ο οποίος συμμετείχε στην επίσημη
τελετή και υπέγραψε το πρωτό-
κολλο εισόδου του Ευρωπαϊκού
Πανεπιστημίου Κύπρου στον ορ-
γανισμό Observatory Magna Charta
Universitatum, δήλωσε: «Είμαι ιδι-
αίτερα ευτυχής καθώς συνάντησα
τόσους αξιότιμους Πρυτάνεις από
διακεκριμένα και ιστορικά πανε-
πιστήμια που θερμά καλωσόρισαν
το Πανεπιστήμιό μας, αναγνωρί-

ζοντας το έργο που επιτελείται στο
ίδρυμά μας.  Με τα πανεπιστήμια
να καθίστανται πιο σημαντικά για
την κοινωνία, όσο ποτέ άλλοτε
στην ιστορία των επιστημών, και
σε μια εποχή κατά την οποία απαι-
τείται να είναι και προπύργια της
ανεξάρτητης σκέψης, της εκπαί-
δευσης και της έρευνας, η απόφαση
- μετά από αξιολόγηση - να ενταχθεί
το Ευρωπαϊκό Πανεπιστήμιο Κύ-
πρου στο Observatory Magna Char-
ta Universitatum, αποτελεί μέγιστη
τιμή. Ταυτόχρονα η ένταξή μας,
υποδεικνύει και αποδεικνύει την
εμπιστοσύνη που τρέφει η διεθνής
πανεπιστημιακή κοινότητα όσον
αφορά στις αρχές της αυτοτέλειας,
της ακαδημαϊκής ελευθερίας, της
αριστείας και της αξιοπιστίας του
οργανισμού μας».

Το Ευρωπαϊκό Πανεπιστήμιο
Κύπρου είναι το μοναδικό μη-κρα-
τικό πανεπιστήμιο από την Κύπρο
που συμμετέχει στο Observatory
Magna Charta Universitatum.

Αφόρητες πλέον οι πιέσεις της ΕΚΤ
Ξεχωριστές συναντήσεις με CEO’s ελληνικών και κυπριακών τραπεζών είχαν πρόσφατα ευρωπαίοι αξιωματούχοι

Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Η Συνθήκη του Μάαστριχτ αναφέρει
ότι για να χαρακτηριστεί μια οικο-
νομία ως βιώσιμη, πρέπει η κάθε
χώρα να έχει 3% ανεργία, 3% ανά-
πτυξη, λιγότερο από 60% χρέος,
μέχρι 3% έλλειμμα ετησίως, αλλά
και όχι παραπάνω από το 5% πο-
σοστό Μη Εξυπηρετούμενων Δα-
νείων. Η Κύπρος που έχει πάνω
10% ανεργία, λίγο παραπάνω από
το 100% χρέος αλλά και Μη Εξυ-
πηρετούμενα Δάνεια πάνω από
50%, είναι ποσοστά που δικαιολο-
γούν απολύτως τις τραπεζικές φω-
νές σε Κύπρο αλλά και στην Ελλάδα,
που τονίζουν ότι τους ασκείται με-
γάλη πίεση από την Ευρωπαϊκή
Κεντρική Τράπεζα. Η πίεση που
τους ασκείται φέρνει ζημιές στα
τραπεζικά αποτελέσματα που ανα-

κοινώνονται, ενώ για το «over re-
gulation» που συχνά «γκρινιάζουν»,
στο τέλος της ημέρας επιβαρύνει
το κόστος που επωμίζονται ως ορ-
γανισμοί. Πηγές από την ΕΚΤ σχο-
λιάζουν στην «Κ» πως η Κύπρος
έχει τον υψηλότερο δείκτη ΜΕΔ,
οπότε ενδεχομένως να υπάρχει πα-
ραπάνω συνεργασία για να καθο-
ριστεί η στρατηγική εκείνη με την
οποία θα μειωθούν τα κόκκινα δά-
νεια. Εκτός αυτού όμως, λένε ότι
δεν υπάρχει συγκεκριμένη πίεση

από αυτή που γίνεται στο πλαίσιο
του εποπτικού διαλόγου, αλλά
απλώς «στενή συνεργασία». 

Παρόλα αυτά, τραπεζικές πηγές
από Κύπρο και Ελλάδα, δηλώνουν
στην «Κ» πως η πίεση εντός των
τραπεζών – και όχι μόνο των συ-
στημικών – είναι έκδηλη από την
ΕΚΤ, ζητώντας συνεχώς να αυξή-
σουν οι τράπεζες τις προβλέψεις
τους και να καθοριστούν τα πλαίσια
βιώσιμης λειτουργίας τους. Εξάλλου,
κατ’ ιδίαν συναντήσεις είχαν αξιω-

ματούχοι της ΕΚΤ με CEO’s κυπρια-
κών και ελληνικών τραπεζών, στο
αμέσως προηγούμενο διάστημα γι’
αυτό τον σκοπό, κάτι που η «Κ» εί-
ναι σε θέση να γνωρίζει. Η βασική
αρχή της ΕΚΤ, όπως λένε κυπριακές
τραπεζικές πηγές, είναι να πιέσει
τις τράπεζες να χρησιμοποιήσουν
συνδυαστικά όλες τις λύσεις που
έχουν ενώπιόν τους για να αντι-
μετωπίσουν τα Μη Εξυπηρετού-
μενα Δάνεια. Χαρακτηριστικά δη-
λώνουν πως έχουν υποδείξεις να

προχωρούν σε αναδιαρθρώσεις,
πωλήσεις δανείων, τιτλοποίηση
δανείων, δηλαδή να απομοχλεύ-
σουν τον ισολογισμό τους με προ-
βληματικά δάνεια και να χρησιμο-
ποιήσουν τη μέθοδο ανταλλαγής
χρέους με ακίνητα. 

Όπως δηλώνουν δηλαδή, και
είναι μια πρόταση που τους επα-
ναλαμβάνει η ΕΚΤ συνεχώς, ναι
μεν με συνδυαστικά μέτρα θα λυθεί
το πρόβλημα των Μη Εξυπηρετού-
μενων δανείων, αλλά πρέπει να

επικεντρωθούν στην πώληση δα-
νείων. Πρόσθετα, οι ίδιες τραπεζικές
πηγές αναφέρουν ότι τα κόστη για
να πληρούν τις απαιτήσεις της ΕΚΤ
έχουν ανέβει πάρα πολύ, γεγονός
που με τη σειρά του μειώνει την
κερδοφορία τους. Πρόσθετα είπαν
ότι το κόστος αυτό δεν το επωμί-
ζονται όλα τα τραπεζικά ιδρύματα
της Κύπρου, αλλά τέσσερα τα οποία
πληρούν τις εποπτικές απαιτήσεις
της ΕΚΤ. 

Τα υπόλοιπα, όπως είπαν, έχουν
μειωμένο κόστος σε σχέση με αυτό
που επωμίζονται τα συγκεκριμένα
και με μεγαλύτερες ευκαιρίες να
παρουσιάσουν κέρδη στο τέλος
κάθε τριμήνου.

Η ιδιοκατοίκηση
Η Κύπρος αποτελεί ένα μικρό

κομμάτι του προβλήματος της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης σε σχέση με τα
ΜΕΔ, όχι σε ποσοστά, αλλά σε όγκο.
Η διαφωνία όμως σύμφωνα με τις
τραπεζικές πηγές, γεγονός που
προσφέρει γόνιμο έδαφος στην
ΕΚΤ να ασκεί πίεση, διαμορφώνεται
ότι σε Κύπρο και Ελλάδα υπάρχει
μεγάλο ποσοστό ιδιοκατοίκησης.
Η υψηλή ιδιοκατοίκηση σημαίνει
αυτομάτως για τους Ευρωπαίους
ότι υπάρχουν υψηλές εξασφαλίσεις
μέσω ενυπόθηκων ακινήτων. Τρα-
πεζικοί κύκλοι αναφέρουν χαρα-
κτηριστικά: «Η Ευρωπαϊκή Κεν-
τρική Τράπεζα αναφέρει ότι οι τρά-
πεζες της Κύπρου δεν προχωρούν
σε μεγάλο βαθμό σε εκποιήσεις,
ενώ χρειάζεται πολύς χρόνος για
να βγουν δικαστικές αποφάσεις.
Γενικότερα είναι αργές οι διαδικα-
σίες για να βγουν τελεσίδικες απο-
φάσεις για ακίνητα τα οποία πρό-
κειται να περάσουν στην κατοχή
της τράπεζας. Οι διαδικασίες αυτές
παίρνουν χρόνο της τάξης των 5 -
10 χρόνων, οπότε η ρευστοποίηση
αυτής της εξασφάλισης αυξάνει

τον κίνδυνο για το συγκεκριμένο
δάνειο. Από εκεί πηγάζουν επί της
ουσίας και οι πρόσθετες προβλέψεις
που θέλει η ΕΚΤ από τις τράπεζες,
διότι πολύ απλά σε επτά χρόνια
για παράδειγμα που θα βγει από-
φαση υπέρ της τράπεζας, το εν
λόγω ακίνητο δεν πρόκειται να
έχει την ίδια αξία ή την ίδια εξα-
σφάλιση που είχε λάβει η τράπεζα
όταν είχε παραχωρήσει το δάνειο».

Συνήγορος του διαβόλου
Η ίδια η ΕΚΤ σε μια έκθεσή της

αναφέρει ότι για να μειωθούν τα
ΜΕΔ πρέπει να δουλέψει πολύ η
Κύπρος αλλά και όποια χώρα έχει
να αντιμετωπίσει αντίστοιχο πρό-
βλημα όπως η Ελλάδα για παρά-
δειγμα, στην πώληση δανείων και
στα σχήματα τιτλοποίησης δανεί-
ων. Αυτά δηλαδή, που δεν θέλουν
να ακούσουν βουλευτές και εμπλε-
κόμενα μέρη, ενώ η ίδια η ΕΚΤ προ-
τάσσει ότι αυτά τα εργαλεία θα λύ-
σουν το πρόβλημα των ΜΕΔ ακόμα
και σε αγορές που έχουν μικρότερα
ποσοστά.

Ο μέσος όρος ΜΕΔ στην Ευρώπη
είναι στο 7 - 8%, οι «χαμηλές» χώρες
είναι στο 3%, οι χώρες του Νότου
έχουν 20 -30% που είναι πολύ ψηλά,
ενώ η Κύπρος και η Ελλάδα φτά-
νουν το 50%. Φαίνεται να ξυπνά
πλέον και η Κεντρική Τράπεζα Κύ-
πρου, διότι αυτή την εβδομάδα
ανακοίνωσε μέσω της διοικήτριας
της Χρυστάλλα Γιωρκάτζη, ότι πρέ-
πει να αναθεωρηθούν οι στόχοι
μείωσης των ΜΕΔ. 

Όπως είπε, οι στόχοι που είχαν
τεθεί το 2015 δεν εξυπηρετούν πια
το «τώρα». Πηγές της «Κ» πάντως
λένε ότι η Κεντρική Τράπεζα δου-
λεύει επικουρικά, με την ΕΚΤ να
έχει αναλάβει και τράπεζες οι οποίες
δεν είναι συστημικές, ασκώντας
εσωτερικούς ελέγχους στη λειτουρ-
γία τους.

Η Συνθήκη του Μάαστριχτ αναφέρει ότι για να χαρακτηριστεί μια οικονομία ως βιώσιμη, πρέπει η κάθε χώρα να έχει
3% ανεργία, 3% ανάπτυξη, λιγότερο από 60% χρέος, μέχρι 3% έλλειμμα ετησίως, αλλά και όχι παραπάνω από το 5%
ποσοστό Μη Εξυπηρετούμενων Δανείων.

<<<<<<<

Οι Ευρωπαίοι επισημαί-
νουν πως δεν είναι ένα
εργαλείο που θα φέρει
τη λύση στην μείωση
των ΜΕΔ, αλλά με συν-
δυαστικά μέτρα θα λυ-
θεί το πρόβλημα.
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Του ΜΙΧΑΛΗ ΟΛΥΜΠΙΟΥ

Νέο αυστηρότερο ρυθμιστικό πλαί-
σιο για τις τράπεζες της Ευρωζώνης
ετοιμάζει ο Ενιαίος Εποπτικός Μη-
χανισμός (Single Supervisory Me-
chanism) καθώς σύμφωνα με δη-
μοσιογραφικές πληροφορίες ο πή-
χης των προβλέψεων για επισφά-
λειες θα ανέλθει στο 67% μέχρι το
2022. Πρόκειται για ένα ιδιαίτερα
αυστηρό αλλά και αισιόδοξο στόχο
για χώρες όπως η Ελλάδα και η Κύ-
προς τα τραπεζικά συστήματα των
οποίων έχουν στη κυριολεξία πα-
ραλύσει λόγω των προβληματικών
δανείων τα τελευταία 4 χρόνια. Σε
ό,τι αφορά την Κύπρο οι Ευρωπαίοι
επόπτες είναι ιδιαίτερα απογοη-
τευμένοι, καθώς ο ρυθμός βελτίω-
σης της κατάστασης έχει καθηλω-
θεί, όπως παραδέχθηκε και ο αρ-
μόδιος για την εποπτεία από την
Κεντρική Τράπεζα. Όπως σημει-
ώνουν εμπειρογνώμονες του τρα-
πεζικού συστήματος η πώληση δα-
νείων καθίσταται απολύτως ανα-
γκαία, καθώς δεν διαφαίνεται καμία
προοπτική γρηγορότερης επίλυσης
του προβλήματος. Ήδη, σημει-
ώνουν, βρισκόμαστε εκτός χρονο-
διαγραμμάτων. Χαρακτηρίζουν δε
την κατάσταση ιδιαίτερα κρίσιμη,
καθώς η υιοθέτηση του νέου διε-
θνούς λογιστικού προτύπου 9 με
τον νέο χρόνο θα επιφέρει εσχάτως
πρόσθετες ζημιές εκατοντάδων
εκατομμυρίων υπό τη μορφή αύ-
ξησης των προβλέψεων για επι-
σφάλειες. 

Ακτινογραφία των ΜΕΔ
Ο έλεγχος της Pimco σε σχέση

με την ποιότητα του χαρτοφυλα-
κίου δανείων των τραπεζών (Asset
Quality Review) που ολοκληρώθηκε
τον Φεβρουάριο του 2013 αποκά-
λυψε τα τεράστια ποσά προβλη-
ματικών δανείων που κρύβονταν
επιμελώς κάτω από το χαλί την πε-
ρίοδο Αθανάσιου Ορφανίδη. Η πρώ-
τη αποκάλυψη ήρθε στο τέλος του
2011 όταν η Λαϊκή Τράπεζα ανα-
κοίνωσε ζημιές ύψους 3,5 δισεκα-

τομμυρίων ευρώ, περίπου 20% του
κυπριακού ΑΕΠ. Η έκθεση της Pim-
co είχε προκαλέσει ποικίλες πολι-
τικές αντιδράσεις και ορισμένοι
είχαν κάνει λόγο για υπερβολικές
προβλέψεις για επισφάλειες και
αχρείαστες κεφαλαιουχικές ανάγκες
που οδήγησαν, όπως ισχυρίζονταν
τότε, σε μεγαλύτερο κούρεμα. Ο
χρόνος διέψευσε αυτές τις τοπο-
θετήσεις και επιβεβαίωσε την Pim-
co, καθώς οι προβλέψεις της όχι

μόνο δεν ήταν συντηρητικές αλλά
αποδείχθηκαν αισιόδοξες, καθώς
από το 2013 οι τρεις μεγαλύτερες
συστημικές τράπεζες προχώρησαν
σε δύο αυξήσεις κεφαλαίου έκαστη,
αντλώντας συνολικά περίπου 2 δι-
σεκατομμύρια. 

Από τις αρχές του 2017 το σύ-
νολο του ύψους των μη εξυπηρε-
τούμενων χορηγήσεων στο κυ-
πριακό τραπεζικό σύστημα βρί-
σκεται κοντά στα €23 δισεκατομ-
μύρια. Η Τράπεζα Κύπρου ως το
μεγαλύτερο τραπεζικό ίδρυμα το
οποίο απορρόφησε και το τοξικό
χαρτοφυλάκιο της Λαϊκής το 2013
έχει το 50% του συνόλου των ΜΕΔ,
δηλαδή 11 δισ. Η ΣΚΤ έρχεται σε
δεύτερη θέση με χαρτοφυλάκιο
ΜΕΔ που ανέρχεται στα 6,8 δισ.
ενώ η Ελληνική με 2,2 δισ. Το 2015
οι εποπτικές αρχές είχαν διαμηνύ-
σει ότι οι τράπεζες θα έπρεπε να
αυξήσουν τις προβλέψεις στο 50%
των μη εξυπηρετούμενων δανείων

και κατά μέσο όρο ο στόχος αυτός
έχει φθάσει στο 43%.

Προοπτικές και εναλλακτικές
Αυτό που φαίνεται να ανησυχεί

ιδιαίτερα τους Ευρωπαίους επόπτες,
όπως έχουμε αναφέρει, είναι η επι-
βράδυνση του ρυθμού αναδιαρ-
θρώσεων και μείωσης γενικότερα
του χαρτοφυλακίου ΜΕΔ αλλά και
το μεγάλο του μέγεθος που υπερ-
βαίνει κατά πολύ το 100% του ΑΕΠ.
Η κυριότερη εναλλακτική λύση εί-
ναι η διάθεση μεγάλων πακέτων
προβληματικών δανείων σε εξει-
δικευμένα επενδυτικά ταμεία με
σημαντική όμως έκπτωση. Πρό-
κειται για μια οδυνηρή λύση, καθώς
οι εκτιμήσεις συγκλίνουν στην
άποψη ότι οι τράπεζες θα πρέπει
να αναγνωρίσουν πολύ μεγαλύτε-
ρες ζημιές από αυτές που έχουν
κάνει μέχρι τώρα, γεγονός που θα
επιβαρύνει τον δείκτη πρωτοβάθ-
μιων κεφαλαίων τους Core Tier 1.
Η εξυγίανση, ωστόσο, του ισολο-
γισμού τους αποτελεί θέμα επιβίω-
σης. Σε συνέντευξη που παραχώ-
ρησε η επικεφαλής του ESM Da-
niele Nouy τον περασμένο Απρίλιο
παραδέχθηκε πως ο πρωταρχικός
στόχος είναι η επίλυση του προ-
βλήματος των ΜΕΔ και πως τίθενται
στις τράπεζες αισιόδοξοι και συ-
νάμα ρεαλιστικοί στόχοι. Την ίδια
ώρα, παρατήρησε, «βεβαιωνόμαστε
ότι το φάρμακο δεν θα σκοτώσει
τον ασθενή». Κάποιοι βλέπουν με
προβληματισμό την αύξηση του
πήχη των προβλέψεων από το 50%
στο 67% και θεωρούν πως οι επο-
πτικές αρχές έχουν την ευχέρεια
να ζητήσουν από συγκεκριμένες
τράπεζες πρόσθετα κεφάλαια αντί
προβλέψεων για επισφάλειες, κάτι
που όπως επισημαίνουν δεν θα
βλάψει ιδιαίτερα τους μετόχους.
Θέτουν, μάλιστα, το ερώτημα κατά
πόσο η υπερβολική αναγνώριση
ζημιών θα τονώσει την εμπιστο-
σύνη στο σύστημα. 

Υπολογισμός προβλέψεων
Ο υπολογισμός των προβλέψεων

με την υιοθέτηση και του νέου λο-
γιστικού προτύπου καθίσταται ακό-
μα πιο περίπλοκη υπόθεση, καθώς
θα πρέπει να υπολογιστούν και πι-
θανές προβλέψεις για επισφάλειες
ακόμα και από δάνεια που σήμερα
είναι εξυπηρετούμενα. Αν δηλαδή
στατιστικά ένα ποσοστό νέων δα-
νείων θα καταστεί μη εξυπηρετού-
μενο σε κάποιο μελλοντικό στάδιο
τότε θα πρέπει να αρχίσουν να
υπολογίζονται προβλέψεις από τώ-
ρα. Μεταξύ των παραμέτρων που
λαμβάνονται υπόψη στα μοντέλα
υπολογισμού των προβλέψεων είναι
φυσικά το κενό μεταξύ δανείου και
εξασφάλισης, ο χρόνος που θα απαι-
τηθεί για την εκποίηση της εξα-
σφάλισης και η μελλοντική της
αξία. Φαίνεται πως η αδυναμία εκ-
ποίησης εξασφαλίσεων, ιδιαίτερα
σε ό,τι αφορά την πρώτη κατοικία
ανατρέπει τους υπολογισμούς των
τραπεζών και τα σχέδια επίλυσης
του προβλήματος που είχαν κατα-
θέσει στους Ευρωπαίους επόπτες
και αυτή η παράμετρος είναι ίσως
ο σημαντικότερος λόγος που θα
ζητήσουν αύξηση του ποσοστού
κάλυψης των επισφαλειών.

Προοπτικές για το 2018
Θα πρέπει να αναμένουμε σύν-

τομα να ξεκαθαρίσει το ζήτημα
της αύξησης των προβλέψεων από
τις εποπτικές αρχές και κατά πόσο
αυτό θα ανέλθει στο 67% μέχρι το
2017. Ακολούθως θα πρέπει οι ει-
σηγμένες τράπεζες να ανακοινώ-

σουν τις εκτιμήσεις αποτελεσμάτων
τους για το 2018 με βάση τα νέα
δεδομένα. Θα πρέπει να θεωρείται
βέβαιο ότι η υιοθέτηση της νέας
αυτής απαίτησης, δηλαδή της στα-
διακής αύξησης των προβλέψεων
στο 67% μέχρι το 2022, θα κατα-
στήσει αδύνατη την πραγματοποί-
ηση κέρδους και για το 2018. Οι
προοπτικές είναι κάπως θετικές
σε ό,τι αφορά τις αναδιαρθρώσεις,
καθώς η ανάπτυξη της οικονομίας
για το 2017 και οι διαφαινόμενες
προοπτικές για το 2018 επιτρέπουν
κάποια αισιοδοξία. Ωστόσο, θα πρέ-
πει να θεωρείται δεδομένο πως οι
αναδιαρθρώσεις που έχουν επι-
τευχθεί μέχρι σήμερα ήταν αυτές
που μπορούσαν να γίνουν πιο εύ-
κολα. Καθώς οι τράπεζες εισέρχον-
ται στον πυρήνα του χαρτοφυλα-
κίου προβληματικών δανείων θα
πρέπει να βάλουν βαθύτερα το χέρι
στην τσέπη, δηλαδή θα πρέπει να
αναγνωρίσουν μεγαλύτερες ζημιές.
Παρατηρείται, επίσης, το φαινόμενο
ότι παρά την ανάπτυξη της οικο-
νομίας και τη θεωρητική βελτίωση
της ικανότητας αποπληρωμής πε-
ρισσότερων δανειοληπτών οι ανα-
διαρθρώσεις έχουν «κολλήσει». Σε
κάποιο βαθμό το φαινόμενο αυτό
οφείλεται σε δύο διαφορετικά και
ανεξάρτητα μεταξύ τους γεγονότα.
Το πρώτο έχει να κάνει με την ευ-
κολία που παρέχει η μέθοδος αν-
ταλλαγής περιουσίας έναντι χρέους,
η οποία επέτρεψε να ολοκληρωθούν
εύκολα πολλές αναδιαρθρώσεις Το

δεύτερο γεγονός έχει να κάνει με
τον κανονισμό όπου μια αναδιάρ-
θρωση θεωρείται επιτυχής και το
δάνειο καθίσταται εξυπηρετούμενο
μετά πάροδο 12 μηνών. Συνεπώς
θα πρέπει να δούμε στους επόμε-
νους μήνες κατά πόσο η οικονομική
ανάπτυξη θα εξωθήσει περισσό-
τερους δανειολήπτες σε αναδιαρ-
θρώσεις και εξομάλυνση των δα-
νείων τους. Το στοίχημα είναι η
επιβίωση των ίδιων των τραπεζικών
ιδρυμάτων και η χρηματοπιστωτική
σταθερότητα. Θα απαιτηθεί ευελιξία
αλλά και επιτάχυνση στην υλοποί-
ηση των στόχων. Η συμφωνία της
ΣΚΤ με την Altamira αποτελεί μια
πολύ καλή λύση που δίνει προοπτι-
κή για την επίλυση του προβλή-
ματος. Η Τράπεζα Κύπρου βρίσκε-
ται επίσης σε καλό δρόμο, ωστόσο,
εγείρονται ερωτήματα κατά πόσο
θα μπορέσει να διαθέσει εμπρό-
θεσμα, δηλαδή εντός τριών χρόνων,
το μεγάλο όγκο ακινήτων που έχει
συσσωρεύσει στον ισολογισμό της.
Η Ελληνική Τράπεζα αντιμετωπίζει
πρόβλημα αύξησης εξόδων ενώ
έχει μείνει πολύ πίσω στις ανα-
διαρθρώσεις και αισιοδοξεί τώρα
ότι θα πάρει μπροστά με την συμ-
φωνία που έθεσε σε εφαρμογή με
την APS Holdings. Τα τελικά απο-
τελέσματα για το 2017 θα ξεκαθα-
ρίσουν σε μεγάλο βαθμό την εικόνα
και τις επόμενες κινήσεις τόσο των
τραπεζών όσο και των εποπτικών
αρχών. Τα δύσκολα όμως είναι ακό-
μη μπροστά μας. 

Σφίγγει ο κλοιός 
για τις τράπεζες
Ανησυχία από την επιβράδυνση του ρυθμού
αναδιαρθρώσεων –Αδήριτη ανάγκη πλέον η πώληση δανείων

Φαίνεται πως η αδυναμία εκποίησης εξασφαλίσεων, ιδιαίτερα σε ό,τι αφορά την πρώτη κατοικία ανατρέπει τους υπο-
λογισμούς των τραπεζών και τα σχέδια επίλυσης του προβλήματος που είχαν καταθέσει στους ευρωπαίους επόπτες.<<<<<<<

Καθώς οι τράπεζες ει-
σέρχονται στον πυρήνα
του χαρτοφυλακίου
προβληματικών δανεί-
ων θα πρέπει να βάλουν
βαθύτερα το χέρι στην
τσέπη, δηλαδή θα πρέ-
πει να αναγνωρίσουν
μεγαλύτερες ζημιές.

Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Κοντά στους ευρωπαϊκούς μέσους
όρους βρίσκονται οι κυπριακές
τράπεζες, καθώς χρόνο με το χρόνο
γίνονται «φυσιολογικές» τουλάχι-
στον στις εποπτικές απαιτήσεις.
Αυτό καταδεικνύουν τα αποτελέ-
σματα της άσκησης της Ευρωπαϊ-
κής Αρχής Τραπεζών (ΕΒΑ), ανα-
φορικά με τις εποπτικές απαιτήσεις
των ευρωπαϊκών πιστωτικών ιδρυ-
μάτων, καθότι η άσκηση παρακο-
λούθησης της EBA για τη Βασιλεία
3, δείχνει περαιτέρω βελτίωση των
δεικτών κεφαλαιακής μόχλευσης
και ρευστότητας των τραπεζών
της Ε.Ε. Ο όρος «παγωτό βανίλια»
είναι ένας τραπεζικός όρος (Vanilla
Ice Cream Banking), ο οποίος ανα-
φέρεται σε τράπεζες οι οποίες λαμ-
βάνουν καταθέσεις, δίνουν δάνεια

σε βιώσιμους δανειολήπτες και
πληρούν τις κεφαλαιακές απαιτή-
σεις. Σύμφωνα με τα δεδομένα,
λοιπόν, της άσκησης, οι κυπριακές
τράπεζες τουλάχιστον «στα χαρτιά»
κινούνται στην έκφραση «παγωτό
βανίλια». Συνολικά τα αποτελέσμα-
τα, με βάση τα στοιχεία της 31ης
Δεκεμβρίου 2016, δείχνουν περαι-
τέρω βελτίωση, με τις κεφαλαιακές
θέσεις των ευρωπαϊκών τραπεζών
και συγκεκριμένα το συνολικό μέσο
όρο κεφαλαιακής βάσης 1 (CET1)
να ανέρχεται στο 13,4%, σε σύγ-
κριση με τα αποτελέσματα της 30ής
Ιουνίου 2016, στο 12,8%.

Ο Δείκτης Κεφαλαίου Κοινών
Μετοχών (CET 1) της Ελληνικής
Τράπεζας ανέρχεται στο 13,7%
σύμφωνα με τα αποτελέσματα του
πρώτου τριμήνου 2017, οδηγώντας
τον Δείκτη Κεφαλαιακής Επάρκειας

στο 17,2%, πολύ πιο ψηλά από τις
ελάχιστες απαιτήσεις των Εποπτι-
κών Αρχών.

Οι Δείκτες Κεφαλαιακής Επάρ-
κειας του Συνεργατισμού, (Total

Capital, Tier 1 Capital, και Common
Equity Tier 1 Capital) στις 31 Μαρ-
τίου 2017 διαμορφώθηκαν σε
15,51% σε σχέση με 15,42% στις
31 Δεκεμβρίου 2016.

Ο Δείκτης Κεφαλαίου Κοινών
Μετοχών Κατηγορίας 1 (CET1) για
την Τράπεζα Κύπρου ανήλθε σε
12,3% και σε 11,8% χωρίς μεταβα-
τικές διατάξεις σύμφωνα με τα απο-
τελέσματα του πρώτου εξαμήνου
του 2017, ενώ ο συνολικός δείκτης
κεφαλαιακής επάρκειας ανήλθε σε
13,8%.

Μειώθηκαν τα ΜΕΔ
Κατά 128 εκατομμύρια, στα

23,03 δισεκατομμύρια ευρώ, μει-
ώθηκαν τον Μάιο του 2017 τα Μη
Εξυπηρετούμενα Δάνεια των κυ-
πριακών τραπεζών, με το ποσοστό
των ΜΕΔ, ωστόσο, αυξήθηκε ελα-
φρώς στο 46,2%, από 46,1% τον
προηγούμενο μήνα.

Η ελαφρά αυτή αύξηση του πο-
σοστού των ΜΕΔ οφείλεται, σύμ-
φωνα με τα στοιχεία της Κεντρικής

Τράπεζας της Κύπρου, στη μεγα-
λύτερη μηνιαία μείωση, κατά 396
εκατ. ευρώ, των συνολικών δανείων
σε σύγκριση με τη μείωση κατά
128 εκατ. ευρώ των ΜΕΔ. Τα δάνεια
στο τέλος Μαΐου 2017 ανήλθαν
στα 49,85 δισ. ευρώ. 

Σημειώνεται ότι από το τέλος
του 2014, τα ΜΕΔ έχουν μειωθεί
κατά 4,29 δισ. ευρώ, ενώ οι συνο-
λικές χορηγήσεις, λόγω απομό-
χλευσης της οικονομίας, έχουν μει-
ωθεί κατά 7,36 δισ. ευρώ.

Οι συνολικές χορηγήσεις που
αναδιαρθρώθηκαν, διαμορφώθη-
καν τον Μάιο του 2017 στα 12,93
δισ. ευρώ, από 12,98 δισ. ευρώ τον
προηγούμενο μήνα, και αποτελούν
το 25,9% των συνολικών δανείων.
Από αυτές, τα 9,11 δισ. ευρώ πα-
ραμένουν στα ΜΕΔ, από 9,16 δισ.
ευρώ τον Απρίλιο του 2017.

Φαινομενικά στο «παγωτό βανίλια» οι κυπριακές τράπεζες
Κοντά στους ευρωπαϊκούς μέσους όρους οι εποπτικές απαιτήσεις κεφαλαιακής μόχλευσης και ρευστότητας

Από το τέλος του 2014, τα ΜΕΔ έχουν μειωθεί κατά 4,29 δισ. ευρώ, ενώ οι
συνολικές χορηγήσεις, λόγω απομόχλευσης της οικονομίας, έχουν μειωθεί
κατά 7,36 δισ. ευρώ.
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Της ΑΡΙΑΝΑΣ ΧΑΡΙΛΑΟΥ 

Το πρώτο τρίμηνο του 2018 και συγ-
κεκριμένα τον Φεβρουάριο αναμέ-
νεται να λειτουργήσει το ηλεκτρο-
νικό κατάστημα της Ermes Depar-
tment Stores PLC του Ομίλου Σια-
κόλα. 

Όπως αναφέρθηκε από τον Όμι-
λο, η εν λόγω ανάπτυξη που ξεκί-
νησε τον Φεβρουάριο του 2016, θα
προσφέρει περισσότερες από 160
μάρκες προιόντων (brands). Η λει-
τουργία του ηλεκτρονικού κατα-
στήματος θα δίνει τη δυνατότητα

στους καταναλωτές να αγοράζουν
τις μάρκες που επιθυμούν, χωρίς
καν να επισκέπτονται καταστήμα-
τα, αφού με τη δημιουργία ενός
λογαριασμού θα μπορούν να δια-
λέγουν από το σπίτι τα προϊόντα
που θέλουν. Η μεγάλη αυτή κίνηση
στην αγορά του ηλεκτρονικού εμ-
πορίου στην Κύπρο αναμένεται να
αυξήσει τον ανταγωνισμό στον
κλάδο της λιανικής πώλησης, αφού
για πρώτη φορά ένας κυπριακός
όμιλος επιχειρεί να εντάξει στην
εγχώρια αγορά, τις τάσεις του εξω-
τερικού. Η λειτουργία του ηλεκτρο-

νικού καταστήματος έρχεται μετά
την ανακοίνωση για επέκταση των
δραστηριοτήτων της εταιρείας
στον χώρο των υπεραγορών μέσω
της στρατηγικής συνεργασίας με
το δίκτυο SPAR. Το άνοιγμα των
πρώτων υπεραγορών προγραμμα-
τίζεται επίσης στο πρώτο τρίμηνο
του 2018. Παράλληλα, σύμφωνα
με την εταιρεία, στο εγγύς μέλλον,
τα καταστήματα Debenhams και
Ζάκο θα τύχουν σημαντικής ανα-
βάθμισης και ανακαίνισης, ενώ
την ίδια ώρα η εταιρεία προτίθεται
να επεκτείνει και το κατάστημα
Forever 21 που βρίσκεται στο Mall
of Cyprus και στις υπόλοιπες πόλεις,
αλλά και την επέκτασή του στη
Μάλτα, όπου διατηρεί τα δικαιώ-
ματα. Όλες οι παραπάνω επιχει-
ρηματικές κινήσεις γνωστοποι-
ήθηκαν στα οικονομικά αποτελέ-

σματα του Ομίλου για το πρώτο
εξάμηνο του 2017.

Ηλεκτρονικό εμπόριο 
Το ηλεκτρονικό Mall του Ομίλου

θα ονομάζεται MILLIOYNI και θα
βρίσκεται κάτω από την ομπρέλα
της εταιρείας με την ονομασία Ve-
xelco, η οποία ιδρύθηκε από τη CTC
και θα ηγηθεί του κλάδου του ηλε-
κτρονικού εμπορίου της εταιρείας.
Όπως αναφέρθηκε από τον διευ-
θύνοντα σύμβουλο της Ermes De-
partment Stores PLC, Νίκο Καρα-
κόιδα, στο πλαίσιο της γενικής συ-
νέλευσης των μετόχων της εταιρείας
που πραγματοποιήθηκε την περα-
σμένη Πέμπτη, η ηλεκτρονική σε-
λίδα της εταιρείας αρχικά θα προ-
σφέρει ενδύματα και είδη που αφο-
ρούν τη γυναίκα, ενώ με την πάροδο
του χρόνου θα ενταχθούν και άλλες

κατηγορίες προϊόντων. Επίσης, μό-
λις τεθεί σε λειτουργία η ιστοσελίδα,
ο καταναλωτής θα έχει τη δυνατό-
τητα να επιλέξει είτε την ελληνική
είτε την αγγλική γλώσσα, ωστόσο
στη συνέχεια θα προστεθεί και η
ρωσική για να καλύψει πλήρως τις
ανάγκες της αγοράς.

Τρεις τύποι υπεραγορών 
Ταυτόχρονα, η επέκταση της

εταιρείας μέσω των υπεραγορών
SPAR, η οποία έχει παρουσία σε 44
χώρες με 12.500 καταστήματα και
ετήσιο κύκλο εργασιών 33 δισ. ευρώ
για το 2016, θα αναπτυχθεί σε τρεις
κατηγορίες, οι οποίες θα είναι υπό
τη μορφή υπεραγορών, supermar-
kets και καταστήματα Express. Μέ-
χρι τώρα ο όμιλος Σιακόλα δεν έχει
διευκρινίσει τον αριθμό των πρώτων
καταστημάτων που θα λειτουργή-

σουν. Ωστόσο, σχεδιάζεται να ανοί-
ξουν περισσότερα από 20 καταστή-
ματα τα επόμενα πέντε χρόνια στην
Κύπρο. Ταυτόχρονα, θα αποτελείται
τόσο από τη μετατροπή υφιστάμε-
νων καταστημάτων στο μοντέλο
SPAR, όσο και από νέα ιδιόκτητα
καταστήματα που θα αναπτυχθούν
από την Ermes.  

Οικονομικά αποτελέσματα
Η Ermes Department Stores PLC

συνολικά παρουσίασε ζημιές για
το πρώτο εξάμηνο του 2017  από
συνεχιζόμενες δραστηριότητες
πριν από τη φορολογία ύψους 2,1
εκατ., σε σύγκριση με ζημιές 1,8
εκατ. την αντίστοιχη περίοδο του
2016, ενώ οι ζημιές για την περίοδο
αναφοράς παρέμειναν στα επίπεδα
του αντίστοιχου πρώτου εξαμήνου
του 2016 και ανήλθαν στο ποσό
των 2,7 εκατ. ευρώ. Η καθαρή εσω-
τερική αξία της μετοχής της Εται-
ρείας στις 30 Ιουνίου ήταν 0,27 ευ-
ρώ ανά μετοχή των 0,34 ευρώ
(31/12/2016: 0.29 ευρώ). Όσον αφο-
ρά τα αποτελέσματα της εταιρείας,
ο πρόεδρος της Ermes Γιώργος
Ανηλιάδης ανέφερε πως ο κύκλος
εργασιών το 2016 έφθασε τα
153.000.000 ευρώ, παρουσιάζοντας
αύξηση 1,1%. Το συγκρότημα Er-
mes βρίσκεται σε πορεία πλήρους
αναδιοργάνωσης με πολλές νέες
ενέργειες και δράσεις, τα θετικά
αποτελέσματα των οποίων θα φα-
νούν στα αποτελέσματα του τρέ-
χοντος έτους.

Παράλληλα, παρουσιάζοντας τα
αποτελέσματα της CTC για το 2016,
εκ μέρους του εκτελεστικού προ-
έδρου Μάριου Σιακόλα, ο εκτελε-
στικός σύμβουλος Οικονομικών
και Πληροφορικής Γιώργος Λουκά
ανέφερε πως ο κύκλος εργασιών
του Ομίλου, ανήλθε σε 320.805.000
ευρώ, σημειώνοντας αύξηση 3,8%.
Τα καθαρά αποτελέσματα του Ομί-

λου πριν από τη φορολογία παρου-
σιάζουν κέρδος 3.135.000 ευρώ,
σε σχέση με ζημιά 45.327.000 ευρώ
το 2015. Όπως σημείωσε ο κ. Λου-
κά, με τις στοχευμένες ενέργειες
για απομόχλευση, ο Όμιλος CTC
πέτυχε να μειώσει τον τραπεζικό
δανεισμό του και κατ’ επέκταση
τα χρηματοδοτικά του έξοδα κατά
4,4 εκατ. ευρώ. 

O όμιλος Σιακόλα εξέδωσε τα
αποτελέσματα του πρώτου εξαμή-
νου και για τη Woolworth Cyprus
Properties PLC, τα οποία παρου-
σιάζουν κέρδη 739 χιλ. ευρώ, έναντι
469 χιλ. ζημιών το αντίστοιχο εξά-
μηνο του 2016. Τα συνολικά απο-
τελέσματα του προηγούμενου
έτους, σύμφωνα με τον πρόεδρο
της εταιρείας Δημήτρης Δημητρίου
τα χαρακτήρισε ικανοποιητικά και
επηρεάστηκαν θετικά από τα κέρδη
λόγω αυξήσεων στις αξίες των ακι-
νήτων του συγκροτήματος που
ανήλθαν σε 7.333.000 ευρώ, έναντι
ζημιών 26.890.000 το 2015. Ο ίδιος,
σημείωσε, ότι τα καθαρά κέρδη
για το 2016 ανήλθαν σε 4.884.000
ευρώ, παρουσιάζοντας σημαντική
βελτίωση, σε σχέση με καθαρή ζη-
μιά 26.289.000 το 2015. Παράλληλα,
στα οικονομικά αποτελέσματα της
Woolworth, αναφέρεται ότι με τα
300 εκατ. μετοχών που διαπραγ-
ματεύονται στη Ν.Ε.Α. αγορά του
Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου,
διευκολύνεται η μελλοντική προ-
σέλκυση στρατηγικών και θεσμι-
κών επενδυτών στο μετοχικό κε-
φάλαιο της Cyprus Limni Resorts
and Golf Courses Plc, η οποία είναι
ιδιοκτήτρια μεγάλης έκτασης γης
στην πόλη της Χρυσοχούς και έχει
εξασφαλίσει τις απαιτούμενες άδει-
ες για την ανάπτυξη της γης, στο
Resort Limni Bay. Η εν λόγω ανά-
πτυξη θα συμπεριλαμβάνει, ξενο-
δοχείο 5 αστέρων, δύο γήπεδα
γκολφ και οικιστικές μονάδες. 

Online shop με 160 μάρκες από την Εrmes
Αρχές του 2018 η λειτουργία της ιστοσελίδας – Αναμένεται αύξηση του ανταγωνισμού στο λιανικό εμπόριο

Από τον καναπέ τους θα μπορούν οι Κύπριοι να αγοράζουν πολλά προϊόντα.

<<<<<<<

Η λειτουργία του ηλε-
κτρονικού καταστήμα-
τος έρχεται μετά την
ανακοίνωση για την
επέκταση των δραστη-
ριοτήτων της εταιρείας
στον χώρο των υπερα-
γορών μέσω της στρα-
τηγικής συνεργασίας 
με το δίκτυο SPAR.
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Της ΑΡΙΑΝΑΣ ΧΑΡΙΛΑΟΥ

Η αύξηση της επιβατικής κίνησης
και η προσέλκυση περισσότερων
τουριστών, επανέφερε την Κύπρο
στο επίπεδο που δικαιωματικά
έπρεπε να ήταν εδώ και αρκετά
χρόνια, δηλώνει σε συνέντευξή
της στην «Κ» η ανώτατη εκτελε-
στική διευθύντρια της Hermes Air-
port Ελένη Καλογήρου. Τονίζει ότι
η αύξηση της συνδεσιμότητας, η
λειτουργία επιπρόσθετων υποδο-
μών και η συνεχής αναβάθμισή
τους, δημιούργησαν τις προϋπο-
θέσεις για περαιτέρω ανάπτυξη,
ενώ αναφέρεται παράλληλα και
στην ανάγκη εφαρμογής της Εθνι-

κής Στρατηγικής για τον Τουρισμό
και χαιρέτισε την πρόθεση της πο-
λιτείας να προχωρήσει με τη δη-
μιουργία Υφυπουργείου Τουρισμού. 
–Ποιοι είναι οι στόχοι της Her-
mes Airports για το 2018;

–Το στόχος μας είναι να ξεχω-
ρίσουμε στην κατηγορία μας, ως
ένα από τα καλύτερα αεροδρόμια,
με την μεν Λάρνακα να ανήκει
στην κατηγορία των αεροδρομίων
με επιβατική κίνηση από  5 έως 10
εκατομμύρια επιβάτες και την Πά-
φο,στην κατηγορία των αεροδρο-
μίων με επιβατική κίνηση λιγότερη
των 5 εκατομμυρίων επιβατών.
Επιπρόσθετα, προσφέρουμε στους
τουρίστες που επισκέπτονται το
νησί, μια ιδιαίτερη «κυπριακή εμ-
πειρία», με τις υπηρεσίες μας να
είναι πάντα υψηλού επιπέδου. Πα-
ράλληλα, διατηρούμε μια πολύ καλή
συνεργασία με τo κράτος για την
προώθηση της περαιτέρω ανάπτυ-
ξης του συγκεκριμένου κλάδου,
ενώ θεωρούμε ότι η συνεισφορά
μας είναι καθοριστική, αφού χωρίς
τα αεροδρόμια, θα ήταν δύσκολο

να προσελκύσουμε όλη αυτή την
επιβατική κίνηση που έχουμε τα
τελευταία χρόνια. 
–Είστε ικανοποιημένη από την
αύξηση της επιβατικής κίνησης
και με ποιο τρόπο συνέβαλε η
Hermes στο ρεκόρ που σημει-
ώνεται το τελευταίο διάστημα;

–Βεβαίως και είμαι ικανοποι-
ημένη και αξίζει να σημειωθεί ότι
η ανάπτυξη που πετύχαμε, είναι
το αποτέλεσμα της διαχρονικής
προσπάθειας που γίνεται. Η ανα-
φορά σε ρεκόρ, εμένα προσωπικά
δεν με ευχαριστεί, αν και είναι φυ-
σικό ότι η επιδίωξη είναι η συνεχής
σταθερή ανάπτυξη, άρα ο κάθε
χρόνος θα είναι καλύτερος από τον
προηγούμενο. Φέτος, έχουμε πε-
τύχει κάποιους ψηλούς αριθμούς,
του χρόνου σίγουρα αναμένουμε
κάτι καλύτερο, άρα δεν μπορούμε
να αναφερόμαστε συνεχώς σε ρε-
κόρ. Το ρεκόρ για εμένα στον του-
ρισμό της Κύπρου ήταν το 2001,
που είχαμε 2,7 εκατ. τουρίστες,
οπότε εάν προσθέσουμε μια μικρή
αύξηση της τάξης του 2% τον χρόνο
σε αυτό το νούμερο, φτάνουμε πε-
ρίπου στα σημερινά επίπεδα. Πα-
ράλληλα, πρέπει να τονίσω ότι επα-
νήλθαμε στο επίπεδο που δικαιω-
ματικά έπρεπε να είμαστε ως χώρα,
ως αποτέλεσμα και της προσπά-
θειας που γίνεται για την καλύτερη
διαχείριση των αεροδρομίων, την
αύξηση της συνδεσιμότητας και
τη λειτουργία επιπρόσθετων υπο-
δομών. 
–Ποια είναι η προοπτική της
περαιτέρω ανάπτυξης των αε-
ροδρομίων κι αν συμπεριλαμ-
βάνεται τυχόν επέκτασή τους
για την κάλυψη νέων αναγκών.

–Τα αεροδρόμιά μας έχουν σχε-
διαστεί και κατασκευαστεί με τρόπο
που τους επιτρέπει με τις ανάλογες
προσαρμογές, να εξυπηρετήσουν
πολύ μεγαλύτερο αριθμό επιβατών
από αυτόν που έχουμε σήμερα. Συγ-
κεκριμένα, με βάση το επιχειρημα-
τικό σχέδιο που είχε γίνει το 2006,
όταν αναλάβαμε τα αεροδρόμια, οι
αριθμοί επιβατών που προβλέπον-
ταν, ήταν σημαντικά μεγαλύτεροι.
Στην πορεία, ωστόσο, προέκυψαν
διάφορα απρόοπτα γεγονότα,όπως
η οικονομική κρίση στην Ευρώπη
και την Κύπρο, που μας πήραν αρ-
κετά πίσω. Τώρα, ουσιαστικά επα-
νερχόμαστε στους αριθμούς που
δικαιωματικά έπρεπε να είμαστε.
Επιζητούμε, μάλιστα, να αυξηθεί ο

αριθμός των επιβατών μας και επι-
διώκουμε την περαιτέρω ανάπτυξη
των αεροδρομίων μας, ακριβώς γιατί
οι υποδομές υπάρχουν και μπορούν
να ανταποκριθούν σε μεγαλύτερο
βαθμό. Επίσης, ο τρόπος με τον
οποίο εξυπηρετούνται οι επιβάτες
αλλάζει χρόνο με τον χρόνο. Τώρα
οι επιβάτες, είτε μπορούν να κάνουν
check in από το σπίτι τους, είτε μπο-
ρούν να απευθυνθούν στις αερο-
πορικές εταιρείες και στα ξενοδοχεία
τους. Ταυτόχρονα, οι επιβάτες πλέον
μπορεί να ταξιδεύουν και χωρίς βα-
λίτσες, είτε λόγω των περιορισμών
που υπάρχουν, είτε λόγω της επι-
πρόσθετης χρέωσης που επιβάλλουν
κάποιες εταιρείες. Όλες αυτές οι
εξελίξεις λαμβάνονται βεβαίως υπό-
ψη, ενώ παράλληλα αναπτύσσονται
συνεχώς όλες οι υποδομές, ώστε να
μπορέσουμε να αντεπεξέλθουμε σε
νέες απαιτήσεις. 

Η αναβάθμιση, ωστόσο, δεν ση-
μαίνει απαραίτητα και επέκταση
των χώρων. Σίγουρα όμως υπάρχει
συνεχής αναβάθμιση των υποδομών
και του επιπέδου εξυπηρέτησης
των επιβατών μας. Επίσης, φέτος
τον χειμώνα αναβαθμίσαμε το δί-
αυλο του αεροδρομίου Λάρνακας,
έχουμε κατασκευάσει 400 νέες θέ-
σεις στάθμευσης, έχουμε εισαγάγει
τα e-gates, τα οποία ευκολύνουν
την έλευση των επιβατών μέσα στο
αεροδρόμιο, ενώ πρόσφατα έχουμε
αυξήσει και τον αριθμό τους,με στό-
χο την καλύτερη και ταχύτερη διεκ-
περαίωση της σχετικής διαδικασίας.
Ταυτόχρονα, έχουμε αναλάβει το
αεροπορική ασφάλεια (aviation se-
curity) αυξάνοντας τόσο τις θέσεις
εργασίας όσο  και τα μηχανήματα,
έτσι ώστε να βελτιωθούν ακόμη πε-
ρισσότερο, οι χρόνοι εξυπηρέτησης
των επιβατών. 

Εξυπηρέτηση και ασφάλεια
–Ποια προβλήματα καλείστε να
αντιμετωπίσετε, ιδιαίτερα κατά
την καλοκαιρινή περίοδο;

–Το κύριο πρόβλημα είναι ότι
η κίνηση στα αεροδρόμια δεν είναι
ομοιόμορφη, δηλαδή υπάρχουν
κάποιες ώρες ιδιαίτερης αιχμής,
που καθορίζονται από το ωράριο
και τον τρόπο λειτουργίας των αε-
ροπορικών εταιρειών. Αυτές οι
ώρες, σίγουρα, απαιτούν πολύ με-
γαλύτερη προσπάθεια από την
πλευρά μας, ωστόσο, πιστεύω τα
καταφέραμε. Παρότι είχαμε αυξη-
μένο αριθμό επιβατών φέτος, όλα

κύλησαν ομαλά και δεν είχαμε ούτε
παράπονα, ούτε ιδιαίτερες καθυ-
στερήσεις, ακόμα κι αυτές τις λίγες
ώρες αιχμής. Θα ήταν ιδανικό εάν
στο 24ωρο κυλούσαν όλα σε πιο
αναλογικά επίπεδα. Παράλληλα,
θα πρέπει να σημειώσω ότι η συ-
νεργασία μας με το κράτος είναι
πολύ σημαντική, διότι η εξυπηρέ-
τηση σε κάποιους τομείς δεν εξαρ-
τάται μόνο από εμάς. Για παρά-
δειγμα, η αρμοδιότητα για τον έλεγ-
χο των διαβατηρίων ανήκει στο
κράτος, οπότε είναι σημαντικό να
στελεχώνονται σωστά αυτά τα ση-
μεία για να μην παρατηρούνται
καθυστερήσεις. Επίσης, στους δρό-
μους μπροστά από τα αεροδρόμια,
με λύπη μας παρατηρούμε ότι λόγω
του ότι δεν υπάρχει επαρκής αστυ-
νόμευση, κάποιες ώρες δημιουρ-
γείται το αδιαχώρητο. 

Ωστόσο, συνεργαζόμαστε με
την Αστυνομία, ώστε να βελτιώ-
σουμε και να λύσουμε με τον κα-
λύτερο δυνατό τρόπο και αυτό το
θέμα. Αξίζει να τονιστεί βεβαίως,
ότι όσον αφορά στα θέματα ασφά-
λειας, σε πολλά άλλα αεροδρόμια
του κόσμου,κάποιες φορές παρα-
τηρούνται επίσης μερικές καθυ-
στερήσεις, ωστόσο οι επιβάτες,

επιδεικνύουν κατανόηση διότι αν-
τιλαμβάνονται ότι είναι κάτι το
απαραίτητο. 

Η εποχικότητα
–Η εποχικότητα είναι ένα από
τα μεγαλύτερα προβλήματα που
καλούμαστε να αντιμετωπίσου-
με. Πώς πιστεύετε θα επιλυθεί
το συγκεκριμένο ζήτημα;

–Το θέμα της εποχικότητας σί-
γουρα είναι ένα μεγάλο στοίχημα
που πρέπει να κερδίσουμε ως Κύ-
προς.Το πρόβλημα αυτό μπορεί να
αντιμετωπιστεί μόνο συλλογικά,
με τη συνεργασία όλων όσοι ασχο-
λούνται με τον κλάδο του τουρι-
σμού. Ο σκοπός μας, ως χώρα, είναι
η προώθηση του ολόχρονου του-
ρισμού και με χαρά βλέπουμε ότι
αυτός είναι και ένας από τους στό-
χους της Εθνικής Στρατηγικής Του-
ρισμού που έχει καταρτιστεί. Επι-
θυμούμε δε, να προχωρήσει η εφαρ-
μογή της για να μπορέσουμε να
δημιουργήσουμε το κατάλληλο
προϊόν για την Κύπρο, έτσι ώστε
να μπορέσουμε να προσελκύσουμε
το ενδιαφέρον των τουριστών ολό-
χρονα. 

Από την πλευρά μας, σε συνερ-
γασία με το κράτος, προσφέρουμε
ελκυστικά κίνητρα σε αεροπορικές
εταιρείες και για τον χειμώνα, προ-
κειμένου να αντιμετωπίσουμε το
πρόβλημα της εποχικότητας και
να αναπτύξουμε τον ολόχρονο του-
ρισμό. 
–Πόσο ικανοποιημένη είστε από
την εμπορική δραστηριότητα
των αεροδρομίων και ποιοι είναι
οι στόχοι για τις επόμενες χρο-
νιές; Να αναμένουμε συνεργα-
σίες και με άλλες αεροπορικές
εταιρείες;

–Είμαστε πολύ ενεργοί στην
προσέλκυση αεροπορικών εταιρει-

ών, είτε αυτές είναι ντόπιες είτε
είναι ξένες. Τα αρμόδια άτομα που
διαχειρίζονται τις συνεργασίες μας
με τις αεροπορικές εταιρείες, λαμ-
βάνουν μέρος σε όλα τα συνέδρια
που γίνονται γι’ αυτό το σκοπό σε
τακτική βάση. Παράλληλα βρίσκον-
ται σε συνεχή επαφή με αεροπο-
ρικές εταιρείες, ώστε να μπορέσουν
να προσελκύσουν νέες εταιρείες
ή να επιτύχουν αύξηση των δρο-
μολογίων τους από τις υφιστάμενες.
Η συνδεσιμότητα είναι πολύ ση-
μαντική και βεβαίως, χωρίς την
αύξηση των αεροπορικών εταιρει-
ών, ο τουρίστας δεν θα μπορεί να
έρθει στη χώρα. 

Συνεπώς, η προσπάθεια είναι
συνεχής, ενώ εξίσου θετικό είναι
και το γεγονός ότι υπάρχει ένας
μεγάλος αριθμός εταιρειών που
εκτελούν δρομολόγια από και προς
την Κύπρο και συνεπώς δεν εξαρ-
τιόμαστε αποκλειστικά από μερικές
αερογραμμές. Ταυτόχρονα, σημαν-
τικό είναι και το γεγονός ότι τα τε-
λευταία χρόνια άνοιξαν και κυπρια-
κές εταιρείες, τις οποίες βεβαίως
υποστηρίζουμε και ελπίζουμε ότι
μέσα στα επόμενα χρόνια, θα ανα-
πτυχθούν ακόμα περισσότερο. Επι-
πρόσθετα, το γεγονός ότι έχουμε
καταφέρει μετά από πολλά χρόνια
προσπάθειας, να επαναρχίσουν
πτήσεις από το Δουβλίνο από δύο
αεροπορικέςεταιρείεςανοίγει νέες
προοπτικές για την αγορά της Ιρ-
λανδίας, η οποία θεωρείται μια
πολύ σημαντική αγορά για την Κύ-
προ. Εάν ανατρέξετε στα στοιχεία
του τουρισμού, θα δείτε ότι είχαμε
πολύ μεγάλο ρεύμα τουρισμού από
την εν λόγω αγορά. Όλες αυτές οι
εξελίξεις, μας δίνουν ιδιαίτερη
χαρά, διότι οι κόποι μας αποδίδουν
και παράλληλα αυξάνεται ο τουρι-
σμός. 

Ανοίγουμε διαύλους
για προσέλκυση νέων
αεροπορικών εταιρείων
Η ανώτατη εκτελεστική διευθύντρια της Hermes Airport
μιλάει για τη συνεχή αναβάθμιση των αερολιμένων 

Eπιδιώκουμε την περαιτέρω ανάπτυξη των αεροδρομίων μας, ακριβώς γιατί οι υποδομές υπάρχουν και μπορούν να
ανταποκριθούν σε μεγαλύτερο βαθμό, τόνισε η κ. Καλογήρου. 

Οι αναβαθμίσεις που έγιναν τα τελευταία δύο χρόνια βελτίωσαν τον χρόνο εξυπηρέτησης του κοινού, τόνισε η κ. Καλο-
γήρου.

<<<<<<<

Η αρμοδιότητα για τον
έλεγχο των διαβατη-
ρίων ανήκει στο κράτος,
οπότε είναι σημαντικό
να στελεχώνονται σω-
στά αυτά τα σημεία για
να μην παρατηρούνται
καθυστερήσεις.

<<<<<<<

Στους δρόμους μπροστά
από τα αεροδρόμια, με
λύπη μας παρατηρούμε
ότι λόγω του ότι δεν
υπάρχει επαρκής αστυ-
νόμευση, κάποιες ώρες
δημιουργείται το αδια-
χώρητο, τόνισε η κ. Κα-
λογήρου. 

–Ποιες είναι οι κύριες αγορές
της Κύπρου και ποιες ενέργειες
γίνονται για την προσέλκυση
άλλων αγορών;

–Αυτή τη στιγμή, οι κύριες αγο-
ρές μας είναι το Ηνωμένο Βασίλειο,
η Ρωσία και Ελλάδα. Η μεγάλη μας
προσπάθεια είναι να αναπτύξουμε
την αγορά της Γερμανίας, η οποία
είναι μια πολλά υποσχόμενη αγορά
καθώς και στο παρελθόν είχε προ-
σφέρει πολύ μεγάλο ποσοστό επι-
βατών προς την Κύπρο. Η προσπά-
θειά μας εντείνεται στην ενθάρ-
ρυνση αυτών των εταιρειών, έτσι
ώστε να διατηρήσουν τις πτήσεις
τους. Επίσης η Σκανδιναβία είναι
μια αγορά που θέλουμε να αναπτύ-
ξουμε, ενώ παράλληλα θέλουμε να
προσελκύσουμε κι άλλες εταιρείες
να ξεκινήσουν δρομολόγια προς
την Κύπρο, επειδή ως γνωστόν, οι
Σκανδιναβοί είναι επιβάτες που τα-
ξιδεύουν ολόχρονα. Το Ισραήλ απο-
τελεί επίσης άλλο ένα παράδειγμα
του τι μπορούμε να επιτύχουμε με
την πολιτική των ανοικτών αιθέρων
Τα προηγούμενα χρόνια υπήρχε
ένας προστατευτισμός για τις πτή-
σεις από και προς το Ισραήλ, ενώ
από τότε που άνοιξαν οι αιθέρες,
αυξήθηκε και ο αριθμός των επι-
βατών, από τη συγκεκριμένη αγορά.

Φαίνεται ότι υπάρχει μεγάλη ζήτηση
και υπάρχουν αρκετά δρομολόγια
με προορισμό το Ισραήλ.  Επιπρό-
σθετα, η κατασκευή του καζίνο
είναι ιδιαίτερα ελκυστική για τους
Ισραηλινούς επισκέπτες, ενώ ανα-
μένεται ότι με την έναρξη λειτουρ-
γίας του, θα μπορούσαν να προ-
στεθούν μέχρι και 300.000 επιπρό-
σθετοι τουρίστες, ετησίως.  
–Έχουν να ζηλέψουν κάτι τα
αεροδρόμια της Κύπρου σε σύγ-
κριση με άλλα ευρωπαϊκά;

–Πιστεύω πως όχι. Σαν υποδομή,
τα αεροδρόμιά μας έχουν κατα-
σκευαστεί με διεθνείς προδιαγρα-
φές και είμαστε περήφανοι γι’ αυτό.
Η ιδιωτική πρωτοβουλία σε συ-
νεργασία με την Πολιτεία, μπορεί
να φέρει τα σωστά αποτελέσματα
και πιστεύω ότι η απόφαση του
κράτους να προκηρύξει προσφορές
και να φέρει κάποιο ιδιώτη να δια-
χειριστεί τα αεροδρόμια, είχε πολύ
θετικά αποτελέσματα, διότι βλέ-
πουμε σήμερα, ότι τα αεροδρόμιά
μας είναι πια σύγχρονα, συντη-
ρούνται σωστά, αναβαθμίζονται
συνεχώς και πραγματικά δεν έχουν
τίποτα να ζηλέψουν από τα αερο-
δρόμια του εξωτερικού. Ενδεικτικά,
επιτρέψετε μου να σας υπενθυμίσω
ότι πρόσφατα, το αεροδρόμιο της

Λάρνακας κατέκτησε την πρώτη
θέση, ανάμεσα σε 500 άλλα ευρω-
παϊκά αεροδρόμια από 45 κράτη,
στην κατηγορία «Πιο Προσβάσιμο
Αεροδρόμιο για Άτομα με Αναπη-
ρίες», από το ACI Ευρώπης (Διεθνές
Συμβούλιο Αεροδρομίων). Θεωρώ
ότι είναι μεγάλη τιμή για εμάς να
έχουμε ξεχωρίσει σε αυτό τον το-
μέα, από όλα τα άλλα ευρωπαϊκά
αεροδρόμια. Επίσης, οι μέτοχοι
της Hermes, είναι εταιρείες με τε-
χνογνωσία στον τομέα των αερο-
δρομίων. Συνεχώς έχουμε την ικα-
νότητα να είμαστε ενήμεροι για
τις εξελίξεις που γίνονται παντού
και οποιαδήποτε αναβάθμιση, η
οποία πιστεύουμε ότι μπορεί να
βοηθήσει και τα αεροδρόμια της
χώρας μας, είμαστε οι πρώτοι που
θα προσπαθήσουμε να την υιοθε-
τήσουμε. Ήδη, προγραμματίζουμε
και για τη νέα χρονιά  κάποιες ση-
μαντικές αναβαθμίσεις στις υπο-
δομές μας, έτσι ώστε να μπορούμε
να εξυπηρετήσουμε ακόμη καλύ-
τερα το επιβατικό κοινό. Πιστεύω
πραγματικά ότι με συλλογική προ-
σπάθεια μπορούμε να αναπτύξουμε
περαιτέρω την τουριστική μας βιο-
μηχανία και να ενδυναμώσουμε
ακόμη περισσότερο την οικονομία
της χώρας μας.

Σκανδιναβία όπως Ισραήλ 
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Της ΕΙΡΗΝΗΣ ΧΡΥΣΟΛΩΡΑ

Τις ανησυχίες ότι η τρίτη αξιολό-
γηση θα είναι μια ακόμη δύσκολη
διαπραγμάτευση ενίσχυσε ο εκ-
πρόσωπος Τύπου του Διεθνούς
Νομισματικού Ταμείου Τζέρι Ράις,
καθιστώντας σαφές ότι το θέμα
της αξιολόγησης της ποιότητας
των στοιχείων ενεργητικού των
τραπεζών (ΑQR) «θα είναι μέρος
της αξιολόγησης». Επίσης, άφησε
ανοικτό το ενδεχόμενο να ζητήσει
το Ταμείο νέα μέτρα, καθώς –
όπως είπε– τα προγράμματα εξε-
λίσσονται και οι συνθήκες αλλά-
ζουν. Επικαλούμενος την έκθεση
του Ταμείου, της 20ής Ιουλίου,
όταν αποφασίστηκε η έγκριση
«επί της αρχής» της συμμετοχής
του στο ελληνικό πρόγραμμα, ο
κ. Ράις δεν άφησε καμία αμφιβολία
ότι το AQR θα είναι ένα από τα
θέματα που θα συζητηθούν και
μάλιστα το χαρακτήρισε σημαν-
τικό. Με τη στάση του αυτή το
Ταμείο ανοίγει αυτομάτως μέτωπο
με την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τρά-
πεζα, η οποία έχει προγραμματίσει
τα δικά της «στρες τεστ» των τρα-
πεζών για το 2018. Μόνο αν η ελ-
ληνική κυβέρνηση ζητήσει AQR
θα το προωθήσουμε, έχουν δια-
μηνύσει πηγές της ΕΚΤ. Η ελλη-
νική κυβέρνηση, όμως, διά στό-
ματος υψηλόβαθμου στελέχους
του οικονομικού επιτελείου, έχει
καταστήσει σαφές ότι δεν έχει,
βεβαίως, καμία τέτοια πρόθεση.
Σαφώς εναντίον μιας τέτοιας ανα-
στάτωσης είναι, βεβαίως, οι ίδιες
οι ελληνικές τράπεζες, οι οποίες
είχαν ελπίσει ότι το ΔΝΤ δεν θα
άνοιγε τελικά το θέμα στην αξιο-

λόγηση. Ο κ. Ράις είπε ότι το ΔΝΤ
συνεργάζεται με την ΕΚΤ και τους
άλλους ευρωπαϊκούς θεσμούς σε
όλα τα θέματα, αλλά πρόσθεσε
ότι «η σταθερότητα του χρημα-

τοπιστωτικού συστήματος είναι
μεγάλης σημασίας για το πρό-
γραμμα».

Υπενθυμίζεται ότι το ΔΝΤ είχε
εκτιμήσει τον Ιούλιο ότι οι ελλη-
νικές τράπεζες θα χρειαστούν
τουλάχιστον 10 δισ. πρόσθετων
κεφαλαίων, ανοίγοντας νέο θέμα
ανακεφαλαιοποίησης. Πέραν των
πιθανών συμπερασμάτων για πρό-
σθετες κεφαλαιακές ανάγκες,
όμως, το AQR θεωρείται, ούτως
ή άλλως, μια διαδικασία που θα
προκαλέσει μεγάλη αναστάτωση

στις τράπεζες, τη στιγμή που κα-
λούνται να ανταποκριθούν στην
πρόκληση της μείωσης των κόκ-
κινων δανείων.

Οικονομικοί παράγοντες δια-
τυπώνουν την εκτίμηση ότι η
ανάδειξη του θέματος αυτού από
το ΔΝΤ ίσως γίνεται για να δι-
καιολογήσει την αποχώρησή του
από το πρόγραμμα.

Ο κ. Ράις, εξάλλου, επανέφερε
και το θέμα της ελάφρυνσης του
χρέους, λέγοντας ότι «το πρό-
γραμμα δεν μπορεί να συνεχιστεί»
χωρίς σχετικές διασφαλίσεις. Μετά
τις γερμανικές εκλογές είναι πι-
θανό να επανέλθει δυναμικά και
το θέμα αυτό. Εν τω μεταξύ, όμως,
φαίνεται ότι η Γερμανία έχει πλέον
προσανατολιστεί στη μετεξέλιξη
του Ευρωπαϊκού Μηχανισμού
Σταθερότητας (ESM) σε Ευρωπαϊ-
κό Νομισματικό Ταμείο και έχει
μάλλον απεξαρτηθεί από το ΔΝΤ.

Σε ερώτηση σχετικά με την πα-
ρατήρηση του Γάλλου προέδρου
Εμανουέλ Μακρόν την περασμένη
εβδομάδα στην Αθήνα ότι το ΔΝΤ
δεν πρέπει να θέτει πρόσθετες
απαιτήσεις, ο κ. Ράις απάντησε
ότι δεν γνωρίζει να έχει τεθεί θέμα
πρόσθετων απαιτήσεων. Πρόσθε-
σε, όμως, ότι το πρόγραμμα εξε-
λίσσεται και καμιά φορά πρέπει
να αναπροσαρμόζεται. 

Ο κ. Ράις είπε ότι της αντιπρο-
σωπείας του ΔΝΤ, όταν ξεκινήσει
η αξιολόγηση, θα ηγείται και πάλι
η κ. Ντέλια Βελκουλέσκου. Ανέ-
φερε, εξάλλου, ότι δεν έχει προσ-
διοριστεί ημερομηνία επίσκεψης
της διευθύνουσας συμβούλου του
Ταμείου Κριστίν Λαγκάρντ στην
Αθήνα.

Το ΔΝΤ επιμένει σε νέα
στρες τεστ στις τράπεζες 
Το Ταμείο αφήνει ανοικτό το ενδεχόμενο να απαιτηθούν και νέα μέτρα το 2018

Πτώση 5,61% σημείωσαν οι μετοχές
των τραπεζών, συμπαρασύροντας
το Χρηματιστήριο Αθηνών κάτω από
το επίπεδο των 800 μονάδων. 

Η πτώση έρχεται σε συνέχεια των
μεγάλων απωλειών των προηγούμε-
νων εβδομάδων, καθώς αναλυτές και
επενδυτές φαίνεται να συμμερίζονται
τους προβληματισμούς του ΔΝΤ για
την κατάσταση των εγχώριων τρα-
πεζών και το ενδεχόμενο νέας κε-
φαλαιακής τους ενίσχυσης. Η χθεσινή
παρέμβαση του εκπροσώπου του
ΔΝΤ για το θέμα έρχεται σε συνέχεια
προηγούμενων παρεμβάσεων για
την αντιμετώπιση των κόκκινων δα-
νείων, διαψεύδοντας προσδοκίες της
ελληνικής πλευράς ότι το Ταμείο δεν
θα επιμείνει στο θέμα των τραπε-
ζών.

Στο ίδιο μοτίβο ολοένα και περισ-
σότεροι αναλυτές αμφισβητούν ανοι-
κτά την πρόοδο των τραπεζών στο
κρίσιμο μέτωπο της αντιμετώπισης
των μη εξυπηρετούμενων δανείων,
καθώς και τη δυνατότητα επίτευξης
των στόχων μείωσής τους σύμφωνα
με τα σχέδια που έχουν συμφωνηθεί
με τον Ενιαίο Εποπτικό Μηχανισμό.
Ηδη καταγράφονται αποκλίσεις και
αυτό παρά το γεγονός ότι το 2017
είναι η πιο εύκολη χρονιά τόσο πο-
σοτικά όσο και ποιοτικά, καθώς η
αδράνεια των προηγούμενων ετών
βοηθά ώστε να υπάρχουν περιθώρια
για άμεση δράση. 

Οι τράπεζες πρέπει να μειώσουν
τα μη εξυπηρετούμενα πιστωτικά
ανοίγματα κατά 7,6 δισ. ευρώ το
2017, κατά 14,9 δισ. ευρώ το 2018
και κατά 16,6 δισ. ευρώ το 2019.
Οπως έγραψε η «Κ» (Τρίτη 12 Σε-
πτεμβρίου), από τις συζητήσεις των
αναλυτών με τις τράπεζες προκύπτει
ότι οι ξένοι δεν αμφιβάλλουν για
την επίτευξη των στόχων του 2017
αλλά διατηρούν ισχυρές αμφιβολίες
για τη διετία 2018 - 2019. 

Είναι χαρακτηριστικό ότι, σύμ-
φωνα με την έκθεση της ΤτΕ, για
δεύτερο τρίμηνο της εφετινής χρο-
νιάς οι τράπεζες πέτυχαν τον γενικό
στόχο μείωσης σε ό,τι αφορά τα μη
εξυπηρετούμενα πιστωτικά ανοίγ-
ματα (NPEs) αλλά απέτυχαν στα μη
εξυπηρετούμενα δάνεια (NPLs), ενώ
σε ό,τι αφορά τα στεγαστικά βρέ-
θηκαν εκτός στόχου τόσο στα NPEs
όσο και στα NPLs. Ετσι, παρά το γε-
γονός ότι τις τελευταίες ημέρες οι
τραπεζικές μετοχές είχαν καταγράψει
μεγάλες απώλειες –από τα μέσα Ιου-
λίου οι πτώση του τραπεζικού δείκτη
φτάνει το 15%–, χθες σημειώθηκε

«ξεπούλημα» τραπεζών, με τον σχε-
τικό δείκτη να κλείνει με απώλειες
5,61%. Η μετοχή της Εθνικής Τρά-
πεζας υποχώρησε κατά 7,27%, της
Alpha Bank κατά -6,4%, της Τράπεζας
Πειραιώς κατά -4,09% και της Eu-
robank κατά -3,3%.

Από την πλευρά τους, τραπεζικά
στελέχη εκτιμούν ότι δεν θα πραγ-
ματοποιηθεί έκτακτος έλεγχος και
ότι οι στόχοι μείωσης θα επιτευχ-
θούν. 

Αναγνωρίζουν ότι οι στόχοι για
τη μείωση των μη εξυπηρετούμενων
πιστωτικών ανοιγμάτων είναι φιλό-
δοξοι, υπογραμμίζοντας ωστόσο ότι
είναι και ρεαλιστική σε ένα θετικό
οικονομικό περιβάλλον.

ΓΙΑΝΝΗΣ ΠΑΠΑΔΟΓΙΑΝΝΗΣ

Πιέσεις στις τραπεζικές
μετοχές, λόγω ενδεχόμενης
νέας ανακεφαλαιοποίησης

<<<<<<

«Βουτιά» 5,61% σημεί-
ωσαν οι μετοχές των
τραπεζών, συμπαρασύ-
ροντας το Χ.Α. κάτω 
από το επίπεδο των 
800 μονάδων.

Ο εκπρόσωπος Tύπου του ΔΝΤ, Τζέρι Ράις, είπε χθες ότι το Ταμείο συ-
νεργάζεται με την ΕΚΤ και τους άλλους ευρωπαϊκούς θεσμούς σε όλα
τα θέματα, αλλά προσέθεσε ότι «η σταθερότητα του χρηματοπιστωτικού
συστήματος είναι μεγάλης σημασίας για το πρόγραμμα».

AF
P

<<<<<<

Το πρόγραμμα εξελίσ-
σεται και καμιά φορά
πρέπει να αναπροσαρ-
μόζεται, είπε ο κ. Ράις.
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Του ΓΙΑΝΝΗ ΠΑΠΑΔΟΓΙΑΝΝΗ

Σε νέο κύκλο περικοπών, με μείωση
προσωπικού και καταστημάτων,
θα προχωρήσουν τα χρηματοπι-
στωτικά ιδρύματα, παρά το γεγονός
ότι από το 2009 η απασχόληση στις
εμπορικές τράπεζες έχει μειωθεί
κατά 22.000 θέσεις εργασίας ενώ
έχουν διακόψει τη λειτουργία τους
πάνω από 1.700 τραπεζικά κατα-
στήματα σε όλη την Ελλάδα.

Την επόμενη περίοδο οι τράπεζες
θα επιδιώξουν την περαιτέρω μεί-
ωση του προσωπικού κατά περίπου
4.000 άτομα, ενώ σε ορίζοντα 3ετίας
η μείωση των θέσεων εργασίας
μπορεί να φτάσει τις 10.000. Στόχος
των τραπεζών είναι η μείωση του
προσωπικού να γίνει με ήπιο τρόπο
με άτυπες εθελουσίες και έμμεσα
με την πώληση θυγατρικών εται-
ρειών. Παράλληλα με τον περιορι-
σμό του ανθρώπινου δυναμικού
θα προχωρήσουν σε νέα μείωση
και του δικτύου καταστημάτων.
Από το 2009 οι τράπεζες έχουν μει-
ώσει το δίκτυο καταστημάτων κατά
περίπου 800 καταστήματα στην
Αθήνα (-47%), κατά 180 καταστή-
ματα στη Θεσσαλονίκη (-45%) και
κατά 740 στην υπόλοιπη χώρα (-
40%). Σύμφωνα με στελέχη τραπε-
ζών, το δίκτυο θα περιοριστεί στα-
διακά κάτω από τις 2.000 σημεία
σε όλη τη χώρα.

Σημειώνεται ότι οι περικοπές
που σχεδιάζουν οι τράπεζες ξεπερ-
νούν κατά πολύ τους στόχους που
είχαν τεθεί στο πλαίσιο των προ-
γραμμάτων αναδιάρθρωσης που
είχαν συμφωνηθεί με την Κομισιόν
μετά τις ανακεφαλαιοποιήσεις και
ήδη οι περισσότερες τράπεζες
έχουν επιτύχει τους στόχους. Η

περαιτέρω συρρίκνωση γίνεται για
λόγους ανάγκης.

Δεδομένης της «χαμηλής πτήσης»
της οικονομίας, οι τράπεζες θα πρέ-
πει να μειώσουν περισσότερο της
δαπάνες τους ώστε να ενισχύσουν
τη λειτουργική κερδοφορία και να
έχουν δυνατότητα για τη διενέργεια
υψηλών προβλέψεων για την αν-
τιμετώπιση των μη εξυπηρετούμε-
νων δανείων. Σημειώνεται ότι η
μείωση των «κόκκινων» δανείων
είναι μια υπόθεση που θα απασχολεί
τις τράπεζες για πάρα πολλά χρόνια.
Ακόμα και αν κατορθώσουν να επι-
τύχουν τους φιλόδοξους στόχους
μείωσης των μη εξυπηρετούμενων
δανείων που έχουν τεθεί από τον
Ενιαίο Εποπτικό Μηχανισμό για το
2019, οι ελληνικές τράπεζες θα εξα-
κολουθούν να έχουν τους μεγαλύ-
τερους δείκτες «κόκκινων» δανείων
στην Ευρώπη. Ετσι θα πρέπει να
συνεχίσουν την προσπάθεια εξυ-
γίανσης των χαρτοφυλακίων τους
και μετά το 2019.

Επιπλέον, οι τεχνολογικές εξε-
λίξεις αλλάζουν δραστικά το μον-
τέλο λειτουργίας των τραπεζών.
Το mobile banking και το Ιnternet
banking καθιστούν περιττά τα εκτε-
ταμένα δίκτυα καταστημάτων,
όπως αναπτύχθηκαν τη δεκαετία
του 2000, καθώς ολοένα και περισ-
σότεροι πραγματοποιούν τις συ-
ναλλαγές τους ηλεκτρονικά. Η επι-
βολή των capital controls ανάγκασε
ακόμα και μεγαλύτερης ηλικίας
άτομα να εξοικειωθούν με τις νέες
τεχνολογίες ενώ για τις νεότερες
γενιές η χρήση του κινητού τηλε-
φώνου για συναλλαγές είναι δεδο-
μένη και αυτονόητη. Σύμφωνα με
τα στοιχεία της Ελληνικής Ενωσης
Τραπεζών, από την επιβολή των

κεφαλαιακών περιορισμών και μετά
σημειώθηκε αύξηση των συναλ-
λαγών μέσω Ιnternet και mobile
banking κατά 29% και 82% αντί-
στοιχα. Το fintech (financial tech-
nology), η χρηματοοικονομική και-
νοτομία, μεταμορφώνει δραστικά
την τραπεζική σε όλο τον κόσμο

και για πρώτη φορά μη τραπεζικές
εταιρείες εισβάλλουν παντού και
από παντού προσφέροντας παρα-
δοσιακές τραπεζικές εργασίες: ηλε-
κτρονικές πληρωμές, ασφάλεια συ-
ναλλαγών, εναλλακτικά νομίσματα,
χρηματοδότηση επιχειρήσεων κ.ά.

Είναι χαρακτηριστικό ότι η Bank
of America στις ΗΠΑ έχει περιορίσει
το δίκτυο καταστημάτων της από
6.000 σημεία το 2011 σε 4.800 το
2016, συρρίκνωση που οφείλεται
στην προσαρμογή του ομίλου στις
τεχνολογικές εξελίξεις. Την ίδια πε-
ρίοδο ο αριθμός πελατών της τρά-
πεζας που πραγματοποιεί συναλ-
λαγές μέσω κινητού τηλεφώνου από
6 εκατομμύρια το 2011 έχει φτάσει
τα 18 εκατομμύρια σήμερα.

Jpapadogiannis@kathimerini.gr

Νέες περικοπές 
καταστημάτων
και προσωπικού   
από τις τράπεζες
Μειώνονται κατά 4.000 οι θέσεις εργασίας
και το δίκτυο περιορίζεται σε 2.000 σημεία

Οι Ελληνες μείωσαν 60% τις δαπάνες για ταξίδια σε μία 8ετία
Του ΣΤΑΘΗ ΚΟΥΣΟΥΝΗ

Μείωση πάνω από 60% κατέγραψαν
οι δαπάνες των Ελλήνων για τα-
ξίδια στα χρόνια της κρίσης.

Ειδικότερα, οι συνολικές ταξι-
διωτικές δαπάνες των Ελλήνων
εντός και εκτός συνόρων της χώρας
από 5,8 δισ. ευρώ το 2008 περιο-
ρίστηκαν σε περίπου 3,6 δισ. ευρώ
το 2016, σύμφωνα με στοιχεία της
Ελληνικής Στατιστικής Αρχής και
της Τράπεζας της Ελλάδος. Η έρευ-
να ποιοτικών χαρακτηριστικών
των Ελλήνων τουριστών για το
2016 που δημοσιοποίησε η Ελλη-
νική Στατιστική Αρχή έδειξε ότι
κατά την περυσινή χρονιά οι Ελ-
ληνες αύξησαν κατά 4,7% τις δα-
πάνες τους για προσωπικά ταξίδια
στο εσωτερικό της χώρας (ανά-
παυση, αναψυχή, διακοπές κ.ά.)
σε σχέση με το 2015. Στον αντί-
ποδα, στοιχεία της Τράπεζας της
Ελλάδος δείχνουν ότι οι ταξιδιω-
τικές δαπάνες των Ελλήνων στο
εξωτερικό το 2016 μειώθηκαν κατά
1,5%.

Η έρευνα της ΕΛΣΤΑΤ έδειξε
ότι τα ταξίδια των κατοίκων της
χώρας εντός και εκτός των συνό-
ρων πέρυσι μειώθηκαν κατά 4,4%
φθάνοντας σε 5,6 εκατ. Συνολικά
ταξίδεψαν 3,3 εκατ. άτομα, που
συνιστά μείωση της τάξης του 4%
σε σχέση με το 2015. Το σύνολο
των διανυκτερεύσεων ανήλθε σε
56,3 εκατ., σημειώνοντας μείωση
κατά 1,9%. Σύμφωνα με άλλη έρευ-
να που δημοσιοποίησε η ΕΛΣΤΑΤ,
οι αφίξεις στα ξενοδοχεία και κάμ-
πινγκ της χώρας αυξήθηκαν πέρυσι
κατά 2,7% σε σχέση με το 2015,
ενώ οι διανυκτερεύσεις αυξήθηκαν
κατά 4%. Η συνολική πληρότητα
κλινών στα ξενοδοχειακά κατα-
λύματα (πλην κάμπινγκ) ανήλθε
το 2016 σε 50,1% έναντι 49,1% το
2015. Από τα μηνιαία στοιχεία

προκύπτει ότι το 84,8% των αφί-
ξεων και το 92% των διανυκτε-
ρεύσεων στα καταλύματα συγκεν-
τρώνονται στους μήνες από Απρί-
λιο έως και Οκτώβριο.

Εξάλλου, σύμφωνα με στοιχεία
που δημοσιοποίησε, επίσης, η ΕΛ-
ΣΤΑΤ, ο κύκλος εργασιών στις δρα-

στηριότητες των ταξιδιωτικών
πρακτορείων και γραφείων οργα-
νωμένων ταξιδιών για το δεύτερο
τρίμηνο του έτους παρουσίασε
αύξηση κατά 8,8% σε σχέση με
το αντίστοιχο διάστημα του 2016.

Στο μεταξύ, με εντυπωσιακούς
ρυθμούς κινήθηκε ο παγκόσμιος
τουρισμός το πρώτο εξάμηνο του
2017. 

Σύμφωνα με στοιχεία από το
τουριστικό του βαρόμετρο που
δημοσιοποίησε ο Παγκόσμιος Ορ-
γανισμός Τουρισμού, οι διεθνείς
τουριστικές αφίξεις για το διάστη-
μα Ιανουαρίου - Ιουνίου αυξήθηκαν
κατά 6% ή κατά 36 εκατ. σε σχέση
με την ίδια περίοδο πέρυσι, φθά-

νοντας σε 598 εκατ. Πρόκειται για
την ισχυρότερη ανάπτυξη των τε-
λευταίων 7 ετών – καταγράφονταν
αυξήσεις πέριξ του 4%. Η μεγα-
λύτερη αύξηση στο πρώτο εξάμηνο
καταγράφηκε στη Μέση Ανατολή
(+9%) και ακολούθησαν η Ευρώπη
και η Αφρική (+8%), η Ασία - Ει-
ρηνικός (+6%) και η Αμερική
(+3%). Μεγάλη συμβολή στην
ισχυρή δυναμική του παγκoσμίου
τουρισμού έως τον Ιούνιο είχαν
οι μεσογειακοί προορισμοί. Ενδει-
κτικό είναι το γεγονός ότι οι προ-
ορισμοί στη νότια και μεσογειακή
Ευρώπη κατέγραψαν αύξηση της
τάξης του 12% και στη Βόρεια
Αφρική κατά 16%.

<<<<<<

Οι περικοπές που σχε-
διάζουν οι τράπεζες
ξεπερνούν κατά πολύ
τους στόχους που εί-
χαν τεθεί στο πλαίσιο
των προγραμμάτων
αναδιάρθρωσης.

<<<<<<

Περιόρισαν τα ταξίδια
τους, μειώνοντας πα-
ράλληλα και τις διανυ-
κτερεύσεις 
στα καταλύματα.

Η συνολική πληρότητα κλινών στα ξενοδοχειακά καταλύματα (πλην κάμπινγκ) ανήλθε το 2016 σε 50,1%,
έναντι 49,1% το 2015.

Kατά 14.402 μειώθηκαν οι θέσεις
εργασίας στον ιδιωτικό τομέα τον
περασμένο Αύγουστο, μήνα κατά
τον οποίο (με εξαίρεση τη διετία
2013-2015) οι απολύσεις κατά κα-
νόνα υπερισχύουν των προσλή-
ψεων. Ωστόσο, και σύμφωνα με
το πληροφοριακό σύστημα Ερ-
γάνη στο 8μηνο του 2017, διατη-
ρήθηκε θετικό ισοζύγιο στην αγο-
ρά εργασίας, με τις προσλήψεις
να υπερισχύουν κατά 248.743 από
τις αποχωρήσεις. Το ίδιο διάστημα,
βέβαια, συνεχίστηκε η ενίσχυση
των ευέλικτων και υποαμειβόμε-
νων θέσεων εργασίας, έναντι της
πλήρους απασχόλησης. Στο 8μη-
νο, μόλις το 47,62% των νέων
προσλήψεων αφορούσε θέσεις
πλήρους απασχόλησης.

Αναλυτικά, όπως προκύπτει από
τα στοιχεία, αθροιστικά για την
περίοδο Ιανουάριος-Αύγουστος
2017, οι αναγγελίες προσλήψεων
ανήλθαν στις 1.588.065 θέσεις ερ-
γασίας και οι αποχωρήσεις έφτα-
σαν το 1.339.322, εκ των οποίων
οι 687.546 ήταν αποτέλεσμα κα-
ταγγελιών συμβάσεων αορίστου
χρόνου ή λήξεων συμβάσεων ορι-
σμένου χρόνου και οι 651.776 οι-
κειοθελείς αποχωρήσεις. Το θετικό
ισοζύγιο απασχόλησης με τις
248.743 νέες θέσεις εργασίας απο-
τελεί, σύμφωνα με το υπουργείο
Εργασίας, την υψηλότερη επίδοση
οκταμήνου έτους από το 2001 μέ-
χρι σήμερα.

Κατά τον μήνα Αύγουστο κα-
ταγράφεται μείωση της μισθωτής
απασχόλησης στον ιδιωτικό το-
μέα, καθώς οι αναγγελίες πρόσ-
ληψης ανήλθαν σε 164.513, ενώ
οι αποχωρήσεις σε 178.915. Από
τις 178.915 συνολικά αποχωρή-
σεις, οι 102.037 προήλθαν από
οικειοθελείς αποχωρήσεις και οι
76.878 από καταγγελίες συμβά-
σεων αορίστου χρόνου ή λήξεις

συμβάσεων ορισμένου χρόνου.
Από τη σύγκριση των στοιχείων

των δύο μηνών, Αύγουστος 2017
και Αύγουστος 2016, προκύπτει
ότι ο φετινός Αύγουστος ήταν λίγο
καλύτερος από τον περυσινό (1.726
λιγότερες χαμένες θέσεις). Επίσης,
ο Αύγουστος 2017 είναι ο πρώτος
μήνας που παρουσιάζει αρνητικό
ισοζύγιο στις ροές μισθωτής απα-
σχόλησης στον ιδιωτικό τομέα,
έπειτα από έξι συνεχόμενους μή-
νες, όπου το ισοζύγιο ροών μι-
σθωτής απασχόλησης καταγρα-
φόταν με θετικό πρόσημο. Πα-
ρουσιάζει βέβαια και νέα μικρή
αύξηση των ευέλικτων μορφών
απασχόλησης, καθώς το 45,52%

των νέων συμβάσεων αφορούν
θέσεις εργασίας με πλήρη απα-
σχόληση έναντι 45,74% τον πε-
ρασμένο Ιούλιο. Οι κλάδοι που
κατά κύριο λόγο «γεννούσαν» νέες
θέσεις εργασίας όλους τους προ-
ηγούμενους μήνες, δηλαδή της
εστίασης και των καταλυμάτων,
είναι αυτοί που εμφάνισαν το με-
γαλύτερο αρνητικό ισοζύγιο με
τις απολύσεις να υπερισχύουν
των προσλήψεων κατά περίπου
17.000. Αντίστοιχα, περισσότερες
ήταν οι προσλήψεις στην εκπαί-
δευση (+5.251 νέες θέσεις εργα-
σίας) καθώς και το χονδρικό εμ-
πόριο (+3.079 νέες θέσεις εργα-
σίας).

Χάθηκαν 14.402 θέσεις
εργασίας τον Αύγουστο

<<<<<<

Το ίδιο διάστημα συνε-
χίστηκε η ενίσχυση της
ευέλικτης και υποαμει-
βόμενης εργασίας,
έναντι της πλήρους 
απασχόλησης.

Του ΣΤΑΘΗ ΚΟΥΣΟΥΝΗ

O κάθε τουρίστας που ήρθε στην Ελ-
λάδα τον Ιούνιο ξόδεψε κατά μέσον
όρο 45% λιγότερα χρήματα σε σχέση
με τη δαπάνη ανά ξένο επισκέπτη
στην Ισπανία τον ίδιο μήνα και 20%
λιγότερα σε σχέση με τη δαπάνη
στην Κύπρο. Αυτό αποδεικνύει η
σύγκριση των επίσημων στατιστι-
κών στοιχείων μεταξύ των τριών
μεσογειακών χωρών που διεκδικούν
μερίδιο από τις ίδιες «δεξαμενές»
τουριστών ανά τον κόσμο. Ειδικό-
τερα, η μέση τουριστική δαπάνη
ανά επισκέπτη για τον Ιούνιο στην
Ελλάδα διαμορφώθηκε στα 589 ευ-
ρώ, έναντι 1.065 ευρώ στην Ισπανία
και 735 ευρώ στην Κύπρο.

Στο μεταξύ, για τον μήνα Ιούνιο
πρωταθλήτρια αναδείχθηκε η Τουρ-
κία μεταξύ των σημαντικών μεσο-
γειακών προορισμών σε επίπεδο
ποσοστού αύξησης τουριστικών
εσόδων. Η Ελλάδα στη σύγκριση
με την Τουρκία, την Ισπανία και
την Κύπρο κατέγραψε τη μικρότερη
αύξηση στα τουριστικά της έσοδα.
Αναλυτικά, οι ταξιδιωτικές εισπρά-
ξεις στη γειτονική χώρα αυξήθηκαν
κατά 27,1%, ξεπερνώντας το 1,5
δισ. ευρώ (μετατροπή από δολάρια
με βάση την ισοτιμία 13/09/2017).
Ετσι, η Τουρκία κατάφερε πρώτη
φορά από το 2014 να κλείσει ανο-
δικά το πρώτο εξάμηνο φέτος τον
δείκτη των τουριστικών εσόδων
της, καταγράφοντας αύξηση 1,4%
και φθάνοντας τα 5,67 δισ. ευρώ.

Στην Κύπρο οι ταξιδιωτικές ει-
σπράξεις για τον Ιούνιο αυξήθηκαν
κατά 15,3% σε σχέση με τον ίδιο
μήνα πέρυσι, ξεπερνώντας τα 347
εκατ. ευρώ. Σε επίπεδο εξαμήνου
οι εισπράξεις στην Κύπρο παρου-
σίασαν αύξηση κατά 19,9%, φθά-
νοντας τα 996,4 εκατ. ευρώ, συνε-
χίζοντας έτσι την περυσινή καλή
πορεία.

Η Ισπανία μία ακόμη χρονιά απο-
λαμβάνει υψηλούς ρυθμούς τουρι-
στικής ανάπτυξης, που μεταφρά-
ζονται σε σημαντικά έσοδα για την
εθνική οικονομία της. Οι ταξιδιω-
τικές εισπράξεις για τον Ιούνιο αυ-
ξήθηκαν κατά 14,9% φθάνοντας
σε 8,98 δισ. ευρώ και για το εξάμηνο
κατά 14,8%, ξεπερνώντας τα 37,21
δισ. ευρώ.

Στην Ελλάδα οι ταξιδιωτικές ει-
σπράξεις για τον Ιούνιο αυξήθηκαν
κατά 14,2%, υπερβαίνοντας τα 2
δισ. ευρώ. Για το διάστημα Ιανουα-
ρίου - Ιουνίου οι εισπράξεις αυξή-
θηκαν κατά 7,1% σε σχέση με πέ-
ρυσι, ξεπερνώντας τα 4,1 δισ. ευρώ,
αλλά παρέμειναν σε χαμηλότερα
επίπεδα σε σχέση με το ίδιο εξάμηνο
του 2015. 

Επίσης, σύμφωνα με στοιχεία
που ανακοίνωσε η Ελληνική Στα-
τιστική Αρχή, ο δείκτης κύκλου ερ-
γασιών στον τομέα υπηρεσιών πα-
ροχής καταλύματος και εστίασης
για το δεύτερο τρίμηνο του 2017
παρουσίασε αύξηση κατά 7,3% σε
σχέση με την αντίστοιχη περυσινή
περίοδο.

«Φθηνό» τουρισμό προσελκύει
και φέτος η Ελλάδα
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Του STEVEN MORRIS / BLOOMBERG

Πριν από δέκα χρόνια, στις 14 Σε-
πτεμβρίου 2007, η βρετανική τρά-
πεζα Northern Rock, επιβαρυμένη
με στεγαστικά δάνεια ύψους πολ-
λών δισεκατομμυρίων και μη δια-
θέτοντας πλέον πρόσβαση στον
βραχυπρόθεσμο δανεισμό στον
οποίο βασιζόταν, διασώθηκε από
την Τράπεζα της Αγγλίας. Ανήσυ-
χοι οι καταθέτες της Northern
Rock άρχιζαν να σχηματίζουν ου-
ρές έξω από τα υποκαταστήματα
της τράπεζας, αποσύροντας τις
καταθέσεις τους και συνακολού-
θως πυροδοτώντας την πρώτη μα-
ζική ανάληψη καταθέσεων από
βρετανική τράπεζα έπειτα από
150 χρόνια. Ηταν η αρχή μιας κρί-
σης από την οποία δεν έχει ανα-
κάμψει ακόμα η Βρετανία. Η Nor-
thern Rock δεν ήταν η μοναδική
τράπεζα που εξαφανίστηκε από
την αγορά. Η Bradford & Bingley
επίσης εθνικοποιήθηκε, ενώ η
ήδη επιβαρυμένη Alliance & Lester
πουλήθηκε για ψίχουλα. Ωστόσο,
οι επιπτώσεις της τραπεζικής κρί-
σης είναι ακόμη εμφανείς στις με-
γάλες εμπορικές τράπεζες της Βρε-
τανίας: Δύο εξ αυτών έχουν συρ-
ρικνωθεί δραματικά σε σχέση με
το μέγεθος που είχαν πριν από
μία δεκαετία, μία εξακολουθεί να
ελέγχεται από το κράτος και όλες
τους είναι σήμερα πολύ λιγότερο
κερδοφόρες. Η βρετανική κυβέρ-
νηση στήριξε τα επόμενα χρόνια
το χρηματοπιστωτικό σύστημα
της χώρας με εγγυήσεις ύψους
1,35 τρισ. ευρώ. Οι τέσσερις με-
γαλύτερες τράπεζες της Βρετανίας
μείωσαν τα περιουσιακά τους στοι-
χεία κατά 3 τρισ. ευρώ, τερματί-
ζοντας τη δραστηριότητά τους σε
άλλες χώρες, εγκαταλείποντας τη
διαπραγμάτευση περιουσιακών
στοιχείων και απολύοντας εκα-
τοντάδες χιλιάδες υπαλλήλους.
Και δεν έχουν ακόμη ολοκληρώσει
την εξυγίανσή τους. Η Royal Bank
of Scotland αναγκάστηκε να συρ-
ρικνώσει τη δραστηριότητά της
περισσότερο από κάθε άλλη, ενώ
το βρετανικό δημόσιο εξακολουθεί
να ελέγχει το 71% των μετοχών
της. Η RBS περιόρισε τον ισολο-
γισμό της κατά σχεδόν 75%, αφό-
του είχε διασωθεί με 51,2 δισ.
ευρώ το 2008 και το 2009. Εμφα-
νίζει ζημίες για εννέα συναπτά
έτη, ενώ το ίδιο προβλέπεται να
συμβεί και το δέκατο. Η Barclays
περιόρισε στο μισό τα περιουσιακά
της στοιχεία τα προηγούμενα οκτώ
χρόνια, μειώνοντας τη δραστη-
ριότητά της στο Λονδίνο και στη
Νέα Υόρκη και καταβάλλοντας
δισ. ευρώ ως πρόστιμο για τη χει-

ραγώγηση της αγοράς συναλλάγ-
ματος και επιτοκίων δανεισμού.
Αντιθέτως, η HSBC, η οποία επι-
κεντρώνεται περισσότερο στην
Ασία, αναπτύχθηκε με μέτριο ρυθ-
μό το ίδιο διάστημα, ακόμη και
αν αναγκάστηκε να εγκαταλείψει
ορισμένες λιγότερο επικερδείς ή
στρατηγικά σημαντικές αναδυό-
μενες αγορές. Και αυτή αναγκά-
στηκε να καταβάλει δισ. ευρώ ως

πρόστιμο για την παραβίαση των
αμερικανικών οικονομικών κυ-
ρώσεων και τη μη συμμόρφωση
με το κανονιστικό πλαίσιο. Η
Lloyds είναι και αυτή μεγαλύτερη
σε μέγεθος απ’ ό,τι ήταν πριν από
μία δεκαετία, αλλά και αυτή έχει
καταβάλει σημαντικό κόστος.
Απορρόφησε τα περιουσιακά στοι-
χεία της HBOS σε μια συγχώνευση
που είχε ενορχηστρωθεί από τη
βρετανική κυβέρνηση στη διάρ-
κεια της κρίσης, εξέλιξη που οδή-
γησε στην εθνικοποίησή της.

Ωστόσο, δεν επιτεύχθηκε αύ-
ξηση της κερδοφορίας. Η μέση
απόδοση ιδίων κεφαλαίων (ROE)
καταβαραθρώθηκε από το 18,4%
το 2007 στο 4,5% σήμερα, σύμ-
φωνα με στοιχεία του Bloomberg,
καθώς οι τράπεζες εξακολουθούν

να ενισχύουν την κεφαλαιακή
τους επάρκεια και να πληρώνουν
πρόστιμα. Οι επενδυτές, συνήθως,
απαιτούν απόδοση ιδίων κεφα-
λαίων τουλάχιστον 10% και καμία
από τις τέσσερις μεγάλες βρετα-
νικές τράπεζες δεν έχει πετύχει
αυτόν τον στόχο. Παράλληλα, ο
δανεισμός για απόκτηση κατοικίας
δεν ανέκαμψε ποτέ και σήμερα
έχει συρρικνωθεί στο ένα πέμπτο
σε σύγκριση με πριν από την κρί-
ση, σύμφωνα με στοιχεία του Blo-
omberg. Βασική αιτία για την πι-
στωτική συρρίκνωση ήταν η αργή
ανάκαμψη της τιμής των κατοι-
κιών στη βόρεια Αγγλία, όπου πολ-
λοί δανειολήπτες βρέθηκαν με
σπίτια που είχαν πλέον μικρότερη
αξία από το ύψος του στεγαστικού
δανείου που είχαν λάβει.

Πληγωμένες ακόμη οι βρετανικές
τράπεζες από την κρίση του 2007
Δέκα χρόνια μετά την κατάρρευση της Northern Rock, οι επιπτώσεις είναι ορατές

<<<<<<

Το βρετανικό 
δημόσιο εξακολουθεί
να ελέγχει το 71% 
των μετοχών της Royal
Bank of Scotland.

Ο Αμερικανός πρόεδρος Ντόναλντ
Τραμπ αφήνει ανοικτό το ενδεχό-
μενο να αυξήσει τη φορολογία για
τους πλουσίους, σε μια προσπάθεια
να εξασφαλίσει τη στήριξη των
Ρεπουμπλικανών αλλά και των Δη-
μοκρατικών στο σχέδιο για μείωση
της φορολογίας των επιχειρήσεων.
Αυτή την περίοδο, ο Ντόναλντ
Τραμπ συνομιλεί με στελέχη και
των δύο κομμάτων για την προ-
ώθηση της φορολογικής μεταρ-
ρύθμισης στο Κογκρέσο. Επιπλέον,
ο Αμερικανός πρόεδρος τόνισε ότι
στόχος του με τις φορολογικές αλ-
λαγές είναι η διευκόλυνση της με-
σαίας τάξης και όχι των πλουσίων,
ερχόμενος σε αντίθεση με τις θέ-
σεις ορισμένων εκ των ομοϊδεατών
του Ρεπουμπλικανών και περιπλέ-
κοντας περαιτέρω την όλη διαδι-
κασία. Πάντως, σύμφωνα με το
ερευνητικό ίδρυμα Κέντρο Φορο-
λογικής Πολιτικής (Τax Policy Cen-
ter, ΤPC), ο Αμερικανός πρόεδρος
και οι Ρεπουμπλικανοί θα δυσκο-
λευθούν πολύ να μειώσουν, όπως
σχεδιάζουν, τον φορολογικό συν-
τελεστή επί των εταιρικών κερδών
κάτω από το 26%, έναντι του 35%
όπου βρίσκεται σήμερα. Κι αυτό
θα συμβεί ακόμα κι αν αποφασί-
σουν να καταργήσουν κάθε υφι-
στάμενη φοροαπαλλαγή.

Κάτι τέτοιο, όπως επισημαίνει
το Tax Policy Center, θα μπορούσε
να είναι εφικτό αν αυξήσουν το
δημοσιονομικό έλλειμμα και το
χρέος ή αυξήσουν σε άλλα πεδία
τη φορολογία. Ο Ντόναλντ Τραμπ
προτείνει συντελεστή 15%, ενώ
άλλα στελέχη της κυβέρνησής του
και εξέχοντα μέλη του Κογκρέσου
κάνουν λόγο για ένα 23%. «Το πιο
πιθανό είναι η συζήτηση να κα-
ταλήξει σε μια όχι και τόσο μεγάλη
μείωση του φορολογικού συντε-
λεστή, επειδή υπάρχει όριο μέχρι
ποίου σημείου μπορεί να γίνει μεί-

ωση», επισημαίνει ο ερευνητής
του TPC Xάουαρντ Γκλέκμαν. Πέ-
ραν του ίδιου του συντελεστή, τα
μέλη του Κογκρέσου που συντάσ-
σουν τα φορολογικά νομοσχέδια
προτείνουν φοροαπαλλαγές ύψους
2 τρισ. δολαρίων στους αμερικα-
νικούς ομίλους, αρκεί να αυξήσουν
τις επενδύσεις τους σε νέο εξοπλι-
σμό. Η απάντησή τους είναι αρ-
νητική. Προτιμούν να φορολο-
γούνται λιγότερο τα κέρδη τους
και να κατανέμουν μέσα στα οι-
κονομικά έτη τις επενδύσεις τους,
παρά να φορολογούνται εφάπαξ.

Μια ομάδα θεσμικής πίεσης,
που συγκροτούν εκπρόσωποι με-
γάλων ομίλων, μεταξύ των οποίων
οι ΑΤ&Τ, Verizon Communications
και Ιntel, επισημαίνει πως η δρα-
στική περικοπή του συντελεστή
35% είναι ο πιο ενδεδειγμένος τρό-
πος να κινητοποιηθεί η ανάπτυξη
(σημειωτέον ότι οι προαναφερθέν-
τες όμιλοι έχουν κάνει υψηλές
επενδύσεις σε εξοπλισμό και υπο-
δομές το τελευταίο 12μηνο). Δρα-
στική περικοπή ίσως μεταφράζεται
σε συντελεστή κάτω του 20%. «Για
πολλές πολυεθνικές εταιρείες αυτή
η μείωση στο 20%-25% δεν ση-
μαίνει τίποτα», επισημαίνει ο Μαρκ
Μαζούρ, πρώην υψηλόβαθμος κρα-
τικός λειτουργός στις αμερικανικές
οικονομικές υπηρεσίες. Χρησιμο-
ποιώντας διάφορες φορολογικές
στρατηγικές, περισσότερες από
250 πολυεθνικές εταιρείες στις
ΗΠΑ έφθασαν να πληρώνουν φόρο
21,2% την περίοδο 2008-2015, σύμ-
φωνα με σχετική μελέτη. Κατά συ-
νέπεια, όπως επισημαίνει το Blo-
omberg, αν ήδη έμπρακτα ο συν-
τελεστής διαμορφώνεται στο 20%-
25%, το να θεσμοθετηθεί σε αυτά
τα επίπεδα δεν θα ενεργοποιήσει
τον μηχανισμό οικονομικής ανά-
πτυξης.

BLOOMBERG, REUTERS

Το χαρτί αύξησης
φορολογίας των πλουσίων
παίζει ο Τραμπ

Ο Αμερικανός πρόεδρος και οι Ρεπουμπλικανοί θα δυσκολευθούν πολύ
να μειώσουν, όπως σχεδιάζουν, τον φορολογικό συντελεστή επί των εται-
ρικών κερδών κάτω από το 26%, έναντι του 35% όπου βρίσκεται σήμερα.

Σημαντική πρωτοβουλία αναλαμ-
βάνει το Παρίσι, σε συνεργασία με
το Βερολίνο, τη Ρώμη και τη Μα-
δρίτη, με στόχο να αλλάξει ριζικά
η φορολόγηση των πολυεθνικών
ομίλων υψηλής τεχνολογίας, όπως
η Google, η Amazon, η Apple κ.ά.
Συγκεκριμένα, προτείνουν να επι-
βληθεί φόρος επί του κύκλου ερ-
γασιών αυτών των πολυεθνικών,
ενώ μέχρι σήμερα ο υπολογισμός
γινόταν επί των κερδών τους. Τα
κέρδη, εν συνεχεία, τα μετέφεραν
σε κάποιον φορολογικό παράδεισο
εντός Ε.Ε. 

Με την προτεινόμενη αλλαγή
για φορολογικό συντελεστή από
2% στο 5%, οι αρμόδιες ευρωπαϊκές
αρχές προσδοκούν να πατάξουν
τα κρούσματα φοροαποφυγής που
έχουν διαπιστωθεί, με πρωταγω-
νιστές τους προαναφερθέντες τε-
χνολογικούς κολοσσούς.

Το θέμα των αλλαγών θα συζη-
τηθεί στη συνεδρίαση των υπουρ-
γών Οικονομικών στο Ταλίν την
Παρασκευή και το Σάββατο. Μέχρι
στιγμής είναι τέσσερις οι χώρες
που τάσσονται υπέρ της φορολο-
γικής μεταρρύθμισης: η Γαλλία, η

Γερμανία, η Ιταλία και η Ισπανία.
Με την ολοκλήρωση της αποχώ-
ρησης της Βρετανίας, θα είναι οι
τέσσερις μεγαλύτερες οικονομίες

της Ευρωπαϊκής Ενωσης. Πάντως,
είναι πολύ πιθανόν να στηρίξουν
την πρωτοβουλία και άλλες μικρό-
τερες χώρες, ακόμη και η Ιρλανδία

και η Βουλγαρία, οι οποίες προ-
σφέρουν χαμηλό φορολογικό συν-
τελεστή ως δέλεαρ σε εταιρείες για
να προσελκύσουν επενδύσεις και

τεχνογνωσία. 
Οι προτεινόμενες φορολογικές

αλλαγές είχαν καταγραφεί σε επι-
στολή προς την εσθονική προεδρία
της Ε.Ε. και την Κομισιόν, η οποία
είναι υπογεγραμμένη από τον Γάλλο
υπουργό Μπρινό Λε Μερ, τον Γερ-
μανό ομόλογό του Βόλφγκανγκ
Σόιμπλε, τον Ιταλό υπουργό Οικο-
νομίας Πιερ-Κάρλο Παντοάν και
τον Ισπανό υπουργό Οικονομίας
και Ανταγωνιστικότητας Λουίς ντε
Γκίντος. Την επιστολή εντόπισε το
πρακτορείο Reuters. Οπως χαρα-
κτηριστικά ανέφεραν σε αυτήν οι
υπουργοί, «δεν είναι δυνατόν να
συνεχίσουμε να ανεχόμαστε αυτές
οι επιχειρήσεις να έχουν δραστη-
ριότητες στην Ευρώπη, ενώ πα-
ράλληλα αποδίδουν ελάχιστους φό-
ρους στα υπουργεία μας». Στόχος
τους για να διορθωθεί αυτή η κα-
τάσταση είναι να υπολογίζεται ο
φόρος όχι επί της κερδοφορίας
αλλά επί του τζίρου.

Η Γαλλία έχει εντείνει τις πιέσεις
της για φορολογική μεταρρύθμιση,
έχοντας να αντιμετωπίσει και εσω-
τερικά προβλήματα. Τον Ιούλιο,
γαλλικό δικαστήριο απεφάνθη ότι

η Google δεν είναι υποχρεωμένη
να καταβάλει αναδρομικούς φόρους
1,1 δισ. ευρώ στο γαλλικό κράτος,
επειδή δεν έχει μόνιμη βάση στη
χώρα, αλλά το κέντρο διοίκησής
της βρίσκεται σε ιρλανδικό έδαφος.
Οι Βρυξέλλες επιδιώκουν να χαλι-
ναγωγήσουν τα κρούσματα φορο-
αποφυγής εκ μέρους των πολυε-
θνικών υψηλής τεχνολογίας, ενώ
η δυσαρέσκεια των Ευρωπαίων πο-
λιτών διογκώνεται λόγω και των
σκληρών προγραμμάτων λιτότητας
σε ορισμένες χώρες. Σε αυτό το
πλαίσιο εξαναγκάζονται να κατα-
βάλλουν υψηλούς φόρους οι πολί-
τες. Από την άλλη, οι πολυεθνικές
καταβάλλουν ελάχιστους φόρους
ή ακόμα και μηδενικούς, εκμεταλ-
λευόμενες τα διαφορετικά φορο-
λογικά καθεστώτα των χωρών-με-
λών της Ε.Ε. Λόγου χάρη, σε γαλ-
λικές εφημερίδες υπήρξε πρόσφατο
δημοσίευμα ότι η εταιρεία διασύν-
δεσης ιδιοκτητών καταλυμάτων
και τουριστών Airbnb κατέβαλε
στο γαλλικό υπουργείο Οικονομι-
κών το 2016 λιγότερο από 100.000
ευρώ για φόρους.

REUTERS, A.P.

Σχέδιο αύξησης φορολογίας τεχνολογικών κολοσσών
Βερολίνο και Παρίσι προτείνουν φόρο επί του τζίρου, επειδή «κρύβουν» τα κέρδη τους σε φορολογικούς παραδείσους

Με την προτεινόμενη αλλαγή για φορολογικό συντελεστή από 2% στο 5%, οι αρμόδιες ευρωπαϊκές αρχές προσδο-
κούν να πατάξουν τα κρούσματα φοροαποφυγής που έχουν διαπιστωθεί, με πρωταγωνιστές τεχνολογικούς κολοσσούς.
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Αυξάνονται οι πιθανότητες να πα-
ραμείνει υπουργός Οικονομικών
της Γερμανίας ο Βόλφγκανγκ Σόιμ-
πλε μετά τις εκλογές της 24ης Σε-
πτεμβρίου, καθώς όσοι πολιτικοί
θα μπορούσαν να διεκδικήσουν το
χαρτοφυλάκιό του δεν έχουν τη διά-
θεση να το κάνουν. Ο 75χρονος Γερ-
μανός υπουργός Οικονομικών προ-
σωποποιεί την πολιτική της λιτό-
τητας που, σύμφωνα με τους επι-
κριτές της, έχει οξύνει την κρίση
της Ευρωζώνης και έχει αποτρέψει
την ανάκαμψή της. Eχει, ωστόσο,
καταστήσει σαφές ότι σκοπεύει να
είναι για ακόμη μία θητεία υπουργός
Οικονομικών.

Εμπόδιο στον δρόμο του θα μπο-
ρούσαν να σταθούν μόνον η Γερ-
μανίδα καγκελάριος, που αναμένεται
να εξασφαλίσει τέταρτη κυβερνη-
τική θητεία, και οι επικεφαλής των
κομμάτων με τα οποία θα σχηματίσει
κυβερνητικό συνασπισμό. 

Πιθανότεροι μελλοντικοί της εταί-
ροι θα είναι οι Σοσιαλδημοκράτες
(SPD), οι Φιλελεύθεροι Δημοκράτες
(FDP) και οι Πράσινοι. Παραδοσιακά,
στη Γερμανία το μικρότερο κόμμα
του κυβερνητικού συνασπισμού
έχει προτεραιότητα να επιλέξει
υπουργείο και, θεωρητικά, τα τρία
αυτά κόμματα θα μπορούσαν να
διεκδικήσουν το χαρτοφυλάκιο των
Οικονομικών. Κανένα από τα τρία,
όμως, δεν αναμένεται να το κάνει,
εφόσον σε αυτήν την περίπτωση
δεν θα μπορεί να διεκδικήσει καίρια

χαρτοφυλάκια, όπως είναι το υπουρ-
γείο Εξωτερικών.

Σύμφωνα με στελέχη των τριών
κομμάτων που μίλησαν στο Reuters,
αυτό το υπουργείο έχουν στο στό-
χαστρό τους οι επικεφαλής των
τριών κομμάτων, Μάρτιν Σουλτς
και Ζίγκμαρ Γκάμπριελ του SPD,
Αλεξάντερ Γκραφ Λάμπσντορφ του
FDP και Τσεμ Οζντεμίρ των Πρασί-
νων. «Τόσο ο Σουλτς όσο και ο Γκάμ-
πριελ προσβλέπουν στο υπουργείο
Εξωτερικών», τόνισε στέλεχος του
SPD, ενώ μέλος των Πρασίνων προ-

εξόφλησε ότι «κανείς δεν φαίνεται
να εκθρονίζει τον Σόιμπλε». Σύμ-
φωνα, μάλιστα, με πηγή που επικα-
λείται το Reuters χωρίς να την κα-
τονομάζει, στελέχη του υπουργείου
Οικονομικών σκέπτονται να κάνουν
κράτηση δωματίου για άτομο με κι-
νητικά προβλήματα σε ξενοδοχείο
της Ουάσιγκτον, ώστε να είναι δια-
θέσιμο για τη σύνοδο ΔΝΤ και Παγ-
κόσμιας Τράπεζας την άνοιξη του
2018. Το υπουργείο Οικονομικών,

πάντως, διαψεύδει τη φημολογία.
Σύμφωνα με τις τελευταίες δημο-

σκοπήσεις, πιθανότερος είναι ένας
συνασπισμός του κόμματος της Αγ-
κελα Μέρκελ, του CDU, με τους Φι-
λελεύθερους Δημοκράτες, μια επα-
νάληψη του «μεγάλου συνασπισμού»
ανάμεσα στο CDU και στο SPD ή
ένας συνασπισμός τριών κομμάτων
ανάμεσα στο κόμμα της κ. Μέρκελ,
τους Φιλελεύθερους και τους Πρά-
σινους. Η μοιρασιά των χαρτοφυλα-
κίων θα αποφασισθεί όταν ολοκλη-
ρωθούν οι συνομιλίες για τον σχη-
ματισμό κυβέρνησης. Το μοναδικό
κόμμα που θα μπορούσε να μπει
στον πειρασμό να εμποδίσει την πα-
ραμονή του κ. Σόιμπλε στο υπουργείο
Οικονομικών θα ήταν το FDP, που
έχει μετανιώσει επειδή δεν πήρε το
υπουργείο Οικονομικών όταν σχη-
μάτισε κυβέρνηση με την κ. Μέρκελ
κατά τη δεύτερη θητεία της.

Τότε, ο επικεφαλής του κόμματος
Γκίντο Βεστερβέλε επέλεξε το υπουρ-
γείο Εξωτερικών, αλλά αυτό απέβη
εις βάρος του ιδίου και του κόμματός
του. Ο κ. Σόιμπλε εμπόδισε τις φο-
ροαπαλλαγές που σχεδίαζε το FDP,
απογοητεύοντας τους οπαδούς του
και ειδικότερα όσους περίμεναν μια
πολιτική φιλική προς τις επιχειρή-
σεις. Το αποτέλεσμα ήταν να εγκα-
ταλείψουν το κόμμα, το οποίο έμεινε
εκτός Κοινοβουλίου το 2013. Πολλά
θα εξαρτηθούν από το πόσο θα πιέ-
σει η κ. Μέρκελ για να παραμείνει
ο κ. Σόιμπλε στη θέση του.

<<<<<<

Την επανατοποθέτησή
του στον θώκο 
του υπουργού 
Οικονομικών 
φαίνεται ότι επιθυμεί 
ο κ. Σόιμπλε.

Η Γερμανία δεν αλλάζει
καγκελάριο, αλλά ούτε
και υπουργό Οικονομικών
Βέβαιη θεωρείται η επικράτηση της κ. Μέρκελ στις εκλογές
και αμετακίνητος ο Βόλφγκανγκ Σόιμπλε

Με αναδρομική ισχύ η μείωση 
φόρων στις Hνωμένες Πολιτείες

Σύμφωνα με πηγή που επικαλείται το Reuters χωρίς να την κατονομάζει, στελέχη του υπουργείου Οικονομικών
σκέπτονται να κάνουν κράτηση δωματίου για άτομο με κινητικά προβλήματα σε ξενοδοχείο της Ουάσιγκτον,
ώστε να είναι διαθέσιμο για τη σύνοδο ΔΝΤ και Παγκόσμιας Τράπεζας την άνοιξη του 2018.

Αύξηση 2% του γερμανικού ΑΕΠ το 2017
Πιο αισιόδοξη από το γερμανικό
υπουργείο Οικονομικών, η Ενωση
Γερμανικών Βιομηχανιών (BDI) προ-
έβλεψε ότι το γερμανικό ΑΕΠ θα
αυξηθεί κατά τουλάχιστον 2% φέτος,
καταγράφοντας τον υψηλότερο ρυθ-
μό ανάπτυξης των τελευταίων έξι
ετών. Είχε προηγηθεί πρόβλεψη
του γερμανικού υπουργείου Οικο-
νομικών για ανάπτυξη 1,8%, αλλά
οι οικονομικοί αναλυτές εκτιμούν
ότι το υπουργείο θα αναβαθμίσει
τις εκτιμήσεις του στο τέλος του
μήνα, όταν θα δώσει στη δημοσιό-
τητα σχετική έκθεσή του. Το υπουρ-
γείο Οικονομικών φημίζεται, άλλω-

στε, για τις ιδιαίτερα επιφυλακτικές
εκτιμήσεις του σε ό,τι αφορά την
οικονομία. Το ιστορικό ρεκόρ απα-
σχόλησης που καταγράφεται στη
Γερμανία, οι αυξήσεις στους μισθούς
των Γερμανών αλλά και το χαμηλό
κόστος του δανεισμού αποτελούν
τον συνδυασμό που δίνει ώθηση
στη γερμανική οικονομία, με κύριο
μοχλό την κατανάλωση. Αναμένεται
πως αυτός ο συνδυασμός θα δώσει
στην Αγκελα Μέρκελ τη νίκη στις
επικείμενες εκλογές. Οπως τόνισε
η BDI, το πρώτο εξάμηνο του έτους
οι γερμανικές εξαγωγές σημείωσαν
αύξηση σχεδόν 4% και εκτιμάται

ότι «θα υπάρξει ανάλογη αύξηση
και το δεύτερο εξάμηνο». «Εκτός
από τις επενδύσεις του κατασκευα-
στικού κλάδου, και οι επενδύσεις
σε μηχανολογικό εξοπλισμό αυξά-
νονται καθώς η βιομηχανία εκμε-
ταλλεύεται πλήρως την παραγωγική
της δυνατότητα», σημειώνει η BDI,
της οποίας οι εκτιμήσεις έχουν επα-
νειλημμένως επαληθευτεί. Σημει-
ωτέον ότι το ΔΝΤ προέβλεψε τον
Ιούλιο ότι η γερμανική οικονομία
θα σημειώσει ανάπτυξη 1,8% φέτος
και 1,6% το 2018, ελαφρώς χαμη-
λότερη από το 1,9% που σημείωσε
το 2016.

Η Τερέζα Μέι αυξάνει τους μισθούς για
να κατευνάσει τη βρετανική κοινή γνώμη
Αυξήσεις μισθών για ορισμένες
κατηγορίες ενστόλων ανακοί-
νωσε η Βρετανή πρωθυπουργός
Τερέζα Μέι, προσπαθώντας να
κατευνάσει τις αντιδράσεις της
κοινής γνώμης της Βρετανίας,
που βλέπει την αγοραστική δύ-
ναμη να μειώνεται, καθώς ο πλη-
θωρισμός επιταχύνεται. Οι πρώ-
τοι που θα επωφεληθούν θα είναι
οι αστυνομικοί, καθώς οι μισθοί
τους θα αυξηθούν κατά 2% αλλά
και οι φύλακες των φυλακών,
που θα δουν αυξήσεις 1,7%.

Πρόκειται για τις σημαντικό-
τερες αυξήσεις που ανακοινώ-
νονται τα τελευταία έξι χρόνια,
καθώς η κυβέρνηση των Συντη-
ρητικών είχε «παγώσει» τους μι-
σθούς στο Δημόσιο τη διετία
2011 - 2012 και εν συνεχεία τις
περιόρισε στο 1%. Αυτό σημαίνει
ότι οι όποιες αυξήσεις γίνονται
βρίσκονται σαφώς κάτω του πλη-
θωρισμού, που έχει υπερβεί τον
στόχο του 2% τους τελευταίους
μήνες. Τον Αύγουστο έφτασε στο
2,9%, καταγράφοντας τα υψηλό-
τερα επίπεδα των τελευταίων
πέντε ετών, και αναμένεται να
επιταχυνθεί περαιτέρω, στο 3%,
τον Οκτώβριο.

Καθοριστικοί παράγοντες
ήταν η υποχώρηση που γνώρισε

η στερλίνα από τον Ιούνιο του
2016 και η απόφαση των Βρε-
τανών να εγκαταλείψουν την
Ε.Ε. Η ανοδική πορεία στην
οποία έχουν οδηγηθεί οι τιμές
καταναλωτή απασχολεί την Τρά-
πεζα της Αγγλίας, που έχει έως
τώρα αποφύγει μια ψηφοφορία
σχετικά με το αν πρέπει να αυ-
ξηθούν τα επιτόκια της στερλί-
νας, καθώς εκφράζει φόβους ότι
θα πλήξει την οικονομία η αβε-
βαιότητα για τις εξελίξεις σχετικά
με το Brexit. 

Αναμένεται, πάντως, ότι στην
ανακοίνωση που θα εκδώσει η
τράπεζα μέσα στην εβδομάδα
θα αφήνει ανοικτό το ενδεχό-
μενο αύξησης του κόστους δα-
νεισμού. Παράλληλα, η κυβέρ-
νηση προσπαθεί να διατηρήσει
υπό έλεγχο τις δαπάνες, γι’ αυτό
και οι αυξήσεις μισθών που ανα-
κοίνωσε πρέπει να καλυφθούν

από τις προβλεπόμενες στον
προϋπολογισμό. 

Οπως επισημαίνει το Bloomberg,
οι αυξήσεις των μισθών των αστυ-
νομικών και των φυλάκων θα απο-
δειχθούν δαπανηρές, όταν το σύ-
νολο των μισθών των δημοσίων
και κρατικών υπαλλήλων ανέρχεται
ήδη σε 180 δισ. στερλίνες, ποσό
που αντιστοιχεί σχεδόν σε 200 δισ.
ευρώ.

Εν τω μεταξύ, η απόφαση της
Βρετανής πρωθυπουργού να αυ-
ξήσει τους μισθούς των ενστόλων
έχει προκαλέσει έντονες αντι-
δράσεις. 

Ο Μαρκ Σερβότκα, επικεφαλής
του συνδικάτου εργαζομένων
στις δημόσιες υπηρεσίες και επι-
χειρήσεις, χαρακτήρισε «ανε-
παρκές» το μέτρο της κ. Μέι. Τό-
νισε, άλλωστε, πως «είναι μεν
θετικό ότι αποφάσισε η κυβέρ-
νηση να κάνει μια κίνηση, αλλά
όλοι δικαιούμαστε αύξηση στον
μισθό μας. Κάθε εργαζόμενος
στον δημόσιο τομέα δικαιούται
αύξηση μισθού που να υπερκα-
λύπτει τον πληθωρισμό». Κατέ-
ληξε, έτσι, ότι όσο δεν αυξάνονται
οι μισθοί κατά 2,9%, αντίστοιχα,
με τον πληθωρισμό, δηλαδή, θα
μειώνεται το βιοτικό επίπεδο των
εργαζομένων.

<<<<<<

Οι Βρετανοί βλέπουν
την αγοραστική τους
δύναμη να μειώνεται,
καθώς ο πληθωρι-
σμός επιταχύνεται.

Το ενδεχόμενο η φορολογική μεταρ-
ρύθμιση να έχει αναδρομική ισχύ από
τις αρχές του 2017, με στόχο την ενί-
σχυση της αμερικανικής οικονομίας,
δήλωσε ο Στίβεν Μνούτσιν, υπουργός
Οικονομικών των ΗΠΑ. Ωστόσο, τό-
νισε ότι η μείωση της φορολογίας δεν
θα είναι τόσο γενναία, όσο είχε υπο-
σχεθεί. Ο ίδιος, σε δηλώσεις του σε
συνέδριο, επισήμανε ότι η αναδρομική
ισχύ της προτεινόμενης φορολογικής
μεταρρύθμισης «είναι κάτι που εξε-
τάζουμε και θα οδηγήσει σε ενίσχυση
της οικονομίας».

Κατά τον πρώτο χρόνο της δια-
κυβέρνησης Τραμπ, οι Ρεπουμπλι-
κανοί έχουν προσπαθήσει ανεπιτυ-
χώς να αναμορφώσουν τον φορο-
λογικό κώδικα, ενώ το Κογκρέσο
και ο Λευκός Οίκος δεν έχουν ακόμα
προτείνει κάποιο φορολογικό σχέδιο.
Ωστόσο, αυτόν τον μήνα αναμένεται
η προετοιμασία του σχετικού νομο-
σχεδίου. Στο πλαίσιο του συνεδρίου,
ο κ. Μνούτσιν επέμεινε ότι η αλλαγή
της φορολογικής πολιτικής θα γίνει
φέτος, δηλώνοντας χαρακτηριστικά
ότι «θα την πραγματοποιήσουμε μέ-
χρι το τέλος του έτους». Επίσης, προ-
σέθεσε ότι η κυβέρνηση είναι επι-
κεντρωμένη στη φορολογική πολι-
τική, λίγες μέρες μετά την ψήφιση
του νομοσχεδίου από το Κογκρέσο
για την παράταση του ορίου χρέους

έως τον Δεκέμβριο του 2017. Ο κ.
Τραμπ έχει, μεταξύ άλλων, προτείνει
τη μείωση του αριθμού των φορο-
λογικών κλιμακίων σε τρεις από επτά
που είναι τώρα, καθώς και τη μείωση
της φορολογίας των επιχειρήσεων
από το 35% στο 15%. Ωστόσο, ο Αμε-
ρικανός υπουργός Οικονομικών εκτι-
μά ότι η μείωση της εταιρικής φο-
ρολογίας είναι δύσκολο να επιτευχ-
θεί. «Δεν γνωρίζω αν θα καταφέρουμε
να το επιτύχουμε, δεδομένου ότι
υπάρχουν προβλήματα με τον προ-
ϋπολογισμό. Εντούτοις, θα το προ-
σπαθήσουμε», δήλωσε ο ίδιος. Ο κ.
Μνούτσιν τοποθετήθηκε και σε ό,τι

αφορά τους τυφώνες που ταλανίζουν
αρκετές αμερικανικές πόλεις, ση-
μειώνοντας ότι θα έχουν επιπτώσεις
στο αμερικανικό ΑΕΠ. Επίσης, στην
ομιλία του ο κ. Μνούτσιν αποκάλυψε
ότι η Τζάνετ Γέλεν, νυν πρόεδρος
της Fed, θα είναι μαζί με άλλους εκ
νέου υποψήφια για την προεδρία
της Ομοσπονδιακής Τράπεζας των
ΗΠΑ. 

Απειλές
Σε δηλώσεις του ο κ. Μνούτσιν

κατέστησε σαφές ότι σε περίπτωση
που η Κίνα δεν ακολουθήσει τις κυ-
ρώσεις που έχει επιβάλει ο ΟΗΕ εναν-
τίον της Βόρειας Κορέας, τότε οι ΗΠΑ
μπορούν να επιβάλουν νέες κυρώσεις
στο Πεκίνο, αποκλείοντας ακόμα
και την πρόσβασή της στο αμερι-
κανικό χρηματοπιστωτικό σύστημα,
γεγονός που θα προκαλούσε πλήρη
ρήξη στις σχέσεις των δύο χωρών.
Ο κ. Μνούτσιν δήλωσε ότι η Κίνα
συμφώνησε στην επιβολή κυρώσεων
ιστορικής σημασίας εναντίον της
Βόρειας Κορέας στο Συμβούλιο του
ΟΗΕ, ωστόσο υπογράμμισε ότι «αν
η Κίνα δεν ακολουθήσει αυτές τις
κυρώσεις, θα της επιβάλουμε επι-
πλέον κυρώσεις και θα την εμποδί-
σουμε να έχει πρόσβαση στο αμε-
ρικανικό αλλά και στο διεθνές σύ-
στημα πληρωμών σε δολάρια».

Ο κ. Μνούτσιν τόνισε, ότι η μείωση
της φορολογίας που είχε εξαγγείλει ο
Τραμπ δεν θα είναι και τόσο γενναία.

ΔΗΜΟΣΙΟΣ ΠΛΕΙΣΤΗΡΙΑΣΜΟΣ

Την Πέμπτη 21.09.2017 στις 9.00 π.μ. θα γίνει στη Αποθήκη Δημοσίου
του Τελωνείου Λεμεσού Δημόσιος Πλειστηριασμός. 
Όλα τα εμπορεύματα που θα πωληθούν περιλαμβάνονται σε γνω-
στοποίηση του  Διευθυντή Τμήματος Τελωνείων που δημοσιεύθηκε
στην Επίσημη Εφημερίδα της Δημοκρατίας Αρ. 5034 ημερομηνίας
01 Σεπτεμβρίου 2017.  Aντίγραφο μπορούν οι ενδιαφερόμενοι να
βρουν και στην ιστοσελίδα www.mof.gov.cy/ce.
Οι ενδιαφερόμενοι μπορούν να επιθεωρήσουν τα εμπορεύματα στην
Αποθήκη του Τελωνείου Λεμεσού που βρίσκεται στο Λιμάνι Λεμεσού
αποθήκη αρ.2 στις 18, 19 και 20 Σεπτεμβρίου 2017 μεταξύ των ωρών
9.00 – 13.00 π.μ.
Για περισσότερες πληροφορίες οι ενδιαφερόμενοι μπορούν να απο-
τείνονται στον αρμόδιο Κλάδο του Τελωνείου Λεμεσού (τηλ. 25802415,
25802526, 25802522).

ΑΝΑΚΟΙΝΩΣΗ
Η εταιρεία OJO
sunglasses έχει

ολοκληρώσει τον έρανο
με Αρ. Ν.Π 52/2016 ,
συγκεντρώνοντας το
ποσό των 1090 ευρώ

για τον ΠΑΣΥΚΑΦ.
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Ηχηρή διάψευση της ρητορικής
του Ντόναλντ Τραμπ και δικαίωση
της οικονομικής πολιτικής του
προκατόχου του, Μπαράκ Ομπάμα,
αποτελούν τα στοιχεία που έδωσε
στη δημοσιότητα το Γραφείο Απο-
γραφής των ΗΠΑ και φέρουν το
εισόδημα των Αμερικανών να έχει
αυξηθεί το 2016 και το 2015. Κι
ενώ σχεδόν όλες οι εισοδηματικές
κατηγορίες είδαν το εισόδημά τους
να αυξάνεται, στο ίδιο χρονικό
διάστημα έχει, παράλληλα, μειωθεί
η φτώχεια στις ΗΠΑ.

Το διάμεσο εισόδημα (μέση τιμή
από το φάσμα των εισοδημάτων,
που δεν επηρεάζεται από τις με-
ταβολές στα χαμηλότερα ή στα
υψηλότερα εισοδήματα) έχει αυ-
ξηθεί κατά 3,2%, σε 59.039 δολάρια
από 57.230 δολάρια το 2015. Απο-
τελεί, έτσι, ιστορικό υψηλό με
υψηλότερο έως τώρα τις 58.655
δολάρια το 1999. Σε ό,τι αφορά το
2015, το διάμεσο εισόδημα ση-
μείωσε αύξηση 5,2%, τη μεγαλύ-
τερη από το 1967, οπότε άρχισε
η καταγραφή των στοιχείων. Κύρια
αιτία που αυξήθηκε το εισόδημα
σε όλες τις κατηγορίες του πλη-
θυσμού ήταν ότι στη διάρκεια του
2016 περίπου 2,2 εκατ. Αμερικανοί
εξασφάλισαν σταθερή θέση ερ-
γασίας πλήρους απασχόλησης και
με καλύτερες αποδοχές.

Εχει, άλλωστε, μειωθεί περίπου
κατά 1% το ποσοστό των Αμερι-
κανών που ζουν κάτω από τα όρια

της φτώχειας και βρίσκεται στο
12,7%, πλησιάζοντας τα επίπεδα
του 12,5% το 2007. Ετσι, το 2016
οι Αμερικανοί κάτω από τα όρια
της φτώχειας ήταν 2,5 εκατ. άτομα
λιγότεροι από τους αντίστοιχους
του 2015. Ωστόσο, 40,6 εκατ. Αμε-
ρικανοί εξακολουθούν να ζουν κά-
τω από τα όρια της φτώχειας. Σε
ό,τι αφορά το ποσοστό των Αμε-
ρικανών που ζουν χωρίς κοινωνική
ασφάλιση, μειώθηκε στο 8,8% από
το 9,1% στο οποίο ανερχόταν το
2015, αλλά υπάρχουν 28,1 εκατ.

Αμερικανοί χωρίς ασφαλιστική κά-
λυψη. Οπως, πάντως, επισημαίνουν
οικονομικοί αναλυτές, η αύξηση
δεν συνεπάγεται απαραιτήτως με-
γαλύτερη ευημερία για το μέσο
νοικοκυριό στις ΗΠΑ, καθώς ισο-
δυναμεί μόλις με 150 δολάρια τον
μήνα. Πρόκειται, δηλαδή, για αμε-
λητέα διαφορά, δεδομένου ότι έχει
αυξηθεί το κόστος της ιατροφαρ-
μακευτικής περίθαλψης, των φοι-
τητικών δανείων και της στέγης.

Το Γραφείο Απογραφής τόνισε

ότι τα στοιχεία δεν είναι συγκρί-
σιμα με εκείνα του παρελθόντος,
καθώς από το 2013 χρησιμοποιεί
νέα μεθοδολογία. Απογοητευτικό
παραμένει το χάσμα της εισοδη-
ματικής ανισότητας. Οπως επισή-
μανε το Γραφείο Απογραφής, οι
προκλήσεις είναι μεγάλες, καθώς
το μέσο εισόδημα του φτωχότερου
20% μειώθηκε 571 δολάρια την
τελευταία δεκαετία, ενώ αυξήθηκε
του πλουσιότερου 20% κατά 13.479
δολάρια. Μεγάλες παραμένουν οι
ανισότητες ανάμεσα στα νοικο-
κυριά λευκών και μαύρων, με τους
λευκούς να έχουν εισόδημα 65.041
δολάρια και τους μαύρους μόλις
39.490 δολάρια. 

Το διάμεσο εισόδημα των Αφρο-
αμερικανικών νοικοκυριών έχει
μειωθεί κατά 1,6% από το 1999,
σύμφωνα με το Γραφείο Απογρα-
φής, αλλά το Ινστιτούτο Οικονο-
μικής Πολιτικής της Ουάσιγκτον
υπολογίζει ότι με την προσαρμογή
στα σύγχρονα δεδομένα η μείωση
φτάνει στο 7,5%. Σε ό,τι αφορά
την εισοδηματική ανισότητα ανά-
μεσα στα δύο φύλα, μειώνεται
αλλά πολύ αργά. Η διαφορά ανά-
μεσα στους μισθούς των ανδρών
και τους μισθούς των γυναικών
ήταν ελαφρώς μικρότερη πέρυσι
σε σύγκριση με το 2015, αλλά πα-
ρέμεινε σημαντική, με το διάμεσο
εισόδημα των γυναικών να βρί-
σκεται στις 41.554 δολάρια και
των ανδρών στις 51.640 δολάρια.

<<<<<<

Ενας λευκός 
έχει εισόδημα 
65.041 δολαρίων
και ένας μαύρος
39.490 δολαρίων.

Αυξήθηκε το εισόδημα
των Αμερικανών πολιτών
το 2015 και το 2016
Πέρυσι περίπου 2,2 εκατ. εξασφάλισαν θέση εργασίας
πλήρους απασχόλησης με αρκετά καλύτερες αποδοχές

Προσφορές 11 δισ. ευρώ 
για το 100ετές αυστριακό ομόλογο
Η Αυστρία είναι η πρώτη χώρα-
μέλος της Ευρωζώνης που εξέ-
δωσε εκατονταετές ομόλογο σε
δημοπρασία που υπερκαλύφθηκε
άμεσα, καθώς προσείλκυσε προ-
σφορές ύψους 11 δισ. ευρώ, ενώ
στόχευε στην άντληση ενός δισ.
ευρώ. Η επιτυχία της συνίσταται
στο ότι η απόδοση του εν λόγω
ομολόγου διαμορφώθηκε στο
2,1%, δηλαδή σε επίπεδα χαμη-
λότερα από εκείνα των δεκαετών
ομολόγων του αμερικανικού Δη-
μοσίου. Αυτή η απόδοση σημαίνει
ότι κάθε επενδυτής θα χρειαστεί
44 χρόνια για να αναπληρώσει
με τους τόκους το κεφάλαιο που
κατέβαλε. Υπ’ αυτήν την έννοια,
είναι η πλέον μακροπρόθεσμη
επένδυση μεταξύ όλων των εκ-
δόσεων χρέους στην Ευρωζώνη.

Οικονομικοί αναλυτές, όπως ο
Κιμ Λιου της ΑΒΝ Amro Group,
ερμηνεύουν το αυξημένο ενδια-
φέρον των επενδυτών ως ένδειξη
πως προεξοφλούν ότι τα επιτόκια
της ΕΚΤ θα παραμείνουν σε χα-
μηλά επίπεδα για μεγάλο χρονικό
διάστημα, μολονότι οι κεντρικές
τράπεζες σκοπεύουν να αρχίσουν
να περιορίζουν τα προγράμματα
ποσοτικής χαλάρωσης και γενικώς
τα έκτακτα μέτρα τόνωσης των
οικονομιών. «Για ποιον λόγο θα
επένδυε κανείς σε τόσο μακρο-
πρόθεσμα ομόλογα, αν πίστευε
ότι εισερχόμαστε σε περίοδο υψη-
λότερων επιτοκίων;» αναρωτή-
θηκε ρητορικά σε ηλεκτρονική
του επιστολή προς τους πελάτες

της τράπεζας, για να καταλήξει
στο συμπέρασμα ότι «το πιθανό-
τερο είναι ότι οι επενδυτές προ-
εξοφλούν πως οι κεντρικές τρά-
πεζες μπορεί να προβούν σε στα-
διακή έξοδο από την άκρως χα-
λαρή νομισματική πολιτική, αλλά
οι αποδόσεις θα παραμείνουν χα-
μηλές τα επόμενα χρόνια».

Οπως τονίζουν άλλοι αναλυτές,
οι τιμές των ιδιαίτερα μακροπρό-

θεσμων ομολόγων είναι επιρρε-
πείς στις μεταβολές των επιπέδων
των επιτοκίων, και η επιτυχία της
συγκεκριμένης δημοπρασίας κα-
ταδεικνύει πως η ζήτηση για πολύ
μακροπρόθεσμο χρέος θα παρα-
μείνει αυξημένη. Πρόκειται για
κοινοπρακτική έκδοση, την οποία
ανέλαβαν οι τράπεζες Bank of
America Merrill Lynch, Erste Gro-
up, Goldman Sachs, NatWest Mar-
kets και Societe Generale. «Είναι
ενδιαφέρουσα περίπτωση καθώς
δεν έχει υπάρξει κοινοπρακτική
έκδοση ομολόγων χώρας της Ευ-
ρωζώνης με τέτοιου είδους διάρ-
κεια», σχολίασε στέλεχος μιας εκ
των εμπλεκόμενων τραπεζών που
τόνισε ότι «θα έχουμε πεθάνει
μέχρι να λήξει».

Μολονότι πολλές χώρες-μέλη
της Ευρωζώνης έχουν εκμεταλ-
λευτεί την ευκαιρία των ιστορικά
χαμηλών επιτοκίων για να εκ-
δώσουν μακροπρόθεσμα ομό-
λογα, έως τώρα μόνον η Ιρλανδία
και το Βέλγιο είχαν εκδώσει εκα-
τονταετή ομόλογα αλλά προορί-
ζονταν για περιορισμένο αριθμό
επενδυτών ή για μόνον έναν
επενδυτή, ενώ επρόκειτο για
πολύ μικρότερης αξίας εκδώσεις,
της τάξης των 50 έως 100 εκατ.
ευρώ. Παράλληλα με αυτήν την
«ιδιάζουσα» έκδοση, η υπηρεσία
διαχείρισης χρέους της Αυστρίας
ανακοίνωσε ότι εξέδωσε πεντα-
ετές ομόλογο, από το οποίο άντ-
λησε άμεσα ποσό άνω των 7 δισ.
ευρώ.

Η επιτυχία της έκδοσης του αυ-
στριακού ομολόγου συνίσταται στο
ότι η απόδοσή του διαμορφώθηκε
στο 2,1%.

Προσχέδιο φορολογικής πολιτικής Τραμπ
Ενόψει της νέας φορολογικής πο-
λιτικής που προωθεί ο Ντόναλντ
Τραμπ, ο Ρεπουμπλικανός πρόεδρος
της Βουλής των Αντιπροσώπων
Πολ Ράιαν δήλωσε ότι το περίγραμ-
μα του σχεδίου της φορολογικής
μεταρρύθμισης θα παρουσιαστεί
σε δύο εβδομάδες, γεγονός που
αποδεικνύει ότι υπάρχει ανοικτός
δίαυλος επικοινωνίας μεταξύ της
Επιτροπής του Κογκρέσου που
είναι υπεύθυνη για τη σύνταξη του
φορολογικού νόμου και της κυβέρ-
νησης Τραμπ. Σε συνέντευξη Τύ-
που, ο κ. Ράιαν δήλωσε ότι «την
εβδομάδα που ξεκινάει στις 25 Σε-
πτεμβρίου θα γίνει η παρουσίαση

των κυριότερων σημείων του φο-
ρολογικού σχεδίου, γεγονός που
αντανακλά τη συναίνεση μεταξύ
των επιτροπών που συντάσσουν
το εν λόγω σχέδιο και της κεντρικής
διοίκησης». Ο κ. Ράιν εκτιμά πως
πρόκειται για την αρχή μιας πολύ
σημαντικής διαδικασίας, αναφε-
ρόμενος στην αναμόρφωση του
φορολογικού συστήματος και στην
«ανάσα» που θα δώσει στη μεσαία
τάξη. Ερωτηθείς αν είναι αισιόδοξος
ότι ο κ. Τραμπ θα προχωρήσει στην
υλοποίηση της μεταρρύθμισης της
φορολογίας, ο κ. Ράιαν απάντησε
καταφατικά. Την ίδια στιγμή, ο κ.
Τραμπ αυξάνει τον αριθμό των συ-

ναντήσεών του με βουλευτές του
Δημοκρατικού Κόμματος, για να
διασφαλίσει τη συναίνεσή τους
όσον αφορά τη φορολογική πολι-
τική που θέλει να εφαρμόσει. Ο κ.
Τραμπ συναντήθηκε το βράδυ της
Τρίτης με επτά γερουσιαστές και
τρεις Δημοκρατικούς στον Λευκό
Οίκο. Σε δηλώσεις του για τις εν
λόγω επαφές, ο κ. Ράιαν επισήμανε
ότι «θα ήθελα πολύ να έχω την
υποστήριξη των Δημοκρατικών
προκειμένου να εργαστούμε από
κοινού εποικοδομητικά για τη φο-
ρολογική μεταρρύθμιση. Πλην
όμως, ο τελικός λόγος ανήκει στην
κυβέρνηση».

Ιστορικό χαμηλό της ανεργίας στη Βρετανία,
αλλά οι μισθοί παραμένουν καθηλωμένοι
Δραστική πτώση της ανεργίας πα-
ρατηρήθηκε από τον Μάιο έως τον
Ιούλιο στη Βρετανία, με τον δείκτη
να διαμορφώνεται στο 4,3%, δηλαδή
στα χαμηλότερα επίπεδα των τε-
λευταίων 42 ετών. 

Ωστόσο, αυτή η εξέλιξη δεν συ-
νέβαλε στο να ενισχυθούν ανάλογα
και οι μισθοί, οι οποίοι αυξήθηκαν
μόνο 2,1% κατά μέσον όρο, ενώ ο
πληθωρισμός είναι στο 3%. Αυτή
η αύξηση ισοδυναμεί με τη συρρί-
κνωση των πραγματικών μισθών
στη Βρετανία κατά 0,4%. Παράλ-
ληλα, στην αγορά εργασίας παρα-
τηρούνται ολοένα και μεγαλύτερες
ελλείψεις εξειδικευμένου προσω-
πικού. 

Οπως γράφει ο Guardian, οι οι-
κονομολόγοι είχαν προειδοποιήσει
ότι τα νοικοκυριά βρίσκονται σε
σημείο καμπής και τα έσοδά τους
συρρικνώνονται, θεωρώντας ότι
ένας βασικός λόγος είναι η αποδυ-
νάμωση της στερλίνας. Η αβεβαι-
ότητα που δημιουργήθηκε μετά το
περυσινό δημοψήφισμα για την
έξοδο της Βρετανίας από την Ευ-
ρωπαϊκή Ενωση ώθησε καθοδικά
τη στερλίνα έναντι ευρώ και δολα-
ρίου. 

Το αποτέλεσμα ήταν να ακριβύ-
νουν τα εισαγόμενα προϊόντα για
τα νοικοκυριά. Αλλοι παράγοντες
που τα επηρεάζουν δυσμενώς είναι
η χαμηλή παραγωγικότητα, ο με-
τασχηματισμός της παραγωγικής
διαδικασίας εξαιτίας της τεχνολογίας
και η ανάπτυξη της ψηφιακής οι-
κονομίας. 

Παρ’ όλα αυτά, η βρετανική κυ-
βέρνηση χαιρέτισε τα νέα από το
μέτωπο της ανεργίας, με τον αρμό-
διο υπουργό Απασχόλησης Ντάμιαν
Χιντ να δηλώνει ότι «η επιτυχία της
χώρας στην αγορά εργασίας έχει
να κάνει με την πλήρη και μόνιμη
απασχόληση, και αυτό οφείλεται
στο ότι οι εργοδότες κάνουν επεν-

δύσεις και προσφέρουν ποιοτικές
θέσεις εργασίας».

Λιγότερο ενθουσιώδης εμφανί-
στηκε ο διοικητής της Τράπεζας
της Αγγλίας, Μαρκ Κάρνεϊ. «Η αβε-
βαιότητα λόγω Brexit δεν παρακινεί
τις επιχειρήσεις να κάνουν πιο γεν-
ναιόδωρες αυξήσεις, ενώ εξίσου
αποτρεπτικά λειτουργεί και η διόγ-
κωση του κόστους των εισαγωγών»,
τόνισε ο κ. Κάρνεϊ. Οι εταιρείες στη
Βρετανία κρατούν σε χαμηλά επί-
πεδα τις αμοιβές των υπαλλήλων
τους, ώστε να αντισταθμίζουν αυτό
το κόστος. Αξίζει να σημειωθεί ότι
δραστικό πλήγμα στα εισοδήματά
τους υπέστησαν οι δημόσιοι υπάλ-
ληλοι. Το 2011 και το 2012 είχαν
«παγώσει» οι μισθοί τους, ενώ από
το 2013 και μετά τέθηκε ως ανώτατο
όριο αυξήσεων το 1%. 

Η μισθολογική στασιμότητα είχε
αποφασιστεί για να υλοποιηθεί το
σχέδιο της κυβέρνησης για περι-
στολή του δημοσιονομικού ελλείμ-
ματος. 

Στις αρχές της εβδομάδας, η Βρε-
τανή πρωθυπουργός Τερέζα Μέι δή-
λωσε ότι θα χαλαρώσει το ανώτατο
όριο του 1% για τις αυξήσεις στο
μισθολόγιο των αστυνομικών και
των υπαλλήλων των σωφρονιστικών
ιδρυμάτων. Το συνδικαλιστικό όρ-
γανο των υπαλλήλων του δημόσιου
τομέα ζήτησε ενιαία αύξηση για
τους μισθούς όλων ανεξαιρέτως των
εργαζομένων. Σημειωτέον ότι στο
βρετανικό δημόσιο απασχολούνται
5 εκατ. άτομα.

BLOOMBERG, REUTERS

Δραστική πτώση της ανεργίας πα-
ρατηρήθηκε από τον Μάιο έως τον
Ιούλιο στη Βρετανία, με τον δείκτη
να διαμορφώνεται στο 4,3%, δηλα-
δή στα χαμηλότερα επίπεδα των τε-
λευταίων 42 ετών.
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Τα όνειρά σας σταματούν εκεί που ξεκινούν τα δικά μας
A N A Λ Υ Σ Η  Του ΑΝΔΡΕΑ Α. ΑΝΔΡΕΟΥ

Διαβάζω την ακόλουθη είδηση από
τις Ηνωμένες Πολιτείες Αμερικής:
Η γνωστή σε όλους μας Amazon.com
η οποία έχει την έδρα της στο Σηάτλ
αποφασίζει να δημιουργήσει δεύτερη
έδρα σε κάποια περιοχή στη βόρεια
Αμερική. Για προφανείς λόγους δεν
ανέφερε περιοχή, απλώς ανακοίνωσε
την πρόθεσή της, υποσχόμενη πε-
ρίπου 50.000 και πολύ καλά αμειβό-
μενες νέες θέσεις εργασίας. Πληρο-
φοριακά να αναφέρουμε εδώ πως ο
κολοσσός ηλεκτρονικού εμπορίου
ιδρύθηκε το 1994 και ανέβηκε online
το 1995. Εντός μιας δεκαετίας πραγ-
ματοποιούσε καθαρό εισόδημα από
πωλήσεις $8,49 δισ. το οποίο ανέβηκε
σχεδόν γεωμετρικά στα $136 δισ.
το 2016. Είναι ο όγδοος μεγαλύτερος
εργοδότης στις ΗΠΑ, ενώ παγκο-
σμίως εργοδοτείται προσωπικό πέραν
των 340.000 υπαλλήλων, είναι η με-
γαλύτερη σε εισόδημα εταιρεία του
διαδικτύου παγκοσμίως και η τέταρτη
σε αξία δημόσια εταιρεία στον κόσμο.
Με την ανακοίνωση, άρχισε ένας
«πόλεμος» μεταξύ πόλεων και πολι-
τειών για το ποιος θα είναι ο τυχερός

που θα επιλεγεί. Αναφέρθηκαν πόλεις
όπως το Ντάλας, το Σικάγο, η πολιτεία
του Μίσιγκαν κ.λπ. επειδή ο κάθε
δήμαρχος και κυβερνήτης θα ήθελαν
να στεγάσουν τα νέα γραφεία της
εταιρείας. Η εταιρεία από την πλευρά
της έθεσε το πλαίσιο στο οποίο θα
κινηθεί για να επιλέξει το νέο τόπο
γραφείων της. Αναζητεί, λέει, ένα
σταθερό και φιλικό προς τις επιχει-
ρήσεις περιβάλλον (βλέπε κυρίως
φορολογικό περιβάλλον), να χαρα-
κτηρίζεται από πολιτισμική πολυ-
μορφία με ελάχιστο μέγεθος πληθυ-
σμού το 1 εκατ. κόσμο, ενώ θέτει
και φυσικούς περιορισμούς και ελά-
χιστες απαιτήσεις σε υποδομές, όπως
αποστάσεις από αεροδρόμιο, δίκτυο
και προσβάσεις σε αυτοκινητοδρό-
μους κ.λπ. Ο δήμαρχος του Ντάλας
φέρεται να δήλωσε πως θα αποδείξει
στην εταιρεία πως η περιοχή του
είναι το ιδανικό μέρος για να ικανο-
ποιηθούν οι ανάγκες της. Και ο αγώ-
νας έλκυσης της Amazonάρχισε για
τα καλά. Η απόφαση μιας εταιρείας
να στεγαστεί σε κάποια περιοχή
είναι συνδυασμός διαφόρων παρα-

μέτρων. Το real estate αποτελεί ση-
μαντικό μέρος των αποφάσεων της.
Ποιο είναι το σχετικό κόστος αγοράς/
ενοικίασης γραφειακών χώρων, αλλά
και οικιστικών καταλυμάτων για να
στεγάζεται ο κόσμος της. Τι δίκτυο
συγκοινωνιών υπάρχει, τι υποδομές
τηλεπικοινωνιών και διαδικτύου
προσφέρονται, ποιο είναι το φορο-
λογικό κόστος του να στεγάζεσαι σε
συγκεκριμένη περιοχή, ποια άλλα
κίνητρα προσφέρονται κ.λπ. Ο κάθε
δήμαρχος ή κυβερνήτης στην πιο
πάνω περίπτωση έχει να συγκρίνει
το κόστος/ όφελος σε πραγματικούς
οικονομικούς όρους του να έχει ή
να μην έχει έναν τέτοιο οργανισμό
εντός των διοικητικών του ορίων,
αλλά και το κόστος/ όφελος σε κοι-
νωνικό και ενδεχομένως πολιτικό
επίπεδο. Και προφανώς χωρίς να
επιδίδονται σε δαιδαλώδεις μελέτες
και αναλύσεις του κάθε πικραμένου
πολιτικού και μη, κρίνουν a priori
πως κάτι τέτοιο θα ήταν θετικό σε
κάθε επίπεδο για την κοινωνία τους.
Βλέπουν για παράδειγμα το προφα-
νές. Το Σηάτλ στεγάζοντας τα κεν-

τρικά γραφεία μεγαθηρίων όπως της
Boeing, της Microsoft, της Amazon
κ.λπ. πέτυχε να δώσει στην πολιτεία
του (την Ουάσιγκτον) τη δεύτερη
θέση ανάμεσα σε όλες τις πολιτείες
των ΗΠΑ σε επίπεδο οικονομικής
δραστηριότητας και ανάπτυξης λόγω
του πολύ ψηλού επιπέδου εξαγωγών
ανά κεφαλήν. Άλλες μετρήσεις –
όπως το ανά κεφαλήν εισόδημα –
τοποθετούν την εν λόγω πολιτεία
στις πρώτες θέσεις ανάμεσα σε όλες
τις πολιτείες των ΗΠΑ.

Μιλώντας για φιλικό προς τις εται-
ρείες περιβάλλον δεν μπορούμε παρά
να δούμε και κάποια απλά πράγματα
που συμβαίνουν εδώ στη χώρα μας.
Μια μικρή επιχείρηση των 3-4 ατό-
μων, που ενοικιάζει γραφεία στον
Δήμο Λευκωσίας, πληρώνει σε ετήσια
βάση Επαγγελματική Άδεια €375,
Τέλη Αποκομιδής Σκυβάλων €235
και Δικαιώματα για Διατήρηση/ Χρή-
ση Επαγγελματικών Υποστατικών
€40, δηλαδή σύνολο περίπου €650
ετησίως. Δηλαδή με άλλα λόγια, ένα
σύμπλεγμα κτηρίων στο κέντρο της
Λευκωσίας που στεγάζει 50 τέτοιες

επιχειρήσεις, ο Δήμος χρεώνει
€11.750/ χρόνο για να μαζεύει τα
σκουπίδια. Εδώ πάει μια τούρκικη
έκφραση, αλλά θα συγκρατηθώ. Επι-
πλέον, ο Δήμος χρεώνει αυτές τις
επιχειρήσεις πέραν των €20.000/
χρόνο Επαγγελματική Άδεια και
Άδεια Χρήσης Υποστατικών. Άκουσα
πρόσφατα (ψέματα-αλήθεια δεν ξέρω
100% και εύχομαι να είμαι 100% λά-
θος) πως ζητήθηκε από ελεγκτικούς
οίκους και δικηγορικά γραφεία να
πληρώσουν και επαγγελματικές άδει-
ες για κάθε εταιρεία που έχει εγγε-
γραμμένο γραφείο τη διεύθυνση του
υποστατικού τους. Και γιατί ένας τέ-
τοιος οίκος που διαχειρίζεται πέντε,
δέκα, χίλιες, σαράντα χιλιάδες εται-
ρείες (active και dormant) να έχει
ένα τέτοιο εγγεγραμμένο γραφείο
εντός του Δήμου και να μην του αλ-
λάξει τοποθεσία σε κάποιο κάμπο;
Δηλαδή επειδή του κάνεις το χατίρι
να δίνεις οξυγόνο και ζωή στην επι-
κράτειά του, πρέπει να πληρώνεις
γι’ αυτό «τζερεμέ ππαράν». Και γιατί
πληρώνεις; Τι παίρνεις έναντι αυτής
της υπηρεσίας; Μήπως η πόλη είναι

καθαρή από σκουπίδια; Μήπως έχει
συντηρημένους δρόμους και πεζο-
δρόμια; Πλατείες, χώρους στάθμευ-
σης, πάρκα; Πραγματικές πολιτιστι-
κές εκδηλώσεις πέραν των «παναϋρ-
κών»; Αλήθεια τι παίρνεις; 

Ουσιαστικά παίρνεις κλάμα πως
είναι καταχρεωμένοι και δεν μπορούν
να κάνουν τα έργα που ονειρεύονται.
Και άμα καθυστερήσεις λίγο να πλη-
ρώσεις έρχονται καμπάνες και σε
σέρνουν στα δικαστήρια. Το μοντέλο
συντήρησης των Δήμων εδώ είναι
απλό: Χρέωνε φόρους και άρπαξε
πρόστιμα να πάμε παρακάτω. Τα
έργα που ονειρευόμαστε, κύριοι, θα
γίνουν μόνο με ιδιωτική πρωτοβου-
λία. Δώστε τα σωστά κίνητρα, βάλτε
τις ασφαλιστικές δικλίδες και όλα
επιτέλους θα γίνουν. Εσείς κάνετε
απλώς σωστή επίβλεψη και μοστρά-
ρετε σε εγκαίνια. Επειδή τα όνειρά
σας σταματούν εκεί που ξεκινούν
τα δικά μας.

Ο κ. Ανδρέας Α. Ανδρέου, MRICS, είναι
CEO APS Andreou Property Strategy -
Chartered Surveyors.

Του ΝΙΚΟΥ Χ. ΡΟΥΣΑΝΟΓΛΟΥ

Ξεκάθαρη είναι πλέον η ανοδική
τάση των τιμών ενοικίασης κατοι-
κιών πανελλαδικά, κυρίως όμως
στα δύο μεγάλα αστικά κέντρα,
εξέλιξη που οφείλεται στην αυξη-
μένη ζήτηση. Σύμφωνα με την τε-
λευταία ετήσια πανελλαδική έρευνα
του δικτύου μεσιτικών γραφείων
RE/MAX Ελλάς, οι τιμές σε σχέση
με πέρυσι καταγράφουν πλέον αύ-
ξηση της τάξεως του 2,1% κατά μέ-
σον όρο. Ωστόσο, σύμφωνα με την
ανάλυση της εταιρείας, παρά την
ανοδική αυτή τάση, το ύψος των
ενοικίων παραμένει προσιτό τόσο
για τα χαμηλά όσο και για τα μεσαία

εισοδήματα. Αλλωστε, οι τιμές έχουν
υποχωρήσει κατά σχεδόν 40% κατά
μέσον όρο, σε σχέση με το επίπεδο
που βρίσκονταν στο τέλος της προ-
ηγούμενης δεκαετίας, δηλαδή πριν
από την έναρξη της οικονομικής
κρίσης.

Στην Αττική, οι τιμές είναι ενι-
σχυμένες κατά 2%, με το Κουκάκι
να αναδεικνύεται σε πρωταγωνιστή,
καθώς η ζήτηση για βραχυπρόθε-
σμες ενοικιάσεις έχει εκτοξεύσει
τα ενοίκια κατά 17%. Στο κέντρο
της Αθήνας, στην πλειονότητα των

περιοχών οι τιμές είναι σταθερές,
ενώ άνοδος καταγράφεται σε Κο-
λωνάκι με 7,4% και Νέο Κόσμο (5%).
Ανοδικές ήταν οι τιμές και στα
νότια προάστια (3,6%), με τη με-
γαλύτερη άνοδο να παρατηρείται
σε Καλλιθέα (10%) και Νέα Σμύρνη
(11%). Στα δυτικά προάστια, η αύ-
ξηση κυμάνθηκε μεταξύ 2% και
3%, ενώ στον Πειραιά και στις γύρω
περιοχές, οι τιμές ήταν κατά κανόνα
σταθερές, με εξαίρεση το Πασαλι-
μάνι, όπου καταγράφηκε άνοδος
της τάξεως του 4,1%. Στον αντίποδα,

μείωση κατά 5,5% σημείωσε η πε-
ριοχή της Νέας Ερυθραίας, ενώ
πτώση κατά 3,5% κατέγραψαν επί-
σης τα ενοίκια σε Εκάλη και Ψυ-
χικό.

Οπως προκύπτει από την έρευνα,
τα μικρότερα σπίτια, επιφάνειας
έως 70 τ.μ. και ηλικίας έως 10-15
ετών είναι τα πλέον περιζήτητα,
με αποτέλεσμα να παρουσιάζουν
και τις περισσότερες πιθανότητας
να μισθωθούν. Ασφαλώς, υπάρχουν
διαφοροποιήσεις από περιοχή σε
περιοχή. Για παράδειγμα, σε κάποιες

περιοχές της Αττικής, όπως η Νέα
Σμύρνη, το Χαλάνδρι, το Μαρούσι,
τα Βριλήσσια και την Αγία Παρα-
σκευή προτιμώνται διαμερίσματα
2 υπνοδωματίων, εμβαδού 80-90
τ.μ., ηλικίας έως 20 ετών, με μηνιαίο
ενοίκιο 400-500 ευρώ.

Σε περιοχές στο κέντρο της Αθή-
νας και κοντά στο κέντρο προτι-
μώνται κυρίως δυάρια, πλήρως
ανακαινισμένα ανεξαρτήτου ηλι-
κίας, επιφάνειας 40 -70 τ.μ., με το
ενοίκιο να διαμορφώνεται σε 350-
450 ευρώ. Αντίστοιχα, στις περιοχές
των βορείων προαστίων (π.χ. Κη-
φισιά, Νέα Ερυθραία) ζητούνται
μεζονέτες/μονοκατοικίες εμβαδού
άνω των 150 τ.μ., 20ετίας, με τιμές
ενοικίων 1.000 έως 1.200 ευρώ,
ενώ στις πλέον ακριβές περιοχές
(Παλαιό Ψυχικό, Φιλοθέη, Εκάλη)
οι ενοικιαστές ενδιαφέρονται για
μονοκατοικίες πολλών τετραγω-
νικών μέτρων (250 έως 400 τ.μ.)
και το ύψος των ενοικίων κυμαί-
νεται από 1.500 έως 2.500 ευρώ.

Πέραν της Αττικής, στη Θεσσα-
λονίκη οι τιμές των ενοικίων ενι-
σχύθηκαν κατά 1% και στην περι-
φέρεια κατά 5%, ωστόσο παρατη-
ρούνται σημαντικές διακυμάνσεις
από πόλη σε πόλη. Για παράδειγμα,
σε Πάτρα και Βόλο, παρατηρούνται
αυξήσεις της τάξεως του 18% και
στην Αλεξανδρούπολη κατά 7%.
Μικρότερη είναι η αύξηση σε πόλεις
όπως η Λάρισα, η Λαμία και η Ξάν-
θη, καθώς κυμαίνεται μεταξύ 2%
και 5%. Στον αντίποδα, πτώση κατά
5% σημείωσαν οι τιμές των ενοικίων
στην Καρδίτσα, ενώ πτωτικά κι-
νήθηκαν επίσης οι τιμές σε Σπάρτη
(3%) και Ιωάννινα (2%).

Σταθερά αυξητική πορεία
ακολουθούν τα ενοίκια κατοικιών
Οι βραχυχρόνιες μισθώσεις στηρίζουν την άνοδο – Περιζήτητα τα «μικρά»

<<<<<<

Εως 17% η ετήσια ενί-
σχυση των ενοικίων
στο Κουκάκι, λόγω της
μεγάλης ζήτησης από
ξένους επισκέπτες.

Του ΝΙΚΟΥ Χ. ΡΟΥΣΑΝΟΓΛΟΥ

Συνεχίστηκε και φέτος το παράδοξο
φαινόμενο των τελευταίων ετών,
βάσει του οποίου η Κομοτηνή ανα-
δεικνύεται σταθερά σε «πρωταθλή-
τρια» των τιμών των ενοικίων κα-
τοικιών, μεταξύ των πόλεων με ση-
μαντική παρουσία φοιτητών, ξεπερ-
νώντας ακόμα και την Αθήνα σε ό,τι
αφορά την τιμή ανά τ.μ.

Ειδικότερα, σύμφωνα με έρευνα
που πραγματοποίησε η εταιρεία πι-
στοποιημένων εκτιμητών ακινήτων

Geoaxis, η μέση τιμή ενοικίασης
στην Κομοτηνή φέτος ανέρχεται σε
4,95 ευρώ/τ.μ. σε μηνιαία βάση,
έναντι 4,85 ευρώ/τ.μ. που καταγρά-
φεται στην Αθήνα, και συγκεκριμένα
στην περιοχή της Πανεπιστημιού-
πολης. Η εξέλιξη αυτή οφείλεται
κατ’ αρχάς στη σημαντική έλλειψη
κατοικιών στην πόλη της Θράκης,
σε σχέση με τη ζήτηση, αλλά και
στη μείωση των τιμών των ενοικίων
που συντελέστηκε στην Αθήνα τα
τελευταία χρόνια, ως αποτέλεσμα
της μεγάλης προσφοράς ακινήτων
και της χαμηλής ζήτησης. Σύμφωνα
με τον κ. Γιάννη Ξυλά, επικεφαλής
της εταιρείας, η Κομοτηνή έχει ελά-
χιστα καλά διαμερίσματα, τα οποία
βρίσκονται όλα στο κέντρο, όντας
ουσιαστικά «μια μικρή πόλη με με-
γάλο πανεπιστήμιο», γεγονός που
ερμηνεύει και τη διατήρηση των τι-
μών των ενοικίων σε υψηλό, συγ-
κριτικά με άλλες φοιτητουπόλεις,
επίπεδο.

Πάντως, αξίζει να σημειωθεί ότι

οι τιμές των ενοικίων υποχωρούν
σταθερά καθ’ όλη τη διάρκεια των
τελευταίων οκτώ ετών, αν και φέτος
ο ρυθμός της πτώσης είναι χαμηλό-
τερος σε σχέση με το 2016, σύμφωνα
με την έρευνα της Geoaxis, βάσει
της οποίας σε σχέση με τον αντί-
στοιχο μήνα του προηγούμενου
έτους, οι τιμές των μισθωμάτων σε
επιλεγμένες πόλεις που συγκεντρώ-
νουν φοιτητές, έχουν μειωθεί μεν,
αλλά μόλις 1,1%, έναντι πτώσης
2,1% κατά την αντίστοιχη σύγκριση
του 2016 προς το 2015. Συγκριτικά
με το 2016, τη μικρότερη πτώση
αξιών φαίνεται να καταγράφει η Πά-
τρα (-0,5%) και τη μεγαλύτερη ο Βό-
λος (-1,56%). Η έρευνα επιβεβαιώνει
το γεγονός ότι τα τελευταία τέσσερα
χρόνια η Κομοτηνή αποτελεί στα-
θερά την πόλη με τις υψηλότερες –
και ο Βόλος την πόλη με τις χαμη-
λότερες– τιμές ενοικίασης φοιτητι-
κών διαμερισμάτων. Οπως αναφέρει
ο κ. Ξυλάς, η οικονομική κρίση
έπληξε τη συγκεκριμένη αγορά,
καθώς το απόθεμα κενών διαμερι-
σμάτων είναι σημαντικό σε πολλές
περιπτώσεις, ενώ χαμηλότερες είναι
και οι τιμές σε σχέση με την έναρξη
της κρίσης. Από την άλλη πλευρά,
η ζήτηση έχει υποχωρήσει σημαν-
τικά και εξαιτίας του γεγονός ότι
πολλοί φοιτητές αποφεύγουν να
μετακινηθούν σε άλλη πόλη για τις
σπουδές τους, προκειμένου να μην
επιβαρυνθεί άλλο ο οικογενειακός
προϋπολογισμός. Ετσι, υπάρχουν
αρκετά παραδείγματα φοιτητών
που επιλέγουν το αντικείμενο των
σπουδών τους όχι τόσο με κριτήριο
το γνωστικό αντικείμενο αλλά με
βάση την πόλη φοίτησης. Σημαν-
τική επίδραση στην αγορά ακινήτων
έχει επιφέρει και το σχέδιο «Αθηνά»,
το οποίο οδήγησε στο κλείσιμο δε-
κάδων τμημάτων στην περιφέρεια,
προκαλώντας έτσι μεγάλη αύξηση
της προσφοράς διαμερισμάτων σε
πολλές πόλεις που φιλοξενούσαν
πανεπιστημιακά τμήματα.

Πώς διαμορφώνεται
ο χάρτης των ενοικίων 
στις «φοιτητουπόλεις»

<<<<<<

Ακριβότερη πόλη είναι η
Κομοτηνή, ενώ τις χαμη-
λότερες τιμές ενοικία-
σης φοιτη τικών διαμερι-
σμάτων έχει ο Βόλος.

Εκδόθηκαν οι πρώτες άδειες για την
ξενοδοχειακή επένδυση ύψους 90
εκατ. ευρώ του τουριστικού ομίλου
Sani - Ikos στο πρώην ClubMed της
Κω και για τη δημιουργία νέου ξε-
νοδοχείου 5 αστέρων από την εται-
ρεία Gencom στη Σαντορίνη.

Στην Κέφαλο της Κω, η επί σειράν
ετών κλειστή ξενοδοχειακή μονάδα
που εξαγοράσθηκε πέρυσι από τον
όμιλο θα ανακαινισθεί πλήρως, θα
επεκταθεί και θα λειτουργήσει με
την επωνυμία Ikos Κefalos. To 5 αστέ-
ρων ξενοδοχείο με δυναμικότητα
410 δωματίων, σουιτών και μπάνγ-
καλοους θα λειτουργήσει την άνοιξη
του 2019. Το συγκρότημα εκτείνεται
σε έκταση 179,1 στρεμμάτων. Η συ-

νολική επένδυση του ομίλου Sani -
Ikos ανέρχεται σε 90 εκατ. ευρώ, μία
από τις μεγαλύτερες τα τελευταία
χρόνια στο νησί της Κω. Σύμφωνα
με πληροφορίες, στο πλαίσιο της
επένδυσης ο όμιλος εξασφάλισε από
την Ειδική Υπηρεσία Προώθησης
και αδειοδότησης τουριστικών επεν-
δύσεων άδεια με ημερομηνία έγκρι-
σης την 11η Σεπτεμβρίου για έργα
κατεδαφίσεων και καθαιρέσεων
εντός του υφιστάμενου ξενοδοχει-
ακού συγκροτήματος, το οποίο με-
ταξύ άλλων αποτελείται από 49 μο-
νώροφα μπάνγκαλοους και κεντρικό
κτίριο 5 ορόφων. Πρόκειται για ερ-
γασίες αποξήλωσης των οικοδομικών
στοιχείων και μηχανολογικών εγκα-

ταστάσεων του συνόλου των κτιρίων
εκτός του σκελετού σκυροδέματος.
Παράλληλα, σε εξέλιξη βρίσκεται η
επένδυση του ομίλου στην Κέρκυρα
για τη λειτουργία τον Μάιο του 2018
του Ikos Dassia. Το νέο ξενοδοχείο
θα πάρει τη θέση ως ενιαία μονάδα
των δύο ξενοδοχείων Corfu Chandris
και Dassia Chandris που εξαγορά-
στηκαν πέρυσι από τον όμιλο.

Εξάλλου, η Διεύθυνση Προϊστο-
ρικών και Κλασικών Αρχαιοτήτων
του υπουργείου Πολιτισμού ενέκρινε
από πλευράς Αρχαιολογικού Νόμου
τη χορήγηση άδειας ανέγερσης 4
διώροφων κτιρίων με χρήση ξενο-
δοχείου κατηγορίας 5 αστέρων, κα-
θώς και άδειας κατασκευής πισίνας

σε ακίνητο ιδιοκτησίας της εταιρείας
Gencom εντός του οικισμού Καμα-
ρίου στη Σαντορίνη. Σύμφωνα με
τη Διεύθυνση, το ακίνητο βρίσκεται
στον κηρυγμένο αρχαιολογικό χώρο
Αρχαίας Θήρας - Προφήτη Ηλία -
Αγίου Νικολάου Μαρμαρίτη. Η άδεια,
όπως αναφέρει η Διεύθυνση, δόθηκε
καθώς σε έλεγχο του υπεδάφους
δεν εντοπίστηκαν κατάλοιπα αρ-
χαίων κτιρίων ή άλλων κατασκευών,
παρά μόνο διαχρονική κεραμική
εντός της φερτής επίχωσης που
αποτελεί το υπέδαφος του ακινήτου
και ως εκ τούτου δεν προκύπτει
άμεση ή έμμεση βλάβη σε αρχαι-
ότητες.

ΣΤΑΘΗΣ ΚΟΥΣΟΥΝΗΣ

Αδειες για 2 νέα πεντάστερα σε Κω και Σαντορίνη
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ΑΡΧΑΙΟΛΟΓΙΑ
Ξένες αρχαιολογικές
αποστολές στην Κύπρο
Δραστηριοποιούνται στο νησί εδώ
και πολλά χρόνια, αποκαλύπτοντας τα
μυστικά του τόπου. Για το 2017 τέσσε-
ρις από τις αποστολές ολοκλήρωσαν
το έργο τους. Σελ. 5

ΘΕΑΤΡΟ
«Κωδικός Κόκκινος»
για τρεις παραστάσεις
Ο σκηνοθέτης Ανδρέας Αραούζος ανεβάζει
ξανά σε Λευκωσία, Λεμεσό και Λάρνακα την
επιτυχημένη παράσταση «Κωδικός Κόκκινο».
Στο σανίδι δεκατρείς ηθοποιοί καλούνται να
ισορροπήσουν μεταξύ νόμων και ηθικής. Σελ. 3

ΦΕΣΤΙΒΑΛ

Αυλαία για
τις Κινηματο-

γραφικές μέρες
Σελ. 4

ΠΟΛΗ

Οι έξι πανύψηλοι
πύργοι που αλλάζουν

το Ελληνικό
Σελ. 8

Ταξιδεύοντας εικονικά
Πύλη γνωριμίας με τον ελληνικό πολιτισμό αποτελεί η πλατφόρμα YouGoCulture του ΕΚΠΑ

Της ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΣ ΤΡΑΪΟΥ

Είναι κοινός τόπος ότι το Διαδίκτυο
έχει αλλάξει τον τρόπο που ταξι-
δεύουμε. Σε τέτοιο βαθμό μάλιστα,
ώστε οι μεγάλες διαδικτυακές τα-
ξιδιωτικές πλατφόρμες του εξωτε-
ρικού ετοιμάζονται για την «επό-
μενη ημέρα» όσον αφορά τις απαι-
τήσεις των επισκεπτών τους στην
αναζήτηση ταξιδιωτικών προορι-
σμών. Απαιτήσεις σχετικά με την
αξιοπιστία του πληροφοριακού
υλικού και, βεβαίως, τον τρόπο πα-
ρουσίασης κάθε προτεινόμενου
τόπου σαν ένα ολοκληρωμένο αφή-
γημα που αξιοποιεί κείμενα, συ-
νεντεύξεις, βίντεο, μουσική, φω-
τογραφίες 360 μοιρών (σύντομα
θα πληθύνουν και τα βίντεο 360
μοιρών) κ.ά., δίνοντας στον χρήστη
του Διαδικτύου τη δυνατότητα να
επισκεφθεί εικονικά έναν τόπο.

Για να υπάρξουν τέτοιες ιστο-
σελίδες, ο δημιουργός τους πρέπει
να διαθέτει κάποια συγκριτικά πλε-
ονεκτήματα. Κι αυτό ακριβώς συμ-
βαίνει στην περίπτωση της δια-
δραστικής ταξιδιωτικής πλατφόρ-
μας εικονικών περιηγήσεων You-
GoCulture του Εθνικού Καποδι-
στριακού Πανεπιστημίου Αθηνών
(ΕΚΠΑ), η οποία αποτελεί μια πύλη
γνωριμίας των επισκεπτών της με
τον ελληνικό πολιτισμό.

Πρόκειται για μια ιστοσελίδα
που απευθύνεται κυρίως στο εξω-
τερικό, γι’ αυτό και χρησιμοποιεί
την αγγλική γλώσσα. Είναι ελεύ-
θερης πρόσβασης και στο σύντομο
διάστημα της λειτουργίας της (τέσ-
σερις μήνες), παρουσιάζει οκτώ
ταξιδιωτικούς προορισμούς: Επί-
δαυρο, Αρχαία Ολυμπία, Μυστρά,
Μυκήνες, Μεσσήνη, Μαραθώνα,
Λαύριο – Σούνιο, Αθήνα.

Πώς γεννήθηκε
Το εγχείρημα έχει την αμέριστη

στήριξη του πρύτανη του ΕΚΠΑ κ.
Θάνου Δημόπουλου και ο φορέας
υλοποίησής του είναι το πρόγραμμα
Συμπληρωματικής Εξ Αποστάσεως
Εκπαίδευσης (E-Learning) του πα-
νεπιστημίου, μέσω του οποίου αξιο-
ποιούνται πολλά από τα πολυάριθμα

γνωστικά αντικείμενά του. Επιστη-
μονικός υπεύθυνος του προγράμ-
ματος είναι ο κ. Παναγιώτης Πε-
τράκης, καθηγητής του τμήματος
Οικονομικών Σπουδών του ΕΚΠΑ,
τον οποίο ρωτήσαμε πώς γεννήθηκε
η ιστοσελίδα yougoculture.com.

«Η ιδέα ξεκίνησε πέρυσι, όταν
αρχίσαμε να διαθέτουμε προγράμ-
ματα διαδικτυακής εκπαίδευσης
σε όλο τον κόσμο, στην αγγλική
γλώσσα. Τα προγράμματα με τη

μεγαλύτερη ζήτηση ήταν τα σχε-
τιζόμενα με τον ελληνικό πολιτισμό,
διαπίστωση που μας ώθησε να ανα-
πτύξουμε μια παράλληλη δραστη-
ριότητα, με την οποία θα διευρυ-
νόταν η δυνατότητα του ξένου επι-
σκέπτη να τον γνωρίσει καλύτερα.
Να προσθέσουμε ότι ανάμεσα
στους μελλοντικούς ταξιδιωτικούς
προορισμούς βρίσκονται οι Συρα-
κούσες, η Οδησσός και η Αλεξάν-
δρεια της Αιγύπτου, πράγμα που
δηλώνει ότι το YouGoCulture προ-
τίθεται να καλύψει όλο το εύρος
του ελληνικού πολιτισμού, ταξι-
δεύοντας σε περιοχές μεγάλου εν-
διαφέροντος ανά τον κόσμο που
φέρουν τη σφραγίδα του. Γι’ αυτό
τον λόγο απευθυνόμαστε στην ελ-
ληνική ομογένεια, όπως το κάνουμε
άλλωστε και με τις τοπικές κοινω-
νίες των προτεινόμενων τόπων εν-
τός της Ελλάδας, επιζητώντας την
κοινωνική συμμετοχή με αντισταθ-

μιστικά οφέλη».
Τα συγκριτικά πλεονεκτήματα

της ιστοσελίδας είναι η αξιοπιστία
που έχει ως πανεπιστημιακό εγ-
χείρημα (όταν η αναξιοπιστία πα-
ραμένει πληγή για το Διαδίκτυο),
όπως επίσης μία σειρά από ποιοτικά
χαρακτηριστικά. Τα μέλη του αρ-
χικού πυρήνα του έργου, μεταξύ
των οποίων ο ομότιμος καθηγητής
Αρχαιολογίας κ. Βασίλειος Λαμ-
πρινουδάκης, ο αρχαιολόγος κ. Πέ-
τρος Θέμελης, ο καθηγητής του
τμήματος Θεατρικών Σπουδών του
ΕΚΠΑ κ. Πλάτων Μαυρομούστακος
κ.ά., αποτελούν εγγύηση όσον αφο-
ρά την επιλογή των συνεργατών.

Να τονιστεί επίσης ότι όλα όσα
αναρτώνται στο YouGoCulture εί-
ναι πρωτότυπα έργα που δημι-
ουργήθηκαν ειδικά γι’ αυτό: κεί-
μενα, φωτογραφίες, πανοράματα
360 μοιρών, όπως και πολλά βίντεο
από τη σκηνοθέτιδα κ. Ελπίδα

Σκούφαλου. Πρόκειται για βίντεο
εξαιρετικής εικόνας και ευαισθη-
σίας στην προσέγγιση των μνη-
μείων αλλά και των ανθρώπων
που δίνουν σύντομες συνεντεύξεις,
καθώς ζητούμενο της ιστοσελίδας
είναι να παρουσιαστούν και πτυχές
του σύγχρονου κοινωνικού και
οικονομικού βίου των προτεινό-
μενων ταξιδιωτικών προορισμών.
Η μουσική που συνοδεύει πολλά
βίντεο έχει γραφεί από τον Ηλία
Πιερράκο, ενώ στις αρετές της
ιστοσελίδας περιλαμβάνεται επί-
σης ο ιδιαίτερα χρηστικός χάρτης
πλοήγησης.

Η ιστοσελίδα είναι μη κερδο-
σκοπικού χαρακτήρα και η χρη-
ματοδότησή της εξασφαλίζεται
από το ΕΚΠΑ και από τους πο-
λυάριθμους δωρητές που τη στη-
ρίζουν μέσω του crowdfunding.
Συγκεκριμένα έχει επιλεγεί από
το πρόγραμμα συμμετοχικής συλ-

λογής πόρων act4Greece που
πραγματοποιείται με την υπο-
στήριξη της Εθνικής Τράπεζας
και τη συνεργασία με φορείς και
ιδρύματα εγνωσμένου κύρους
και προσφοράς, όπως το Ιδρυμα
Ωνάση, το Κοινωφελές ίδρυμα
Ιωάννη Λάτση, το Ιδρυμα Μπο-
δοσάκη, η Ελληνική Εθνική Επι-
τροπή για την UNESCO και το
Ελληνικό Δίκτυο για την Εταιρική
Κοινωνική Ευθύνη.

«Από λάικ σε λάικ»
Η ερώτηση εάν όλη αυτή η προ-

σπάθεια έχει την ανταπόκριση του
κοινού απαντήθηκε από τον κ. Στέ-
λιο Παπαθανασόπουλο, καθηγητή
στο τμήμα Επικοινωνίας και ΜΜΕ
του ΕΚΠΑ και μέλος της ομάδας
έργου YouGoCulture. «Είναι αξιο-
σημείωτη η επισκεψιμότητα της
ιστοσελίδας, παρότι όλη η “επι-
κοινωνιακή προβολή” της έχει στη-
ριχθεί έως σήμερα στη διαπροσω-
πική επικοινωνία και στα μέσα κοι-
νωνικής δικτύωσης. Το YouGoCul-
ture έχει γίνει γνωστό από “στόμα
σε στόμα” και “από λάικ σε λάικ”
και αυτό νομίζω είναι η επιτυχία
του. Την απήχησή του καταδεικνύει
επίσης το γεγονός ότι μέρα με τη
μέρα αυξάνεται η χρηματοδότησή
του από μικρούς και μεγάλους δω-
ρητές μέσω του προγράμματος
act4Greece, μια πρακτική εν πολ-
λοίς πρωτόγνωρη για τα ελληνικά
ειωθότα». Ο κ. Παπαθανασόπουλος
εκτιμά επίσης ότι η δημιουργία
της ιστοσελίδας «είναι μια δρα-
στηριότητα που συμβάλλει στην
εξωστρέφεια του ΕΚΠΑ με την έν-
νοια ότι απευθύνεται στην κοινω-
νία, η οποία ως ο υπέρτατος κριτής,
την αξιολογεί ως θετική, αρνητική
ή αδιάφορη. Η εξωστρέφεια πρέπει
να αποτελεί έναν από τους πρω-
ταγωνιστικούς στόχους της σύγ-
χρονης στρατηγικής του ελληνικού
πανεπιστημίου για να αντιμετω-
πίσει όχι μόνον την υποχρηματο-
δότησή του, αλλά και για να αντα-
ποκριθεί στους νέους καιρούς που
χαρακτηρίζονται από συνεχώς με-
ταβαλλόμενες συνθήκες».

http://yougoculture.com

<<<<<<

Στους τέσσερις μήνες
λειτουργίας της, παρου-
σιάζει ήδη οκτώ προορι-
σμούς με πρωτότυπα 
κείμενα, φωτογραφίες, 
πανοράματα 360 μοιρών
και πολλά βίντεο.

Εικονική περιήγηση στο Λιμένι της Μάνης στη διαδραστική ταξιδιωτική πλατφόρμα YouGoCulture, σε οθόνη tablet. Βίντεο, φωτογραφίες 360 μοιρών και κείμενα συνθέτουν ένα ολοζώντανο ψηφιακό περιβάλλον για τον επισκέπτη.

Επισκέπτρια φωτογραφίζει με
κινητό το εσωτερικό του Καθο-
λικού της Μονής Περιβλέπτου
στον Μυστρά. Δεξιά, ο χάρτης
πλοήγησης της αρχαίας Μεσσή-
νης στην ιστοσελίδα YouGoCul-
ture, με τα μπλε σημεία να
οδηγούν στα επιμέρους μνη-
μεία. Kάτω, άποψη της καστρο-
πολιτείας του Μυστρά.
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Μα το σου είναι και αυτά τα οικόπεδα, τα
χώρισες, τα περιποιήθηκες, μπήκες σε
χίλιες δυο περιπέτειες και στο τέλος, αντί
να σου αποδώσουν ό,τι οφείλουν, μένουν
ξεροχώραφα. Η αλήθεια είναι ότι για κάμ-
ποσο καιρό τα χαρήκαμε, όλα κι όλα. Πε-
ράσαμε ωραία ακούγοντας πόσο τυχεροί
είμαστε που έχουμε τα κοιτάσματα φυ-
σικού αερίου και μόνο που δεν παραγ-
γείλαμε τάνκια για να αποθηκεύσουμε
το αέριο που μας αναλογεί στις αυλές
μας, να γίνει κάθε σπίτι και Πρατήριο.

Η «Αφροδίτη» δεν μας απογοήτευσε,
άλλωστε εδώ γεννήθηκε και δεν θα μπο-
ρούσε να μας στενοχωρήσει, άλλο που
εμείς τους κήπους της σιγά-σιγά τους κά-
νουμε γωνιακά οικόπεδα και τα πουλάμε
όσο-όσο σε όποιον έχει να δώσει το κατιτίς
παραπάνω. Βέβαια, ακόμα δεν ξέρουμε
πώς θα την εκμεταλλευτούμε, αλλά σι-
γά-σιγά. Ο δε άγιος Ονησίφορος δεν μας
έκανε το χατίρι, παρόλο που προ αιώνων
είχε αποφανθεί… «βρασμόν εκ των πυθ-
μένων της θαλάσσης», μα περάσανε και
αιώνες ολόκληροι, και έγινε το μάλε-
βράσε στην περιοχή μας, ποιος ξέρει;
Μπορεί να εξατμίστηκε, μπορεί να με-
τατοπίστηκαν τα κοιτάσματα. Περάσανε
αιώνες, ξαναλέω. Όλα τριγύρω αλλάζουν,

και όλα τα ίδια μένουν, που λέει και το
τραγούδι. Τώρα τι κάνουμε είναι το θέμα,
μιας και δεν βρήκαμε εμπορεύσιμες πο-
σότητες, αλλά προσέξτε, δεν πάνε χαμένες
οι τόσες και τόσες συζητήσεις, όχι, διότι
μπορεί να μη βρήκαμε τώρα σε αυτό το
οικόπεδο, αλλά στα διπλανά δεν ξέρεις
τι γίνεται, άσε που εκείνο του «Ζορ» είναι
γεμάτο, όλο και κάπου θα έχει καμία τρυ-
πούλα, καμιά διαρροή, να γεμίσουν και
τα δικά μας οικόπεδα.

Παιδιά, προσευχή και τύχη θέλει. Εμείς,
βέβαια, τα πανηγυράκια μας τα κάναμε,
και μέσα-μέσα απειλήσαμε και την Τουρ-
κία να μην τα βάζει με τις πολυεθνικές,
γιατί η Αμερική, Ιταλία και η Γαλλία δεν
παίζουν με τα συμφέροντά τους και να
μη σείει τη φτέρη, γιατί κακό του κεφαλιού

της. Τώρα, το ότι η Τουρκία δεσμεύει
κάθε τόσο μέρος του τεμαχίου 6 και όχι
μόνο για ασκήσεις και εγώ δεν ξέρω τι
άλλο, δεν μας πολυνοιάζει. Μήπως, αυτά
είδε και ο Ονησίφορος και είπε «ας πάει
καλιά του», να μην έχει αξία να μη σκο-
τώνονται οι λαοί;

Πάντως, εμείς έχουμε πολλά οικόπεδα,
και δεν μας πολυκόφτει, όλο και σε κάποιο
θα βρούμε εμπορεύσιμες ποσότητες, και
θα ξεκινήσουμε και πάλι να πανηγυρί-
ζουμε για τα κοιτάσματά μας, και πόσο
μας έχει ευλογήσει η φύση, ασχέτως αν
εμείς δεν την υπολογίζουμε και πολύ.
Αλήθεια, στο Λατσί το ξενοδοχείο που
ταιριάζει ταμάμ στο τοπίο, πώς κτίστηκε;
Φαντάζομαι, ακολουθήθηκαν όλες οι νό-
μιμες διαδικασίες, και όλα μια χαρά. Αλλά

για να είμαστε και εντάξει, θα ακολουθήσει
και καμία εσωτερική έρευνα για να βρε-
θούν τυχόν παρατυπίες… Εντάξει, μην
τα περιμένετε και όλα αμάν-αμάν, έρ-
χονται εκλογές, δεν είναι ανάγκη να τα-
ράξουμε τις τοπικές κοινωνίες, εν ώρα
τωρά; Αλλά, ας μην μπερδευόμαστε. Τώρα
μιλάμε για τα θαλάσσια οικόπεδα, φώκιες
και λοιπά θηλαστικά της θάλασσας ακού-
τε, προσέξτε πού κολυμπάτε! 

Μήπως, λέω μήπως, και τα οικόπεδά
μας είναι φούσκα, που δεν έχει προέλθει
εκ βρασμού, αλλά φούσκα τσιχλόφουσκας;
Όλο συνεννοούνται και διαβουλεύονται
με το Ισραήλ, την Ελλάδα (ναι, αυτή την
παττισμένη), με την Αίγυπτο, τον Λίβανο,
με τον Θεό τον ίδιο και κάθε φορά είναι
σαν ν’ αρχίζουμε από την αρχή;

Πριν από μερικά χρόνια θα βγάζαμε
το αέριο και θα σωζόμασταν. Μετά είδαμε
ότι τα πράγματα δεν είναι τόσο απλά,
και δεν φτάνει μόνο το κοίτασμα, χρει-
άζονται και υποδομές, και αγορά, και
πολλά άλλα. Εμείς όμως ξεκινήσαμε να
φτιάχνουμε προγράμματα σπουδών για
να εμπλουτίσουμε το εκπαιδευτικό μας
προϊόν. Έτσι είμαστε, νομίζουμε ότι διά
της παραγωγής αερίων, βάφονται αβγά.
Αμ δε!
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Η Αφροδίτη και ο Ονησίφορος

ΜΟΥΣΙΚΗ
Αλάσια θαλασσοφίλητη
Ο πολυαναμενόμενος νέος δίσκος της Βάκιας Σταύρου, «Αλάσια»
που κυκλοφόρησε πρόσφατα από τη γαλλική δισκογραφική εταιρεία

Accords Croises/ Pias, είναι η αφορμή αυτής
της συναυλίας: νέα πνοή, νέα τραγούδια, νέα
ταξίδια. Ο δημοσιογράφος Bertrand Dicale της
Κρατικής Γαλλικής Ραδιοφωνίας, προλόγισε
τον δίσκο της γράφοντας: «Ο ελληνικός πολιτι-
σμός έδωσε ένα από τα ομορφότερα ονόματά
του στο νησί της Κύπρου: Αλάσια». Την πλαι-
σιώνουν οι συνεργάτες της Κάρλος Μπερ-
νάρντο (ενορχηστρώσεις, κιθάρα, kalimba, ch-
arango), Ινόρ Σοτολόγκο (κρουστά) και Στέ-
λιος Πίττας (βιολοντσέλο). Τρίτη 19 Σεπτεμβρί-
ου, ώρα 8:30 μ.μ. Πολιτιστικό Κέντρο Πανεπι-

στημίου Κύπρου, Αρχοντικό Οδού Αξιοθέας, Παλιά Λευκωσία.
Πληροφορίες τηλέφωνο 22894531, culture@ucy.ac.cy.

Το Λεβέντειο Δημοτικό Μουσείο Λευκω-
σίας παρουσιάζει μέσα από έκθεση και
ημερίδα «Τα Μυστικά ενός Βασιλικού
Πορτραίτου». H έκθεση πραγματεύεται
την ιστορία ενός πορτραίτου της τελευ-
ταίας βασίλισσας της Κύπρου, το οποίο
εντοπίστηκε πρόσφατα και θεωρείται
ένας από τους λιγοστούς αναγεννησια-
κούς πίνακες της Κορνάρο που διασώ-
ζονται σήμερα παγκοσμίως. Το πορτραί-
το βλέπει το φως της δημοσιότητας για
πρώτη φορά στο Λεβέντειο Μουσείο.
Στην έκθεση παρουσιάζεται η πορεία της
έρευνας στα ίχνη χαμένου πίνακα, που
φαίνεται να χρονολογείται στο 16ο αι-
ώνα. Το κοινό θα έχει την ευκαιρία να δει
πέραν της ζωγραφικής επιφάνειας του
πορτραίτου, μέσα από τον φακό της επι-
στήμης. Το πορτραίτο ανήκει στην ιδιωτι-
κή συλλογή του Μιχάλη Ζεϊπέκκη, ο
οποίος παραχώρησε το έργο στο Λεβέν-
τειο Μουσείο με μακροχρόνιο δανεισμό
για σκοπούς έρευνας και μελέτης αλλά

και έκθεσής του στο μόνιμο εκθεσιακό
χώρο του Μουσείου ο οποίος είναι αφιε-
ρωμένος στην Αικατερίνη Κορνάρο. Εγ-
καίνια της Έκθεσης στις 21 Σεπτεμβρίου,
ώρα 7:30 μ.μ. στο Λεβέντειο Δημοτικό

Μουσείο Λευκωσίας. Διάρκεια έκθεσης
μέχρι και τις 14 Ιανουαρίου 2018.
Πληροφορίες τηλέφωνο 22661475,
www.leventismuseum.org.cy,
info@leventismuseum.org.cy.

ΓΛΩΣΣΟ-ΣΥΝΑΝΤHΣΕΙΣ
Του ΓΙΩΡΓΟΥ ΓΕΩΡΓΙΟΥ

Το «πήγαινε-έλα»
των λέξεων:

ο αντιδανεισμός

Ο «Καλιγούλας», το κορυφαίο έργο του βρα-
βευμένου με Νόμπελ Αλμπέρ Καμύ, σε σκη-
νοθεσία Αλίκης Δανέζη Knutsen, με το Γιάν-
νη Στάνκογλου στον ομώνυμο ρόλο, τη Στέλα
Φυρογένη στο ρόλο της Σεζόνια, έναν πολυ-
μελή θίασο 13 ηθοποιών και πρωτότυπη ζων-
τανή μουσική από τον Blaine Reininger των
Tuxedomoon, παρουσιάζεται στo Διεθνές
Φεστιβάλ «Κύπρια». Η Αλίκη
Δανέζη Knutsen σκηνοθετεί ένα από τα πιο
σημαντικά θεατρικά έργα του 20ού αιώνα,
αποτυπώνοντας επί σκηνής τη δραματική πο-
ρεία του Καλιγούλα προς το θάνατο ως μια
πράξη «αυτοθυσίας» κι όχι παραφροσύνης.
O Ρωμαίος Αυτοκράτορας Καλιγούλας οδη-
γείται στα όρια της παράνοιας μετά την απώ-

λεια της αδελφής και ερωμένης του Δρου-
σίλλας. Γίνεται καθρέφτης της κοινωνίας γύ-
ρω του και ενσαρκώνει με απόλυτη συνείδη-
ση τον παραλογισμό της ύπαρξης και το ανέ-
φικτο της ευτυχίας. Ο Καλιγούλας είναι η
ιστορία μιας «ανώτερης» αυτοκτονίας. Αμφι-
θέατρο Μακάριος Γ΄, Λευκωσία, 18 και 19
Σεπτεμβρίου, ώρα 8:30 μ.μ. Αρχαίο Θέατρο
Κουρίου, Λεμεσός, 20 Σεπτεμβρίου, ώρα
8:30 μ.μ. Πληροφορίες τηλέφωνο 70002212.

Η πετυχημένη μουσική παράσταση-
αφιέρωμα στα τραγούδια του Μάριου
Τόκα θα παρουσιαστεί και στην Κύπρο,
σε Λάρνακα και Λεμεσό. Η εκδήλωση εν-
τάσσεται στον προγραμματισμένο δια-
χρονικό κύκλο παραστάσεων στην Ελλά-
δα, στην Κύπρο και σε άλλες χώρες του
κόσμου, με σκοπό τη διατήρηση, αξιοποί-
ηση και προώθηση της σπουδαίας μελω-
δικής παρακαταθήκης των μουσικών έρ-
γων του Μάριου Τόκα. Στην παράσταση
συμμετέχει η «Λαϊκή Ορχήστρα Μίκης
Θεοδωράκης» η οποία για πρώτη φορά
επιλέγει να παρουσιάσει τραγούδια άλ-
λου σπουδαίου συνθέτη, του Μάριου Τό-
κα. Τα τραγούδια θα ερμηνεύσουν οι
καλλιτέχνες Γλυκερία, Γιώτα Νέγκα,
Μίλτος Πασχαλίδης, Μπάμπης Στόκας και
Δήμητρα Σταθοπούλου. Την σύνθεση του
προγράμματος ανέλαβε ο μουσικός πα-
ραγωγός και στενός συνεργάτης του Μά-
ριου Τόκα, Ηλίας Μπενέτος. Θα προλογί-
σει ο συγγραφέας, Μηνάς Βιντιάδης. Ένα

μουσικό αφιέρωμα, γεμάτο μνήμες, νο-
σταλγία, αρώματα με εικόνες της Κύ-
πρου και της Ελλάδας, τραγούδια της πα-
ρέας, του αγώνα, του έρωτα, της ψυχής,
σταθμοί στο μουσικό γίγνεσθαι, όπως «Σ’
αναζητώ στη Σαλονίκη», «Η εθνική μας
μοναξιά», «Λαδάδικα», «Μια στάση
εδώ», «Εξαρτάται», «Θάλασσες», «Σαν

τρελό φορτηγό», «Δίδυμα φεγγάρια»,
«Αννούλα του χιονιά», «η Δική μου πα-
τρίδα», «Πενταδάχτυλος κ.ά. Παττίχειο
Αμφιθέατρο Λάρνακας, Παρασκευή 29
Σεπτεμβρίου. Κηποθέατρο «Μάριος Τό-
κας», Λεμεσός, Σάββατο 30 Σεπτεμβρί-
ου, ώρα 8:30 μ.μ. Πληροφορίες τηλέφω-
νο 77777040.

ΜΟΥΣΙΚΗ

Μάριος Τόκας: Παράσταση με τα τραγούδια του

ΕΙΚΑΣΤΙΚΑ

«Τα Μυστικά ενός Βασιλικού Πορτραίτου»

ΟΓιώργοςΓεωργίουείναιΥποψήφιος, Διδάκτορας
Τμήματος Επιστημών Αγωγής (ειδ. Εκπαίδευση/Γλωσ-
σολογία), Πανεπιστήμιο Κύπρου.
georgiou.georgos@ucy.ac.cy
Facebook: Γλωσσο-Συναντήσεις

<<<<<<<

Μήνες τώρα που ‘χουμε
κινήσει και με τη βοήθεια

του καιρού όσο που να πάμε
στο Περού το φορτίο θα

το ‘χουμε καπνίσει.
«Αρμίδα», Νίκος Καββαδίας

ΘΕΑΤΡΟ
«Καλιγούλας»
του Αλμπέρ Καμύ

Συχνό είναι το φαινόμενο του δανεισμού
ανάμεσα στις γλώσσες κατά το οποίο λέξεις
που ανήκουν στο επίσημο λεξιλόγιο μιας
γλώσσας εμφανίζονται προσαρμοσμένες
ή μη στο επίσημο λεξιλόγιο κάποιας άλλης.
Πέρα από τον γλωσσικό δανεισμό, συναν-
τάται και το φαινόμενο του αντιδανεισμού
που δηλώνει τη δανειοδότηση μιας λέξης
από μία γλώσσα Α σε μία γλώσσα Β – ή
και σε άλλες –  και την επιστροφή της
λέξης στην αρχική γλώσσα Α.

Μπορούμε να δούμε πλειάδα αντιδά-
νειων λέξεων στα ελληνικά. Αρχικά, οι αν-
τιδάνειες λέξεις μπορούν να επιστρέψουν
στα ελληνικά ως εντεταγμένες στο κλιτικό
σύστημά της, λαμβάνοντας κλιτά παρα-
γωγικά επιθήματα και καταλήξεις. Για πα-
ράδειγμα, η λέξη «λιμάνι» θεωρείται λέξη
αντιδάνειο, διότι η αρχαία ελληνική δάνεισε
τη λέξη «λιμήν» στην τουρκική, όπου εν-
σωματώθηκε ως «liman», και ακολούθως
η λέξη επέστρεψε στην ελληνική. Το «λι-
μάνι» δεν ξενίζει ως προς τη μορφή του,
γιατί αποτελεί κλιτή λέξη της ελληνικής
(το λιμάνι, του λιμανιού κτλ.). Επίσης, οι
αντιδάνειες λέξεις ενδέχεται να ενταχθούν
στο επίσημο λεξιλόγιο της ελληνικής με
«ξενική» μορφή χωρίς να μπορούν να κλι-
θούν. Για παράδειγμα, η λέξη «μπουτίκ»
δεν λαμβάνεται εκ πρώτης όψεως ως λέ-
ξη-αντιδάνειο λόγω της ξενικής της μορφής.

Ωστόσο, η αρχαία ελληνική δάνεισε τη
λέξη «αποθήκη» στα λατινικά που εμφα-
νίζεται ως «apotheca», μετά πέρασε στην
ιταλική ως «bottega» και ακολούθως στη
γαλλική ως «boutique» για να επαναφερθεί
στα ελληνικά ως ακουστική μεταγραφή
της γαλλικής λέξης.

Αξίζει να σημειωθεί ότι σε αυτήν την
περιπλάνηση, μία λέξη μπορεί να επανέλθει
στην αρχική της γλώσσα αλλάζοντας ορ-
θογραφία ή ακόμα και σημασία. Η αρχαία
ελληνική λέξη «ξηρίον», που σήμαινε το
φάρμακο που θεράπευε πολλές ασθένειες,
πέρασε στην αραβική με την πρόσθεση
του αραβικού άρθρου «al» (al-iksir), έπειτα,
πέρασε στη γαλλική ως «élixir» και επα-
νήλθε στην ελληνική ως «ελιξίριο». Έτσι,
η ορθογραφία της λέξης δεν είναι συνυ-
φασμένη με την αρχική της μορφή (-ελι-
ξήριο) αλλά με την απλοποιημένη όπως
δόθηκε, δηλαδή, από τα γαλλικά. Παρά-
δειγμα αντιδάνειας λέξης που διαφορο-
ποίησε το νόημά της αποτελεί η λέξη
«γκλάμουρ» που σήμερα σημαίνει τη λάμ-
ψη, την αίγλη. Η λέξη προέρχεται από την
αρχαία ελληνική λέξη «γραμματική», κάτι
το οποίο δεν σχετίζεται με τη σημερινή
σημασία της. Η αμερικανική λέξη «glamor»
συνδέει τους εγγράμματους με απόκρυφες
πρακτικές μαγείας, με τη σημασία της να
περιορίζεται ακόμη περισσότερο αφότου
πέρασε στα ελληνικά. 

Διάφοροι παράγοντες ωθούν τις λέξεις
σε αυτό το ταξίδι ανάμεσα στις γλώσσες.
Οικονομικοί, κοινωνικοί, ιστορικοί, πολι-
τισμικοί, ψυχολογικοί και άλλοι παράγοντες
ενδέχεται να επιδρούν, για να επισυμβεί
ο αντιδανεισμός. Έτσι, θα μπορούσαμε
να πούμε ότι το φαινόμενο του αντιδα-
νεισμού απηχεί τη μεγάλη πολιτισμική
ακτινοβολία της ελληνικής γλώσσας ανά
την υφήλιο, γεγονός που ενισχύεται από
τις ιστορικο-πολιτισμικές συνθήκες. Επί-
σης, ο αντιδανεισμός αποδεικνύει περί-
τρανα την αλληλοεξάρτηση των γλωσσών
και αντικρούει το «ό,τι δίνεται δεν επι-
στρέφεται».

ΕΙΚΑΣΤΙΚΑ 
Loukoumi Art 
Η γαστρονομία αποτελεί αναπόσπαστο
μέρος του πολιτισμού κάθε περιοχής. Η
Γεροσκήπου έχει δημιουργήσει τη πιο
γλυκιά παράδοση, αφού από το 1895 πα-
ράγεται εκεί το Λουκούμι Γεροσκήπου,
το οποίο είναι το μοναδικό στο είδος του,
που κατοχυρώθηκε παγκόσμια με Προ-
στατευόμενη Γεωγραφική Ένδειξη (ΠΓΕ)
από την Ευρωπαϊκή Ένωση. Μαθητές
από επτά Δημοτικά σχολεία της επαρχίας
θα δημιουργήσουν γλυκά-ψηφιδωτά, με
θέμα που θα επιλέξουν τα ίδια τα σχο-
λεία ενώ τις ψηφίδες θα αποτελούν πο-
λύχρωμα κομμάτια λουκουμιού Γεροσκή-
που. Τα γλυκά-ψηφιδωτά θα εκτεθούν
την Κυριακή 24 Σεπτεμβρίου στο περι-
θώριο των εκδηλώσεων εγκαινίων του
Πάρκου Μύθων και Γλυπτικής. Μια συ-
νεργασία των προγραμμάτων Σχολεία εν
Δράσει και Κοινωνικής Συμμετοχής, στο
πλαίσιο του έργου Πάφος – Κήπος των
Γεύσεων. Παρασκευή, 22 Σεπτεμβρίου,
ώρα: 09:00 - 12:00 π.μ. Πλατεία Γερο-
σκήπου, Γεροσκήπου, Πάφος. Η είσοδος
είναι ελεύθερη για όλους. 

ΣΥΝΕΔΡΙΟ
Στο πλαίσιο της Πολιτιστικής Πρω-
τεύουσας της Ευρώπης Πάφος 2017
και του πρότζεκτ Terra Mediterranea:
In Action, το Δημοτικό Κέντρο Τεχνών
Λευκωσίας, Συνεργασία: Ίδρυμα Πιερί-
δη (NiMAC) διοργανώνει το διεθνές συ-
νέδριο Για Έναν Εκτεταμένο Αξιονισμό
(For An Extended Actionism) που βασί-
ζεται σε μια ιδέα των Paola Yacoub και
Michel Lasserre. Σάββατο, 23 Σεπτεμ-
βρίου, Δημοτικό Κέντρο Τεχνών Λευ-
κωσίας, Παλιάς Ηλεκτρικής 19, Λευκω-
σία. Πληροφορίες 22797400,
info@nimac.org.cy, www.nimac.org.
Η συμμετοχή είναι δωρεάν.

Οι αντιδάνειες λέξεις ενδέχεται να ενταχ-
θούν στο επίσημο λεξιλόγιο της ελληνικής με
«ξενική» μορφή χωρίς να μπορούν να κλιθούν.
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FOLLOW WATCHLIKE FOLLOW

Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Την περασμένη θεατρική σεζόν ανέβηκε
με επιτυχία η παράσταση «Κωδικός Κόκ-
κινο» σε σκηνοθεσία Ανδρέα Αραούζου
με ένα επιτελείο 14 ηθοποιών. Οι παρα-
στάσεις που δόθηκαν ήταν μόλις οκτώ και
απ’ ό,τι αποδείχθηκε πολύ λίγες για να
ικανοποιηθεί το περί… θεάτρου αίσθημα.
Το θεατρικό «A Few Good Men» (Βραβείο
Outer Critics Circle) του Αρoν Σόρκιν με-
ταφέρθηκε στον κινηματογράφο το 1992
με τους Τομ Κρουζ, Τζακ Νίκολσον και
Ντέμι Μουρ. Το έργο ανέβηκε πέρυσι σε
Πανελλήνια Πρώτη, σε σκηνοθεσία Ανδρέα
Αραούζου και σε μετάφραση της Ανθής
Ζαχαριάδου, και πρόκειται για ένα δικα-
στικό δράμα, που δείχνει τον κίνδυνο της
αποκτήνωσης του ανθρώπου που δυστυχώς
παραμένει εξαιρετικά επίκαιρο και δεν

γνωρίζει χώρες και λαούς. Ο συγγραφέας
του έργου Αρoν Σόρκιν κατάφερε να δρα-
ματοποιήσει αριστοτεχνικά τις αποχρώσεις
της αλήθειας, πράγμα που διατήρησε και
στην ελληνική γλώσσα η Ανθή Ζαχαριάδου. 

Ανεβαίνει ξανά, λοιπόν, ο «Κωδικός Κόκ-
κινο» και αυτό είναι πολύ σημαντικό, όχι
μόνο γιατί το κυπριακό κοινό θα έχει την
ευκαιρία να δει μία πολύ καλή παράσταση,
αλλά γιατί δεκατρείς ηθοποιοί καταφέρνουν
να μαζευτούν στο σανίδι, και όπως λέει ο
σκηνοθέτης της παράστασης, «σε αυτή
την παραγωγή, είναι ευλογία να καταφέρεις

να τους έχεις όλους μαζί και η ομαδικότητά
μας ήταν υπέροχη. Πεθυμήσαμε ο ένας
τον άλλον!». Για ακόμα τρεις παραστάσεις
λοιπόν ο «Κωδικός Κόκκινο», μετά την
περσινή επιτυχία, ποια θεωρείς τη δυνα-
τότερη στιγμή του έργου, ρωτάω τον Αν-
δρέα, «Spoiler alert! Είναι οι προφανείς
(στο δικαστήριο) αλλά είναι και οι μικρές
στιγμούλες τις οποίες ερωτεύομαι: η πα-
ραδοχή του Ντάνιελ για το πάθος και την
επιμονή της πλωτάρχη, η αποδοχή των
κατηγορούμενων προς τον δικηγόρο τους,
το πώς κυριεύει το «όνομα» του πατέρα

του τον Ντάνιελ… Στην παράστασή μας
αγαπώ, επίσης, τη μουσική επένδυση του
Σταύρου Μακρή». Το έργο αφορά μία υπό-
θεση στρατιωτικού δικαστηρίου με τρεις
νεαρούς δικηγόρους να υπερασπίζονται
δύο πεζοναύτες των Ηνωμένων Πολιτειών
Αμερικής που κατηγορούνται για τον φόνο
ενός νεοσύλλεκτου στη Ναυτική Βάση
«Guantanamo Bay» στην Κούβα. Το έργο
ουσιαστικά πραγματεύεται, όπως λέει ο
Ανδρέας «το πολύ γκρίζο, πολύπλευρο,
υπαρξιακό σχεδόν και αιώνιο ερώτημα για
τον διαχωρισμό ή τη διαμάχη μεταξύ Νόμου

και Ηθικής. Χρησιμοποιώντας μαεστρικά
τις δραματικές πλατφόρμες του Δικαστη-
ρίου αλλά και της ιεραρχίας του Στρατού,
ο Σόρκιν μάς προβληματίζει όλο και βα-
θύτερα με κάθε εξέλιξη αυτής της υπόθεσης
φόνου ενός πεζοναύτη». Ποιοι είναι όμως
οι ηθικοί κανόνες που διακυβεύονται, τι
βαρύνει περισσότερο στη ζυγαριά του αν-
θρώπου; Ο Ανδρέας απαντά με ερώτημα,
«Τι έχει περισσότερο βάρος, η διαταγή του
ομαδάρχη, του αρχηγού μου ή ηθική όπως
την κατανοεί η κοινωνία ή ο νόμος όπως
είναι καταγεγραμμένος; Μήπως υπάρχουν

εξαιρέσεις όπου η παρανομία μπορεί να
σώσει ζωές; Μήπως το «αλύγιστο» είναι
επικίνδυνο;», αυτά τα ερωτήματα τίθενται
αμείλικτα στο «Κωδικός Κόκκινο», η θεα-
τρική ομάδα προσπαθεί να τα βάλει σε μία
σειρά, να δει προς τα πού κλίνει το ζύγι.
«Κωδικός Κόκκινο», υπάρχει στην κοινωνία
μας σήμερα; Πώς πειθαρχούμε; «Είμαι σί-
γουρος ότι υπάρχει. Πέρα από την απληστία
και τη διαφθορά που αντιλαμβανόμαστε
και που βιώνουμε καθημερινά, είμαι σί-
γουρος υπάρχουν ακόμα πιο σκοτεινά
στρώματα όπου γίνεται εφιαλτικό παρα-
σκήνιο, σε πολλούς ‘‘τομείς’’ και ‘‘περιοχές’’
της κοινωνίας μας. Τώρα εάν τέτοιοι ‘‘πα-
ράνομοι νόμοι’’ προσφέρουν πειθαρχία
με κάποιο τρόπο, είναι πολύ σχετικό και
καθόλου απόλυτο. Πιστεύω, όμως, ότι το
να ‘‘κλείνουμε τα μάτια’’ σε κάποιες πε-
ριπτώσεις είναι πιθανόν να αποφέρει την
πιο λειτουργική (ή τη λιγότερο ζημιογόνο)
λύση… Απ’ τα μικρά μέχρι τα μεγάλα…
Ίσως όμως το κλείσιμο των ματιών να μην
το αντέχουν όλοι, αλλά φυσικά δεν γνω-
ρίζουμε και πόση αλήθεια αντέχει ο καθένας
μας «Πόσο ανόητο είναι να αποφεύγουμε
την αλήθεια;», λέει ο Ανδρέας Αραούζος.
Μα και ο εγωισμός μας πώς μπορεί να καμ-
φθεί; «Πόση ψεύτικη τροφή αποδέχεται
πια αυτός ο εγωισμός…;», αναρωτιέται ο
Αντρέας,  και η συζήτηση προχωράει. Το
«Κωδικός κόκκινο» είναι κατ’ αρχήν ένα
έργο που σε όποια μορφή του και αν επιλέξει
κανείς να το παρακολουθήσει, αναπόφευ-
κτα θα μπει σε σκέψεις, ευτυχισμένες θε-
ατρικές στιγμές, αφού τέτοια έργα παρα-
μένουν πάντοτε επίκαιρα, με το θέατρο
να λειτουργεί σαν ξυπνητήρι συνειδήσεων,
«Μα σαφώς! Θα πω κιόλας ότι αυτό είναι
το πρώτο του χρέος!», επιρρώνει ο Ανδρέας.
Κλείνοντας την κουβέντα μας ρωτώ τον
Αντρέα τι θα ήθελε να μείνει από αυτό το
έργο στον θεατή «Να μην τρομάζουμε
όταν κλονίζονται οι πεποιθήσεις μας. Έχει
πολλά πρόσωπα η αλήθεια…»!

<<<<<<

Το έργο πραγματεύεται, όπως
λέει ο Ανδρέας «το πολύ γκρίζο,
πολύπλευρο, υπαρξιακό σχε-
δόν και αιώνιο ερώτημα για
τον διαχωρισμό ή τη διαμάχη
μεταξύ Νόμου και Ηθικής.

Πόση αλήθεια μπορούμε να αντέξουμε;
Για τρεις παραστάσεις σε Λευκωσία, Λεμεσό και Λάρνακα ανεβαίνει ξανά το «Κωδικός Κόκκινο» σε σκηνοθεσία του Ανδρέα Αραούζου 

Οι συντελεστές

«Κωδικός Κόκκινο», σε σκηνο-
θεσία Ανδρέα Αραούζου, μουσι-
κή Σταύρου Μακρή και φωτισμοί
του Σταύρου Τάρταρη. Παίζουν:
Βαρνάβας Κυριαζής, Ανδρέας
Τσέλεπος, Χριστίνα Μαρούχου,
Φώτης Αποστολίδης, Θανάσης
Δρακόπουλος, Βαλεντίνος Κόκκι-
νος, Ανδρέας Φυλακτού, Ηρόδο-
τος Μιλτιάδους, Αντρέας Νικολαΐ-
δης, Τζούλιο Φιλίππο Ντ’ Ερρίκο,
Κωνσταντίνος Δημητρίου και Αν-
δρέας Καρούμπας, Ανδρέας Λου-
κά. Τη μετάφραση έκανε η Ανθή
Ζαχαριάδου.

Πληροφορίες

22 Σεπτεμβρίου, 8.30 μμ, Θέατρο
Ριάλτο, Λεμεσός. 
23 Σεπτεμβρίου, 8.30 μμ, Δημ.
Θέατρο Λάρνακας, Λάρνακα.
26 Σεπτεμβρίου, 8.30 μμ, Φεστι-
βάλ Θεάτρου Δήμου Στροβόλου,
Λευκωσία
www.tickethour.com.cy
77777040 και ACS Το κυπριακό κοινό θα έχει την ευκαιρία να δει μία πολύ καλή παράσταση, αλλά και να συναντήσει θεα-

τρικά δεκατρείς ηθοποιούς επί σκηνής να παίζουν με την αλήθεια.
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Του ΑΙΜΙΛΙΟΥ ΧΑΡΜΠΗ

Η πρώτη φορά που πήγα στις «Νύ-
χτες Πρεμιέρας» ήταν ως μαθητής
λυκείου, το 2006. Θυμάμαι πως
τότε το φεστιβάλ δεν είχε ακόμη
την τωρινή δημοφιλία του και οι
μακριές ουρές (με αμφίβολο απο-
τέλεσμα), που άρχισαν να σχημα-
τίζονται τα αμέσως επόμενα χρόνια
έξω από τον Δαναό και το Αττικόν,
ήταν σπάνιο φαινόμενο – αντιθέ-
τως, πήγαινες στις προβολές ακόμα
και με απόφαση της τελευταίας
στιγμής, αισθανόμενος και λίγο
παράξενα όταν η αίθουσα ήταν
μισοάδεια. Θυμάμαι επίσης τη με-
γάλη εντύπωση που μας είχαν κά-
νει οι αριστουργηματικές «Ζωές
των άλλων», τις οποίες είχαμε πρω-
τοδεί εκεί ένα βράδυ, στον υπέροχο
κινηματογράφο της Σταδίου που
τώρα μας λείπει.

Η αραιή προσέλευση φυσικά –
και όχι οι καλές ταινίες, ευτυχώς–
αποτελεί πλέον παρελθόν: το Διε-
θνές Φεστιβάλ Κινηματογράφου
Νύχτες Πρεμιέρας, που φέτος (20/9
- 1/10) παρουσιάζει την 23η έκδοσή
του, αποτελεί πια τη σπουδαιότερη
διεθνούς χαρακτήρα εγχώρια κι-
νηματογραφική διοργάνωση, φι-
λοξενώντας μερικά από τα σπου-
δαιότερα φιλμ της χρονιάς, απο-
κλειστικές πρεμιέρες, ενδιαφέροντα
αφιερώματα και εκλεκτούς καλε-
σμένους. Συν βέβαια τους χιλιάδες
κινηματογραφόφιλους όλων των
ηλικιών, οι οποίοι αναμένεται να
γεμίσουν και φέτος τις αίθουσες
του φεστιβάλ, έχοντας στη διάθεσή
τους ένα εξαιρετικά πλούσιο μενού
επιλογών. Και για να μη... χαθεί
κανείς από την προσεχή Τετάρτη,
ακολουθεί μίνι «χάρτης» με τις στιγ-
μές της διοργάνωσης που αξίζουν
λίγο παραπάνω την προσοχή μας.

Highlights
Οπως στις υπόλοιπες τέχνες –

αλλά και στα σπορ και στην πολι-
τική– έτσι και στον κινηματογράφο,
ο πολύς κόσμος μαζεύεται για χάρη
των μεγάλων ονομάτων και οι
φετινές «Νύχτες» περιλαμβάνουν
μπόλικα τέτοια. Πρώτος και κα-
λύτερος ο πιο σπουδαίος ίσως Ευ-
ρωπαίος κινηματογραφιστής του
καιρού μας, Μίκαελ Χάνεκε, του
οποίου θα προβληθεί η πιο πρό-
σφατη ταινία με τίτλο «Happy End».
Πρόκειται για μία ακόμη από τις
χαρακτηριστικές οικογενειακές
ιστορίες του Γερμανού σκηνοθέτη,
αυτή τη φορά τοποθετημένη μπρο-
στά από το φόντο της προσφυγικής
κρίσης. Στο δε καστ ξεχωρίζουν
τα ονόματα της Ιζαμπέλ Ιπέρ και
του Ζαν-Λουί Τρεντινιάν. Με το
θέμα των προσφύγων ασχολείται
και άλλος ένας μεγάλος του ευρω-
παϊκού σινεμά, ο Ακι Καουρισμάκι,
ο οποίος με το «The other side of
hope» επικεντρώνεται στη διάστα-
ση του ζητήματος στη χώρα του,
τη Φινλανδία.

Μία ακόμη ξεχωριστή παρουσία,
η οποία έχει και κυριολεκτικό πε-
ριεχόμενο, μιας και η σκηνοθέτις
θα βρεθεί στην Αθήνα, είναι αυτή
της Σκωτσέζας Λιν Ράμσεϊ («Πρέπει
να μιλήσουμε για τον Κέβιν»). Στο
«You were never really here» που
μοιράστηκε το βραβείο σεναρίου
των φετινών Καννών με τον Γιώργο
Λάνθιμο, ο Γιοακίν Φίνιξ (επίσης
βραβευμένος στις Κάννες) υπο-
δύεται έναν πληρωμένο δολοφόνο,
ο οποίος κάνει ό,τι μπορεί για να
σώσει ένα κοριτσάκι από τα νύχια
ενός κυκλώματος παιδοφιλίας. Το
φεστιβάλ θα τιμήσει επίσης με την
παρουσία του και ο πολύ ιδιαίτερος
Γάλλος (γεννημένος στο Μαρόκο)
σκηνοθέτης και σεναριογράφος
Ρομπίν Καμπιγιό, των «Ανάμεσα
στους τοίχους» και «Αυτοί που επι-
στρέφουν», ο οποίος θα μας συ-
στήσει τη νέα του δουλειά με τίτλο
«120 Battlements per minute» και
θέμα τον ιό του έιτζ.

Αλλη μία σημαντική συμμετοχή
είναι αυτή του Ιταλού Λούκα
Γκουαντανίνο («Είμαι ο έρωτας»),
ο οποίος με το «Να με φωνάζεις
με το όνομά σου» συνθέτει μια
δυνατή ερωτική ιστορία ανάμεσα

σε δύο άνδρες, που διαδραματί-
ζεται στη βόρεια Ιταλία του 1983.
Με ομοφυλοφιλική ρομαντική
αφήγηση, αυτή τη φορά μεταξύ
δύο γυναικών, ξεκινά και το «Th-
elma» του Δανού Γιοακίμ Τρίερ
(«Ο ήχος της σιωπής») για να εξε-
λιχθεί ωστόσο σε σκοτεινό ψυχο-
λογικό θρίλερ φαντασίας, από
αυτά που οι Βορειοευρωπαίοι δη-

μιουργοί ξέρουν καλά να μας προ-
σφέρουν. Τέλος, με ιδιαίτερο εν-
διαφέρον αναμένουμε το «Foxtrot»
του Ισραηλινού Σαμουέλ Μαόζ
(«Lebanon»), ταινία η οποία απέ-
σπασε τον Αργυρό Λέοντα στο
πρόσφατο Φεστιβάλ της Βενετίας.
Πρόκειται για μια ιστορία δράμα-
τος και ταυτόχρονα σουρεαλιστι-
κού χιούμορ γύρω από τον στρατό
και την κοινωνία του Ισραήλ.

Αφιερώματα
Οπως κάθε φεστιβάλ που σέβε-

ται τον εαυτό του, έτσι και οι «Νύ-
χτες Πρεμιέρας» εντάσσουν και
φέτος στο πρόγραμμά τους μια
σειρά από ειδικά αφιερώματα. Το
πρώτο από αυτά αφορά την Κλερ
Ντενί, μία από τις κορυφαίες σκη-
νοθέτιδες παγκοσμίως. Με αφορμή

την πανελλήνια πρώτη του νέου
της φιλμ «Η λιακάδα μέσα μου»,
με τη Ζιλιέτ Μπινός, θα παρου-
σιαστούν όλες οι μεγάλου μήκους
ταινίες της Γαλλίδας δημιουργού,
οι περισσότερες από τις οποίες
δεν έχουν προβληθεί ποτέ στη
χώρα μας.

Και από μια σπουδαία του σή-
μερα σε ένα θρύλο του παρελθόν-
τος, αφού το φεστιβάλ αναλαμβάνει
να μας πάει μια βόλτα στο κινη-
ματογραφικό σύμπαν του Τζον Χι-
ούστον. Ο βραβευμένος με δύο
Οσκαρ Αμερικανός σκηνοθέτης
εξετάζεται μέσα από κλασικά «δια-
μάντια» όπως «Το γεράκι της Μάλ-
τας», «Ο θησαυρός της Σιέρα Μάν-
τρε» και «Η βασίλισσα της Αφρι-
κής». Για το τέλος αφήσαμε το πιο
ξεχωριστό: Στο αφιέρωμα υπό τον

τίτλο «Τίποτα για εμάς χωρίς εμάς»
το σινεμά συναντά τα άτομα με
αναπηρία, σε ειδικές, καθολικά
προσβάσιμες προβολές με ελεύ-
θερη είσοδο, οι οποίες θα πραγ-
ματοποιηθούν στη Στέγη του Ιδρύ-
ματος Ωνάση. Εκεί θα δούμε πολλές
και καλές ταινίες, φετινές ή πα-
λιότερες, με σενάρια εμπνευσμένα
από την καθημερινή πραγματικό-
τητα της ευαίσθητης αυτής κοι-
νωνικής ομάδας, ενώ έπειτα από
σχεδόν κάθε προβολή είναι προ-
γραμματισμένες ανοιχτές συζη-
τήσεις με τη συμμετοχή ειδικών
επί των θεμάτων.

Ντοκιμαντέρ
Καταλήγοντας, μια ιδιαίτερη

μνεία αξίζει στο κομμάτι του ντο-
κιμαντέρ. Το κινηματογραφικό εί-

δος το οποίο γνωρίζει μεγάλη, παγ-
κόσμια άνθηση τα τελευταία χρόνια
δεν θα μπορούσε να λείπει και από
τις «Νύχτες Πρεμιέρας», οι οποίες
το τιμούν με αρκετά μελετημένες
επιλογές. Ανάμεσά τους σταχυο-
λογούμε το ήδη διάσημο «City of
Ghosts» με θέμα το ISIS και βάσιμες
οσκαρικές βλέψεις, «Τα δεινά της
θάλασσας», κομμάτι της ευρύτερης
δραστηριότητας της Βανέσα
Ρεντγκρέιβ (το σκηνοθετεί η ίδια)
γύρω από το προσφυγικό και ακό-
μη το «Chasing Trane», μελέτη
του Τζον Σάινφελντ πάνω στον
μυθικό σαξοφωνίστα της τζαζ Τζον
Κολτρέιν. Οσο για τους Ελληνες
δημιουργούς, αυτοί εκπροσωπούν-
ται από τις νέες δουλειές του Ακύλ-
λα Καραζήση και του Δημήτρη
Κουτσιαμπασιάκου.

Ανοίγουν αυλαία οι «Νύχτες Πρεμιέρας»
«Οδικός χάρτης» για τις προβολές του 23ου Διεθνούς Φεστιβάλ Κινηματογράφου της Αθήνας που αξίζουν την προσοχή μας

Στο ντοκιμαντέρ «Chasing Trane», ο Τζον Σάινφελντ μελετά τον μύθο του Τζον Κολτρέιν.

Πανελλήνια πρώτη για το νέο φιλμ της Κλερ Ντενί, «Η λιακάδα μέσα μου», με τη Ζιλιέτ Μπινός.

Ιζαμπέλ Ιπέρ και Ζαν-Λουί Τρεντινιάν ξεχωρίζουν στο καστ του «Happy End», του Μίκαελ Χάνεκε.

<<<<<<

Ταινίες σημαντικών 
δημιουργών περιμένουν
και φέτος στις αίθουσες
τους σινεφίλ, από 
την προσεχή Τετάρτη
έως την 1η Οκτωβρίου.

«You were never really here» με τον Γιοακίν Φίνιξ. Το «Foxtrot» του Ισραηλινού Σαμουέλ Μαόζ απέσπασε τον Αργυρό Λέοντα στο πρόσφατο Φεστιβάλ Βενετίας.
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Βάκια Σταύρου: φωνή, κιθάρα, συνθέσεις
Κάρλος Μπερνάρντο: ενορχηστρώσεις,

κιθάρα, kalimba, charango
Ινόρ Σοτολόγκο: κρουστά

Στέλιος Πίττας: βιολοντσέλο

ΤΡΙΤΗ 19/9 | 20:30

ΒΑΚΙΑ
ΣΤΑΥΡΟΥ

ΑΡΧΟΝΤΙΚΟ ΑΞΙΟΘΕΑΣ
ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΣ–OΚΤΩΒΡΙΟΣ 2017

Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Το τελευταίο διάστημα ολοκληρώ-
θηκαν τέσσερις ανασκαφικές έρευνες
που διεξήγαγαν ξένες αρχαιολογικές
αποστολές στην Κύπρο για το 2017
(Ερήμη-Λαόνιν του Πόρακου από
την Ιταλική Αρχαιολογική Αποστολή
του Πανεπιστημίου του Τορίνο, Γε-
ρόνησος-Άγιος Γεώργιος της Πέγειας
από το Πανεπιστήμιο της Νέας Υορ-
κης), Δρομολαξιά-Βυζακιά (Χαλά
Σουλτάν Τεκκέ), από Πανεπιστημίου
του Gothenburg και οι ανασκαφές
στη θέση Ακρωτήρι-Νησιαρούινστη
Λεμεσό. Οι έρευνες και τα ανασκα-
φικά αποτελέσματα έρχονται να
συμπληρώσουν τις γνώσεις μας για
την ιστορία του νησιού, αλλά και
ενισχύουν τους επιστημονικούς δε-
σμούς της Κύπρου με τη διεθνή αρ-
χαιολογική κοινότητα. 

Θέση Ερήμη
Λαόνιν του Πόρακου
Οι έρευνες στη θέση Ερήμη-Λα-

όνιν του Πόρακου στην επαρχία Λε-
μεσού διήρκησαν από τις 2 μέχρι
τις 25 Αυγούστου 2017 και έγιναν
υπό τη διεύθυνση του δρος Luca
Bombardieri από το Πανεπιστήμιο
του Τορίνου. Οι έρευνες του 2017
επικεντρώθηκαν σε τέσσερεις πε-
ριοχές οι οποίες διαφέρουν μεταξύ
τους όσο αφορά τη χρήση και τη
λειτουργία τους: στο εργαστηριακό
συγκρότημα, στην οικιστική περιοχή
που βρίσκεται στην χαμηλότερη
αναβαθμίδα, στο τείχος, και στη
νότια νεκρόπολη. Η φετινή ερευνη-
τική ομάδα αποτελείτο από αρχαι-
ολόγους από το Πανεπιστήμιο του
Τορίνο, ένα ανθρωπολόγο από το
Πανεπιστήμιο του Σέφιλντ, ένα αρ-

χαιοβοτανολόγο από το Ινστιτούτο
Κύπρου, και μια ομάδα τριών συν-
τηρητών από το Πανεπιστήμιο του
Τορίνο (Centro di Restauro della Ve-
naria Reale). Η κατοίκηση στη θέση
αυτή ήταν έντονη καθ’ όλη τη διάρ-
κεια της Μέσης Εποχής του Χαλκού,
με δύο κύριες φάσεις.  Η έρευνα στο
εργαστηριακό συγκρότημα στην
κορυφή του λόφου επιβεβαίωσε τη
σημασία της εργαστηριακής εγκα-
τάστασης, η οποία επικεντρωνόταν
στην κατεργασία και παραγωγή βαμ-
μένων υφασμάτων. Εντοπίστηκε
επίσης και μια σειρά από τρεις νέες
μονάδες και στο ανώτερο επίπεδο
βρέθηκε σειρά από μεγάλα κεραμικά
δοχεία αποθήκευσης και μικρότερα
δοχεία χοής και πρόκειται πιθανό-
τατα για σκόπιμη πράξη. Δύο τάφοι
που ανασκάφηκαν το 2017 παρου-
σιάζουν ιδιαίτερο ενδιαφέρον ως
προς την ταφική τους αρχιτεκτονική
και τα ταφικά έθιμα.

Γερόνησος
Άγιος Γεώργιος της Πέγειας
Οι φετινές ανασκαφές στη Γερό-

νησο διήρκησαν πέντε εβδομάδες
και διεξήχθησαν υπό τη διεύθυνση
της δρος Joan Breton Connelly, κα-
θηγήτριας Ιστορίας της Τέχνης και
Κλασικών Σπουδών στο Πανεπιστή-
μιο Νέας Υόρκης. Στην αποστολή
συμμετείχε επίσης και διεθνής ομάδα
αρχαιολόγων και φοιτητών, συμπε-
ριλαμβανομένης και μιας ομάδας
από το Leon Recanati Institute for
Maritime Studies του Πανεπιστημίου
της Χάιφας, η οποία διεξήγαγε προ-
καταρτικές ενάλιες έρευνες και επι-
σκοπήσεις γύρω από τη Γερόνησο
και στο Λιμάνι Μανίκη. Το αρχαίο
λιμάνι εξυπηρετούσε ως το βασικό

λιμάνι για τον αρχαίο οικισμό του
Αγίου Γεωργίου και της Γερόνησου
από την Ελληνιστική μέχρι την Πρω-
τοχριστιανική περίοδο. Ο καθηγητής
Pieter Broucke από το Middlebury
College συνέχισε την ανάλυση των
αρχιτεκτονικών καταλοίπων που
χρονολογούνται περί τα τέλη της
περιόδου της πτολεμαϊκής κυριαρ-
χίας στην Κύπρο. Ο καθηγητής Δη-
μήτρης Πλάντζος του Πανεπιστήμιου

Αθηνών συνέχισε τη μελέτη των
μοναδικών σφραγίδων-φυλακτών
της Γερόνησου που παρουσιάζουν
ενδιαφέρον παραλληλισμό με την
Edfu στην Αίγυπτο. Η καθηγήτρια
Jolanta M ynarczyk του Πανεπι-
στημίου της Βαρσοβίας συνέχισε
τη μελέτη της κεραμικής του Γερό-
νησου, ενώ ο δρ Mariusz Burdajewicz
ολοκλήρωσε την προεργασία για τη
δημοσίευση των υάλινων ευρημά-

των. Ο δρ Paul Croft, του Lemba Ar-
chaeological Field Station, ανέσκαψε
μια σειρά από τομές οι οποίες στην
αρχαιότητα είχαν αρχικά χρησιμο-
ποιηθεί ως θεμελιώσεις που αργότερα
καταστράφηκαν.

Δρομολαξιά-Βυζακιά
Χαλά Σουλτάν Τεκκέ
Οι ανασκαφικές εργασίες στη

θέση της αρχαίας πόλης στη Δρο-
μολαξιά-Βυζακιά (Χαλά Σουλτάν Τεκ-
κέ) διήρκησαν για πέντε εβδομάδες
(Μάιο-Ιούνιο 2017) υπό τηδιεύθυνση
του καθηγητή Peter M. Fischer του
Πανεπιστημίου του Gothenburg.
Την αποστολή αποτελούσαν 28 φοι-
τητές και ειδικοί επιστήμονες. Συμ-
περιλαμβάνονταν ειδικοί στη μελέτη
των οστών, των βοτανικών κατα-
λοίπων, συντηρητές και ειδικοί στην
κεραμική από τον αιγαιακό χώρο
και την κεραμική της Εγγύς Ανατο-
λής. Κατά τη διάρκεια των ανασκα-
φών αποκαλύφθηκαν σημαντικά
αρχιτεκτονικά κατάλοιπα κάτω από
το μέγιστο βάθος διείσδυσης του
γεωραντάρ. Σε ένα από τα δωμάτια
του υπάρχουν τέσσερεις αποθηκευ-
τικοί χώροι και μεγάλα κομμάτια πί-
θου, διακοσμημένου με ανάγλυφες
κυματοειδείς γραμμές. Οι πίθοι πι-
θανόν χρησιμοποιήθηκαν για την
αποθήκευση σιταριού και ελιών.
Ένα μεγάλο τριβείο, μαζί με αρκετά
μικρότερα και δύο μικρούς τριπτήρες
υποδηλώνουν την επεξεργασία δη-
μητριακών ή λαχανικών. Αυτό ενι-
σχύεται από την προκαταρκτική
εξέταση των αρχαιοβοτανικών κα-
ταλοίπων (κριθάρι, ελιές, σταφύλι
και άλλα δημητριακά). Υπάρχει επί-
σης και ένα σπάνιο δείγμα ενός δια-
κοσμημένου φλασκιού, πιθανότατα

εισηγμένου από την Εγγύς Ανατολή
και μια λαβή με εγχάρακτο σύμβολο
της Κυπρομινωικής γραφής. 

Ακρωτήρι
Dreamer’s Bay
Εντός και γύρω από τη θέση Ακρω-

τήρι-Νησιαρούιν (Dreamer’s Bay)
στη Λεμεσό έγιναν ανασκαφές με-
ταξύ 6ης και 25ης Απριλίου, στις νό-
τιες ακτές της χερσονήσου του Ακρω-
τηρίου υπό τη διεύθυνση του δρος
Simon James, Πανεπιστημίου του
Leicester. Όπως και στις προηγού-
μενες ερευνητικές περιόδους, οι
έρευνες επικεντρώθηκαν στα κα-
τάλοιπα λιθόκτιστων κτιρίων κοντά
στην ακτογραμμή, τα οποία είχαν
αποκαλυφθεί ως αποτέλεσμα των
χειμερινών καταιγίδων. Έρευνες
έγιναν και σε ένα λιθόκτιστο κτίριο
στην κορυφή λόφου. Το υφιστάμενο
πρόγραμμα, που αναμένεται να διαρ-
κέσει πέντε χρόνια, στοχεύει στην
πλήρη καταγραφή των κτισμάτων
που βρίσκονται στην ακτογραμμή,
στη χρονολόγηση και στην ερμηνεία
τους, καθώς και στη χρονολόγηση
και ερμηνεία του οικοδομήματος
στην κορυφή του λόφου. Το πρό-
γραμμα αυτό αποτελεί μέρος μιας
κοινής ερευνητικής συνεργασίας
με το Πανεπιστήμιο του Southam-
pton και με άλλους εταίρους για τη
μελέτη του ενάλιου και γεωμορφο-
λογικού χαρακτήρα της περιοχής. 

Ο απώτερος στόχος της συνερ-
γασίας είναι η κατανόηση της σχέσης
του αρχαίου λιμένα με τον σύγχρονό
της οικισμό και του ρόλου που θα
είχε η χερσόνησος του Ακρωτηρίου
στις θαλάσσιες διαδρομές μεταξύ
της νότιας ακτογραμμής της Κύπρου
και της ανατολικής Μεσογείου.

Αρχαιολόγων έργα στην Κύπρο
Τέσσερις ξένες αποστολές ολοκλήρωσαν το έργο τους σε σημαντικές θέσεις, αποκαλύπτοντας πολλά μυστικά του παρελθόντος

Στην Κύπρο δραστηριοποιούνται πολλές ξένες αρχαιολογικές αποστολές που
ανασκάπτουν θέσεις όλων των εποχών και προέρχονται από πολλά και διαφο-
ρετικά πανεπιστήμια και επιστημονικά ιδρύματα.
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ΚΩΣΤΑΣ ΛΥΜΠΟΥΡΗΣ
Επιβάτες φορτηγών
Μυθιστόρημα
εκδ. Πάπυρος, σελ. 245

Κάτω από ένα τίτλο φαινομενικά κα-
θημερινό, ίσως και ρομαντικό, που
αφήνει να υπονοηθεί ένα ταξίδι ή
μια μετακίνηση απλών ανθρώπων,
ο Κώστας Λυμπουρής κατέγραψε
το δράμα του κυπριώτικου λαού,
ιδωμένο με τα μάτια ενός αυτόπτη
και παθόντα, που 45 περίπου χρόνια
μετά, επανερχόμενος σαν ξένος στο
σπίτι του, βλέποντάς το ανακαλεί
ολόκληρη τη ζωή του, τα παιδικά
του χρόνια στον γενέθλιο τόπο, την
ομορφιά της φύσης, τους ανθρώπους
του, τα αγαπημένα του αντικείμενα.
Εννοούμε το τελευταίο βιβλίο του,
το πολυπρόσωπο μυθιστόρημά του
«Επιβάτες φορτηγών» (Αθήνα 2017),
που μόνο ταξίδι ή απλή μεταφορά
ανθρώπων δεν είναι, αλλά περιπέτεια
τρόμου επάνω σε ένα βαλλόμενο
από φονικά πυρά φορτηγό, διακο-
πτόμενη από την αμετανόητα ρο-
μαντική μνήμη και την εγκαυστική
νοσταλγία του αποκομμένου βάναυ-
σα πρωταγωνιστή από τα χώματα
των γονιών του.

Πρόκειται για ανατροπή ριζική,
από τη φιλήσυχη καθημερινότητα
στον βάρβαρο ξεριζωμό, από τη γε-
νεθλιότητα σε μια ιδιότυπη προ-
σφυγιά, πρωτοφανή στα παγκόσμια
χρονικά, προσφυγιά μέσα στην πα-
τρίδα των πρωταγωνιστών αλλά έξω
από τις εστίες τους, δίπλα στους δι-

κούς τους και μακριά από αυτούς.
Όπως εύκολα αντιλαμβάνεται ο ανα-
γνώστης, το θέμα του βιβλίου αφορά
στο δράμα των Κυπρίων μετά την
τουρκική εισβολή του 1974, όπου
θάνατος, αγωνία επιβίωσης, ξερι-
ζωμός και απώλειες προσφιλών δια-
δέχονται το ένα τα άλλα.

Ο κεντρικός ήρωας, ο Στέφανος,
με βιώματα τραυματικά, επαναφέρει
νοερά, σπάζοντας
έντεχνα τη χρονι-
κή συνέχεια, στιγ-
μές τραγικές και
ώρες ανυποψία-
στης γαλήνης,
σκηνογραφώντας
τη ζωή μισού και
πλέον αιώνα στην
Κύπρο. Κοινωνική
ζωή, πολιτικές
συνθήκες, οικογε-
νειακός βίος, προ-
σωπικά συμβάντα
σχηματίζουν έναν
μεγάλο καμβά.
Κέντρο η θαλπω-
ρή, η ασφάλεια, τα
χρόνια της εφηβείας και των ερω-
τικών σκιρτημάτων, η συμβίωση
με συγγενείς, φίλους και συμπα-
τριώτες – μια ζωή θα λέγαμε φυσιο-
λογική, ανθρώπινη, με καλές και
κακές στιγμές. Και σαν κεραυνός
εν αιθρία – τα προμηνύματα, ωστό-
σο, της καταιγίδας τα έδειξε ο συγ-
γραφέας – ξεσπάει η θύελλα, επέρ-
χεται η μεταστροφή. Η αφύπνιση
είναι εφιαλτική, ο κόσμος αναπο-

δογυρίζει και έρμαιο των συνθηκών,
αν και ευνοημένος εν τέλει ο ήρωας,
μετά από περιπέτειες και ενέδρες
του θανάτου, σώζεται, για να επα-
νέλθει, απρόσκλητος επισκέπτης
αυτή τη φορά, στην κατειλημμένη
εστία του και να μας οδηγήσει στη
χρονική αλληλουχία των γεγονότων,
από την παιδική αθωότητα έως τη
βίαια εκτροπή. Αυτό το συνδετικό

νήμα, η παρουσία
δηλαδή του ίδιου
προσώπου στο τό-
τε και στο τώρα,
αυτή η ιδιόμορφη
σύνδεση της κτή-
σης με την απώ-
λεια και η αναζή-
τηση του παρελ-
θόντος μέσα από
μια πρόσκαιρη
επανάκτηση, απο-
τελεί το ευρηματι-
κό στοιχείο του μυ-
θιστορήματος, τη
δικαίωση του λο-
γοτεχνικού είδους.
Μύθος και ιστορία

αντιπαλεύουν ποιο από τα δυο θα
επικρατήσει· το αυτοβιογραφικό
υλικό ατονεί μπροστά στα ανθρώ-
πινα παθήματα και τις δυστυχίες.
Τα ιστορικά συμβάντα, τα πολιτικά
γεγονότα, οι μικροϊστορίες της κυ-
πριακής κοινωνίας, καίτοι δοσμένα
λογοτεχνικά, δεν παύουν να απο-
τελούν ιστορική πραγματικότητα. 

Η επάνοδος, και αυτή πραγματι-
στική, μυθοποιείται με την παρά-

ταση και τις συνεχείς αναδρομές.
Εκείνο όμως που κατά τη γνώμη
μας δραματοποιεί το έργο και το
καθιστά γνήσιο λογοτέχνημα είναι
η απίθανη ανατροπή, απίστευτη
για τα ανθρώπινα δεδομένα, όπου
η ιστορία υπερβαίνει την όποια μυ-
θοποίηση, καθιστάμενη η ίδια μύθος,
όπου η ζωή αποδεικνύεται η ίδια
μυθιστορηματική, ξεπερνώντας και
την πιο τολμηρή φαντασία. Είναι ο
εφιαλτικός μύθος που έζησε ο κυ-
πριακός ελληνισμός, μύθος ο οποίος
σταδιακά χειραφετείται, αποκόβεται
από την ιστορική του βάση και μυ-
θοποιείται. Είναι από τα παράδοξα,
και όμως αληθινά· εκείνα, που το
ιστορικό γίγνεσθαι αυτοϋπονομεύε-
ται από το μέγεθος της τραγικότητάς
του και μεταπίπτει σε απίστευτη
αλήθεια. Ο Στέφανος δεν έχει πα-
ραισθήσεις, αντικρίζοντας αποξε-
νωμένος τον οικείο χώρο·  ούτε κα-
ταφεύγει φαντασιόπληκτος στο πα-
ρελθόν. Το παρόν είναι αυτό που
έρχεται σε αντίφαση με όσα τελέ-
στηκαν. Πολλά τα πρόσωπα του έρ-
γου, καλοδεμένη η υπόθεση, ποικιλία
συμβάντων που οδηγούν σε τέλος
αδικαίωτο, σε ένα τέλος υπό εκκρε-
μότητα· ενοχές και φόβος της λήθης·
τα ερωτήματα βασανιστικά· ο Κώ-
στας Λυμπουρής με τις τεχνικές του
είδους έδωσε, ώριμα και ψύχραιμα,
αφού έχουν καταλαγιάσει πλέον τα
ψυχικά πάθη, το ιστορικό μιας ανεί-
πωτης τραγωδίας, με την ανθρωπιά
που κρύβεται πίσω από κάθε ανο-
σιούργημα. 

Δεκαετία του ’60: ένας μικρός οδηγός αισιοδοξίας
  ο διαπιστώσαμε, για πολλοστή

φορά, με τον θάνατο της Ζωής
Λάσκαρη: οτιδήποτε έχει γεννηθεί
και προέρχεται από την Ελλάδα
της δεκαετίας του ’60 εξακολουθεί
να διατηρεί την ισχύ του σήμερα,
πάνω από μισόν αιώνα μετά. Το
πιο εντυπωσιακό είναι ότι τούτο
αφορά τόσο τα δημιουργήματα της
υψηλής τέχνης όσο και της μαζικής
κουλτούρας. Εξ ου και η λατρεία
για τους ηθοποιούς του ελληνικού
κινηματογράφου εκείνης της επο-
χής, ο οποίος, αν θέλουμε να είμα-
στε ειλικρινείς, δεν ήταν με αυστη-
ρά καλλιτεχνικά κριτήρια, υψηλής
αισθητικής, ούτε καταπιάστηκε με
μεγάλα θέματα.

Δεν χρειάζεται καν να μιλήσου-
με για την αναπαραγωγική δύναμη
της υψηλής τέχνης που παρήχθη
το ’60 στο θέατρο, στη μουσική,
στη λογοτεχνία, στη ζωγραφική,
στην αρχιτεκτονική. Ζούμε ακόμη
στον αστερισμό της, τουλάχιστον
φαντασιακά. Ο Κουν, ο Τσαρούχης,
ο Μόραλης, ο Πικιώνης, ο Σεφέρης,
ο Ελύτης, ο Εμπειρίκος, ο Τσίρκας
αντιμετωπίζονται από τους επι-
γόνους τους ως θεμελιώδεις ανα-
φορές. Ακόμη κι αν θέλουν να
τους ξεπεράσουν, θα πρέπει να
αναμετρηθούν μαζί τους. Ειδικά
το έντεχνο αλλά και το λαϊκό τρα-
γούδι της εποχής –που άλλωστε
τροφοδοτήθηκε από τη μεγάλη
ελληνική ποίηση και πολιτικοποι-
ήθηκε έντονα– γνώρισε, και γνω-
ρίζει ακόμη, πρωτοφανή αποδοχή.
Οι δύο μεγάλοι συνθέτες της επο-
χής μοιάζει σαν να μην έχουν χά-
σει καθόλου τη φρεσκάδα τους εν
έτει 2017. Ο Μίκης Θεοδωράκης,
92 ετών σήμερα, συνεχίζει να γε-
μίζει ασφυκτικά τα στάδια, και τη
«Ρωμιοσύνη» του να την τραγου-
δούν ακόμη 20χρονοι. Ο δε Μάνος
Χατζιδάκις δεν μας κάνει μόνο να
υποκλινόμαστε στην αιθέρια μου-
σική του αλλά και στη διαρκώς
επίκαιρη πολιτικο-κοινωνική σκέ-
ψη του. Είναι το πρότυπο του προ-
οδευτικού διανοουμένου.

Τι είναι αυτό άραγε που μας θέλ-
γει τόσο σ’ αυτήν τη δεκαετία της
περίφημης «πολιτιστικής άνοιξης»
που, κατά τα άλλα, ήταν περίοδος
μεγάλης πολιτικής αναταραχής,
φτώχειας για το μεγαλύτερο μέρος
της κοινωνίας και μαζικής μετα-
νάστευσης; Υπάρχουν, κατά την
άποψή μου, τρεις λόγοι γι’ αυτό.

Πρώτον, επρόκειτο για μια εξαι-
ρετικά δυναμική κοινωνία, νεανική
και σφύζουσα, που αναπτυσσόταν
δημογραφικά παρά τις υλικές ελ-
λείψεις της και που αγαπούσε τη
ζωή και τις χαρές της παρά τον διά-
χυτο συντηρητισμό. Εχοντας αφή-
σει πίσω της πολέμους, εμφυλίους
και εθνικές καταστροφές, είχε πλή-
ρη συνείδηση για το πού έπρεπε
να κοιτάξει: προς τα εμπρός, όχι
προς τα πίσω. Γι’ αυτό και τούτη
την προωθητική δύναμη του κοι-
νωνικού εκσυγχρονισμού που ξε-
πηδούσε αυθόρμητα από τα κάτω,
δεν μπόρεσε να την ανακόψει ούτε
καν η δικτατορία του ’67, η οποία
ήταν ακριβώς μια απελπισμένη

απόπειρα ενός υπερσυντηρητικού
τμήματος του μετεμφυλιακού ηγε-
μονικού συστήματος να ξαναγυ-
ρίσει την κοινωνία στο διχαστικό
και στρατοκρατικό παρελθόν.

Κατ’ επέκταση, ήταν μια κοι-
νωνία που πίστευε στο μέλλον.
Ηταν δηλαδή πεπεισμένη πως όσα
θα έρθουν, για την ίδια και τα παι-
διά της, θα είναι καλύτερα, αρκεί
να σπουδάζουν, να μοχθούν στη
δουλειά τους και να αντέχουν τις
συγκυριακές δυσκολίες. Φυσικά,
το έκανε με όρους οικογενειακού
ατομισμού, όπως ήξερε παραδο-
σιακά, αυτό όμως της επέτρεπε,
από την άλλη, να ξεπερνά την
απουσία του κράτους, οικοδομών-
τας ακόμη και με ταπεινά υλικά
την πρόοδό της. Ετούτη η στρα-
τηγική δεν αφορούσε μόνο τα
ανερχόμενα κατώτερα στρώματα
αλλά και το βιομηχανικό ή εφο-
πλιστικό κεφάλαιο, που υποτασ-
σόταν επίσης στην οικογενειοκρα-
τική δομή. Αυτά όλα ενίσχυαν μεν
τον κοινωνικό συντηρητισμό, προ-

σέφεραν όμως ασφάλεια και κοι-
νωνική ειρήνη σε ανθρώπους με
πολύ λίγα μέσα στη διάθεσή τους.

Επρόκειτο, τέλος, για μια δια-
νόηση και καλλιτεχνική πρωτοπο-
ρία που αναζητούσε και προβλη-
ματιζόταν για την ταυτότητά της,
για το ποια ήθελε να είναι μέσα
στο δυτικό πλαίσιο όπου ανήκε.
Για να είμαστε δίκαιοι, η αναζήτηση
αυτή είχε ξεκινήσει από την προ-
ηγούμενη γενιά, εκείνη του Μεσο-
πολέμου, η οποία επίσης προσδιό-
ρισε καταλυτικά το ελληνικό φαν-
τασιακό. Στην πραγματικότητα, η
πολιτιστική άνοιξη του ’60 εμπλού-
τισε και διεύρυνε ακριβώς αυτή
την προβληματική, και ήταν η αιτία
για το διεθνές ενδιαφέρον που άρ-
χισε να συγκεντρώνει τότε η Ελ-
λάδα ως ένα ευρωπαϊκό έθνος που
είχε να παρουσιάσει έναν αυθεντικό
εαυτό και να συνεισφέρει κάτι δικό
της στο δυτικό μωσαϊκό.

Για κάθε κοινωνία, μετά το σοκ
μιας «καταστροφής», αρχίζει να
αναδύεται το ερώτημα ενός νέου
αυτοπροσδιορισμού, μιας νέας επα-
νεκκίνησης. Είμαστε ακριβώς σε
αυτό το μεταίχμιο, έπειτα από σχε-
δόν μια δεκαετία καθίζησης. Η δια-
φορά είναι ότι το δικό μας μέλλον
σ’ έναν παγκοσμιοποιημένο κόσμο
θα φτιαχτεί ως ένα αμάλγαμα εγ-
χώριων και διεθνών υλικών. Πρέπει
δηλαδή περισσότερο να ανοιχτούμε
στον έξω κόσμο παρά να κλειστού-
με σε ομφαλοσκόπηση. Αυτό θα
βοηθούσε, εξάλλου, να ξεπεραστεί
η δημογραφική μας συρρίκνωση,
εντάσσοντας στο εθνικό φαντα-
σιακό τις εμπειρίες ενός ελληνισμού
που ζει στα πέρατα του κόσμου.
Κρίσιμη θα αποδεικνυόταν και η
εμπέδωση μιας νέας ηθικής της ερ-
γασίας που θα αντικαθιστούσε τη
γενικευμένη προσοδοθηρία της
Μεταπολίτευσης. Η συνειδητοποί-
ηση, πάντως, ότι αυτό το μικρό
έθνος έχει να επιδείξει στην πορεία
του όψεις αυθεντικής δημιουργίας,
είναι το καλύτερο μάθημα που
έχουν να δώσουν στους νέους οι
απαισιόδοξοι σήμερα γονείς τους.
Που κάποτε οι ίδιοι πίστεψαν τόσο
πολύ στο μέλλον.

* Ο κ. Δημήτρης Π. Σωτηρόπουλος είναι
αναπληρωτής καθηγητής Σύγχρονης Πολι-
τικής Ιστορίας, διευθυντής του ΠΜΣ «Δια-
κυβέρνηση και Επιχειρηματικότητα», αρχι-
συντάκτης της «Νέας Εστίας».
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Το δικό μας μέλλον 
σ’ έναν παγκοσμιοποι-
ημένο κόσμο θα φτιαχτεί
ως ένα αμάλγαμα εγχώ-
ριων και διεθνών υλικών.

Η Καλλιρρόη Παρούση γεννήθηκε
στην Ερμούπολη της Σύρου. Ζει και
εργάζεται στην Αθήνα. Το πρώτο
της βιβλίο είναι η συλλογή διηγη-
μάτων «Κανείς δε μιλάει για τα
πεύκα», κυκλοφορεί από τις εκδό-
σεις Κέδρος και τιμήθηκε με το
βραβείο πρωτοεμφανιζόμενου συγ-
γραφέα στην πεζογραφία από το
περιοδικό «Αναγνώστης».

Ποια βιβλία έχετε αυτόν τον καιρό
πλάι στο κρεβάτι σας;
Τις «Αγελάδες» και την «Κρύπτη»
του Ε.Χ. Γονατά από τις εκδόσεις
Στιγμή, καθώς και το σχετικό αφιέ-
ρωμα στον ποιητή από το περιοδικό
«Διαβάζω» τον Οκτώβριο του 2003
σε επιμέλεια Ηρακλή Παπαλέξη.
Επίσης το αυτοβιογραφικό βιβλίο
«Μόνος» του Στρίντμπεργκ από τις
εκδόσεις Σκαρίφημα.

Ποιος ήρωας/ηρωίδα λογοτεχνίας
θα θέλατε να είστε και γιατί;
Ο Μπέρναρντ από τα «Κύματα» της
Γουλφ, γιατί τον ερωτεύτηκα από μι-
κρή. Επίσης, η Αουξίλιο Λακουτύρ
από το «Φυλαχτό» (και όχι μόνο) του
Μπολάνιο, γιατί έχει ανακαλύψει το
ελιξίριο της νεότητας.

Με ποιον συγγραφέα θα θέλατε να
δειπνήσετε;
Με τον Μάλκολμ Λό-
ουρι. Θα με κερ-
νούσε μεσκάλ.

Ποιο ήταν το
τελευταίο βι-
βλίο που σας
έκανε να θυ-
μώσετε;
Η βιογρα-
φία της
Ουλρίκε
Μάιν-

χοφ από τη Γιούτα Ντίτφουρτ. Κατά
την ανάγνωση, βίωνα ταυτόχρονα
τα αντιφατικά συναισθήματα της
έλξης και της απώθησης.

Και το τελευταίο που σας συγκί-
νησε;
Τα ποιήματα και οι αφορισμοί του
Wols και ακόμη περισσότερο οι
ακουαρέλες και τα σχέδιά του. Επί-
σης, οι νουβέλες του Μίροσλαβ
Πένκοφ, επειδή σκιαγραφούν τον
ασφυκτικό κλοιό της Δύσης και τις
εφιαλτικές αλχημείες της Ανατολής.

Ποιο κλασικό βιβλίο δεν έχετε δια-
βάσει και ντρέπεστε γι’ αυτό;
Πάρα πολλά, αλλά, ευτυχώς, δεν
ντρέπομαι τόσο ώστε να εγκαταλεί-
ψω την προσπάθεια.

Τα «Πεύκα» πόσο διαφορετικά διη-
γήματα είναι μεταξύ τους; Πόσο μοι-
άζουν επίσης;
Θα ήταν δύσκολο να κατονομάσω
συγκεκριμένες ομοιότητες και δια-
φορές. Ας μείνουμε στο προφανές
σημείο σύγκλισης που είναι η ανα-
φορά στα πεύκα κι από εκεί και πέ-
ρα επαφίεται στον αναγνώστη να
σχεδιάσει τη διαδρομή που επιθυ-
μεί  συγκριτικά, αντιθετικά, διαλε-
κτικά ή, τέλος πάντων, όπως του
αρέσει. Η μεθοδολογία της ανάγνω-
σης είναι το τελευταίο και το πιο δη-
μιουργικό οχυρό ιδιωτικότητας.

Τα «Πεύκα» βραβεύθηκαν από
τον «Αναγνώστη». Δικαίωση και
ευθύνη;
Σε καμία περίπτωση δικαίωση,
καθότι υπήρχαν εξίσου αξιόλο-

γες υποψηφιότητες. Η αίσθηση
της ευθύνης προέκυψε από την

αρχική στιγμή της έκδοσης και κο-
ρυφώνεται όσο περνάει ο καιρός.

Εχετε Facebook, Twitter
κτλ.; Εάν ναι, εμποδίζουν
ή εμπλουτίζουν το γρά-
ψιμο και το διάβασμα;
Εχω Facebook και
φροντίζω να το αξιο-
ποιώ με τρόπο που να
με ικανοποιεί. Η τεχνο-
λογία δεν έχει αρνητι-
κό πρόσημο  εμείς
της προσάπτουμε,
κάποιες φορές, κατη-
γορίες που δεν την
αντιπροσωπεύουν.

500ΛΕΞΕΙΣ
ΜΕ ΤΗΝ ΚΑΛΛΙΡΡΟΗ ΠΑΡΟΥΣΗ

ΕΞ ΑΦΟΡΜΗΣ
Του ΔΗΜΗΤΡΗ Π. ΣΩΤΗΡΟΠΟΥΛΟΥ*

ΠΑΡΟΥΣΙΑΣΗ
Του ΘΕΟΔΟΣΗ ΠΥΛΑΡΙΝΟΥ

Από την ιστορία στον μύθο μετ’ επιστροφής

Φωτογράφιση της Ζωής Λάσκαρη στα Αστέρια Γλυφάδας το 1969.
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ΕΛΒΕΤΙΑ
Ως ένας από τους δημοφιλείς πολιτι-
στικούς προορισμούς στην Ελβετία,
το Fondation Beyeler, κοντά στη Βασι-
λεία, πρωτοστατεί εδώ και είκοσι έτη
στην παρουσίαση της σύγχρονης τέ-
χνης. Δημιουργία των συλλεκτών
Ερνστ και Χίλντα Beyeler, το ίδρυμα
ιδρύθηκε μεν το 1982 αλλά άνοιξε ως
μουσείο το 1997 με ένα κεντρικό κτί-
ριο που είχε σχεδιάσει ο Ρέντσο Πιά-
νο. Ετσι, η μεγάλη συλλογή έργων τέ-
χνης του ζεύγους Beyeler έγινε προ-

σβάσιμη από το κοινό. Με τα χρόνια,
και τη μεγάλη απήχηση που είχε το
μουσείο του ιδρύματος στο διεθνές
κοινό (χάρη και στις θεματικές εκθέ-
σεις του) δημιουργήθηκε η ανάγκη
της επέκτασης.
Δύο παράγοντες είχαν επιπλέον συ-
νηγορήσει υπέρ του φιλόδοξου εγ-
χειρήματος. Αφενός η ανάγκη προ-
σαρμογής στη νέα ιδέα του μουσείου
σύμφωνα με την οποία μία επίσκεψη
είναι μια συνολική εμπειρία, ένα σύν-
θετο βίωμα για κάθε επισκέπτη ξεχω-

ριστά. Και αφετέρου, ένα θαυμάσιο
πάρκο (Iselin-Weber Park) δίπλα στο
μουσείο είχε περιέλθει στην κυριότη-
τα του ιδρύματος Beyeler. Τώρα, πε-
ρισσότερο παρά ποτέ, εμφανιζόταν
σαγηνευτική η προοπτική της σύνδε-
σης της τέχνης, της αρχιτεκτονικής
και της φύσης σε ένα ενιαίο σύνολο
που θα αναδείκνυε μία επίσκεψη στο
Fondation Beyeler σε μια αξιομνημό-
νευτη εμπειρία. Μονοπάτια και ποδη-
λατόδρομοι μέσα στη φύση θα συν-
δέουν το μουσείο με τους πρώτους

οικισμούς, δημιουργώντας έναν αυ-
θύπαρκτο κόσμο.
Η επέκταση που αποφασίστηκε
ώστε να υπάρχει ζωτικός χώρος για
εκδηλώσεις και περαιτέρω δράσεις
μέσα στο δάσος θα είναι έργο του
μεγάλου Ελβετού αρχιτέκτονα Peter
Zumthor, τιμημένου με Pritzker το
2009. Ο Ζumthor, ένας στοχαστής
του τοπίου με ιδιαίτερη σοφία για
την οικιστική εξάπλωση, προτείνει
δύο μικρά κτίρια που δεν διαταράσ-
σουν το τοπίο αλλά ούτε και θίγουν

το αρχιτεκτόνημα του Ρέντσο Πιάνο.
Αλλά αυτό που αντικειμενικά συγκινεί
είναι η ανάπτυξη των πολιτιστικών
ιδρυμάτων με γνώμονα την ενίσχυση
της αρχιτεκτονικής τους φυσιογνω-
μίας, με την παράλληλη υιοθέτηση
όλων των εξελίξεων στον τομέα της
μουσειολογίας. Αλλάζει ο τρόπος της
περιήγησης, της εμπειρίας από ένα
μουσείο, ανανεώνεται το κοινό και
συνεπώς πρέπει να βαθαίνει και ο
προβληματισμός. Μεγάλες αρχιτεκτο-
νικές υπογραφές με σεμνά κτίρια.

Επιμέλεια: ΝΙΚΟΣ ΒΑΤΟΠΟΥΛΟΣ
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Aρχιτεκτονική και φύση στην επέκταση του Fondation Beyeler
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ΧΟΝΓΚ ΚΟΝΓΚ
Kerry Hotel, αστικό θέρετρο
Η πιο πρόσφατη δημιουργία του διά-
σημου στυλίστα, αρχιτέκτονα και ντι-
ζάινερ Andre Fu και του γραφείου του
AFSO είναι το Kerry Hotel στο Χονγκ
Κονγκ. Ο Andre Fu θεωρείται ο σταρ
του ντιζάιν στην ασιατική πλευρά του
Ειρηνικού. Το Kerry Hotel είναι το πιο
πρόσφατο απόκτημα του Victoria Har-
bour και το πρώτο ξενοδοχείο τα τε-
λευταία 20 χρόνια που χτίστηκε στην
προκυμαία του Kowloon. Εχει 16 ορό-
φους και ακολουθεί τη φιλοσοφία του
«αστικού θερέτρου», φέρνοντας τη
θέα στο εσωτερικό.

ΝΕΑ ΥΟΡΚΗ
Βιβλιοδεσίες του Μεσαίωνα
Εργα τέχνης, με φύλλα χρυσού και
πολύτιμους λίθους, ορισμένες βιβλιο-
δεσίες των μεσαιωνικών χρόνων είναι
τόσο σπάνιες όσο και μοναδικές σε
ομορφιά. Αποτελούν θέμα έκθεσης,
με μοναδικά κομμάτια, στη Βιβλιοθή-
κη Morgan της Νέας Υόρκης, όπου εγ-
καινιάστηκε η έκθεση «Θαυμαστοί θη-
σαυροί: μεσαιωνικές σπάνιες βιβλιο-
δεσίες». Ανάμεσα στα εκθέματα ξε-
χωρίζουν τα Ευαγγέλια Lindau από
τον 9ο αιώνα και σπάνια χειρόγραφα
από τη Γερμανία του 13ου αιώνα. Ηταν
όλα χορηγίες πατρώνων των τεχνών.

ΣΙΑΤΛ
Andrew Wyeth
Η αναδρομική έκθεση για τον Αμερι-
κανό ζωγράφο Andrew Wyeth, με
αφορμή τα 100 χρόνια από τη γέννη-
σή του, συνεχίζεται τώρα στο Seattle
Art Museum (από 17/10). Η έκθεση εί-
ναι πλήρης και καλύπτει τα 75 χρόνια
δημιουργίας αυτού του τόσο ιδιαίτε-
ρου ζωγράφου που έμεινε να συμβο-
λίζει την αμερικανική ψυχή αν και ο
ίδιος παρεξέκλινε διαρκώς από τον
προβλέψιμο κανόνα. Τοπία και πορ-
τρέτα από τη δεκαετία του ’30 έως τη
δεκαετία του ’80 συνθέτουν έναν
συνταρακτικό κόσμο.
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Ο Τζ. Πάτερσον υπέρ της γνώσης
Συγγραφέας με διεθνές κοινό και δη-
μιουργός μυθιστορημάτων που έγιναν
μπεστ σέλερ, ο Τζέιμς Πάτερσον ανα-
δεικνύεται ένας άνθρωπος με ιδιαίτε-
ρη κοινωνική ευαισθησία. Ανακοίνω-
σε χορηγίες ύψους 1,75 εκατ. δολα-
ρίων που θα λάβουν 3.500 δάσκαλοι
στις ΗΠΑ με σκοπό την ενίσχυση σχο-
λικών βιβλιοθηκών σε όλες τις πολι-
τείες. Εκτιμάται ότι χιλιάδες βιβλιοθή-
κες θα λάβουν ενίσχυση 500 δολα-
ρίων η κάθε μία, από τη Φλόριντα μέ-
χρι την πολιτεία της Ουάσιγκτον στη
δυτική ακτή.
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ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥΠΟΛΗ
Ο Ai Weiwei στο Sabanci
Συνέντευξη Τύπου έδωσε στην Κων-
σταντινούπολη ο Κινέζος καλλιτέχνης
Ai Weiwei με αφορμή την έκθεσή του
«Ai Weiwei on Porcelain» που εγκαι-
νιάστηκε στο Μουσείο Sabanci όπου
παρουσιάζονται πάνω από 100 έργα
του. Τα εγκαίνια συνέπεσαν με την
Μπιενάλε της Κωνσταντινούπολης. Ο
Ai Weiwei παρουσιάζει την πολυετή
ενασχόλησή του με την πορσελάνη
και εστιάζει στην ιστορική σχέση
Τουρκίας και Κίνας μέσω του εμπορι-
κού δικτύου που έγινε γνωστό ως
δρόμος της μετάξης.

  ροχθές, την Παρασκευή, ο
κύριος Γκρι ήταν συνδεδε-
μένος με την ιστοσελίδα της

NASA, παρακολουθώντας την αυ-
τοκτονική κάθοδο του διαστημο-
πλοίου «Κασίνι» στην ατμόσφαιρα
του Κρόνου. Επειτα από δεκατρία
χρόνια εξερεύνησης του πλανήτη
με τους δακτύλιους και των εξήντα
δύο δορυφόρων του, το μη επαν-
δρωμένο σκάφος είχε ξοδέψει πια
τα καύσιμά του και οι επιστήμονες
που το έστειλαν στο απώτερο Διά-
στημα τώρα θα το έστελναν να
«κοιμηθεί» μην τυχόν και μολύνει
στο μέλλον τους μυστηριώδεις
ωκεανούς που αυτό ανακάλυψε
στον Τιτάνα και στον Εγκέλαδο.

«Ξέρεις τι θυμάμαι απ’ το “Κα-
σίνι”;» ρώτησε ο κύριος Γκρι. «Στις
19 Ιουλίου του 2013, το διαστη-
μόπλοιο τράβηξε μία μοναδική
φωτογραφία. Βρέθηκε στην ιδα-
νική θέση ανάμεσα στους δακτύ-
λιους και στον Κρόνο –κανένα
άλλο διαστημικό σκάφος δεν το

έχει κάνει αυτό– ώστε να έχει θέα
στη μακρινή Γη, μια μικροσκοπική,
ελάχιστη τελεία μέσα στη σκοτει-
νή, παγερή απεραντοσύνη. Και οι
υπεύθυνοι επιστήμονες που θα
έδιναν την εντολή στο “Κασίνι”
να κάνει το “κλικ”, έστειλαν ένα
μήνυμα σε όλη την ανθρωπότητα:
Οπου κι αν είστε, μόνοι ή με τους
αγαπημένους σας, σταματήστε
ό,τι κάνετε, βγείτε έξω, κοιτάξτε
ψηλά στον ουρανό και χαμογελά-
στε, αφού πρώτα συλλογιστείτε
πάνω στην ακραία μοναξιά του
πλανήτη μας μέσα στο άπειρο
σκοτάδι. Απολαύστε όλη αυτή τη
ζωή, με τα χρώματα, τη δροσιά

και τη θέρμη, τα νερά και τους
ήχους, τα σχήματα και τις χειρο-
νομίες, τα αισθήματα και τον οί-
στρο της δημιουργικότητας, αυτή
τη μοναδικότητα εντός ενός αβυσ-
σαλέου κενού.

»Η απειροελάχιστη αυτή κουκ-
κίδα στη φωτογραφία είναι η Γη
μαζί με όλους όσοι από τους κα-
τοίκους της, μόνοι ή με τους αγα-
πημένους τους, χαμογέλασαν στο
άπειρο. Η φωτογραφία αυτή πέ-
ρασε στην ιστορία ως “Η ημέρα
που η Γη χαμογέλασε” και κατά
τη NASA αυτή είναι η “πρώτη δια-
πλανητική φωτοβόμβα”. Και μόνο
γι’ αυτή τη στιγμή, αισθάνομαι
κάτι σαν λύπη γι’ αυτό το περί-
πλοκο, προχωρημένο μα άψυχο
αντικείμενο που ήταν το “Κασίνι”,
το οποίο δεν ήταν μεγαλύτερο από
ένα βανάκι, που χάθηκε μέσα στα
πυκνά, τοξικά νέφη του Κρόνου
και διαλύθηκε από τις υψηλές θερ-
μότητες της ατμόσφαιράς του».

Ολο αυτό τον καιρό, ο κύριος

Γκρι παρακολουθούσε συστημα-
τικά τους σταθμούς του «Κασίνι»,
όπως την προσεδάφιση του τμή-
ματός του, του «Χόιγκενς», στην
επιφάνεια του Τιτάνα, όπου ανα-
κάλυψε έναν ωκεανό από μεθάνιο
ή, πολύ περισσότερο, τις φωτο-
γραφίες που τράβηξε με τους πί-
δακες νερού που ξεπηδούσαν με
βιαιότητα μέσα από την παγωμένη
επιφάνεια του Εγκέλαδου, ένδειξη
της ύπαρξης ενός κρυφού ωκεανού
– με ό,τι μπορεί να κρύβει ένας
ωκεανός.

«Κάτι τέτοια ποτέ δεν με έκαναν
να αισθανθώ ασήμαντος», μου
λέει τώρα ο κύριος Γκρι, «σε αν-
τίθεση με πολύ κόσμο. Ασήμαντο
και ανίκανο με κάνουν να νιώθω
η παράλογη σφαγή μιας φώκιας
στη Σάμο ή και μία ακόμη διαπλο-
κή, μία ακόμη διαφθορά, ένα ακό-
μη πολιτικό ψέμα. Στο “Κασίνι”
αξίζει ένα μεγαλοπρεπές ρέκβιεμ,
όχι σε όλους αυτούς τους πραγ-
ματικά τιποτένιους».

Π <<<<<<

«Κάτι τέτοια ποτέ δεν 
με έκαναν να αισθανθώ
ασήμαντος. Ασήμαντο με
κάνει να νιώθω η σφαγή
μιας φώκιας στη Σάμο».

Η ημέρα που η Γη χαμογέλασε στον Κρόνο

Ο ΚΥΡΙΟΣ ΓΚΡΙ
Γράφει ο ΗΛΙΑΣ ΜΑΓΚΛΙΝΗΣ

Διακρίνετε στα δεξιά της εικόνας μια ελάχιστη κουκκίδα, ανάμεσα στον Κρόνο
και στους δακτυλίους του; Αυτή είναι η Γη, όπως τη φωτογράφισε το «Κασίνι».
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Π Ο Λ Η

Του ΓΙΩΡΓΟΥ ΛΙΑΛΙΟΥ

Η αλήθεια είναι ότι μέχρι σήμερα η
συζήτηση παρέμενε αυστηρά θε-
ωρητική. Ο «τίτλος» του υψηλότε-
ρου κτιρίου της πρωτεύουσας πα-
ραμένει σταθερός από το 1968 στα
103 μέτρα (ο Πύργος των Αθηνών),
ενώ το τελευταίο ψηλό κτίριο,
ύψους 54 μέτρων, χτίστηκε πριν
από 36 χρόνια, το 1981 (το Athens
Expo Center). Ομως η επένδυση
στο Ελληνικό φιλοδοξεί σε βάθος
25ετίας να «σπάσει» το ρεκόρ αυτό
και μάλιστα έξι φορές, ξεπερνώντας
σε ύψος ακόμα και το σύμβολο της
πρωτεύουσας, την Ακρόπολη.

Στην Αθήνα, λοιπόν, σήμερα
δεν υπάρχουν ουρανοξύστες, αλλά
περί τα 25 ψηλά κτίρια, ύψους από
35 έως 103 μέτρα (συν τον Πύργο
του ΟΤΕ στη Θεσσαλονίκη, με
ύψος 76 μέτρα). Τα περισσότερα
από τα ψηλά κτίρια της πρωτεύου-
σας χτίστηκαν κατά την περίοδο
της χούντας, όταν απελευθερώ-
θηκε το ανώτατο ύψος των κτιρίων
και αυτός ήταν ένας από τους λό-
γους που για δεκαετίες υπήρχε μια
πολεμική –ή έστω μια καχυποψία–
από την αρχιτεκτονική κοινότητα
ενάντια σε όποιον πρότεινε ανά-
λογα σχέδια.

Το πρώτο ψηλό κτίριο, πάντως,
ήταν προγενέστερο: το ξενοδοχείο
Χίλτον (1963), με ύψος 65 μέτρων,
το οποίο συνδέθηκε με τον εκμον-
τερνισμό της πρωτεύουσας και της
τουριστικής υποδομής της. Σήμερα,
το ανώτατο ύψος των κτιρίων, σύμ-
φωνα με τον οικοδομικό κανονισμό
του 2012, είναι τα 32 μέτρα. Με την
εξαίρεση του Ελληνικού: ο νόμος
4062/12, που όρισε το πλαίσιο ανά-
πτυξης του παλαιού αεροδρομίου
και της παραλιακής ζώνης, όρισε
ότι ο περιορισμός δεν ισχύει εφόσον
ο επενδυτής τεκμηριώσει με ειδική
μελέτη την αναγκαιότητα ανέγερσης
ψηλών κτιρίων και φυσικά αποδείξει
ότι αυτά δεν επιδεινώνουν το αστικό
περιβάλλον των όμορων οικιστικών
περιοχών. Ετσι, τα σχέδια των επεν-
δυτών αποκαλύπτονται στην «αι-
τιολογική έκθεση για τη χωροθέτηση
ψηλών κτιρίων στην αξιοποίηση
της έκτασης», η οποία περιλαμβά-
νεται στο Σχέδιο Ολοκληρωμένης
Ανάπτυξης και βρίσκεται την πε-
ρίοδο αυτή υπό διαβούλευση. Σύμ-

φωνα λοιπόν με την έκθεση, το
επενδυτικό σχέδιο περιλαμβάνει
έξι «κανονικούς» ουρανοξύστες, με
ύψος έως 200 μέτρων και παράλληλα
μια ζώνη υψηλών κτιρίων, έως 50
μέτρων. Πού θα βρίσκονται και ποια
θα είναι η θέση τους;

1. Κτίριο μητροπολιτικού πάρκου
Θα πρόκειται για το μοναδικό

ψηλό κτίριο στην έκταση του πάρ-
κου, με στόχο να λειτουργήσει ως
σημείο αναφοράς και προσανατο-

λισμού. «Αρχιτεκτονικά το κτίριο
θα βρίσκεται σε διάλογο με το υφι-
στάμενο εμβληματικό κτίριο Saa-
rinen, ενώ παράλληλα αναμένεται
να προσφέρει μοναδική εμπειρία
στους επισκέπτες, καθώς θα περι-
λαμβάνει παρατηρητήριο στα 200
μέτρα με θέα σε όλο το λεκανοπέ-
διο, στα βουνά που το περιτριγυ-
ρίζουν και στον Αργοσαρωνικό»,
αναφέρει η μελέτη. Ως προς την
πιθανή χρήση του, «ένα τέτοιο κτί-
ριο μπορεί να φιλοξενήσει αθλη-
τικές και μουσικές διοργανώσεις
παγκόσμιας εμβέλειας, ώστε να
αυξηθεί η επισκεψιμότητα του
πάρκου και να λάβει αυτό διεθνή
αναγνωρισιμότητα».

2. Παραθαλάσσιο κτίριο κατοικιών
Το κτίριο, 48 ορόφων, θα βρίσκε-

ται κοντά στη μαρίνα και στόχος
των επενδυτών είναι να λειτουρ-
γήσει όχι μόνο ως τοπόσημο αλλά

και ως σύμβολο της ανάπτυξης στο
Ελληνικό. «Το κτίριο έχει ιδιαίτερη
σημασία καθώς θα είναι ορατό από
τη θάλασσα και τον αέρα, πιθανόν
μάλιστα ως “πρώτη εικόνα” των
επισκεπτών στην Αθήνα, ενώ πα-
ράλληλα θα προσδώσει ενδιαφέρον
στο σύνολο του παράλιου μετώπου
της Αττικής. Για τον λόγο αυτό πρό-
κειται να σχεδιαστεί από αρχιτέ-
κτονα διεθνούς φήμης που θα επι-
λεγεί μέσω διεθνούς διαγωνισμού»,
αναφέρεται.

3. Κτίριο μεικτών χρήσεων στο Κάτω
Ελληνικό

Το κτίριο, 50 ορόφων, χωροθε-
τείται δίπλα στην αστική νησίδα
του Κάτω Ελληνικού, στην κατάληξη
ενός διαδρόμου περιπάτου (που
συνδέει τη λεωφόρο Ποσειδώνος
με τη λεωφόρο Βουλιαγμένης). «Το
ψηλό κτίριο σηματοδοτεί την είσοδο
στο πάρκο από τη θάλασσα ή αν-

τίστροφα το τέλος του πάρκου και
την είσοδο στο παράκτιο μέτωπο.
Είναι συνεπώς απαραίτητο ως ση-
μείο προσανατολισμού για όσους
χρησιμοποιούν το πάρκο και θέλουν
να μετακινηθούν από το παράκτιο
μέτωπο προς το πάρκο και αντί-
στροφα», αναφέρεται. Ως προς τις
χρήσεις, θα έχει κατοικίες «με το
ελάχιστο δυνατό βάθος και μεγάλα
ανοίγματα για να μην περιορίζεται
η θέα», ενώ η μικρή του κάλυψη
θα εξασφαλίσει μεγάλους ελεύθε-
ρους χώρους «ενισχύοντας τη λει-
τουργική του ενοποίηση με την
υφιστάμενη “γειτονιά”».

4-5. Κτίρια γραφείων και ξενοδοχείου
4* στη λεωφόρο Βουλιαγμένης

Τα δύο κτίρια βρίσκονται στο
βόρειο κομμάτι της ανάπτυξης,

σε περιοχή που θα μετατραπεί
σε πολεοδομικό κέντρο. «Αρχι-
τεκτονικά τα δύο κτίρια σημα-
τοδοτούν την “πύλη εισόδου”
προς το μητροπολιτικό πάρκο
και συνδυάζονται, “συνομιλούν”
μεταξύ τους. Θα είναι και αυτά
ιδιαίτερης αρχιτεκτονικής προ-
σέγγισης και σχεδίασης, ώστε
να αποτελέσουν τοπόσημα και
σημεία προορισμού. Ουσιαστικά
τα κτίρια αυτά με τις χρήσεις
τους θα αποτελέσουν τη βάση
για τη σύνδεση του υφιστάμενου
οικιστικού ιστού με την όλη ανά-
πτυξη», αναφέρει η έκθεση.

6. Ξενοδοχείο με καζίνο
Κοντά στο γκολφ του Ελληνικού

χωροθετείται ένας ουρανοξύστης
(45 ορόφων) με ξενοδοχείο 5*, κα-
ζίνο και συνεδριακό κέντρο. «Η αρ-
χιτεκτονική σχεδίαση θα είναι ιδι-
αίτερα σύγχρονη και εντυπωσιακή,
καθώς ο ρόλος του συγκροτήματος
είναι να ενισχύσει σημαντικά την
επισκεψιμότητα της όλης ανάπτυ-
ξης. Λειτουργικά το κτίριο πρόκειται
να συνδυάσει τις χρήσεις συνε-
δριακού κέντρου και καζίνο στη
βάση του, πάνω στην οποία θα ανα-
πτυχθεί το πολυτελές ξενοδοχείο»,
αναφέρεται.

Η ανάπτυξη των κτιρίων θα γίνει
σταδιακά, με βάση το 25ετές πλάνο
στο οποίο συμφώνησαν το Δημόσιο
και ο επενδυτής. Σύμφωνα με το
πλάνο αυτό, τα πρώτα τρία από τα
ψηλά κτίρια που θα ανεγερθούν
είναι το ξενοδοχείο-καζίνο, το κτίριο
κατοικιών στην παραθαλάσσια ζώ-
νη και το ξενοδοχείο στη λεωφόρο
Βουλιαγμένης.

<<<<<<

Η επένδυση στο Ελληνι-
κό φιλοδοξεί να «σπά-
σει» το ρεκόρ του Πύρ-
γου των Αθηνών, ξεπερ-
νώντας σε ύψος ακόμα
και την Ακρόπολη.

Γενική άποψη της ανάπλασης στο Ελληνικό. Στο βάθος δεσπόζουν το παραθαλάσσιο κτίριο κατοικιών, 48 ορόφων, και το κτίριο μεικτών χρήσεων, 50 ορόφων, που θα σηματοδοτεί την είσοδο στο πάρκο από τη θάλασσα.

Το κτίριο κατοικιών (πάνω) «θα σχεδιαστεί από αρχιτέκτονα διεθνούς φήμης». Κάτω, τα κτίρια γραφείων και ξενοδοχείου στη λεωφόρο Βουλιαγμένης.

Οι έξι «πύργοι» του Ελληνικού
Ουρανοξύστες με ύψος έως 200 μέτρων περιλαμβάνονται στο Σχέδιο Ολοκληρωμένης Ανάπτυξης των επενδυτών
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Κ Ι Ν Η Μ Α Τ Ο Γ Ρ Α Φ Ο Σ

Του ΑΙΜΙΛΙΟΥ ΧΑΡΜΠΗ

Οι ταινίες που βασίζουν την πλοκή
τους σε ήδη επιτυχημένα λογοτε-
χνικά έργα αποτελούν πάντα ένα ρί-
σκο. Κι αυτό διότι, προφανώς, κατά
τη «μετακόμιση» από τη μια έκφανση
της τέχνης στην άλλη, όπως συμ-
βαίνει και στις συμβατικές μετακο-
μίσεις, χάνονται πράγματα. Ως απο-
τέλεσμα, έχουμε ταινίες οι οποίες
μεταφέρουν εξαιρετικά το πνεύμα
αλλά και τις λεπτομέρειες ενός βιβλίου
στην οθόνη (π.χ. το «Fight Club» του
Τσακ Πολάνικ, διά χειρός Ντέιβιντ
Φίντσερ) ή άλλες που τροποποιούν
μεν πολλά στοιχεία –καμιά φορά
εξαγριώνοντας και τον συγγραφέα
του μυθιστορήματος–, παράγουν
όμως τελικά ένα εξίσου άρτιο καλ-
λιτεχνικό έργο (βλ. τη «Λάμψη» του
Κιούμπρικ ή τον «Αρχοντα των Δα-
χτυλιδιών» του Πίτερ Τζάκσον). Και
βέβαια, υπάρχουν κι εκείνες που
αποτυγχάνουν παταγωδώς. Το «Ενα
κάποιο τέλος» του Ριτές Μπάτρα,
που κυκλοφορεί από την περασμένη
Πέμπτη στις αίθουσες, βρίσκεται
κάπου στη μέση όλων των παραπά-
νω. Αν και είναι φανερό πως ο Ινδός
δημιουργός του εμπνευσμένου «Lun-
chbox» λατρεύει το αρχικό υλικό του
και κάνει ό,τι καλύτερο μπορεί, τελικά

μάλλον υποχωρεί μπροστά στο ειδικό
βάρος του σπουδαίου βιβλίου του
Τζούλιαν Μπαρνς. Η ταινία ξεκινά
συστήνοντάς μας τον Τόνι Γουέμπ-
στερ (Τζιμ Μπρόντμπεντ), έναν
εξηντάρη άνδρα, ο οποίος εκτελεί
την καθημερινή ρουτίνα του, περ-
νώντας ήσυχα τη ζωή και βοηθώντας
την ετοιμόγεννη κόρη του. Η ηρεμία
ωστόσο θα διαταραχθεί όταν θα λά-
βει ένα γράμμα από δικηγόρο που
τον πληροφορεί για το αναπάντεχο
περιεχόμενο μιας διαθήκης. Αυτό
που ακολουθεί είναι ένα αποκαλυ-
πτικό ταξίδι μνήμης, γεμάτο από
φαντάσματα του παρελθόντος και
(φαινομενικά) ασήμαντα περιστα-
τικά, που σημάδεψαν όμως μια ολό-
κληρη ζωή.Με τη δομή του βιβλίου,
το οποίο χωρίζεται σε δύο μέρη που
εκτυλίσσονται σε διαφορετικούς
χρόνους, να μην εξυπηρετεί τον κι-
νηματογράφο, η δουλειά του scre-
enplay ανατέθηκε στον διακεκριμένο
σεναριογράφο του τηλεοπτικού «The
Crown» Νικ Πέιν, ο οποίος και υιο-
θέτησε την πιο «συμβατή» τακτική
της παράλληλης αφήγησης. Και τα
καταφέρνει αρκετά καλά: οι χαρα-
κτήρες παρουσιάζονται επαρκώς,
οι κρίσιμες σκηνές είναι όλες εκεί,
η διαδοχή των αναμνήσεων ξετυλί-
γεται με προσοχή και πειστικότητα.

Εκείνο, ωστόσο, που λείπει είναι το
τραγικό βάθος. Η σχεδόν απτή συ-
ναισθηματική φόρτιση και ο φιλο-
σοφικού περιεχομένου αναστοχα-
σμός, που προκαλεί το λογοτεχνικό
πρότυπο της ταινίας, είναι εδώ δυ-
στυχώς απόντα, με το κινηματογρα-
φικό αποτέλεσμα να μοιάζει επίπεδο
πνευματικά και (αχρείαστα) περί-
πλοκο δομικά. Για αυτό, ωστόσο,
δεν φταίνε απαραίτητα οι συντελε-
στές του φιλμ. Απλώς κάποια βιβλία
είναι αδύνατο να μεταφερθούν με
μεγάλη επιτυχία στο σινεμά. Παλιό-
τερα αυτό το λέγαμε για έργα τα
οποία παρουσιάζαν πρακτικές δυ-
σκολίες (π.χ. «Η ζωή του Πι»), πλέον
όμως το CGI έχει λύσει τέτοιου είδους
προβλήματα. Η μόνη που δεν μπορεί
να «λυθεί» είναι η παλιά, καλή συγ-
γραφική δεξιοτεχνία...

Μεταφορά
Μπαρνς
στην οθόνη
Το «Ενα κάποιο τέλος» του Ριτές Μπάτρα
αποδείχθηκε πολύ δύσκολο εγχείρημα

Ο Τζιμ Μπρόντμπεντ πρωταγωνιστεί στον ρόλο του Τόνι (στην ηλικία των 60 ετών), ο οποίος αναγκάζεται σε μια αποκαλυτπική βουτιά στις αναμνήσεις του.

Στο «Γυάλινο κάστρο», πα-
ρακολουθούμε την αληθινή
ιστορία της πολύ ασυνήθι-

στης οικογένειας των Γουόλς. Ο
μποέμ πατέρας Ρεξ (Γούντι Χάρελ-
σον) μαζί με τη ζωγράφο γυναίκα
του Ρόουζ (Ναόμι Γουότς) μεγαλώ-
νουν τα τέσσερα παιδιά τους με
έναν νεοχίπικο, αντισυμβατικό τρό-
πο, περιπλανώμενοι από πόλη σε
πόλη με ένα σαραβαλιασμένο στέι-
σον. Η Τζανέτ (Μπρι Λάρσον), μία
από τις κόρες της οικογένειας, σε
μεγαλύτερη ηλικία πια αναθυμάται
τα καλά και τα άσχημα της παιδικής
της ηλικίας, προσπαθώντας (ακό-
μη) να τα βρει με τον ιδιαίτερο πα-

τέρα της. Συγκινητική βιογραφία
πάνω στις αξίες της οικογένειας και
του πατρικού «καθήκοντος».

Στο «Πικαδέρο» οι Ισπανοί
«ξαναχτυπούν, αυτή τη φο-
ρά όχι με κάποιο συναρπα-

στικό θρίλερ αλλά με μια χαμηλών
τόνων κομεντί, με θέμα τις ποικίλες
δυσκολίες που αντιμετωπίζουν οι
νέοι του ευρωπαϊκου Νότου λόγω
της οικονομικής κρίσης. Μία από αυ-
τές, η έλλειψη προσωπικού χώρου
και η μακροχρόνια παραμονή στην
οικογενειακή εστία, μπαίνει στο επί-
κεντρο με την ιστορία του Κόργκα
και της Ανε, ενός νέου ζευγαριού
από τη Χώρα των Βάσκων που δεν

μπορεί με τίποτα να ξεμοναχιαστεί.
Απολαυστική κοινωνική σάτιρα και
ιδιότυπος ρομαντισμός συνδυάζον-
ται σε ένα φιλμ που ξαφνιάζει ευχά-
ριστα με την απλότητα αλλά και το
άμεσο του μηνύματός του.

Στο «Annabelle: Crea-
tion» η γνωστή στοιχει-
ωμένη κούκλα επιστρέφει,

τώρα με την ιστορία της δημιουρ-
γίας της. Δώδεκα χρόνια μετά τον
τραγικό θάνατο της κορούλας τους,
ένας κουκλοποιός και η γυναίκα
του υποδέχονται στο σπίτι τους μια
ομάδα ορφανών κοριτσιών. Σύντο-
μα –και αναπόφευκτα– η Annabelle
θα τους συστηθεί επίσης...

TO BAΡΟΜΕΤΡΟ ΤΗΣ ΕΒΔΟΜΑΔΑΣ
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Τ Η Λ Ε Ο Ρ Α Σ Η

ΡΙΚ1          ΤHΛ.: 22862000 ΡΙΚ2          ΤHΛ.: 22862000

07.00 Θεία λειτουργία
09.50 TVONE Kids

Παιδική ζώνη.
11.30 Η ώρα η καλή - (E)

Ελληνική κωμική σειρά, 
με τους Πάνο Μιχαλό-
πουλο,Μπέσυ Μάλφα.

12.30 Δεν έχω λόγια - (E)
Μουσικό τηλεπαιχνίδι με
το Γιώργο Καπουτζίδη.

13.30 FΑΚΑΤΕτους (Best of) (Ε)
Σατιρική εκπομπή. 

14.30 MasterChef - (E)
Εκπομπή μαγειρικής
με τους Πάνο Ιωαννίδη,
Σωτήρη Κοντζιά,
Δημήτρη Σκαρμούτσο.  

16.30 Επτά θανάσιμες πεθερές 
Σειρά κωμωδιών
με αυτοτελείς ιστορίες.

18.15 EIΔHΣEIΣ 
18.30 Τροχός της τύχης - (E) 

Τηλεπαιχνίδι με τον Πέ-
τρο Πολυχρονίδη
και την Τζούλια Νόβα. 

19.20 Σαν την Κύπρο 
Ψυχαγωγική εκπομπή με
την Αλεξία Αναστασίου. 

20.20 EIΔHΣEIΣ
21.20 The Cold Light Of Day 

Θρίλερ δράσης, 
με τους Μπρους Γουίλις, 
Σιγκούρνι Γουίβερ, κ.ά.  

22.50 Η σκοτεινή πλευρά 
του Nόμου
(Brooklyn’s Finest). 
Αστυνομική ταινία δρά-
σης, με τους Ρίτσαρντ
Γκιρ, Ίθαν Χοκ, κ.ά.                

00.00 EIΔHΣEIΣ
00.20 Σαν την Κύπρο - (E) 
01.00 Την τύχη μου μέσα - (E)
02.00 DanSing for you 3 - (E)
05.00 UNA Fatsa - (E)

TVONE       ΤHΛ.: 22477777 ANT1         ΤHΛ.: 22200200

06.40 Οι Τάκκοι - (E)
07.15 Βουράτε γειτόνοι - (E)
08.25 Παιδική ζώνη
09.10 Kάνε παζάρι - (E)
10.00 Masterclass

Eκπομπή μαγειρικής. 
10.45 Προορισμός Ευτυχία - (Ε)

Ταξιδιωτική εκπομπή
με την Ευτυχία Ανδρέου. 

11.30 Happy traveller 
Tαξιδιωτική εκπομπή 
μαγειρικής,
με τον Ευτύχη Μπλέτσα. 

12.20 Στην κουζίνα με τον Άρη
Εκπομπή μαγειρικής 
με τον Άρη Τσανακλίδη.  

13.10 Κάνε παζάρι - (Ε) 
Τηλεπαιχνίδι.

14.00 Celebrity Travel - (Ε)
Tαξιδιωτική εκπομπή.

15.00 Παραδοσιακή βραδιά (Ε) 
Ψυχαγωγική εκπομπή. 

16.50 FIBA Eurobasket 2017-
Μικρός Τελικός

19.00 Γεγονότα σε συντομία
19.05 Πρίγκιπας - (Ε) 

Σατιρική εκπομπή. 
20.15 Τομές στα γεγονότα
21.15 FIBA Eurobasket 2017 -

Τελικός
00.00 Scandal - (Ε)

Δραματική σειρά, με
τους Κέρι Ουάσινγκτον,
Τόνι Γκόλντγουιν, κ.ά.     

00.45 Γεγονότα σε τίτλους
00.50 Καταιγίδα - (Ε)

Δραματική σειρά
με τους Ανδρέα Τσέλεπο, 
Μαριάννα Σάντη, κ.ά.

01.30 Προδοσίες - (Ε)
Κοινωνική σειρά.

02.20 NCIS, VIII - (Ε)
03.00 CSI: Miami, IX - (Ε)
03.45 Σε φόντο κόκκινο - (Ε)

ΣΙΓΜΑ       ΤHΛ.: 22580100 CAPITAL    ΤHΛ.: 25577577 MOVIES BEST

08.25 Ο Θόδωρος και το δίκανο
10.10 Ένας τρελός, τρελός 

αεροπειρατής 
11.55 Πρωτευουσιάνικες περι-

πέτειες
13.25 Ο θαυματοποιός
15.05 Ξένοιαστος παλαβιάρης 
16.55 Θανασάκης, ο πολιτευό-

μενος 
18.30 Διωγμός
20.15 Αχ! Αυτή η γυναίκα μου
22.00 Μερικοί το προτιμούν

κρύο
23.45 Τα κόκκινα φανάρια

21.50 Σάββατο κι Απόβραδο 21.20 The Cold Light Of Day 21.20 Wanted 21.15 Eurobasket 2017-Τελικός

ΑLPHA      ΤHΛ.: 22212400

21.15 Upside Down 21.00 Indecent proposal 19.15 Fading Gigolo

22.00 Μερικοί το προτιμούν κρύο

06.40 Παιδική ζώνη
09.40 Επιτέλους 

Σαββατοκύριακο
Ψυχαγωγική εκπομπή, 
με τη Ναταλία Γερμανού.

13.40 Αποκαλυπτικά
Ψυχαγωγική εκπομπή
με το Μένιο Φουρθιώτη.

17.10 Τηλεαγορά
19.15 EIΔHΣEIΣ
19.30 Ιατρική & Βοτανολογία
20.30 Annita Gr

Ψυχαγωγική εκπομπή
με την Αννίτα Πάνια.

23.30 Το ταξίδι της ζωής
Με την Άντζελα 
Λουπέσκου.

00.35 Ξένες σειρές
02.30 Επαναλήψεις

TV PLUS    ΤHΛ.: 22600600

GREEK CINEMA

07.10 The Crimson PetaL And
The White  (Part 3 & 4)

09.15 Brandt Point
10.45 Eliminators
12.30 Abandoned
14.00 Breaking The Bank
15.50 Mandie And 

The Cherokee Treasure
17.45 Blackway aka Go With

Me
19.15 Fading Gigolo
21.00 Cut Bank
22.45 Afternoon Delight
00.30 7 Chinese Brothers
01.45 Hollywood’s Best Film 

Directors
02.15 Dragon Blade
04.00 5 Flights Up

07.30 Θεία λειτουργία
10.15 Bήματα στην άμμο - (E)

Σειρά εποχής.        
11.30 Χάλκινα χρόνια - (E)

Σειρά εποχής.
13.30 Αμύνεσθαι περί Πάτρης

Εκπομπή με τον 
Πέτρο Κωνσταντίνου.

14.00 EIΔHΣEIΣ
14.15 Σάββατο κι απόβραδο (E)

Ψυχαγωγική εκπομπή.
16.00 Τετ - Α - Τετ - (E)

Talk show.
17.00 Μάθε τέχνη κι άστηνε (E)
17.30 Σπίτι στη φύση - (E)

Περιβαλλοντική εκπομπή.
18.00 EIΔHΣEIΣ (νοηματική)
18.15 Αγάπη αδελφική - (E)

Κυπριώτικο σκετς, με
τους Έλενα Ευσταθίου, 
Ανδρέα Βασιλείου, κ.ά.    

19.25 Χωρίς αποσκευές - (E)
Ψυχαγωγική εκπομπή,
με το Σάββα Πούμπουρα.

20.00 EIΔHΣEIΣ
21.30 Rocky Balboa

Kοινωνικό δράμα, με
τους Σιλβέστερ Σταλόνε, 
Mπερτ Γιανγκ, κ.ά. 

23.15 EIΔHΣEIΣ 
23.30 Χωρίς αποσκευές - (E)
00.00 Βήματα στην άμμο - (E)

Κυπριακή σειρά.
01.15 Τετ - Α - Τετ - (E)
02.15 EIΔHΣEIΣ - (E)
03.45 Αμύνεσθαι περί Πάτρης

Εκπομπή με τον 
Πέτρο Κωνσταντίνου.

04.15 Σπίτι στη φύση - (E)
Περιβαλλοντική εκπομπή.

04.45 Μάθε τέχνη κι άστηνε (E)
05.15 Αγάπη αδελφική - (E)

Κυπριώτικο σκετς.
06.15 Χωρίς αποσκευές - (E)

07.00 Ο γύρος του κόσμου 
σε 80 ημέρες
Παιδική ταινία.

07.50 Θησαυρός του Σολομώντα
Παιδική ταινία.  

08.50 Arlo the burping pig 
Οικογενειακή ταινία.  

10.30 Τετράποδος μπαλαδόρος 
Oικογενειακή ταινία.

12.10 Dr. Quinn:
Medicine Woman - (E)

13.10 Griffin & Phoenix) 
Ρομαντικό δράμα.

15.10 Just like heaven
Kωμωδία. 

17.00 Choco Slim
19.00 Ξένη ταινία
21.00 Indecent proposal

Δραματική ταινία.    
01.00 Ξένη ταινία      
03.00 Deadly revenge 

Θρίλερ.

07.15 Τα μαύρα μάθκια - (Ε)
08.30 Αστέρας Ραχούλας - (Ε)

Ελληνική σειρά.
09.15 Οικογενειακές

ιστορίες - (Ε)
Αυτοτελείς ιστορίες που
έχουν στο επίκεντρό οι-
κογενειακές υποθέσεις.

10.00 Σαββατοκύριακο
με τον Μάνεση
Ενημερωτική, ψυχαγωγι-
κή εκπομπή.

13.00 Θα σε δω στο πλοίο - (Ε)
Κωμική σειρά.

14.50 Πάμε πακέτο - (Ε)
16.20 Οικογενειακές ιστορίες
17.00 To σόι σου, Ι - (Ε)

Κωμική σειρά, με τις 
Μίρκα Παπακωνσταντί-
νου, Ρένια Λουιζίδου. 

17.50 ΕΙΔΗΣΕΙΣ
18.00 Έλα στη θέση μου - (Ε)

Κωμική σειρά με τους 
Γιάννη Τσιμιτσέλη,
Αθηνά Οικονομάκου, κ.ά.

19.35 Μην αρχίζεις 
τη μουρμούρα, Ι - (Ε)
Ελληνική κωμική σειρά
με τους Αντώνη Αντωνί-
ου, Ελένη Κοκκίδου, κ.ά.   

20.15 ΑLPHA NEWS
21.15 Upside Down

Αισθηματική ταινία φαν-
τασίας, με τους Κίρστεν
Ντανστ, Τζιμ Στέρτζες.

23.00 Aλεξίσφαιροι ντετέκτιβ 3
(Rush Hour 3). Ταινία 
δράσης, με τους Τζάκι 
Τσαν, Κρις Τάκερ, κ.ά.  

00.30 World Party - (E)
Ψυχαγωγική εκπομπή.

01.30 Oικογενειακές ιστορίες- 
02.15 Kόκκινος κύκλος - (E)
03.00 Αστυνόμος Μπέκας - (Ε)

06.20 Πρωινή ενημέρωση
06.50 Λύκε, λύκε είσαι εδώ; (E)

Κυπριακή σειρά. 
08.10 Mamma mia - (E)

Κυπριακή σειρά. 
09.20 Santa Γιολάντα - (E)

Κυπριακή σειρά.
10.10 Για την αγάπη σου - (E)

Κυπριακή σειρά.
11.30 Δείξε μου τον φίλο σου  (E)

Κυπριακή σειρά.
12.45 Tην πάτησα - (E)

Κυπριακή σειρά.
13.45 Πρώτη σταγόνα - (E)

Κυπριακή σειρά.
15.15 Ταμάμ (E)  

Ελληνική σειρά.
17.10 Μy Way 

Eκπομπή μαγειρικής, με
τον Γρηγ. Αρναούτογλου
και τον Έκτορα Μποτρίνι. 

18.00 Tα νέα του ANT1 σε 10΄
18.10 Οι συμμαθητές, ΙΙΙ - (E)

Κωμική σειρά, με τους
Κρατερό Κατσούλη, Μα-
ριάννα Τουμασάτου, κ.ά.

20.20 Tα νέα του ANT1
21.20 Wanted 

Περιπέτεια, με τους
Αντζελίνα Τζολί, Τζέιμς
ΜακΑβόι, κ.ά.

23.15 Game of Thrones, ΙV
Δραματική σειρά 
φαντασίας. Επεισ. 8ο.   

00.00 Τίτλοι ειδήσεων
00.10 Steps - (E)

Νεανική σειρά.
01.00 Iστορίες μυστηρίου - (E)
01.50 To τρίτο στεφάνι - (E)
02.40 Δούρειος Ίππος - (E)  
03.30 Τα νέα του ΑΝΤ1
04.30 Τα μαχαιρώματα - (E)  
05.20 Νταντά για όλες

τις δουλειές - (E)

07.15 Παιδική ζώνη
α. Tα τρελλονανάκια
β. Χίθκλιφ ο γάτος
γ. Ο σούπερ ήρωας
δ. Ντετέκτιβ Νόντι
ε. Ντένις ο τρομερός
στ. H μικρή εξερευνήτρια
ζ. Ολίβια
η. Ο ταχυδρόμος Πατ

10.30 Παγκύπρια Συνδιάσκεψη
ΑΚΕΛ για τις Προδρικές
Εκλογές

11.30 Παιδική ζώνη
15.30 Στη χώρα του Γιατί - (Ε)
16.00 Το αστέρι του ωκεανού (Ε)

(Ocean Star). 
Οικογενειακή σειρά. 

16.30 100 καλές πράξεις 
για τον Έντι Μακντάουτ
Οικογενειακή σειρά.

17.00 Εuromaxx
17.30 Γευστικές περιπλανήσεις

(Tasty Tales).
Ντοκιμαντέρ.

18.00 Τα μηχανήματα που μας 
έστειλαν στο φεγγάρι
(Moon Machines)
Ντοκιμαντέρ.

19.00 Ζωολογικοί κήποι 
από όλο τον κόσμο
(Ultimate Zoo)
Ντοκιμαντέρ.

20.00 EIΔHΣEIΣ (νοηματική)
21.30 EIΔHΣEIΣ (αγγλική)
21.40 EIΔHΣEIΣ (τουρκική)
21.50 Σάββατο κι Απόβραδο (E)

Ψυχαγωγική εκπομπή με
την Άντρη Καραντώνη.

23.30 Ιστορίες της φύσης, 
αλήθεια ή μύθος;
(Fooled by nature)
Σειρά ντοκιμαντέρ.

00.00 EIΔHΣEIΣ
00.20 ΓΙΟΥΡΟΝΙΟΥΣ

ΑΝΤΙΘΕΤΟ ΠΛΑΝΟ

«Ο πιο αδύναμος
κρίκος»
Ένα από τα πιο δημοφιλή τηλεο-
πτικά παιχνίδια έρχεται και στην
Κύπρο για πρώτη φορά, «Ο πιο
αδύναμος κρίκος» με παρουσια-
στή τον Τάσο Τρύφωνος. Το δη-
μοφιλές τηλεπαιχνίδι γνώσεων
έχει αγαπηθεί σε όλο τον κό-
σμο, και έχει προβληθεί σε 50
χώρες ανά την υφήλιο. Το τηλε-
παιχνίδι γνώσεων βασίστηκε
στο βρετανικό «The Weakest
Link» που μεταδιδόταν για δώ-
δεκα συνεχείς τηλεοπτικές σε-
ζόν. Από τον Σεπτέμβριο, λοι-
πόν, και στην Κύπρο ο Τάσος
Τρύφωνος θα αποβάλλει τον
πιο αδύναμο κρίκο, για να εντο-
πίσει τον τυχερό που θα διεκδι-
κήσει μέχρι και 5000 ευρώ κα-
θημερινά. Τα πρώτα επεισόδια
παρήχθησαν στο τέλος Αυγού-
στου στην παρουσία παραγω-
γών του BBC, σ’ ένα ολοκαί-
νουργιο σκηνικό που θα φιλοξε-
νήσει τους πρώτους Κύπριους
παίκτες που θα ψηφίσουν τον
πιο αδύναμο κρίκο!  Καθημερι-
νά ένας από τους οκτώ διαγωνι-
ζόμενους παίκτες θα κερδίζει
έως και 5000 ευρώ, σ’ ένα παι-
χνίδι γνώσεων που θα αναδεί-
ξει τους ποιο δυνατούς κρίκους.
Μπορείς να γίνεις ο πιο δυνατός
ή θα ακούσεις τον Τάσο Τρύφω-
νος να σου λέει: «Λυπάμαι, εί-
σαι ο πιο αδύναμος κρίκος». Οι
ενδιαφερόμενοι μπορούν να
δηλώσουν συμμετοχή τηλεφω-
νώντας στο 99-005050 ή στέλ-
νοντας μήνυμα στο adinamo-
skrikos@cybc.com.cy. Από Δευ-
τέρα, 18 Σεπτεμβρίου, και κάθε
μέρα στο ΡΙΚ 1, 7:10 μ.μ.

21.30 Rocky Balboa

O Τομ Κρουζ
πετάει και 
το Ντιτρόιτ
φλέγεται
Μια διασκεδαστική βιογραφία και ένα
θρίλερ ξεχωρίζουν στις νέες ταινίες

Του ΑΙΜΙΛΙΟΥ ΧΑΡΜΠΗ

Το κινηματογραφικό φθινόπωρο εί-
ναι εδώ και, όπως συμβαίνει συ-
νήθως, μπαίνει δυναμικά με νέες
ταινίες διαφορετικών ειδών και
φιλοδοξιών, αλλά και μερικές ακό-
μα ενδιαφέρουσες επανεκδόσεις
για όσους επιμένουν... θερινά. Ξε-
κινώντας από την ευχάριστη έκ-
πληξη της εβδομάδας, αυτή μας
έρχεται από τον δραστήριο παρα-
γωγό του τηλεοπτικού «Suits» και
σκηνοθέτη («Ο τοίχος», «Mr. And
Mrs. Smith») Νταγκ Λίμαν, ο οποίος
ενώνει τις δυνάμεις του με τον
Τομ Κρουζ σε μια απίθανη περι-
πέτεια που τρέχει –ή μάλλον πε-
τάει– με τέρμα το γκάζι.

Το «American Made» διηγείται
την αληθινή ιστορία του Μπάρι Σιλ,
ενός ταλαντούχου πιλότου της πο-
λιτικής αεροπορίας, ο οποίος στα
τέλη της δεκαετίας του 1970 βρέ-
θηκε να δουλεύει για την CIA, φω-
τογραφίζοντας από ψηλά τις θέσεις
αντάρτικων ομάδων της Λατινικής
Αμερικής και προμηθεύοντας με
αμερικανικά όπλα τούς αντιπάλους
τους. Αυτή ωστόσο ήταν μόνον η
αρχή για τον Σιλ, αφού δεν άργησε
να έρθει σε επαφή και με τα καρτέλ
ναρκωτικών της Κολομβίας, φτά-
νοντας να μεταφέρει μεγάλες πο-
σότητες ναρκωτικών για λογαρια-
σμό του Πάμπλο Εσκομπάρ. Κι όλα
αυτά ταυτόχρονα...

Η ταινία του Λίμαν κυλά αβίαστα

και διασκεδαστικά ώς το τέλος, κυ-
ρίως χάρη στο καλογραμμένο σε-
νάριο του Γκάρι Σπινέλι: η θεοπά-
λαβη ιστορία του Αμερικανού πι-
λότου μπλέκεται με μια ευρηματικά
καρικατουρίστικη πολιτική σκια-
γραφία της εποχής. Η αμφιλεγόμενη
και πολλές φορές απολύτως σχιζο-
ειδής στάση των ΗΠΑ απέναντι
στις χώρες της Λατινικής Αμερικής
αναδεικνύεται κωμικά, ανάμεσα
στα άλλα και με ένα ξεκαρδιστικό
μοντάζ, στο οποίο πρωταγωνιστεί
ο Ρόναλντ Ρέιγκαν. Κατά τα λοιπά,
ο Τομ Κρουζ, που βρίσκεται στο
στοιχείο του, υπενθυμίζει ότι μπορεί
άνετα να δώσει έξτρα λάμψη σε
ένα χαρακτήρα, όταν έχει στη διά-
θεσή του το κατάλληλο υλικό.

Την αιματηρή εξέγερση του 1967
περιγράφει το «Detroit» της Κάθριν
Μπίγκελοου, το οποίο θεωρείται
και από τα οσκαρικά φαβορί της
σεζόν. Η βραβευμένη με δύο Οσκαρ
σκηνοθέτις των «Zero Dark Thirty»
και «Hurt Locker» δημιουργεί, μαζί
με τον σεναριογράφο της Μαρκ
Μπόαλ, ένα γενναίο και ταυτόχρονα
πολύ επίκαιρο φιλμ, πάνω στην
αστυνομική αυθαιρεσία και τον ρα-
τσισμό που (ακόμα) βιώνουν οι
Αφροαμερικανοί. Τα γενικευμένα
τρομακτικά επεισόδια του 1967,
που άφησαν πίσω τους δεκάδες νε-
κρούς και τραυματίες, περιγράφον-
ται εδώ συνοπτικά με ένα εξαιρετικό
μοντάζ, πριν περάσουμε στην κυ-
ρίως ιστορία, η οποία εκτυλίσσεται

στο εσωτερικό του μοτέλ Algiers.
Εκεί μια παρέα Αφροαμερικανών
–ανάμεσά τους και μέλη μιας σόουλ
μπάντας– και δύο λευκές κοπέλες
δέχονται έφοδο από δυνάμεις της
αστυνομίας και της εθνοφυλακής
που ψάχνουν έναν δήθεν ελεύθερο
σκοπευτή.

Το κλίμα της έντασης και του φό-
βου καλλιεργείται ιδανικά πετυχαί-
νοντας να βάλει τον θεατή στη θέση
των ανθρώπων που βιώνουν τη λε-
γόμενη «νόμιμη» βία: οι ρατσιστικές
κορώνες του αρχινταή αστυνομικού,
το σαδιστικό «παιχνίδι» της ανά-
κρισης, η εξόφθαλμη μετέπειτα
υποβάθμιση των γεγονότων είναι
όλα εκεί, με τρόπο μάλιστα ιδιαίτερα
ωμό, για τα αμερικανικά στάνταρ.
Από την άλλη, στην ταινία μάλλον
λείπει η κορυφαία ερμηνευτική φι-
γούρα –ή ίσως ο κεντρικός χαρα-
κτήρας– η οποία θα την απογείωνε
στη σφαίρα του πραγματικού αρι-
στουργήματος.

Κυκλοφορεί επίσης το ενδιαφέ-
ρον φιλμ τρόμου «Ερχεται τη νύ-

χτα» (**½). Σε αυτό ο Τζόελ Ετζερ-
τον υποδύεται έναν ανήσυχο οι-
κογενειάρχη, ο οποίος ζει κλεισμέ-
νος με τη γυναίκα και τον γιο του
στο σπίτι τους στο δάσος, προσπα-
θώντας να προστατευθούν από τον
θανατηφόρο ιό, ο οποίος έχει σα-
ρώσει τον έξω κόσμο. Τα πράγματα
θα περιπλακούν όταν στο σπίτι θα
φτάσει ζητώντας βοήθεια μια άλλη,
άγνωστη οικογένεια. Το φιλμ ξεκινά
από το είδος του τρόμου, για να
εξελιχθεί σε προσεγμένο ψυχολο-
γικό θρίλερ επιβίωσης, υιοθετώντας
πολλά από τα καλύτερα στοιχεία
που έχουν ξεχωρίσει και στο τη-
λεοπτικό «The Walking Dead».

Σε ψηφιακά αποκατεστημένη
επανέκδοση βλέπουμε ακόμα τον
«Νεκρό» του Τζιμ Τζάρμους. Στην
κορυφαία του ίσως στιγμή, ο Αμε-
ρικανός δημιουργός σκηνοθετεί
τον Τζόνι Ντεπ σε ένα εμπνευσμένο
φιλμ σπουδαίας εικονοποιίας, σου-
ρεαλιστικού χιούμορ και αξέχαστης
μουσικής επένδυσης, με τις μελω-
δίες του Νιλ Γιανγκ.

Ο Τομ Κρουζ ερμηνεύει με κέφι τη μυθική μορφή του Μπάρι Σιλ, του πιλότου που δούλεψε ταυτόχρονα για τη CIA και τα
καρτέλ ναρκωτικών στα τέλη των ’70s.

O Τζον Μπογιέγκα του «Πολέμου
των Αστρων» υποδύεται έναν σε-
κιούριτι που βρίσκεται σε δύσκολη
θέση, στο «Detroit».
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ANTONY BEEVOR
Αρδέννες 1944
μτφρ.: Π. Τσαλμπάτουρος, 
Β. Στεργιόπουλος 
εκδ: Γκοβόστη
σελ. 488

Του ΝΙΚΟΥ ΔΑΒΒΕΤΑ

Παρίσι, Δεκέμβριος του 1944. Οι
Αμερικανοί αξιωματικοί, ως απε-
λευθερωτές, περνάνε «νύχτες μα-
γικές» στη γαλλική πρωτεύουσα.
Ιδιαίτερα ο Αϊζενχάουερ, βρίσκεται
σε τρελά κέφια. Κερνά τους επιτε-
λείς του σαμπάνια, γιατί μόλις έχει
προαχθεί από στρατηγός σε στρα-
τάρχης. Πέντε χρυσά αστέρια θα
στολίζουν από εδώ και πέρα τις
επωμίδες του. Ο μοναδικός, εν ζωή,
στρατάρχης του αμερικανικού
στρατού.

Αίφνης το κλίμα χαλάει από ένα
τηλεγράφημα. Γερμανική αντεπί-
θεση στις Αρδέννες. Ο επιστήθιος
φίλος του, στρατηγός Μπράντλι,
τις έχει αφήσει σχεδόν αφύλαχτες.
Οι υπόλοιποι δεν δίνουν και πολύ
σημασία. Πιστεύουν ότι είναι πε-
ρισσότερο μια κίνηση αντιπερι-
σπασμού. Ο Αϊκ όμως σπεύδει στον
χάρτη του. Κοιτάζοντας το ήδη δια-
μορφωμένο μέτωπο δεν αργεί να
καταλάβει το σχέδιο του Χίτλερ.

Επιθετική ενέργεια που θα κόψει
στα δύο το συμμαχικό στράτευμα
και μεγάλος κίνδυνος για ολόκληρη
την πολεμική προσπάθεια, αν τα
γερμανικά στρατεύματα φτάσουν
ώς την Αμβέρσα. Τηλεφωνεί στον
στρατηγό Πάτον, που προετοιμά-
ζεται νοτιότερα να εισβάλει στη
Λωρραίνη και τον διατάζει να κι-
νηθεί άμεσα προς τις Αρδέννες. Ο
«εκκεντρικός» Πάτον δυσανασχετεί.
Ενας έξαλλος Αϊκ ουρλιάζει στο
ακουστικό τού τηλεφώνου: «Εγώ
διευθύνω αυτόν τον πόλεμο!».

Ερωτήματα
Τι ακριβώς έγινε στις Αρδέννες

το 1944; Πώς βρέθηκαν οι σύμμαχοι
από θέση ισχύος, σε κατάσταση
αναδίπλωσης; Γιατί έσπασε το μέ-
τωπο και πώς τελικά αποφεύχθηκε
η πλήρης κατάρρευση που θα άλ-
λαζε την έκβαση του πολέμου στα
δυτικά; Ο γνωστός ιστορικός Αντονι
Μπίβορ (βλ. «Στάλινγκραντ», «Βε-
ρολίνο 1945», «D-Day» κ.ά.) αφιε-
ρώνει το τελευταίο του βιβλίο για
τον Β΄ Παγκόσμιο Πόλεμο στη μάχη
των Αρδεννών, στο απίθανο πα-
ρασκήνιο της σύγκρουσης και στις
παρενέργειες που είχε στον συμ-
μαχικό αγώνα.

Η απελπισμένη, όσο και λυσσα-
σμένη επίθεση των Γερμανών, η
τελευταία μεγάλη επιχείρηση που
αποτόλμησαν, βασίστηκε περισ-
σότερο στην τρέλα του Χίτλερ παρά
στα επιτελικά σχέδια των στρατη-
γών του που είχαν εισηγηθεί άμυνα
στη γραμμή Ζίγκφριντ.

Ο Χίτλερ, βέβαια, έθεσε σε εφαρ-
μογή ένα παλαιότερο σχέδιο, που
βρισκόταν στα χαρτιά από τον Πρώ-
το Παγκόσμιο. Ανέθεσε, δε, την
υλοποίησή του στα πιο πιστά και
φανατισμένα τμήματα του στρατού,
τα βάφεν Ες Ες, τις μεραρχίες αλε-
ξιπτωτιστών και τις μονάδες των
τεθωρακισμένων.

Οταν στις 5.20 το πρωί της 16ης
Δεκεμβρίου, η 6η στρατιά των πάν-
τσερ άνοιξε πυρ, οι λιγοστοί Αμε-
ρικανοί στρατιώτες τράπηκαν σε
άτακτη φυγή. Ακολούθησε η επί-
θεση της διαβόητης 1η μεραρχίας
των Ες Ες, με επικεφαλής τον εγ-
κληματία πολέμου Ιωακείμ Πίπερ.
Είναι ο πρώτος που θα εφαρμόσει
και στους δυτικούς συμμάχους το
«αξίωμα» του ανατολικού μετώπου:
«Δεν πιάνουμε αιχμαλώτους. Τους
εκτελούμε επιτόπου».

Στο παρελθόν, η Βέρμαχτ και τα
Ες Ες είχαν συμπεριφερθεί στους
Βρετανούς, Καναδούς και Αμερι-
κανούς αιχμαλώτους βάσει των
υφιστάμενων κανόνων εμπλοκής
και οπωσδήποτε διαφορετικά απ’
ό,τι στους Ρώσους. Ο αδίστακτος
Πίπερ υιοθετεί τη λογική της «κα-
μένης γης». Τίποτα δεν μένει όρθιο
στο διάβα του. Στο Honsfeld και
στο Malmedy οι Αμερικανοί στρα-
τιώτες που παραδίδονται εκτελούν-

ται εν ψυχρώ, ενώ τα πτώματά τους
σκυλεύονται. Πρόκειται για μια νέα
τακτική που σοκάρει τα συμμαχικά
στρατεύματα. Την ίδια μοίρα έχουν
και όσοι Βέλγοι πολίτες συλλαμβά-
νονται στον δρόμο. Η ανεπίσημη
απάντηση των Αμερικανών σε αυ-
τές τις αγριότητες είναι η ίδια, αλλά
η επιτόπου εκτέλεση περιορίζεται
τουλάχιστον στους αιχμάλωτους
βαθμοφόρους των Ες Ες, οι νεαροί
στρατιώτες τη γλιτώνουν.

Τα έγγραφα
Από την ανάλυση των εγγρά-

φων και των σημάτων που επι-
χειρεί ο ιστορικός Αντονι Μπίβορ,
φαίνεται πως ο αιφνιδιασμός ήταν
απόλυτος και οι συμμετέχοντες
Γερμανοί, πραγματικά πίστεψαν,
για λίγες έστω ημέρες, ότι θα μπο-
ρούσαν και πάλι να πετάξουν τον

εχθρό στη θάλασσα, όπως στη
Δουνκέρκη, πριν από τέσσερα
χρόνια. Δεν υπολόγισαν βέβαια
πως τώρα αντιμετώπιζαν μια «γι-
γαντιαία πολεμική μηχανή», με
ανεξάντλητες εφεδρείες, απίστευ-
τες δυνατότητες εφοδιασμού σε
καθετί και το κυριότερο, με πλήρη
αεροπορική κάλυψη.

Ο διάσημος συγγραφέας Ερνεστ
Χέμινγουεϊ πληροφορήθηκε τη
γερμανική αντεπίθεση ενώ βρι-
σκόταν στο ξενοδοχείο Ritz, του
οποίου το μπαρ ισχυριζόταν πως
είχε «απελευθερώσει» ο ίδιος. Οπως
έγραψε τότε, «πίστευε ότι είχε συν-
τελεστεί η ολοκληρωτική διάσπαση
του μετώπου» γι’ αυτό και επέ-
στρεψε άρον άρον στο 22ο σύν-
ταγμα πεζικού, στη δύναμη του
οποίου ήταν προσκολλημένος ως
πολεμικός ανταποκριτής. Στο δι-

πλανό ακριβώς σύνταγμα υπηρε-
τούσε, την ίδια εποχή, ο νεαρός
λοχίας Σάλιντζερ, ο οποίος λίγα
χρόνια αργότερα θα γίνει πασί-
γνωστος με το βιβλίο του «Ο φύ-
λακας στη σίκαλη». Ο Σάλιντζερ,
καθ’ όλη τη διάρκεια της μάχης
των Αρδεννών, –όπως θα εξομο-
λογηθεί– έγραφε ακατάπαυστα
σύντομα διηγήματα για να μην
τρελαθεί από τις φρικιαστικές ει-
κόνες των νεκρών συμπολεμιστών
του. Οι απώλειες και στα δύο στρα-
τόπεδα ήταν τρομακτικές, το με-
γαλύτερο όμως σοκ το υπέστησαν
τις πρώτες ημέρες οι Αμερικανοί,
που αντιμετώπισαν τον κύριο όγκο
της επίθεσης απροετοίμαστοι, χα-
λαροί και βέβαιοι ότι θα κάνουν
Χριστούγεννα στο Βερολίνο.

Στην πραγματικότητα, έκαναν
Χριστούγεννα μέσα στα ορύγματά
τους, ενώ ο Βρετανός στρατηγός
Μοντγκόμερι είχε πλέον αναλάβει
τη γενική διοίκηση του συμμαχικού
στρατού στον βορρά, αντικαθι-
στώντας τον Αμερικανό στρατηγό
Χότζες που είχε υποστεί νευρικό
κλονισμό. Ευτυχώς, ο Μοντγκόμερι
στον βορρά και ο Πάτον στο νότο
είχαν πετύχει μέχρι την Πρωτο-
χρονιά να ανακόψουν τη γερμανική
προέλαση.

Μακελειό
Το τίμημα, όμως, ήταν βαρύ. Ο

Μπίβορ επανέρχεται συχνά μέσα
στο βιβλίο του στα νεαρά παιδιά
που έχασαν τη ζωή τους (περίπου
80.000) αλλά και στους πάμπολλους
τραυματίες, σε μεγάλο ποσοστό
ακρωτηριασμένοι. Ενδεικτικά, ο
συγγραφέας σημειώνει πως σε μια
μόνο νύχτα, ένα χειρουργείο εκ-
στρατείας είχε περιθάλψει 700 άν-

δρες, 157 χειρουργήθηκαν άμεσα
και οι απώλειες ήταν μονάχα τρεις!

Η μάχη όμως των Αρδεννών, θα
είναι και η αρχή του τέλους μιας
δύσκολης σχέσης, που δεν εξελίχ-
θηκε σε φιλία, αυτής των δύο κο-
ρυφαίων στρατιωτικών ηγετών
του Αϊζενχάουερ και του Μοντγ-
κόμερι.

Το γεγονός ότι ο Μοντγκόμερι
έσπευσε στις 7 Ιανουαρίου του
1945 να δηλώσει στα ΜΜΕ ότι αυ-
τός αναχαίτισε τους Γερμανούς,
ήταν η σταγόνα που ξεχείλισε το
ποτήρι. Ο Αϊκ σταμάτησε και να
του απευθύνει τον λόγο, ενώ δέκα
χρόνια αργότερα, όταν ήταν πια
πρόεδρος των ΗΠΑ, αρνήθηκε να
τον συναντήσει!

Εντύπωση προκαλεί στον Μπί-
βερ και η μεταπολεμική συμπερι-
φορά των συμμάχων προς τους ητ-
τημένους Γερμανούς. Οι πρωταίτιοι
της μοιραίας αντεπίθεσης θα οδη-
γηθούν σε δίκη με την κατηγορία
της διάπραξης εγκλημάτων πολέ-
μου. Τα ντοκουμέντα από τις εκτε-
λέσεις αθώων πολιτών και αιχμα-
λώτων που παρουσιάστηκαν στις
δίκες τους, επαρκή και ανατριχια-
στικά, πλην όμως και παρά την κα-
ταδίκη τους σε θάνατο, κανείς δεν
θα εκτελεστεί.

Αντιθέτως, οι περισσότεροι θα
αποφυλακιστούν μετά το 1955.
Ακόμη και ο διαβόητος διοικητής
των Ες Ες Ιωακείμ Πίπερ θα αφεθεί
ελεύθερος, χωρίς όρους. Θα τον
δολοφονήσουν όμως το 1976, πα-
λαίμαχοι της Γαλλικής Αντίστασης,
αποδίδοντας δικαιοσύνη με τον
τρόπο τους. Οπως θα έλεγε και ο
στρατιωτικός ιερέας του Πάτον,
«μην κάνετε σχέδια, τελικά θα επι-
κρατήσει το σχέδιο του Θεού».

Η τελευταία επίθεση του Χίτλερ
Το παρασκήνιο και οι παρενέργειες που είχε στους συμμάχους – Το σατανικό σχέδιο της γερμανικής αντεπίθεσης στις Αρδέννες

Η όψη μιας φονικής αναμέτρησης
καταμεσής του χειμώνα από τις δύο
πλευρές: Γερμανοί στρατιώτες σε
ορύγματα, Αμερικανοί σε στιγμές
ανθρωπιάς, κάπου στις Αρδέννες,
την τελευταία μεγάλη αντεπίθεση
που δοκίμασε ο Χίτλερ.

ΞΕΝΗ ΠΕΖΟΓΡΑΦΙΑ
ΤΡΟΥΜΑΝ ΚΑΠΟΤΕ
Εν ψυχρώ
μτφρ.: Αύγουστος Κορτώ
εκδ. Πατάκη, σελ. 488

Ο Τρούμαν Καπότε, στο
εμβληματικό έργο του
«Εν ψυχρώ», αποδίδει
μια αληθινή ιστορία που
συγκλόνισε την κοινή
γνώμη στις ΗΠΑ, το
1959, με τρόπο μυθι-
στορηματικό, εμπνέεται
από τα γεγονότα, αλλά
η σύνθεσή τους ξεφεύ-

γει από την καθαρά ερευνητική και χρονογρα-
φική κατάθεση. Η ιστορία αποκτά καθολικό
ενδιαφέρον, γιατί αναδεικνύονται ανθρώπι-
νες ακραίες καταστάσεις ανεξαρτήτως επο-
χής, ενώ προβάλλονται οι συγκρούσεις του
υγιούς και του νοσηρού στοιχείου, τονίζεται
το εφήμερο των πάντων και ο θάνατος που
σηματοδοτεί την εξέλιξη των γεγονότων. Σ’
αυτό τίθενται, επίσης, ζητήματα κοινωνικής
υφής, με έντονο τον προβληματισμό γύρω
από την αναγκαιότητα της θανατικής ποινής,
τα ηθικά και κοινωνικά διλήμματα.

ΧΡΥΣΑ ΣΠΥΡΟΠΟΥΛΟΥ

ΝΕΕΣ ΕΚΔΟΣΕΙΣ

ΔΟΚΙΜΙΟ
ΟΛΙΒΕΡ ΣΑΚΣ
Ευγνωμοσύνη
μτφρ.: Γιώργος Πάντσιος
εκδ. Πατάκη, σελ. 64

Ο Ολιβερ Σακς, αυτή η
εμβληματική μορφή της
παγκόσμιας νευρολογίας,
τους τελευταίους μήνες
της ζωής του και υπό το
δράμα της αρρώστιάς του
συνέταξε τέσσερα δοκί-
μια που ευγνωμονούν για
το δώρο της ζωής. Ακού-

γεται ήρεμος, συμφιλιωμένος με αυτό που
πλησιάζει, και αναπολεί. Είναι ανθρώπινος,
απλός και διαυγής. Θυμάται σκηνές από τα
νεανικά του χρόνια που τις συσχετίζει με
την παρούσα κατάστασή του, τον συγκινεί η
εκδήλωση αγάπης των φίλων, οι οποίοι μό-
λις έμαθαν τα άσχημα μαντάτα τον έπνιξαν
στα γράμματα, σκέφτεται πως έζησε μια
μάλλον καλή και χρήσιμη ζωή. «Είμαι πολύ
χαρούμενος και ευγνώμων για όλα αυτά – κι
όμως, τίποτε απ’ αυτά δεν με έχει αγγίξει
όσο εκείνος ο γεμάτος αστέρια νυχτερινός
ουρανός».

ΣΠΥΡΟΣ ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΠΕΖΟΓΡΑΦΙΑ
ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΠΛΑΪΝΗ
Take the «Α» Train
εκδ. Μητρόπολις, σελ. 58

Ενα εντελώς απρόβλεπτο,
διαφορετικό βιβλίο μέσα
στο κατακαλόκαιρο, αφού
οι τρεις «μικρές προσωπι-
κές ιστορίες» της συγγρα-
φέως διαδραματίζονται
ένα Δεκέμβριο σε μια βρο-
χερή Αθήνα. Ο τίτλος τής

«μπονζάι συλλογής», όπως και οι τίτλοι των
ιστοριών, είναι δάνεια από συνθέσεις του Ντι-
ουκ Ελινγκτον, όμως η ατμόσφαιρά τους συγ-
γενεύει περισσότερο με τον σκοπό του «In a
sentimental mood» του συνθέτη. «Ασπρό-
μαυρη» πόλη με φόντο το πάλαι ποτέ επιβλη-
τικό συγκρότημα του Rex, υγρή άσφαλτος,
μποτιλιάρισμα στην πόλη και στην ψυχή, ανε-
παίσθητη μελαγχολία και πρόσωπα που απο-
ζητούν, έστω πρόσκαιρα, «κάπου ν’ ακουμπή-
σουν»: σε μια τυχαία συνάντηση στο ταξί, σε
μια μουσική πρόβα, σε μια μετακόμιση.

ΚΩΣΤΑΣ Θ. ΚΑΛΦΟΠΟΥΛΟΣ

ΜΑΡΤΥΡΙΑ
ΝΤΟΛΟΡΕΣ ΠΑΓΙΑΣ
Πίνοντας με τον Πάτρικ Λη Φέρμορ
μτφρ.: Ελενα Αβραμίδου
εκδ. Key Books, σελ. 108

Η Ισπανίδα μεταφράστρια
του Πάτρικ Λη Φέρμορ θυ-
μάται τις μέρες που πέρα-
σε κοντά στον συγγραφέα,
στο σπίτι της Μάνης, στην
Καρδαμύλη. Περιγράφει
το σπίτι, τις σχέσεις του με
τους γείτονές του, με τους

κατοίκους του χωριού, με τη γυναίκα που
στάθηκε στο πλευρό του, την κ. Ελπίδα, κυ-
ρίως μετά τον θάνατο της Τζόαν, της γυναί-
κας του, το 2003. Αναφέρεται στις δυσκολίες
που αντιμετώπιζε στο διάβασμα λόγω των
προβλημάτων υγείας που τον ταλαιπωρού-
σαν τα τελευταία χρόνια, ενώ δεν είναι λίγες
και οι ενθυμήσεις από το παρελθόν του,
καθώς και τη σχέση του με την Κρήτη και
τους Κρητικούς. Δεν παραλείπονται οι ανα-
φορές και τα παραδείγματα που αποδει-
κνύουν την αγάπη του για το ευ ζην, τις συ-
ζητήσεις για θέματα λογοτεχνικά, την προ-
τίμηση στο καλό κρασί.

ΧΡΥΣΑ ΣΠΥΡΟΠΟΥΛΟΥ

ΠΑΙΔΙΚΟ
ΑΝΤΑΜ ΡΕΞ & ΚΡΙΣΤΙΑΝ ΡΟΜΠΙΝΣΟΝ
Το σχολείο πάει σχολείο
μτφρ.: Αντώνης Παπαθεοδούλου
εκδ. Παπαδόπουλος, σελ. 40

Το σχολείο είναι νεόδμη-
το, ανοίγει για πρώτη φο-
ρά την πόρτα του στους
μαθητές και έχει άγχος.
Και όταν έρχονται τα παι-
διά είναι περισσότερα από
όσα μπορούσε να φαντα-
στεί. Και πηγαίνουν παν-

τού. Κάποια το διασκεδάζουν, σε κάποια
όμως δεν αρέσει, «μισώ το σχολείο» λέει ένα
από αυτά και το σχολείο κατσουφιάζει. Ενα
κοριτσάκι το φέρνει η μάνα του σηκωτό γιατί
έκλαιγε. «Πρέπει να είμαι απαίσιο», σκέφτε-
ται το σχολείο, όμως σιγά σιγά τα παιδιά αρχί-
ζουν να εξοικειώνονται με το σχολείο και το
σχολείο με αυτά. Πρόκειται για μια τρυφερή
ιστορία για την ανασφάλεια που κρύβει κάθε
νέο ξεκίνημα και αποδίδεται με ευστοχία μέ-
σα από τον λιτό λόγο του Ανταμ Ρεξ και τις
ναΐφ ζωγραφιές του Κρίστιαν Ρόμπινσον.

ΣΠΥΡΟΣ ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ

<<<<<<

Οι πρωταίτιοι 
των Γερμανών 
θα καταδικαστούν 
σε θάνατο, αλλά 
θα αποφυλακιστούν
μετά το 1955.

Αμερικανοί στρατιώτες βρίσκουν κάλυψη στο πλευρό ενός άρματος μά-
χης, Δεκέμβριος 1944.
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TA ΑΠΑΝΤΑ ΤΟΥ ΡΟΜΑΝΟ ΣΚΑΡΠΑ

Nέα συλλεκτική 
σειρά Disney!
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